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Αθήνα, σήµερα στις 20 Δεκεµβρίου 2017, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.19’, συνήλθε στην Αίθουσα της Γερουσίας η Βουλή σε
ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Δ’ Αντιπρο-
έδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 21 Δεκεµβρίου 2017.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 615/11-12-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Τρικάλων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χρήστου Σιµορέλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Αναθεώρηση των κριτηρίων επιλογής εκµε-
τάλλευσης για τη δράση 10.01.04, Μείωση της ρύπανσης νερού
από γεωργική δραστηριότητα».

2. Η µε αριθµό 698/19-12-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Γεωργαντά
προς την Υπουργό Διοικητικής Ανασυγκρότησης, µε θέµα:
«Ατελή και αποσπασµατικά τα αποτελέσµατα της Κυβέρνησης
για τα Ψηφιακά Οργανογράµµατα».

3. Η µε αριθµό 580/6-12-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αττικής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ
κ. Παρασκευής Χριστοφιλοπούλου προς την Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα:
«Οικονοµική ενίσχυση για την αποκατάσταση ζηµιών κατοικίας
και αντικατάσταση οικοσκευής για τους πληγέντες από τη φονική
πληµµύρα στην δυτική Αττική».

4. Η µε αριθµό 696/19-12-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Να σταµατήσει η
τροµοκρατία και οι διώξεις των εργαζοµένων στα σουπερµάρκετ
“ΚΑΡΥΠΙΔΗΣ”, να διασφαλιστεί το δικαίωµά τους στη δουλειά και
να καταβληθούν τα δεδουλευµένα τους».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 642/18-12-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Καρδίτσας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Παναγιώτας Βράντζα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Η κατακόρυφη πτώση της τιµής του
πρόβειου γάλακτος και ο πραγµατικός κίνδυνος για τη φέτα». 

2. Η µε αριθµό 678/18-12-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς την Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα:

«120 δόσεις για ληξιπρόθεσµες οφειλές ασφαλιστικών εισφο-
ρών».

3. Η µε αριθµό 679/18-12-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Απόλυση ερ-
γαζόµενης, µέλους του ΔΣ του “Συνδικάτου Γάλακτος-Τροφίµων
και Ποτών Ν. Ηρακλείου” από την εταιρεία “Σαβοϊδάκης Α.Ε.” ».

4. Η µε αριθµό 643/18-12-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χρήστου Καραγιαννίδη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων σχετικά µε τη δωρεάν παραχώρηση της χρήσης
για δυο ακίνητα στο Δήµο Δράµας.

5. Η µε αριθµό 622/12-12-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗ-
ΜΑΡ κ. Κωνσταντίνου Μπαργιώτα προς την Υπουργό Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, µε θέµα: «Πότε θα εφαρµοστεί η ψηφιακή
υπογραφή;».

6. Η µε αριθµό 693/18-12-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε
θέµα: «Η θέση του υπουργείου Εξωτερικών για τη δήθεν διακρα-
τική συµφωνία µε τη Σαουδική Αραβία».

7. Η µε αριθµό 571/5-12-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεράσιµου Γιακουµάτου
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Διαδι-
κασία αντιµετώπισης των πρόσφατων φυσικών καταστροφών».

8. Η µε αριθµό 537/4-12-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών του κόµµατος Το
Ποτάµι κ. Σπυρίδωνος Λυκούδη προς την Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα:
«Κοινωνική και ψυχολογική υποστήριξη των πληγέντων από τις
φυσικές καταστροφές».

9. Η µε αριθµό 536/4-12-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του κόµµατος Το Ποτάµι κ. Γεωργίου Μαυρωτά προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Έργα αντιπληµ-
µυρικής προστασίας στην Περιφέρεια Αττικής».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης: «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας σχετικά µε
την Εθνική Γαλλόφωνη Πρωτοβουλία (2015-2018), στα πλαίσια
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του προγράµµατος “Η γαλλική γλώσσα στις διεθνείς σχέσεις”». 
Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-

φία. Εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία του
άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν να
λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως αυτής
της συµφωνίας. 

Με βάση το πρακτικό το οποίο είδα, δύο κόµµατα, η Χρυσή
Αυγή και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ψήφισαν «παρών».
Άρα οι εκπρόσωποί τους θα λάβουν τον λόγο για πέντε λεπτά.
Θα απαντήσει η κυρία Υπουργός για πέντε λεπτά και θα µπούµε
στη ψηφοφορία. 

Επίσης έχει κατατεθεί µια τροπολογία από το Ποτάµι. Βλέπω
εδώ τον κ. Ψαριανό, που πιθανώς θα θέλει να την υπερασπιστεί,
άρα θα του δώσω τον λόγο. Η κυρία Υπουργός θα απαντήσει εάν
την κάνει δεκτή ή όχι. Έπειτα θα ψηφίσουµε και θα πάµε στο επό-
µενο νοµοσχέδιο. 

Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο επί της διαδικασίας στην οποία αναφερθήκατε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, έχετε τον

λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Επειδή το νοµοσχέδιο δεν

είναι µόνο η κύρωση, έχει δεύτερο, τρίτο και τέταρτο άρθρο
εφαρµοστικά, τα οποία δεν περιλαµβάνονται στο κείµενο της
σύµβασης, θα ήθελα µετά για τρία λεπτά τον λόγο επί των άρ-
θρων αυτών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν προβλέπεται από
τον Κανονισµό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Προβλέπεται, κύριε Πρό-
εδρε. Δεν είναι κύρωση. Το δεύτερο, τρίτο και τέταρτο άρθρο
είναι εσωτερικό δίκαιο.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, κύριε Καρρά,
είναι σύµφωνα µε το άρθρο 108. Εν πάση περιπτώσει, δεν χά-
λασε ο κόσµος για τρία λεπτά, αλλά είναι κατά παρέκκλιση. Τυ-
πικά µε βάση το άρθρο 108…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Επιτρέψτε µου να έχω αν-
τίθετη άποψη για τα επόµενα άρθρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κατάλαβα τι
είπατε. Επί της ουσίας έχετε δίκιο. Με βάση τον Κανονισµό,
όµως, δεν επιτρέπεται να σας δώσω τον λόγο. Δεν θα χαλά-
σουµε, όµως, τις καρδιές µας για τρία λεπτά. Θα σας δώσω τον
λόγο µετά από τον κ. Ηλιόπουλο και τον κ. Τάσσο από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, δεν ξέρουµε τίποτα για την τροπολογία που κατέ-

θεσε το Ποτάµι. Σήµερα κατατέθηκε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, χθες. Βλέπω την

ηµεροµηνία 19-12-2017. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλει να την υποστηρίξει την

τροπολογία, να την ακούσουµε και εµείς και µετά να απαντή-
σουµε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας λέω ξανά σε τι
αναφέρεται: Είναι η άριστη γνώση ξένης γλώσσας ως απαραί-
τητο τυπικό προσόν για την εισαγωγή στο Τµήµα Υπαλλήλων Οι-
κονοµικών και Εµπορικών Υποθέσεων της Εθνικής Σχολής Δη-
µόσιας Διοίκησης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δηλαδή σε τι επίπεδο; Προσ-
διορίζεται το επίπεδο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα δεν την έχω
µπροστά µου. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ωραία, εντάξει. Θα ψηφίσουµε
σε αυτή «παρών». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε, κύριε
Ηλιόπουλε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Η παρούσα κύρωση αφορά την
εφαρµογή του προγράµµατος γαλλοφωνίας µε στόχο την αύ-
ξηση του αριθµού των στελεχών της δηµόσιας διοίκησης που συ-
νεργάζονται µε διεθνείς οργανισµούς, ώστε να χειρίζονται µε
καλύτερο τρόπο τη γαλλική γλώσσα, τη βελτίωση του επιπέδου
γνώσης της γαλλικής γλώσσας των στελεχών της δηµόσιας δι-

οίκησης και την προώθηση των γαλλικών προγραµµάτων σε ό,τι
αφορά την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης και τη διπλωµατική
Ακαδηµία.

Το πρώτο που έχουµε να παρατηρήσουµε είναι υπερβολική κα-
θυστέρηση µεταξύ του χρόνου υπογραφής του µνηµονίου συ-
νεργασίας και του χρόνου κατάθεσης στη Βουλή. Αυτό ειπώθηκε
και στην επιτροπή.

Ενώ έχει υπογραφεί από τον Οκτώβριο του 2015, για ποιο
λόγο το φέρνετε µόλις τώρα, τη στιγµή που το πέρας του προ-
γράµµατος θα συντελεστεί το 2018; Για ποιο λόγο έρχεται προς
κύρωση µια τέτοια συµφωνία, ενώ ουσιαστικά είµαστε ένα στά-
διο πριν τη λήξη της; 

Δεν πρέπει να παραβλέπουµε όµως ότι ισχύει η προσωρινή
εφαρµογή της συνθήκης από την υπογραφή της και όπως ανα-
φέρεται στο άρθρο 5 οριστικά από την ολοκλήρωση των κειµέ-
νων συνταγµατικών διαδικασιών. Έτσι βλέπουµε συµφωνίες να
ισχύουν στη χώρα µας χωρίς να έχουν ενταχθεί στην ελληνική
νοµοθεσία. Καταδικάζουµε αυτή την πολιτική επιλογή διότι δη-
µιουργεί κακώς κείµενα και λανθασµένες πρακτικές. 

Εις ό,τι αφορά στην κύρωση ο Διεθνής Οργανισµός Γαλλοφω-
νίας περιλαµβάνει το σύνολο των δράσεων προώθησης της γαλ-
λικής γλώσσας και των αξιών που προβάλει στις χώρες που
έχουν προσχωρήσει στον καταστατικό του χάρτη. Αυτός περι-
λαµβάνει πενήντα έξι κράτη και κυβερνήσεις και δεκατέσσερα
κράτη - παρατηρητές. Η χώρα µας εντάχθηκε στον διεθνή αυτόν
οργανισµό το 2004. 

Χαρακτηριστικό της γαλλοφωνίας είναι η βαθιά επίγνωση της
αξίας της γαλλικής γλώσσας, η οποία άλλωστε περιλαµβάνεται
στις κύριες γλώσσες επικοινωνίας του πλανήτη και είναι πα-
ρούσα σε όλες τις ηπείρους. Αν και τα γαλλικά αποτελούν κοινό
παρονοµαστή, εντούτοις µέσω του προγράµµατος προωθείται
και αναπτύσσεται ένας διάλογος µεταξύ διαφορετικών πολιτι-
σµών και ταυτοτήτων. Κατ’ αυτόν τον τρόπο καθίσταται σαφής
η ανάγκη ύπαρξης, υποστήριξης και προώθησης όχι µόνο της
γαλλικής γλώσσας, αλλά αντιστοίχως και της ελληνικής, λειτουρ-
γώντας ως ανάχωµα στην επιχειρούµενη παγκοσµιοποίηση. 

Δεν διαφεύγει της προσοχής µας η αναφορά στο άρθρο 1 περί
υποβολής του προγράµµατος σε ετήσια αξιολόγηση. Δεδοµένου
ότι το πρόγραµµα εφαρµόζεται από το 2015 θα θέλαµε να µας
εκθέσει η αρµόδια Υπουργός τις ως τώρα αξιολογήσεις.

Τέλος αναφορικά µε τη συντονιστική επιτροπή και τη στελέ-
χωσή της στο άρθρο 3 ορίζεται ότι τα µέλη της ορίζονται µε από-
φαση του Υπουργού Διοικητικής Ανασυγκρότησης. Φυσικά είναι
ξεκάθαρο ότι πρόκειται για άτοµα δικά σας που έχουν ενταχθεί
στα αντίστοιχα τµήµατα του Υπουργείου κατόπιν δικής σας ειση-
γήσεως και εγκρίσεως. Μέχρι τώρα που η εφαρµογή του µνηµο-
νίου συνεργασίας ήταν προσωρινή, πώς ορίζονταν αυτά τα µέλη; 

Εις ό,τι αφορά τις επιµορφωτικές δράσεις, πόσες και ποιες θα
είναι αυτές από το 2015 ως σήµερα και ποιος ο προγραµµατι-
σµός ως το τέλος του 2018; Η συνεχής επιµόρφωση των στελε-
χών του δηµοσίου τοµέα µε την κρατική αρωγή θεωρείται θετική
και θα πρέπει να γίνεται σε τακτική βάση, ώστε να αξιοποιείται
καλύτερα το ανθρώπινο δυναµικό και να προσαρµόζεται στις
ανάγκες και τις απαιτήσεις της εποχής. Ταυτόχρονα όµως δεν
πρέπει να ξεχνάµε τον γλωσσικό πλούτο της ελληνικής γλώσσας
και του ελληνικού πολιτισµού. 

Δεν αντιτιθέµεθα στο Εθνικό Πρόγραµµα Γαλλοφωνίας. Άλλω-
στε σύµφωνα µε τα στοιχεία του γαλλικού Υπουργείου Παιδείας
τα γαλλικά περιέχουν λέξεις ελληνικής ρίζας κατά 64%. Επίσης
είναι γνωστή η επίδραση του ελληνικού πολιτισµού στον τρόπο
ζωής, την κοινωνική και την πολιτική οργάνωση της Γαλλίας. 

Παρ’ όλα αυτά θα έπρεπε να διδαχθούµε κάτι από τις επίσηµες
ενέργειες των κρατών, όπως της Γαλλίας, ώστε να οργανωθούµε
κι εµείς, να προωθήσουµε και να εξάρουµε την επίδραση του ελ-
ληνικού πολιτισµού. 

Σε αυτό το σηµείο δεν µπορούµε να µην καταγγείλουµε την
κακοποίηση που υφίσταται η ελληνική γλώσσα στην εποχή µας.
Είναι αδιανόητο οι νέοι Έλληνες να µην µπορούν να µιλήσουν τη
µητρική τους γλώσσα και να µη γνωρίζουν τις ρίζες αυτής, τη
στιγµή που σε σχολεία του εξωτερικού διδάσκεται η αρχαία ελ-
ληνική, καθώς, όπως φαίνεται, εκεί αναγνωρίζεται το µεγαλείο
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του ελληνικού πολιτισµού και της φιλοσοφίας. 
Θα ψηφίσουµε «παρών» γιατί είναι µια τυπική κύρωση. Απλά

έχουµε τις ενστάσεις µας γιατί τέτοιες κυρώσεις συνήθως έρ-
χονται ένα-δύο χρόνια µετά την υπογραφή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, κύριε Ηλιό-
πουλε. 

Ο εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας έχει
τον λόγο για πέντε λεπτά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Είναι σαφές ότι εµείς θέλουµε ο λαός µας
και ειδικότερα τα στελέχη της δηµόσιας διοίκησης να µαθαίνουν
γράµµατα, πολλά γράµµατα. Βέβαια µεταξύ αυτών είναι και η εκ-
µάθηση ξένων γλωσσών. Γιατί αυτό φέρνει σε επαφή τον ελλη-
νικό λαό µε άλλους λαούς, µε τα ήθη, τα έθιµα, τις παραδόσεις
του. Εποµένως είναι κάτι πάρα πολύ θεµιτό. 

Η ένστασή µας έγκειται στο ότι αυτή η διαδικασία πρέπει να
γίνεται από το κράτος, από το δηµόσιο και να µην επαφίεται η
εκµάθηση ξένων γλωσσών είτε σε ιδιωτικούς φορείς είτε σε ιδρύ-
µατα, όπως αυτός ο Διεθνής Οργανισµός Γαλλοφωνίας που,
εκτός της επιµόρφωσης που κάνουν, ασκούν και πολιτική. Αυτός
είναι και ο λόγος που δεν µας επιτρέπει να ψηφίσουµε θετικά και
ψηφίζουµε «παρών». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Δίνω τώρα τον λόγο, όπως είπαµε, για τρία λεπτά, στον κ.

Καρρά. Μετά θα δώσω τον λόγο στον κ. Ψαριανό για να παρου-
σιάσει την τροπολογία του Ποταµιού, για άλλα τρία λεπτά, και
στην κυρία Υπουργό, αντί για πέντε, επτά λεπτά, για να απαντή-
σει συνολικά και να κλείσουµε.

Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαρι-

στώ.
Θα ήθελα να επαναφέρω µια τεχνική παρατήρηση που έχω

κάνει και στην επιτροπή. Διαβάζοντας το µνηµόνιο στο άρθρο 4,
προσβλέπει έναν εθνικό συντονιστή για την εκτέλεση του µνηµο-
νίου και παράλληλα στην παράγραφο 3 του άρθρου 4 -µιλώ για
το κείµενο της σύµβασης- προβλέπει ότι οι εθνικοί συντονιστές
θα µπορούν να στηριχθούν σε µια εθνική επιτροπή πλοήγησης
που θα συγκεντρώνει τους εκπροσώπους των Υπουργείων εταί-
ρων.

Με την έννοια αυτή, λοιπόν, αναζητώντας την αληθή έννοια,
έψαξα να βρω στο άρθρο 3 ποια είναι τα µέλη της Επιτροπής
Πλοήγησης της Εθνικής Επιτροπής. Διαπιστώνω, λοιπόν, µέσα
ότι σε αυτήν την επιτροπή προβλέπεται η συµµετοχή ως πέµπτου
µέλους του ακόλουθου εκπαιδευτικής συνεργασίας του Γαλλικού
Ινστιτούτου και ως έκτου µέλους του διευθυντή του τµήµατος
µαθηµάτων και σπουδών του Γαλλικού Ινστιτούτου Αθηνών. Του-
τέστιν της διπλωµατικής υπηρεσίας της γαλλικής κυβέρνησης. 

Έχω τις αντιρρήσεις µου στο σηµείο αυτό, γιατί µιλάµε για
Εθνική Επιτροπή Πλοήγησης. Κρίνεται ότι πρέπει να συµµετέ-
χουν εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Το Γαλλικό Ινστιτούτο είναι µεν εκ-
παιδευτικό ίδρυµα, αλλά είναι µε σύµβαση µεταξύ Ελλάδας -
Γαλλίας στα πλαίσια µιας άλλης διπλωµατίας. 

Εγώ, λοιπόν, θα επιµείνω, κυρία Υπουργέ, αν εσείς επιµείνετε
να περιλαµβάνονται εκπρόσωποι της γαλλικής κυβέρνησης που
έχουν την ιδιότητα του διπλωµάτη και την ετεροδικία, αν θέλετε,
στην Ελλάδα, τότε να περιληφθούν εκπρόσωποι των δύο γαλλι-
κών σχολών των ελληνικών πανεπιστηµίων. 

Δεν µπορούµε να τις αγνοούµε. Έχουµε δύο τµήµατα γαλλι-
κών σπουδών µε πορεία πενήντα και τριάντα ετών αντίστοιχα,
πενήντα ετών του Πανεπιστηµίου Αθηνών και τριάντα του Πανε-
πιστηµίου Θεσσαλονίκης, οι οποίοι είναι εκείνοι που έχουν προ-
ωθήσει την εκπαίδευση της γαλλοφωνίας στην Ελλάδα. Μπο-
ρούν να αποτελέσουν τον σύµβουλο και της Κυβέρνησης και του
Υπουργείου για την ανάπτυξη της γνώσης της γαλλικής γλώσσας
στην ελληνική διοίκηση. Νοµίζω ότι αν δεν περιληφθούν θα είναι
µία ακόµα µορφή υποβάθµισης της ελληνικής εκπαίδευσης.

Θα είµαι επίµονος σε αυτό, κυρία Υπουργέ, γιατί νοµίζω ότι
υπερβαίνουµε και το όρια της σύµβασης, όταν πλέον περιλαµ-
βάνουµε εκπροσώπους ξένης κυβέρνησης –δεν έχω τίποτα µε
τους Γάλλους, έχω καλές σχέσεις, το λέω- σε µια εθνική επι-
τροπή. Η Εθνική Επιτροπή Πλοήγησης έχει τον ρόλο να κατευ-
θύνει τον εθνικό συντονιστή στην εφαρµογή της σύµβασης.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι πρέπει να µείνουµε αµιγώς σε ελληνική εκ-
προσώπηση και να µην εξακολουθήσουµε να µειώνουµε τις δύο
αυτές σχολές οι οποίες προσφέρουν. Αν δεν ήταν πανεπιστηµια-
κού και υψηλού επιπέδου, δεν θα αναφερόµουν καθόλου. Δεν θα
είχα καµµία αντίρρηση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Ψαριανέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για να παρου-

σιάσετε την τροπολογία σας.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι µια τροπολογία που αφορά εκτός από τα γαλλικά και τα

γερµανικά ως δεύτερη γλώσσα, να µπορούν να υπολογίζονται
και τα ισπανικά ή τα ιταλικά. Είναι αυτού του τύπου η τροπολο-
γία. Να µην τη διαβάσω όλη τώρα. Από ό,τι πληροφορήθηκα είναι
ήδη δροµολογηµένο αυτό. Κάτι τέτοιο µας είπε η Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα απαντήσει η
Υπουργός και ανάλογα θα πείτε αν καλυφθήκατε ή όχι.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι, θέλουµε να συµπεριληφθούν
και δύο ακόµα γνωστές ευρωπαϊκές γλώσσες και µάλιστα τα
ισπανικά τα οποία µιλούνται σε ένα τεράστιο κοµµάτι της Γης.
Εκτός από τα γαλλικά ή τα γερµανικά που µπαίνουν ως δεύτερη
γλώσσα, να µπουν και αυτές.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, µε ανοχή.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συγγνώµη, δεν έχετε

τον λόγο. Μόνο οι έχοντες ενστάσεις παίρνουν τον λόγο.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Μία διευκρίνιση για την τροπολο-

γία, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ούτε επ’ αυτού παίρ-

νετε τον λόγο, αλλά εν πάση περιπτώσει.
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Αν θυµάµαι καλά –και ήδη έχω ζη-

τήσει από τη συνεργάτιδά µου να το ερευνήσει, οπότε σε λίγο
θα έχουµε και τον αριθµό του νόµου και το άρθρο- κάτι σχετικό,
κάτι ανάλογο έχει ψηφιστεί σε νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εξω-
τερικών. Βέβαια αφορά ιδιαίτερα την αποδοχή στο διπλωµατικό
σώµα. Εάν µε την τροπολογία θέλουµε να επεκταθεί και στις υπό-
λοιπες υπηρεσίες, τότε είναι κάτι ανάλογο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρία Υπουργέ, µπορείτε να απαντήσετε πρώτον για την κύ-

ρωση, για τις παρατηρήσεις που ακούστηκαν και βεβαίως επί των
τροπολογιών για πέντε λεπτά µε ανοχή.

Κυρία Γεροβασίλη, έχετε τον λόγο. 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Ευχαριστώ πολύ.
Θα ήθελα αρχικά να αναφερθώ στην τροπολογία. Κύριε Ψα-

ριανέ, στη λογική της τροπολογίας, προφανώς, δεν έχουµε λό-
γους να διαφωνήσουµε. Νοµίζω και εγώ ότι είναι ένα λυµένο
ζήτηµα, αλλά δυστυχώς δεν έχω προλάβει τώρα να το δω. Αν θέ-
λετε και αν δεν προλάβουν να µας φέρουν την πληροφόρηση,
ευχαρίστως να το δούµε σε µια επόµενη στιγµή.

Τώρα όσον αφορά την κύρωση, έγινε στην επιτροπή µια ολο-
κληρωµένη συζήτηση και ακούστηκαν και ενδιαφέροντα πράγ-
µατα. Αυτό που συγκρατώ κυρίως είναι η συζήτηση που έγινε για
τι θα έπρεπε να κάνει το ελληνικό κράτος, προκειµένου να δοµή-
σει µηχανισµό διάδοσης της ελληνικής γλώσσας.

Νοµίζω ότι αυτή ήταν µια πολύ ενδιαφέρουσα συζήτηση πα-
ράπλευρα στην υπόλοιπη συζήτηση. Κατά τα άλλα, δεν νοµίζω
ότι είχαµε διαφωνίες στο θέµα της συνεργασίας µε τον οργανι-
σµό, προκειµένου να εκπαιδευτούν υπάλληλοι, αλλά και διπλω-
µατικοί υπάλληλοι. Το πρόγραµµα -και απαντάω νοµίζω και στο
θέµα των παρατηρήσεων του κ. Καρρά- απευθύνεται σε δηµοσί-
ους υπαλλήλους, αλλά και στο διπλωµατικό σώµα, εξ ου και η
συµµετοχή εκατέρωθεν.

Θα ήθελα, όµως, να πω ορισµένα πράγµατα ως προς την πα-
ρατήρηση για την καθυστερηµένη ψήφιση της κύρωσης. Ξέρετε
ότι ατύπως αυτό το πρόγραµµα, όπως το είπαµε και στη συζή-
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τηση στην επιτροπή, στα αλήθεια έχει ξεκινήσει από το 2006.
Πήρε µια πιο επίσηµη µορφή αργότερα και φτάσαµε να γίνει και
µια κύρωση, όπου µέχρι και το 2016 εκπαιδεύτηκαν εκατόν ενε-
νήντα έξι άνθρωποι, οι οποίοι παρακολούθησαν το πρόγραµµα
αυτό. Το 2017 για λόγους τεχνικής, κυρίως, φύσεως δεν υλοποι-
ήθηκε το πρόγραµµα. Γι’ αυτό και υπήρχε και αυτή η καθυστέ-
ρηση στην ψήφιση της κύρωσης. 

Το τελευταίο διάστηµα, όµως, έχουµε ενεργοποιήσει τη συζή-
τηση. Μάλιστα υπάρχει συζήτηση και για το τι ακριβώς θα συµβεί
µε το πρόγραµµα το 2018, αλλά και για περαιτέρω παράταση
πέραν του 2018, γι’ αυτό και θεωρούµε χρήσιµο να ψηφιστεί η
κύρωση.

Όπως ξέρετε, αυτό είναι ένα πρόγραµµα, το οποίο δεν αφορά
το όλον, δηλαδή δεν µας λύνει όλα τα ζητήµατα της εκπαίδευσης
στη γαλλική γλώσσα, γι’ αυτό προφανώς έχει και µερικά ιδιαί-
τερα χαρακτηριστικά. Η προσπάθεια από πλευράς και του
Υπουργείου είναι να µετεκπαιδευτούν σε πολλά επίπεδα οι δη-
µόσιοι υπάλληλοι, διότι εκτός από το ότι το ελληνικό δηµόσιο
έχει ανάγκη από νέους ανθρώπους µε άλλες δεξιότητες, δεν
µπορεί παρά να πατήσουµε και πάνω στο υπάρχον ανθρώπινο
δυναµικό, το οποίο θα φροντίσουµε να το ενισχύσουµε µε δεξιό-
τητες, όπως και η ξένη γλώσσα.

Σε αυτά τα πλαίσια, λοιπόν, έχουµε ήδη ξεκινήσει εκτός από
αυτή τη συνεργασία, τη συνεργασία µε την Εθνική Σχολή Δηµό-
σιας Διοίκησης της Γαλλίας, την ΕΝΑ. Έχει αρχίσει µια στενή συ-
νεργασία. Οι πρώτοι δηµόσιοι υπάλληλοι έχουν ήδη πάει στη
σχολή και έχουν παρακολουθήσει το πρόγραµµα και τον Γενάρη
έρχεται ο δεύτερος κύκλος. Έτσι, λοιπόν, ξεκινήσαµε συνεργα-
σία και µε το Ανοικτό Πανεπιστήµιο και µε το ΕΚΔΔΑ και τη γαλ-
λική ΕΝΑ και µε τον ΟΟΣΑ και µέσα σε όλα αυτά και µε τον
Διεθνή Οργανισµό Γαλλοφωνίας.

Εποµένως, κύριε Καρρά, υπάρχουν ιδιαιτερότητες. Δεν είναι
το παν για την εκµάθηση της γαλλικής γλώσσας. Δεν υποτιµάται
κανένα πανεπιστήµιο, βεβαίως. Είναι ένας οργανισµός που δου-
λεύει µε κάποιους τρόπους. Αυτά είχα να πω όσον αφορά τις πα-
ρατηρήσεις που ακούστηκαν.

Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κηρύσσεται περαι-
ωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης: «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας σχετικά µε την
Εθνική Γαλλόφωνη Πρωτοβουλία (2015-2018), στο πλαίσιο του
προγράµµατος “Η γαλλική γλώσσα στις διεθνείς σχέσεις’’».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης: «Κύρωση του
Μνηµονίου Συνεργασίας σχετικά µε την Εθνική Γαλλόφωνη Πρω-
τοβουλία (2015-2018), στο πλαίσιο του προγράµµατος “Η γαλ-
λική γλώσσα στις διεθνείς σχέσεις”» έγινε δεκτό κατά πλειο-
ψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής: 

«Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας σχετικά µε την Εθνική
Γαλλόφωνη Πρωτοβουλία (2015-2018), στο πλαίσιο του προ-
γράµµατος “Η γαλλική γλώσσα στις διεθνείς σχέσεις”

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, το Μνηµόνιο Συνεργασίας σχετικά µε την Εθνική
Γαλλόφωνη Πρωτοβουλία (2015-2018), στο πλαίσιο του προ-
γράµµατος «Η γαλλική γλώσσα στις διεθνείς σχέσεις». Το παρόν
Μνηµόνιο υπογράφηκε στο Ερεβάν, στις 10 Οκτωβρίου 2015, το
κείµενο του οποίου, σε πρωτότυπο στη γαλλική γλώσσα και σε
µετάφραση στην ελληνική, έχει ως εξής:

3460 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΘ’ - 20 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3461



3462 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3464 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3466 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3468 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΘ’ - 20 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3469



3470 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3472 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3474 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3476 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο

Σε εκτέλεση του άρθρου 4 του κυρούµενου Μνηµονίου, ως
Εθνικός Συντονιστής ορίζεται ο προϊστάµενος της Γενικής Διεύ-
θυνσης Ανθρώπινου Δυναµικού του Υπουργείου Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης και ως Τεχνικός Συντονιστής ορίζεται το Τµήµα
Ανάπτυξης και Αξιοποίησης Ανθρώπινου Δυναµικού της Δηµό-
σιας Διοίκησης του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης 

Άρθρο τρίτο

Για την υποβοήθηση του έργου του Εθνικού και Τεχνικού Συν-
τονιστή όσον αφορά στη χαρτογράφηση των εκπαιδευτικών
αναγκών στη γαλλική γλώσσα και στην εξεύρεση κοινών στόχων
των επιµορφωτικών δράσεων, συνιστάται Συντονιστική Επιτροπή
(Comité national de Pilotage) αποτελούµενη από: α) τον Προϊστά-
µενο της Γενικής Διεύθυνσης Διοίκησης Ανθρώπινου Δυναµικού,
β) τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Προγραµµατισµού και Ανά-
πτυξης Ανθρώπινου Δυναµικού, γ) τον Προϊστάµενο Τµήµατος
Ανάπτυξης και Αξιοποίησης Ανθρώπινου Δυναµικού της Δηµό-
σιας Διοίκησης του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης, δ)
τον Διευθυντή Σπουδών της Διπλωµατικής Ακαδηµίας του
Υπουργείου Εξωτερικών, ε) τον Ακόλουθο Εκπαιδευτικής Συνερ-
γασίας, στ) τον Διευθυντή Τµήµατος Μαθηµάτων και Σπουδών
του Γαλλικού Ινστιτούτου Αθηνών. 

Χρέη Γραµµατέα ασκεί υπάλληλος του Τµήµατος Ανάπτυξης
και Αξιοποίησης Ανθρώπινου Δυναµικού της Δηµόσιας Διοίκησης
του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης. 

Άρθρο τέταρτο

Με απόφαση του Υπουργού Διοικητικής Ανασυγκρότησης ορί-
ζονται τα µέλη της Επιτροπής του άρθρου τρίτου του παρόντος
νόµου.

Άρθρο πέµπτο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, το δε κυρούµενο Μνηµόνιο
Συνεργασίας εφαρµόζεται προσωρινά από της υπογραφής του,
σύµφωνα µε το άρθρο 7 αυτού και οριστικά από την ολοκλήρωση
των κειµένων συνταγµατικών διαδικασιών.

Το παρόν Μνηµόνιο Συνεργασίας, κατά την πρόνοια του άρ-
θρου 7 αυτού, έχει διάρκεια τετραετή και η ισχύς αυτού λήγει
στις 31 Δεκεµβρίου 2018. 

Αθήνα,                                   2017

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος Φορ-

τσάκης ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από
17 Ιανουαρίου έως 19 Ιανουαρίου 2018. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Συνεχίζουµε µε τη νοµοθετική εργασία. Είναι εδώ ο Υπουργός

κ. Παππάς, άρα θα µπούµε άµεσα στο επόµενο νοµοσχέδιο. 
Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του

συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτι-
κής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης: «Αδειοδότηση διαστηµι-
κών δραστηριοτήτων - Καταχώριση στο Εθνικό Μητρώο Διαστη-
µικών Αντικειµένων - Ίδρυση Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού
και λοιπές διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
στις 14 Δεκεµβρίου 2017 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-
γιών. 

Εδώ θέλω να κάνω µια αναφορά. Είναι και ο Υπουργός εδώ, ο
οποίος δεν ευθύνεται άµεσα, ευθύνεται έµµεσα. Όταν πήραµε
αυτή την απόφαση στη Διάσκεψη των Προέδρων, ουδείς γνώριζε
ότι θα βρισκόµασταν σήµερα ενώπιον «καταιγίδας της ερήµου»
σε ό,τι αφορά υπουργικές τροπολογίες. Διότι βουλευτικές τρο-
πολογίες έχουν κατατεθεί δύο. 

Κατετέθησαν, λοιπόν, είκοσι υπουργικές τροπολογίες. Οι δύο
έχουν ήδη ενσωµατωθεί στο νοµοσχέδιο, γιατί συζητήθηκαν στην
επιτροπή και µένουν δεκαοχτώ. Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να αλ-
λάξουµε, θεωρώ ότι δεν µπορούµε να πάµε µε την απόφαση της
Διάσκεψης των Προέδρων. Είναι αδύνατον να γίνει έτσι, διότι
µέσα στον χρόνο τον οποίο έχει ο εισηγητής και ιδιαίτερα ο Βου-
λευτής, που πρέπει να µιλήσει επτά λεπτά, δεν είναι δυνατόν να
καλύψει όλα τα θέµατα επί της αρχής, των άρθρων και των τρο-
πολογιών. 

Η πρόταση, λοιπόν, την οποία σας κάνω και την οποία µόνο αν
την εγκρίνετε θα ανατραπεί η απόφαση της Διάσκεψης των Προ-
έδρων, είναι η εξής: Ξεκινάµε µε το νοµοσχέδιο. Θα δούµε πόσοι
συνάδελφοι θα εγγραφούν. Επειδή δεν υπάρχει ηλεκτρονική εγ-
γραφή, κάποιες από τις κυρίες – υπάλληλοι του κοινοβουλίου θα
περάσουν και θα ρωτήσουν και όποιος θέλει θα δώσει το όνοµά
του, για να δούµε πόσοι τελικά θα µιλήσετε επί του νοµοσχεδίου
και επί των τροπολογιών βεβαίως, εφόσον το επιθυµείτε. Να τε-
λειώσουµε πρώτα τη συζήτηση επί του νοµοσχεδίου.

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι εισηγητές των κοµµά-
των να έχουν πλήρη δευτερολογία για να το τοποθετηθούν, εφό-
σον το επιθυµούν, επί των τροπολογιών. 

Και επειδή µου εστάλη ο κατάλογος αυτός, ξεκινώντας από τις
11.30’ ότι θα αρχίσει η «παρέλαση» των Υπουργών οι οποίοι
έχουν καταθέσει τροπολογίες, πρέπει να σας πω ότι εγώ δεν το
εδέχθην αυτό. Έκανα συνεννόηση βεβαίως και µε τον Πρόεδρο
της Βουλής, ο οποίος συνεφώνησε. Διότι θα έρθει στις 11.30’,
ας πούµε, ο κ. Βίτσας, θα πει για την τροπολογία του, θα φύγει
και ο κ. Λοβέρδος δικαίως θα διαµαρτύρεται ότι θέλει να τον ρω-
τήσει κάτι ή κάτι να πει παρόντος του Υπουργού και ο Υπουργός
δεν θα είναι παρών. 

Εποµένως οι Υπουργοί δεν θα έρθουν κατά το δοκούν και
όπως τους βολεύει αυτούς, αλλά αφού βγάλουµε έναν πιθανό
χρόνο λήξης της συζήτησης επί του νοµοσχεδίου, επί της αρχής
και επί των άρθρων, θα ειδοποιηθεί ο Γραµµατέας της Κυβέρνη-
σης και οι κύριοι Υπουργοί που θα πρέπει να υποστηρίξουν τις
τροπολογίες τους, θα έρθουν όλοι και θα είναι παρόντες κατά τη
διάρκεια της συζήτησης των τροπολογιών. 

Τελειώνουµε, παραδείγµατος χάριν –λέω έναν ενδεικτικό
χρόνο, γιατί ακόµα δεν ξέρουµε πόσοι θα εγγραφείτε- στις 14.00’
το µεσηµέρι; Στις 14.00’ µέχρι 15.30’ θα είναι εδώ οι Υπουργοί
και για να υποστηρίξουν τις τροπολογίες αλλά και όταν τοποθε-
τούνται οι  Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι εισηγητές, εφό-
σον το επιθυµούν, µε πλήρη χρόνο -επαναλαµβάνω- επί της
τροπολογίας, να είναι παρόντες. 

Αυτή είναι η πρόταση που κάνω ως Προεδρείο, για να απαλύ-
νουµε την ιστορία αυτή, που και µε εµένα µε αιφνιδίασε όταν
χθες το βράδυ πήρα τον φάκελο για να ξέρω τι θα έχω σήµερα
το πρωί µπροστά µου. 

Επειδή ήδη βλέπω ότι σηκώνονται χέρια, θα ξεκινήσω από τον
κ. Δένδια, θα πάµε, µε βάση την κοινοβουλευτική τάξη, σε όλους
τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους ή τους εισηγητές, αν δεν
είναι κάποιος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος παρών εδώ και η
κ. Βάκη θα κλείσει. Βεβαίως αν θέλει να πει κάτι και ο Υπουργός
επί της διαδικασίας, θα το πει τελευταίος. 

Κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. Υποθέτω ότι θέ-
λετε να µιλήσετε επί της διαδικασίας. 
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, προφανώς θα µιλήσω
επί της διαδικασίας. 

Πρέπει να πω ότι η τοποθέτησή σας υπήρξε ορθή ως προς τα
καθήκοντα του Προεδρείου και του Προέδρου, αλλά µε κανέναν
τρόπο εµείς δεν µπορούµε να αρκεστούµε σε αυτό. 

Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς κρατάω την τοποθέτησή σας, η
οποία οφείλω να σας πω ότι µου µετεφέρθη, δεν τη διάβασα στα
Πρακτικά. Μου λένε, όµως, ότι ελέχθη και φαντάζοµαι ότι δεν θα
το διαψεύσετε. Συγκεκριµένα µου µετεφέρθη ότι εσείς ο ίδιος εί-
πατε ότι κατά τη συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου δεν πρόκειται
να µπουν τροπολογίες. 

Το δεύτερο είναι το καθολικά απαράδεκτο, κύριε Πρόεδρε,
τού να εµφανίζονται ενώπιόν µας παντός είδους τροπολογίες.
Είκοσι µία ήταν, τρεις έχουν ενσωµατωθεί µέσα στο κείµενο του
νοµοθετήµατος, αλλά βεβαίως είµαστε στην αρχή της συνεδρία-
σης. Φαντάζοµαι ότι ορισµένοι Υπουργοί θα νιώσουν τον πειρα-
σµό να φέρουν µερικές ακόµα, όπως ακούω, ή θα τις αφήσουν
ίσως για αύριο, εξαιτίας της δικής µας κατακραυγής. 

Βρισκόµαστε εδώ προ καταιγισµού τροπολογιών, οι οποίες
άπτονται οιουδήποτε θέµατος, όχι µόνο της «ερήµου», όπως εί-
πατε, αλλά και των ωκεανών και της θαλάσσης και του αέρος,
και της ΔΕΗ και των Αµυντικών Συστηµάτων και του µεταναστευ-
τικού και των επιδοµάτων και των «φιλοδωρηµάτων» και οτιδή-
ποτε άλλου µπορεί να φανταστεί κανείς. 

Υπάρχει η απόλυτη γελοιοποίηση οιασδήποτε κοινοβουλευτι-
κής διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε, και καθιστάµεθα και εµείς κοµ-
πάρσοι αυτής της γελοιοποίησης. 

Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς χωρίς να έχετε ευθύνη, διότι αυτό
εδώ σας το φορτώνουν, υφίσταστε ένα κόστος εκπροσωπώντας
την Κυβέρνηση. Καταλαβαίνω ότι δεν σας αφορά προσωπικά,
αλλά αφορά την Κυβέρνηση κι εσείς είστε εδώ. Αυτά τα πράγ-
µατα είναι ασύλληπτα. 

Ο κύριος Προέδρος έκανε µια πρόταση. Ωραία. Να δεχθούµε
την πρόταση, κύριε Πρόεδρε. Πότε θα διαβαστούν αυτές οι τρο-
πολογίες; Ποιος θα τις αναλύσει; Ποιος θα προλάβει, παραµονές
Χριστουγέννων, να δει όλα αυτά τα θέµατα τα οποία η Κυβέρ-
νηση επιλέγει, κατά τη δική της κρίση, να θέσει στο εθνικό Κοι-
νοβούλιο σαράντα οκτώ ώρες προ των διακοπών των Χριστου-
γέννων; Τι είναι αυτά τα πράγµατα; 

Η στοιχειώδης σοβαρότητα δεν θα επέβαλλε όλα αυτά να
έχουν συζητηθεί, να υπάρχει µια προετοιµασία; Αλλιώς, µας δη-
µιουργείται η εντύπωση ότι αυτό γίνεται επί τούτου, ακριβώς για
να µην υπάρξει η βάσανος της Βουλής, ακριβώς για να µην υπάρ-
ξει η δυνατότητα στα κόµµατα. Και δεν εξαιρώ τους Βουλευτές
της Συµπολίτευσης, γιατί η γελοιοποίηση αφορά και αυτούς.
Γιατί η υποβάθµιση αφορά και αυτούς. Γιατί η περιφρόνηση
αφορά και αυτούς. 

Είναι ασύλληπτο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το οποίο
γίνεται εδώ πέρα, να καλούµαστε σήµερα το πρωί να απαντή-
σουµε σε είκοσι διαφορετικά θέµατα, εξειδικευµένα απόλυτα, για
τα οποία χρειαζόµαστε ειδική συµβουλή και ειδική γνώση. Είναι
µια ντροπή! Αυτό µόνο έχω να πω. Είναι µια ντροπή, κύριε Πρό-
εδρε!  

Να ακούσω και τους υπόλοιπους Κοινοβουλευτικούς και από
εκεί και πέρα, να δούµε πώς µπορούµε να σώσουµε ό,τι µπο-
ρούµε να σώσουµε από το κύρος του Κοινοβουλίου.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, έχετε
τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε τον κ. Παππά πρέ-
πει, ντε και καλά, στη Βουλή να συγκρουόµαστε; Δηλαδή µήπως
το επιζητά; Μήπως, δηλαδή, είναι στη φύση του ανθρώπου;

Είχε φέρει ένα σχέδιο νόµου στο οποίο, απ’ ό,τι είδα και από
τις συζητήσεις στην επιτροπή, υπήρχαν και κάποιες διαφωνίες,
αλλά γενικά δεν µπορεί κανείς να του πει ότι το πετάµε από το
παράθυρο. Το συζητάµε και ενδεχοµένως κάτι να ψηφίσουµε. 

Το κλίµα είναι αυτό. Και κάνει λάθος ο κ. Δένδιας. Ο αρµόδιος
Υπουργός, κύριε συνάδελφε, όπως καλά γνωρίζετε, συνυπογρά-
φει για να έρθει µία τροπολογία εδώ. Αναδέχεται κι αυτός την
πολιτική ευθύνη για όλη αυτή την κατάσταση που δηµιουργείται.
Θα µου πείτε τώρα, εµείς ανακαλύπτουµε τις υπουργικές τροπο-
λογίες αυτές, µε τη διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ; Προφανώς

και όχι. 
Είναι µια πρακτική, όχι πάντα σωστή, ως προς την οποία και οι

αναθεωρήσεις του Συντάγµατος και του Κανονισµού είχαν προ-
σπαθήσει να βάλουν εµπόδια και τελικά τα εµπόδια αυτά τα
υπερβαίνουν οι κυβερνήσεις. Αυτή η κατάσταση, όµως, είκοσι
µιας περιπτώσεων, παρεµβάσεων των Υπουργών µε τροπολο-
γίες, νοµίζω ότι είναι έξω από το πνεύµα του Κοινοβουλίου κι έξω
και από µία παρελθούσα κακή πρακτική. Την υπερβαίνει, είναι
παραπάνω από αυτή. 

Συνεπώς και η Διάσκεψη Προέδρων γελοιοποιείται. Κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, η Διάσκεψη Προέδρων, όπως είπατε, κύριε
Πρόεδρε, καθορίζει µία διαδικασία. Κι ερχόµαστε στη συνέχεια
αυτή τη διαδικασία να την κάνουµε κουρέλι. Η Διάσκεψη Προ-
έδρων ως όργανο ακυρώνεται µε αυτό τον τρόπο. Και γι’ αυτό,
κάτι πρέπει να κάνετε.

Τέλος, υπάρχουν φήµες, κύριε Πρόεδρε, -αλλά κανείς µετά τις
τελευταίες εξελίξεις δεν µπορεί να πει «εγώ επί φηµών δεν
οµιλώ»- ότι θα έρθει µια τροπολογία ή σήµερα ή αύριο, η οποία
θα εµπλέκει τα θέµατα της έκδοσης µε τα θέµατα του ασύλου.
Θα είναι το Υπουργείο Εσωτερικών που θα τη φέρει; Θα είναι το
Υπουργείο Δικαιοσύνης που θα τη φέρει; Θα είναι το Υπουργείο
Μετανάστευσης που θα τα φέρει; Δεν γνωρίζω. 

Μέσα, όµως, σε αυτή την ακαταστασία των τροπολογιών,
ακούω µε πάρα πολλή προσοχή εκείνη τη φήµη που λέει ότι µπο-
ρεί να έρθει µία τροπολογία η οποία να συνδέει τα θέµατα του
ασύλου µε τα θέµατα της έκδοσης, ενόψει των οκτώ Τούρκων,
για τους οποίους η ελληνική δικαιοσύνη, ο Άρειος Πάγος, απε-
φάσισε να µην εκδοθούν. 

Με τις τροπολογίες κανείς δεν µπορεί να καταλάβει ποια ακρι-
βώς λεπτοµέρεια κρύβεται πίσω από µια φράση ακατανόητη,
δυσνόητη σε ένα δηµοσιογραφικό µυαλό, σε ένα πολιτικό µυαλό,
σε ένα µυαλό ενός Βουλευτή, που δεν µπορεί να ξέρει πίσω από
τη διατύπωση «αλλάζει η περίπτωση α’ της παραγράφου 2 του
άρθρου 14 του νόµου τάδε» τι µπορεί να υπάρχει. Επειδή, λοι-
πόν, υπάρχει αυτός ο κίνδυνος, σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε,
να επιδείξουµε όση αυστηρότητα µπορούµε για άλλες τροπολο-
γίες. Τουλάχιστον αυτές, πλην µιας νοµίζω, τις ξέραµε από χθες
το απόγευµα και κάτι µπορέσαµε να δούµε. Για ό,τι είναι να έρθει
από εδώ και πέρα, όµως, όλη η Βουλή, η πλειοψηφία κυρίως, να
πει «όχι», για να µας δοθεί η ευκαιρία να καταλάβουµε αν υπάρ-
χει και κάποια τόσο ύποπτη τροπολογία, ποια είναι αυτή και να
την ξεσκεπάσουµε. 

Ευχαριστώ.          
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Επί της διαδικασίας, κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ποιας διαδικασίας; Η

διαδικασία θα τελειώσει όπως το είπαµε, µε την κ. Βάκη. Και µετά
εάν θέλετε να πάρετε τον λόγο…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι για το θέµα το οποίο
συζητείται τώρα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, δεν έχετε τον
λόγο εσείς. Υπάρχει η εκπρόσωπος του κόµµατος σας. Άρα, θα
µιλήσει η κ. Βάκη. Το είπα εξαρχής. Θα κλείσει τον κύκλο των
οµιλητών όπως γίνεται συνήθως. Η εκπρόσωπος του κυβερνών-
τος κόµµατος µιλάει τελευταία, για να απαντήσει. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώταρος για τρία λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εν µέσω αστροκαταιγίδας –όπως είπατε και εσείς µε κάποια

άλλη φρασεολογία- έρχονται είκοσι µία τροπολογίες. Κύριε Πρό-
εδρε, εάν περάσει η άποψή σας, θα δοθεί πλήρης χρόνος σε
κάθε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο να τις αναλύσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και στους εισηγητές.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Από ένα λεπτό όµως να µιλήσουµε,

θα χρειαστούµε είκοσι λεπτά µόνο για τις τροπολογίες, εάν θέ-
λουµε να είµαστε εντάξει µε τους εαυτούς µας και µε όλους
όσους θα µας βλέπουν. Όπως καταλαβαίνετε, κύριε Πρόεδρε,
είναι και πρακτικό και λειτουργικό το πρόβληµα. Δεν είναι µόνο
το γεγονός ότι ενώ είχαν συµφωνηθεί άλλα, ήρθαν είκοσι και
πλέον τροπολογίες και ενδεχοµένως να δούµε και άλλες, κατά
τη συνήθη πρακτική και αυτής της Κυβέρνησης.

Θα πρέπει να πάρετε µία θέση εσείς ως Πρόεδρος που διευ-
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θύνετε τη συνεδρίαση και να προστατεύσετε το κύρος του Σώ-
µατος, της Κυβέρνησης, όλων των Βουλευτών. Δεν είναι δυνατόν
να συζητηθούν είκοσι και πλέον τροπολογίες οι οποίες είναι παν-
τελώς άσχετες φυσικά µε το νοµοσχέδιο για τα µυστικά του Δια-
στήµατος, που πολύ καλά έφερε ο κύριος Υπουργός στην
Ολοµέλεια.

Μόνο εσείς µπορείτε να πάρετε µία απόφαση. 
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παναγιώταρε,

εγώ κατά παρέκκλιση έκανα την πρόταση. Γιατί ο εκάστοτε Προ-
εδρεύων είναι υποχρεωµένος να φέρει και να υπερασπιστεί την
άποψη -οµόφωνη ήταν µάλιστα- της Διάσκεψης των Προέδρων.

Αντιλαµβάνοµαι ότι όλοι οι συνάδελφοι, και οι κυβερνητικοί,
δεν έχουν αντίρρηση να πάµε σε αυτή την εναλλακτική πρόταση,
όπως την περιέγραψα. Το έκανα κατά παρέκκλιση και είπα ότι
µπορώ να το κάνω µόνο εάν έχω την έγκριση της Ολοµέλειας.
Με βάση τον Κανονισµό δυστυχώς -επί της ουσίας έχετε δίκιο-
δεν µπορώ να το ανατρέψω εγώ.

Προχωρούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης για να τοποθετηθεί επί της δια-

δικασίας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Προφανώς δεν συµφωνεί το

ΚΚΕ µε αυτή τη διαδικασία, µε αυτόν τον ορυµαγδό τροπολογιών
που µάλλον έχει σπάσει και το φράγµα, έχει σπάσει το όριο. Δεν
ξέρω ποιο είναι ακριβώς το όριο. Είναι δεκαεννέα; Είναι είκοσι; 

Και είναι ένα νοµοσχέδιο που δεν δικαιολογείται ένας τόσο µε-
γάλος αριθµός τροπολογιών. Ορισµένες από τις τροπολογίες
είναι πολύ πιο σηµαντικές από το ίδιο το νοµοσχέδιο. Για παρά-
δειγµα, αυτή που ήρθε τελευταία, η τροπολογία 1409 που καταρ-
γεί το νυχτερινό τιµολόγιο της ΔΕΗ, είναι πολύ πιο σηµαντική.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ε, όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Επιτρέψτε µου να πω την άπο-

ψή µου και να µη µε διορθώνετε.
Άρα είναι µια συνήθης πρακτική που την πήρε από τις προ-

ηγούµενες κυβερνήσεις. Εµείς την καταγγέλλουµε αυτή τη δια-
δικασία. Και είµαστε σύµφωνοι να δοθεί πραγµατικός χρόνος
στις δευτερολογίες, έτσι ώστε να τοποθετηθούµε ουσιαστικά επί
των τροπολογιών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Λα-

ζαρίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούγοντας κανείς τον αριθµό των τροπολογιών έτσι αόριστα

και γενικά ίσως επηρεαστεί. Όµως εγώ θα ήθελα να επισηµάνω
το εξής. Το έχω αναφέρει και στο παρελθόν. Κατ’ αρχάς εγώ διά-
βασα όλες τις υπουργικές τροπολογίες. Επιβεβαιώνουν αυτό που
θέλω να σας πω. Διορθώνουν ελλείψεις, παραλείψεις, ασάφειες
και λάθη του παρελθόντος.

Για παράδειγµα, εγώ πριν από µερικούς µήνες είχα φέρει µία
τροπολογία εδώ όπου διόρθωσα και έσωσα -αν θέλετε- οικόπεδα
που είχαν παραχωρηθεί από τις προηγούµενες κυβερνήσεις
στους δήµους για να κάνουν σχολεία. Τους παραχωρήθηκαν, βά-
ζοντας αυτό το στενό περιθώριο να υλοποιήσουν την κατασκευή
και τη λειτουργία των σχολείων σε πέντε χρόνια. Αν είναι δυνατόν
σε πέντε χρόνια, παραλαµβάνοντας οι δήµοι ένα οικόπεδο να
διαµορφώσουν τον χώρο, να βρουν κονδύλια, να κάνουν τις µε-
λέτες, να κατασκευάσουν το σχολείο, να το εξοπλίσουν και να
βάλουν µαθητές! 

Αυτό είχε σαν αποτέλεσµα να απειλήσει το ΤΑΙΠΕΔ να πάρει
τα οικόπεδα και να χαθεί το πρόγραµµα αυτό για τα σχολεία. Και
είχα φέρει εδώ µια τροπολογία µε την οποία επιµηκύναµε τον
χρόνο και τα πέντε χρόνια τα κάναµε πενήντα. Αυτό ήταν κακό;
Δεν ήταν προς όφελος της κοινωνίας;

Σχετικά µε µια άλλη τροπολογία θα αναφέρω, επίσης, ότι είχαν
φέρει τα επενδυτικά προγράµµατα και δεν είχαν προβλέψει µέσα
στα νοµοσχέδια -µιλώ και πάλι για τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ
και της Νέας Δηµοκρατίας- τι θα γινόταν στην περίπτωση που
ένας επιχειρηµατίας για λόγους ανωτέρας βίας ήθελε να επι-
στρέψει πίσω την προκαταβολή που είχε πάρει για να κάνει ένα
επενδυτικό πρόγραµµα. Αναφέροµαι σε περιπτώσεις ανωτέρας
βίας και είχαµε τέτοια φαινόµενα ειδικά στην περιοχή της Ηπεί-

ρου, Αιτωλοακαρνανίας κ.λπ.. Μιλάµε για καιρικά φαινόµενα, µι-
λάµε για θανάτους των επιχειρηµατιών. Δεν υπήρχε πρόβλεψη
για να επιστρέψουν πίσω τα χρήµατα οι άνθρωποι και φέραµε
µια τροπολογία µε την οποία το προβλέψαµε. Ήταν κακό; Όχι,
για όνοµα του θεού!

Αν κάποιος διαφωνεί µε κάποιες απ’ αυτές τις τροπολογίες θα
πρέπει εδώ να τοποθετηθεί, να τις κρίνει κ.λπ.. Δεν µπορεί γενικά
και αόριστα να λέει κανείς «ξέρεις, αυτές είναι οι τροπολογίες
άρα τοποθετούµαι αντίθετα». Αυτά ήθελα να πω. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Σα-

ρίδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ.
Εύστοχο το σχόλιό σας, κύριε Πρόεδρε, για την «καταιγίδα της

ερήµου». Μετά την «καταιγίδα της ερήµου» έχουµε την «καται-
γίδα» τροπολογιών της Συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Απώλεια
ανθρώπων, απώλειες ψυχών στην πρώτη περίπτωση, απώλεια
δηµοκρατίας στη δεύτερη περίπτωση. Και πώς να µην έχουµε,
κύριε Πρόεδρε, απώλεια δηµοκρατίας όταν µε τον τρόπο µε τον
οποίο νοµοθετεί η Κυβέρνηση στερεί το δικαίωµα ουσιαστικού
διαλόγου µέσα ακριβώς στον ναό της δηµοκρατίας; 

Ο τρόπος νοµοθέτησης, αυτός ο τρόπος ο οποίος ξεκίνησε
πριν από δύο χρόνια, συνεχίζεται ακόµα και σήµερα, παρά τις
διαβεβαιώσεις που είχαµε από την Κυβέρνηση πριν από έναν
χρόνο ότι αυτό το πράγµα θα άλλαζε. Είκοσι έξι άρθρα θα µπουν
στο κεφάλαιο των λοιπών διατάξεων όταν το νοµοσχέδιο αυτό
καθαυτό έχει λιγότερα άρθρα. 

Είναι συνυπεύθυνος και ο Υπουργός, ο οποίος όντως είχε
δώσει τη διαβεβαίωση στις επιτροπές ότι δεν θα έρθουν τροπο-
λογίες ή θα φροντίσει, τουλάχιστον, θα πάρει την ευθύνη. Αυτή
τη στιγµή η ευθύνη του είναι υπογεγραµµένη σε είκοσι τουλάχι-
στον τροπολογίες. Κανένας σεβασµός για τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης, κανένας σεβασµός για τους εκπροσώπους του
ελληνικού λαού! Στην προσπάθεια, λοιπόν, να µην γελοιοποι-
ηθούν άλλο οι κοινοβουλευτικές διαδικασίες η πρότασή σας βρί-
σκει την Ένωση Κεντρώων σύµφωνη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Ψαριανός, επειδή δεν είναι ο κ. Δανέλλης εδώ.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε πει πάρα

πολλές φορές και θα το ξαναπώ άλλη µία, ότι όταν έχουµε ένα
νοµοσχέδιο ή µία κύρωση συµφωνίας της Ελλάδας µε την Ου-
κρανία, για παράδειγµα ή µε τη Σαουδική Αραβία για κάποιες δο-
σοληψίες και πρέπει να κυρώσουµε τη συµφωνία έρχεται από
πίσω µία «ουρά» από διακόσιες εξήντα επτά τροπολογίες επί
όλων των θεµάτων, για οποιοδήποτε ζήτηµα. Για οποιαδήποτε
τακτοποίηση έχουµε να κάνουµε, για παρατάσεις προθεσµιών,
για προσλήψεις κ.λπ., για οποιαδήποτε τακτοποίηση έρχεται ένα
πακέτο τροπολογιών, κάτι το οποίο είναι πλέον µία συνήθης πρα-
κτική. 

Στο παρελθόν το είχαµε πάντοτε αυτό. Ως αντιπολίτευση ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ έσκιζε τα ρούχα του και όλοι µαζί φωνάζαµε να σταµατήσει
αυτή η «φάµπρικα» και τώρα αυτό δεν είναι απλώς «φάµπρικα»,
αλλά έχει γίνει η συνήθης διαδικασία κοινοβουλευτικής λειτουρ-
γίας.

Αυτό πρέπει να σταµατήσει χθες! Έχουµε ξαναπεί ότι ακόµα
και όταν συµφωνούµε µε µία διαφοροποίηση, τροποποίηση διά-
ταξης, µε µία τροπολογία, όταν αυτά έρχονται ως πακέτο σε
άσχετα νοµοσχέδια θα είµαστε αντίθετοι. Αυτό πρέπει να τελει-
ώσει, τελεία και παύλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνουµε τη σειρά
των εκπροσώπων των κοµµάτων µε την κ. Βάκη.

Κυρία Βάκη, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ νοµίζω ότι δεν θα διαφωνήσει κανείς µε την πρότασή σας.

Θα συµφωνήσω ότι έτσι πρέπει να ακολουθηθεί η διαδικασία,
αλλά όσον αφορά τα σχόλια περί καταιγίδας της ερήµου, επίσης
δεν θα διαφωνήσει κανείς ότι χρειαζόµαστε µια οµαλή νοµοθέ-
τηση και ότι θα πρέπει να αποφεύγουµε µεγάλο αριθµό τροπο-
λογιών και δη τροπολογιών τελευταίας στιγµής.

Βέβαια, κοιτάξτε, συνάδελφοι, χωρίς καµµία πρόθεση να κάνω
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τώρα εύκολη αντιπολίτευση: Όσοι διαρρηγνύετε τα ιµάτιά σας
για τον µεγάλο αριθµό τροπολογιών, ας µην ξεχνούµε και κά-
ποιες µεταµεσονύκτιες νοµοθετικές παρεµβάσεις και τροπολο-
γίες τελευταίας στιγµής προ κάποιων ετών. Δεν θέλω να µπω σε
αυτή τη συζήτηση. Εγώ το µόνο που θέλω να πω, και όχι υπερα-
σπιζόµενη τον µεγάλο αριθµό, είναι το εξής: Σύµφωνοι, είναι
όντως πολλές. Είναι ότι λόγω του τέλους του έτους υπάρχουν
κάποιες ανελαστικές νοµοθετικές εκκρεµότητες και ανάγκες, οι
οποίες πρέπει να κλείσουν πριν το νέο έτος. Υπάρχει και µια πιε-
στικότητα, αν θέλετε, κοινωνικών προβληµάτων. Είναι και το επεί-
γον της κοινωνίας που µας εξαναγκάζει να καταθέτουµε τις
τροπολογίες της τελευταίας στιγµής.

Να δώσω ένα παράδειγµα. Υπάρχει τροπολογία…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι για καλό…
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Με συγχωρείτε, ναι, είναι για καλό, κύριε Λο-

βέρδο. Για παράδειγµα, η επιχορήγηση…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έπρεπε τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πείτε την άποψή

χωρίς να απαντάτε. Σας παρακαλώ, κύριε Λοβέρδο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Λοβέρδο, όχι κατά το δοκούν και όχι

επιλεκτικά. 
Υπάρχει και η τροπολογία για την επιχορήγηση της επανασύν-

δεσης του ηλεκτρικού ρεύµατος σε φτωχούς συµπολίτες µας.
Είναι καλό ή κακό; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Τώρα το θυµηθήκατε;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Σε συνέχεια του κοινωνικού τιµολογίου. Ρυθ-

µίζονται εκκρεµότητες…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Λαϊκίζει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα έχετε χρόνο στις

τοποθετήσεις να τα πείτε αυτά. Να κλείσουµε µε τη διαδικασία.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Μισό λεπτό, κύριοι συνάδελφοι. 
Υπάρχουν προθεσµίες αναπτυξιακού νόµου κ.τλ.. Εν πάση πε-

ριπτώσει, θα επανέλθω στην οµιλία µου. Για να κλείσουµε, συµ-
φωνώ µε τη διαδικασία, την οποία προτείνετε και δεν έχω να
προσθέσω κάτι άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα δώσω τον λόγο
στον Υπουργό για τρία λεπτά, αν και δεν βλέπω το χέρι του, αλλά
είµαι σίγουρος ότι θέλει να πάρει τον λόγο. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Ποιος συνάδελφος θέλει τον λόγο; Ο κ. Παναγιωτόπουλος νό-
µιζε ότι δεν θα έδινα τον λόγο σε κάποιον από τον ΣΥΡΙΖΑ. Κα-
λύφθηκε από την κ. Βάκη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Εγώ θα συµφωνήσω ότι θα είναι
καλό να προσπαθούµε όσο λιγότερο να έρχονται τροπολογίες.
Είναι προφανές αυτό. Όµως, εδώ πέρα δεν χρειάζεται να δηµι-
ουργούµε εντυπώσεις και να διαµορφώνουµε ένα κλίµα ότι υπάρ-
χουν ακραίες κοινοβουλευτικές πρακτικές. Δεν πρόκειται περί
αυτού. Εδώ έχουµε µια παρέµβαση, η οποία στις περισσότερες
από τις τροπολογίες έχουµε κάποιες παρατάσεις, οι οποίες είναι
µέχρι τέλος του έτους.

Το δεύτερο, το οποίο -νοµίζω- ότι πρέπει να το αναγνωρίσουµε
όλοι ως θετικό, είναι ότι αυτό αποτέλεσε και από δυνάµεις οι
οποίες αντιπολιτεύονται σφοδρά την Κυβέρνηση αφορµή για να
πουν και µισή κουβέντα καλή για το νοµοσχέδιο. Οπότε να συζη-
τήσουµε –νοµίζω- µε την πολύ λειτουργική πρόταση του Προ-
έδρου ξεχωριστά τις τροπολογίες και µε την παρουσία των αρ-
µοδίων Υπουργών και να προχωρήσουµε. 

Θα ήταν πάρα πολύ ευτυχές κάποια στιγµή να καταφέρουµε
αυτό το πράγµα να µην συµβαίνει. Όµως, να µην διαµορφώνουµε
κι εδώ κλίµα, ότι έχουµε αντιδηµοκρατική εκτροπή, καταιγίδα του
διαστήµατος κι εγώ δεν ξέρω τι άλλο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εποµένως οµόφωνα

το Σώµα εγκρίνει την τροποποίηση της απόφασης της Διάσκε-
ψης των Προέδρων. Επειδή δεν θα είµαι µέχρι τέλους, για να
γραφτεί στα Πρακτικά, θα το παραδώσω. 

Ενηµερώνω ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι τυπικά έχουν

χρόνο έξι λεπτά και στις δευτερολογίες θα υπάρχει ανοχή του-
λάχιστον δύο λεπτά και το ίδιο ισχύει και µε τους εισηγητές, που
από επτάµισι λεπτά µπορούν να πάνε στα δέκα λεπτά για τις τρο-
πολογίες. 

Κατά παρέκκλιση νοµίζω ότι συµφωνείτε όλοι και επ’ αυτού,
µήπως και µπορέσουµε και βρούµε κάποια άκρη, διότι οι παρα-
τάσεις παρατάσεις, αλλά µερικές παρατάσεις, όπως αυτή για το
µεταναστευτικό, δεν είναι τόσο απλή παράταση.

Κύριε Κάτση, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά, έχοντας υπ’
όψιν σας ότι θα έχετε περίπου άλλα δέκα για τις τροπολογίες.
Μη χάσετε χρόνο για τις τροπολογίες τώρα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άρα, κύριε Πρόεδρε, θα πάµε στις
15.00’ το µεσηµέρι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μόλις, κύριε Λοβέρ-
δο, δω πόσοι θα εγγραφούν, θα σας πω τον πιθανό χρόνο λήξης.
Ίσως και νωρίτερα, γιατί στην επιτροπή µίλησαν τέσσερις συνά-
δελφοι. Συνήθως, εν ολοµελεία, µιλάει διπλάσιος αριθµός από
αυτούς που µίλησαν στην επιτροπή. Άρα θα ξέρουµε όταν θα τε-
λειώνει και η κ. Ασηµακοπούλου πότε λήγει το πρώτο στάδιο,
όπως το καθορίσαµε. 

Ορίστε, κύριε Κάτση, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ως εισηγητής, κύριε Πρόεδρε, θα τοποθε-

τηθώ επί της τροπολογίας µου; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αν θέλετε, µπορείτε,

αλλά θα έχετε και δέκα λεπτά δευτερολογίας, όπως είπαµε για
τις τροπολογίες. Οπότε, η γνώµη µου είναι να τοποθετηθείτε
στην πρωτολογία σας επί του νοµοσχεδίου. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, είστε ιδιαίτερα
εποικοδοµητικός και παραγωγικός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση στην
Εθνική Αντιπροσωπεία για την ψήφιση του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής δεν διεξάγεται εν κενώ. Αντιθέ-
τως, διεξάγεται σε µια ιδιαίτερα ευνοϊκή συγκυρία. Μια συγκυρία
που προέκυψε από τη µεθοδική και αποτελεσµατική δουλειά του
νεοσύστατου Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής για τη διαµόρ-
φωση Εθνικής Πολιτικής για το Διάστηµα, πραγµατικά για πρώτη
φορά στη χώρα µας και αυτό οφείλουµε να το αναγνωρίσουµε. 

Η ψήφιση του σηµερινού νοµοσχεδίου θα αποτελέσει την τέ-
ταρτη πράξη που θα σφραγίσει τις προϋποθέσεις, ώστε να αλ-
λάξει η χώρα σελίδα τεχνολογικά και παραγωγικά. 

Πρόσφατα είχαµε τρεις δράσεις εξαιρετικής σηµασίας στον
τοµέα της αξιοποίησης των διαστηµικών τεχνολογιών που σηµα-
τοδοτούν την είσοδο της χώρας σε ένα πεδίο που έως τώρα είχε
αφεθεί, κατά τη γνώµη µου, στη τύχη του από τις προηγούµενες
κυβερνήσεις. Και εξηγώ: 

Πρώτη δράση. Κυρώθηκε από τη Βουλή η σύµβαση του ελλη-
νικού δηµοσίου µε την «Hellas SAT» η οποία διασφάλισε τα ελ-
ληνικά δικαιώµατα στο Διάστηµα στη γεωστατική τροχιακή θέση
στις 39ο ανατολικά του Γκρήνουιτς, ενώ παράλληλα αύξησε τα
οφέλη για το δηµόσιο. Έτσι θα δηµιουργηθεί ο πρώτος δορυφο-
ρικός σταθµός που θα καλύψει ανάγκες του δηµοσίου για αξιό-
πιστες και ασφαλείς επικοινωνίες, ιδιαίτερα σε περιπτώσεις
καταστροφών, κρίσεων, πρόσβασης σε αποµακρυσµένες γεω-
γραφικές περιοχές κ.λπ.. 

Δεύτερη δράση. Με την πρόσφατη επίσκεψη του επικεφαλής
της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Διαστήµατος του κ. Βέρνερ, υπο-
γράφηκε µνηµόνιο συνεργασίας µε τον Υπουργό Ψηφιακής Πο-
λιτικής κ. Νίκο Παππά για τη δηµιουργία και στην Ελλάδα κέντ-
ρου ανάπτυξης νεοφυών επιχειρήσεων, το λεγόµενο «ESA-BIC
BUSSINESS INCUMBATION CENTER». Η δηµιουργία του «ESA-
BIC» όπως είναι και τα αρχικά των κέντρων τα οποία λειτουργούν
ήδη πετυχηµένα σε δέκα πέντε ευρωπαϊκές χώρες, θα βοηθήσει
στη δηµιουργία επιχειρήσεων στάνταρτς και όπως καταλαβαί-
νετε αυτό δηµιουργεί πολλές θέσεις εργασίας για νέους επιστή-
µονες υψηλής εξειδίκευσης και βοηθά στην παραγωγή προϊό-
ντων υψηλής προστιθέµενης αξίας. 

Τρίτη δράση. Σε µνηµόνιο συνεργασίας µε την ελληνική πλευ-
ρά προχώρησε και η γερµανική εταιρεία «OHB». Αντικείµενο της
συµφωνίας αποτελεί η ίδρυση κοινής εταιρείας, η οποία θα δρα-
στηριοποιηθεί στην κατασκευή δορυφορικών και άλλων διαστη-
µικών συστηµάτων, µε τη συµµετοχή ελληνικών εταιρειών στο
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πλαίσιο εθνικών, ευρωπαϊκών και διεθνών προγραµµάτων. 
Η «OHB» είναι µια από τις τρεις κορυφαίες ευρωπαϊκές εται-

ρείες στο χώρο του Διαστήµατος, έχοντας ως κύριο αντικείµενο
την κατασκευή δορυφόρων χαµηλής τροχιάς καθώς και γεωστα-
τικών δορυφόρων. Άρα µιλάµε για προσέλκυση επενδύσεων και
µάλιστα στον κλάδο υψηλής τεχνολογίας. 

Ερχόµαστε τώρα στην τέταρτη δράση, που είναι και αντικεί-
µενο του παρόντος νοµοσχεδίου. Ως επιστέγασµα των ανωτέρω,
η ίδρυση του Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού αλλά και το
πλαίσιο για την αδειοδότηση Διαστηµικών Εφαρµογών θα βοη-
θήσει ουσιαστικά τις προσπάθειές µας να µπούµε στην παγκό-
σµια αγορά διαστηµικής βιοµηχανίας, της οποίας ο ετήσιος
κύκλος εργασιών αγγίζει τα 200 δισεκατοµµύρια δολάρια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε σοβαρή χώρα, η οποία
σχεδιάζει και υλοποιεί µια µακρόπνοη στρατηγική µε στόχο µια
ισχυρή θέση στο αύριο, όπως αυτό διαµορφώνεται µε τις τεχνο-
λογικές εξελίξεις, επιβάλλεται να εντάξει στον σχεδιασµό της και
τον χώρο του Διαστήµατος. 

Όταν µιλάµε για παραγωγική ανασυγκρότηση, πρέπει να σκε-
φτόµαστε εκτός της πεπατηµένης και να αξιοποιούµε τα συγκρι-
τικά πλεονεκτήµατα, όπως το ανθρώπινο δυναµικό µας. Η χώρα
µας είναι από τις ελάχιστες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
δεν διέθετε µέχρι σήµερα ούτε διαστηµικό οργανισµό ούτε και
τη σχετική ειδική νοµοθεσία, για την αδειοδότηση διαστηµικών
δραστηριοτήτων, τη στιγµή µάλιστα που συµµετέχει χρηµατοδο-
τικά στην Ευρωπαϊκή Διαστηµική Υπηρεσία, χωρίς όµως, να λαµ-
βάνει το ποσό που της αναλογεί από τα αντίστοιχα κονδύλια
γεω-επιστροφής. 

Αποτέλεσµα αυτής της ανυπαρξίας είναι, από τη µια, η παντε-
λής έλλειψη οποιασδήποτε µορφής συντονισµού των δράσεων,
µε τις οποίες η χώρα θα µπορούσε να αξιοποιήσει τα δικαιώµατά
της στον τοµέα του Διαστήµατος και, από την άλλη, η ουσια-
στική, µηδενική, εµπορική, επιστηµονική και ερευνητική χρήση,
µη αξιοποιώντας το πλήθος των εφαρµογών και των πόρων που
διαθέτει η Ευρωπαϊκή Διαστηµική Υπηρεσία. Και είναι πραγµα-
τικά κρίµα, αν αναλογιστούµε το επιστηµονικό δυναµικό που δια-
θέτει η χώρα µας, το οποίο είναι ικανό να στηρίξει τέτοια εγχει-
ρήµατα και αυτό αποδεικνύεται από το γεγονός πως µεγάλο
µέρος αυτού του δυναµικού διαπρέπει και δραστηριοποιείται στο
εξωτερικό.

Πρέπει ο κόσµος που µας παρακολουθεί να καταλάβει ότι,
όταν µιλάµε για διαστηµικές εφαρµογές, δεν είναι κάτι τόσο µα-
κρινό όσο ακούγεται. Μιλάµε για πράγµατα που τα βλέπουµε και
στην καθηµερινή µας ζωή, όπως, παραδείγµατος χάριν, συστή-
µατα τηλεπικοινωνιών, ραδιοπλοήγηση, εθνική ασφάλεια και
εφαρµογές πολιτικής προστασίας, όπως η πρόληψη και αντιµε-
τώπιση πυρκαγιών και φυσικών καταστροφών και άλλα. Άρα κα-
ταλαβαίνουµε ότι οποιαδήποτε δεδοµένα προκύπτουν από τους
δορυφόρους είναι εξαιρετικά σηµαντικό να µπουν σε µια εθνική
στρατηγική και να αξιοποιηθούν κατάλληλα.

Υπάρχουν επιχειρήσεις στην Ελλάδα σήµερα που δραστηριο-
ποιούνται πολύπλευρα στον χώρο του Διαστήµατος. Με τη θέ-
σπιση ενιαίων κανόνων αλλά και µε την ίδρυση του Ελληνικού
Διαστηµικού Οργανισµού επιδιώκουµε να τους δώσουµε ένα
σταθερό περιβάλλον, ώστε να αναπτυχθούν και να προσφέρουν
συγκροτηµένα στην οικονοµία και την κοινωνία.

Πιο συγκεκριµένα, το παρόν σχέδιο νόµου αποτελείται από
τρεις ενότητες, µε τις οποίες συνοπτικά: Πρώτον, θεσµοθετείται
πλαίσιο κανόνων για την αδειοδότηση και τον έλεγχο των δια-
στηµικών δραστηριοτήτων.

Δεύτερον, καθορίζεται η διαδικασία για την καταχώρηση των
διαστηµικών αντικειµένων σε ειδικό µητρώο, βάσει αρχών του
Διεθνούς Δικαίου.

Τρίτον, ιδρύεται ο Ελληνικός Διαστηµικός Οργανισµός, ο ο-
ποίος ως ανώνυµη εταιρεία ευέλικτης µορφής θα αναλάβει, υπό
την εποπτεία της πολιτείας, τον συντονισµό των δράσεων και την
αξιοποίηση των δικαιωµάτων και πόρων του ελληνικού δηµοσίου
στο Διάστηµα. 

Να τονίσω σ’ αυτό το σηµείο ότι για τη θέσπιση του εν λόγω
σχεδίου νόµου έχει πραγµατοποιηθεί µελέτη και αξιοποίηση σχε-
τικών πρακτικών και τεχνογνωσίας, που προέκυψαν από τη συµ-

µετοχή του ελληνικού κράτους, τόσο σε διεθνείς και κυρίως σε
ευρωπαϊκούς φορείς, όπως η ESA. 

Στην πρώτη ενότητα έχουµε την κατάρτιση εθνικής νοµοθε-
σίας για την άσκηση και την εποπτεία των διαστηµικών δραστη-
ριοτήτων. Αυτό γίνεται για πρώτη φορά και στοχεύει στην καθιέ-
ρωση και ενίσχυση της παρουσίας της χώρας µας σε διεθνές επί-
πεδο, µεταξύ των «διαστηµικών εθνών».

Η Ελλάδα συµµορφώνεται πλέον µε τους διεθνείς κανόνες και
τις αρχές που διέπουν τη χρήση του Εξωατµοσφαιρικού Διαστή-
µατος, εφόσον µάλιστα χρησιµοποιεί διαστηµικούς πόρους,
όπως το ραδιοφάσµα, που χρησιµοποιούν οι τηλεπικοινωνιακοί
δορυφόροι, και η γεωστατική τροχιά, που το κάθε κράτος δύνα-
ται να εκµεταλλεύεται για πάσης φύσεως στρατιωτικές ή εµπο-
ρικές εφαρµογές. Εύλογα, λοιπόν, προκύπτει ότι για λόγους
έµπρακτης τήρησης της νοµιµότητας επιβάλλεται η αδειοδότηση
και ο έλεγχος των διαστηµικών δραστηριοτήτων.

Στη δεύτερη ενότητα έχουµε την εναρµόνιση της χώρας µας
µε τους επισήµως θεσµοθετηµένους κανόνες που απορρέουν
από το Διεθνές Διαστηµικό Δίκαιο, που απαρτίζεται από ευρω-
παϊκές συνθήκες, συµφωνίες και συµβάσεις του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών. Τις συµφωνίες αυτές κάθε κράτος οφείλει να
τις σεβαστεί και να τις επικυρώσει σύµφωνα µε το Εθνικό του Δί-
καιο.

Σύµφωνα µε τα παραπάνω, θεσπίζεται πως η Ελλάδα ως κρά-
τος εκτόξευσης έχει ευθύνη για τυχόν ζηµίες που προκαλούνται
από διαστηµικά αντικείµενα που έχουν εκτοξευτεί στο Εξωατµο-
σφαιρικό Διάστηµα. Με τις διατάξεις του νοµοσχεδίου ιδρύεται
εθνικό µητρώο, όπου καταχωρίζονται διαστηµικά αντικείµενα που
εκτοξεύονται στο Εξωατµοσφαιρικό Διάστηµα, Μητρώο που εφε-
ξής θα τηρείται στο Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοι-
νωνιών και Ενηµέρωσης, σύµφωνα µε προκαθορισµένες αρχές
και διαδικασίες. 

Στην τρίτη ενότητα του εν λόγω νοµοσχεδίου ιδρύεται ΔΕΚΟ
µε την επωνυµία «Ελληνικός Διαστηµικός Οργανισµός Α. Ε.»,
(«ΕΛΔΟ Α.Ε.»), που είναι υπό την εποπτεία του Υπουργείου Ψη-
φιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης. Πρόκειται
για ευέλικτο νοµικό πρόσωπο που θα ανήκει και θα εποπτεύεται
από το ελληνικό δηµόσιο, το οποίο θα µπορεί να αναλάβει, να
συντονίσει και να διεκπεραιώσει το σύνολο όλων των διαστηµι-
κών δραστηριοτήτων.

Ήδη έχω αναφέρει ότι η χώρα µας είναι από τις ελάχιστες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που δεν είχε µέχρι σήµερα αν-
τίστοιχο οργανισµό, ενώ την αναγκαιότητά του αναγνώρισαν όλοι
οι φορείς που κλήθηκαν στις επιτροπές και τοποθετήθηκαν µε
θετικά σχόλια. 

Με το νοµοσχέδιο, επίσης στην τρίτη ενότητα, καθορίζονται οι
πόροι του Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού και οι διαδικασίες
στελέχωσής του.

Οι πόροι του οργανισµού προέρχονται από έσοδα από την εκ-
µετάλλευση δικαιωµάτων και συµβάσεων, από χορηγίες, έσοδα
και χρηµατοδοτήσεις από δηµόσιες επιχειρήσεις, φορείς πάσης
φύσεως, ταµεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλους διεθνείς
οργανισµούς. Μέρος του θετικού αποτελέσµατος –αυτό είναι ση-
µαντικό- της οικονοµικής διαχείρισης κάθε χρήσης του οργανι-
σµού αποδίδεται στον κρατικό προϋπολογισµό ως δηµόσιο
έσοδο. 

Με το άρθρο 21 ρυθµίζονται θέµατα τακτικής και επείγουσας
στελέχωσης του οργανισµού µε το κατάλληλα εξειδικευµένο επι-
στηµονικό προσωπικό, είτε µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου είτε
µε αορίστου είτε µε αποσπάσεις στελεχών Υπουργείων, καθώς
και νοµικών προσώπων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. 

Η στελέχωση από εξειδικευµένο προσωπικό υψηλού επιπέδου
από το παγκόσµιο επιστηµονικό και τεχνολογικό στερέωµα είναι
επιβεβληµένη, µιας και ο οργανισµός θα έχει την απαραίτητη δο-
ρυφορική και διαστηµική τεχνογνωσία στην κεντρική διοίκηση,
θα χειρίζεται ιδιαίτερα ευαίσθητα για την εθνική άµυνα και ασφά-
λεια ζητήµατα και συστήµατα καθώς και τεχνολογίες αιχµής,
όσον αφορά τον εξοπλισµό. 

Αυτές οι ιδιαιτερότητες είναι υπαρκτές και -αν θέλετε- απαν-
τούν µε τον καλύτερο τρόπο στην κριτική της Νέας Δηµοκρατίας
και της Αντιπολίτευσης, ότι µε τον Ελληνικό Διαστηµικό Οργανι-
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σµό η Κυβέρνηση επιδιώκει να δηµιουργήσει ένα κέντρο διορι-
σµού «ηµετέρων». 

Ο Ελληνικός Διαστηµικός Οργανισµός έχει σκοπό να προσελ-
κύσει διεθνούς εµβέλειας ειδικούς, που εργάζονται εντός κι
εκτός της χώρας. Άρα πρέπει να µπορεί να παρέχει εργασιακές
παροχές κι εργασιακό περιβάλλον. Δηλαδή, για να συνεννοη-
θούµε, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και γενικότερα η Αντιπολί-
τευση που αντιδρά στο νοµοσχέδιο τι προτείνει; Να στελεχωθεί
ο οργανισµός, βάζοντας ανθρώπους εγνωσµένου κύρους και διε-
θνούς καταξίωσης στη βάσανο του ΑΣΕΠ; Νοµίζω ότι µας υπερ-
βαίνει όλους µας, αν η απάντηση είναι καταφατική. 

Η Νέα Δηµοκρατία, κατά τη γνώµη µου, κρίνει εξ ιδίων τα αλ-
λότρια. Αυτά που έκανε ως κυβέρνηση, µε το πελατειακό κράτος
που δηµιούργησε, αυτά φαντασιώνεται και σήµερα. Αλλά µιας
και πιάσαµε την πολιτική κριτική, έχω την αίσθηση ότι αλλού
οφείλεται η αµηχανία της Νέας Δηµοκρατίας  και εφευρίσκει
προφάσεις, ώστε να µην ψηφίσει το νοµοσχέδιο. 

Το αποκάλυψε ο κ. Δένδιας, που έχουµε την τιµή να είναι εδώ
σήµερα, ως εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας στον προϋπολο-
γισµό. Όταν ρωτηθήκατε από τον δικό µας εισηγητή στην Ολο-
µέλεια, από πού θα µείωνε τις δαπάνες η Νέα Δηµοκρατία αν
ήταν Κυβέρνηση -που δεν θα γίνει- δώσατε µια λίστα µε οργανι-
σµούς, που συµπεριελάµβανε και τον υπό σύσταση Ελληνικό Δια-
στηµικό Οργανισµό, πριν καν αυτός ιδρυθεί. Άκουσον, άκουσον!
Δεν έχουµε τελειώσει καν την ψήφιση του νοµοσχεδίου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Το παραποιήσατε λίγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Δεν το παραποίησα. Είναι ακριβώς στο δέ-

κατο έκτο λεπτό της τοποθέτησής σας. 
Δηλαδή, οι «άριστοι» της Αντιπολίτευσης του Χάρβαρντ και

των κολλεγίων γράφουν στα παλαιότερα των υποδηµάτων τους
την επιστηµονική και επιχειρηµατική κοινότητα, όπως και τον
παγκοσµίου φήµης καθηγητή και οµότιµο Διευθυντή Διαστηµι-
κών Προγραµµάτων του Πανεπιστηµίου «Τζον Χόπκινς», κ. Στα-
µάτη Κριµιζή, ή τον κ. Χόρχε Σάντσες, εκπρόσωπο του Ελληνικού
Συνεργατικού Σχηµατισµού Διαστηµικών Τεχνολογιών και Εφαρ-
µογών, που στήριξαν από την αρχή το εγχείρηµα, δίνοντας συγ-
χαρητήρια στην ελληνική Κυβέρνηση. 

Ρωτάµε ευθέως: Έχει σκοπό η Νέα Δηµοκρατία του κ. Μητσο-
τάκη να παραδώσει και αυτόν τον ευαίσθητο τοµέα για την άµυνα
και την ασφάλεια της χώρας στα ιδιωτικά συµφέροντα; Ή µήπως
θα συνεχίσει να καταδικάζει τη χώρα σε ψηφιακή οπισθοδρό-
µηση, όπως έκανε ως κυβέρνηση; Πρέπει να ξέρουµε κι εµείς και
ο κόσµος που µας ακούει, ποιες είναι οι θέσεις του καθενός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, η ίδρυση της Ελλη-
νικής Διαστηµικής Υπηρεσίας και η συναφής διαστηµική νοµοθε-
σία αποτελεί εθνική αναγκαιότητα και δεν προσφέρεται για
µικροπολιτικές σκοπιµότητες. 

Με την υπογραφή των δύο µνηµονίων συνεργασίας για τη δη-
µιουργία του ESA BIC και την ενεργοποίηση της εταιρείας «OHB»
στην Ελλάδα, ενός από τους σηµαντικότερους κατασκευαστές,
η χώρα ανακάµπτει παραγωγικά και βελτιώνει την ανταγωνιστι-
κότητά της. 

Στην ουσία, µιλάµε για επενδύσεις υψηλής εξειδίκευσης, για
νεοφυή επιχειρηµατικότητα και ανάσχεση του brain drain, για
συµβολή στην αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου προς την εξω-
στρέφεια και την υψηλή τεχνολογία. 

Δίνεται η δυνατότητα η επιστηµονική µας κοινότητα να συµµε-
τέχει σε έργα πραγµατικά υψηλού επιπέδου, παγκόσµιας κλίµα-
κας και να αναπτύξει προϊόντα αιχµής. Ταυτόχρονα, θα αναβαθ-
µιστεί και η συµµετοχή της Ελλάδας στην ESA, στην Ευρωπαϊκή
Διαστηµική Υπηρεσία, έχοντας πλέον τη δυνατότητα άµεσης
σύµπραξης µε µια από τις κορυφαίες εταιρείες του διαστηµικού
τοµέα. 

Ως επιστέγασµα όλων αυτών, ο Ελληνικός Διαστηµικός Οργα-
νισµός θα αποτελέσει τον εθνικό φορέα χάραξης και συντονι-
σµού της διαστηµικής πολιτικής και θα αποτελέσει έναν χρήσιµο
εταίρο της πολιτείας για την ανάληψη νέων πρωτοβουλιών. 

Η σύγχρονη Ελλάδα απαιτεί µια ισχυρή και αξιόπιστη Διαστη-
µική Υπηρεσία, εποπτευόµενη από το κράτος και λειτουργούσα
προς όφελος των δηµόσιων υπηρεσιών, της κοινωνίας και των
πολιτών. 

Για αυτό, καλώ όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου µε το
βλέµµα στραµµένο στο µέλλον αλλά κυρίως προς τη νέα γενιά
να υπερψηφίσουν αυτό το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα η
εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Άννα - Μισέλ Ασηµακο-
πούλου. 

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, σήµερα, πραγµατεύεται
τρία πράγµατα: την αδειοδότηση των διαστηµικών δραστηριοτή-
των, τη σύσταση του Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού και τις
διατάξεις περί ηλεκτρονικών επικοινωνιών. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, στον τοµέα του Διαστήµατος, θα έλε-
γε κανείς ότι θα µπορούσαµε να βρούµε ένα πεδίο συνεννόησης,
να συµφωνήσουµε σε κάτι, τέλος πάντων. Διότι εµείς αντιµετω-
πίζουµε τα θέµατα µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα, παρά το
γεγονός ότι θα ήθελα να υπενθυµίσω από το Βήµα αυτό ότι εσείς
λοιδορούσατε τις προσπάθειες που έκανε η κυβέρνηση Σαµαρά,
σε σχέση µε τη διαστηµική πολιτική. 

Στην ακρόαση φορέων, ήρθαν οι κύριοι από την Καλαµάτα που
µιλούσαν για την ίδρυση διαστηµικού σταθµού εκεί. Αυτό εσείς
το κοροϊδεύατε όταν ήσασταν αντιπολίτευση, όπως κοροϊδεύατε
και άλλα πράγµατα, τα οποία άπτονται του σηµερινού σας
Υπουργείου -φαίνεται δεν ξέρατε τότε ότι θα το έχετε- όπως, για
παράδειγµα, το δωρεάν Wi-Fi, που είχε εξαγγείλει τότε ο κ. Σα-
µαράς. Όπως λέει, όµως, ο φιλόσοφος λαός, ό,τι κοροϊδέψεις
στη ζωή θα κληθείς κάποια στιγµή να το υπηρετήσεις. 

Τώρα, λοιπόν, έρχεστε και µας παρακαλείτε µε τον τρόπο σας
να µην τρολάρουµε το γεγονός ότι στη σηµερινή κατάσταση που
βρίσκεται η χώρα εσείς ασχολείστε µε την ίδρυση Ελληνικής Δια-
στηµικής Υπηρεσίας. 

Κατ’ αρχάς, σας διευκρινίζω ότι εγώ δεν υπάρχει περίπτωση
να χαλάσω εξήντα λεπτά για να πληρώνω το κάθε τρολ για να
τρολάρει τη Διαστηµική Υπηρεσία ή οποιοδήποτε άλλο εγχεί-
ρηµά σας, όπως φαίνεται ότι κάνετε εσείς τελευταία. Σας διαβε-
βαιώνω, επίσης, ότι αντιµετωπίζουµε το σηµερινό νοµοσχέδιο µε
περίσσια σοβαρότητα και υπευθυνότητα. 

Θα κάνω, όµως, ένα σχόλιο, ακούγοντας τη χθεσινή σας πα-
ρέµβαση κατά τη διάρκεια της συζήτησης του προϋπολογισµού
στην Ολοµέλεια της Βουλής. Μας λέτε να µη σας τρολάρουµε
που ασχολείστε µε το Διάστηµα. Καλύτερα να ασχολείστε µε το
Διάστηµα, κύριε Υπουργέ, γιατί είναι πασιφανές ότι έχετε χάσει
εντελώς την επαφή σας µε τα τεκταινόµενα εδώ, στη Γη. Εδώ,
στη Γη, στην Ελλάδα, ζούµε στη χώρα των capital controls. Εδώ,
στην Ελλάδα, ζει η γενιά που φτιάξατε εσείς, των 360 ευρώ, η
γενιά της µερικής απασχόλησης, σε µία οικονοµία η οποία δεν
αναπτύσσεται µε τους ρυθµούς που θα έπρεπε, σε µία οικονοµία
που χαρακτηρίζεται «αποεπένδυση», σε µία οικονοµία που γίνον-
ται καθηµερινά χιλιάδες κατασχέσεις, που έχουν ξεκινήσει οι
πλειστηριασµοί και που έχετε καταστήσει τη χώρα µας πρωτα-
θλήτρια στην αύξηση των φόρων. Αυτά γίνονται εδώ, στη Γη. 

Εµείς, όµως, σήµερα θα συζητήσουµε το νοµοσχέδιο για την
ίδρυση και τη σύσταση της Ελληνικής Διαστηµικής Υπηρεσίας
ως οφείλουµε. 

Ένα γενικότερο σχόλιο θα ήθελα να κάνω. Όπως πάντα, κύριε
Υπουργέ, η πολιτική σας έχει τα εξής χαρακτηριστικά: βασίζεται
σε ένα ψέµα και χαρακτηρίζεται από ιδεοληψία ή ανικανότητα ή
και τα δύο. Δεν έχει καµµία διαφορά η δική σας σηµερινή νοµο-
θετική παρέµβαση. Ειρήσθω εν παρόδω, οι δικές σας νοµοθετι-
κές παρεµβάσεις χαρακτηρίζονται και από αντισυνταγµατικό-
τητα. 

Πάµε στη σηµερινή, λοιπόν, νοµοθετική σας παρέµβαση. Ποιο
είναι το ψέµα, στο οποίο βασίζεται η νοµοθέτηση σήµερα της Ελ-
ληνικής Διαστηµικής Υπηρεσίας; Είναι το ψέµα, το οποίο έχετε
πει πολλές φορές και το οποίο κατερρίφθη κατά τη διάρκεια της
συνεδριάσεως που είχαµε, όπου ήρθε ο εκπρόσωπος της ESA,
ο κ. Βέρνερ, και επιβεβαίωσε αυτά τα οποία τον ρωτήσαµε. Το
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ψέµα είναι ότι δεν είχαµε διαστηµική πολιτική στην Ελλάδα. Ήταν
µια αποτυχία η διαστηµική πολιτική στην Ελλάδα. Εµείς δεν κά-
ναµε τίποτα όλα αυτά τα χρόνια. Ευτυχώς, ήρθατε εσείς για να
το αντιµετωπίσετε αυτό το θέµα µε την ίδρυσης της Ελληνικής
Διαστηµικής Υπηρεσίας. 

Πάµε, λοιπόν, πολύ συνοπτικά να δούµε αυτό το ψέµα. Θα τα
επαναλάβω παρ’ ότι τα ακούσατε και τα επιβεβαίωσε ο κ. Βέρνερ
από την ESA στη διάρκεια της προχθεσινής συνεδρίασης. 

Στα τέλη του 2014, κύριε Υπουργέ, η Επιτροπή Βιοµηχανικής
Πολιτικής της ESA επιβεβαίωνε και επικροτούσε την πολιτική της
Ελλάδος και της επιτυχούς συνεργασίας Ελλάδος - ESA για επι-
τυχηµένη πολιτική γεω-επιστροφής. 

Συγκεκριµένα η Ελλάδα εµφανίζεται να έχει εξαιρετική βελ-
τίωση στην εξασφάλιση συµβολαίων στο πλαίσιο προγραµµάτων
της ESA, γεγονός που συντέλεσε στην άνευ προηγουµένου επί-
τευξη υψηλότερου της τιµής µονάδος γεωγραφικής επιστροφής
για την Ελλάδα, 1,06%. Δηλαδή, για να συνεννοηθούµε, πήραµε
περισσότερα από ό,τι δώσαµε ως συνδροµή και σε επίπεδο χρη-
µατοδότησης, επίσης για να συνεννοηθούµε, αυτό µεταφράζεται
γύρω στα 2,5 εκατοµµύρια ευρώ. 

Αυτό λοιπόν, εξεδόθη ως δελτίο Τύπου της Γενικής Γραµµα-
τείας Έρευνας και Τεχνολογίας που είχε αυτή την ευθύνη, το
οποίο και καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα - Μισέλ Ασηµακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, επιβεβαιώθηκε από την έκθεση της ESA στις 11 Μαρ-
τίου 2015, όπου αναφέρεται ότι η Ελλάδα είναι το καλύτερο πα-
ράδειγµα συντονισµένης ενεργητικής διαχείρισης, όπου έχουν
αντιµετωπιστεί ανταγωνιστικοί πρωταθλητές και υλοποιούνται τε-
χνολογικές δραστηριότητες για το µέλλον.

Καταθέτω για τα Πρακτικά την έκθεση της 11ης Μαρτίου της
ESA.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα - Μισέλ Ασηµακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για το 2015 τώρα -πάµε στην επόµενη χρονιά- συνεχίζονται τα
επιτεύγµατα από την προηγούµενη χρονιά. Η τιµή της γεωγρα-
φικής επιστροφής είναι τώρα 1,31, 31% περισσότερες επιστρο-
φές για έρευνα και ανάπτυξη στον τοµέα των δορυφορικών και
διαστηµικών εφαρµογών.

Καταθέτω και την έκθεση αυτή για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα - Μισέλ Ασηµακοπού-

λου καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά, λοιπόν, για το ψέµα του ότι δεν υπήρχε επιτυχηµένη δια-
στηµική πολιτική στην Ελλάδα και ήρθατε εσείς για να µας τη φέ-
ρετε µε το σηµερινό νοµοσχέδιο.

Ποια είναι η αλήθεια, κύριε Υπουργέ; Η αλήθεια είναι ότι αυτό
το νοµοσχέδιο δεν το φέρνετε γιατί σας ενδιαφέρει η διαστηµική
πολιτική στη χώρα. Η αλήθεια είναι ότι υπάρχουν πάρα πολλά
οφέλη από τη διαστηµική πολιτική, τα οποία εµείς τα καταλαβαί-
νουµε -τα είπε και ο κ. Βέρνερ- στην αεροναυτιλία, στις θαλάσ-
σιες µεταφορές, στους σιδηροδρόµους, στους ταχυγράφους,
στην καταπολέµηση του λαθρεµπορίου, στο να εκµεταλλευτούµε
τα γεωγραφικά δεδοµένα από το σύστηµα «COPERNICUS».
Εµείς τα καταλαβαίνουµε όλα αυτά. Τα καταλαβαίναµε και πριν,
τα καταλαβαίνουµε και τώρα. 

Επίσης, καταλαβαίνουµε τη σηµασία τού να στηριχθεί η νεο-
φυής επιχειρηµατικότητα που δραστηριοποιείται γύρω από
εφαρµογές, οι οποίες  άπτονται του τοµέα του Διαστήµατος.
Συγχρόνως, θέλουµε να επιστρέψουν παιδιά και διακεκριµένοι
επιστήµονες από το εξωτερικό. Όλα αυτά τα θέλουµε. Η αντίρ-
ρησή µας δεν είναι ως προς αυτά. Είναι ως προς τον τρόπο µε
τον οποίο νοµοθετείτε εσείς την επίτευξη αυτών των στόχων, ο
οποίος είναι αναποτελεσµατικός και -επαναλαµβάνω- χαρακτη-
ρίζεται από ιδεοληψία και ανικανότητα στον τρόπο εφαρµογής.  

Και γίνοµαι πιο συγκεκριµένη, επανερχόµενη σε ορισµένα θέ-

µατα στα οποία δώσατε µερικώς κάποιες απαντήσεις, οπότε
προχωρώ παρακάτω τη συζήτησή µας ως προς αυτό. 

Συνεχίζετε, κύριε Υπουργέ, να διακατέχεστε από την εµµονή
να ελέγχετε το καθετί που φτιάχνετε. Επίσης, έχετε επιλέξει µια
συγκεκριµένη νοµική µορφή -ΔΕΚΟ µε χαρακτηριστικά ανώνυ-
µης εταιρείας-, ενώ έχετε τόσες ασάφειες µέσα στο νοµοσχέδιο,
που ουσιαστικά καθίσταται σχεδόν αδύνατο για µια νεοφυή επι-
χείρηση να λειτουργήσει, να πάρει άδεια σε αυτό το περιβάλλον.
Όµως, απαγορευτικό γίνεται και γι’ αυτές οι οποίες λειτουργούν.
Και είναι πολύ πιο δύσκολο να λειτουργήσουν µέσα στο περιβάλ-
λον το οποίο εσείς νοµοθετείτε.

Όσον αφορά στον Διαστηµικό Οργανισµό σάς είπαµε γιατί
έχουµε αυτές τις συγκεκριµένες ενστάσεις ως προς τη νοµική
µορφή και ότι τίθενται ζητήµατα νόθευσης ανταγωνισµού. Σας
εφιστώ και πάλι την προσοχή σε ένα θέµα που αναδείξαµε στη
διάρκεια της συζητήσεως των επιτροπών. Στους διεθνείς οργα-
νισµούς και στις µορφές που υπάρχουν διεθνώς, δεν είναι
ανάγκη κάθε φορά να εφευρίσκουµε τον τροχό. Μπορούµε να
εµπνεόµεθα από καλά παραδείγµατα διεθνώς. 

Εσείς έχετε δηµιουργήσει µια σύγχυση µε το νοµοσχέδιο, κατ’
αρχάς σχετικά µε το ποιος θα εκπροσωπεί τη χώρα στην ESA.
Συγκεκριµένα αναφέροµαι στο άρθρο 28 παράγραφος 4, όπως,
επίσης, και στο άρθρο 18 του νοµοσχεδίου, που δηµιουργεί µια
σύγχυση µεταξύ του ρόλου σας, της χάραξης από τη µία πλευρά
της εθνικής διαστηµικής στρατηγικής και από την άλλη, της εκ-
µετάλλευσης των κοινοτικών και άλλων κονδυλίων της ESA -και
όχι µόνο- που υπάρχουν για την υλοποίηση της στρατηγικής
αυτής.

Για να το πω απλά, η νοµική µορφή που διαλέξατε, η οποία έ-
χει αυτά τα στοιχεία της ανώνυµης εταιρείας, είναι ΔΕΚΟ. Πε-
νήντα φορές µέσα στο νοµοσχέδιο αναφέρεται καθετί που κάνει
ο Υπουργός, καθετί που ελέγχει ο Υπουργός, ακόµη και τον
έλεγχο των δικαιολογητικών. 

Συνοψίζω, λέγοντας τι είναι αυτό το νοµοσχέδιο: Είναι ένα νο-
µοσχέδιο µε νοµική µορφή αχταρµά που έχει ως στόχο να διευ-
κολύνει την πρόσληψη «ηµετέρων». Στόχος του είναι να καπη-
λεύεστε και να εκµεταλλεύεστε, κατά το δοκούν, τα διαθέσιµα
κονδύλια µε τη λογική «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει». Εσείς θα
βγάζετε τη στρατηγική, εσείς θα παίρνετε και τα χρήµατα. 

Και τι θα τα κάνετε, κύριε Υπουργέ; Θα τα κάνετε προσλήψεις
«ηµετέρων». Αυτό είναι το νοµοσχέδιο. Και αυτό προκύπτει από
την ιδεοληψία σας και από την ανικανότητά σας ή και από τα δύο.
Δεν ξέρω. Και θέλετε να το κάνετε και αν έχετε καλές προθέσεις
ως προς την προώθηση της διαστηµικής στρατηγικής, ενδεχο-
µένως απλώς να µην ξέρετε πώς να το πετύχετε αυτό. 

Σε κάθε περίπτωση, όπως είπε και ο κ. Μητσοτάκης στην οµι-
λία του χθες, το αποτέλεσµα είναι το ίδιο και είναι µια αποτυχία. 

Προχωρώ παρακάτω, κύριε Υπουργέ, στα υπόλοιπα κοµµάτια
του νοµοσχεδίου. 

Για τη διεύρυνση των χρήσεων του αποθεµατικού της ΕΡΤ
ευελπιστώ ότι επιτέλους, µετά από τρεις µήνες, την Παρασκευή
που έχουµε ζητήσει, θα έρθετε στη Βουλή για να συζητήσουµε -
στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου- γιατί έχετε κάνει
αυτή την επιλογή, όχι την επιλογή να καλύψετε, ως οφείλετε, τις
«λευκές» περιοχές της επικράτειας για να βλέπουν οι πολίτες τη-
λεόραση. Έχουµε -υπενθυµίζω- ένα από τα υψηλότερα ποσοστά
κάλυψης σε όλη την Ευρώπη. Όµως, αυτό δεν σηµαίνει ότι πρέ-
πει να είµαστε ικανοποιηµένοι. Παντού πρέπει να βλέπουν τηλε-
όραση. Και αυτό εµείς το είχαµε φροντίσει. Και τώρα έρχεστε
εσείς και, αντί να το κάνετε µε κοινοτικά κονδύλια, επιλέγετε να
το κάνετε µε το αποθεµατικό της ΕΡΤ. Και φέρνετε µια διάταξη
σήµερα, µε την οποία διευρύνετε τη δυνατότητά σας γενικώς να
εκµεταλλεύεστε το αποθεµατικό της ΕΡΤ. 

Παρακαλώ, λοιπόν, να αφήσουµε αυτή τη συζήτηση για την
Παρασκευή. Αν και ξέρουµε τι θα περιέχει η αρχική σας τοποθέ-
τηση, λέµε µήπως κάποια στιγµή αλλάξετε γνώµη και αναγνωρί-
σετε ορισµένα πράγµατα. 

Πάω, λοιπόν, στο επόµενο θέµα, το οποίο είναι η αγαπηµένη
σας ΕΡΤ, κύριε Υπουργέ, στην οποία µε αυτό το νοµοσχέδιο κά-
νετε ένα ακόµα δωράκι. Και αναφέροµαι στο άρθρο 28 παράγρα-
φος 1 του νοµοσχεδίου, όπου ορίζεται ότι µε ΚΥΑ µπορεί να
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προβλέπεται η εκχώρηση δορυφορικής χωρητικότητας στην ΕΡΤ
για την ευρυεκποµπή προγραµµάτων εµπορικού χαρακτήρα µε
εύλογο αντάλλαγµα. 

Σας ρώτησα στην επιτροπή τι σηµαίνει «εύλογο αντάλλαγµα»,
αλλά απάντηση δεν πήρα. Πώς µπορεί το κράτος να πουλάει
στην ΕΡΤ δορυφορικό φάσµα χωρίς διαγωνισµό; Και διευκρινίζω
ότι δεν αναφέροµαι στη µη εµπορική εκµετάλλευση, που επιτρέ-
πεται να κάνει η ΕΡΤ ως δηµόσια τηλεόραση. Αναφέροµαι στην
εµπορική εκµετάλλευση.

Επίσης, δεν πήρα απάντηση από εσάς -µπορεί να έχει αλλάξει
κάτι από την περασµένη φορά- για αυτή την καταπληκτική και
θεαµατική απόφαση που βρήκα στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» -σας την ανέ-
φερα-, η οποία λέει ότι έχει σταµατήσει η ΕΡΤ να µετράει την τη-
λεθέασή της, διότι -όπως λέει αυτό το έγγραφο- δεν έχει τα
απαραίτητα χρήµατα, για να πληρώσει για αυτή τη δουλειά, εν
όσω εσείς εξαγγέλλετε ότι έχει ένα πλεόνασµα. 

Αυτό το πλεόνασµα, βέβαια, κύριε Υπουργέ, για να συνεννοη-
θούµε, από πού προέρχεται; Προέρχεται από το γεγονός ότι πλη-
ρώνουµε στους λογαριασµούς µας για να συντηρούµε την ΕΡΤ. 

Από αυτό, λοιπόν, το πλεόνασµα εσείς βρίσκετε χρήµατα για
να κάνετε διακόσιες έξι καινούργιες προσλήψεις, ενώ δεν υπάρ-
χει ακόµα επιχειρησιακό σχέδιο για την ΕΡΤ -το έχω ζητήσει
εκατό φορές και δεν υπάρχει, δεν µου το δίνει κανείς, γιατί δεν
υπάρχει-, αλλά δεν µετράτε την τηλεθέαση γιατί δεν έχετε αρ-
κετά λεφτά. 

Σε κάθε περίπτωση, κύριε Υπουργέ, όλα αυτά είναι µέρος της
γνωστής αποστολής σας. Η αποστολή σας ήταν, είναι και πι-
στεύω ότι θα είναι, αυτή η καθεστωτικού τύπου προσπάθεια ε-
λέγχου των µέσων ενηµέρωσης που ξεκίνησε µε τον γνωστό αν-
τισυνταγµατικό «νόµο Παππά». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, επειδή στη δευτερολογία µου θα µιλήσω πολύ
λίγο, θα ήθελα να χρησιµοποιήσω λίγο από τον χρόνο της δευ-
τερολογίας µου τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε, κυρία Αση-
µακοπούλου. Αφήστε ατόφιο τον χρόνο της δευτερολογίας σας.
Θα έχετε µία µικρή ανοχή.

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ.
Σε αυτή, λοιπόν, την καθεστωτικού τύπου προσπάθεια αντι-

στάθηκε το Σ.τ.Ε..
Το Σ.τ.Ε. τώρα είναι αυτό που ο κ. Πολάκης, αν δεν απατώµαι

-χθες είδα ένα  tweet- λέει ότι σηµαίνει «Σύµµαχος της Ελίτ». Δεν
ξέρω, το είδα καλά;

Θέλετε να κάνετε ένα σχόλιο γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ; Υπουρ-
γός είναι αυτός. Μπορεί να το έκανε «κόπι - πάστε» από κάπου -
δεν ξέρω- και να το έκανε «κόπι - πάστε» λάθος. 

Σε κάθε περίπτωση, η προσπάθειά σας αυτή καθεστωτικού
τύπου ελέγχου των µέσων ενηµέρωσης συνεχίζεται. Και συνεχί-
ζεται και µε τη νοµοθέτησή σας, η οποία -σας εγκαλέσαµε και
σας εγκαλούµε και θα δούµε τι θα γίνει τώρα στον διαγωνισµό-
δεν καλύπτει επαρκώς την εξάλειψη φαινοµένων, όπως αυτό που
είδαµε στον προηγούµενο διαγωνισµό, δηλαδή το να φέρνει κα-
νείς για «πόθεν έσχες» τα βοσκοτόπια της Ιθάκης. Αυτό δεν θέ-
λετε να το νοµοθετήσετε.

Εχθές το βράδυ ο Πρωθυπουργός µάς ρώτησε αν µας ενδια-
φέρουν πραγµατικά τα «πόθεν έσχες». Η αλήθεια, όµως, είναι ότι
εσάς σας ενδιαφέρουν µόνο τα «πόθεν έσχες» των πολιτικών σας
αντιπάλων. Δεν σας ενδιαφέρουν τα «πόθεν έσχες» των φίλων
σας, οι οποίοι µπορεί να είναι επίδοξοι καναλάρχες και να έρχον-
ται στον διαγωνισµό και να βάζουν βοσκοτόπια.

Και επειδή, κύριε Υπουργέ, εχθές διάβασα ότι επτά εταιρείες
ενδιαφέρθηκαν για τον διαγωνισµό -και σκέφτοµαι ποιος µπορεί
να κατέβει- και επειδή δεν θέλουµε να σας αδικήσουµε, αλλά θέ-
λουµε και εµείς απόλυτη διαφάνεια και να ξέρουµε τις σχέσεις,
σας λέω σήµερα ότι καταθέσαµε µία ερώτηση και µία αίτηση κα-
τάθεσης εγγράφων -είναι προς εσάς και προς τον κ. Ευκλείδη
Τσακαλώτο-, που αφορά τον έλεγχο προέλευσης και νοµιµότη-
τας των κεφαλαίων της εταιρείας που εκδίδει την εφηµερίδα
«DOCUMENTO».

Αυτή η εφηµερίδα απ’ ό,τι βλέπω ιδρύθηκε από τον κ. Ιωάννη
- Βλαδίµηρο Καλογρίτσα, µε τον οποίο -σας λέω ότι διατηρώ επι-
φύλαξη και µιλώ δηµόσια- µου λένε ότι έχετε κάποια προσωπική
σχέση. Έτσι µου λένε. Θα ήθελα -εδώ είναι η ευκαιρία- να το δι-
ευκρινίσετε.

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Επί του νοµοσχεδίου, κυρία Αση-
µακοπούλου, είναι αυτά που λέτε;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Επί του νοµοσχεδίου

µιλάω. Χρειάζεται υπεράσπιση ο Υπουργός; Άµα χρειαστεί µαν-
τρόσκυλα ο Υπουργός, θα φωνάξει. Δεν χρειάζεται. Ακούει ο
Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Ασηµακοπού-
λου, µην απαντάτε. Εγώ παρεµβαίνω σε αυτά. Κλείστε, όµως, µε
αυτό.

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Συνεχίζω, κύριε Πρό-
εδρε.

Έκανα µία ερώτηση για τη σχέση του Υπουργού µε τον κ. Κα-
λογρίτσα. Αν θέλει απαντάει, αν δεν θέλει, δεν απαντάει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Όταν έρθει η
ώρα να µιλήσει ο κύριος Υπουργός, θα κρίνει εάν θα απαντήσει
ή όχι.

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Στο πλαίσιο της ερωτή-
σεως, λοιπόν, ρωτάµε τον κ. Τσακαλώτο πώς γίνεται µία µονο-
πρόσωπη ΙΚΕ, τελικά, µε κεφάλαιο 20 χιλιάδες ευρώ -εδώ έχω
και από το ΕΒΕΑ την καταχώριση του ΓΕΜΗ- να εκδίδει µία -δεν
θα µιλήσω εγώ για την ποιότητα της εφηµερίδας «DOCUME-
NTO», θα πω, όµως, ότι τη λες και πολυτελή έκδοση, είναι µία
κανονική εφηµερίδα- τέτοια εφηµερίδα; Πώς γίνεται αυτό; Εσάς,
κύριε Παππά, ρωτάµε να µας πείτε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Αν είναι φίλος µου ο Καλογρί-
τσας!

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι µόνον αν είναι φίλος
σας ο Καλογρίτσας ή κουµπάρος σας ή δεν ξέρω τι. Ρωτάµε να
µας πείτε πόσα χρήµατα του δίνετε σε διαφήµιση. Αυτό σας ρω-
τάµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κυρία
Ασηµακοπούλου. Δεν µπορώ να δείξω άλλη ανοχή.

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Παππά, καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο, γιατί είναι ένα
νοµοσχέδιο µε νοµική µορφή αχταρµά, ένα διαστηµικό όχηµα
προσλήψεως «ηµετέρων», ένα όχηµα εκµετάλλευσης κονδυλίων
µε τη λογική «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει».

Και κλείνω µε ένα σχόλιο για τη χθεσινή σας οµιλία στην Ολο-
µέλεια, όπου φαίνεται η αντίληψή σας για το Υπουργείο. Μιλή-
σατε δώδεκα λεπτά για οτιδήποτε άλλο και τρία λεπτά για το
Υπουργείο, γιατί βεβαίως δεν έχετε τίποτα να πείτε. Το έργο σας
είναι εντελώς ανύπαρκτο. Δεν υπάρχουν καινούργια έργα. Συνε-
χίζονται τα µεταφερόµενα. Τα έχουµε πει αυτά. Νοικιάζετε και-
νούργια ιδιωτικά κτήρια και τα ανακαινίζετε. Αυτός είναι ο προϋ-
πολογισµός του Υπουργείου σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Ασηµακοπού-
λου, παρακαλώ!

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Το σύνθηµά σας, κύριε
Υπουργέ -εάν έχω ακούσει καλά- είναι «φέρνουµε το αύριο σή-
µερα για όλους»; Αυτό είναι το σύνθηµά σας; Η πραγµατικότητα,
όµως, είναι ότι το µόνο που σας ενδιαφέρει δεν είναι η δίκαιη ψη-
φιακή ανάπτυξη, δεν είναι να φέρετε το αύριο σήµερα για όλους.
Αυτό το οποίο σας ενδιαφέρει είναι να ελέγχετε το σήµερα,
ούτως ώστε το αύριο να είναι µία ηµέρα που θα σας βρει να κά-
θεστε στις καρέκλες σας και τίποτε άλλο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Μανιάτης µάς ει-
δοποίησε ότι είναι σε µία συνάντηση µε την κ. Γεννηµατά. Δεν
τον διαγράφω, γιατί θα έρθει αργότερα. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώτης Ηλιόπουλος εκ µέρους της Χρυ-
σής Αυγής.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
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πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να
λείψω για λίγα λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, κύριε Υπουργέ. 
Κύριε Ηλιόπουλε, για λόγους ανωτέρας ανάγκης, ο Υπουργός

θα απουσιάσει. Θα επανέλθει σε λίγα λεπτά. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η σύλληψη της ιδέας του εγχειρήµατος περί συστάσεως ενός

Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού απηχεί αναµφισβήτητα τις
ανάγκες ενός κράτους που επιδιώκει την εξασφάλιση διεθνούς
κύρους, αλλά και µία ισχυρή εξωτερική πολιτική και ισχυρή οικο-
νοµία.

Η ίδρυση ενός Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού παρέχει
στην Ελλάδα έναν µακρόπνοο σχεδιασµό, ο οποίος θα ενισχύει
την ανάπτυξη της ελληνικής δραστηριότητας στο Διάστηµα. 

Η Ελλάδα, ορώµενη µέσα από το πρίσµα ενός εθνικιστικού πο-
λιτειακού καθεστώτος, το οποίο επιτάσσει µία καθαρώς εθνικι-
στική οικονοµία, που θα στοχεύει άµεσα στην ανεξαρτησία, αυ-
τοτέλεια και αυτάρκεια, πρέπει να αδράξει την ευκαιρία να προσ-
δεθεί στο άρµα της διαστηµικής βιοµηχανίας. 

Τοµείς όπως η ναυτιλία, ο αγροτικός και γενικώς ο πρωτογε-
νής τοµέας αποτελούν σίγουρα τα δυνατά χαρτιά µίας αξιόλογης
και αξιοσέβαστης εθνικής οικονοµίας. 

Πέραν, όµως, αυτού αναπτύσσεται εσχάτως και ο διαστηµικός
τοµέας, ο οποίος προσφέρει ένα ευρύ φάσµα εφαρµογών και
καινοτοµιών στις δοµές των προαναφερθέντων τοµέων και συνι-
στά έναν ισχυρό βραχίονα του τοµέα της Εθνικής Άµυνας. 

Σχετικά, δε, µε τον τουρισµό είναι εξαιρετικώς ευεργετικές οι
συνέπειες, εάν τα οφέλη που προσποριστούν αξιολογηθούν µε
τον κατάλληλο τρόπο. Με τη συγκρότηση ενός ζωντανού πεδίου
επιχειρηµατικότητας, προσανατολισµένου στον χώρο του Δια-
στήµατος, αυτοµάτως σηµατοδοτείται µία εστία εφελκύσεως επι-
χειρηµατικότητας και ιδιωτικής πρωτοβουλίας, η οποία βεβαίως
µέσω του κρατικού παρεµβατισµού θα συνεισφέρει τα µέγιστα
στις κοινωνικές ανάγκες του εθνικού συνόλου. 

Η Χρυσή Αυγή, λοιπόν, πρεσβεύει µία ισχυρή εθνική οικονοµία
και τάσσεται ρητώς υπέρ της έρευνας, της επιχειρηµατικότητας
και της επιστήµης. 

Σαφώς οι διαστηµικές εφαρµογές δύναται να συµβάλουν στην
κοινωνική ζωή και στο εµπορικό γίγνεσθαι. Από την άλλη, είναι
ανάγκη να επαναπατριστούν όλοι οι αξιόλογοι επιστήµονες, οι
οποίοι απασχολούνται στο εξωτερικό. Και ένα τέτοιο εγχείρηµα
θα απέβαινε θετικό προς αυτή την κατεύθυνση. 

Η άρνησή µας, λοιπόν, δεν αφορά την ανάγκη συστάσεως
ενός τέτοιου διαστηµικού οργανισµού, αλλά σχετίζεται µε το
υπάρχον οικονοµικό κλίµα, τις κοινωνικές περιστάσεις, αλλά και
τις υφέρπουσες επιδιώξεις του ανοµοιογενούς συριζαϊκού µορ-
φώµατος. 

Η αυστηρή οικονοµική λιτότητα, η απεχθής µνηµονιακή πολι-
τική και γενικώς η υφιστάµενη κατάσταση της παραπέουσας οι-
κονοµίας καθιστούν ένα τέτοιο εγχείρηµα αδύνατο, λόγω του
υψηλού οικονοµικού ρίσκου. 

Η αναδιάταξη της εθνικής οικονοµίας, ως πυλώνας της εθνικής
ανεξαρτησίας, επιτυγχάνεται µόνο µέσα από τη θεωρία των οµό-
κεντρων κύκλων. Με άλλα λόγια, τίθενται προτεραιότητες από
µέσα προς τα έξω και µεθοδικώς οικοδοµείται έτσι ένα ισχυρό
κράτος, οικονοµικώς, διοικητικώς, στρατιωτικώς και γεωπολιτι-
κώς. 

Πρώτα ανασυντίθεται ο κοινωνικός ιστός από την επιβληθείσα
άγρια µνηµονιακή λαίλαπα, έπειτα χαράσσονται εθνικές και κοι-
νωνικές πολιτικές, διενεργείται εξυγίανση της οικονοµίας µέσω
του εξορθολογισµού του ασφαλιστικού και του φορολογικού συ-
στήµατος, ακολουθεί ανάταση καίριων πυλώνων και ανασυγκρό-
τηση των παραγωγικών δοµών που στηρίζουν την εθνική οικο-
νοµία και τέλος καθορίζονται οι πολιτικές που θα καθορίσουν και
θα επεκτείνουν την ισχύ αυτή. 

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν την άθλια µνηµονιακή αναξιόπιστη πο-
λιτική των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, δεν αποτελεί έκπληξη η πρόθεση συ-
στάσεως ενός τέτοιου, τεραστίων διαστάσεων και προδιαγρα-
φών, µεγαλεπήβολου εγχειρήµατος και υψηλού τεχνολογικού ρί-
σκου, εν µέσω µιας άγριας κοινωνικής και πολιτικής αστάθειας

και αβεβαιότητας. 
Η Κυβέρνηση που πρωταγωνιστεί σε έναν κυκεώνα εθνικών

αποτυχιών και παλινωδιών, η Κυβέρνηση που έχει γίνει ταυτό-
σηµη µε τη δόλια πολιτική απατηλότητα, την αναξιοπιστία και τις
κυβιστήσεις και που εκφράζει µία πρωτοφανή ενδοτικότητα σε
µία σειρά µείζονος σηµασίας εθνικών ζητηµάτων, έρχεται τώρα
να µας πείσει για την αναγκαιότητα ενός Ελληνικού Διαστηµικού
Οργανισµού.

Εµείς, λοιπόν, λέµε ναι στη σύσταση ενός τέτοιου οργανισµού,
αλλά όχι από εσάς, γι’ αυτό θα καταψηφίσουµε το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο. Το είπαµε και στην επιτροπή: Δεν µας εµπνέετε καµ-
µία εµπιστοσύνη, ότι µπορείτε να φτιάξετε έναν τέτοιο οργανι-
σµό, που θα εξυπηρετεί πραγµατικά τα εθνικά συµφέροντα. Διότι
ένας τέτοιος οργανισµός, τόσο υψηλής τεχνολογίας, θα πρέπει
πρωτίστως να βοηθάει την εθνική άµυνα, την οικονοµία. Με µία
άλλη κυβέρνηση θα µπορούσε να τα πετύχει όλα αυτά, δηλαδή
να βοηθήσει και την εθνική οικονοµία και την εθνική άµυνα, τον
τουρισµό. Τα είπαµε και στην εισήγησή µας.

Όµως, επειδή εσείς µας έχετε δείξει µια απίστευτη ενδοτικό-
τητα σε όλα αυτά τα θέµατα, δεν σας έχουµε εµπιστοσύνη και
µόνο για αυτόν τον λόγο -για να είµαι ξεκάθαρος- ενώ πι-
στεύουµε ότι πρέπει η Ελλάδα να έχει έναν τέτοιο οργανισµό –
επαναλαµβάνω, για να καταγραφεί στα Πρακτικά, µόνο για αυτόν
τον λόγο- θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Ηλιόπουλε, και για τη συντοµία του χρόνου.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θα επανέλθουµε, κύριε Πρό-
εδρε, για τις τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει και ως προς
αυτό θα έχετε και ανοχή, γιατί µιλήσατε µόνο πέντε λεπτά.

Ο κ. Συντυχάκης έχει τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, το Διάστηµα είναι ένας ανεξερεύνητος χώ-

ρος, µυστηριώδης, εκλύει το ενδιαφέρον ανθρώπων, χωρών και
κρατών. Το µεγάλο ερώτηµα δεν είναι µόνο αν η Ελλάδα έχει το
δικαίωµα ή τη δυνατότητα να αξιοποιήσει τις τεχνολογικές εφαρ-
µογές για την αξιοποίηση του Διαστήµατος και, φυσικά, να έχει
τον δικό της διαστηµικό οργανισµό -ποιος θα διαφωνούσε, άλ-
λωστε, σε αυτό;- αλλά, σε συνδυασµό µε αυτό, αν η όποια αξιο-
ποίηση της τεχνολογίας και κατ’ επέκταση του Διαστήµατος -µε
τους δικούς της δορυφόρους, τη δική της τροχιακή θέση κ.ά.-
υποτάσσεται στην ικανοποίηση των κοινωνικών αναγκών, στην
περαιτέρω ανάπτυξη της επιστήµης, της έρευνας, των τηλεπικοι-
νωνιών, της προστασίας του περιβάλλοντος και του ανθρώπου
από πληµµυρικά και σεισµικά φαινόµενα, την υγεία, τη ναυτιλία,
την ανάπτυξη και προστασία της αγροτικής παραγωγής, την
εθνική ασφάλεια της χώρας.

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τη µέχρι τώρα συζήτηση στις επιτρο-
πές, τις τοποθετήσεις της Κυβέρνησης, των κοµµάτων, των φο-
ρέων που κλήθηκαν να εκφράσουν άποψη καθώς και την ενη-
µέρωση από τον Γενικό Διευθυντή του Ευρωπαϊκού Διαστηµικού
Οργανισµού προχθές, επιβεβαιώνεται αυτό που σας είπε το ΚΚΕ,
ότι τόσο η ίδρυση του Ελληνικού Οργανισµού Διαστήµατος, ως
ανώνυµη εταιρεία πλέον, η θέσπιση νοµικού πλαισίου αδειοδό-
τησης διαστηµικών δραστηριοτήτων και η παράδοση της τροχια-
κής θέσης της χώρας στον ιδιωτικό όµιλο «HELLAS SAT»
συµβάλλουν στην παραπέρα ιδιωτικοποίηση, εµπορευµατοποί-
ηση του Διαστήµατος, στην υποταγή των τεχνολογικών διαστη-
µικών εφαρµογών της επιστήµης και της έρευνας, στην αντα-
γωνιστικότητα των µονοπωλιακών οµίλων και την κερδοφορία
τους, στην στρατιωτικοποίηση του Διαστήµατος για λογαριασµό
των ιµπεριαλιστικών επιδιώξεων και την ενίσχυση της καταστο-
λής σε βάρος του εργατικού λαϊκού κινήµατος. 

Καµµία σχέση όλα αυτά µε τη λαϊκή ευηµερία, τους δήθεν ει-
ρηνικούς σκοπούς -που µας είπε ο Γενικός Διευθυντής του ESA
προχθές, λες και απευθυνόταν σε ιθαγενείς-, µε την κοινωνική
εξέλιξη και πρόοδο, µε την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών.

Πρόκειται, κυρίες και κύριοι, για τη διαστηµική στρατηγική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης -στο πλαίσιο των επιδιώξεων των ευρωπαϊ-
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κών µονοπωλιακών οµίλων- να µπει δυναµικά στον παγκόσµιο αν-
ταγωνισµό για το Διάστηµα, τη συµµετοχή στη λεία από την εµ-
πορευµατική αξιοποίηση του Διαστήµατος, που φτάνει, όπως
συνοµολογείται, τα 200 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως, τις επι-
διώξεις µέσω των τεχνολογιών στο Διάστηµα για τον έλεγχο αγο-
ρών στην ενέργεια, στις τηλεπικοινωνίες, στις µεταφορές, στη
ναυτιλία, στα logistics.

Άλλωστε, τα παραπάνω ωµά και κυνικά ειπώθηκαν από τον ίδιο
τον Γενικό Διευθυντή του ESA, ότι, δηλαδή, η Ευρωπαϊκή Ένωση
πρέπει να έχει τον δικό της ανταγωνιστικό τοµέα Διαστήµατος
έναντι της Ρωσίας, των ΗΠΑ, της Κίνας και άλλων ιµπεριαλιστι-
κών δυνάµεων, ανεξάρτητα αν κάποια στιγµή γεφυρώνουν τις
όποιες αντιθέσεις χάριν της ανταγωνιστικότητας και της κερδο-
φορίας των µονοπωλιακών οµίλων ή για την ίδια απρόσκοπτη λει-
τουργία του καπιταλιστικού συστήµατος.

Επίσης, οι περισσότερες τοποθετήσεις των φορέων - εκπρο-
σώπων επιχειρηµατικών οµίλων ευθέως οµολόγησαν ότι το σχέ-
διο νόµου, το οποίο συζητούµε, αποτελεί τη µεγάλη ευκαιρία για
την ανάπτυξη της επιχειρηµατικής δράσης στο Διάστηµα και, µά-
λιστα, ότι το εγχώριο βιοµηχανικό κεφάλαιο στον κλάδο της δια-
στηµικής τεχνολογίας αν ήταν µέχρι τώρα ο «φτωχός συγγενής»
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τώρα διεκδικεί να πάρει µεγάλο κοµµάτι
από την πίτα των κερδών από τη διεθνή και ευρωπαϊκή εµπορική
διαστηµική αγορά.

Για αυτό και η έφεση στην πρόσφατη ολοµέλεια του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου, την οποία και καταψήφισε το ΚΚΕ, ζητάει αύ-
ξηση των δαπανών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη διαστηµική
πολιτική της και κονδύλια από τα περιφερειακά ταµεία της που
θα κατευθυνθούν στο κεφάλαιο για ανάπτυξη της σχετικής τε-
χνολογίας στη διαστηµική πανεπιστηµιακή έρευνα που τάσσεται
στην υπηρεσία των επιχειρηµατικών οµίλων.

Οι ρυθµίσεις που θέλει να περάσει το σχέδιο νόµου είναι από-
λυτα εναρµονισµένες µε τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για τη διαστηµική στρατηγική. Στο πλαίσιο του οξύτατου
ανταγωνισµού, στρώνουν το έδαφος στους εγχώριους επιχειρη-
µατικούς οµίλους, µέσω της θέσπισης του νοµικού πλαισίου αδει-
οδότησης διαστηµικών δραστηριοτήτων, για να µπουν για τα
καλά στο παιχνίδι για τις διαστηµικές µπίζνες, µπας και καρπωθεί
µέρος της πίτας από την παγκόσµια διαστηµική αγορά. 

Έτσι και αλλιώς, ήδη ξεκίνησαν αυτές οι επιχειρηµατικές µπίζ-
νες µε τη µέθοδο σύµπραξης δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, µε
το κράτος και την Κυβέρνηση να σπονσοράρει σε πρώτη φάση
τη µονάδα κατασκευής δορυφόρων στην Ελλάδα και την ίδρυση
θερµοκοιτίδας νεοφυών, µικροµεσαίων επιχειρήσεων σε πρώτη
φάση, σε συνεργασία µε τις αντίστοιχες του Ευρωπαϊκού Δια-
στηµικού Οργανισµού µε προσωρινά κίνητρα, όπως δωρεάν ίν-
τερνετ, φθηνά ενοίκια, άλλες επιδοτήσεις, οι οποίες σε πρώτη
φάση θα βάλουν τις βάσεις για να απορροφηθούν στην πορεία
από µονοπωλιακούς οµίλους ή να χρησιµοποιηθούν ως επιχειρη-
µατικοί δορυφόροι για αξιοποίηση πατέντων και τεχνογνωσίας
αυτών.

Μάλιστα, επενδύουν, και η Κυβέρνηση επενδύει µε την επιχει-
ρηµατολογία της για να είναι πιο πειστική, µε το αφήγηµα της
δήθεν αξιοποίησης των νέων επιστηµόνων, την επιστροφή τους
από το εξωτερικό. Ακόµα και έτσι να είναι, τους καλείτε να χρη-
σιµοποιηθούν -όπως ειπώθηκε κατά τη διάρκεια της συζήτησης
και µάλιστα από τους εκπροσώπους των επιχειρηµατικών οµίλων
που ήταν εδώ και ενδιαφέρονταν- για την προώθηση των επιχει-
ρηµατικών σχεδίων µε τσακισµένα δικαιώµατα, µε µισθούς πεί-
νας και µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου, µε µπλοκάκι και άλλες
εφευρέσεις ελαστικών εργασιακών σχέσεων και µε την εργοδο-
τική τροµοκρατία να «τσακίζει κόκαλα». 

Η Κυβέρνηση για να «χρυσώσει το χάπι» των αντιδραστικών
ρυθµίσεων του σχεδίου νόµου γύρω από ένα θέµα οµολογουµέ-
νως εντυπωσιακό και πρωτόγνωρο, όπως είναι αυτό του Διαστή-
µατος, και για να µη γίνουν εύκολα αντιληπτές οι προθέσεις της,
προβάλλει τα δήθεν οφέλη από πολύ φθηνά ανταλλάγµατα, ίσα
ίσα για να διασκεδάσει εντυπώσεις.

Η ίδρυση του Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού, ως νοµικού
προσώπου ιδιωτικού δικαίου, στην πράξη καταργεί τον µέχρι σή-
µερα ρόλο της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας

και µια ανώνυµη εταιρεία αναλαµβάνει ρόλο συντονιστή δηµο-
σίων φορέων και Υπουργείων, προκειµένου να δουλέψει ταχύ-
τερα το σύστηµα της εµπορικής αξιοποίησης δεδοµένων από
ευρωπαϊκά προγράµµατα και την πώληση των διαστηµικών δι-
καιωµάτων της χώρας. Αυτά τα χαρακτηριστικά, όµως, είναι που
διευκολύνουν την εµπορευµατοποίηση, την ιδιωτικοποίηση των
διαστηµικών δραστηριοτήτων της χώρας.

Κυρίες και κύριοι, η µέχρι σήµερα πείρα δείχνει ότι η χρήση
του Διαστήµατος είναι αναγκαία για την αποτελεσµατικότητα των
ιµπεριαλιστικών επεµβάσεων. Το να ισχυριστεί κανείς πως η
χρήση του Διαστήµατος για στρατιωτικούς σκοπούς είναι κάτι
που δεν επιχειρήθηκε ή δεν συµβαίνει, θα ήταν αστείο, το λιγό-
τερο αφελές, για άσχετους. 

Η χρήση του Διαστήµατος προβάλλει όλο και περισσότερο ως
το σύµβολο της στρατιωτικής ανωτερότητας. Το δείχνουν άλλω-
στε όλοι ανεξαιρέτως οι πόλεµοι στις συνθήκες της νέας τάξης
πραγµάτων, από το Ιράκ ως το Κοσσυφοπέδιο και το Αφγανι-
στάν, τη Συρία, τη Λιβύη και αλλού. Ήταν τα δεδοµένα από τους
δορυφόρους και η αεροπορική υπεροχή που αξιοποιήθηκαν σε
αυτές τις ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις κατά κόρον.

Την πραγµατικότητα αυτή µοιάζει να υπολογίζει όλο και περισ-
σότερο η Ευρωπαϊκή Ένωση. Η Ευρωπαϊκή Ένωση επιδιώκει,
όπως µας είπε προχθές ο Γενικός Διευθυντής του ESA, την αυ-
τονοµία στην πρόσβαση και τη χρήση του Διαστήµατος, σε σχέ-
ση µε τα άλλα ιµπεριαλιστικά κέντρα από τη Δύση ή από την Ανα-
τολή, όπως χαρακτηριστικά ανέφερε, εννοώντας Ηνωµένες Πο-
λιτείες Αµερικής και Ρωσία. 

Αυτόν ακριβώς τον ρόλο έρχονται να παίξουν, παίζουν τα προ-
γράµµατα «GALILEO» και «COPENICUS», τα οποία επικαλείστε
και είστε υπερήφανοι γι’ αυτά και τα οποία σε µεγάλο βαθµό προ-
ωθούν τη στρατιωτική χρήση του Διαστήµατος από την Ευρω-
παϊκή Ένωση, είτε έµµεσα µε κατασκοπευτικούς δορυφόρους,
µε στρατιωτικές επικοινωνίες, µε χτυπήµατα drone, όπως των
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, αλλά και άµεσα, λαµβάνον-
τας υπ’ όψιν ότι η συνθήκη δεν απαγορεύει κάθε χρήση όπλων
στο Διάστηµα, όπως τα όπλα κινητικού βοµβαρδισµού. Για αυτό,
άλλωστε, η Ευρωπαϊκή Ένωση ενισχύει παραπέρα αυτά τα προ-
γράµµατα. 

Τα επιτελεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης επιδιώκουν ακόµη τον
συνδυασµό της διαστηµικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης
µε την Κοινή Πολιτική Ασφάλειας και Άµυνας, αξιοποιώντας έτσι
και το Διάστηµα στην επιθετική ιµπεριαλιστική πολιτική της. Είναι
ενδεικτικό ότι η έκθεση της αρµόδιας επιτροπής Ευρωπαϊκής
Ένωσης ζητά τη χρήση διαστηµικών µέσων για την αντιµετώπιση
της µετανάστευσης, τη φύλαξη των εξωτερικών συνόρων της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, για την καταπολέµηση της τροµοκρατίας και
γενικά για την ενίσχυση όλων των κατασταλτικών µηχανισµών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών-µελών της.

Τα είπε ο ΕSΑ προχθές εντελώς αθώα και συµπονετικά για
τους πρόσφυγες και τους µετανάστες. Από τη µια προκαλούν
πολέµους, θανάτους και προσφυγιά µε τη συµµετοχή της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, τους ιµπεριαλιστικούς πολέµους ή την πρό-
κληση αυτών από αυτή, την Ευρωπαϊκή Ένωση, και από την άλλη
αξιοποίηση τάχα του Διαστήµατος, χρηµατοδότησή του για να
βοηθηθούν οι πρόσφυγες. Τι ψεύτες και υποκριτές, αλήθεια.

Επίσης, ιδιαίτερα επικίνδυνη είναι η συσχέτιση του σχεδίου
νόµου και των επιδιώξεων του µε την ελληνική εξωτερική πολι-
τική, τις γεωπολιτικές και γεωστρατηγικές επιδιώξεις της χώρας.
Το ίδιο το σχέδιο νόµου κάνει σαφή σύνδεση των διαστηµικών
δραστηριοτήτων µε την ελληνική εξωτερική πολιτική, το ανέφερε
και ο ίδιος ο Υπουργός κατά τη συζήτηση του σχεδίου νόµου σε
επιτροπές. Μόνο που τις γεωπολιτικές και γεωστρατηγικές επι-
διώξεις της χώρας η Κυβέρνηση τις έχει ταυτίσει µε τα συµφέ-
ροντα του µεγάλου κεφαλαίου, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που µεταξύ άλλων αντιµετωπίζουν το Διάστηµα ως ευ-
καιρία κερδοφόρων επενδύσεων για τους µονοπωλιακούς οµί-
λους και ταυτόχρονα σαν ένα εργαλείο στρατιωτικοποίησης της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και τη λεγόµενη «πολιτική ασφάλεια» της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μια εξωτερική πολιτική, όµως, που εµπλέ-
κει τη χώρα σε πολύ επικίνδυνα παιχνίδια και αποτυπώνεται πάρα
πολύ καθαρά στην πρόσφατη συµφωνία, µε την οποία η Κυβέρ-
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νηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ παρέχει µεγάλη στήριξη στα επικίνδυνα
σχέδια των Ηνωµένων Πολιτειών, στην ευρύτερη περιοχή της
Ανατολικής Μεσογείου και της Βαλκανικής, διεκδικώντας ανα-
βαθµισµένους ρόλους. 

Αυτά δεν τα λέει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, τα επιβε-
βαιώνει ο ίδιος Αµερικανός Πρέσβης, λέγοντας µάλιστα ότι η δι-
µερής σχέση σήµερα είναι καλύτερη από ό,τι ήταν εδώ και
πολλές δεκαετίες. Και µάλιστα, ότι η πρόσφατη επίσκεψη του κ.
Τσίπρα στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής ήταν απίστευτα επι-
τυχηµένη. Φυσικά! Πώς να µην ήταν, αφού συµφωνήθηκαν όλα
αυτά τα οποία συµφωνήθηκαν ή, τουλάχιστον, αυτά που έχουν
βγει στη δηµοσιότητα για την αναβάθµιση της βάσης της Σού-
δας, τις άλλες στρατιωτικές υποδοµές. Αποδεικνύεται για πολ-
λοστή φορά πόσο βάρβαρο και επικίνδυνο είναι το εκµεταλλευ-
τικό καπιταλιστικό σύστηµα και οι ιµπεριαλιστικές ενώσεις που
το υπηρετούν. 

Το Διάστηµα, κυρίες και κύριοι, έχει αστείρευτες δυνατότητες,
που µπορούν πράγµατι να συµβάλουν στην ανάπτυξη µιας
χώρας και ενός λαού, µε την προϋπόθεση να τον υπηρετούν σε
συνθήκες, όµως, εργατικής λαϊκής εξουσίας. Θα µπορούσε
πράγµατι να καλύψει ένα µεγάλο εύρος επικοινωνιακών προβλη-
µάτων της χώρας, όπως παροχή πολλαπλών τηλεοπτικών προ-
γραµµάτων, µετάδοση πληροφορίας-επικοινωνίας, να αξιοποιη-
θεί η δορυφορική τεχνολογία. Θα µπορούσε να συµβάλει τα µέ-
γιστα στην αντιµετώπιση των θεοµηνιών, στις µεταφορές, στην
αγροτική οικονοµία, σε όλους τους τοµείς της οικονοµίας, συν-
δέοντας την τεχνολογία, τα αποτελέσµατα της έρευνας µε την
κοινωνικοποιηµένη παραγωγή. 

Αντικειµενικά, όµως, µε τον καπιταλισµό, που τα µέσα παρα-
γωγής είναι καπιταλιστική ιδιοκτησία και η εργατική δύναµη εµ-
πόρευµα, το Διάστηµα και η χρήση των τεχνικών µέσων εµπο-
ρευµατοποιούνται, δεν επιτρέπουν την ανάπτυξη των παραγωγι-
κών δυνάµεων και την αξιοποίηση της τεχνικής και των επιστη-
µονικών επιτευγµάτων, προς όφελος της λαϊκής ευηµερίας,
ευρύτερα της κοινωνικής προόδου.

Για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας υπάρχει φιλολαϊκή διέ-
ξοδος και κατά συνέπεια και φιλολαϊκή αξιοποίηση του Διαστή-
µατος. Πολλά είναι τα παραδείγµατα και η πείρα που µας
διδάσκει από τις κατακτήσεις της Σοβιετικής Ένωσης για το Διά-
στηµα, την αξιοποίησή του, που απελευθέρωσε σηµαντικές πα-
ραγωγικές δυνάµεις και τεράστιες τεχνικές δυνατότητες. 

Ο ριζικά διαφορετικός δρόµος ανάπτυξης που πρεσβεύει το
ΚΚΕ έρχεται σε αντιδιαστολή µε το κράτος και την εξουσία των
µονοπωλίων. Συνιστά και προϋποθέτει κοινωνικοποίηση των συγ-
κεκριµένων µέσων παραγωγής, επιστηµονικό κεντρικό σχεδια-
σµό, ανάπτυξη της επιστήµης και της έρευνας στη βάση της
κοινωνικοποιηµένης παραγωγής και αξιοποίηση των αποτελε-
σµάτων προς όφελος του λαού. Απαιτεί, βεβαίως, πριν απ’ όλα
και πάνω απ’ όλα, την κατάκτηση της εργατικής εξουσίας µε
αξιοποίηση των διεθνών συµµαχιών και των αντιθέσεων του αν-
τιπάλου. 

Με βάση όλα τα παραπάνω, κύριε Πρόεδρε, το ΚΚΕ καταψη-
φίζει το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου και επί της αρχής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Συντυχάκη. Ήσασταν ακριβώς στην ώρα σας.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος από τους Ανεξάρτητους Έλληνες

κ. Γεώργιος Λαζαρίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µπορώ να αφήσω ασχολίαστα αυτά που είπε η Αντιπολί-

τευση για άλλη µία φορά σε µια αέναη κίνηση πολιτικού αυτι-
σµού. Αυτό εξηγεί γιατί έχει µείνει τελικά µόνη της. Ακούσαµε
εδώ τους εκπροσώπους των θεσµών. Όλοι τοποθετήθηκαν θε-
τικά απέναντι στο νοµοσχέδιο, εκτός από την Αντιπολίτευση και
κυρίως την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 

Η Αντιπολίτευση είπε εδώ απευθυνόµενη στον κύριο Υπουργό:
«Η αγαπηµένη σας ΕΡΤ».

Μα, για όνοµα του Θεού! Η ΕΡΤ είναι η αγαπηµένη όλων ηµών
των Ελλήνων. Ειδικά εµείς, που είµαστε µέλη της Επιτροπής Από-
δηµου Ελληνισµού, θυµόµαστε µε συγκίνηση την τοποθέτηση
των εκπροσώπων των Ελλήνων απανταχού της γης και µε τι συγ-

κίνηση και τι συναισθήµατα µιλούν για την ΕΡΤ. Αυτό το οποίο
τονίζουν εδώ κάθε φορά οι απόδηµοι, όποτε τους έχουµε, είναι
ότι αυτός ο δεσµός ανάµεσα στην πατρίδα και τον Απόδηµο Ελ-
ληνισµό διατηρείται ζωντανός µε τον πολιτισµό, δηλαδή µε τις
πολιτιστικές εκποµπές τις οποίες έχει η ΕΡΤ, αλλά και µε διά-
φορα µαθήµατα ή διάφορες άλλες εκποµπές που γίνονται όσον
αφορά την εκµάθηση της ελληνικής γλώσσας, που η ΕΡΤ συµ-
βάλλει τα µέγιστα.

Βέβαια, η ΕΡΤ εκείνο το οποίο δεν κάνει είναι να δέχεται και
να δίνει σηµειώµατα κατά τη διάρκεια συνεντεύξεων κ.λπ.. Πράγ-
µατι, σ’ αυτά είναι σκληρή η ΕΡΤ. Δεν το κάνει αυτό. Αλλού πη-
γαίνουν και έρχονται τα σηµειώµατα στις συνεντεύξεις.

Θα ήθελα να πω κάτι άλλο τώρα. Άκουσα ότι η Αντιπολίτευση
φρόντισε για την τηλεοπτική κάλυψη όλης της Ελλάδας. Δεν
ξέρω πού σταµατά η Ελλάδα για την Αντιπολίτευση, αλλά η
Θράκη και οι Έλληνες ακρίτες τώρα, τον τελευταίο χρόνο, απέ-
κτησαν τη δυνατότητα να έχουν επαφή και ενηµέρωση από τα
ελληνικά κανάλια, µε ένα γενναίο πρόγραµµα αυτής της Κυβέρ-
νησης, µε το οποίο επιδοτήθηκαν οι άνθρωποι για την απόκτηση
δορυφορικών µέσων, προκειµένου να µπορούν να παρακολου-
θούν τα ελληνικά κανάλια και τους ελληνικούς ραδιοφωνικούς
σταθµούς, γιατί ως τώρα βοµβαρδίζονταν από τουρκικά, βουλ-
γαρικά και από µέσα άλλων χωρών.

Άκουσα και κάτι άλλο -δεν µπορώ να το προσπεράσω και αυτό-
περί καθεστωτικής αντίληψης αυτής της Κυβέρνησης. 

Μα, είναι δυνατόν κάποιος ο οποίος κυβερνούσε αυτόν τον
τόπο για σαράντα χρόνια να χαρακτηρίζει µια Κυβέρνηση, η
οποία έχει συµπληρώσει µόλις δυόµισι χρόνια, καθεστωτική; Για
το όνοµα του Θεού! Καθεστωτική αντίληψη είχαν αυτοί οι οποίοι
είχαν εξασφαλίσει τα «θαλασσοδάνεια» κ.λπ. για τα κόµµατά
τους, αλλά και για τα µέσα µε τα οποία υπήρχε αυτή η γνωστή
αλληλεξάρτηση. 

Πριν περάσω τώρα στον σχολιασµό του νοµοσχεδίου, θα
ήθελα να πω και κάτι ακόµα. Εχθές, αλλά και όποτε έγινε συζή-
τηση, δεν έγινε για το «πόθεν έσχες» οποιουδήποτε πολιτικού.

Η συζήτηση -και όποτε ετέθη θέµα- έγινε για το «πόθεν έσχες»
συζύγου κορυφαίου πολιτειακού παράγοντα -αντιλαµβάνεστε για
ποιον µιλάω- ο οποίος είναι στο κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης. Όποτε έχουν αποκαλυφθεί άτοµα τα οποία έχουν στην
ιδιοκτησία τους offshore εταιρείες, κατά µια περίεργη σύµπτωση
ανήκουν στο δικό σας κόµµα, όλοι τους.

Μάλιστα, η απάντηση που είχε δώσει στο κόµµα σας, όταν έγι-
ναν οι αποκαλύψεις για τη σύζυγο, όπως είπα προηγουµένως,
του κορυφαίου πολιτειακού παράγοντα που ανήκει στο κόµµα
σας, ήταν ακόµη πιο τραγική από την αποκάλυψη. Είπε ότι
έπρεπε να έχει την offshore εταιρεία, γιατί µόνο µε αυτόν τον
τρόπο θα µπορούσε να γίνει συνεργασία µε τα διάφορα funds µε
τα οποία συνεργάζεται. Δηλαδή, από το κακό στο χειρότερο.

Τα funds τι είναι; Είναι αυτοί οι όµιλοι οι οποίοι δραστηριοποι-
ούνται εν κρυπτώ, αγοράζουν δάνεια από διάφορες χώρες οι
οποίες αντιµετωπίζουν προβλήµατα ή από πολίτες, µε αποτέλε-
σµα να τους ξεζουµίζουν, να αγοράζουν δάνεια στο 10% ή και
κάτω από αυτό και να τα απαιτούν στη συνέχεια στο 100%. Δη-
λαδή, η απάντηση ήταν χειρότερη από το ίδιο το γεγονός. Εν
πάση περιπτώσει, προχωράµε. 

Όσον αφορά στο νοµοσχέδιο, µάλλον η Αντιπολίτευση, όπως
το είπα και στην επιτροπή, ήταν απούσα από εδώ, γιατί µε την
τοποθέτησή της καταλήγει κάποιος σε δύο συµπεράσµατα: ή η
Αντιπολίτευση έλειπε από την αίθουσα στην οποία ακούγαµε
τους εκπροσώπους των φορέων ή δεν ήρθαν οι φορείς να κατα-
θέσουν εδώ την άποψή τους. Όλοι, µα όλοι, οι φορείς, χωρίς να
εξαιρείται κανείς, στάθηκαν από θετικά έως υπερθετικά δίπλα
στο νοµοσχέδιο. Θα ήθελα εγώ εδώ εν τάχει να σας το τονίσω,
γιατί είναι πραγµατικά εντυπωσιακό το πώς τοποθετήθηκαν.

Ξεκινάω από τον καθηγητή, τον κ. Κριµιζή, ο οποίος είπε: «Υλο-
ποιείται µια ανάγκη η οποία έπρεπε να είχε υλοποιηθεί εδώ και
τριάντα χρόνια.». Αφοπλιστικός ο κ. Κριµιζής.

Περνάω στον κ. Πότση, ο οποίος είπε: «Είναι, επιτέλους, κάτι
που θα βοηθήσει τη χώρα µας να βγει από την κατάσταση που
βρίσκεται.». Είναι γνωστό, βέβαια, ποιοι έφεραν τη χώρα στην
κατάσταση που βρίσκεται. Δεν την έφερε αυτή η Κυβέρνηση.
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Αυτή η Κυβέρνηση βγάζει τη χώρα από αυτή την κατάσταση στην
οποία την έβαλαν τα δύο κόµµατα.

Ο Χόρχε Σάντσες είπε: «Συγχαρητήρια για τη σύσταση του
φορέα. Για πρώτη φορά θα έχουµε εθνική στρατηγική. Δεν αντι-
µετωπίζεται πλέον το Διάστηµα ως µια κατακερµατισµένη υπό-
θεση που διάφορα Υπουργεία µοιράζονταν κοµµάτια.». 

Ο κ. Χριστόδουλος Παπαδόπουλος είπε: «Είναι ένα σηµαντικό
νοµοσχέδιο.». 

Ο κ. Γεωργακόπουλος, καθηγητής, είπε: «“Αυτά που έκαναν
άλλες χώρες η Ελλάδα δεν µπορεί να τα κάνει”. Αυτή ήταν η νο-
οτροπία των προηγούµενων κυβερνήσεων.». Τα βάζω εντός ει-
σαγωγικών, γιατί σας τα µεταφέρω ακριβώς όπως τα είπε ο
κύριος καθηγητής.

Ο κ. Μιχαλίτσης είπε: «Επιτέλους για την ΕΡΤ.». Βέβαια, εντά-
ξει, την ΕΡΤ δεν τη συµπαθεί ιδιαίτερα η Αντιπολίτευση, το έχει
δηλώσει αυτό και το δηλώνει κάθε φορά. Ένας σηµαντικός φο-
ρέας ενηµέρωσης για όλους τους πολίτες, για την Αντιπολίτευση
δεν είναι.

Και κάτι άλλο που είπε ο κ. Μιχαλίτσης, πραγµατικά δεν µπορεί
να µη µας συγκλονίζει όλους, γιατί µας φέρνει µνήµες από κα-
ταστροφές. Είπε ο κ. Μιχαλίτσης ότι δεν υπήρχε ενιαίος φορέας
διαχείρισης της κρίσης και αναφερόταν στις πυρκαγιές και στις
διάφορες άλλες καταστροφές. Για να γίνω πιο σαφής, εάν
υπήρχε αυτό για το οποίο συζητάµε σήµερα στις µεγάλες κατα-
στροφές και πυρκαγιές οι οποίες έγιναν στην Πελοπόννησο -
κάνω µια αναφορά στην Πελοπόννησο, γιατί εκεί πραγµατικά
είχαµε πολλά θύµατα-, θα µπορούσαν όλες οι υπηρεσίες, Πυρο-
σβεστική, Στρατός, και όσες υπηρεσίες δραστηριοποιούνταν για
την πυρόσβεση αλλά και για την προστασία των πολιτών θα µπο-
ρούσαν να είχαν δράσει συντονισµένα και να είχαµε πολύ λιγό-
τερες επιπτώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό εξέταση σχέδιο νόµου
αποτυπώνει µε σαφήνεια τη διάθεση της χώρας µας να µην µείνει
πίσω τεχνολογικά, αλλά να εξελιχθεί και να αξιοποιήσει τη δορυ-
φορική τεχνολογία και τις καινοτόµες εφαρµογές προς όφελός
της σε διάφορους αναπτυξιακούς τοµείς. Βέβαια, για την επί-
τευξη του στόχου αυτού έπρεπε να προβλεφθεί ένα πλαίσιο κα-
νόνων και προϋποθέσεων και αυτό προωθεί το συγκεκριµένο
σχέδιο νόµου.

Ειδικότερα, κατά το πρώτο σκέλος η Ελλάδα προβαίνει στην
κατάρτιση εθνικής νοµοθεσίας για την άσκηση διαστηµικών δρα-
στηριοτήτων ενισχύοντας µε τον τρόπο αυτό τον ρόλο και την
παρουσία της σε διεθνές επίπεδο µεταξύ των διαστηµικών
εθνών. Η δε διαδικασία αδειοδότησης και καταχώρησης διαστη-
µικών αντικειµένων σε µητρώο-αρχείο επιβάλλεται για λόγους
έµπρακτης τήρησης της νοµιµότητας σε διεθνές επίπεδο, όπως
αξιολογείται στην αιτιολογική έκθεση.

Ως προ τη σύσταση -για πρώτη φορά στην Ελλάδα- ενός δια-
στηµικού οργανισµού µε συντονιστικές και αποφασιστικές αρµο-
διότητες η αναγκαιότητα είναι νοµίζω προφανής.

Η Ελλάδα είναι από τις ελάχιστες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που δεν διαθέτει έναν αντίστοιχο φορέα, προκειµένου να
αξιοποιεί εµπορικά, επιστηµονικά και ερευνητικά τα δικαιώµατά
της σε διαστηµικό φάσµα, καθώς και την πληθώρα ερευνητικών
και επιστηµονικών εφαρµογών και πόρων που διαθέτουν οι ευ-
ρωπαϊκοί και διεθνείς οργανισµοί. Γι’ αυτό και συνιστάται ανώ-
νυµη εταιρεία µε την επωνυµία «Ελληνικός Διαστηµικός Οργα-
νισµός Α.Ε.», «ΕΛΔΟ Α.Ε.» και προσδιορίζεται ο σκοπός της εται-
ρείας για την αξιοποίηση των δικαιωµάτων του ελληνικού δηµο-
σίου σε δορυφορικά και διαστηµικά αντικείµενα για παροχή της
προβλεπόµενης συνδροµής προς το δηµόσιο αναφορικά µε δο-
ρυφορικά και διαστηµικά θέµατα, συµµετοχή σε ευρωπαϊκούς
και διεθνείς οργανισµούς, σχεδίαση σχετικών προγραµµάτων,
ανάπτυξη συνεργασιών, ανταλλαγή γνώσης κ.λπ.. 

Στο σηµείο αυτό να αναφέρουµε ότι για θέµατα εθνικής ασφα-
λείας προβλέπεται η διατήρηση διοικητικής και επιχειρησιακής
αυτονοµίας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας σε σχέση µε την
εταιρεία, όσον αφορά στα διαστηµικά προγράµµατα και εφαρ-
µογές που εξυπηρετούν την εθνική άµυνα. Μεταξύ άλλων, για
την εταιρεία ρυθµίζονται τα προφανή: θέµατα εσωτερικής λει-
τουργίας, ασφάλειας και διαβάθµισης προσωπικού, προστασίας

προσωπικών δεδοµένων και απόρρητων πληροφοριών, καθώς
και ελέγχου της εταιρείας και λοιπές διατάξεις.

Ευελπιστούµε πως οι νέες τεχνολογίες θα φέρουν σηµαντική
βελτίωση στην καθηµερινότητα των πολιτών, καθώς θα καλύ-
πτουν µε συνέπεια τις ιδιαίτερες ανάγκες αποµακρυσµένων πε-
ριοχών µε ευρύτερη κάλυψη του δικτύου, ενώ όσον αφορά τον
πρωτογενή τοµέα η περαιτέρω χρήση ψηφιακών εφαρµογών στη
γεωργία θα βελτιστοποιήσει την παραγωγή, άρα την τοπική και
εθνική οικονοµία.

Το διάστηµα µπορεί να παίξει έναν σηµαίνοντα ρόλο στη βελ-
τίωση της καθηµερινότητας, στην οικονοµική ανάπτυξη, στη λει-
τουργία του κράτους και βεβαίως στην ασφάλεια και την άµυνα
της χώρας. Πέραν αυτού, πρόκειται για µια εκπεφρασµένη ανά-
γκη της χώρας µας που έχει επισηµανθεί εδώ και πολλά χρόνια,
κάτι που συνειδητοποιήσαµε και από το σύνολο του επιστηµονι-
κού κόσµου κατά τις συνεδριάσεις.

Η χώρα έχει µεγάλη ανάγκη τον Ελληνικό Διαστηµικό Οργανι-
σµό. Η Ελλάδα είναι από τις ελάχιστες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που δεν διαθέτει έναν αντίστοιχο φορέα σε σχέση µε
άλλα κράτη προκειµένου να αξιοποιεί εµπορικά, επιστηµονικά και
ερευνητικά τα δικαιώµατά της σε διαστηµικό φάσµα, καθώς και
την πληθώρα ερευνητικών και επιστηµονικών εφαρµογών και
πόρων που διαθέτουν οι ευρωπαϊκοί και διεθνείς οργανισµοί.

Επιβάλλεται να έχουµε µια εθνική στρατηγική για το διάστηµα,
η οποία θα επενδύει χρήµατα στη χώρα, στο κοµµάτι της έρευ-
νας και ανάπτυξης, στην ανάπτυξη προϊόντων και οργανωµένα
θα βγαίνουµε στο εξωτερικό.

Η ίδρυση αυτού του οργανισµού θα αποτελέσει για τη χώρα
ένα σηµείο αναφοράς για όλα τα προγράµµατα για διεθνείς και
διακρατικές σχέσεις, όπως επίσης και για τη χάραξη µιας ενιαίας
πολιτικής από τη χώρα στο διάστηµα τόσο για το τηλεπικοινω-
νιακό Διάστηµα όσο και για τις διάφορες εφαρµογές που υπάρ-
χουν στην καθηµερινότητα.

Θεωρούµε λοιπόν, αυτή την κίνηση µια πραγµατικά διαρθρω-
τική αλλαγή από αυτές που χρειάζεται η χώρα, µια κίνηση η
οποία θα συµβάλει στην οικονοµία και θα πετύχει να προσελκύ-
σει πολύ σηµαντικές επενδύσεις στη χώρα, αλλά και να φέρει
πίσω ερευνητικά έργα και κυρίως το άξιο επιστηµονικό µας δυ-
ναµικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειάζεται συντονισµός, προ-
γραµµατισµός και στρατηγικό πλαίσιο για να διοικηθεί η συµµε-
τοχή της χώρας στο διάστηµα. Το σχέδιο νόµου ενισχύει, οργα-
νώνει και διασφαλίζει την παρουσία µας στο διάστηµα. Δεν είναι
δυνατόν να είµαστε αντίθετοι σε κάτι τέτοιο και στις ευκαιρίες
που ανοίγονται σε ένα συνεχώς αναπτυσσόµενο φάσµα εµπορι-
κών και οικονοµικών δραστηριοτήτων.

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες στηρίζουµε την προσπάθεια της
χώρας µας να µην µείνει πίσω τεχνολογικά, αλλά να εξελιχθεί και
να αξιοποιήσει τη δορυφορική τεχνολογία και τις καινοτόµες
εφαρµογές προς όφελός της. Και οι Ανεξάρτητοι Έλληνες είµα-
στε θετικοί στο νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Ιωάννης Σαρίδης από την Ένωση Κεντρώων.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά ποιος

αµφισβητεί πως θα πρέπει να οδηγήσουµε τη χώρα σε διέξοδο
από τα προβλήµατα στα οποία έχει περιέλθει; Πιστεύω κανείς.
Πρέπει να νοµοθετήσουµε προς αυτή την κατεύθυνση. Κι αυτό
δεν µπορεί κανείς να το αµφισβητήσει. Είναι ευθύνη µας. Είναι
ευθύνη όλων. Είναι συλλογική ευθύνη. Τα πολλά λόγια, λοιπόν,
είναι φτώχεια. Το πώς µπορούµε να ντύσουµε ένα νοµοσχέδιο
µε το οποίο συµφωνούµε ή δεν συµφωνούµε είναι φτώχεια.

Το πολιτικό προσωπικό της χώρας καλείται να δώσει λύσεις.
Η Κυβέρνηση καλείται να δώσει λύσεις. Η Αντιπολίτευση από τη
δική της πλευρά προτείνει τις δικές της λύσεις, τις οποίες αν
είναι δυνατόν να τις λάβει υπ’ όψιν της η Κυβέρνηση, ίσως οδη-
γηθούµε και σε καλύτερες µέρες. Λύσεις και κατευθύνσεις µε
σαφήνεια, µε σχεδιασµό, µε καθαρότητα. Οτιδήποτε άλλο δεν
δίνει λύσεις, δεν οδηγεί στη διέξοδο, δεν οδηγεί στο αύριο µε σι-
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γουριά. Πολλές φορές το κάνει ενδεχοµένως και πιο γκρίζο. Γεν-
νάει προβλήµατα. Ό,τι δεν είναι από την αρχή ξεκάθαρο, ό,τι επι-
δέχεται παρερµηνείες γεννάει προβλήµατα. Κι αυτό το βλέπουµε
µπροστά µας, στο µέλλον.

Η Ένωση Κεντρώων, κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι,
θα ψηφίσει «παρών» σε αυτό το πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο.
Οφείλω να οµολογήσω πως αναγκάζεται να ψηφίσει «παρών». Ο
βασικός λόγος που δεν καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο είναι
το γεγονός πως συµφωνούµε κι εµείς ότι έχει έρθει επιτέλους η
ώρα να αποκτήσει και η χώρα µας αφ’ ενός ένα σύγχρονο και
σαφές πλαίσιο για τις διαστηµικές δραστηριότητες και αφ’ ετέ-
ρου έναν οργανισµό που να προσφέρει την απαραίτητη στήριξη
στις προσπάθειες των τριών χιλιάδων και πλέον Ελλήνων επιστη-
µόνων, οι οποίοι κόντρα στο ρεύµα έµειναν στην πατρίδα και πα-
λεύουν κάτω από αντίξοες οµολογουµένως συνθήκες, αλλά και
για να µπορέσουν να γυρίσουν πίσω κάποιοι άλλοι επιστήµονες
οι οποίοι έχουν φύγει στο εξωτερικό για να στηρίξουν τη συλλο-
γική αυτή προσπάθεια της χώρας µας.

Η πρόταση του Υπουργείου διακρίνεται σε τρία κεφάλαια. Στο
πρώτο κεφάλαιο και στα άρθρα 1-17 νοµοθετούµε ένα ρυθµι-
στικό και κανονιστικό πλαίσιο λειτουργίας και συντονισµού της
διαστηµικής δραστηριότητας.

Κι ενώ όλοι παραδεχόµαστε πως αυτό το πλαίσιο είναι άκρως
απαραίτητο, αν φυσικά θέλουµε να σταµατήσουµε να είµαστε
ουραγοί στον συγκριµένο τοµέα, δυσκολευόµαστε να πιστέ-
ψουµε πως τα όσα συµπεριλαµβάνονται και προβλέπονται στα
άρθρα 1-17 επαρκούν και ότι δεν θα χρειαστούν περαιτέρω αλ-
λαγές και διορθώσεις και µάλιστα πάρα πολύ σύντοµα.

Μεταξύ άλλων, λοιπόν, στα άρθρα 11 και 13 καθορίζεται και η
διεθνής ευθύνη του ελληνικού κράτους για τυχόν ζηµιές που
µπορεί να προκληθούν από αντικείµενα. Πρέπει, λοιπόν, να είµα-
στε πάρα πολύ προσεκτικοί και να γνωρίζουµε πως κατά τη διάρ-
κεια της περιπέτειας, που λέγεται εξερεύνηση και αξιοποίηση
του διαστήµατος, κάθε λάθος µπορεί να κοστίσει ακριβά.

Η διαδικασία της αδειοδότησης των διαστηµικών δραστηριο-
τήτων οφείλει να είναι µεν πολύ αυστηρή, αλλά θα πρέπει να
είναι εξίσου ευέλικτη και να µην επιτρέπει να χάνονται ευκαιρίες
λόγω της γραφειοκρατίας. Το αν θα επιτύχουµε να ισορροπή-
σουµε ανάµεσα στον αποκλεισµό από τη µια και των οπορτουνι-
στικών και πρόχειρων προτάσεων από την άλλη, των πραγµατικά
καινοτόµων και πρωτοποριακών ιδεών, θα φανεί αυτό το πράγµα
στην πορεία.

Δεν µπορεί κανείς να προβλέψει εάν το προτεινόµενο πλαίσιο
θα αντέξει στις δοκιµασίες στις οποίες θα εκτεθεί από τη λει-
τουργία των αγορών, ούτε το αν θα µπορέσει να προστατεύει τις
start-up εταιρείες που θα δοκιµάσουν την τύχη τους. Γι’ αυτόν
τον λόγο αποκτά ιδιαίτερη σηµασία το ότι επιλέξατε -και ορθώς
κατά τη γνώµη µου- ως βάση για τη νοµοθετική σας πρωτοβου-
λία τα ειρηνικά πρότυπα που επικύρωσε ο ΟΗΕ το 2013.

Με τις διατάξεις του δεύτερου κεφαλαίου ιδρύεται και στελε-
χώνεται ο Ελληνικός Οργανισµός Διαστήµατος, ο οποίος και θα
επιφορτιστεί µε όλες τις ευθύνες που προκύπτουν από το πλαί-
σιο του πρώτου κεφαλαίου. Σε αυτό, λοιπόν, το κεφάλαιο εντο-
πίζονται και οι περισσότερες από τις αντιρρήσεις της Ένωσης
Κεντρώων, που οδηγούν ουσιαστικά στην ψήφιση και στη θέση
του «παρών». 

Μάλιστα, είχαµε κάνει και µια κοινή πρόταση µε τον συνά-
δελφο κ. Λαζαρίδη, των ΑΝΕΛ, για τη συµµετοχή εκπροσώπου
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας στη διοίκηση του οργανισµού,
την τύχη της οποίας ειλικρινά και µέχρι αυτή τη στιγµή, που το-
ποθετούµαστε από αυτό το Βήµα, δεν γνωρίζουµε.

Θα θέλαµε τη θέση σας, κύριε Υπουργέ, πάνω σε αυτό το θέ-
µα, σχετικά µε το γιατί δεν έχει γίνει δεκτή η συγκεκριµένη πρό-
ταση. Ποια είναι δηλαδή η σκέψη πάνω στην οποία δεν την έχετε
κάνει δεκτή.

Με το άρθρο 18 συστήνεται µία ΔΕΚΟ µε την επωνυµία «Ελ-
ληνικός Διαστηµικός Οργανισµός Α.Ε.». Επιχειρηµατολογήσατε
υπέρ της νοµικής µορφής που επιλέξατε, κάνοντας λόγο για την
κρισιµότητα του ρόλου της ταχύτητας στη λήψη και υλοποίηση
αποφάσεων.

Η γραφειοκρατία είναι θανάσιµος εχθρός για τις διαστηµικές

δραστηριότητες. Κατανοούµε και εµείς αυτή την ιδιαίτερη ανά-
γκη για ευελιξία στα ζητήµατα που αφορούν τη λειτουργία του
οργανισµού. Τα πράγµατα κρίνονται πολύ συχνά µέσα σε δευτε-
ρόλεπτα και η οποιαδήποτε άσκοπη και αχρείαστη καθυστέρηση
µπορεί να έχει πάρα πολλές και δύσκολες, µοιραίες, επιπτώσεις.

Δεν έχουµε πειστεί, όµως, πως αυτό το µείγµα που προτείνετε
θα λειτουργήσει εύρυθµα. Έχουµε, άραγε, πετύχει και σε άλλες
ΔΕΚΟ αυτόν τον βαθµό λειτουργικότητας, αυτή την πάταξη της
γραφειοκρατίας και τελικά την επιτυχία; Έχουν επιτύχει και
άλλες ΔΕΚΟ στον σκοπό για τον οποίον έχουν δηµιουργηθεί;
Έχουµε εµπειρία από ΔΕΚΟ που λειτουργούν διαχρονικά χωρίς
κανένα πρόβληµα; Πάνω σε ποιο µοντέλο θα στηριχτούµε; Ποιο
καλό παράδειγµα έχουµε, ώστε να µιµηθούµε; Εδώ µιλάµε για
το Διάστηµα. Με ποιο παράδειγµα θα πάµε; Τα λάθη απαγο-
ρεύονται. Δυστυχώς όλοι γνωρίζουµε την απάντηση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ)

Αυτοί, λοιπόν, είναι και οι λόγοι που οδηγούν την Ένωση Κεν-
τρώων στο «παρών». Η ιστορία θα µας κρίνει όλους. Οι αγωνίες
και οι προβληµατισµοί µας καταγράφονται εδώ σε αυτή την Αί-
θουσα και έξω από αυτή την Αίθουσα. Το ότι δεν πρέπει να µεί-
νουµε άλλο πίσω είναι απαραίτητο και γενικά είναι κατανοητό.
Το πώς και µε ποιον τρόπο θα πάµε µπροστά είναι κάτι το οποίο
αµφισβητείται.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Γε-

ώργιος Αµυράς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητέ Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω

αντίστροφα µε κάποιες από τις τροπολογίες, γιατί σε έναν βαθµό
υπάρχει µία οµοιότητα -θα έλεγα- µε το σχέδιο νόµου, ότι δη-
λαδή πάρα πολλά πράγµατα τα παραπέµπετε σε υπουργικές
αποφάσεις και µετά πάµε από παράταση σε παράταση για να
εφαρµοστεί ο νόµος.

Δείτε για παράδειγµα την τροπολογία για την κάρτα φιλάθλου
και για την κεφαλαιακή αξία των ανώνυµων ποδοσφαιρικών εται-
ρειών. Σας θυµίζω, καλοί συνάδελφοι, ιδιαιτέρως του ΣΥΡΙΖΑ, ότι
το 2015 ψηφίστηκε αυτός ο νόµος και τον ψηφίσαµε κι εµείς γιατί
λέγαµε ότι φυσικά και θα έπρεπε να εφαρµοστεί η κάρτα φιλά-
θλου, για παράδειγµα. Τότε είχα πει στον αρµόδιο Υπουργό,
όπως είπα και στις προηγούµενες επιτροπές στον αγαπητό κύριο
Παππά: «Γιατί δεν βάζετε χρονοδιαγράµµατα; Γιατί παραπέµπετε
όλες τις ουσιαστικές ρυθµίσεις του νόµου σε κοινές υπουργικές
αποφάσεις και υπουργικές αποφάσεις;». Έλεγα, λοιπόν, τότε ότι
φοβάµαι πως ο νόµος δεν θα εφαρµοστεί ποτέ.

Από το 2015 έως σήµερα έχουν περάσει τρία χρόνια και αυτή
είναι η τέταρτη παράταση εφαρµογής του µέτρου της κάρτας
του φιλάθλου, ώστε να γνωρίζουµε µε απλά λόγια ποιος φίλα-
θλος κάθεται πού, ούτως ώστε να αρχίσουµε να αντιµετωπίζουµε
αυτό το φαινόµενο της βίας στα γήπεδα. Μάλιστα, η τελευταία
παράταση δόθηκε τον Ιούνιο του 2017. Τότε ήταν εισηγητής ο
συνάδελφός µου κ. Μαυρωτάς ο οποίος είχε πει στον αρµόδιο
Υπουργό κ. Βασιλειάδη: «Θέλω να βάλουµε ένα στοίχηµα ότι δεν
θα τα καταφέρετε έως τις 31-12-2017. Βάλτε, λοιπόν, την παρά-
ταση έως το 2021, ούτως ώστε να γιορτάσουµε τα διακόσια χρό-
νια της Ελληνικής Επανάστασης και µε την κάρτα φιλάθλου».
Μπήκε το στοίχηµα ότι δεν θα υπήρχε άλλη παράταση και να που
το έχασε ο κ. Βασιλειάδης. Δεν ξέρω ποιο ήταν το επίδικο, αλλά
ο κ. Βασιλειάδης οφείλει κάτι στον κ. Μαυρωτά απ’ αυτή την πα-
ράταση. 

Αυτά σας τα λέω, αγαπητοί συνάδελφοι, διότι και στο παρόν
σχέδιο νόµου έχουµε πάρα πολλές υπουργικές αποφάσεις σχε-
τικά µε πολλά σηµαντικά ζητήµατα, όπως τα χρονοδιαγράµµατα,
το πώς ο Ελληνικός Διαστηµικός Οργανισµός θα στελεχωθεί, µε
τι είδους συµβάσεις, µε ποιον τρόπο πρόσληψης. Και επίσης, πα-
ραπέµπονται και άλλα πιο ιδιαίτερα ενδεχοµένως θέµατα, όπως
τα διαστηµικά προγράµµατα, η έγκρισή τους ή µη και λοιπά. 

Όµως, έρχοµαι σε µια άλλη τροπολογία πολύ σηµαντική, την
οποία εµείς θα καταψηφίσουµε, όπως θα καταψηφίσουµε και την
νέα, τέταρτη παράταση για την εφαρµογή της κάρτας φιλάθλου.
Καλύτερα να έρθετε και να πείτε ότι δεν τα καταφέρνουµε,
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δώστε µας άλλα τρία-τέσσερα χρόνια για διάφορα θέµατα παρά
να πηγαίνουµε εξάµηνο, εξάµηνο, παράταση στην παράταση. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στην τροπολογία του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος µε γενικό αριθµό 1376 και ειδικό 25 που αφορά την πα-
ράταση ενιαίας άδειας λειτουργίας για δύο ακόµα χρόνια για
λιγνιτικές µονάδες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό είναι ένα σοβαρό θέµα και
θα περιµένω τον αρµόδιο Υπουργό να έρθει να το συζητήσουµε.
Διότι τι γίνεται τώρα εδώ; Εν λευκώ χορηγείται άδεια ενιαία για
όλες τις λιγνιτικές µονάδες για άλλα δύο χρόνια. Αυτό σηµαίνει
ότι νοµοθετικά παραπέµπεται ο δικαστικός έλεγχος, ο διοικητι-
κός έλεγχος. Και πουθενά σε καµµία σοβαρή χώρα του κόσµου
δεν επιτρέπεται να αφήνονται οι βιοµηχανίες παραγωγής ενέρ-
γειας να ρυπαίνουν µε τέτοιο τρόπο το περιβάλλον.

Θέλετε να σας πω τα στοιχεία; Είναι στοιχεία του Υπουργείου
Περιβάλλοντος. Ακούστε λοιπόν: Ο ΑΗΣ Αµυνταίου βρίσκεται
κατά επτάµισι φορές –προσέξτε!- κατά µέσο όρο πάνω από το
νέο όριο εκποµπών του διοξειδίου του θείου ή δεκατρείς φορές
πάνω από το όριο που έχει τεθεί για νέες µονάδες. Οι τρεις κα-
µινάδες του ΑΗΣ Αγίου Δηµητρίου είναι τρεις έως έξι φορές πιο
ψηλά από τα περιβαλλοντικά όρια για βιοµηχανικές εκποµπές.
Οι δύο µονάδες του ΑΗΣ Καρδιάς εκπέµπουν εξήντα φορές πε-
ρισσότερα σωµατίδια για τις νέες µονάδες και τριάντα φορές για
τις υφιστάµενες µονάδες. Οι ΑΗΣ Αγίου Δηµητρίου και Καρδιάς
εκπέµπουν δύο φορές παραπάνω διοξείδιο του αζώτου από το
επιτρεπτό όριο.

Η απαράδεκτη αυτή διαδικασία συνεχίζεται εδώ και δεκαέξι
χρόνια. Εδώ και δεκαέξι χρόνια, ενώ θα έπρεπε για κάθε λιγνιτική
µονάδα να υπάρχει ξεχωριστή άδεια λειτουργίας, υπάρχει µια
ισοπεδωτική άδεια προς όλους, ούτως ώστε να µπορούν να λει-
τουργούν οι µονάδες µε αυτόν τον ρυπογόνο και θανατηφόρο
για το περιβάλλον τρόπο. Εγώ αυτό το βρίσκω πραγµατικά ανε-
πίτρεπτο. Είναι ανεπίτρεπτο!

Επίσης, θέλω να σας πω και κάτι ακόµα. Για πρώτη φορά στην
ιστορία της λειτουργίας της Επιτροπής Συµµόρφωσης της Διε-
θνούς Συνθήκης του Άργους η Ελλάδα βρίσκεται υπόλογη, βάσει
των καταγγελιών, η ουσία των οποίων ήταν αυτά που σας είπα,
δηλαδή η εκποµπή πολλές φορές πάνω από το κανονικό ρυπο-
γόνων και επικίνδυνων σωµατιδίων για την ανθρώπινη υγεία και
το περιβάλλον.

Συγκεκριµένα, υπήρξε καταγγελία, που έγινε παραδεκτή στις
13 Σεπτεµβρίου 2017. Και είναι η πρώτη φορά στην ιστορία της
λειτουργίας του οργάνου που καταγγελία για ελληνική υπόθεση
γίνεται παραδεκτή και αποδεκτή. Να ξέρετε ότι, δυστυχώς, αυτό
δεν θα έχει καλό µέλλον. Φοβάµαι ότι η Ελλάδα θα υποστεί κά-
ποια αντίποινα, να το πω έτσι.

Όµως, στην ίδια λογική που οι προηγούµενες κυβερνήσεις
ακολουθούσαν, παίρνει τη «σκυτάλη» η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - Α-
ΝΕΛ και κάνει το ίδιο.

Πείτε µου εσείς ένα είδος βιοµηχανικής εγκατάστασης -ένα!-
που δεν θα πάρει την άδειά του µέσα από τη δηµόσια διοίκηση
και την παίρνει µε νόµο. Πείτε µου ένα παράδειγµα. Κανένα δεν
υπάρχει!

Επίσης, θέλω να πω το εξής. Οι τρεις που έχουν ξεχωριστή
άδεια λειτουργίας, δηλαδή οι ΑΗΣ Καρδιάς, Αµυνταίου και Αγίου
Δηµητρίου, που είναι µε διαφορά οι πιο ρυπογόνοι από τους υπό-
λοιπους, εντελώς συµπτωµατικά περιλαµβάνονται στο πακέτο
πώλησης των µονάδων της ΔΕΗ, που ακούµε από τους θεσµούς.

Εδώ, λοιπόν, έχουµε σοβαρά ζητήµατα να λύσουµε και ελπίζω
να δοθούν οι απαντήσεις από τους αρµόδιους Υπουργούς, όταν
έρθουν.

Θα σας δώσω και άλλο ένα παράδειγµα. Μητρώο Πολιτών του
Υπουργείου Εσωτερικών. Σωστό µέτρο. Το είχαµε υπερψηφίσει
και εµείς. Τι θα έβαζα εγώ σε αυτή την τροπολογία που δίνει πα-
ράταση πάλι επειδή δεν τα καταφέρατε; Πάλι δεν τα καταφέ-
ραµε. Έτσι θα νοµοθετούµε; Παράταση στην παράταση; Είναι
αυτός τρόπος νοµοθέτησης και βοήθειας του κράτους διοικητικά
να σταθεί στα πόδια του; Ούτε το Μητρώο Πολιτών; 

Ποιο είναι το απόφθεγµα; Ότι δίνεται παράταση ισχύος στις
ληξιαρχικές πράξεις που χορηγούνται χειρογράφως. Καλώς ήρ-
θαµε στο παρελθόν, καλώς ήρθαµε στον 17ο αιώνα! 

Έρχοµαι τώρα και στο σχέδιο νόµου. Έχω και άλλα πολλά να
πω για τις τροπολογίες, είκοσι ή είκοσι µία τον αριθµό.

Ακούµε και για µία τροπολογία, την οποία ενδεχοµένως θα
φέρει το Υπουργείο Δικαιοσύνης για να παρακάµψει την από-
φαση του Αρείου Πάγου για τη µη έκδοση των οκτώ Τούρκων
αξιωµατικών στην Τουρκία. Απλώς το ακούµε. Το διαβάζουµε σε
κάποια µίντια. Θα ήθελα να ξέρω αν υπάρχει πρόθεση από την
Κυβέρνηση να κάνει µια τέτοιου είδους ρύθµιση και να παρακάµ-
ψει τη δικαιοσύνη. Ελπίζω πως όχι. Θα το δούµε. 

Ερχόµαστε στο παρόν σχέδιο νόµου. Εδώ δύο πράγµατα έχω
να πω. Τα περισσότερα τα έχουµε πει στις προηγούµενες συνε-
δριάσεις των επιτροπών. Ξέρετε τη στάση µας. Εµείς είµαστε θε-
τικοί και θα υπερψηφίσουµε επί της αρχής το σχέδιο νόµου.

Βεβαίως, θα δούµε πώς θα τοποθετηθούµε σε διάφορα άρθ-
ρα. Σε κάποια θα είµαστε αρνητικοί. Εγώ γενικώς δεν θέλω ένας
Υπουργός, όποιος και να είναι αυτός, να αποφασίζει για τα ζω-
τικά θέµατα του Διαστηµικού Οργανισµού. Θα προτιµούσα άλλες
διαδικασίες.

Επίσης, δεν µε βρίσκει σύµφωνο ότι η σύσταση του νέου ορ-
γανισµού γίνεται στην ουσία µε τη µορφή ΔΕΚΟ. Έχουµε δει πώς
λειτουργούν οι ΔΕΚΟ στην Ελλάδα. Έχουµε δει ότι υπάρχει αδια-
φάνεια στον τρόπο ελέγχου των οικονοµικών τους. Έχουµε δει
ότι δεν αποδίδουν οικονοµικά όπως θα έπρεπε να αποδώσουν.
Έχουµε δει πόσο αργές είναι οι διαδικασίες για τη λήψη αποφά-
σεων. Νοµίζω ότι το διάστηµα θέλει πιο «τσαχπίνικες» -να το πω
έτσι- µεθόδους διοίκησης, αν µου επιτρέπετε την έκφραση. Θέλω
να πω να έχουν τσαγανό, να υπάρχει ταχύτητα.

Η παγκόσµια διαστηµική αγορά έχει έναν τζίρο που φτάνει τα
350 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η Ελλάδα έχει τις αξιώσεις, έχει τους
ανθρώπους που µπορούν να διεκδικήσουν ένα µέρος αυτής της
αγοράς.

Ήδη, µε τις πολύ µικρές µας δυνάµεις, η Ελληνική Βιοµηχανία
Διαστηµικής Τεχνολογίας και Εφαρµογών, περισσότερο αυτές οι
µικρές βιοµηχανίες και µονάδες τεχνολογίας αιχµής, κάνουν
κάθε χρόνο εξαγωγές τέτοιου διαστηµικού υλικού, τεχνολογίας
αιχµής στο ύψος των 100 εκατοµµυρίων ευρώ. Είναι µικρό, αλλά
είναι µία αρχή και δείχνει ότι σε µία κατάσταση χαοτική κάποιοι
προσπαθούν, έχουν τους ανθρώπους, έχουν την τεχνογνωσία να
προχωρήσουν µπροστά.

Θα υπήρχε πολύ καλύτερο δέσιµο της προσπάθειας των Ελ-
λήνων να κατακτήσουν το διάστηµα, για να το πω προσχηµατικά,
εάν είχαµε και πανεπιστήµια, όπου τα εργαστήρια και οι αίθου-
σές τους δεν θα ήταν µονίµως υπό κατάληψη, δεν θα γινόντου-
σαν µονίµως αντικείµενο βανδαλισµού, όταν θα υπήρχε µια
σύνδεση της έρευνας της εκπαίδευσης µε την παραγωγή µε
όρους ωφέλιµους και για τις δύο πλευρές. Επίσης, το θέµα για
εµάς είναι να υπάρξει µια αναπτυξιακή στρατηγική, να υπάρχει
ένας οδικός χάρτης για το πώς η Ελλάδα θα φτάσει πιο κοντά
στο διάστηµα, για να το πω πάλι προσχηµατικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι άλλες χώρες ήδη κεφαλαι-
οποιούν τα οφέλη τους από της συµµετοχή σε προγράµµατα
υψηλής τεχνολογίας, αξιοποιούν τις µεγάλες δυνατότητες στους
τοµείς της έρευνας, της τεχνολογίας, της άµυνας, του περιβάλ-
λοντος, της γεωργίας, της οικονοµίας και του εµπορίου και ελ-
πίζω να συµβεί το ίδιο και εδώ στη χώρα µας.

Φοβάµαι, όµως, ότι ακόµα κι από ένα µικρό θέµα που βλέπω
ότι βγαίνει από το σχέδιο νόµου, δηλαδή η παράλληλη λειτουρ-
γία του Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού και του Συµβουλίου
Διαστηµικής Πολιτικής, ενδεχοµένως, να δηµιουργήσει καθυστε-
ρήσεις και αλληλεπικαλύψεις.

Και να καταλήξω ρωτώντας για το άρθρο 28, για την ΕΡΤ,
κύριε Υπουργέ, τα εξής: Ποια θα µπορούσαν να είναι αυτά τα
προγράµµατα εµπορικού χαρακτήρα της ΕΡΤ που αναφέρει η
διάταξη; Ποιο είναι αυτό το εύλογο αντάλλαγµα και πώς θα κα-
ταβάλλεται; Και τέλος, ποιες περιοχές του Ελληνισµού θα καλύ-
πτονται από την εκποµπή του προγράµµατος της ΕΡΤ;

Με αυτά ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, την πρώτη µου οµιλία
και θα επανέλθω για τις τροπολογίες.

Σκεφτείτε, όµως, ιδιαιτέρως, αγαπητοί συνάδελφοι και κύριοι
της Κυβέρνησης, αυτά που σας είπα για τις λιγνιτικές µονάδες,
οι οποίες παίρνουν µία άδεια ενιαία, όλες µαζί, χωρίς να έχει η
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διοίκηση πια τη δυνατότητα να ελέγξει. Είναι σηµαντικό. Είναι ρυ-
πογόνες, έχουν ηµεροµηνία λήξης και θα έπρεπε µε κάποιον
τρόπο να δούµε πώς θα απεµπλακούµε από τον ρυπογόνο λι-
γνίτη µέτριας και κακής ποιότητας, δυστυχώς, που έχουµε στην
Ελλάδα.

Δεν λέω ότι πρέπει να εγκαταλείψουµε αυτό το καύσιµο, σε
καµµία περίπτωση. Είναι και αυτό ένα µέρος του εθνικού µας
πλούτου. Μήπως, όµως, θα έπρεπε από το ένα πόδι να πατή-
σουµε στο άλλο και να δώσουµε έµφαση στις ανανεώσιµες πη-
γές ενέργειας; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Στο 50% θα περιορίσουµε τον λιγνίτη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πώς θα τον περιορίσετε τον λιγνίτη;

Αφού εδώ τώρα του ανανεώνετε την άδεια και µάλιστα, στις πιο
ρυπογόνες µονάδες. Πώς το λέτε αυτό;

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Σταδιακά γίνεται αυτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Α, σταδιακά. Σταδιακά σηµαίνει όπως και

η κάρτα φιλάθλου, που επί τρία χρόνια τώρα πήρε τέσσερις πα-
ρατάσεις;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Εφαρµόστηκε η κάρτα φιλάθλου. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κι επανέρχοµαι µε την τελευταία πρό-

ταση. Σε όλες τις παρατάσεις που έχετε να κάνετε, είτε για την
κάρτα φιλάθλου είτε για τις λιγνιτικές µονάδες της ΔΕΗ, δώστε
παράταση ως το 2021, όπως σας είπα, για να γιορτάσουµε τα
διακόσια χρόνια από την Ελληνική Επανάσταση.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Αµυρά. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μανιάτης από τη Δηµοκρατική Συµπαρά-

ταξη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,

µια-δυο φορές, µιλώντας από το Βήµα της Βουλής, έχω πει ότι
και να θέλουµε ν’ αγιάσουµε, δεν µας αφήνετε. Τώρα είναι η
τρίτη φορά. Γιατί ένα καλό νοµοσχέδιο επί της αρχής, µε πολύ
άσχηµα άρθρα, θα µπορούσε κανείς να πει ότι θα µπορούσε να
συγκεντρώσει τη συµφωνία από αρκετές πλευρές του Κοινοβου-
λίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό είναι το νοµοσχέδιο που
θέλετε να συζητήσουµε. Το βλέπετε; Και αυτές είναι οι εκπρόθε-
σµες τροπολογίες που η Κυβέρνηση καταθέτοντάς τες νύχτα και
προσβάλλοντας βαθύτατα εσάς, την κυβερνητική πλειοψηφία,
σας καλεί να τις συζητήσετε. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Όχι και νύχτα!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Εάν εσείς δεν ντρέπεστε και δεν απαι-

τείτε από την Κυβέρνησή σας να µη φέρνει πενταπλάσιες και δε-
καπλάσιες σε όγκο, έκταση ή και ποιότητα τροπολογίες σε
νοµοσχέδιο το οποίο σας καλεί να συζητήσετε, τότε το πρόβληµα
δεν είναι µόνο της Κυβέρνησης, είναι και δικό σας και προσωπικό
σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν καταλαβαίνουµε…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Το ξέρω ότι δεν καταλαβαίνετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Αγαπητοί συνάδελ-

φοι, µην κάνουµε διάλογο. Σας παρακαλώ αφήστε τον οµιλητή.
Υπάρχουν µετά και άλλοι οµιλητές και θα αντιπαρατεθείτε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Το κακό είναι ότι µετά από τρία χρόνια
δεν καταλαβαίνετε ούτε τα προφανή, ούτε τη βαθιά προσβολή
του Κοινοβουλίου, ούτε την προσβολή της λαϊκής κυριαρχίας,
ούτε την προσβολή των θεσµών που υποτίθεται ότι εσείς, ως
εκλεγµένοι από τον λαό, οφείλετε να προστατεύσετε.

Αφού, λοιπόν, αισθάνεστε περήφανοι να παραµείνετε και να
συνεχίσετε σε αυτή την κατεύθυνση. Ήδη η κατρακύλα είναι
ορατή σε όλες τις δηµοσκοπήσεις. Και χαιρόµαστε πάρα πολύ
γι’ αυτό, γιατί ο καθένας θα πάρει τη θέση του στο πολιτικό σκη-
νικό οσονούπω, πάρα πολύ γρήγορα.

Κύριε Υπουργέ, ήταν πραγµατικά –για να σας χαλαρώσω λίγο-
το πρώτο σας διαστηµικό κατόρθωµα. Το καταφέρατε. Άλλος
Υπουργός –νοµίζω- δεν έχει καταφέρει σε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο
να έχει φέρει τόσες τροπολογίες. Μη µου δείχνετε τις καταργού-
µενες διατάξεις, ούτε το αποτέλεσµα της δηµόσιας διαβούλευ-
σης.

Ξέρετε, δυστυχώς, το θέµα της νοµοθετικής προχειρότητας,
που είναι ένα βασικό χαρακτηριστικό αυτής της Κυβέρνησης,

σας επιτρέπει να συµπεριφέρεστε ωσάν το κράτος και το εθνικό
Κοινοβούλιο να είναι το φέουδό σας. Ζείτε σε ένα σύννεφο κυ-
βερνητικής αυταρέσκειας. Ξέρετε, όµως, η ζωή κάνει κύκλους
και εκεί που είστε τώρα, ήταν κάποιοι άλλοι. Και εκεί που είναι οι
άλλοι, θα βρεθείτε πάρα πολύ σύντοµα. Αναρωτιέµαι ποια θα
είναι η τότε δική σας αντιπολιτευτική τακτική.

Έχουµε µερικά πολύ καθαρά πράγµατα. Διώχνετε επενδυτές
που θέλουν να έρθουν. Ο κ. Τσίπρας τυπικά µε θεατρινισµούς
δήθεν προσκαλεί καινούργιους, αλλά δεν λέει τίποτα γι’ αυτούς
που είναι ήδη εγκατεστηµένοι και τους διώχνει είτε ο ίδιος είτε
οι αρµόδιοι Υπουργοί του. Και τα παραδείγµατα από το Ελληνικό
µέχρι τα µεταλλεία Χαλκιδικής στις Σκουριές περισσεύουν.

Δεν κάνετε απολύτως τίποτε για το νέο παραγωγικό µοντέλο
της χώρας. Και για να συνεννοηθούµε, χθες υπερψηφίσατε τον
πιο ψεύτικο προϋπολογισµό των χρόνων των µνηµονίων. Και µε
την αλαζονεία ότι είναι δήθεν ο τελευταίος προϋπολογισµός των
µνηµονίων και κατά συνέπεια η χώρα το καλοκαίρι το 2018 θα
βγει σε µία καθαρή και ασφαλή έξοδο στις αγορές, εσείς -αν σας
ρωτήσει ένας πολίτης στο χωριό σας, αφού όλοι πάµε στα χωριά
µας τις γιορτές- έχετε τη δυνατότητα να απαντήσετε ποιο είναι
το νέο παραγωγικό µοντέλο που έχετε διαµορφώσει µετά από
τρία χρόνια διακυβέρνησης;

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ:: Ό,τι δεν κάνατε εσείς σε σαράντα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Εάν µπορείτε να το πείτε, τότε θα µπο-

ρέσετε να κυκλοφορήσετε. Λυπούµαστε, όµως, πάρα πολύ για
το ότι έχετε ακόµη τη δική σας συννεφούλα όπου νοµίζετε ότι ο
κόσµος δεν καταλαβαίνει. Το σανό τελείωσε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Παρακαλώ, κύριε

Λάππα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεν µε ενοχλεί να µε διακόπτετε, αγα-

πητοί συνάδελφοι, γιατί σηµαίνει ότι ενοχλούνται τα ένστικτά
σας. Αν αφήσετε, όµως, το ένστικτο της πολιτικής σας επιβίωσης
να επικρατήσει, ίσως να είστε πιο χρήσιµοι για τον ελληνικό λαό.

Και, βεβαίως, πριν περάσω στο νοµοσχέδιο δεν µπορώ να µην
υπενθυµίσω το ξεπούληµα της εθνικής κυριαρχίας µέσω της
υποθήκευσης του συνόλου της δηµόσιας περιουσίας στο υπερ-
ταµείο Τσίπρα - Σόιµπλε, το ονοµατεπώνυµο των ενενήντα εννέα
ετών εκχώρησης της εθνικής κυριαρχίας, που δεν το είχε κάνει
κανένας Έλληνας Πρωθυπουργός και καµµία κυβερνητική πλει-
οψηφία.

Όµως, προφανώς η δηµαγωγία και ο λαϊκισµός του ΣΥΡΙΖΑ σε
στενή συνεργασία µε την ακροδεξιά του Καµµένου έχουν συνο-
µολογήσει ότι η συγκολλητική ουσία της εξουσίας είναι τόσο δυ-
νατή που δεν πειράζει να υποχωρήσουµε και στα πάντα όλα.

Και, για να τελειώσω και µε αυτό, επειδή στον προϋπολογισµό
το καταφέρατε να µοιράσετε επιδόµατα και να κάνετε µία ανα-
διανοµή της φτώχειας, προχθές ο Βαγγέλης Βενιζέλος απευθυ-
νόµενος στον κ. Ευκλείδη Τσακαλώτο είπε ότι είναι ανεπίγνωστα
αλαζών. Δυστυχώς είστε όλοι σας ανεπίγνωστα αλαζόνες και για
τον λόγο αυτόν θα τιµωρηθείτε από τον ελληνικό λαό!

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο.
Κύριε Υπουργέ, το θέµα της διαστηµικής τεχνολογίας συνιστά

ένα κορυφαίο θέµα µιας προσπάθειας που έχει ξεκινήσει η χώρα
από το 2001, περίπου, µε την εκτόξευση του πρώτου δορυφόρου
και το 2008 έγινε και δηµιουργήθηκε η Ένωση Ελληνικών Βιοµη-
χανιών Διαστηµικής Τεχνολογίας και Εφαρµογών. Οι εταιρείες
αυτές σήµερα απασχολούν δύο χιλιάδες εργαζόµενους. Είναι
σαράντα εταιρείες και έχουν έναν κύκλο εργασιών 150 εκατοµ-
µυρίων.

Η Ελλάδα, λοιπόν, συµµετείχε στις διαστηµικές εξελίξεις. Τα
ελληνικά πανεπιστήµια, τα ελληνικά ερευνητικά κέντρα συµµε-
τείχαν και κατάφερναν στα ανταγωνιστικά προγράµµατα να παίρ-
νουν περισσότερα κονδύλια από αυτά που ήταν η εθνική συµµε-
τοχή.

Αυτό που κάνετε είναι σηµαντικό; Εγώ λέω, ναι. Είναι, όµως,
ένα από τα εκατό βήµατα που έχουν ήδη γίνει. Δηµιουργείτε έναν
οργανισµό. Τον δηµιουργείτε, άραγε, µε έναν µοντέρνο και σύγ-
χρονο τρόπο; Ε, δυστυχώς η απάντηση είναι ένα θλιβερό «όχι»,
γιατί είστε ιδεοληπτικοί. Γιατί όχι; Γιατί ο Υπουργός συνεχίζει να
έχει υπερεξουσίες.
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Λοιπόν, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, για τα θέµατα της
διαστηµικής τεχνολογίας ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, που
θα µπορούσε να είναι ας πούµε ιατρός ή θα µπορούσε να µην
έχει καµµία απολύτως σχέση µε τη διαστηµική τεχνολογία, σας
καλεί εσάς να υπερψηφίσετε ένα νοµοσχέδιο, στο οποίο όλα
είναι συγκεντρωµένα στις υπουργικές αποφάσεις που θα εκδώ-
σει ο Υπουργός. Εµείς επί της αρχής θα στηρίξουµε τη δηµιουρ-
γία αυτού του οργανισµού γιατί πιστεύουµε ότι είναι ένα θετικό
βήµα.

Σας κάνω το εξής εξαιρετικά απλό ερώτηµα: Γιατί, κύριε Υ-
πουργέ, -σας ρώτησα και στην επιτροπή- το διοικητικό συµβού-
λιο αυτού του οργανισµού δεν το συγκροτείτε µέσα στους επό-
µενους τρεις µήνες και να εκχωρήσετε σε αυτό το διοικητικό
συµβούλιο το σύνολο των αρµοδιοτήτων, που µε αλαζονικό
τρόπο έχετε εκχωρήσει στον εαυτό σας; Εσείς είστε καταλληλό-
τερος από το να παίρνουν αποφάσεις οι επτά ή οι εννέα –πόσους
θα συγκροτήσετε;- στο διοικητικό συµβούλιο Έλληνες υψηλού
κύρους; Εκτός εάν έχετε σκοπό να διορίσετε κοµµατικούς εγκά-
θετους.

Γιατί πρέπει να σας πω ότι συνιστά ένα βασικό στοιχείο ανη-
συχίας της επιστηµονικής κοινότητας το γεγονός ότι δεν θα προ-
κηρύξετε τις θέσεις του διοικητικού συµβουλίου. Θα τις προ-
κηρύξετε ή θα διορίσετε απευθείας, κύριε Υπουργέ;

Γιατί, αν τις προκηρύξετε και έρχεται µια επιτροπή να αξιολο-
γήσει τους Έλληνες εντός εθνικού εδάφους ή τους Έλληνες της
αλλοδαπής, που υπηρετούν σε πανεπιστήµια, ερευνητικά κέντρα
ή στην ελεύθερη αγορά, τότε πράγµατι θα αποδείξετε ότι η κα-
τάθεση αυτού του νοµοσχέδιου είναι µια θετική προσπάθεια και
όχι η απόπειρα δηµιουργίας ενός ακόµη µηχανισµού, όπου θα
διορίσουµε κολλητούς, κοµµατικούς εγκάθετους και ταυτό-
χρονα, δίνουµε τη δυνατότητα για κατ’ εξαίρεση προσλήψεις.

Γιατί κατ’ εξαίρεση προσλήψεις και γιατί όχι µε διαδικασίες
πλήρους διαφάνειας και γιατί ακόµη και οι αποσπάσεις κατ’ εξαί-
ρεση; Τι είναι αυτό που σας εµποδίζει; Και γιατί δεν θα µπορούσε
το εθνικό Κοινοβούλιο να σας δώσει µια εξουσιοδότηση σε περί-
πτωση που µπορούσατε να τεκµηριώσετε ότι πράγµατι υπάρχουν
τέτοιες ανάγκες;

Θα τελειώσω, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, µε το θέµα
της ΕΡΤ. Αυτή η ιστορία µε την ΕΡΤ, κατά την οποία προικοδο-
τείται το εµπορικό κοµµάτι πρέπει να τεκµηριωθεί απολύτως από
την Κυβέρνηση. Η ΕΡΤ είναι ασφαλώς το αγαπηµένο της παιδί.
Ασφαλώς είναι το βήµα, στο οποίο ο κάθε κυβερνητικός µπορεί
να εκφράσει τη δική του αυταπάτη, όµως οι Έλληνες πολίτες
είναι αυτοί που κρατούν όρθια την ΕΡΤ µε αυτό που πληρώνουν
στους λογαριασµούς ηλεκτρικού και δεν απαιτεί καµµία επιστη-
µονική ή εµπορική ικανότητα να βγάζει πλεονάσµατα η ΕΡΤ. Βγά-
ζει πλεονάσµατα, γιατί υπάρχουν υπερκρατήσεις από τους
Έλληνες πολίτες. Δεν υπάρχει έσοδο από τον ανταγωνισµό, από
τη διαφήµιση. Όλα υποχρεωτικά σε µία ΕΡΤ που είναι κάτω από
το 5% πάρα πολλές φορές.

Προτελευταία παρατήρηση. Κύριε Υπουργέ, επειδή το θέµα
αυτό των τηλεοπτικών αδειών ταλαιπώρησε το εθνικό Κοινοβού-
λιο και το Συµβούλιο της Επικρατείας σας έδωσε την απάντηση
που έπρεπε να έχετε πάρει, προσπαθήσατε και αυτόν τον θεσµό
να τον υποσκάψετε, να τον σαµποτάρετε -η τότε κυβερνητική εκ-
πρόσωπος- και τώρα συνεχίζετε την επίθεση σε βάρος του Ανω-
τάτου Δικαστηρίου.

Η ερώτηση του απλού Έλληνα πολίτη είναι η εξής: Πριν από
ενάµισι χρόνο εδώ, σε αυτή την Αίθουσα ισχυριζόταν η Κυβέρ-
νηση ότι µπορούν να δοθούν αποκλειστικά και µόνο τέσσερις
άδειες.

Κύριε Υπουργέ, σήµερα, µετά την απόφαση του ΣτΕ και µετά
τις αποκαλύψεις για τις δυνατότητες που δίνουν οι νέες τεχνο-
λογίες, είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι οι άδειες που µπορούν να
εκχωρηθούν στην Ελλάδα, µε βάση τις σύγχρονες τεχνολογίες,
είναι τουλάχιστον τριπλάσιες και τετραπλάσιες από τις τέσσερις,
για τις οποίες εσείς οµνύετε στη φερεγγυότητα του περίφηµου
Ινστιτούτου της Φλωρεντίας;

Και βεβαίως, µας ανησυχεί πάρα πολύ -γιατί σχετίζεται πάλι
µε τα ζητήµατα της ελευθεροτυπίας- το θέµα που έγινε προχθές
µε τον «ΑΘΗΝΑ 9,84» και τη δέσµευση των λογαριασµών. Να το
προσέξετε. Αυτοί είναι ολισθηροί δρόµοι. Οδηγούν σε κατήφορο
χωρίς επιστροφή και στα ζητήµατα αυτά θα µας βρείτε όλους
απέναντι.

Κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνησή σας είναι ήδη πολιτικό παρελ-
θόν. Στις επόµενες εθνικές εκλογές θα αποτελέσετε και κυβερ-
νητικό παρελθόν. Με την αγάπη µας! Με την αγάπη του Κινή-
µατος Αλλαγής! Να είστε καλά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Εξαιρετική ηµέρα σήµερα. Μόνο αγάπη, κύριε Υπουργέ! Θα

βάλουµε ένα έξτρα λεπτό, διότι ο Υπουργός θα µοιράσει αγάπη
στην οµιλία του!

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Είναι από τις αγάπες που λες
«να µου λείπει»! 

Νοµίζω ότι η συζήτηση –να µη σας φανεί παράξενο- είναι πα-
ραγωγική, διότι, παρ’ όλο που κάθε εισηγητής θέλησε να κινηθεί
στο πλαίσιο των αντιπολιτευτικών αναγκών, η κριτική για το νο-
µοσχέδιο αυτό καθαυτό ήταν πάρα πολύ προσεκτική. Δεν ά-
κουσα από καµµία απολύτως πτέρυγα ότι δεν πρέπει να προχω-
ρήσουµε στη νοµοθέτηση σε σχέση µε την αδειοδότηση των ζη-
τηµάτων του διαστήµατος και τη συγκρότηση του Ελληνικού
Διαστηµικού Οργανισµού και αυτό νοµίζω ότι είναι ένα πάρα
πολύ θετικό βήµα.

Επιτρέψτε µου να µιλήσω ένα λεπτό για τις τροπολογίες και
τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες έρχονται. Υπάρχουν κά-
ποιες φραστικές νοµοτεχνικές βελτιώσεις και δύο τροπολογίες,
τις οποίες αξίζει να σηµειώσουµε.

Η πρώτη, την οποία προσθέτουµε σε συνεννόηση µε το Υπουρ-
γείο Αµύνης, αφορά τη συµµετοχή και εκπροσώπου του Υπουρ-
γείου Αµύνης στο διοικητικό συµβούλιο του Ελληνικού Διαστη-
µικού Οργανισµού, όταν συζητούνται θέµατα τα οποία άπτονται
της άµυνας.

Η δεύτερη έχει να κάνει µε την εισαγωγή ορίου στις κάρτες
ταυτοτήτων συνδροµητή -δηλαδή στις κάρτες SIM- κανείς να κα-
τέχει που µπορεί ανά πάροχο, οι οποίες ορίζονται στις είκοσι.
Δεν υπήρχε όριο µέχρι τώρα και αντιλαµβάνεστε ότι αυτό µπορεί
να αποτελέσει µια δυνατότητα για µια χαραµάδα για δραστηριό-
τητες άλλου τύπου, όχι αγγελικές.

Τις καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Νικόλαος Παππάς καταθέτει

για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Άκουσα µε πολύ µεγάλη προ-
σοχή την κριτική όλων των κοµµάτων. Η Χρυσή Αυγή είπε ότι
πρέπει να έχουµε διαστηµικό οργανισµό, αλλά δεν µας έχει εµ-
πιστοσύνη. Είναι προφανές ότι δεν θα είχε εµπιστοσύνη η Χρυσή
Αυγή σε µία Κυβέρνηση η οποία έχει κορµό την Αριστερά. Είναι
προφανέστατο. Δεν µας απασχολεί η εµπιστοσύνη της Χρυσής
Αυγής, µας απασχολεί η εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού και
την Κυβέρνηση η εµπιστοσύνη του Κοινοβουλίου.

Το ΚΚΕ ανέφερε ότι βεβαίως υπάρχουν πολύ µεγάλες δυνα-
τότητες στο Διάστηµα, βεβαίως πρέπει να τις αξιοποιήσουµε,
αλλά εφόσον αυτό γίνεται στο πλαίσιο του καπιταλιστικού συ-
στήµατος, θα έπρεπε να το αποφύγουµε, διότι αν το κάνουµε,
θα εξυπηρετήσουµε καπιταλιστικά µονοπώλια. Εδώ νοµίζω ότι
βλέπουµε την κόκκινη γραµµή η οποία διέπει όλα τα θέµατα,
αλλά και µια κεντρική ιδεολογική διαφωνία, η οποία υπάρχει
µέσα στους κόλπους της Αριστεράς για πάρα πολλές δεκαετίες,
για το αν µπορούν να εξυπηρετηθούν λαϊκά συµφέροντα µέσω
της συγκρότησης προοδευτικών αριστερών κυβερνήσεων ή αν
µπορεί να γίνει αυτό µόνο δια της εξ εφόδου, θα έλεγα, κατάλη-
ψης της κυβερνητικής εξουσίας και της συγκρότησης κυβέρνη-
σης σοβιετικού τύπου.

Από την Ένωση Κεντρώων θέλω να υπογραµµίσω ότι είναι
πάρα πολύ θετικό το γεγονός ότι τοποθετήθηκε κατ’ αρχάς θε-
τικά για το νοµοσχέδιο και να πω για άλλη µία φορά ότι γίνεται
δεκτή η πρόταση η οποία κατατέθηκε από κοινού αν δεν κάνω
λάθος µαζί µε τους Ανεξάρτητους Έλληνες για τη συµµετοχή εκ-
προσώπου του Υπουργείου Αµύνης στο διοικητικό συµβούλιο
του οργανισµού. 

Ακούσαµε κριτική και από τον εκπρόσωπο του Ποταµιού, τον
κ. Αµυρά. Αναφέρθηκε πάρα πολύ σε ζητήµατα που δεν άπτονται
του νοµοσχεδίου, αλλά σε ένα θέµα που άπτεται των αρµοδιο-
τήτων του Υπουργείου -όχι του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, σε
σχέση µε τη ψηφιοποίηση- θέλω να ενηµερώσω το Σώµα ότι προ-
χωράµε ταχύτατα και ολοκληρώνουµε στο Υπουργείο Ψηφιακής
Πολιτικής, την ηλεκτρονική διακίνηση εγγράφων και την ηλεκτρο-
νική υπογραφή -την εξ αποστάσεως ηλεκτρονική υπογραφή- και
στις αρχές του χρόνου, µαζί µε την Όλγα Γεροβασίλη θα προκη-
ρυχθεί το έργο το οποίο γενικεύει αυτή την εφαρµογή στο δη-
µόσιο. Θα είναι µια πάρα πολύ ριζική µεταρρύθµιση και αλλαγή,
η οποία µε βάση τη µελέτη του ΙΟΒΕ θα εξοικονοµήσει στο δη-
µόσιο 400 εκατοµµύρια ευρώ.

Προσωπικά θεωρώ ότι αυτή η εκτίµηση είναι υποτιµηµένη,
διότι δεν µπορεί κανείς να αποτιµήσει το τι ακριβώς εξοικονο-
µούµε, εάν µπορούµε να έχουµε ανά πάσα στιγµή την εικόνα για
το πού βρίσκονται τα έγγραφά µας και ποιος και εάν καθυστε-
ρεί.

Ακούστηκε ότι χρειάζονται τσαχπίνικες µέθοδοι διοίκησης. Θα
σας εκπλήξω. Είναι ΔΕΚΟ, βεβαίως, αλλά υπάρχουν οι εξαιρέ-
σεις οι οποίες ακριβώς επιτρέπουν την ευελιξία και την αποτελε-
σµατικότητα την οποία πρέπει να έχει ένας τέτοιου τύπου
οργανισµός, ο οποίος είναι στην αιχµή της τεχνολογίας και βε-
βαίως οφείλει να ανταποκρίνεται στις ανάγκες οι οποίες προκύ-
πτουν.

Όσον αφορά τον κ. Μανιάτη από τη Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη, είναι προφανές ότι δεν θέλετε να αγιάσετε, κύριε Μανιάτη.
Διότι έρχεστε εδώ για ένα νοµοσχέδιο και λέτε ότι κατ’ αρχήν θα
έπρεπε βεβαίως να κατέβει, αλλά δαπανάτε, σπαταλάτε και κα-
ταναλώνετε τη µισή και πέραν της οµιλίας σας, απλώς για να µας
κάνετε µια κριτική, η οποία είναι ακραία, όχι πολιτικά, απλά είναι
παράδοξη. 

Και αυτό διότι έχετε κάνει Υπουργός του κ. Σαµαρά και εδώ
οµιλείτε λες και είστε εκπρόσωπος εξωκοινοβουλευτικής Αριστε-
ράς. Πρέπει να αντιληφθείτε ότι αυτό είναι λίγο οξύµωρο και στα
µάτια του κόσµου. Το βλέπει, δηλαδή, αυτό ο κόσµος. Παίρνετε
θέσεις ultra επαναστατικοαριστερές και µας κάνετε κριτική από
τα αριστερά εσείς! 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Είναι σοσιαλδηµοκρατικές, µην µπερ-
δεύεστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Εάν είναι σοσιαλδηµοκρατικές,

θα σας συνιστούσα, αντί να φαντασιώνεστε ότι θα βγείτε πρώτο
ή δεύτερο κόµµα στις επόµενες εκλογές, να κοιτάξετε να δείτε
τι λένε οι σύντροφοί σας σοσιαλιστές για την πορεία του ΣΥΡΙΖΑ
όλα αυτά τα χρόνια.

Είναι µία πάρα πολύ απλή συνταγή. Περνά µια σοβαρή δοµική
κρίση η σοσιαλδηµοκρατία και τρέµει σύσσωµη µην πάθει στην
Ευρώπη αυτό που πάθατε εσείς. Μερικοί το παθαίνουν και το πα-
θαίνουν ακριβώς διότι είχαν σφιχταγκαλιάσει συντηρητικά κόµ-
µατα και εφάρµοζαν αυτό που εµείς εδώ και δύο δεκαετίες λέµε
νεοφιλελεύθερες επιλογές, αλλά αυτό είναι µία µεγάλη συζή-
τηση, η οποία δεν µας αφορά.

Προφανώς, προφανέστατα και για το παραγωγικό µοντέλο
φαίνεται ότι δεν υπάρχει άλλη παράταξη και άλλη κυβερνητική
πλειοψηφία απ’ αυτή, η οποία κάτι έχει να κοµίσει στον ελληνικό
λαό και για τη διεθνή στρατηγική της χώρας, για τον ρόλο της
ως κόµβο τηλεπικοινωνιών, µεταφορών και εµπορίου, για την
ισχυροποίηση των δικτύων σε όλα τα επίπεδα, όλων των τύπων
των δικτύων, για την παραγωγική ανασυγκρότηση και βεβαίως,
για την κοινωνική δικαιοσύνη.

Ερχόµαστε απ’ αυτό το Βήµα και κάνουµε κριτική για τις «λευ-
κές περιοχές». Πραγµατικά εκπλήσσοµαι για άλλη µία φορά. Δεν
είναι όλα στον βωµό των εντυπώσεων, κύριες και κύριοι Βουλευ-
τές. Δεν είναι και θα έπρεπε κανονικά εδώ πέρα άλλοι να είναι
στη θέση του απολογούµενου.

Τι θα πούµε, δηλαδή, σε τετρακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας,
οι οποίοι µε τις ρυθµίσεις που επιλέξατε δεν µπορούν αυτή τη
στιγµή να δουν τηλεόραση; Ότι θα υλοποιούσαµε ένα ΕΣΠΑ το
οποίο κατατέθηκε την ηµέρα που έκανε ο κ. Σαµαράς την προ-
εκλογική του συγκέντρωση, τον Γενάρη του 2015 και θα είχατε
χρόνο να κάνετε και τη µετάβαση; Και θα καλύψουµε µάλιστα το
κόστος, το οποίο έπρεπε οι ιδιοκτησίες των καναλιών να καλύ-
ψουν, από ευρωπαϊκούς πόρους. Δεν νοµίζω ότι αυτή µπορεί και
πρέπει να είναι η απάντηση. Ο αριθµός των αδειών έχει απαντη-
θεί ξανά και ξανά.

Θέλω να σας καλέσω πραγµατικά να συνειδητοποιήσετε ότι
δεν είµαστε στον Αύγουστο του 2016, αλλά στον Δεκέµβριο του
2017. Υπάρχει Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, έχει βγάλει
οµόφωνες αποφάσεις, έχει δηµοσιευθεί η προκήρυξη και µην γί-
νεστε και εσείς συνήγοροι κάποιων, οι οποίοι τη µια στιγµή κα-
ταθέτουν προσφυγή για να µην καταθέτουν «πόθεν έσχες» ποτέ
και την άλλη καταθέτουν προσφυγή για να καταθέτουν «πόθεν
έσχες» όλοι, ίσως εκτός των ιδίων, πριν τον διαγωνισµό.

Και επειδή υπάρχει πολλή σπέκουλα, επαναλαµβάνω: Γίνεται
απόλυτος έλεγχος των οικονοµικών για τα 3,5 εκατοµµύρια της
τιµής εκκίνησης και τα 8 εκατοµµύρια, τα οποία πρέπει να υπάρ-
χουν ως καταβληθέν κεφάλαιο στις εταιρείες οι οποίες συµµετέ-
χουν.

Μετά το πέρας του διαγωνισµού, γίνεται πλήρης έλεγχος της
προέλευσης των οικονοµικών για την τιµή του τιµήµατος. Δεν
µπορεί να γίνει αυτό εκ των προτέρων, χωρίς να γνωρίζει δηλαδή
το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, το οποίο διεξάγει και τον
διαγωνισµό, για ποιο οικονοµικό µέγεθος θα πρέπει ο συµµετέ-
χων να ελεγχθεί. Εάν ένας συµµετέχων πάρει µία άδεια µε 35
εκατοµµύρια, θα ελεγχθεί για 35 εκατοµµύρια. Εάν πάρει µία
άδεια µε 40 εκατοµµύρια, θα ελεγχθεί για 40 εκατοµµύρια. Αυτό
δεν µπορεί να γίνει εκ των προτέρων.

Να µην σας εκπλήσσει και νοµίζω ότι δεν είναι και πολιτικά λει-
τουργικό αυτό το πράγµα να συµβαίνει, αλλά, εν πάση περιπτώ-
σει, καθένας έχει βγάλει και τα συµπεράσµατά του και σας καλώ
τη νέα πραγµατικότητα να την αντιµετωπίσετε µε ψυχραιµία.
Πολύ σύντοµα θα έχει κλείσει και αυτό το κεφάλαιο και θα δούµε
ποιος µπορεί εδώ πέρα να περιφέρεται και να το παίζει και δι-
καιωµένος.

Πάω τώρα στη Νέα Δηµοκρατία. Η κ. Ασηµακοπούλου ήταν
απολύτως συνεπής προς τη στρατηγική πολιτική επιλογή της
ηγεσίας της Νέας Δηµοκρατίας και της απόλυτης ταύτισης και
του καθαγιασµού της προτεραίας διακυβέρνησης Σαµαρά. Δη-
λαδή, σε τίποτα δεν υπάρχει περίπτωση από τώρα µέχρι τον Σε-
πτέµβριο του 2019, που θα πάµε σε εκλογές, να κάνετε την
αυτοκριτική σας για τα πεπραγµένα αυτής της διακυβέρνησης.
Αυτό, βεβαίως, αφορά εσάς.
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Φθάνετε δε στο σηµείο, να λέτε ότι εµείς πάµε στην πεπατη-
µένη του Σαµαρά, ο οποίος είχε τάξει ελεύθερο Wi-Fi παντού.
Δεν ξέρω ποιος του το εισηγήθηκε του ανθρώπου, αλλά όποιος
του το εισηγήθηκε να το πει δηµοσίως, τον εξέθεσε.

Πραγµατικά αναρωτιέµαι ποια ήταν η εκκίνηση για να πει αυτό
το πράγµα. Τα διαθέσιµα προγράµµατα είναι πάρα πολύ γνωστά,
το εξής ένα, το «Wi-Fi for you», ένα πρόγραµµα 120 εκατοµµυ-
ρίων ανταγωνιστικό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το οποίο αφορά
περίπου έξι χιλιάδες δήµους σε όλη την Ένωση και αφορά την
παροχή ασύρµατης σύνδεσης και Wi-Fi σε κοινόχρηστους χώ-
ρους.

Άρα νοµίζω ότι οι µεγαλοστοµίες περισσεύουν. Ούτε νοµίζω
ότι πρέπει να ανεβαίνουµε σε αυτό το Βήµα και να κάνουµε ανα-
παραγωγή των fake news ή των fake αποφθεγµάτων -δεν σας
βγήκε σε καλό ο Αϊνστάιν!- και να διαβάζουµε κάτι στο Twitter και
να ερχόµαστε εδώ πέρα να το λέµε από το Βήµα της Βουλής. Ε,
δεν είναι επίπεδο αντιπαράθεσης αυτό, επιτρέψτε µου να πω.

Για την γενική οικονοµική στρατηγική το µόνο που έχω να πω
είναι ότι η πραγµατικότητα πλέον µιλάει µόνη της. Τα στοιχεία
από την «ΕΡΓΑΝΗ» είναι θετικά έως εντυπωσιακά, διότι η µεγάλη
εικόνα της κρίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, είναι ότι η Ελλάδα έχασε ένα εκατοµµύριο θέ-
σεις εργασίας µέσα στην κρίση. Από τα τεσσεράµισι εκατοµ-
µύρια πήγε στα τριάµισι εκατοµµύρια θέσεις απασχόλησης. Και
αυτή τη στιγµή έχει κερδίσει τριακόσιες χιλιάδες θέσεις εργα-
σίας από την κορύφωση της κρίσης, η οποία ήταν στο υποτιθέ-
µενο success story του Σαµαρά, µε 27% ανεργία και σχεδόν
ενάµισι εκατοµµύριο ανέργους.

Η µεγάλη εικόνα, λοιπόν, είναι η εικόνα µιας χώρας η οποία
επανακάµπτει και µε µεταρρυθµίσεις στο δηµόσιο συνολικά και
µε αύξηση της απασχόλησης και µε δυναµική επιστροφή πάρα
πολύ συγκεκριµένων τοµέων της οικονοµίας.

Είναι προφανές, προφανέστατο ότι δεν είχαµε καµµία απολύ-
τως διαστηµική πολιτική για την Ελλάδα. Και µην αναφέρετε τα
ποσοστά απορροφητικότητας, τα οποία ήταν της τάξης του επι-
πέδου των 2 και 3 εκατοµµυρίων ευρώ. Η Ευρωπαϊκή Υπηρεσία
Διαστήµατος υποχρεούται να µας τα επιστρέψει. Πείτε µου
εσείς, λοιπόν, σε ποια έργα και σε ποια εθνική στρατηγική κατα-
φέραµε να κάνουµε απορρόφηση και πότε δεν καταβάλαµε και
τις συνδροµές µας. Μην γελιόµαστε, λοιπόν, εδώ πέρα. Εκτός
εάν κάτι ξέρετε εσείς και δεν το ξέρουµε ούτε εµείς ούτε και κα-
νένας, βεβαίως, από τους φορείς τους οποίους καλέσαµε κατά
τη συνεδρίαση των επιτροπών.

Είναι προφανές ότι κάθε άλλο παρά εµποδίζονται οι νεοφυείς
επιχειρήσεις να ξεκινήσουν. Δεν ισχύει κάτι τέτοιο και βεβαίως
θέλω να πω ότι προσωπικά εγώ και όλη η κοινοβουλευτική Πλει-
οψηφία είµαστε πάρα πολύ περήφανοι που καταφέραµε µέσα σε
πολύ λίγο χρονικό διάστηµα να συµφωνήσουµε µε την Ευρω-
παϊκή Υπηρεσία Διαστήµατος να ιδρυθεί και στην Ελλάδα το Κέν-
τρο Νεοφυούς Επιχειρηµατικότητας για τις Διαστηµικές Εφαρ-
µογές. Αντίστοιχα κέντρα υπάρχουν σε δεκαοκτώ άλλες χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι εταιρείες οι οποίες µπαίνουν σε
αυτό το κέντρο θα έχουν τη δυνατότητα πρόσβασης σε όλη τη
δικτύωση σε όλη την πληροφορία, σε όλες τις ιδέες οι οποίες φι-
λοξενούνται, κυοφορούνται, γεννιούνται, δυναµώνουν και µεγα-
λώνουν µέσα σε αυτό το δίκτυο νεοφυών επιχειρήσεων.

Όπως βεβαίως είµαστε και περήφανοι για το ότι καταφέραµε
να φέρουµε και µια σοβαρή επένδυση στην Ελλάδα. Η ΟΗΒ είναι
µια από τις τρεις µεγαλύτερες εταιρείες κατασκευής µικροδο-
ρυφόρων και δορυφόρων και ανακοίνωσε -υπογράψαµε το σχε-
τικό µνηµόνιο προχθές στο Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής- ότι
θα κάνει εδώ µια µεγάλη επένδυση για την εγκατάσταση µονά-
δας κατασκευής µικροδορυφόρων και δορυφόρων. Δεν είναι
µικρά πράγµατα αυτά.

Προσέξτε, εγώ δεν είµαι από αυτούς που θα ανέβουν σε αυτό
το Βήµα και θα υποστηρίξουν ότι αυτή η επένδυση θα φέρει χι-
λιάδες θέσεις εργασίας. Θα φέρει εκατοντάδες θέσεις εργασίας,
πολλές εκατοντάδες. Προσέξτε, η µεγαλύτερη επίδραση στην
απασχόληση γίνεται και συµβαίνει όταν αυτές τις τεχνολογίες τις
κατεβάζουµε και τις κάνουµε κοµµάτι της καθηµερινής ζωής των
ανθρώπων, όταν ψάχνουµε να απασχολήσουµε ανθρώπους οι

οποίοι θα ενηµερώσουν, θα εκπαιδεύσουν, θα εξηγήσουν στον
παραγωγό, στον πολίτη το τι και πώς µπορεί αυτές τις τεχνολο-
γίες να τις αξιοποιήσει.

Νοµίζω, όµως, ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό -και θα ήθελα
από όλες τις πτέρυγες να αναγνωριστεί- ότι αυτά τα βήµατα είναι
ένα κίνητρο για ανθρώπους, οι οποίοι έχουν ξενιτευτεί, να γυρί-
σουν στην Ελλάδα. Θα ανοίξουν τέτοιου τύπου θέσεις εργασίας.
Είναι αρνητικό αυτό; Δεν µπορεί να χαρακτηριστεί νοµίζω από
καµµία πτέρυγα της Βουλής ως αρνητικό.

Για τις «λευκές περιοχές» σάς απάντησα. 
Τώρα, για το φάσµα και την εκµετάλλευσή του νοµίζω ότι «στο

σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σκοινί». Υπήρχε αναµετα-
δότης στον «Hellas Sat 2» ο οποίος ήταν απολύτως ανεκµετάλ-
λευτος και τώρα πάµε σε µια κατάσταση στην οποία έχουµε
υπερτριπλασιάσει τις δυνατότητές µας και θα µπορούµε βεβαίως
να το αξιοποιήσουµε καταπώς εµείς νοµίζουµε.

Η ΕΡΤ δεν έχει σταµατήσει να µετριέται. Η ΕΡΤ είναι σε δια-
πραγµάτευση µε τη µοναδική, δυστυχώς, εταιρεία η οποία κάνει
τις µετρήσεις και από ό,τι γνωρίζω απαιτεί να µετριέται και η ψη-
φιακή της διείσδυση.

Κατ’ αρχάς, η ΕΡΤ είναι το πρώτο κανάλι το οποίο πέρασε στην
υβριδική τηλεόραση, η οποία χρησιµοποιεί και τη σύνδεση στο
διαδίκτυο και τη λήψη του σήµατος από την κεραία και δίνει αυτό
που λέµε «on demand υπηρεσίες» στον τηλεθεατή. Ακόµη, έχει
πάρα πολύ πλούσιο ψηφιακό περιεχόµενο, όπως είναι τα αθλη-
τικά γεγονότα, σπορ όπως το βόλεϊ, το χάντµπολ, που φτιάχνον-
ται εκεί κοινότητες και ακροατήρια, τα οποία βεβαίως διαδι-
κτυακά απολαµβάνουν αυτό το προϊόν. Θα σας έλεγα, επίσης,
ότι µε αυτές τις κινήσεις στηρίζονται και τα συγκεκριµένα αθλή-
µατα σε καιρούς πάρα πολύ δύσκολους. Νοµίζω ότι δεν πρέπει
να τα υποτιµούµε αυτά.

Δεν θα τον αποφύγω τον πειρασµό. Δεν µπορεί να καταπί-
νουµε αµάσητα τα γεγονότα έλλειψης πλήρους κατάθεσης «πό-
θεν έσχες» και να πετάµε υπονοούµενα για κανονικές εταιρείες
οι οποίες έχουν ιδρυθεί στην Ελλάδα. Το ερώτηµα θα παραµείνει
ζωντανό και κάποια στιγµή η Νέα Δηµοκρατία θα το απαντήσει,
όταν µας επιτίθεται λέγοντας ότι εµείς κάνουµε επιθέσεις στη δι-
καιοσύνη. 

Πρέπει όσοι έχουµε πολιτικές ευθύνες, όσοι έχουµε εκλεγεί
στο Κοινοβούλιο και ασκούµε κυβερνητικές ευθύνες να καταθέ-
τουµε «πόθεν έσχες» επί της αρχής; Αφήστε τι θα πουν τα δικα-
στήρια και τι θα νοµοθετήσει η Κυβέρνηση. Οφείλουµε να έχουµε
την περιουσιακή µας κατάσταση διαφανώς αναρτηµένη; Αυτό
είναι µία θέση αρχής κι από αυτό δεν µπορεί να ξεφύγει κανείς
ούτε να κρυφτεί πίσω από µια αίτηση ακύρωσης, η οποία πολλές
φορές γίνεται πάρα πολύ γρήγορα αποδεκτή, µε ταχύτητες δια-
στηµικές -για να είµαστε και επίκαιροι.

Εδώ, λοιπόν, να συζητήσουµε πολιτικά και να µην υπάρχει ούτε
ψήγµα υποκρισίας. Ή είµαστε υπέρ της πλήρους διαφάνειας ή
δεν είµαστε. Όσον αφορά τα περιουσιακά µας στοιχεία, η θέση
αυτής της Κυβέρνησης και αυτής της παράταξης είναι ότι οφεί-
λουµε εµείς οι οποίοι έχουµε ευθύνες, να είµαστε κρύσταλλο σε
σχέση µε το τι έχουµε, τι δεν έχουµε και τι αποκτούµε. Δεν γίνε-
ται αλλιώς. Αλλιώς, το πέπλο της δυσπιστίας θα γενικευθεί πάνω
στην πολιτική και αυτό θα είναι ένα πάρα πολύ κακό µήνυµα από
τον λαό.

Ακούστηκε κριτική σε σχέση µε τις αρµοδιότητες. Νοµίζω ότι
ειπώθηκε από µία αντιπολιτευτική φωνή -ζητώ συγγνώµη που δεν
µπορώ να θυµηθώ αυτή τη στιγµή ποιος ακριβώς το είπε- πως ο
νόµος γράφτηκε επάνω στις ράγες τις οποίες έχει χαράξει η Ει-
δική Επιτροπή του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών για τις ειρηνι-
κές χρήσεις του Διαστήµατος. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι αυτή τη στιγµή το ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο κάνει ένα πάρα πολύ σηµαντικό βήµα: ανοί-
γει µια πόρτα προς το µέλλον, µια δυνατότητα απασχόλησης για
τους νέους ανθρώπους, η οποία µπορεί να κάνει και τη ζωή των
πολιτών και τη συναλλαγή τους µε το κράτος πιο αποτελεσµατική
και την εργασία των παραγωγών πολύ πιο αποτελεσµατική και
συνολικά τη ζωή καλύτερη και να δείξει σε όλον τον κόσµο ότι
από την Ελλάδα δεν λείπει τίποτα, ούτε το επιστηµονικό δυνα-
µικό ούτε το επιχειρηµατικό πνεύµα ούτε η πολιτική ωριµότητα
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και αποφασιστικότητα. Μπορούµε και θα τα καταφέρουµε. 
Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Θα προχωρήσουµε µε τους εγγεγραµµένους οµιλητές, οι

οποίοι στο σύνολό τους είναι δεκαεπτά. Θα µιλήσουν δύο οµιλη-
τές, µετά θα µιλήσει ο κ. Λοβέρδος και θα συνεχίσουµε µε τον
κατάλογο των οµιλητών. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντινέας από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να κάνω µια θλιβερή διαπίστωση εδώ επί του νοµο-

σχεδίου που συζητάµε σήµερα: Οι περισσότεροι εισηγητές δεν
αναφέρθηκαν στο νοµοσχέδιο. Στο 20% της οµιλίας τους αναφέ-
ρονταν επί του νοµοσχεδίου και στο 80% έκαναν πολιτική σπέ-
κουλα, ενώ συζητήθηκε και ψηφίστηκε ο προϋπολογισµός εχθές. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, µε την ψήφιση του συγκεκριµένου νο-
µοσχεδίου η χώρα µας γίνεται πλέον ένας σοβαρός συµµέτοχος
στον παγκόσµιο χάρτη σε θέµατα διαστηµικής βιοµηχανίας, µιας
βιοµηχανίας η οποία στα πρώτα χρόνια της ανάπτυξής της έχει
αγγίξει τα 200 δισεκατοµµύρια δολάρια σε ετήσιο κύκλο εργα-
σιών. 

Το ανθρώπινο δυναµικό της χώρας µας κάθε άλλο παρά αδιά-
φορους µπορεί να µας αφήνει. Όταν η διεθνής κοινότητα εγκω-
µιάζει την ικανότητα των Ελλήνων επιστηµόνων σε θέµατα αερο-
διαστηµικής, θα ήταν άκοµψο από πλευράς µας να µην προχω-
ρήσουµε στην ίδρυση του Διαστηµικού Οργανισµού, βάζοντας
τις βάσεις για την περαιτέρω ανάπτυξη οργανισµών κατασκευής
µικροδορυφόρων, πράγµα που το κάναµε εµείς.

Ήδη δεκάδες επιχειρήσεις στη χώρα µας δραστηριοποιούνται
στη διαστηµική βιοµηχανία. Αυτό που έλειπε και κατορθώνεται
µε το νοµοσχέδιο είναι µια εθνική στρατηγική, ώστε αυτό το δί-
κτυο ερευνητικών προσπαθειών και επιχειρήσεων να µείνει στην
Ελλάδα και να προσφέρει αυτά που µπορεί στην οικονοµία και
στην κοινωνία. 

Κύριε Υπουργέ, η υπογραφή συµφωνίας µε την Ευρωπαϊκή
Διαστηµική Υπηρεσία, η οποία αφορά στην ίδρυση θερµοκοιτί-
δας επιχειρήσεων στην Ελλάδα, που θα είναι συνδεµένη µε την
Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Διαστήµατος, δίνει νέα προοπτική στο σχέ-
διό σας. Δηλαδή νέοι άνθρωποι, αυτό που αναφέρατε πιο πριν,
θα µπορούν να εντάξουν τις εταιρείες τους σε αυτή τη δοµή -
είναι µια πολύ σηµαντική δοµή, η οποία υπάρχει σε δεκαοκτώ
χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως προαναφέρατε- και την
ίδια στιγµή θα έχουν πρόσβαση στο δίκτυο της πληροφόρησης
που έχουν όλες οι νεοφυείς επιχειρήσεις που έχουν µπει στη δια-
δικασία της συνεργασίας µε την ESA. 

Σας προτείνω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τη δηµιουργία δύο δι-
οικήσεων: µία διοίκηση στη νότια Ελλάδα, µε θεµατολογία τη διά-
χυση των εφαρµογών της αεροδιαστηµικής στο ευρύτερο κοινό
και στην άµυνα και µια διοίκηση στη βόρειο Ελλάδα, µε θεµατο-
λογία τη δηµιουργία και ανάπτυξη διεθνών διασυνδέσεων. Με
αυτόν τον τρόπο θα δοθεί προοπτική να δηµιουργηθούν πολλα-
πλασιαστικά οφέλη για τις περιφέρειες της χώρας, καθώς αυτό
που κάνουµε είναι πλήρως εναρµονισµένο µε την πολιτική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για αποκέντρωση και ενδοπεριφερειακή
σύγκλιση των περιφερειών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ως έδρα της διοίκησης στη νότια Ελλάδα ως Μεσσήνιος προ-
τείνω και θα ήθελα να εξετάσετε τον Δήµο Καλαµάτας ή Μεσσή-
νης για τους εξής λόγους: λόγω της µοναδικής στρατηγικής
τοποθεσίας της περιοχής σε πανευρωπαϊκό επίπεδο στη Νοτιοα-
νατολική Μεσόγειο, της προτροπής της Περιφέρειας Πελοπον-
νήσου προς την Κυβέρνηση να παρέχει κτηριακές υποδοµές και
την εγκατάστασή της στη νότιο Πελοπόννησο…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Συµφωνεί ο Σαµαράς;
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Χαίροµαι που µε ακούτε. Πάει να

πει ότι έχουν ενδιαφέρον αυτά που λέω. Σας ευχαριστώ.
…της δραστηριοποίησης στην Πελοπόννησο προγραµµάτων

ΑΕΙ µε εξειδίκευση στην αεροδιαστηµική στο Πανεπιστήµιο Πε-
λοποννήσου και στο Πανεπιστήµιο Πατρών. Το λέω για σας, κύ-
ριε Μανιάτη, που προαναφέρατε για τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα.
Όµως εσείς µιλάτε τώρα µε τον κ. Σκρέκα. Έχει µάλλον περισ-

σότερο ενδιαφέρον.
Επίσης, προτείνω τη Μεσσηνία λόγω των διαθέσιµων χώρων

για ανάπτυξη που προσφέρονται στην ευρύτερη περιοχή της Κα-
λαµάτας. Η Καλαµάτα έχει εγγύτητα µόλις δύο ώρες από τη µη-
τροπολιτική Αθήνα, κάτι που την καθιστά κατ’ ουσίαν προάστιο
της Αθήνας, µε εξαιρετικό αναπτυξιακό δυναµικό που µπορεί επι-
τυχώς να απορροφήσει αρκετή δραστηριότητα που διεξάγεται
στο κέντρο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έγινε δύο ώρες;
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Είναι δύο ώρες µε τον δρόµο που

φτιάξαµε, κύριε Λοβέρδο. Να έρθετε. Τον εγκαινίασε ο κ. Τσί-
πρας.

Υπάρχει, λοιπόν, η δυνατότητα γρήγορης πρόσβασης και άµε-
σης διασύνδεσης της περιοχής µε τη διεθνή κοινότητα, µέσω του
διεθνούς αερολιµένα της Καλαµάτας, του αυτοκινητόδροµου
που φτιάξαµε, κύριε Λοβέρδο, και του λιµανιού µας, που µπαίνει
στο business plan, όταν εσείς το είχατε αφήσει. 

Υπάρχει η δυνατότητα της διττής λειτουργίας του αεροδρο-
µίου της Καλαµάτας και συγκεκριµένα της 120 Πτέρυγας Εκπαί-
δευσης Αεροπορίας, που το αξιοποιούµε και αυτό τώρα –ελπίζω
να το ακούσετε- σε περιφερειακό επίπεδο, µε πολιτικό και στρα-
τιωτικό χαρακτήρα. Αυτό το καθιστά ιδανικό σηµείο για την ανά-
πτυξη των διαστηµικών εφαρµογών, που αφορούν την άµυνα της
χώρας. 

Για τους παραπάνω λόγους, αγαπητέ µου Υπουργέ, σας εφι-
στώ την προσοχή για τα πολλαπλασιαστικά οφέλη που θα προ-
κύψουν από τη συγκεκριµένη δοµή του οργανισµού. Άλλωστε
παρόµοιες δοµές συναντάµε στην πλειονότητα των διαστηµικών
οργανισµών άλλων κρατών, µε επιτυχή αποτελέσµατα. 

Έρχοµαι τώρα στην Αντιπολίτευση: Η Αντιπολίτευση µπορεί
να λάβει ως απάντηση την απογοήτευση των επιστηµονικών φο-
ρέων, που είχαν έρθει εδώ, για την αδιαφορία που επέδειξε το
2013, κυρία Ασηµακοπούλου, όταν µικροκοµµατικά στεγανά της
Νέας Δηµοκρατίας έβαλαν στο συρτάρι τον φάκελο που λέγεται
«Εθνικός Διαστηµικός Οργανισµός». 

Θα ήθελα, λοιπόν, να επισηµάνω την αντιφατικότητά σας -λεί-
πει ο κ. Δένδιας αυτή τη στιγµή- όπως προανέφερε κι ο κ. Κάτσης
στην οµιλία του αναφερόµενος στον κ. Δένδια. Ο λόγος που εί-
χατε κλειδαµπαρωµένο τόσα χρόνια τον φάκελο στα συρτάρια
σας, κυρία Ασηµακοπούλου, θα µπορούσα να πω ότι ίσως να
οφείλεται σε τυχόν εµπόδια που σας έβαζε ο εξωγήινος του
Υµηττού, που είχε δει ο Πρόεδρός σας! 

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Τι είναι αυτό τώρα; Είµα-
στε σοβαροί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας παρακαλώ, κύριε
Κωνταντινέα. Τελείωσε και ο χρόνος σας!

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Δεν θέλω να πιστεύω ότι έγιναν
ύποπτες χρηµατοδοτήσεις µελετών και εργολαβιών. 

Επικαλεστήκατε φορείς από την Καλαµάτα. Να πάρετε τον κ.
Παπαδόπουλο να σας πει τι κάνει η Κυβέρνησή µας και τι ζη-
τούσε η κυβέρνησή σας από το 2012 έως το 2015.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ. 
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθε-

λα τον λόγο επί προσωπικού!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Έχετε τον λόγο, κυ-

ρία Ασηµακοπούλου. 
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Είθισται να απευθύνεται ο οµιλητής στο Προεδρείο, αλλά εφό-

σον ο συνάδελφος επέλεξε να µου απευθύνει τον λόγο πέντε
φορές επί ενός συγκεκριµένου θέµατος, θα ήθελα να του πω το
εξής, απευθυνόµενη και σε εσάς, κύριε Πρόεδρε και στον κύριο
Υπουργό: Καλωσορίζω την πρόταση του συναδέλφου, η οποία
είναι ακριβώς η πρόταση επί κυβερνήσεως Σαµαρά. 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ο κ. Παπαδόπουλος το είπε. Τρία
ραντεβού έκανε. Και επικαλούνταν αυτά που σας είπα! Ρωτήστε
τον κ. Παπαδόπουλο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Κωνσταντινέα,
το είπατε ήδη αυτό. Έχει καταγραφεί η θέση σας. Ας ακούσουµε
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την απάντηση. 
Συνεχίστε, κυρία Ασηµακοπούλου.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, βλέπετε

ότι δεν είµαι µόνο εγώ συνεπής στην επιλογή της ηγεσίας του
κόµµατός µου να στηρίζει το πολύ σηµαντικό έργο της κυβέρνη-
σης Σαµαρά. Από ό,τι φαίνεται έχετε και εσείς στελέχη στη Συµ-
πολίτευση, που στηρίζουν τις επιλογές της κυβέρνησης Σαµαρά. 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Μόνο που δεν το κάνατε!
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Αυτό ήθελα να πω, γιατί

εν όψει εορτών εγώ θα προσπεράσω και τις προσβολές και τις
µικρότητες και το επίπεδο του κοινοβουλευτικού διαλόγου του
συναδέλφου και θα πω, λόγω Χριστουγέννων, ας ενωθούµε, λοι-
πόν, γύρω από την κυβερνητική πολιτική Σαµαρά! 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ψηφίστε το νοµοσχέδιο τότε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Παρακαλώ, κύριε

Κωνσταντινέα!
Ο επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Βαρβιτσιώτης, που δεν τον

βλέπω στην Αίθουσα. Ακολουθεί ο κ. Γρέγος από τη Χρυσή Αυγή,
που επίσης δεν τον βλέπω στην Αίθουσα.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος – Δηµήτριος Καρράς, Ανεξάρτη-
τος Βουλευτής, για επτά λεπτά. Θα ακολουθήσει ο κ. Λοβέρδος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το νοµο-
σχέδιο, όπως κατετέθη, εκτόξευε την Ελλάδα στο διάστηµα! Την
καθιστούσε συµµέτοχο της διαστηµικής βιοµηχανίας! Στη δια-
δροµή, όµως, όταν είχε βγει πια από την ατµόσφαιρα, άρχισε να
επιστρέφει µε µια καταιγίδα διαττόντων αστεροειδών. Ποια ήταν
αυτά; Οι τροπολογίες, οι οποίες µε την ποσότητα και την ποι-
ότητα µε την οποία ήρθαν, ακυρώνουν ουσιαστικά τη συζήτηση
στο νοµοσχέδιο για τον λόγο ότι αναγκαζόµαστε όλοι, έστω και
αν δεν έχουν ακόµα αναπτυχθεί από τους Υπουργούς, να συζη-
τήσουµε πάνω σε αυτό το επίπεδο. 

Εµένα θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, παρ’ όλο που οι Υπουργοί
δεν έχουν αναπτύξει ακόµα τις θέσεις τους -θεωρώ δεδοµένο ότι
οι υπουργικές τροπολογίες θα γίνουν δεκτές- να πω τις δικές µου
θέσεις. Χθες συζητήθηκε ο προϋπολογισµός στη Βουλή. Εποµέ-
νως συζητήθηκαν ζητήµατα οικονοµικού ενδιαφέροντος και σή-
µερα βλέπουµε τροπολογίες, οι οποίες έρχονται και δίνουν µια
σειρά παρατάσεων σε εκκρεµή ζητήµατα, τα οποία θα µπορού-
σαν να έχουν επιλυθεί ήδη προηγουµένως από πολλού χρόνου.
Γιατί το λέω αυτό; 

Να φέρω δυο-τρία παραδείγµατα, κύριε Υπουργέ. Παρ’ όλο
που δεν είναι της αρµοδιότητάς σας, εγώ είµαι αναγκασµένος
να αναφερθώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Συλλογική ευθύνη, κατά το Σύν-
ταγµα, κύριε Καρρά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Όσον αφορά τα ΕΑΣ,
λέει, λοιπόν, ότι πρέπει να δώσουµε στα Ελληνικά Αµυντικά Συ-
στήµατα χρόνο –δεν θα τον κλέψω, κύριε Παπαδόπουλε, τον
χρόνο και δεν κατανοώ την ανησυχία σας για αυτό- εξάµηνη πα-
ράταση για χορήγηση αποδεικτικών φορολογικής και ασφαλιστι-
κής ενηµερότητας. Εξακολουθεί, δηλαδή, µια αβεβαιότητα όσον
αφορά την τύχη αυτής της εταιρείας, η οποία –κατά τη δική µου
τουλάχιστον άποψη- είναι χρήσιµη. 

Ποια είναι αυτή η αβεβαιότητα; Θα αναφέρω τα στοιχεία τα
οποία έχω. Είχε ήδη ανακοινωθεί από τον Απρίλη του 2017 ότι
ολοκληρώθηκε µε επιτυχία η πώληση του οικοπέδου της Ελευ-
σίνας, πράγµα που σήµαινε δύο πράγµατα. Πρώτον, την οικονο-
µική ενίσχυση της εταιρείας, την ενίσχυση των οικονοµικών και,
δεύτερον, ότι είχε αναλάβει το κράτος την ευθύνη να κεφαλαι-
οποιήσει τις οφειλές που είχε η εταιρεία προς το κράτος, για να
µην τη θέσει υπό ειδική εκκαθάριση. Και έρχεται σήµερα και -δια-
βάζοντας τις διατάξεις- µας λέει: «Θα δώσουµε έξι µήνες παρά-
ταση, µήπως τυχόν επιτευχθεί η ολοκλήρωση της πώλησης».
Ερωτηµατικό, λοιπόν: Έπρεπε να είχε επιτευχθεί ή έχει προβλή-
µατα, τα οποία δεν αποκαλύπτονται µέσω της τροπολογίας; 

Προχωρώ παραπέρα, γιατί ο χρόνος πράγµατι είναι ελάχιστος. 
Όσον αφορά εκείνη την τροπολογία που δίνει παράταση στην

ενιαία άδεια λειτουργίας των µονάδων της ΔΕΗ, εκεί οφείλω να
καυτηριάσω και να πω το εξής: Η ΔΕΗ έχει και περιβαλλοντική

διάσταση. Στις µονάδες της ΔΕΗ υπάρχει µια σειρά ζητηµάτων -
είναι πάρα πολλά- τα οποία πρέπει να αντιµετωπισθούν. Δεν µπο-
ρούµε, λοιπόν, να µιλάµε για ενιαία άδεια λειτουργίας των µο-
νάδων της ΔΕΗ, διότι µονάδες της ΔΕΗ δεν είναι µόνο οι µονά-
δες ηλεκτροπαραγωγής, είναι τα ορυχεία, είναι πάρα πολλά
πράγµατα. Είναι γνωστά τα προβλήµατα. Και αυτό το ζήτηµα,
λοιπόν, δεν λύθηκε. 

Και αν θέλετε τη δική µου άποψη, αυτό οδηγεί σε διαιώνιση
του ίδιου προβλήµατος. Και αν θέλετε να προχωρήσω παρα-
πέρα, η ΔΕΗ είναι ήδη απαξιωµένη από κακές διαχειρίσεις, από
κακές νοµοθετικές πρωτοβουλίες που την έχουν επιβαρύνει
πάρα πολύ. 

Ένα βήµα περαιτέρω απαξίωσης είναι η έλλειψη ατοµικών
αδειών της κάθε εγκατάστασης ξεχωριστά. Γιατί το λέω αυτό; Αν
αποφασίσει η Κυβέρνηση να ιδιωτικοποιήσει µονάδες της ΔΕΗ,
το πρώτο ερώτηµα που θα κάνει οποιοσδήποτε επενδυτής ποιο
είναι; Θα εξετάσει σε ποιον βαθµό οι περιβαλλοντικοί όροι έχουν
τηρηθεί; Δεν το ξέρουµε καν. Εκείνο που µας λέει σήµερα η τρο-
πολογία είναι ότι δεν χρειάζεται βεβαίωση τήρησης των περιβαλ-
λοντικών όρων. Είναι το ερώτηµά µου αυτό. 

Επόµενο ερώτηµα, το οποίο τίθεται πια σε σχέση µε τις τρο-
πολογίες: Ενώ χθες ψηφίζαµε τον προϋπολογισµό, βλέπω σή-
µερα παράταση τριών µηνών για έκδοση ΚΥΑ για καταβολή
επιδοµάτων αναπηρίας και κινδύνου στο προσωπικό των Ενό-
πλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας και τον καθορισµό
της αποζηµίωσης του εκπαιδευτικού προσωπικού. Πόσα είναι
αυτά τα λεφτά; Πόσα είναι, για να µην µπορεί η Κυβέρνηση να
ασκήσει αυτή την πολιτική και να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις
της προς µια κατηγορία προσωπικού Ενόπλων Δυνάµεων και Σω-
µάτων Ασφαλείας, που αφορούν επιδόµατα αναπηρίας, δηλαδή
εκείνων των στελεχών που έχουν την ευθύνη και περιθάλπουν
συγγενείς τους αναπήρους; Για όνοµα του θεού! 

Νοµίζω ότι αυτό έπρεπε ήδη να έχει λυθεί εδώ και πολύ καιρό
και να µη µιλάµε για περαιτέρω παρατάσεις. Είναι µηδαµινά αυτά
τα κόστη. Παρ’ όλα αυτά, φαίνεται ότι η Κυβέρνηση δεν τα έλαβε
υπ’ όψιν της, της ξέφυγαν. Δεν θέλω να κατηγορήσω για σκοπι-
µότητα, δεν έχω τέτοια πρόθεση. Της ξέφυγε; Δεν το είδε; Ας το
ρυθµίσει σήµερα και όχι µε παρατάσεις µη πληρωµής των επι-
δοµάτων.

Εκείνο το οποίο µε έχει απασχολήσει πάρα πολύ, αν θέλετε,
είναι η τελευταία τροπολογία, η οποία ήρθε εχθές το βράδυ ή
σήµερα το πρωί –δεν είµαι σίγουρος- για την παράταση της λει-
τουργίας των λατοµείων για έναν χρόνο. 

Είναι επανειληµµένη παράταση. Έχει ξεκινήσει από την πε-
ρίοδο του κ. Μανιάτη, o οποίος έδωσε τότε µία προσωρινή λύση
στο ζήτηµα της συνέχισης της λειτουργίας υφισταµένων επιχει-
ρήσεων. Σήµερα έχουµε φτάσει στα επτά έτη και βαίνουµε στο
όγδοο, µε µονοετείς ή διετείς παρατάσεις. Εάν η πολιτική είναι
να κάνουµε ενέσεις παυσίπονες σε επιχειρήσεις, να δοθεί αυτή
η παράταση. Εάν η πολιτική είναι να ενισχύσουµε έναν κλάδο και
δη τον κλάδο του ορυκτού πλούτου, ο οποίος, αν θέλετε την
άποψή µου, είναι ο µοναδικός υγιής. Αν ανατρέξουµε στα οικο-
νοµικά του στοιχεία είναι κατά 90% εξαγωγικός -ιδιαίτερα ο το-
µέας των βιοµηχανικών ορυκτών και των µαρµάρων- συνεισφέρει
σε συνάλλαγµα, δεν έχει ανάγκη τραπεζικού δανεισµού και έχει
την ικανότητα, αν χρειάζεται δάνεια, να δανείζεται από ξένες
τράπεζες, διότι όλες οι συναλλαγές γίνονται σε εξαγωγές και µε
τιµολόγια εξαγωγών. Και ερχόµαστε τώρα και τον θέτουµε πάλι
υπό οµηρία.

Προ µηνών είχε τεθεί υπό διαβούλευση ένα λατοµικό, λεγό-
µενο, νοµοσχέδιο, το οποίο θα έλυνε τα προβλήµατα.

Εγώ το µελέτησα, αγαπητοί συνάδελφοι. Πρέπει να σας πω ότι
µε απασχόλησε πάρα πολύ. Είδα και θετικά και αρνητικά σηµεία.
Εκείνο όµως το οποίο θέλω να σχολιάσω σήµερα είναι ότι θα συ-
ζητήσουµε και σε επόµενες συνεδριάσεις της Βουλής παρατά-
σεις λατοµικών µονάδων; Θα τους λέµε «είσαστε καλοί και σας
θέλουµε, πάρτε έναν χρόνο παράταση, ένα δωράκι» Πώς, όµως,
θα επενδύσουν; Πώς θα προσδιορίσουν επενδυτικά εξαγωγικά
προγράµµατα, προγράµµατα απασχόλησης προσωπικού; 

Τα ηµίµετρα τουλάχιστον σε κλάδους της οικονοµίας, οι οποίοι
είναι υγιείς πρέπει να σταµατήσουν και να έρθει ένα ενιαίο νοµο-
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σχέδιο να εξασφαλίσει άδειες εκµετάλλευσης στις µονάδες που
έχουν τις προϋποθέσεις -εγώ δεν είµαι εξ εκείνων που θα πω ότι
πρέπει να δοθούν άδειες και εκεί που υπάρχουν περιβαλλοντικές
παραβάσεις ή παραβάσεις άλλης µορφής, εργατικής νοµοθε-
σίας- για να συνεχιστεί η προσπάθεια του κλάδου των ορυκτών.

Τελειώνοντας, επειδή πράγµατι, κύριε Πρόεδρε, ο χρόνος
είναι ελάχιστος για τη συζήτηση ενός τέτοιου νοµοσχεδίου και
δη από την πλευρά της καταιγίδας των διαττόντων που επέπεσε
εις τας κεφαλάς ηµών σήµερα, των είκοσι µίας τροπολογιών, θα
επιχειρήσω µία αποτίµηση. 

Όλες αυτές οι παρατάσεις, οι οποίες καταµετρηµένες στις εί-
κοσι µία τροπολογίες είναι είκοσι τέσσερις –εξάµηνες, τρίµηνες,
ετήσιες- παρατάσεις, είναι αρνητικού περιεχοµένου, διότι η αβε-
βαιότητα την οποία δίδουν, αντανακλά στην οικονοµία. Στην
κρίση που βρισκόµαστε και δεδοµένου ότι δεν φαίνεται διέξοδος
ή και αν υπάρχει ένα µικρό φως είναι ελάχιστο και δεν µπορεί να
δηµιουργήσει προϋποθέσεις πραγµατικής, σταθερής και µακρο-
χρόνιας ανάπτυξης, τι µας λένε; Μας λένε ότι δίνουµε παρατά-
σεις, ότι δίνουµε «ασπιρίνες». Η χώρα κάνει προσπάθεια. Και δεν
εννοώ την Κυβέρνηση, εννοώ ότι σήµερα προσπαθούν οι πάντες
λόγω της ανεργίας, προσπαθούν οι οικογένειες, προσπαθούν οι
µικρές µονάδες, προσπαθούν όλοι. Τους το στερούµε σήµερα
µε τα τρίµηνα και τα δίµηνα. Και σε λίγο καιρό θα έχουµε όχι
µόνο τους οκταµηνίτες, εκείνους τους ταλαίπωρους για τους
οποίους δεν βρίσκουµε ποτέ λύση, ώστε να εξασφαλίσουν τις
θέσεις εργασίας τους, αλλά και διµηνίτες, φοβάµαι αργότερα.
Και εκεί πλέον θα είναι µία οµηρία, η οποία θα έχει διάρκεια και
αβεβαιότητα.

Αυτά ήθελα να πω, αγαπητοί συνάδελφοι. Δεν έχω χρόνο για
περισσότερα. Να ευχηθώ καλές γιορτές σε όλους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Καρρά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο για µισό λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Απλώς επειδή νωρίτερα έγινε συζή-

τηση για το θέµα της Περιφέρειας Πελοποννήσου –και θέλω να
µε ακούσει ο κύριος Υπουργός παρακαλώ- έχετε παραλάβει και
εσείς το έγγραφο της Περιφέρειας Πελοποννήσου για την πρό-
τασή της να είναι η Πελοπόννησος έδρα του Οργανισµού Δια-
στήµατος. Θα θέλαµε την απάντησή σας. Εµείς στηρίζουµε
απολύτως τη συγκεκριµένη πρόταση, πολύ περισσότερο που
είναι σε στενή συνεργασία µε το Πανεπιστήµιο Πελοποννήσου.

Κατά συνέπεια υπάρχει και η τεκµηρίωση, περιφέρεια και πα-
νεπιστήµιο µαζί µε τις τοπικές δυνάµεις να στηρίξουν µια τέτοια
πολύ σηµαντική πρωτοβουλία.

Εµείς θα θέλαµε να ακούσουµε τη θετική σας απάντηση, κύριε
Υπουργέ.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Μανιάτη. Θα το µελετήσει ο Υπουργός και θα απαντήσει
αργότερα.

Παρακαλώ, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, όσο και αν µου φαίνεται περίεργο που ως Ολοµέλεια
λειτουργούµε εδώ, θέλω να κάνω την οµιλία µου, να είµαι µέσα
στο πλαίσιο του χρόνου και να πω στους συναδέλφους µου ότι
δεν είναι σπάνιες οι φορές που την οµιλία ενός Κοινοβουλευτικού
Εκπρόσωπου δεν την καθορίζει η ιεράρχηση των θεµάτων που
προκύπτει από µια νοµοθετική πρωτοβουλία ή από κάποια γεγο-
νότα, αλλά και αυτά τα οποία ζει ο ίδιος, ερχόµενος στο Κοινο-
βούλιο ή µέσα στον χώρο του Κοινοβουλίου.

Σήµερα, λοιπόν, το πρωί, επειδή οι εργαζόµενοι µε ειδικά µι-
σθολόγια παρέλαβαν τη µισθοδοσία τους, όχι τα χρήµατα, αλλά
τα σχετικά έγγραφα που καταγράφουν ποια θα είναι ακριβώς η
µισθοδοσία τους για τον µήνα Ιανουάριο -από τους αστυνοµι-
κούς, κατ’ αρχάς, που εργάζονται εδώ κοντά µας- έµαθα για µει-
ώσεις των 20 ευρώ, των 61 ευρώ, των 100 ευρώ.

Έµαθα, επίσης, από καθηγητή πανεπιστηµίου στα Ιωάννινα,
κύριε Μαντά, ότι στα ειδικά τους µισθολόγια έχουν την κατάρ-

γηση του αφορολόγητου του επιδόµατος βιβλιοθήκης και τη µεί-
ωση κατά 4% µε 10% στις καθαρές τους αποδοχές, αναδροµικά
από 1-1-2017 συν κατάργηση επιδοµάτων τέκνων για όσους
έχουν εισόδηµα άνω των 20.000 ευρώ, αύξηση εισφοράς στον
ΕΦΚΑ.

Άρα ένας καθηγητής πανεπιστηµίου, όχι από τους άνω των
εξήντα αλλά τους ευρισκοµένους στην ηλικία των σαράντα, σα-
ράντα πέντε ετών ή και λίγο µεγαλύτερους, έχει µια συνολική µεί-
ωση των καθαρών αποδοχών του 15% µε 22%.

Τρίτον, θα σας πω δύο παραδείγµατα και µιλώ όπως τα έζησα
σήµερα το πρωί. Εδώ, στον δρόµο, ένας κύριος που κρατούσε
στο χέρι του ένα σκεύος από αυτά που µεταφέρουν καφέδες,
µου είπε ότι η µητέρα του µε 140 ευρώ ΕΚΑΣ, πήρε σήµερα το
σηµείωµα Ιανουαρίου µέσω του οποίου ενηµερώθηκε ότι θα
πάρει 40 ευρώ. Μια άλλη συνταξιούχος µε 125 ευρώ ΕΚΑΣ πήρε
σηµείωµα ότι θα πάρει 35 ευρώ. Τη δε Δευτέρα µου είπε ότι πήγε
να πάρει και αυτό το επίδοµα των 400 ευρώ που δώσατε, αλλά,
επειδή έχει κάνει γονική παροχή στα παιδιά της, θεωρείται ότι τα
φιλοξενεί και στερείται και αυτού του επιδόµατος που δώσατε.

Είναι ένα απάνθισµα εµπειριών της σηµερινής µέρας που,
έχοντας ακούσει και επί εξήντα περίπου λεπτά τον Πρωθυ-
πουργό χθες να παρουσιάζει µια άλλη εικόνα από την πραγµα-
τική -γιατί είναι η πρώτη µας συνεδρίαση µετά τη χθεσινή του
προϋπολογισµού- µε κάνει να σας πω ότι αυτός ο Πρωθυπουρ-
γός αναρριχήθηκε µε ψέµατα, κυβέρνησε µε αποτυχίες και θα
αποχωρήσει εν µέσω περιφρόνησης. Διότι όλοι όσοι µου µίλησαν
δεν µου µίλησαν, όπως καταλαβαίνετε, µε θετικό τρόπο.

Έκανε αναφορά ο κ. Μανιάτης και θέλω και εγώ, κύριε Παππά,
να αξιοποιήσω την ευκαιρία που είστε εδώ και να σας ζητήσω
µέχρι να τελειώσει η συνεδρίαση, να δώσετε την κυβερνητική
θέση σχετικά µε το τι θα συµβεί στους εκατόν είκοσι εργαζοµέ-
νους στον ραδιοφωνικό σταθµό «ΑΘΗΝΑ 9.84». Το ανέφερα δύο
φορές, απευθυνόµενος προς τον κ. Τζανακόπουλο χθες και
προχθές, τι θα γίνει που ανάµεσα στους λογαριασµούς του «Α-
ΘΗΝΑ 9.84» που δέσµευσε η εφορία είναι και αυτός που αφορά
τη µισθοδοσία του προσωπικού.

Φθάνουµε στα Χριστούγεννα και πρέπει σήµερα να πείτε αν
έχετε σκοπό ως Κυβέρνηση να κάνετε κάτι. Μαθαίνω ότι µια αν-
τιπροσωπεία τους έχει επισκεφθεί τον Υπουργό Οικονοµικών,
αλλά πρέπει να πείτε. Ο κ. Τζανακόπουλος τη Δευτέρα, που του
έθεσα το θέµα, µου απαντούσε θέτοντας ζητήµατα του Κανονι-
σµού της Βουλής. Ο Κανονισµός της Βουλής είναι ευρύχωρος.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είδατε και εχθές ότι είχαµε και
χρόνο και δυνατότητες να αναπτυχθεί ένας κοινοβουλευτικός
διάλογος, ο οποίος αναπτύχθηκε σε ορισµένες περιπτώσεις. Δυ-
σφορούσε, λοιπόν, για το ερώτηµά µου και µου είπε ότι είναι
«δίπλα» στους εργαζοµένους. Ωραία! Πώς είναι δίπλα; Είστε
φίλοι του λαού, εν ευρεία εννοία, επειδή το δηλώνετε; Εδώ!
Έχουµε Χριστούγεννα. Είναι εκατόν είκοσι άνθρωποι. Μία απάν-
τηση θα πάρουν -πρέπει να πάρουν- από την Κυβέρνηση. Εχθές,
ο κ. Τζανακόπουλος είχε δέκα λεπτά οµιλία. Μίλησε δεκαεπτά,
δεκαοκτώ λεπτά και µία αναφορά σ’ αυτό το θέµα δεν έκανε.
Κάντε εσείς. Δεν ξέρω, βέβαια, ποιος είναι απολύτως αρµόδιος
-ίσως υπάρχει και ένα θέµα µε τις αρµοδιότητές σας- αλλά πρέ-
πει να µας πείτε τι θα γίνει µ’ αυτό το θέµα.

Εµείς έχουµε εκφραστεί για το σχέδιο νόµου µε τις τοποθετή-
σεις του κ. Μανιάτη και σήµερα αλλά και στην επιτροπή. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, χρειαζόµαστε ορισµένες αποσαφηνίσεις,
όχι γιατί θα κάνετε κάποιες αλλαγές. Δεν θα κάνετε. Αν είχατε
σκοπό να κάνετε, θα είχατε ακούσει και την Αντιπολίτευση και θα
είχατε δει κάπως αλλιώς τα επιχειρήµατά σας. Εµείς εδώ ως
Βουλή, µε Βουλευτές υποψιασµένους σχετικά µε το τι συµβαίνει
ακριβώς στην ελληνική διοίκηση –κι εσείς τώρα είστε τρία χρόνια
Κυβέρνηση, ξέρετε πια- ξέρουµε όλοι, και οι τριακόσιοι, ότι δεν
υπάρχει δόκιµη απάντηση σε πρόβληµα που έχει εκδηλωθεί µε
την ίδρυση κράτους. Παλαιότερα, αυτό ακουγόταν ως «Γενική
Γραµµατεία Καταναλωτή», για να προστατεύσει τα προβλήµατα
των καταναλωτών. Γιατί, τα προστάτευσε; 

Τώρα, µε τα µέτρα που ακούσαµε σήµερα από την Κυβέρνηση
για τη µη αγορά προϊόντων ή για την απόσυρση προϊόντων, για
τα οποία υπάρχει η φήµη ή κάποιοι λένε ότι τα έχουν δηλητηριά-
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σει, είδαµε, νιώσαµε, ζήσαµε τη Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή;
Το παράδειγµα είναι τυχαίο. Προκύπτει από την επικαιρότητα.
Νιώσαµε τον Υπουργό, νιώσαµε την Κυβέρνηση, άλλον Υπουργό,
αυτόν της Αγροτικής Ανάπτυξης, νιώσαµε τους δηµοσιογρά-
φους. Την αρµόδια διοίκηση γιατί δεν µας απασχολεί ότι δεν τη
νιώθουµε;

Ο συνάδελφος της Πλειοψηφίας που εισηγήθηκε, επειδή τον
άκουσα, λέει ότι πρέπει να µπούµε στην παγκόσµια βιοµηχανία
στα θέµατα του διαστήµατος και θα µπούµε επειδή ιδρύουµε
έναν φορέα. Γιατί θα µπούµε; Δεν έχει ήδη δηµιουργηθεί ένας
χώρος; Έχει δηµιουργηθεί. Το πρόβληµα της Βουλής των υπο-
ψιασµένων Βουλευτών -που οφείλουν να είναι υποψιασµένοι-
είναι να πει ότι εγκρίνει αυτήν την πρωτοβουλία του Υπουργού,
γιατί της έχει αποδείξει –και ο εισηγητής της Πλειοψηφίας βοηθά
την Κυβέρνηση να κατανοήσει η Βουλή ότι έχει καταλάβει η Κυ-
βέρνηση και γι’ αυτό φέρνει µία σωστή ρύθµιση- ότι πράγµατι δι’
αυτών των υπηρεσιών που θα δοµηθούν, θα µπούµε και στη συγ-
κεκριµένη αγορά πιο διεισδυτικά -γιατί είµαστε- αλλά και θα βοη-
θήσουµε στην επίλυση µίας σειράς προβληµάτων. 

Αυτό πρέπει να αποδεικνύεται. Δεν είναι διακήρυξη. Καλή θέ-
ληση µπορεί να έχετε. Εγώ γιατί να την αµφισβητήσω γι’ αυτό το
θέµα; Ο κ. Μανιάτης και ο κ. Αµυράς είπαν ότι εµείς θα είµαστε
θετικοί, αλλά είναι ανεπαρκείς οι διατάξεις εκείνες οι οποίες δεν
δίνουν στο Σώµα τη δυνατότητα να καταλάβει ό,τι η Κυβέρνηση
κατάλαβε. Κάνεις έναν φορέα. Κατά την εµπειρία, το πιο πιθανό
είναι να σου πει ότι θέλει δεκάδες προϋποθέσεις για να λειτουρ-
γήσει και εν τω µεταξύ τις αρµοδιότητες που θα αναλάβει να τις
ασκεί µε πληµµελή τρόπο και να ταλαιπωρεί τον οικείο κοινωνικό
χώρο και την αγορά, αφού θέλετε. 

Αυτή είναι η εµπειρία των Ελληνίδων και των Ελλήνων, όλων
µας. Εσείς τώρα τρία χρόνια ξέρετε πόσο δύσκολο είναι να επο-
πτεύεις αυτό το δηµόσιο και πόσα εµπόδια έχουν όσοι έχουν
υπουργικά καθήκοντα.

Άρα, λοιπόν, δεν προκύπτει από τις ρυθµίσεις του νόµου που
σήµερα εισηγείστε ότι έχετε επίγνωση αυτών των θεµάτων που
γεννά η διοίκηση και ήρθατε εδώ µε τρόπο ώριµο για να τα ξε-
περάσετε. Λόγια! Ευχαριστούµε, αλλά τα λόγια δεν αρκούν!
Χρειάζονται οι διεισδυτικές διατάξεις. 

Είναι επιχείρηµα ότι δεν έχουµε οργανισµό και τι θα γίνουµε
χωρίς οργανισµό; Δεν είναι επιχείρηµα πια. Χρειαζόµαστε αυτόν
τον κατάλληλο οργανισµό, για να απαντήσουµε στα προβλήµατα. 

Εδώ, η δική µας θέση είναι υπογραµµισµένη: Όχι περισσότερο
κράτος, αν αυτό δεν έχει νόηµα και όχι περισσότερο Παππά στο
κράτος.

Εδώ έχουµε είκοσι τέσσερις υπουργικές αποφάσεις. Η Διεύ-
θυνση Επιστηµονικών Μελετών…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Βάλε δεσπότη!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι άλλο Παππά, αυτό είναι το επιχεί-

ρηµά µας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Βάλε δεσπότη!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι άλλο κάρβουνο.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Το προσωποποιεί, δηλαδή, η υπηρεσία;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άρθρο 4 παράγραφοι 2 και 3. 
Ξέρετε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές -οι νοµικοί το ξέρουν

αυτό- ότι αµφισβητείται η ορθότητα της συνταγµατικής διάταξης
που ρυθµίζει τις εξουσιοδοτήσεις προς την κανονιστικώς δρώσα
διοίκηση. Το Σύνταγµα επιτρέπει εµείς να λέµε γι’ αυτό το θέµα
που είναι λεπτοµερές και ειδικό ότι δεν θα το λύσουµε εµείς, δί-
νουµε τις κατευθυντήριες γραµµές και θα το λύσει η διοίκηση.
Και η διοίκηση θα το λύσει είτε µε διάταγµα είτε µε υπουργικές
αποφάσεις. 

Το Συµβούλιο της Επικρατείας επί δεκαετίες τώρα τι σου λέει;
Είναι ειδικό το θέµα και λεπτοµερειακό; Έχει δώσει ο νόµος τις
κατευθύνσεις; Και ακυρώνει όταν ο νόµος δεν είναι επαρκής, δεν
είναι καλά χτισµένος. Αµφισβητείται και από την επιστήµη, αλλά
και από τους δικαστές τους ίδιους: Ωραία, τόση προσπάθεια, να
πηγαίνουν πίσω τα πράγµατα και ξαναέρχονται και χρόνος χα-
µένος και υποθέσεις στο Συµβούλιο Επικρατείας, καθυστερήσεις
στο Διοικητικό Εφετείο. Είναι σωστό το άρθρο αυτό του Συντάγ-
µατος που δίνει τις εξουσιοδοτήσεις; Είναι µια κατάσταση που
θέλει µελέτη. Αλήθεια είναι. 

Ωστόσο έρχονται στιγµές που λες, να, µα, έχει νόηµα. Παρ’ ότι
είναι υπερβολική η διάταξη, έχει νόηµα. Έρχεται ένας Υπουργός
και αναλαµβάνει κανονιστικές αρµοδιότητες ο ίδιος είκοσι τέσ-
σερις φορές. Γιατί να του το εγκρίνεις αυτό; Δεν πρέπει να του
το εγκρίνεις αυτό. Είναι πολύ µεγάλη η ελευθερία που αποκτά. 

Εγώ δεν θέλω να κάνω κριτική µόνο στη συγκεκριµένη Κυβέρ-
νηση. Γενικώς η κανονιστικώς δρώσα διοίκηση λειτουργεί επε-
κτατικά πολλές φορές, λειτουργεί λες και δεν υπάρχει νοµοθέ-
τηση. Γι’ αυτό, λοιπόν, θα έλεγα ότι χρειάζεται τη διάταξη αυτή,
που σας το επισηµαίνει και η Διεύθυνση Επιστηµονικών Μελετών,
να τη δείτε. Ίσως έχουµε προβλήµατα, αν υπάρχουν άνθρωποι
οι οποίοι έχουν έννοµο συµφέρον και θα θελήσουν να την προ-
σβάλλουν. Υπάρχει και πολιτικό θέµα εδώ, αλλά υπάρχει και νο-
µικό θέµα εδώ. Εµείς τα υπογραµµίζουµε και σας καλούµε να τα
δείτε. 

Κλείνω µε µια φράση µόνο για ένα θέµα της σηµερινής πολιτι-
κής και ενδιαφέρουσας επικαιρότητας. Για έναν χαρακτηρισµό
που έκανε ο κ. Γιούνκερ για την ακροδεξιά στην Ευρώπη. Θυµά-
µαι, όχι µόνο τώρα, να έχουµε πολλές αντιδράσεις για τα αυ-
στριακά πολιτικά θέµατα, για το πολιτικό σύστηµα της Αυστρίας,
αλλά και προ δύο δεκαετιών είχαµε αντίστοιχα και έντονο προ-
βληµατισµό και πολύ αυστηρή στάση των Ευρωπαίων και ηµών
των Ελλήνων απέναντι στους Αυστριακούς. Τώρα έχουµε µια νέα
κυβέρνηση στην Αυστρία, τρία Υπουργεία της οποίας έχει ανα-
λάβει η ακροδεξιά. 

Στην κριτική που ασκείται ο Πρόεδρος Γιούνκερ είπε: Γιατί και
στην Ελλάδα ο Τσίπρας δεν έχει τον Καµµένο; Όχι, τον Παπαχρι-
στόπουλο. Έτσι; Έχει διαφορά. Άρα το ξέρουµε το φαινόµενο
αυτό. 

Κοιτάξτε, είναι ένα θέµα πώς βλέπουµε εµείς τον εαυτό µας
ως Έλληνες και Ελληνίδες εδώ. Είναι και ένα θέµα που πρέπει
να είναι κοντινό στο πρώτο, πώς µας βλέπουν και οι άλλοι. Οι
άλλοι µας βλέπουν περισσότερο όπως αυτό που είµαστε και λι-
γότερο παίζει να κάνουν νόηµα οι δικές µας αρχές και οι διακη-
ρύξεις και αυτά που λέµε.

Η Αντιπολίτευση σας το λέει ότι ήταν στρατηγικό λάθος και
είναι λάθος σας να ταυτίζεστε µε την ακροδεξιά, η οποία κρατάει
και την µπαγκέτα. Εσείς ορχήστρα είστε. Δεν είσαστε ο µαέ-
στρος. Όταν σας το λένε και οι απ’ έξω, είναι µια επιβεβαίωση
για τα κριτικά µας επιχειρήµατα. 

Και εσείς, λοιπόν, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, που θέλετε να
δείτε την Κεντροαριστερά και το Κέντρο και την Αριστερά µε ένα
ενδιαφέρον, να ξέρετε ότι έχετε ήδη αυτοαποκλειστεί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Λοβέρδο.

Θα µου επιτρέψει ο κ. Λοβέρδος να κάνω ένα σχόλιο.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να πάρω τον λόγο για ένα

λεπτό;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ξέρετε ότι δεν αναφέρθηκα ούτε σε

εσάς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Είπε «Καµµένος».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Απλώς νοµίζω ότι

είναι αδόκιµο το σχόλιο. Ως προεδρεύων, ως Έλληνας πολίτης,
αλλά και ως µέλος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και Αντιπρόεδρος
στον Κοινοβούλιο θα διαφωνήσω µε τον κ. Γιούνκερ. 

Αν µου δινόταν η δυνατότητα, σήµερα θα του έκανα µια επι-
στολή να µου δώσει τον ορισµό του, όπως το λέει, «extreme right
coalition», δηλαδή της άκρας Δεξιάς η -πώς το λένε το coalition;-
σύµπλευση, η συγκυβέρνηση; Θα ήθελα τον ορισµό.

Το να πείτε, κύριε Λοβέρδο, «δεν εννοώ τον κ. Παπαχριστό-
πουλο» και να εννοείτε και εµένα ή πιθανόν και κάποιον άλλον,
αυτό επίσης, δεν είναι σωστό. Και δεν ξέρω εάν ο κ. Παπαχρι-
στόπουλος αισθάνεται άνετα ότι αυτός δεν ανήκει στην ακροδε-
ξιά, ενώ κάποιοι άλλοι µπορεί να ανήκουν. Θα ήθελα ένα σχόλιο
και από τον κ. Παπαχριστόπουλο, αλλά µέχρι αυτού του σηµείου,
διότι σας ανέφερε προσωπικά και θα ήθελα να απαντήσετε, κύριε
Παπαχριστόπουλε. 

Από εκεί και πέρα, δεν θα επιτρέψω σε κανένα κ. Γιούνγκερ να
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κριτικάρει τώρα την ελληνική Κυβέρνηση. Διότι θυµόµαστε το
2015 ότι ήθελε τον κ. Σουλτς. Και θυµόµαστε τις επεµβάσεις που
έγιναν στην Ελληνική Δηµοκρατία προεκλογικά δύο φορές. Δεν
µπορούµε εµείς σήµερα να δώσουµε βήµα στον κ. Γιούνγκερ να
χαρακτηρίσει Έλληνες Βουλευτές, κόµµατα, Έλληνες ψηφοφό-
ρους ακροδεξιούς, χωρίς να µας δώσει και τον ορισµό του ακρο-
δεξιού. Διότι εάν νοµίζει ότι εµείς έχουµε κάποια σχέση µε τους
Αυστριακούς ή τις χώρες του Βίζεγκραντ, έχει να κάνει µεγάλο
λάθος ο κ. Γιούνγκερ. Και νοµίζω ότι το πρωί δεν ήπιε καφέ.

Συνεχίζουµε µε τον κ. Βαρβιτσιώτη. 
Μετά τον κ. Βαρβιτσιώτη, θα είναι ο κ. Γρέγος. Αλλά επειδή

καθυστερήσαµε, έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Δανέλλης. Νοµίζω ότι
θα είναι ο κ. Γρέγος και µετά ο κ. Δανέλλης. Και παρακαλώ την
επόµενη φορά να µην καθυστερήσουµε, γιατί χαλάει λίγο η σειρά
και θα έχουµε παράπονα από τους συναδέλφους. 

Σας ευχαριστώ. 
Ορίστε, κύριε Βαρβιτσιώτη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

είναι παράδειγµα κακής νοµοθέτησης η σηµερινή διαδικασία στη
Βουλή, άθλιας νοµοθέτησης, µιας άθλιας συγκυβέρνησης και
µιας άθλιας Κυβέρνησης. Γιατί όταν έχουµε είκοσι τροπολογίες,
που η καθεµία θα µπορούσε να είναι αντικείµενο ενός καινούρ-
γιου νοµοσχεδίου, να έρχονται την τελευταία στιγµή, να συζητη-
θούν και µάλιστα είναι 14.00’ η ώρα και ακόµα να µην έχει εµ-
φανισθεί ούτε ένας Υπουργός να υποστηρίξει την υπουργική του
τροπολογία, καταλαβαίνετε ότι όχι νοµοθετούµε στο πόδι αλλά,
τελικά, νοµοθετούµε κρυφά. Έχετε καταργήσει, κύριε Υπουργέ,
έχει καταργήσει η Κυβέρνησή σας, τη διαφάνεια που πρέπει να
επικρατεί στην παραγωγή νοµοθετικού έργου. 

Και απορώ πότε θα έρθει ο κ. Μουζάλας εδώ, πότε θα βρει τον
χρόνο να υποστηρίξει µια τροπολογία, που ακυρώνει όλο το εγ-
χείρηµά του για τη δηµιουργία ενός νέου Υπουργείου Μετανά-
στευσης. Πέρυσι τον Νοέµβριο φτιάχτηκε το Υπουργείο Μετα-
νάστευσης και πήρε εξαίρεση για όλο το 2017 από το δηµόσιο
λογιστικό, από όλες τις διαδικασίες του ελληνικού δηµοσίου για
τις προµήθειες, για τις δαπάνες, για το προσωπικό. Και έναν
χρόνο ολόκληρο δεν κατάφερε να οργανώσει Υπουργείο. Και ξα-
ναφέρνει τροπολογία µε την οποία ζητά παράταση για άλλον
έναν χρόνο της απόλυτης εξαίρεσής του από όλες τις διαδικα-
σίες του ελληνικού κράτους, από όλες, είτε αφορά τις µετακινή-
σεις προσωπικού είτε αφορά τις προσλήψεις είτε αφορά τις
πληρωµές είτε αφορά τις προµήθειες υλικών είτε αφορά τη δια-
νοµή του δηµοσίου χρήµατος. Και αν ο κ. Μουζάλας είχε κάνει
τόσο καλό έργο, να έλεγα ότι άντε αυτή η εξαίρεση να δοθεί,
γιατί έχει κάνει καταπληκτικό έργο. 

Εχθές γίναµε µάρτυρες για εικοστή φορά σε επεισόδια µεταξύ
µεταναστών στον προσφυγικό καταυλισµό, γιατί πλέον hot spot
δεν θυµίζει, στη Λέσβο. Η κατάσταση αυτή, για την οποία έχουµε
προειδοποιήσει πάρα πολλές φορές, έχει µια υπογραφή και αυτή
είναι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και Γιάννης Μουζάλας. 

Γι’ αυτή την κατάσταση της ανεξέλεγκτης ανοµίας, την κατά-
σταση των άθλιων συνθηκών διαβίωσης, την κατάσταση που έχει
να κάνει µε τη προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων της
ζωής, τα οποία δεν προστατεύονται µέσα στη Μόρια και σε κα-
νένα άλλο hot spot του Αιγαίου, για την κατάσταση αυτή φέρει
αποκλειστικά ευθύνη η Κυβέρνηση. 

Κανένας άλλος. Ούτε οι δήµαρχοι ούτε οι περιφερειάρχες
ούτε η Ευρώπη. Για τα θύµατα των βιαιοτήτων µεταξύ µετανα-
στών υπεύθυνοι είναι οι ίδιοι οι κυβερνήτες. Και απορώ, γιατί ενώ
έχει προειδοποιηθεί τόσο έντονα και τόσο πολύ -όχι µόνο από
την Αντιπολίτευση αλλά και από τον παγκόσµιο Τύπο- δεν έχει
κάνει τίποτα. 

Σήµερα ερχόσαστε και δίνετε φιλοδώρηµα στα νησιά του Αι-
γαίου, αντί να λύσετε τα προβλήµατα. Με µια πρόχειρη διαδικα-
σία εξαιρείτε για έξι µήνες από την αύξηση του ΦΠΑ τα νησιά
που φιλοξενούν πρόσφυγες, λες και σε έξι µήνες θα λύσετε το
θέµα και θα έχετε αποκαταστήσει την κανονικότητα. Και δίνετε
και στα υπόλοιπα µικρονήσια του Αιγαίου φιλοδώρηµα και ελεη-
µοσύνη, αντί να χρηµατοδοτήσετε µια γενναία νησιωτική πολιτική
που χρειάζεται.

Φίλες και φίλοι, εγώ θέλω να θέσω ορισµένα ερωτήµατα. Και

περιµένω, όταν δεήσει η ηγεσία του Υπουργείου Μεταναστευτι-
κής Πολιτικής, ο Υπουργός και ο Αναπληρωτής του, να εµφανι-
στούν, επιτέλους, στη Βουλή, να µας απαντήσουν τι θα γίνει µε
αυτούς που προκάλεσαν χθες τα επεισόδια. Θα τους απαγγελ-
θούν κατηγορίες; Θα συνεχίσουµε να εξετάζουµε τις αιτήσεις
ασύλου τους; Θα είναι και αυτοί ανάµεσα σε αυτούς στους οποί-
ους θα δίνουµε προστασία, ενώ δεν µπορούν να προστατεύσουν
την ανθρώπινη ζωή µέσα στο hot spot ή θα τους απελάσουµε
άµεσα; Πιο σκληρό µήνυµα από την άµεση απέλαση όσων προ-
καλούν επεισόδια δεν υπάρχει. Δεν έχω καταλάβει γιατί ταλανί-
ζεστε ακόµα στην Κυβέρνηση για το τι θα κάνετε µε τους παρα-
βατικούς µετανάστες. Έχετε κλειστά κέντρα. Ενεργοποιήστε τα.
Μήπως ακόµα σας στοιχειώνουν τα όσα λέγατε για τις «Αµυγδα-
λέζες»; 

Αύριο θα πάει ο κ. Μουζάλας στην Τουρκία. Τι θα πάει να πει;
Ότι µέσα σε µια χρονιά κατάφερε να στείλει µόνο επτακόσιους
τριάντα πίσω, γιατί αντιδράτε εσείς, οι ιδεοληψίες σας; Οι ιδεο-
ληψίες σας αντιδρούν…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Εσείς που τους είχατε κλεισµένους σαν τα

ζώα, µας λέτε για ανθρώπινα δικαιώµατα; Δεν ντρέπεστε;
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Τώρα περνάνε καλά!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας παρακαλώ, κύ-

ριοι συνάδελφοι!
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Μας κάνει µάθηµα η Νέα Δηµοκρατία!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Στη Λάρισα θα τους στείλουµε!

Και στην Κέρκυρα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας παρακαλώ, συ-

νάδελφοι! Δεν κερδίζει κανείς κάτι από αυτό.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: …που δεν θέλετε να κάνετε καµ-

µία επαναπροώθηση και είστε διαρκώς στην προµετωπίδα κα-
ταγγελίας της συµφωνίας της κοινής δήλωσης Ευρώπης - Τουρ-
κίας.

Για πείτε µου, ποια είναι η επιτυχηµένη άσκηση πολιτικής;
Ήλθε εδώ ο κ. Ερντογάν. Τι καταφέρατε; Ουσιαστικά, υποχωρή-
σατε, µε τις δηλώσεις Γαβρόγλου, σε όλες τις τουρκικές διεκδι-
κήσεις.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Πρόεδρε, αν θέλει η συνάδελφος, ας ανέβει στο Βήµα

να πει τον αντίλογο, να µας πει για τις ιδεοληψίες του ΣΥΡΙΖΑ,
που σήµερα καταδυναστεύουν τα νησιά. Ας µας πουν οι συνά-
δελφοι για τις ιδεοληψίες του ΣΥΡΙΖΑ που εκθέτουν τη χώρα, ας
µας πουν για τις ιδεοληψίες του ΣΥΡΙΖΑ, που σήµερα θέτουν σε
κίνδυνο ανθρώπινες ζωές. Γιατί αυτή είναι η πραγµατικότητα!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Στην Κέρκυρα θα τους στείλουµε
όλους!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Δεν ντρέπεστε!
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Ήλθε ο Ερντογάν εδώ. Τι έγινε

για το προσφυγικό; Συµφώνησε να δέχεται περισσότερους ή δεν
στέλνετε εσείς; Και ο κ. Μουζάλας αύριο -τον προκαλώ και τον
προσκαλώ- που θα µιλήσει στα τουρκικά µέσα, θα πει στα τουρ-
κικά µέσα, έτσι ώστε να το ακούσουν ηχηρά από τον Έλληνα
Υπουργό Μετανάστευσης, ότι τα τρία εκατοµµύρια προσφύγων
που ζουν στην Τουρκία δεν είναι καλοδεχούµενα στη χώρα µας; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ό,τι θέλεις λες τώρα;
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Θα το πει; Γιατί αυτό είναι πολι-

τική αποτροπής. 
Φίλες και φίλοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ νοµίζω ότι

αυτό το οποίο ζήσαµε εχθές το βράδυ, δεν θα είναι το τελευταίο
επεισόδιο µιας πολύ κακής πολιτικής. Και αν είχατε το θάρρος -
γιατί εγώ πηγαίνω τακτικά στα νησιά και πηγαίνω σε όλα τα hot
spot- να πάτε να τα δείτε, θα καταλαβαίνατε ότι η πολιτική, µε
την οποία έχετε εγκλωβίσει χιλιάδες ανθρώπους σε άθλιες συν-
θήκες διαβίωσης και η πολιτική µε την οποία καθυστερείτε στις
διαδικασίες ασύλου, ουσιαστικά θα οδηγήσει στο να θρηνή-
σουµε πολύ περισσότερα θύµατα. 

Και ο χειµώνας ήρθε και ακόµα καµµία κίνηση προετοιµασίας,
σωστής φιλοξενίας, ανθρώπινης, µέσα σε µια ευρωπαϊκή χώρα,
δεν έχει πραγµατοποιηθεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Στη Λάρισα και στην Κέρκυρα θα

τους στείλουµε όλους! 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Στην Κέρκυρα είναι ευπρόσδεκτοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Γρέγος από τη Χρυσή Αυγή.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι ένα ακόµα νοµοσχέδιο µε πάρα πολλές τροπολογίες -

άσχετες φυσικά τροπολογίες- που θα µπορούσε να χαρακτηρι-
στεί ακόµα και σαν πολυνοµοσχέδιο. Δεν έχω πολύ χρόνο φυσι-
κά. Θα αναφερθώ µόνο σε τέσσερις ή πέντε από αυτές. 

Θα ξεκινήσω από την πρώτη και πιο σηµαντική, την 1382 που
φυσικά καταψηφίζουµε. Εδώ πρόκειται για την επιτοµή της πο-
λιτικής απάτης της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Σε νοµοσχέδιο
για την ίδρυση Διαστηµικού Οργανισµού εισάγουν άσχετη διά-
ταξη για τη διευκόλυνση της εγκατάστασης των λαθροµετανα-
στών, οι οποίοι, µε τον µανδύα του πρόσφυγα, απολαµβάνουν
σίτιση, στέγαση και όλα τα υπόλοιπα.

Εδώ, λοιπόν, επιτρέπεται, µε καταστρατήγηση της κείµενης
νοµοθεσίας, η σύναψη δηµοσίων συµβάσεων για την κάλυψη
αναγκών προσφύγων και λαθροµεταναστών, στέγαση, σίτιση, ια-
τρική περίθαλψη, επιδόµατα κ.λπ.. 

Συνεχίζετε ακάθεκτοι να προωθείτε τα εισερχόµενα κύµατα
των λαθροµεταναστών εντός της ελληνικής επικράτειας, µε απο-
τέλεσµα οι λαθροµετανάστες να διαχέονται εντός του κοινωνικού
κορµού. Παραβλέπετε τις σφοδρές αντιδράσεις των κατοίκων
της Λέσβου, οι οποίοι –όπως λένε- πνίγονται από τα κύµατα των
αλλογενών, ενώ το νησί κοντεύει στην κυριολεξία να βουλιάξει. 

Επίσης, συνεχίζει να υφίσταται ο υπερβάλλων ζήλος σας να
εντάξετε εντός της ελληνικής κοινωνίας «πρόσφυγες», εφόσον
έχει λήξει ο πόλεµος στη Συρία. Δεν βάζετε µυαλό, όταν στη
Μόρια επικρατεί κλίµα πολέµου. Χθες εκτυλίχθηκαν σοβαρά επει-
σόδια µεταξύ Αράβων και Αφγανών. Συγκεκριµένα, σοβαρά επει-
σόδια ξέσπασαν αργά τη νύχτα στο hot spot της πολύπαθης
Μόριας. Όµως, αυτά γίνονται παντού, όχι µόνο εκεί. Ακολούθησε
επέµβαση των ΜΑΤ, αλλά και µεγάλης δύναµης της Πυροσβεστι-
κής Υπηρεσίας, καθώς οι λεγόµενοι «πρόσφυγες» έβαζαν φωτιές
και έκαιγαν ό,τι έβρισκαν µπροστά τους, µε αποτέλεσµα να
καούν γραφεία και η φωτιά να επεκταθεί στις σκηνές.

Ωστόσο, οι Αφγανοί λαθροµετανάστες εµπόδισαν την είσοδο
των οχηµάτων της Πυροσβεστικής στον χώρο, πετώντας ακόµα
και πέτρες. Κατά τις ρατσιστικές συµπλοκές τραυµατίστηκαν
δέκα περίπου άτοµα, τα οποία µεταφέρθηκαν στο νοσοκοµείο
της Μυτιλήνης, ανάµεσά τους δύο έγκυες γυναίκες και ένα παιδί.

Η Χρυσή Αυγή, λοιπόν, λέει «όχι» στη λαθροµετανάστευση, η
οποία προωθείται εις βάρος της πατρίδας µέσω του προσφυγι-
κού µανδύα και προπαντός αντιτίθεται στα ρατσιστικά νοµοθε-
τήµατα-τερατουργήµατα, σύµφωνα µε τα οποία παρέχονται
αφειδώς αγαθά και προνόµια σε παράνοµους εισελθόντες εισβο-
λείς, δηλαδή -όπως είπα και παραπάνω- σίτιση, στέγαση και ια-
τροφαρµακευτική περίθαλψη. Ο Μουζάλας, φυσικά, για να κάνω
και έναν σχολιασµό είναι προφανώς άχρηστος, ανίκανος και επι-
κίνδυνος.

Όσον αφορά την τροπολογία 1385 ψηφίζουµε «όχι». Εδώ πρό-
κειται για τον ορισµό του εµπαιγµού και του πολιτικού θράσους.
Δηλώνουµε «όχι» για λόγους τιµής και αξιοπρέπειας, διότι η στή-
ριξη και το εφάπαξ ειδικό βοήθηµα καταναλωτών που δεν µπο-
ρούν να ανταποκριθούν στις ληξιπρόθεσµες οφειλές τους είναι
περίπου 66 ευρώ. Αυτό προκύπτει από τη διαίρεση του διατιθέ-
µενου ποσού µε τις εκατόν πενήντα χιλιάδες οικογένειες που
τους έχει διακοπεί η παροχή ηλεκτρικού ρεύµατος. Αυτό το ευ-
τελές ποσό, που προκύπτει, αποκάλεσε «στήριξη» η εισηγήτρια
του ΣΥΡΙΖΑ το πρωί, ανεβάζοντας τεχνηέντως τους τόνους σε
µια αποτυχηµένη προσπάθεια να κερδίσει εντυπώσεις. 

Αυτό είναι το πολιτικό θράσος που χαρακτηρίζει την Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, η οποία συνεχίζει να εξαπατά τον ελληνικό
λαό: Πετούν επικοινωνιακά πυροτεχνήµατα, ενώ στην ουσία
αφαιµάζουν την ελληνική κοινωνία και αποµυζούν τις ελληνικές
οικογένειας και τα ελληνικά νοικοκυριά. 

Επίσης, καταψηφίζουµε την τροπολογία 1395. Εδώ µετατίθεται
εκ νέου για την 1-1-2019 από 1-1-2018 που ισχύει µέχρι σήµερα,

η ηµεροµηνία έναρξης λειτουργίας της Εθνικής Σχολής Δηµό-
σιας Υγείας µε πλήρη διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια. 

Μέχρι την ανωτέρω ηµεροµηνία οι δαπάνες µισθοδοσίας του
προσωπικού, καθώς και οι κάθε φύσης δαπάνες, εξακολουθούν
να βαρύνουν τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας και να
εκκαθαρίζονται από τις αρµόδιες υπηρεσίες του.

Επίσης, παρατείνεται ως τις 31-12-2018 ο προσωρινός διορι-
σµός των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου της Εθνικής Κεν-
τρικής Αρχής Προµηθειών Υγείας. 

Ακόµη, παρατείνεται η υποχρέωση παραίτησης των υπηρε-
τούντων σε θέσεις ειδικευµένων γιατρών ΕΣΥ που επιθυµούν να
θέσουν υποψηφιότητα σε άλλες θέσεις ειδικευόµενων γιατρών
του ΕΣΥ, που προκηρύσσονται µέχρι την ως άνω ηµεροµηνία, εκ
νέου ως 30-6-2018 από 31-12-2017 που ισχύει σήµερα. 

Η προβλεπόµενη στην παράγραφο 7 του άρθρου 90 του
ν.4368/2016 εξαίρεση από τη διαδικασία εκκαθάρισης για τα νο-
σοκοµεία του ΕΣΥ τα στρατιωτικά νοσοκοµεία, τα νοσοκοµεία ει-
δικού καθεστώτος, τα λοιπά νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου,
τις λοιπές δηµόσιες δοµές παροχής υπηρεσιών υγείας και τα
ιδιωτικά φαρµακεία. Επίσης, παρατείνεται, εκ νέου, ως 31-12-
2018 -από 31-12-2017 που ισχύει σήµερα- η µεταβατική περίοδος
για την τροποποίηση του λογαριασµού του Εθνικού Κέντρου
Άµεσης Βοήθειας. Εδώ να δώσουµε και πολλά συγχαρητήρια σε
όσους υπηρετούν στο ΕΚΑΒ. Πραγµατικά κάνουν ένα τεράστιο
έργο και οφείλω να το πω και από το Βήµα της Βουλής.

Με το δεύτερο προτεινόµενο άρθρο επαναπροσδιορίζεται η
διαδικασία απόσπασης για χρονικό διάστηµα τριών ετών και τα
κριτήρια ανανέωσης αυτής για µια ή περισσότερες φορές των
επιθεωρητών και βοηθών επιθεωρητών του Σώµατος Επιθεωρη-
τών Υπηρεσιών Υγείας και Πρόνοιας. Δεν θα ψηφίσουµε αυτές
τις διατάξεις και τις επιδιώξεις Πολάκη και Ξανθού, που έχουν
κατακερµατίσει τον τοµέα της υγείας και έχουν παραδώσει τις
παροχές της ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης στους κάθε εί-
δους αλλογενείς επενδυτές, αδιαφορούν για τον σηµαντικότατο
φορέα της υγείας και πασχίζουν µόνο για την εκπλήρωση των
αντεθνικών τους εµµονών. 

Φυσικά, να καταγγείλουµε για άλλη µια φορά τους δύο Υπουρ-
γούς, που δεν απαντούν στον κοινοβουλευτικό έλεγχο της Χρυ-
σής Αυγής. 

Υπερψηφίζουµε την τροπολογία 1396: «Ρυθµίσεις θεµάτων
προσωπικού Πυροσβεστικού Σώµατος». Επανακαθορίζεται το
προσωπικό του Πυροσβεστικού Σώµατος ως «προσωπικό ειδικό
καθηκόντων», στο οποίο παρέχεται η δυνατότητα παραµονής
στην ενεργό υπηρεσία ως δύο επιπλέον έτη, εφόσον έχει συµ-
πληρώσει το όριο ηλικίας των πενήντα πέντε ετών. Παρέχεται,
επίσης, η δυνατότητα στους πυρονόµους και αρχιπυροσβέστες
του Πυροσβεστικού Σώµατος, που καταλαµβάνονται από το προ-
αναφερόµενο όριο ηλικίας, να παραµείνουν στην ενεργό υπηρε-
σία για ένα έτος, µέχρι τη συµπλήρωση του εξηκοστού έτους της
ηλικίας τους. Οι ανωτέρω κατά την αποστρατεία τους ή την από-
λυση, οποτεδήποτε κρίνεται, σύµφωνα µε τις διατάξεις της κεί-
µενης σχετικής νοµοθεσίας, εκπληρώνουν υπηρεσιακές ανάγκες. 

Πολλά συγχαρητήρια να δώσω και στο προσωπικό της Πυρο-
σβεστικής Υπηρεσίας και να ευχηθώ χρόνια πολλά και για την
εορτή που ήταν πριν από µερικές µέρες.

Θα καταψηφίσουµε την τροπολογία 1397. 
Δηλώνουµε «παρών» στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1409.

Εδώ αναπροσαρµόζονται από 1-1-2018 οι µοναδικές χρεώσεις
για τον υπολογισµό του ανταλλάγµατος υπηρεσιών κοινής ωφέ-
λειας που είχαν καθιερωθεί το 2012. Πράγµατι, τσιµπηµένοι έρ-
χονται οι εκκαθαριστικοί λογαριασµοί της ΔΕΗ το τελευταίο
τετράµηνο. Αιτία φυσικά είναι η αυξηµένη χρέωση στις υπηρε-
σίας κοινωνικής ωφέλειας. Όσοι έκαιγαν παραπάνω ρεύµα για
να ζεσταθούν τον χειµώνα, πληρώνουν και αυξηµένες τις ρυθµι-
ζόµενες χρεώσεις. Δηµιουργήθηκαν συνθήκες ανορθολογικής
επιβάρυνσης και στρεβλώσεις. Όσο και να είναι θεµιτή και να
ελαφρύνει τους καταναλωτές, εµφανώς αποτελεί άλλο ένα επι-
κοινωνιακό πυροτέχνηµα, δεδοµένου ότι επίκειται το ξεπούληµα
της ΔΕΗ, άρα και η δηµιουργία ενός διαφορετικού καθεστώτος. 

Με τα χθεσινά ψέµατα του Πρωθυπουργού, ειδικά όσον αφο-
ρά στο θέµα της ανεργίας, αλλά και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο,
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φαίνεται ότι είστε ανίκανοι και να κυβερνήσετε και να νοµοθετή-
σετε. 

Να πω, τέλος, ότι εθνικιστικός άνεµος ευτυχώς πνέει και στην
Ευρώπη και στην Αυστρία και σύντοµα και στην πατρίδα µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Ποταµιού

κ. Δανέλλης.
Θα ακολουθήσουν η κ. Τζάκρη, η κ. Αντωνίου και ο κ. Πανα-

γιώταρος. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόσφατη έρευνα της «MRB»,

που αφορά τις εξαµηνιαίες τάσεις, καταγράφει την απαισιοδοξία
των πολιτών για το µέλλον, όπως επίσης και την τάση φυγής των
νέων. Διάχυτα αισθήµατα φόβου και ανασφάλειας κυριαρχούν
στις εκτιµήσεις των πολιτών. 

Η συντριπτική πλειοψηφία, σε ποσοστό 87,2%, πιστεύει ότι τα
πράγµατα θα πάνε στη χώρα αρκετά ή πολύ άσχηµα. Τα τρία βα-
σικότερα προβλήµατα θεωρούνται η ανεργία, 65,3%, οι φορολο-
γικές επιβαρύνσεις, 47,3%, και το σύστηµα υγείας και περίθαλ-
ψης, 35,2%. Έξι στους δέκα πολίτες, 61,2%, δεν πείθονται από
τις κυβερνητικές δεσµεύσεις και θεωρούν σε ποσοστό 38,1% αρ-
κετά πιθανόν να ληφθούν νέα οικονοµικά µέτρα.

Κοινώς οι πολίτες δεν πείθονται ούτε από το αφήγηµα του τέ-
λους των µνηµονίων, ούτε από παλιές ή νεότερες διακηρύξεις
«success stories», όπως φυσικά ούτε και από τις µεγαλοστοµίες
και της παλαιάς κοπής υποσχέσεις προς οποιονδήποτε των κοµ-
µατικών συνεδρίων. Αν κάτι µας έχει δείξει σταθερά η οκταετής
κρίση, αυτό είναι η µόνιµη αντίθεση στις εκτιµήσεις µεταξύ κοµ-
µατικών κονκλαβίων και πολιτών και η διεύρυνση της έλλειψης
εµπιστοσύνης µεταξύ πολιτών και πολιτικού συστήµατος.

Δεν είναι τυχαίο έτσι -σύµφωνα µε την ίδια έρευνα- ότι ακόµα
περισσότεροι νέοι επιλέγουν τον δρόµο της φυγής. Νέοι άνθρω-
ποι, που είναι και στις πιο παραγωγικές ηλικίες, δεν βλέπουν προ-
οπτική στη χώρα και αν τους δινόταν η ευκαιρία να φύγουν από
την Ελλάδα, θα έφευγαν σε ποσοστό 34,3%. 

Βεβαίως, κύριοι Υπουργοί, οι θέσεις υψηλών απαιτήσεων και
εξειδίκευσης, που θα δηµιουργηθούν ως απόρροια του σηµερι-
νού νοµοθετήµατος είναι ούτως ή άλλως ένα θετικό µήνυµα.
Ανοίγει κάποιες προοπτικές -λίγες αλλά ποιότητας- για κάποιους
νέους που θα είναι τυχεροί. Όµως, είναι λογικό να υπάρχει αυτός
ο φόβος, αυτή η αβεβαιότητα, αυτή η ανασφάλεια των νέων και,
βεβαίως, αυτή η τάση φυγής, γιατί πώς να χωρέσεις τα όνειρά
σου, τα όνειρα µιας ζωής, σε φιλοδωρήµατα των 300 ευρώ.

Οι νέοι θέλουν σταθερές θέσεις εργασίας, θέλουν αξιοπρεπείς
µισθούς. Εµείς φωνάζουµε εδώ χρόνια -και νοµίζω ότι δεν υπάρ-
χει κανείς που να µη συµµερίζεται αυτή την αγωνία και αυτή την
αντίληψη- ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα της χώρας είναι η νεα-
νική ανεργία και η νεανική φτώχεια. Είµαστε στη χειρότερη θέση
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ένας στους τέσσερις νέους είναι στα
όρια της απόλυτης φτώχειας και εξαρτάται απόλυτα από τους
γονείς ή από το οικογενειακό περιβάλλον.

Έχω από αυτό το Βήµα πολύ πρόσφατα ξαναπεί ότι η παρα-
γωγή εθνικού πλούτου και στέρεων θέσεων εργασίας, θα καθι-
στούσε αχρείαστα τα όποια πυροτεχνήµατα φιλανθρωπίας. Η
επιδοµατική πολιτική είναι διαχείριση της φτώχειας. Και στην πα-
ρούσα φάση της ελληνικής οικονοµίας µπορεί µεν σε κάποιες πε-
ριπτώσεις να φαίνεται απαραίτητη, αλλά δεν δηµιουργεί καµµία
προοπτική. Νοµίζω ότι όλοι αντιλαµβανόµαστε πως η επιθυµητή
αναδιανοµή πλούτου δεν µπορεί να γίνει µε τέτοιες µεθοδολο-
γίες, γιατί µόνον ο σοβαρός σχεδιασµός µπορεί να χτίσει ένα σο-
βαρό κράτος αξιώσεων για όλους τους πολίτες. 

Είναι ευρύτερα γνωστό ότι όσο πιο προηγµένη και πειθαρχη-
µένη είναι µια οικονοµία, τόσο πιο σοβαρό και αποτελεσµατικό
κοινωνικό κράτος µπορεί να προσφέρει και να υποστηρίξει.

Αν θέλουµε κι εδώ να µιλήσουµε για τις προϋποθέσεις του εν
λόγω, θα πρέπει να θέσουµε ως προτεραιότητα τη διατηρήσιµη
ανάπτυξη που µόλις αχνοφαίνεται. Ας µη χάσουµε και αυτό το
momentum που φαίνεται να ανοίγεται µπροστά µας.

Το έχουµε ξαναπεί και δυστυχώς το ξαναλέµε. Με τους «Ρου-
βίκωνες» ισχύει απολύτως το «δώσε θάρρος στον χωριάτη»! Έτσι
ως γνήσιοι, όπως νοµίζουν, «Ροµπέν του λαού», άρχισαν τώρα

τις επιδροµές και στα σουπερµάρκετ. Όποιος νοµίζει ότι οι άθ-
λιες εργασιακές συνθήκες που επικρατούν στην αγορά εργασίας
-και στον συγκεκριµένο χώρο ειδικά- βελτιώνονται µε τέτοιες
πράξεις, προφανώς πλανάται. Υπάρχει η Επιθεώρηση Εργασίας
που πρέπει να κάνει τη δουλειά της. Και, βέβαια, οι αυτόκλητοι
τιµωροί δεν έχουν θέση σε µία ευνοµούµενη δηµοκρατία, όπως
βεβαίως θέση δεν έχουν και οι εικόνες εξαθλίωσης στα ΑΕΙ, που
συνεχώς πληθαίνουν.

Μόλις πριν λίγες µέρες σηµειώθηκε εισβολή στο Πανεπιστήµιο
Μακεδονίας από οµάδα περίπου δέκα-δεκαπέντε κουκουλοφό-
ρων. Πόσοι από αυτούς ανήκουν στην ενδοπανεπιστηµιακή κοι-
νότητα και πόσοι όχι, κανείς δεν µπορεί να ξέρει. Έσπασαν µε
λοστούς και µε καδρόνια ό,τι έβρισκαν µπροστά τους, ενώ επι-
τέθηκαν σε φοιτητές και καθηγητές που εκείνη την ώρα βρίσκον-
ταν στο ίδρυµα. Από τη µανία τους δεν γλίτωσε καν το χριστου-
γεννιάτικο δέντρο.

Εδώ στην Αθήνα, στο ΕΚΠΑ, το βράδυ του Σαββάτου κρανιο-
φόροι εισέβαλαν στην εκδήλωση του Τµήµατος Θεατρικών Σπου-
δών. Οι δράστες χτύπησαν φοιτητές, µε αποτέλεσµα τέσσερις
από αυτούς να πάνε και στο νοσοκοµείο.

Τι άλλο πρέπει να συµβεί για να αποµακρυνθούµε, επιτέλους,
από τις αντιλήψεις που το 1970 ήταν αναγκαίες και βέβαια εξυ-
πηρετούσαν κάποιους σκοπούς, που έπρεπε να στηριχθούν,
αλλά σήµερα αποτελούν ιδεοληπτικά κακέκτυπα που φέρνουν το
αντίθετο αποτέλεσµα; 

Το πανεπιστηµιακό άσυλο λειτουργεί ως κάλυψη ατιµωρησίας
στην ανοµία και στην εγκληµατικότητα. Εάν δεν το δούµε αυτό
γρήγορα, νοµίζω ότι θα αφήσουµε αυτά τα έκτροπα να πολλα-
πλασιάζονται, που βεβαίως δεν χαροποιούν κανέναν και δεν πα-
ρέχουν καµµία υπηρεσία στην προστασία του λόγου. Αυτό ήταν
το νόηµα του ασύλου όταν αυτό ήταν απαραίτητο να υπάρχει.

Είναι αδιανόητο πια, µε αυτά που συµβαίνουν και που κλιµα-
κώνονται τόσο αρνητικά στα πανεπιστήµια, να µην προχωρή-
σουµε άµεσα στην αλλαγή του νόµου για το πανεπιστηµιακό
άσυλο, εντοπίζοντας ακριβώς αυτό που πρέπει να εξυπηρετεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί του νοµοσχεδίου δεν θα
κάνω κανένα σχόλιο. Εξάλλου, το υπερψηφίζω επί της αρχής.

Θα κάνω µερικά σχόλια σε κάποιες από τις τροπολογίες. Οι
δεκαεννιά αυτές τροπολογίες στο σύνολό τους σχεδόν αφορούν
παρατάσεις που σε άλλες περιπτώσεις κρίνονται αναγκαίες και
σε άλλες απλώς καταδεικνύουν την αποσπασµατικότητα και το
βραχύβιο της νοµοθεσίας, έτσι όπως την προωθούµε και την
υποστηρίζουµε. Βεβαίως, κάποιες δείχνουν και τις µόνιµα αργό-
συρτες διαδικασίες της κρατικής µηχανής, τις ανεπάρκειες,
καθώς και την ενδηµική  γραφειοκρατία.

Θα αναφερθώ στην τροπολογία για τη µετάθεση του χρόνου
έναρξης εφαρµογής του ηλεκτρονικού εισιτηρίου στα γήπεδα
και της κάρτας φιλάθλου. Μεταθέτουµε ξανά και ξανά ένα τέτοιο
µέτρο, ένα µέτρο που θα εξυγίαινε τον αθλητισµό και κυρίως το
ποδόσφαιρο από τον χουλιγκανισµό. Ωστόσο, είναι µέτρα προ-
τεραιότητας αυτά, όσες δυσκολίες τεχνικές και αν έχουν για την
υποστήριξή τους. Και, βεβαίως, θα έπρεπε οι αρµόδιες υπηρε-
σίες να είχαν φροντιστεί εγκαίρως για να είναι έτοιµες στον
χρόνο που είχε οριστεί.

Για την τροπολογία του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής, όπου παρατείνουµε για έναν ακόµη χρόνο τη δυνατότητα
κατά παρέκκλιση, πρώτον, σύναψης δηµοσιών συµβάσεων από
όλους τους εµπλεκόµενους φορείς, Υπουργεία, ΝΠΔΔ, ΟΤΑ,
κ.λπ., για κάλυψη αναγκών των προσφύγων και µεταναστών και,
δεύτερον, την απόσπαση προσωπικού, τη διάθεση ή την πρόσ-
ληψη προσωπικού µε συµβάσεις εργασίας πολιτών κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και όσων εργάζονται σε
διεθνείς οργανισµούς, αλλά και σε πολλές άλλες παρατάσεις,
ένα έχω να πω: πάλι µεταθέσεις; Το µεταναστευτικό δεν µας χτύ-
πησε ως εποχική ασθένεια. Αυτό το ξέρουµε. Το έχουµε εµπε-
δώσει πια. Ήρθε για να µείνει. Δεν είναι δυνατόν οι δοµές που
χτίσαµε, η οργάνωση που σχεδιάσαµε, να χαρακτηρίζονται από
το εφήµερο.

Μην ξεχνάµε ότι η Τουρκία, ο Λίβανος, η Ιορδανία, παρά τα τε-
ράστια προβλήµατα που αντιµετωπίζουν, καταφέρνουν να φιλο-
ξενούν εκατοµµύρια προσφύγων. Εµείς καταφέραµε να πνιγό-
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µαστε σε µια κουταλιά νερό, αδυνατώντας να αξιοποιήσουµε
τους πόρους που είναι στη διάθεσή µας. Αναφέροµαι στους ευ-
ρωπαϊκούς πόρους. Επαρκής διαχείριση διά παρατάσεων δεν νο-
είται.

Προχωράω στην τροπολογία που αφορά την έναρξη εφαρµο-
γής του ειδικού τέλους ταφής απορριµµάτων. Η τέταρτη ανα-
βολή της επιβολής τέλους ταφής απορριµµάτων είναι αδιανόητη
και υποσκάπτει την εφαρµογή της πρόσφατα ψηφισθείσας πολι-
τικής διαχείρισης των απορριµµάτων. Για ποια αναβάθµιση της
ανακύκλωσης, δια της διαλογής στην πηγή, µιλάµε; Για ποιο πέ-
ρασµα στην µεθοδολογία «Πληρώνω όσο πετάω», που θα έπρεπε
χρόνια τώρα να έχουµε υιοθετήσει, µιλάµε; 

Εκτιθέµεθα για πολλοστή φορά σε σχέση µε τις ευρωπαϊκές
µας υποχρεώσεις παράλληλα και ας προβλέπεται αυστηρά στην
οδηγία - πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης 2008/98 η πυραµίδα
διαχείρισης, πρόληψης, επαναχρησιµοποίησης, ανακύκλωσης,
άλλου είδους ανάκτησης και τέλος η ασφαλής τελική διάθεση
των υπολειµµάτων που δεν µπορούσαµε να διαχειριστούµε δια-
φορετικά στους χώρους υγειονοµικής ταφής υπολειµµάτων. 

Το αντικίνητρο του τέλους είναι καθοριστικό για την ελαχιστο-
ποίηση των απορριµµάτων τα οποία οδηγούνται στους ΧΥΤΥ,
όπου υπάρχουν ΧΥΤΥ, που είναι ελάχιστοι στη χώρα. Γιατί για
ΧΥΤΑ µιλάµε και ΧΥΤΑ ξαναχτίζουµε, που θα έπρεπε να έχουµε
αποµακρυνθεί από αυτήν τη µεθοδολογία εδώ και τουλάχιστον
µια δεκαετία.

Η αναβολή του, λοιπόν, για τέταρτη φορά συνιστά µια µεγάλη
ήττα στη σχέση µας µε το περιβάλλον και µε την ποιότητα ζωής.
Μπορεί αυτό να είναι αίτηµα της µεγάλης πλειοψηφίας των ΟΤΑ
της χώρας, αλλά είναι και η απόδειξη της ανωριµότητας της αυ-
τοδιοίκησης να διαχειριστεί ένα από τα κοµβικά, από τα βασικά
ζητήµατα που οφείλει να διαχειρίζεται. Δεν τους βοηθάµε, λοι-
πόν.

Θα αναφερθώ τώρα στην τροπολογία για την έκδοση ηλεκτρο-
νικών εγγράφων από το σύνολο του δηµόσιου και ευρύτερα δη-
µόσιου τοµέα. Για άλλη µια φορά το όνειρο µετάβασής µας στην
ηλεκτρονική διακυβέρνηση, όπου θα συναντούσαµε όχι µονάχα
τους παλιούς µας εταίρους στην ευρωπαϊκή οικογένεια αλλά και
πολύ νεότερους, όπως η Εσθονία, που είναι υπόδειγµα στην ηλε-
κτρονική διακυβέρνηση, παρατείνεται για ένα χρόνο ακόµη.

Βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα ήθελα να προ-
βλέψω ότι του χρόνου τέτοια µέρα θα καλούµαστε να το παρα-
τείνουµε για άλλον έναν χρόνο. 

Σε σχέση µε την τροπολογία των ΕΦΚΑ, µε το άρθρο 1 παρα-
τείνεται η απόσπαση προσωπικού που είχε διατεθεί από το τέως
ΙΚΑ – ΕΤΑΜ και το τέως ΤΑΥΤΕΚΩ. Ένα σχόλιο µονάχα θα κάνω.
Από τις παρατάσεις που έχουν δοθεί και στο παρελθόν είναι προ-
φανές ότι το προσωπικό καλύπτει πάγιες και διαρκείς ανάγκες,
ότι το προσωπικό αυτό είναι αναγκαίο για τη λειτουργία του
ΕΦΚΑ. Γιατί οι αποσπάσεις δεν µετατρέπονται σε µετατάξεις; 

Με το άρθρο 2 δίνεται δυνατότητα παράτασης των συµβάσεων
συντήρησης του εξοπλισµού και του λογισµικού του ΕΦΚΑ, έως
ότου ολοκληρωθούν οι νέες διαγωνιστικές διαδικασίες. Εδώ
έχουµε ένα γνωστό ευρύτερο πρόβληµα, λήγουν οι συµβάσεις
συντήρησης χωρίς να έχει βγει νέος ανάδοχος και προφανώς για
να µην µείνει χωρίς συντήρηση ο εξοπλισµός παρατείνεται η υφι-
στάµενη σύµβαση. 

Το θέµα των διαγωνιστικών διαδικασιών στο δηµόσιο είναι
προβληµατικό, εξαιρετικά χρονοβόρο και εξαιρετικά πολύπλοκο.
Είναι απαραίτητο, λοιπόν, η νοµοθεσία περί της διαγωνιστικής
διαδικασίας να απλοποιηθεί, να γίνει σαφέστερη και ξεκάθαρη,
έτσι ώστε να µην έχουµε φαινόµενα όπου τυπικοί διαγωνισµοί
χρειάζονται χρόνια για να διενεργηθούν ή να µην αφήνουµε πε-
ριθώρια να δηµιουργούνται διαφόρων τύπων παθογένειες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε τον κ.

Δανέλλη. 
Τον λόγο έχει η κ. Τζάκρη. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-

µερα αποτελεί µια σηµαντική ευκαιρία -θα έλεγα- για την εκπό-
νηση εθνικής στρατηγικής και γενικότερα πολιτικής στον τοµέα
του Διαστήµατος και µια ακόµα ευκαιρία για την ανάπτυξη της
οικονοµίας, για την ανακοπή της διαρροής ανθρώπινου δυναµι-
κού στο εξωτερικό και για την αξιοποίηση µε τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο των δυνατοτήτων που δίνουν οι τεχνολογίες του
Διαστήµατος και τη βελτίωση της καθηµερινότητας των πολιτών
από τοµείς που έχουν σχέση µε τις τηλεπικοινωνίες, το εµπόριο,
τις µεταφορές, την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος µέχρι
και την γεωργία. 

Από τα τέλη της δεκαετίας του ’80, αγαπητοί συνάδελφοι, οι
ελληνικές κυβερνήσεις συγκροτούσαν επιτροπές οι οποίες ανελ-
λιπώς εισηγούνταν την ανάγκη ίδρυσης ελληνικής διαστηµικής
υπηρεσίας, πλην όµως οι σχετικές εισηγήσεις ουδέποτε εισακού-
στηκαν. Παρά το γεγονός, εποµένως, ότι όλες οι ευρωπαϊκές
χώρες έχουν δηµιουργήσει υπηρεσίες Διαστήµατος για τον κα-
λύτερο συντονισµό της συµµετοχής τους στις διαστηµικές δρα-
στηριότητες της Ευρώπης, η Ελλάδα είναι το µοναδικό κράτος –
µέλος που, ενώ συµµετέχει στην ESA από το 2005, δεν έχει συν-
τονιστικό φορέα για τις διαστηµικές δραστηριότητές της µε απο-
τέλεσµα τον κατακερµατισµό των προσπαθειών της σε διάφο-
ρους τοµείς, την υστέρηση στην ανταπόδοση των σηµαντικών ει-
σφορών της σε διαστηµικούς οργανισµούς και προγράµµατα,
καθώς και την έλλειψη σχεδιασµού και υλοποίησης εθνικών υπη-
ρεσιών που να βασίζονται στον τοµέα του Διαστήµατος. 

Εν τω µεταξύ οι καταγεγραµµένες επενδύσεις της πολιτείας
µέχρι το 2016 στην ESA από το 2005, στον Ευρωπαϊκό Οργανι-
σµό Μετεωρολογικών Δορυφόρων από το 1988 και στο στρατιω-
τικό πρόγραµµα «HELIOS II» από το 2007 πλησιάζουν συνολικά
τα 300 εκατοµµύρια. Επιπλέον, η επένδυση του ΟΤΕ και της ΕΑΒ
στον τηλεπικοινωνιακό δορυφόρο «HELLAS SAT» πλησιάζει τα
150 εκατοµµύρια, χωρίς να υπάρχει µέχρι πρόσφατα ολοκληρω-
µένη επιχείρηση των δύο ονοµατοδοτών που διέθετε η πολιτεία,
µε αποτέλεσµα να χαθούν σηµαντικές πηγές και εσόδων αλλά
και κάλυψης εθνικών οδηγών στις τηλεπικοινωνίες και στην τη-
λεϊατρική στα αποµακρυσµένα νησιά και λοιπά. 

Ενδεικτικά µόνο αναφέρω ότι µόνο το έτος 2016 για τη συµ-
µετοχή µας στους διαστηµικούς οργανισµούς «HELIOS» η χώρα
µας επένδυσε 23 εκατοµµύρια ευρώ περίπου. Ήδη η Ελληνική
Βιοµηχανία έχει αναπτύξει συνεργασίες µε βασικούς Ευρωπαί-
ους κατασκευαστές δορυφορικών συστηµάτων, όπως είναι η
«AIRBUS» όπως είναι η «THALES ALENIA», όπως είναι ο «HOB»,
η «SAFRAN» και οι ερευνητικές µονάδες µε το κοινό κέντρο ερευ-
νών, τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Περιβάλλοντος, και δηµόσιους
ερευνητικούς φορείς άλλων χωρών. 

Ενώ, λοιπόν, υφίσταται σηµαντικό ανθρώπινο δυναµικό στα
ΑΕΙ, στα ερευνητικά κέντρα, στη βιοµηχανία, απαραίτητη προ-
ϋπόθεση για την περαιτέρω υποστήριξη και ανάπτυξη της αντί-
στοιχης οικονοµίας είναι η δηµιουργία ενός συντονιστικού φο-
ρέα, δηλαδή του Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού ΕΛΔΟ -από
τώρα και στο εξής θα τον αναφέρω- µέσω του οποίου θα πραγ-
µατοποιείται πρωτίστως ο απαραίτητος διαστηµικός προγραµ-
µατισµός και συντονισµός για την εκπόνηση αυτής της εθνικής
διαστηµικής στρατηγικής και για την οργανωµένη είσοδο της
χώρας µας και στους δύο τοµείς της διαστηµικής οικονοµίας και
στον upstream τοµέα και στον downstream τοµέα. 

Δηλαδή, και στις τεχνολογίες του διαστήµατος, αλλά και στις
εφαρµογές, τις υπηρεσίες και τα προϊόντα της διαστηµικής τε-
χνολογίας που χρησιµοποιούνται σε επίγειες δραστηριότητες. 

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής αντιλαµβάνεται πλέον τις
διαστηµικές τεχνολογίες ως µια νέα µεγάλη και ταχύτατα ανα-
πτυσσόµενη αγορά, κρίσιµη για την ανάπτυξη της οικονοµίας
µας. 

Η δυναµική της χώρας µας στον τοµέα των υπηρεσιών πληρο-
φορικής και επικοινωνιών είναι γνωστή. Καταλαµβάνει ένα πολύ
σηµαντικό µέρος και της διεθνούς και της εθνικής διαστηµικής
δραστηριότητας. 

Εκτός από τον βασικό αυτό τοµέα των επικοινωνιών, το Υπουρ-
γείο έχει και την ευθύνη της εθνικής ψηφιακής πολιτικής και του
αντίστοιχου επιχειρησιακού προγράµµατος και βρίσκεται σε συ-
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νεργασία µέσω προγραµµάτων εδώ και πολύ καιρό και µε τη βιο-
µηχανία των τεχνολογιών πληροφορικής και επικοινωνιών και µε
ερευνητικές µονάδες των ΑΕΙ και των ΤΕΙ, από την ίδρυση ακόµα
του Προγράµµατος Ψηφιακής Σύγκλισης. 

Εποµένως, η ίδρυση και λειτουργία του ΕΛΔΟ αποσκοπεί στην
εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµφέροντος στο διάστηµα, σε συ-
νεργασία µε φορείς και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, αλλά
και του ιδιωτικού τοµέα. 

Κατ’ ουσία, µε την ΕΛΔΟ επιχειρείται η λυσιτελής συνένωση
των προσπαθειών των επιστηµονικών, ερευνητικών και τεχνολο-
γικών φορέων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, αλλά και του ιδιω-
τικού τοµέα, που φορολογείται, µάλιστα, στη χώρα µας για την
δραστηριότητά του στο Διάστηµα. 

Τι κερδίζει, όµως, η χώρα µας από τη δηµιουργία αυτού του
οργανισµού; Νοµίζω ότι τα οφέλη είναι πολλά και συγκεκριµένα. 

Πρώτα απ’ όλα, αποκτούµε συντονισµένη διαχείριση των δια-
στηµικών δραστηριοτήτων της χώρας. Έχουµε πλέον τη δυνα-
τότητα να αξιοποιούµε δορυφορικές εφαρµογές και υπηρεσίες
στην εξωτερική δραστηριότητα, την πλοήγηση και τις τηλεπικοι-
νωνίες. Πετυχαίνουµε τη διευρυµένη συµµετοχή ελληνικών φο-
ρέων και της βιοµηχανίας στην ανάπτυξη υποσυστηµάτων χρή-
σιµων διαστηµικών αποστολών και θα έχουµε πια τη δυνατότητα
ανταποδοτικότητας και συµπαραγωγής σε διαστηµικά προγράµ-
µατα διεθνών οργανισµών, όπου η χώρα µας µετέχει συνδροµη-
τικά. 

Όλα αυτά τα χρόνια κυρίως πληρώναµε, δηλαδή επενδύαµε
σε χρήµατα και δεν είχαµε τα ανταποδοτικά οφέλη που θα µπο-
ρούσαµε να έχουµε. Αξιοποιούµε τη θέση της χώρας µας στη γε-
ωστατική τροχιά και δηµιουργούνται πλέον σταθερές και συ-
νεχώς αυξανόµενες θέσεις εργασίας σε νέους επιστήµονες, µη-
χανικούς, τεχνικούς, που αντιστοιχούν κατ’ ελάχιστο στις γεω-
γραφικές επιστροφές που δικαιούται η χώρα µας. 

Θα έχουµε πλέον αρωγή στην πρόληψη και αντιµετώπιση των
φυσικών καταστροφών, στον έλεγχο της αυθαίρετης δόµησης,
στην προστασία του φυσικού περιβάλλοντος και του θαλάσσιου
περιβάλλοντος, αλλά βεβαίως και καλύτερη επιτήρηση των εθνι-
κών µας συνόρων, µε οτιδήποτε αυτό µπορεί να σηµαίνει για το
προσφυγικό ζήτηµα και τον έλεγχο των µεταναστευτικών ροών. 

Ακόµα και στη γεωργία µπορούν να έχουν χρηστικότητα οι δο-
ρυφορικές εφαρµογές και ξέρουµε πολύ καλά τι έχει συµβεί µε
το Ισραήλ που αξιοποιεί στο έπακρο αυτές τις δυνατότητες. Φυ-
σικά, δηµιουργούνται νέες δυνατότητες εξαγωγής ελληνικών
προϊόντων υψηλής τεχνολογίας, που παρέχουν µια υψηλή προ-
στιθέµενη αξία στην ίδια τη χώρα. 

Εποµένως, αναγνωρίζοντας αυτή την αναπτυξιακή σηµασία
για την οικονοµία και τις δυνατότητες που δηµιουργούνται για
τα ελληνικά πανεπιστήµια, τα ερευνητικά κέντρα και τη βιοµηχα-
νία και ύστερα από συστηµατική διαβούλευση και ανάλογες ενη-
µερωτικές ηµερίδες και συναντήσεις µε τους αντίστοιχους φο-
ρείς, όπου διαφάνηκε το υψηλό και ουσιώδες ενδιαφέρον αυτών
των φορέων, ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Πολιτικής αποφάσισε τη δηµιουργία αυτού του
σηµαντικού οργανισµού και είναι αλήθεια ότι η προσπάθεια στην
αρχή της λοιδορήθηκε από την Αντιπολίτευση. Όσα, όµως, ειπώ-
θηκαν στις επιτροπές, οι παρεµβάσεις των φορέων και των κα-
ταξιωµένων επιστηµόνων σε αυτόν τον τοµέα, κατέστησαν σα-
φές πόσο σηµαντικό είναι αυτό που αρχίζει τώρα. 

Ο Ελληνικός Διαστηµικός Οργανισµός µπορεί να αποτελέσει
πυλώνα για την ανάπτυξη νέων τεχνολογιών, για να διεκδική-
σουµε και να πετύχουµε ερευνητικούς πόρους και να διασυνδε-
θούµε µε διεθνή κέντρα καινοτοµίας. Βεβαίως, αυτά έχουν έναν
κοινό παρονοµαστή. Αποβλέπουν στη βελτίωση της ποιότητας
ζωής των πολιτών. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, µε τη δηµιουργία του εν λόγω οργανι-
σµού η Ελλάδα µπαίνει στον χάρτη των χωρών που αναπτύσσουν
διαστηµικές τεχνολογίες και θα µπορεί πλέον να χρησιµοποιεί
τις ερευνητικές και επιστηµονικές εφαρµογές της ESA, στα προ-
αιρετικά προγράµµατα της οποίας, µετά από απουσία οκτώ ετών,
θα επανέλθει η χώρα µας µε απόφαση του Υπουργού, µε το ποσό
των 8,2 εκατοµµυρίων ευρώ για την επόµενη τριετία.

Η πραγµατικότητα είναι ότι µέχρι τώρα έχουµε επενδύσει

πολλά χρήµατα για τη συµµετοχή µας σε ευρωπαϊκά προγράµ-
µατα, όπως το «COPERNICUS» και το «GALILEO», αλλά ακριβώς
επειδή δεν είχαµε µια συγκεκριµένη υπηρεσία, δεν παίρναµε το
100% της αξιοποίησης. 

Δηλαδή, παρά τις επενδύσεις στον χώρο του Διαστήµατος,
στην Ελλάδα µέχρι σήµερα δεν υπήρξε ούτε εθνικός συντονι-
σµός για το διάστηµα ούτε, βέβαια, διαστηµική πολιτική, η οποία
να βοηθάει στη µεγιστοποίηση της ανταπόδοσης από τη συµµε-
τοχή µας στους ευρωπαϊκούς οργανισµούς του Διαστήµατος. 

Σήµερα, µε την ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου τα πράγµατα
αλλάζουν. Μπαίνουµε πλέον σε µια εποχή όπου θα έχουµε την
ευκαιρία να αποκτήσουµε ένα ακόµα εργαλείο υπεράσπισης και
προώθησης των ελληνικών συµφερόντων. 

Ουσιαστικά, µε τη λειτουργία του οργανισµού αυτού θα επι-
στραφούν, υπό µία έννοια, χρήµατα που τώρα πληρώνουµε για
υπηρεσίες και διεθνείς οργανισµούς.

Φυσικά, είναι πολύ σηµαντική η δηµιουργία αυτού του οργανι-
σµού για έναν ακόµη λόγο. Γιατί συµβάλλει στην ανακοπή αυτού
του µεγάλου κοινωνικού φαινοµένου, του brain drain, και µ’ αυτόν
τον τρόπο µπορεί ένα µέρος του καλά εκπαιδευµένου ανθρώπι-
νου δυναµικού, των νέων ανθρώπων, που έχουν µεταναστεύσει
στο εξωτερικό τα προηγούµενα χρόνια γιατί δεν έβρισκαν στην
πατρίδα µας δουλειά, να επιστρέψει και να απασχοληθεί σε θέ-
σεις υψηλής εξειδίκευσης, µε αντίστοιχα υψηλούς µισθούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέµε ο καθένας από τη δική του
ιδεολογική αφετηρία ότι πρέπει να δηµιουργήσουµε την Ελλάδα
του αύριο, µια Ελλάδα αυτοδύναµη, µια Ελλάδα πρωταγωνίστρια
κι όχι ουραγό των εξελίξεων, µια Ελλάδα που αξιοποιεί τις δυνα-
τότητές της και θα είναι στην πρωτοπορία στα θέµατα αιχµής
των νέων τεχνολογιών και της καινοτοµίας.

Αυτό το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα βρίσκεται ακριβώς
στην κατεύθυνση αυτή. Έτσι, πλέον, µπορούµε να έχουµε και
κεντρικό σχεδιασµό και κεντρικό συντονισµό όλων των απαιτού-
µενων δράσεων. Και µε αυτό το νοµοσχέδιο µπορούµε να απο-
κτήσουµε, επιτέλους και εθνική στρατηγική στον πολύ κρίσιµο
τοµέα του Διαστήµατος, γι’ αυτό και σας καλώ να το ψηφίσουµε. 

Θα ήθελα να αναφερθώ µόνο, κύριε Πρόεδρε, σε κάποιες πα-
ρατηρήσεις που έγιναν στις τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κυρία Τζάκρη, µιλάτε
ήδη εννιάµισι λεπτά. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Δυο κουβέντες θα πω µόνο, κύριε Πρό-
εδρε. 

Δεν µπορώ να µην απαντήσω στο οργίλο ύφος του κ. Βαρβι-
τσιώτη, που ήρθε στην Αίθουσα αυτή να µας εγκαλέσει για τη
διαχείριση του προσφυγικού. Να θυµίσω µόνο ότι επί των ηµε-
ρών της Νέας Δηµοκρατίας ο ρυθµός αναγνώρισης των αιτηµά-
των ασύλου ήταν της τάξεως του 0,02% σε κάποιες περιπτώσεις. 

Το 2017 στη χώρα µας υποβλήθηκαν πενήντα πέντε χιλιάδες,
περίπου, αιτήσεις ασύλου. Εξ αυτών, η αναγνώριση είναι στο πο-
σοστό του 45,5%. Αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι αυτό θα πρέπει να
πάει καλύτερα. Προς την κατεύθυνση αυτή κινούνται και οι τρο-
πολογίες που κατατέθηκαν σήµερα. Είναι προς την κατεύθυνση,
δηλαδή, της ταχύτατης διεκπεραίωσης των ζητηµάτων του ασύ-
λου για την αποσυµφόρηση ακριβώς των νησιών και θα έπρεπε,
νοµίζω, να τις ψηφίσουµε όλοι. Το πρώτο είναι αυτό.

Το δεύτερο στο οποίο θα ήθελα να απαντήσω είναι στην το-
ποθέτηση του κ. Λοβέρδου. Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να είναι
κάποιος καθηγητής του Δηµοσίου Δικαίου για να γνωρίζει, αρκεί
να είναι ένας συνεπής κοινοβουλευτικός. Η δυνατότητα που
έχουµε, βάσει του Συντάγµατος, να δηµιουργούµε υπηρεσίες,
οργανικές µονάδες υπηρεσιακές είναι, όπως αντιλαµβάνεστε, επ’
ουδενί απευθείας µε νόµο. Τότε θα υπήρχε αντισυνταγµατικό-
τητα. Εφόσον υπάρχει εξουσιοδοτική διάταξη, µπορούµε είτε µε
υπουργική απόφαση είτε µε προεδρικό διάταγµα. 

Η µία δυνατότητα δεν υστερεί έναντι της άλλης, εκτός αν ο
ίδιος ο νόµος ορίζει ότι πρέπει να γίνει µε προεδρικό διάταγµα.
Προεδρικό διάταγµα σηµαίνει, όµως, ότι προσθέτω κι έναν
ακόµα βαθµό ελέγχου στο επίπεδο του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, άρα σηµαίνει πρόσθετη καθυστέρηση.

Εποµένως, ο κ. Παππάς µπορεί να είναι «παππάς», αλλά δεν
είναι και Θεός, για να µας ιδρύσει µια καινούργια υπηρεσία απευ-
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θείας µε τον νόµο, όπως θα επιχειρούσαν κάποιοι εδώ και θα
ήθελαν σήµερα αυτό να συµβεί. Αυτό πρέπει να γίνει µε υπουρ-
γικές αποφάσεις, όπως συνηθίζει να γίνεται όλα αυτά τα χρόνια,
βάσει των συνταγµατικών επιταγών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε την κ.

Τζάκρη.
Τον λόγο έχει ο κ. Μηταράκης από τη Νέα Δηµοκρατία. Στη

συνέχεια θα παρεµβληθεί ο κ. Παναγιώταρος, γιατί έχει ζητήσει
τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, και µετά η κ. Βα-
γιωνάκη και η κ. Αντωνίου. 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, παραφράζοντας το γνωστό ανέκδοτο µε το

σκουλήκι, υπάρχει το Διάστηµα και κάτω από το Διάστηµα υπάρ-
χουν τα νησιά µας. Εξαιτίας της Κυβέρνησης Τσίπρα - Καµµένου,
την 1-1-2018, τα προτελευταία είκοσι επτά από αυτά χάνουν τη
µεγαλύτερη δηµοσιονοµική κατάκτηση που έχουν στη Μεταπο-
λίτευση, τον θεσµό του νησιωτικού ΦΠΑ. 

Η Νέα Δηµοκρατία έχει καταθέσει σε αυτό το νοµοσχέδιο -και
γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο σήµερα- την τροπολο-
γία µε γενικό αριθµό 1393 και ειδικό 17 -την υπογράφουµε οι συ-
νάδελφοι της Λέσβου, των Κυκλάδων, του Έβρου, των Δωδεκα-
νήσων, της Μαγνησίας κι εγώ- µε την οποία ζητάµε από την Κυ-
βέρνηση να παρατείνει για έναν χρόνο και για τα τριάντα δύο
νησιά των ακριτικών Νοµών Λέσβου, Έβρου, Χίου, Σάµου και Δω-
δεκανήσου το ειδικό καθεστώς. 

Και τι έρχεται η Κυβέρνηση να κάνει; Το µάθαµε χθες. Το κα-
ταργεί οριστικά στα είκοσι επτά και δίνει µια µικρή παράταση
πέντε µηνών…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Επτά µηνών.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Επτά µηνών, που δεν καλύπτει την του-
ριστική περίοδο, τον κρίσιµο µήνα του Αυγούστου και ουσιαστικά
καταργεί αυτήν τη µόνη ουσιαστική στήριξη που είχαν τα νησιά
µας από δηµοσιονοµική πλευρά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νησιωτικό ΦΠΑ αποτελεί
τµήµα του κοινοτικού κεκτηµένου, από την αρχή της θέσπισης
του φόρου προστιθέµενης αξίας. Ήταν ο πλέον ξεκάθαρος τρό-
πος ενίσχυσης και στήριξης της νησιωτικότητας και αναγνωρίζει
τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά και τις ιδιαίτερες ανάγκες που έχουν
αυτές οι περιοχές, όπως την απόσταση από το κέντρο, τις δυ-
σκολίες στην πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες, το κόστος πα-
ραγωγής, αλλά και την εθνική ανάγκη να διατηρήσουµε τον
πληθυσµό στην ακριτική Ελλάδα.

Λέτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ήταν απαίτηση των θε-
σµών. Σοβαρά; Δεν ήταν απαίτηση των θεσµών και την προηγού-
µενη περίοδο διακυβέρνησης Σαµαρά; Την περίοδο 2012-2015;
Ήταν. Αλλά για εµάς αποτέλεσε στην πράξη κόκκινη γραµµή,
µέχρι το τέλος. Και στο email Χαρδούβελη, όταν δεχθήκαµε ελά-
χιστες αλλαγές στο ΦΠΑ, δεν συµπεριλάβαµε το ΦΠΑ στα νησιά.
Αντίθετα, στη σελίδα 27 του email Χαρδούβελη τονίσαµε ότι το
ειδικό νησιωτικό ΦΠΑ αποτελεί κοινοτικό κεκτηµένο και η Ελλάδα
δεν θα το συζητήσει στο πλαίσιο του Προγράµµατος Δηµοσιο-
νοµικής Προσαρµογής, αλλά όταν όλη η Ευρώπη, µετά από
πέντε, δέκα, δεκαπέντε χρόνια κάνει µια αναθεώρηση όλου του
ευρωπαϊκού καθεστώτος ΦΠΑ για όλα τα νησιά της Ευρώπης,
τότε θα συζητηθεί και η ελληνική εµπειρία. Αυτή είναι η αλήθεια.

Στον αντίποδα; Όταν γινόταν, κύριε Παππά, η υπεύθυνη δια-
πραγµάτευση, πριν από το δηµοψήφισµα του 2015, θα θυµάστε
ως Υπουργός Επικρατείας τότε, ότι στην πρόταση της ελληνικής
Κυβέρνησης προς τους θεσµούς, στον κ. Γιούνκερ, για να απο-
φύγουµε το πλήρες πακέτο µέτρων που ερχόταν, δεχτήκαµε κά-
ποια µέτρα. Ένα από τα µέτρα που είχαµε εµείς ως χώρα προ-
τείνει τότε ήταν η κατάργηση του νησιωτικού ΦΠΑ, το οποίο το
φέρατε τελικά, το ψηφίσατε στη Βουλή και το καταργείτε στα-
διακά και ολοκληρώνουµε τώρα, και γι’ αυτά τα είκοσι επτά νησιά
και σε λίγους µήνες για άλλα πέντε, το ειδικό καθεστώς. Αυτή
είναι η δική σας ευθύνη.

Αποδείξατε ακόµα και στα λόγια ότι δεν πιστεύετε στην στή-
ριξη της νησιωτικότητας, γιατί ούτε στα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ,
αν θυµάµαι το νούµερο, αντίµετρα συµπεριλάβατε την επανα-

φορά του θεσµού για τα νησιά, ούτε πριν από λίγες µέρες όταν
ψηφίσαµε το κοινωνικό µέρισµα, όταν σύµφωνα µε την Κυβέρ-
νηση υπήρχε επαρκής δηµοσιονοµικός χώρος, δεν συµπεριλά-
βατε αυτό το µέτρο.

Καταθέσαµε µια τροπολογία πριν από µία εβδοµάδα. Η Κυβέρ-
νηση δεν την έβαλε στη συζήτηση. Ελπίζω σήµερα ότι η Κυβέρ-
νηση θα δώσει την ευκαιρία στους Βουλευτές να συζητήσουµε
και να ψηφίσουµε την τροπολογία για τη διατήρηση του νησιω-
τικού ΦΠΑ. Δεν είναι λύση, κύριε Υπουργέ, που παραµένει µόνο
σε πέντε νησιά και για πολύ λίγους µήνες. Είναι µια µεταβατική
διάθεση, που, σύµφωνα µε όλους τους νησιώτες, σύµφωνα µε
όλα τα δηµοσιεύµατα όλων των εφηµερίδων, σύµφωνα µε όλους
τους τοπικούς παράγοντες, απλώς επιβεβαιώνει την οριστική
απόφαση της Κυβέρνησης, να καταργήσει αυτό το καθεστώς.

Βέβαια, θα µου πείτε ότι δίνετε ένα εφάπαξ επίδοµα, στη λο-
γική των προεκλογικών επιδοµάτων. Αυτό βέβαια µου θυµίζει ότι
δίνετε καθρεφτάκι στους ιθαγενείς. Τους δίνετε µερικούς µήνες
τον ΦΠΑ προκαταβολή, για να χαρεί ο κόσµος εν όψει Χριστου-
γέννων αλλά µετά, σε λίγους µήνες τα ποσά που δώσατε θα
ισορροπήσουν µε το αυξηµένο ΦΠΑ που αυτοί οι κάτοικοι θα
πληρώνουν για τα βασικά είδη διαβίωσης και στο µέλλον το κό-
στος ζωής θα γίνει ακριβότερο.

Μιλάτε εναλλακτικά για ένα µεταφορικό ισοδύναµο, το οποίο
δεν έχετε ορίσει, δεν έχει πει πώς θα λειτουργήσει, δεν είναι σί-
γουρο ότι συµβάλλει στην ανάπτυξη της τοπικής οικονοµίας,
γιατί πιθανότατα θα αφορά συγκεκριµένα πράγµατα. Δεν θα
αφορά παραδείγµατος χάριν το τουριστικό προϊόν, που τα δικά
µας ακριτικά νησιά ανταγωνίζονται όµορες χώρες µε πολύ χα-
µηλό καθεστώς. Ανταγωνίζονται και από 1η Ιανουαρίου θα πλη-
ρώνουν και τη φορολογία στα ξενοδοχεία, στα καταλύµατα. Άρα
είναι µια διπλή αύξηση στο κόστος. Ξεχνάτε στο φιλοδώρηµά
σας να συµπεριλάβετε τις επιχειρήσεις, ξεχνάτε ότι έχουµε
πραγµατικά ακριτικά νησιά, µικρά νησιά, όπως τα Ψαρρά, οι Οι-
νούσες, οι Αρκοί, το Καστελόριζο, το Φαρµακονήσι, που πλήτ-
τονται από αυτά τα µέτρα.

Για παράδειγµα, κύριε Υπουργέ, για να πας από τη Χίο στα
Ψαρρά και να γυρίσεις θες οκτώ ώρες µε το καράβι. Είναι πραγ-
µατικά ακριτική η Ελλάδα. Και γι’ αυτήν την ακριτική Ελλάδα έρ-
χεστε από 1η Ιανουαρίου και αυξάνετε το κόστος διαβίωσης, το
κόστος παραγωγής και µειώνετε την ανταγωνιστικότητα του του-
ριστικού τους προϊόντος.

Κύριε Υπουργέ, καλούµε την Κυβέρνηση την ύστατη αυτή
στιγµή να δεχθεί αυτήν την τροπολογία, να δώσουµε µια δωδε-
κάµηνη παράταση για να µας δώσει χρόνο να συνοµιλήσουµε µε
τους θεσµούς και να βρούµε µια βιώσιµη λύση που να στηρίζει
τη νησιωτικότητα.

Η άποψη των πολιτών είναι ξεκάθαρη. Τους εγκαταλείψατε.
Και όπως χαρακτηριστικά λέει και η εφηµερίδα «ΠΟΛΙΤΗΣ ΤΗΣ
ΧΙΟΥ» –θα καταθέσω το πρωτοσέλιδο- παραδώσατε τα όπλα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νότης Μηταράκης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ τον
κ. Μηταράκη.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής
Αυγής κ. Παναγιώταρος. Θα ακολουθήσουν η κ. Βαγιωνάκη, η κ.
Αντωνίου, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεν-
τρώων κ. Μεγαλοµύστακας, ο κ. Κόνσολας και ο κ. Καραναστά-
σης και µετά είναι η κ. Αραµπατζή η οποία είναι ενδέκατη.

Ορίστε, κύριε Παναγιώταρε, έχετε τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω, θα ήθελα να κάνω ένα πολύ µικρό σχόλιο και

εγώ για τον πόνο που έπιασε τον Πρόεδρο της Βουλής χθες σχε-
τικά µε το κατοχικό δάνειο και την προσπάθεια να χρυσώσει το
χάπι των αποτυχιών της Κυβέρνησής του. Ενώ παλαιότερα είχαν
στην ατζέντα τους το ζήτηµα του κατοχικού δανείου και των γερ-
µανικών αποζηµιώσεων, τώρα πλέον το έχουν κάνει γαργάρα, το
έχουν ξεχάσει επιµελώς και φυσικά δεν έχουν καµµία απολύτως
πρόθεση να διεκδικήσουν ούτε τις γερµανικές αποζηµιώσεις
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ούτε το κατοχικό δάνειο.
Για όσους δεν γνωρίζουν, µπορούν να δουν τα Πρακτικά της

συγκεκριµένης επιτροπής που είχε συσταθεί στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο. Ήµουν και εγώ µέλος αυτής της επιτροπής. Είχαµε πει
ότι δεν πρόκειται να κάνετε τίποτα απολύτως, ότι όλο αυτό είναι
στάχτη στα µάτια του κόσµου.

Η διαφορά κύριοι είναι ότι το κατοχικό δάνειο µπορεί να διεκ-
δικηθεί άµεσα γιατί είναι συγκεκριµένο, µε συγκεκριµένα χαρτιά,
ενώ οι γερµανικές αποζηµιώσεις είναι κάτι πολύ δύσκολο, τόσο
δύσκολο που ούτε η ίδια η επιτροπή µπόρεσε να βγάλει ένα πό-
ρισµα για το πόσες είναι, ποιες είναι, πώς και γιατί πρέπει να τις
διεκδικήσουµε.

Αυτός και µόνο είναι ο λόγος για τον οποίο έχουµε ζητήσει να
γίνει διαχωρισµός αυτών και να γίνουν δύο διαφορετικές υποε-
πιτροπές, µία για το κατοχικό δάνειο και µία για τη διεκδίκηση
των γερµανικών αποζηµιώσεων. Αυτά τα λέω για να υπενθυµί-
ζουµε ποιοι είναι οι σύγχρονοι γερµανοτσολιάδες –δικές σας εκ-
φράσεις είναι που χρησιµοποιούσατε στο Κοινοβούλιο- και ποιοι
µιλούν και βάζουν πάνω απ’ όλα την πατρίδα τους.

Κύριε Παππά, πραγµατικά είναι πολύ σηµαντικό το νοµοσχέδιό
σας. Με τις είκοσι µία τροπολογίες που φέρατε, όµως, πέρασε
µάλλον σε δεύτερη µοίρα. Όπως έχετε διαπιστώσει και εσείς,
όλοι οι οµιλητές αναφέρονται ως επί το πλείστον στις τροπολο-
γίες και ελάχιστα στο φιλόδοξο σχέδιο διαστηµικού προγράµµα-
τος και τη σύσταση φορέα από την Κυβέρνησή σας.

Εδώ θα θέλαµε να κάνουµε ένα επιπλέον σχόλιο. Είναι πολύ
ωραίο να έχετε µεγαλεπήβολα σχέδια και οράµατα, όπως το συγ-
κεκριµένο. Αλλά ο απλός Έλληνας πολίτης θα έχει πολλές αµφι-
βολίες για την επιτυχία της προσπάθειάς σας, του οράµατός
σας, απλά και µόνο όταν θα σκέφτεται ότι σίγουρα θα υπάρχουν
κάποιοι «Καρανίκες» σε αυτόν τον φορέα, ο οποίος έχει να κάνει
µε διάστηµα, µε δορυφόρους και µε οτιδήποτε άλλο.

Βέβαια όπως είπαµε, πέρασε σε τρίτη µοίρα, ούτε καν σε δεύ-
τερη, λόγω των υπερβολικά πολλών τροπολογιών. Αυτές οι τρο-
πολογίες σύµφωνα και µε τη Διάσκεψη των Προέδρων δεν θα
έπρεπε να έρθουν. Αλλά τελικά ήρθαν. Και αυτό δείχνει ότι και η
Διάσκεψη των Προέδρων, ο σχεδιασµός και ο προγραµµατισµός
σας, είναι γραµµένα στα παλαιότερα των υποδηµάτων σας. 

Ακούσαµε τις έντονες αντιρρήσεις της Νέας Δηµοκρατίας σχε-
τικά µε τις πολλές τροπολογίες. Αλλά ποιος µπορεί να ξεχάσει,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, που φέρνατε σε νοµοσχέδια που
είχε τελειώσει η ψήφισή τους, τροπολογίες όπως εκείνη η περί-
φηµη που έδινε ασυλία στους τραπεζίτες που έδιναν τα θαλασ-
σοδάνεια στα κόµµατά σας; Μάλιστα ήταν βουλευτική και είχε
γίνει δεκτή. Δεν ήταν ούτε καν υπουργική.

Ποιος θα ξεχάσει την τροπολογία που είχε φέρει ο κ. Αθανα-
σίου, που έβγαζε λάδι όλους όσους είχαν φάει, είχαν καταχρα-
στεί και διάφορες άλλες τροπολογίες άκρως επιζήµιες για το
ελληνικό δηµόσιο; Πάντοτε οι τροπολογίες είπαµε ότι έρχονται
λέγοντας «αλλάζει η διάταξη» τάδε, «του κώδικα» τάδε, «του
νόµου» τάδε, νούµερα και αριθµοί και δεν καταλαβαίνει απολύ-
τως κανένας περί τίνος πρόκειται. Έτσι περνάνε όλα όσα θέλουν
οι διάφοροι µεγαλοεργολάβοι και όλοι όσοι επιβουλεύονται και
εκµεταλλεύονται την πατρίδα µας. Και φυσικά µετά από έναν-
ενάµιση µήνα ο κ. Αθανασίου την πήρε πίσω την τροπολογία, την
κατήργησε µε άλλη τροπολογία, αλλά η δουλειά είχε γίνει. Γιατί,
όπως γνωρίζουν όλοι, στο δικαστήριο όταν θα πάει κάποιος
ισχύει ο νόµος που έχει την ελαφρύτερη ποινή.

Ας πάµε να σχολιάσουµε µερικές από τις τροπολογίες γιατί
δεν είναι δυνατό να σχολιαστούν όλες µαζί, θέλουµε πάρα πολλή
ώρα.

Σχετικά µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1382 και ειδικό
27, η οποία έχει να κάνει µε ζητήµατα του Υπουργείου Μετανα-
στευτικής Πολιτικής, κοινώς για τους λαθροµετανάστες, επανα-
λαµβάνω και εγώ αυτό που είπε και χθες ο Αρχηγός της Χρυσής
Αυγής ότι ο πόλεµος στο Ιράκ τελείωσε, ο πόλεµος στη Συρία
τελείωσε και γενικώς παντού έχει τελειώσει ο πόλεµος. Οπότε,
και αυτοί οι οποίοι λογίζονται ως πρόσφυγες δεν είναι πρόσφυ-
γες πλέον και καλά θα κάνουν να πάνε πίσω στις πατρίδες τους,
όπως κάνουν πάρα πολλοί Σύροι, που πηγαίνουν απ’ όλον τον
κόσµο ή από διάφορες άλλες χώρες που λειτουργούσαν πραγ-

µατικά ως πρόσφυγες και όχι, όπως εδώ στην Ελλάδα, ως κά-
ποιοι οι οποίοι κάνουν στην κυριολεξία ό,τι θέλουν. 

Στην εν λόγω τροπολογία µάλλον βλέπουµε για µια ακόµα
φορά τον ψευτοανθρωπισµό σας, τον ψευτοανθρωπισµό όλων
υµών, οι οποίοι διαρρηγνύετε τα ιµάτιά σας για τους πρόσφυγες,
για τους µετανάστες, όπως τους λέτε ή όπως αλλιώς θέλετε να
τους πείτε, αλλά τους έχετε στοιβαγµένους και µένουν σε κάποι-
ους χώρους, όπως στη Μόρια, όπου δεν θα έµεναν ούτε τρω-
κτικά ούτε αρουραίοι. Και προσπαθείτε συνεχώς, γιατί δεν
µπορείτε ούτε αυτό να διαχειριστείτε. Για αυτούς που στηρίζετε
και υποστηρίζετε, παρότι έχετε εισπράξει τεράστια ποσά και κον-
δύλια από την Ευρωπαϊκή Ένωση, από τον κρατικό προϋπολογι-
σµό και αλλού, δεν µπορείτε να κάνετε τίποτα απολύτως. Αυτό
δείχνει το µέγεθος της ανικανότητάς σας.

Δεν µπορώ να µην σχολιάσω και όσα είπε ο κ. Βαρβιτσιώτης
από τη Νέα Δηµοκρατία σχετικά µε την πολιτική αποτροπής. Πο-
λιτική αποτροπής, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ και
των λοιπών κοµµάτων, χωρίς να υπάρχει ένα ισχυρό νοµοθετικό
πλαίσιο όπου να είναι ιδιώνυµο αδίκηµα η παράνοµη είσοδος στη
χώρα, όπως έχουν άλλες χώρες, η Ουγγαρία, η Βουλγαρία και
αλλού; Γι’ αυτό και δεν πατάει ούτε ένας, ούτε για αστείο ούτε
για δείγµα και έρχονται εδώ και παίρνουν χαρτιά, ταυτότητες,
prepaid cards, τηλέφωνα κινητά και έχουν τα πάντα. Και φυσικά
στέλνουν στις πατρίδες τους πίσω και λένε «ελάτε, εδώ είναι τα
κορόιδα, που µας τα πληρώνουν όλα», κλέβουν, σκοτώνουν, βιά-
ζουν και παραµένουν ατιµώρητοι. 

Σχετικά µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1384, που έχει να
κάνει µε τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, βλέπουµε επιπλέον δω-
ράκια προς τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης στην προσπάθεια χει-
ραγώγησής τους από την Κυβέρνησή σας, όπως και µε προη-
γούµενο νόµο, που τους ελάφρυνε τη φορολογία. Είδαµε ποιο
ήταν και το deal, όπου φαίνεται σε πάρα πολλές εφηµερίδες, ρα-
διόφωνα, τηλεοπτικούς σταθµούς ακόµα και µη φιλικά διακείµε-
νους προς την Κυβέρνηση όπου υπάρχει η συγκεκριµένη ατζέντα
µε το τι θα πρέπει να στηλιτεύεται και µε το τι όχι. 

Την ίδια ώρα, φυσικά, βλέπουµε να µην έχει γίνει τίποτα απο-
λύτως επί της ουσίας σχετικά µε αυτά τα οποία λέγατε για τους
µεγαλοκαναλάρχες, οι οποίοι είχαν φάει λεφτά κ.λπ.. Και είδαµε
και τα παραθυράκια του κ. Μπόµπολα που ενώ του είχαν κατα-
σχεθεί µετοχές και άλλα διάφορα περιουσιακά στοιχεία, είχε
αφεθεί ένα µεγάλο, ένα σηµαντικό τµήµα µετοχών από το «ME-
GA», το οποίο µε τη σειρά του το πούλησε και ήταν ακατάσχετο
και κανείς δεν ξέρει το γιατί.

Για την τροπολογία -και εδώ γελάµε- µε γενικό αριθµό 1385
σχετικά µε τη ΔΕΗ, µε τα εκατοντάδες χιλιάδες νοικοκυριά, τα
οποία έχουν κοµµένο ρεύµα, λέτε ότι προϋπολογίζετε 10 εκατοµ-
µύρια ευρώ να δώσετε ως βοήθηµα σε αυτούς που δεν έχουν
πλέον ρεύµα. Και κάνοντας µια απλή διαίρεση τα 10 εκατοµµύρια
-είναι παραπάνω, αλλά εµείς θα δεχτούµε ότι είναι εκατόν πε-
νήντα χιλιάδες τα νοικοκυριά χωρίς ρεύµα- µε τα εκατόν πενήντα
χιλιάδες νοικοκυριά, βλέπουµε ότι βγαίνουν να πάρει περίπου 66
ευρώ κάθε νοικοκυριό για να αποπληρώσει ή δεν ξέρω τι άλλο
να κάνει, έτσι λέτε εσείς, το κοµµένο του ρεύµα.

Μάλλον τα 66 ευρώ τους τα δίνετε για να πάρουν κανένα κερί
να έχουν για να µπορέσουν να περάσουν τον χειµώνα είτε να βλέ-
πουν είτε να ζεσταίνονται ή δεν ξέρω εγώ τι άλλο, γιατί µάλλον
εµπαίζετε, κοροϊδεύετε και επί της ουσίας δεν κάνετε τίποτα απο-
λύτως.

Όσον αφορά την τροπολογία που αφορά το ηλεκτρονικό εισι-
τήριο, την τροπολογία 1387, είµαστε κάθετα αντίθετοι, γιατί θε-
ωρούµε ότι όλα αυτά τα ηλεκτρονικά εισιτήρια πάσης φύσεως
και µορφής είναι µια επιπλέον ενέργεια ολοκληρωτικού ελέγχου
του ατόµου από το κράτος ή από οποιονδήποτε άλλον µπορεί να
ελέγξει τα διάφορα ηλεκτρονικά µέσα.

Επίσης, ο λόγος για τον οποίο έχει θεσπιστεί το ηλεκτρονικό
εισιτήριο είναι και για την καταπολέµηση της βίας στα γήπεδα.
Φυσικά και δεν πρόκειται επ’ ουδενί να ισχύσει όσο και αν προ-
σπαθήσετε να µας πείσετε για το αντίθετο. 

Όσον αφορά την τροπολογία 1388, για το ειδικό τέλος ταφής,
αυτό θα έπρεπε να είναι στο προηγούµενο νοµοσχέδιο για την
ανακύκλωση. Εδώ βλέπουµε τις παλινωδίες σας και την καθ’ όλα
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µη συγκεκριµένη πολιτική σας στο ζήτηµα της ανακύκλωσης.
Ωραία τα λέγατε στα λόγια προεκλογικά, αλλά στην πράξη έχετε
αποδειχθεί ίδιοι και εφάµιλλοι µε τους προηγούµενους.

Όσον αφορά την τροπολογία 1390, η οποία έχει πέντε άρθρα,
σκοπεύουµε να ψηφίσουµε «παρών» σε ένα από τα άρθρα που
αφορά τη µετακίνηση των µαθητών και τα κονδύλια που θα δο-
θούν για τους οδηγούς λεωφορείων, ταξί. Και αυτό για να διορ-
θωθεί αυτό το σοβαρό πρόβληµα, αυτή η αµέλεια, που ενώ έχει
ξεκινήσει η χρονιά, τελειώνουµε, τώρα µπαίνουµε στα Χριστού-
γεννα, ήδη οι γονείς πολλών µαθητών πληρώνουν ταξί ή λεωφο-
ρεία σε νησιά του Αιγαίου και σε άλλες περιοχές της ηπειρωτικής
χώρας για να µεταφέρουν τα παιδιά τους. 

Θα θέλαµε, εάν µπορείτε, να ισχύσει και αναδροµικά από την
έναρξη της σχολικής χρονιάς, ώστε να µπορέσουν να πάρουν
πίσω τα ποσά που έχουν δώσει οι γονείς σε αυτούς τους χαλε-
πούς καιρούς για να πάνε τα παιδάκια τους από το χωριό –στο
οποίο ηρωικά µένουν- σε ένα πλησιέστερο, µεγαλύτερο χωριό ή
µια πόλη. 

Κύριε Υπουργέ, παρά τα διαστηµικά προγράµµατα που ορα-
µατίζεστε –και τα οποία είναι πολύ ωραία, πραγµατικά είναι
ωραία-, χωρίς Θράκη και χωρίς Μακεδονία δεν θα έχει κανένα
ενδιαφέρον το οποιοδήποτε διαστηµικό πρόγραµµα. 

Αναφέροµαι στα όσα συνέβησαν τις τελευταίες ηµέρες στη
Θράκη µας, τη διαιρεµένη Θράκη µας, γιατί η µισή κατέχεται από
τους Τούρκους, όπως γνωρίζετε πολύ καλά, και στην πλήρη και
ολοκληρωτική αφοµοίωση της ατζέντας Ερντογάν από στελέχη
της Κυβέρνησής σας µε πρώτο και καλύτερο τον κ. Γαβρόγλου,
αλλά δυστυχώς και από τον Πρωθυπουργό ο οποίος έκανε κά-
ποιες ατυχείς δηλώσεις πάνω στο σοβαρότατο ζήτηµα των µου-
φτήδων. 

Επαναλαµβάνουµε και θα σας το λέµε συνεχώς ότι σε καµµία
µουσουλµανική χώρα του κόσµου οι µουφτήδες δεν εκλέγονται,
αλλά διορίζονται από το κράτος. Η Τουρκία, που σας κουνάει το
δάκτυλο, στην πατρίδα της διορίζει τους µουφτήδες. Για να ξέ-
ρουµε τι λέµε και τι θα έπρεπε να απαντήσετε στον κ. Ερντογάν
και στον κ. Γαβρόγλου, ο οποίος υιοθέτησε πλήρως την ατζέντα. 

Μάλιστα, είδαµε και το ατυχέστατο περιστατικό, για να µην πω
κάτι άλλο, όπου ενώ η κρατική ασφάλεια κινήθηκε για να δει στο
Πανεπιστήµιο της Θράκης ποιοι αναφέρουν τη µουσουλµανική
µειονότητα παρανόµως ως τουρκική, µετά από επέµβαση του κ.
Γαβρόγλου -όλως τυχαίως!- ανακλήθηκε αυτή η απόφαση και να
διώχθηκαν και οι αστυνοµικοί που ήταν στην Υποδιεύθυνση Ασ-
φαλείας στη Θράκη. 

Επίσης, τελειώνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στο σοβαρό-
τατο ζήτηµα που έχει ανακύψει και υποτίθεται ότι πάτε να το λύ-
σετε -έτσι λέτε, θέλετε να βγάλετε την καυτή πατάτα, να τη
διώξετε µια και καλή- και το οποίο έχει να κάνει µε την ονοµασία
των Σκοπίων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Δώστε µου ένα λεπτό.
Η τελευταία επίσηµη θέση του ελληνικού κράτους ήταν από

τη διάσκεψη των πολιτικών Αρχηγών το 1993, που είχε αναφέρει
«κανένα παράγωγο µε τον όρο «Μακεδονία» στην ονοµασία των
Σκοπίων». 

Αυτό είναι κάτι που δεν µπορούµε να καταλάβουµε και µάλιστα
τη στιγµή που διαλύονται τα Σκόπια και ικετεύουν από κάπου να
κρατηθούν. Θα µπορούσατε να τελειώσετε το θέµα µέσα σε µία
εβδοµάδα, διότι ό,τι όνοµα τους προτείνατε θα το δεχόντουσαν,
αρκεί να έλυναν τα προβλήµατά τους. Όµως, δέχεστε και προ-
τείνετε το όνοµα «Νέα Μακεδονία». Είναι η προδοσία που όµοιά
της δεν έχει υπάρξει και όποιος τολµήσει να υπογράψει αυτή την
προδοτική ονοµασία, θα είναι υπόλογος απέναντι στον ελληνικό
λαό και αυτό να το θυµάστε. 

Για το ζήτηµα της Μακεδονίας, για την ονοµασία της Μακεδο-
νίας, για την ελευθερία της Μακεδονίας πολεµούσαν για πάρα
πολλά χρόνια όλοι οι Έλληνες πολίτες, όταν ήταν ακόµη υπό
οθωµανική κατοχή. Πολεµούσαν στους Βαλκανικούς Πολέµους,
πολεµούσαν τους Βούλγαρους, πολεµούσαν τους πάντες για να
µπορέσει να είναι αναπόσπαστο κοµµάτι της ελληνικής επικρά-
τειας, όπως θα έπρεπε να είναι. Οτιδήποτε άλλο είναι προδοσία. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παναγιώταρο.

Θα ακολουθήσει η κ. Βαγιωνάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ και µε την
ανοχή όλων θα ζητήσουµε διάλειµµα για δεκαπέντε λεπτά, το
οποίο επιβάλλεται και για τον κύριο Υπουργό που είναι παρών.
Πρέπει να σηκωθεί. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, είµαι από το πρωί εδώ.
Έχουµε επιτροπή στις 15.00’. Σας παρακαλώ να µου δώσετε τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ας κάνουµε ένα διά-
λειµµα έστω δέκα λεπτών.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Ναι, µα θέλω να πάω και
εγώ στην επιτροπή, κύριε Πρόεδρε.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Θα µιλήσω κι εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Εντάξει, θα µιλήσει

και η κ. Αντωνίου και µετά.
Ορίστε, κυρία Βαγιωνάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Μετά το κήρυγµα µισαλ-

λοδοξίας του κ. Βαρβιτσιώτη, ο οποίος σε αγαστή συνεργασία,
θα έλεγα, µε τη Χρυσή Αυγή, µας δήλωσαν ότι οι πρόσφυγες
πρέπει να είναι ανεπιθύµητοι -η Χρυσή Αυγή µίλησε για απο-
τροπή-, λες και δεν βρεθήκαµε στο παρελθόν σε µια πρωτοφανή
µεταναστευτική κρίση που ο ελληνικός λαός παρά τα κλειστά σύ-
νορα, την αντιµετώπιζε και την αντιµετωπίζει µε αλληλεγγύη και
αξιοπρέπεια, θα ήθελα να µιλήσω για το νοµοσχέδιο και να κάνω
µια παρατήρηση. 

Η συντριπτική πλειοψηφία των συναδέλφων της Αντιπολίτευ-
σης µίλησαν για ό,τι άλλο εκτός από το νοµοσχέδιο. Προφανώς
γιατί αυτό, κύριε Υπουργέ, βρίσκεται σε θετική κατεύθυνση.

Βλέποντας τώρα τον τίτλο του σηµερινού νοµοσχεδίου, µπορεί
κάποιος να αναρωτηθεί: Ενδιαφέρει την Ελλάδα ένα νοµοσχέδιο
για τις διαστηµικές δραστηριότητες; Δεν πάει εξάλλου καιρός
όταν οι σχετικές εξαγγελίες από τον κύριο Υπουργό έτυχαν ει-
ρωνικών σχολίων κυρίως από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας είναι από τις ελάχι-
στες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που δεν διαθέτει µέχρι σή-
µερα ούτε διαστηµικό οργανισµό ούτε και τη σχετική ειδική νο-
µοθεσία αδειοδότησης διαστηµικών δραστηριοτήτων και κατα-
χώρησης διαστηµικών αντικειµένων.

Θα χρησιµοποιήσω τα λόγια του κ. Κριµιζή, καθηγητή και οµό-
τιµο διευθυντή διαστηµικών προγραµµάτων του Πανεπιστηµίου
«Τζων Χόπκινς», ο οποίος τόνισε στην αρµόδια επιτροπή της Βου-
λής ότι αποτελεί για τη χώρα εθνική ανάγκη η ίδρυση του Ελλη-
νικού Διαστηµικού Οργανισµού και ότι αυτή η ανάγκη υπήρχε
τουλάχιστον τα τελευταία τριάντα χρόνια, καθώς η χώρα χάνει
συνεχώς επενδύσεις, τεχνολογία και χρήµατα από κρίση υπηρε-
σιών. 

Επιτρέψτε µου να συµπληρώσω ότι η Ελλάδα παρά το ότι από
το 2003 είναι µέλος του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Διαστήµατος
και παρά το γεγονός ότι έχει δαπανήσει περισσότερα από 300
εκατοµµύρια ευρώ τις τελευταίες δεκαετίες, δεν παρήγαγε ικα-
νοποιητικό αποτέλεσµα, καθώς δεν υπήρχε ούτε η θέληση ούτε
ο απαραίτητος συντονισµός των φορέων που συµµετείχαν στις
διαστηµικές προσπάθειες της χώρας, δηλαδή του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας, της Μετεωρολογικής Υπηρεσίας και της Γενικής
Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας.

Αποτέλεσµα αυτής της ανυπαρξίας είναι η αδυναµία της
χώρας να αξιοποιήσει τα δικαιώµατα στον τοµέα του διαστήµα-
τος, καθώς και η µηδενική εµπορική, επιστηµονική και ερευνητική
χρήση, µη αξιοποιώντας το πλήθος των εφαρµογών και των
πόρων που διαθέτει η Ευρωπαϊκή Διαστηµική Υπηρεσία, καθώς
και το αξιόλογο επιστηµονικό δυναµικό που διαθέτει η χώρα µας,
το οποίο είναι ικανό να στηρίξει τέτοια εγχειρήµατα. Και η ίδρυση
και η λειτουργία του οργανισµού πρώτα από όλα θα δώσει την
ευκαιρία σε αυτούς τους ανθρώπους να παραµείνουν στην Ελ-
λάδα, αλλά και σε όσους έχουν φύγει θα δώσει τη δυνατότητα
να επιστρέψουν ή να συνεργαστούν µε αυτήν. 

Θα επιστρέψω όµως, στο αρχικό ερώτηµα που έθεσα, για να

3508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



καταλάβει ο κόσµος που µας παρακολουθεί γιατί µιλάµε για ανα-
γκαιότητα. Όταν µιλάµε για διαστηµικές εφαρµογές σε µια χώρα,
όπως η Ελλάδα, δεν είναι κάτι µακρινό όσο ακούγεται, αλλά
αφορά την καθηµερινότητα, τις τηλεπικοινωνίες, τη ραδιοπλοή-
γηση, την πρόληψη και αντιµετώπιση φυσικών καταστροφών, τον
έλεγχο της αυθαίρετης δόµησης, τη γεωργία ακριβείας, την επι-
κοινωνία αποµακρυσµένων περιοχών, την επικοινωνία στη ναυτι-
λία µεταξύ αποµακρυσµένων πλοίων στην ανοικτή θάλασσα, την
αλληλοκάλυψη δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών, όπως επίσης
στρατιωτικές εφαρµογές, ζητήµατα εθνικής ασφάλειας, τις λύ-
σεις προβληµάτων στις διεθνείς σχέσεις, καθώς και τις καινοτό-
µες υπηρεσίες και τα προϊόντα που θα παραχθούν µέσω της
ερευνητικής διαδικασίας και θα τύχουν αξιοποίησης σε διεθνές
επίπεδο. 

Για αυτόν τον λόγο να σηµειώσω ότι για θέµατα εθνικής ασφά-
λειας προβλέπεται η διατήρηση διοικητικής και επιχειρησιακής
αυτονοµίας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, όσον αφορά τα
διαστηµικά προγράµµατα και εφαρµογές που εξυπηρετούν την
τεχνική άµυνα. 

Να συµπληρώσω επίσης ότι σήµερα υπάρχουν στην Ελλάδα
δεκάδες επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται πολύπλευρα στον
χώρο του διαστήµατος µε περίπου δύο χιλιάδες επιστήµονες και
µε τον κύκλο των εργασιών να προσεγγίζει τα 170 εκατοµµύρια
ευρώ πέρυσι.

Σύµφωνα µάλιστα µε τον Πρόεδρο του Διοικητικού Συµβου-
λίου της Ένωσης Ελληνικών Βιοµηχανιών Διαστηµικής Τεχνολο-
γίας και Εφαρµογών, τον κ. Πότση, η χώρα µας έχει τη δυναµική
να διπλασιάσει αυτά τα χρήµατα στα επόµενα χρόνια. 

Με τη θέσπιση ενιαίων κανόνων, αλλά και µε την ίδρυση του
Διαστηµικού Οργανισµού επιδιώκουµε να δώσουµε σ’ αυτές τις
εταιρείες ένα σταθερό περιβάλλον, ώστε να αναπτυχθούν και να
προσφέρουν αυτά που έχουν τη δυνατότητα να προσφέρουν
στην κοινωνία και την οικονοµία µας. Παράλληλα, όµως, καθιε-
ρώνεται και ο συστηµατικός αυστηρός έλεγχος και οι ανάλογες
ποινές στις διαστηµικές δραστηριότητες µε τον ορισµό εµπειρο-
γνωµόνων, επιφορτισµένων µε τη διενέργεια ελέγχων και επιθε-
ωρήσεων ανά πάσα στιγµή σε οτιδήποτε σχετίζεται άµεσα ή
έµµεσα µε την εκάστοτε δραστηριότητα. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, έχει δύο σκέλη. Αρχικά, έχουµε για
πρώτη φορά την κατάρτιση εθνικής νοµοθεσίας για την άσκηση
και την εποπτεία των διαστηµικών δραστηριοτήτων, στοχεύοντας
στην καθιέρωση και ενίσχυση της παρουσίας της χώρας µας σε
διεθνές επίπεδο, καθώς και τη συµµόρφωσή της µε διεθνείς κα-
νόνες και αρχές που διέπουν τη χρήση του εξωατµοσφαιρικού
διαστήµατος, εφόσον µάλιστα χρησιµοποιεί διαστηµικούς πό-
ρους, όπως το ραδιοφάσµα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική  Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Στο δεύτερο σκέλος του εν λόγω νοµοσχεδίου έχουµε την
ίδρυση του Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού. Η ίδρυση καθί-
σταται απαραίτητη τόσο για την αποδοτικότερη αξιοποίηση των
ευκαιριών που διαµορφώνονται στον διαστηµικό τοµέα όσο και
για τον συντονισµό φορέων και επιχειρήσεων που δραστηριοποι-
ούνται στο διάστηµα, καθώς και για την εκπροσώπηση σε επι-
τροπές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΟΗΕ. 

(Στο σηµείο κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
της κυρίας Βουλευτού)

Θα ήθελα να αναφερθώ και σε ορισµένα άλλα ζητήµατα τα
οποία αφορούν το νοµοσχέδιο αλλά δεν επαρκεί ο χρόνος. Γι’
αυτόν τον λόγο, θα ήθελα να πω µια κουβέντα για το θέµα των
τροπολογιών. 

Κατ’ αρχάς, νοµίζω ότι οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης καλό
είναι να θυµούνται λίγο και το παρελθόν. Εγώ δεν ήµουν Βουλευ-
τής κατά την περίοδο που ήταν η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ,
αλλά έχω διαβάσει κατ’ επανάληψη και µου έκανε εντύπωση ότι
ιδιαίτερα το τελευταίο διάστηµα είχαν έρθει τροπολογίες σε
πολύ µεγάλο βαθµό. 

Θα ήθελα, επίσης, να πω ότι πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν σας,
συνάδελφοι, ότι είναι το τέλος του χρόνου και λογικά θα υπάρ-
χουν παρατάσεις. Εσείς που είστε πιο έµπειροι, εν πάση περι-
πτώσει, ξέρετε ότι θα υπάρχουν παρατάσεις, προκειµένου να

λειτουργήσουν κάποιοι θεσµοί και οργανισµοί, για τους οποίους
δεν µπορεί να γίνει διαφορετικά. 

Θα ήθελα, επίσης, να πω ότι είναι κάποια από τα θέµατα τα
οποία µπαίνουν εδώ, που αφορούν νοµοσχέδια τα οποία βρί-
σκονται ήδη στη διαβούλευση, όπως παραδείγµατος χάριν αυτό
που αφορά τις περιοχές «NATURA» ή βρίσκονται σε πορεία υλο-
ποίησης, όπως είναι οι ΦΟΣΔΑ, για τους οποίους µίλησε προ-
ηγουµένως και άλλος συνάδελφος. 

Τέλος, αυτό που ήθελα να πω είναι ότι αυτές οι τροπολογίες
είναι σε θετική κατεύθυνση και αναρωτιέµαι τι θα κάνετε, σχετικά
µε τις τροπολογίες που αφορούν την ενεργειακή φτώχεια, πα-
ραδείγµατος χάριν, ή τη µείωση του οικιακού τιµολογίου της
ΔΕΗ µέσα από την τροπολογία για τις υπηρεσίες κοινής ωφέ-
λειας κ.λπ.. Νοµίζω ότι όταν συζητάµε κάποια πράγµατα, πρέπει
να είµαστε πιο κοντά στην πραγµατικότητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.

Βαγιωνάκη. 
Τον λόγο έχει η κ. Αντωνίου από την Κοινοβουλευτική Οµάδα

της Νέας Δηµοκρατίας και αµέσως µετά, όπως έχει ήδη ανακοι-
νωθεί, θα προχωρήσουµε σε ένα διάλειµµα δέκα-δεκαπέντε λε-
πτών.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορείτε να ανακοι-
νώσετε τη σειρά των οµιλητών; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μόλις τελειώσει η κ.
Αντωνίου, θα ανακοινώσω τη λίστα και µετά θα προχωρήσουµε
σε διάλειµµα. 

Κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µιλήσω για το νοµοσχέ-

διο. Θα µιλήσω, λοιπόν, για το πολυδιαφηµιζόµενο νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενη-
µέρωσης και όχι για τις είκοσι -και δύο βουλευτικές, αν δεν απα-
τώµαι- τροπολογίες. 

Τι προβλέπεται, λοιπόν; Η σύσταση της ανώνυµης εταιρείας
Ελληνικός Διαστηµικός Οργανισµός «ΕΛΔΟ Α.Ε.», ένα νοµοσχέ-
διο το οποίο, υποτίθεται, σύµφωνα -λέει- µε την αιτιολογική έκ-
θεση, αποσκοπεί στον σχεδιασµό της εθνικής διαστηµικής
πολιτικής για τη χώρα µας και την αξιοποίηση των διαστηµικών
εφαρµογών. Στην πραγµατικότητα, όµως, αποτελεί µια ακόµη µε-
γάλη χαµένη ευκαιρία για την Κυβέρνηση. 

Γιατί, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, εσείς τώρα ανακαλύψατε
το διάστηµα. Πρόκειται για ένα κλασσικό νοµοσχέδιο της συγκυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, όπως τόσα και τόσα, που µοναδικό
σκοπό έχει να ελέγξει τα πάντα και να βολέψει ηµετέρους µε την
επίφαση του δήθεν όψιµου ενδιαφέροντος για το διάστηµα. 

Ως Τοµεάρχης Έρευνας και Τεχνολογίας της Νέας Δηµοκρα-
τίας, σας δηλώνω απερίφραστα ότι η Νέα Δηµοκρατία υποστή-
ριξε και υποστηρίζει ξεκάθαρα την προώθηση της έρευνας και
της καινοτοµίας σε όλους τους τοµείς, συµπεριλαµβανοµένου
και του τοµέα του Διαστήµατος. Εξάλλου, το 2015 εµείς φροντί-
σαµε να είµαστε πλήρες µέλος στον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Δια-
στήµατος, στην ESA. 

Πιστεύουµε, λοιπόν, ότι µπορεί να αποτελέσει, όντως, στοιχείο
ανάπτυξης για τη χώρα µας και σε οικονοµικό και σε κοινωνικό
και σε επιστηµονικό και σε τεχνολογικό επίπεδο. Είµαστε ξεκά-
θαρα υπέρ της στήριξης της έρευνας των διαστηµικών εφαρµο-
γών και της διασύνδεσής της µε την παραγωγή και τις επιχειρή-
σεις που δραστηριοποιούνται στον τοµέα αυτό. Θεωρούµε ότι η
πρακτική αξιοποίηση των διαστηµικών εφαρµογών µπορεί να επι-
φέρει, όντως, ευεργετικά αποτελέσµατα σε πολλούς τοµείς,
στην καθηµερινότητα των πολιτών, στην πολιτική προστασία, σε
θέµατα εθνικής ασφάλειας, ακόµα και στην ανάπτυξη της έξυ-
πνης γεωργίας. 

Δυστυχώς, όµως, τίποτα από τα παραπάνω δεν επιτυγχάνεται
και δεν προωθείται µε το παρόν νοµοσχέδιο και εξηγώ αµέσως
το γιατί. Διαβάζοντας το νοµοσχέδιο και ιδιαίτερα τα δύο πρώτα
κεφάλαια, κύριε Υπουργέ, πραγµατικά απορεί κάποιος αν πρό-
κειται για νοµοσχέδιο µιας κυβέρνησης σε µια σύγχρονη δηµο-
κρατική χώρα ή αν θα ταίριαζε καλύτερα σε άλλα καθεστώτα, αν
πρόκειται δηλαδή για νοµοσχέδιο του Υπουργού της Βόρειας Κο-
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ρέας. 
Ο αρµόδιος Υπουργός, ο κ. Παππάς, επιφυλάσσοντας για τον

εαυτό του τον τίτλο του «σερίφη του Διαστήµατος» αποφασίζει
για τα πάντα, κυριολεκτικά για τα πάντα! Δεν ξανάγινε ποτέ σε
κανένα νοµοσχέδιο να προβλέπονται τριάντα έξι αρµοδιότητες
του Υπουργού σε είκοσι οκτώ άρθρα και να υπάρχουν συνολικά
πενήντα αναφορές στον Υπουργό στα δύο πρώτα κεφάλαια. Το
καταφέρατε κι αυτό, κύριε Υπουργέ. 

Ο Υπουργός, λοιπόν, χορηγεί τις άδειες για την άσκηση δια-
στηµικών δραστηριοτήτων, επιβάλλει πρόσθετους όρους, τους
µεταβάλλει, ελέγχει την αίτηση, ορίζει εµπειρογνώµονες, απο-
φασίζει για την τύχη της αίτησης. Η µεταβίβαση των διαστηµικών
δραστηριοτήτων γίνεται µόνο µε την έγκρισή του και ο κατάλο-
γος δεν έχει τελειωµό. Όλες αυτές οι αρµοδιότητες συγκεντρώ-
νονται σε ένα πρόσωπο. Αυτή είναι η διαφάνεια που ευαγγελί-
ζεται η σηµερινή Κυβέρνηση! 

Πώς θα προσελκύσετε, λοιπόν, επενδύσεις, κύριε Υπουργέ;
Πώς θα διευκολύνετε την επιχειρηµατικότητα σε ένα τέτοιο
υπουργοκεντρικό σύστηµα, στο οποίο θα αποφασίζετε για τα
πάντα εσείς; Ποιος σοβαρός επιχειρηµατίας θα επενδύσει κάτω
από αυτές τις συνθήκες; 

Πάµε τώρα στον Ελληνικό Διαστηµικό Οργανισµό «ΕΛΔΟ
Α.Ε.», τον νέο φορέα που δηµιουργείτε, κοµµένο και ραµµένο
στα µέτρα σας. 

Πρώτη παρατήρηση: Ποια είναι, πραγµατικά, η αναγκαιότητα
δηµιουργίας ενός τέτοιου φορέα; Διαστηµική Υπηρεσία διαθέ-
τουν οι ΗΠΑ, η Γαλλία, η Γερµανία, η European Space Agency,
ESA, ως διεθνής οργανισµός. 

Η Ελλάδα έχει ενταχθεί από το 2005 στην ESA, ως µέλος µε-
ταξύ ίσων κρατών. Άρα, εµείς είχαµε ανακαλύψει το διάστηµα
πολύ πριν από εσάς. Κράτη όπως η Ελλάδα διαθέτουν ως επί το
πλείστον ένα γραφείο, µια Διεύθυνση Διαστήµατος, που ανήκουν
είτε στον δηµόσιο τοµέα, σε κάποιο Υπουργείο, είτε λογοδοτούν
απευθείας στον Πρωθυπουργό. 

Ακόµη και στις ελάχιστες περιπτώσεις που δηµιουργήθηκε
κάτι ανάλογο σαν αυτό που σήµερα εσείς φέρνετε, στην Τσεχία
παραδείγµατος χάριν, χαρακτηρίστηκε πολύ γρήγορα από δια-
φθορά και ουσιαστικά αυτοακυρώθηκε. Ποια λοιπόν η πραγµα-
τική ανάγκη λειτουργίας ενός τέτοιου φορέα; 

Η δεύτερη παρατήρηση αφορά τη νοµική φύση που δίνετε σε
αυτόν τον φορέα, που είναι ένα ιδιότυπο νοµικό µόρφωµα. Μι-
λάµε για µια ανώνυµη εταιρεία «Ελληνικός Διαστηµικός Οργανι-
σµός Α.Ε.» η οποία θα διέπεται από διατάξεις περί ΔΕΚΟ, αλλά
ταυτόχρονα και από διατάξεις περί ανωνύµων εταιρειών. 

Ο λόγος για το νοµικό αυτό µόρφωµα είναι προφανής. Θέλετε
να µπορείτε να προσλαµβάνετε τους δικούς σας κατά παρέκ-
κλιση των διατάξεων του ΑΣΕΠ και να έχετε το απόλυτο κου-
µάντο. Το παρελθόν σας στο νοµοσχέδιο για τις τηλεοπτικές
άδειες είναι ένα κακό παράδειγµα. 

Τρίτη παρατήρηση: Ο νέος αυτός φορέας, ο οποίος ισορροπεί
µεταξύ δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα καλείται να επιτελέσει δρα-
στηριότητες που είναι ασύµβατες µεταξύ τους. Υπάρχει ξεκά-
θαρα σε αυτό σύγκρουση συµφερόντων. Κύριε Υπουργέ, αυτό
λέγεται «conflict of interest». 

Πώς είναι δυνατόν λοιπόν µια ανώνυµη εταιρεία από τη µία να
παίζει τον ρόλο του αντιπροσώπου της χώρας στον Ευρωπαϊκό
Διαστηµικό Οργανισµό, την ίδια ώρα που προβλέπει να έχει πό-
ρους από χρηµατοδοτήσεις από διεθνείς οργανισµούς, συµπε-
ριλαµβανοµένης και της ESA; Και δεν είναι µόνο η χρηµατο-
δότηση από τους διεθνείς οργανισµούς, αλλά είναι και οι πόροι
από τη µεταβίβαση και την εµπορική αξιοποίηση των δικαιωµά-
των χρήσης του ελληνικού δηµοσίου. 

Θα µπορεί, λοιπόν, ο νέος φορέας, ο οποίος θα ελέγχεται από-
λυτα από τον Υπουργό, να µοιράζει τους πόρους κατά το δοκούν,
σε όποιους αυτός θέλει, σε όποιους αδειοδοτεί κ.ο.κ.. Και τα δικά
σας, πάλι δικά µας. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ο φορέας αυτός που δηµιουργείτε σή-
µερα µου θυµίζει το δηµιούργηµα του κ. Φωτάκη, το περίφηµο
ΕΛΙΔΕΚ. Και εκεί, ο κ. Φωτάκης δηµιούργησε ένα ανάλογο νοµικό
µόρφωµα, ένα ίδρυµα πλήρως ελεγχόµενο και κατευθυνόµενο
από τον ίδιο για να προσλαµβάνει ηµετέρους, να κατευθύνει τη

χρηµατοδότηση εκεί που θέλει, καλή ώρα όπως αυτό που κάνετε
σήµερα. 

Πρέπει, όµως, να αναγνωρίσω σε εσάς πως υπάρχει µια δια-
φορά: Οι προσλήψεις κατά παρέκκλιση των διατάξεων του ΑΣΕΠ
προβλέπονται στον Διαστηµικό Οργανισµό εξαρχής. Δεν θα χρει-
αστεί να κάνετε πολιτική κυβίστηση, όπως έκανε ο συνάδελφός
σας, που µιλούσε στην αρχή για αξιοκρατία στις προσλήψεις και
µετά έφερε νοµοθετική ρύθµιση που τα άλλαξε για να βολεύει. 

Κλείνοντας, θα αρκεστώ µόνο σε αυτό: Είµαστε µία µέρα µετά
την ψήφιση του προϋπολογισµού του 2018, που οδηγεί στην πε-
ραιτέρω οικονοµική αφαίµαξη εκατοντάδων χιλιάδων συνταξιού-
χων, µισθωτών και ελεύθερων επαγγελµατιών, που αυξάνει τους
φόρους και τις ασφαλιστικές εισφορές και περικόπτει κοινωνικά
επιδόµατα. Και ακούσαµε και τον Πρωθυπουργό να λέει ότι αυ-
ξήθηκαν τα κονδύλια για την έρευνα. Η προηγούµενη κυβέρνηση
είχε φροντίσει να εξασφαλίσει πόρους 1,2 δισεκατοµµυρίου από
το ΕΣΠΑ. Σε αυτό δεν έχετε κάνει το παραµικρό. Αυτό δεν το εί-
πατε φυσικά. Το ξεχάσατε. 

Φέρνετε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο βαθιά ιδεοληπτικό, µε σκαν-
δαλώδεις υπερεξουσίες στον Υπουργό και ιδρύετε έναν νέο
φορέα µε µοναδικό σκοπό, ουσιαστικά, την εξυπηρέτηση των µι-
κροκοµµατικών σας συµφερόντων και την τακτοποίηση ηµετέ-
ρων. 

Ακόµα, λοιπόν, µια αναπτυξιακή ευκαιρία για τη χώρα χάνεται
µε το παρόν νοµοσχέδιο. Άλλωστε, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
–επιτρέψτε µου λόγω του νοµοσχεδίου- εξακολουθεί να παρα-
µένει εδώ και καιρό χαµένη στο Διάστηµα. 

Ευχαριστώ πολύ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Αντωνίου. 

Θα ήθελα να προτείνω κάτι. Ήρθαµε σε συνεννόηση µε τον
Υπουργό και αν συµφωνεί το Σώµα, δεν έχει αντίρρηση να συνε-
χίσουµε τη διαδικασία. Απλώς, δεν θα είναι παρών ο Υπουργός.
Και αυτό το λέω γιατί πολλοί από τους συναδέλφους θέλουµε να
είναι ο Υπουργός εδώ. 

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν πειράζει. Ας φύγει ο
Υπουργός για δέκα λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Τυπικά το λέω, γιατί πρέπει να
υπάρχει Κυβέρνηση παρούσα. Γι’ αυτό ζήτησα δέκα λεπτά δια-
κοπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εντάξει, ωραία. 
Αποµένουν εννέα οµιλητές από τον κατάλογο και άλλοι τέσσε-

ρις Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Μετά θα προχωρήσουµε µε
τις δευτερολογίες και τις οµιλίες των Υπουργών. 

Συνεχίζουµε µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ένωσης
Κεντρώων κ. Αναστάσιο Μεγαλοµύστακα.

Κύριε Μεγαλοµύστακα, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα είµαι περιεκτικός. Ενδεχο-

µένως, να µη χρησιµοποιήσω και όλα τα λεπτά που µου δίνετε.
Θα τα χρησιµοποιήσω για τις τροπολογίες, οι οποίες είναι πάρα
πολλές στο σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Θα ξεκινήσω, λέγοντας ότι η Ένωση Κεντρώων ήταν πάντα
υπέρ της χάραξης µιας εθνικής νοµοθεσίας και στρατηγικής για
την άσκηση διαστηµικών δραστηριοτήτων, µε στόχο πάντοτε την
ενίσχυση της παρουσίας της χώρας µας τόσο σε ευρωπαϊκό όσο
και σε διεθνές επίπεδο. 

Όπως επισηµάνθηκε και από την ακρόαση των φορέων, η Ελ-
λάδα είναι από τις λίγες χώρες στον κόσµο που έχει επιστήµονες,
τόσο στον τοµέα του διαστήµατος όσο και σε εταιρείες που σχε-
διάζουν και κατασκευάζουν δορυφόρους. 

Η ίδρυση, λοιπόν, του Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού θα
δώσει µια δυνατότητα σε Έλληνες του εξωτερικού να επιστρέ-
ψουν επιτέλους πίσω, σε Έλληνες επιστήµονες να βρίσκονται
στη χώρα τους για να ενισχύσουν έναν τόσο σοβαρό τοµέα και
να βοηθήσουν γενικότερα τη χώρα. 

Η Ελλάδα χρειάζεται τεχνολογία αιχµής, η Ελλάδα χρειάζεται
ενίσχυση των τοµέων υψηλής τεχνολογίας και µέχρι τώρα, δεν
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έχει συµβεί αυτό και ελπίζουµε άµεσα να οδηγηθούµε προς αυτή
την κατεύθυνση. Υπάρχουν µάλιστα, ένα σωρό εφαρµογές, που
σχετίζονται µε τη διαστηµική πολιτική, όπως η γεωργία ακριβείας
και οι οποίες ενισχύουν την οικονοµική ανάπτυξη της χώρας, ενι-
σχύουν την παραγωγικότητα. Εποµένως, απαιτείται αυτή η δηµι-
ουργία ενός τέτοιου θεσµικού πλαισίου.

Ωστόσο, µια τέτοια προσπάθεια χρειάζεται εθνική στρατηγική,
χρειάζεται διακοµµατική συναίνεση. Εσείς τα αποφεύγετε όλα
αυτά και βάζετε πάνω από όλα τα κοµµατικά συµφέροντα και όλα
αυτά, για να ικανοποιήσετε τις επιθυµίες του Υπουργού, ο οποίος
µε πενήντα διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου παίρνει εξουσίες,
που δεν θα έπρεπε να έχει ο ίδιος, αλλά κάποια άλλη ανεξάρτητη
αρχή. 

Έκτοτε δεν ξεχνάµε το τι είχε συµβεί µε τη διαδικασία αδει-
οδότησης των καναλιών, που κρίθηκε αντισυνταγµατική και εί-
δαµε ότι ήταν ένα µεγάλο φάουλ της Κυβέρνησής σας. Δεν
θέλουµε το ίδιο που έγινε τότε να συµβεί και σήµερα µε αυτόν
τον νέο φορέα. Ωστόσο, αν δεν αλλάξετε τα όσα σας προτεί-
νουµε και εµείς και οι υπόλοιποι φορείς της Αντιπολίτευσης, κάτι
τέτοιο θα δούµε να συµβαίνει.

Για να σας εξηγήσω και να αιτιολογήσω γιατί λέω όσα λέω,
στο πρώτο κεφάλαιο, το οποίο πραγµατεύεται την αδειοδότηση
των διαστηµικών δραστηριοτήτων και καταχωρείται στην ουσία
το Εθνικό Μητρώο Διαστηµικών Αντικειµένων, αναφέρετε και µας
εξηγείτε πώς γίνονται οι διαδικασίες για την αδειοδότηση και τον
έλεγχο των δραστηριοτήτων αυτών των αντικειµένων, πώς γίνε-
ται η ανάκληση ή η αναστολή της άδειας ενός φορέα, η µεταβί-
βαση των δραστηριοτήτων, ποιες είναι οι διεθνείς ευθύνες για
τις ζηµιές, πώς καλύπτονται τα έξοδα και πώς δηµιουργείται το
Εθνικό Μητρώο Διαστηµικών Αντικειµένων. 

Πάνω σε όλα αυτά, εµείς αυτό που βλέπουµε παράλογο -και
το επαναλαµβάνω- είναι ότι η αδειοδότηση δεν πρέπει να γίνεται,
σε καµµία περίπτωση, από τον Υπουργό. Θα έπρεπε να υπάρχει
µια ανεξάρτητη αρχή, όπως ακριβώς τελικά αποφασίστηκε και
για τα κανάλια µε το ΕΣΡ. 

Ο Υπουργός στο συγκεκριµένο µόνο κεφάλαιο, στο πρώτο κε-
φάλαιο, σε δεκαεπτά άρθρα, αναφέρεται τριάντα έξι φορές. Φαί-
νεται ότι θέλουµε να χτίσουµε έναν µονοκράτορα και όχι έναν
σοβαρό φορέα σε αυτό το σχέδιο νόµου. Επίσης, οι υπερεξου-
σίες στον Υπουργό, οι οποίες µάλιστα δεν εξειδικεύονται ούτε
είναι σαφείς, βγάζουν µάτι. 

Συγκεκριµένα γράφει: «Ο Υπουργός µπορεί να µεταβάλει τους
ειδικούς όρους για την αδειοδότηση. Ο Υπουργός µπορεί να κα-
θορίζει επιπλέον ειδικούς όρους για την αδειοδότηση. Ο Υπουρ-
γός µπορεί να ζητήσει από τον φορέα οποιαδήποτε συµπληρω-
µατική πληροφορία κρίνει αναγκαία για την εξέταση της αίτησης.
Ο Υπουργός αποφασίζει για την µη παροχή αυτών». Είναι ξεκά-
θαρο ότι οι αρµοδιότητες στον Υπουργό θα ταίριαζαν σε ένα αρ-
χηγό ολοκληρωτικού καθεστώτος. 

Επίσης, ο υποψήφιος επενδυτής, µε αυτό το σχέδιο νόµου,
υποχρεώνεται σε µια σειρά από απαιτήσεις, προκειµένου να χο-
ρηγηθεί η άδεια. Πρέπει δηλαδή να έχουν εφαρµοστεί ήδη κά-
ποιες από τις προϋποθέσεις για να λειτουργήσει. Αυτό αποκλείει
αµέσως-αµέσως νέες επιχειρήσεις, που θέλουν να ασχοληθούν
µε αυτό τον τοµέα.

Η αναφορά, επίσης, για µεταβίβαση αδειοδοτηµένων διαστη-
µικών δραστηριοτήτων µπορεί να δηµιουργήσει εµπόριο διαστη-
µικών δραστηριοτήτων στη χώρα και να µην φέρει την ανάπτυξη,
που όλοι επιζητούµε. Ενώ το γεγονός ότι ο Υπουργός µπορεί να
ζητήσει γνωµοδότηση από εµπειρογνώµονες, πολύ µας φοβίζει
ότι θα γυρίσουµε σε όλα αυτά, που µέχρι πριν λίγο και εσείς κα-
τηγορούσατε, ότι θα προσπαθήσουµε να βολέψουµε και να ζη-
τήσουµε τη γνώµη από τους «ηµετέρους». Ποιος θα ορίσει αυ-
τούς τους εµπειρογνώµονες; Μήπως βαφτίζετε τους δικούς σας
εµπειρογνώµονες;

Πάµε τώρα στο δεύτερο κεφάλαιο, που αφορά τη σύσταση
του Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού και συγκεκριµένα, γίνε-
ται αναφορά στον σκοπό, στις θυγατρικές, στο µετοχικό κεφά-
λαιο, στους πόρους, στα όργανα της εταιρείας και στο προ-
σωπικό. Εδώ οι ενστάσεις µας, πρώτα απ’ όλα, έγκεινται στη νο-
µική µορφή και στον καθορισµό των αρµοδιοτήτων. 

Πρώτη φορά η Κυβέρνηση αποφασίζει να συστήσει µια ιδιω-
τική επιχείρηση, αλλά διάλεξε το λάθος πεδίο, διότι στη συγκε-
κριµένη περίπτωση, δεν γίνεται ο φορέας αυτός να είναι ιδιωτι-
κός. Πρέπει να είναι δηµόσιος. Σε όλη την Ευρώπη αυτό γίνεται. 

Δυστυχώς, υπάρχει κίνδυνος να τεθεί ζήτηµα νόθευσης του
φορέα, αλλά παράλληλα, θα µπορεί και η ίδια η Κυβέρνηση να
αναλαµβάνει αρµοδιότητες, που δεν θα έπρεπε να έχει. Νοµίζω
ότι γίνεται ανταγωνισµός µε άνισους όρους σε αυτό το επίπεδο,
ενώ σχετικά µε το προσωπικό, παντού οι αποσπάσεις, κατά πα-
ρέκκλιση των κειµένων διατάξεων, µας προβληµατίζουν ως Ένω-
ση Κεντρώων. 

Περαιτέρω µετακίνηση υπαλλήλων σε ένα νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου, δεν νοείται. Εξάλλου, παράλληλη άσκηση κα-
θηκόντων δηµοσίου υπαλλήλου σε ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτι-
κού δικαίου δεν προβλέπεται από κανένα νοµοθετικό κείµενο. 

Κάτι άλλο, που µας προβληµατίζει, είναι και η βιωσιµότητα του
εγχειρήµατος αυτού, καθώς βλέπουµε πάρα πολλές προβληµα-
τικές καταστάσεις, ενώ στα απαιτούµενα προσόντα για τη θέση
του προέδρου και του διευθύνοντος συµβούλου αναφέρεται ότι
προαιρετικά ή κατά προτίµηση θέλουµε να έχει µεταπτυχιακό,
ανάλογο µε τον φορέα αυτό, ενώ ζητάµε και διεθνή εµπειρία.
Μήπως αυτή η διάταξη είναι φωτογραφική; Θα θέλαµε επιπλέον
διευκρινίσεις γι’ αυτό. 

Επίσης, υπάρχουν και ζητήµατα σύγκρουσης συµφερόντων
και κίνδυνος διαπλοκής, καθώς τα µέλη στου διοικητικού συµ-
βουλίου θα έχουν δικαίωµα συµµετοχής σε εταιρείες, που θα
λαµβάνουν µέρος στην αδειοδότηση για τις διαστηµικές αυτές
δραστηριότητες. Επίσης, προβλέπονται και χορηγίες από ιδιωτι-
κές επιχειρήσεις, που θα µπορούν να αιτηθούν και αυτές αδει-
οδότηση. 

Εσείς το θεωρείτε σωστό αυτό; Σε καµµία περίπτωση εµείς δεν
βλέπουµε ότι είναι αυτό που χρειάζεται αυτή τη στιγµή η χώρα
και µπαίνουν πάλι σύννεφα αδιαφάνειας, όπως σε προηγούµενες
εποχές, οι οποίες µας οδήγησαν σε αυτή την κατάσταση. 

Πάµε τώρα στο Τρίτο Κεφάλαιο, το οποίο αφορά στα τελευ-
ταία άρθρα, 25 έως 28, που περιέχουν διατάξεις περί ηλεκτρονι-
κών επικοινωνιών. Σε αυτό το Κεφάλαιο είµαστε αντίθετοι µε τη
µη συµµετοχή επιστηµόνων εγνωσµένου κύρους, όπως λέγαµε
σε όλες τις επιτροπές. Δεν υπάρχουν ερευνητές, εκτός από εκ-
προσώπους των Υπουργείων. Το Συµβούλιο Διαστηµικής Πολιτι-
κής, λοιπόν, δεν µπορεί να είναι άλλη µία γραφειοκρατική υπη-
ρεσία. Αυτό είναι λάθος. 

Επίσης, η ΕΕΤ καθορίζει µε απόφασή της, τον αριθµό των απα-
σχολούµενων φοιτητών και µάλιστα, ποιο είναι το ύψος των αµοι-
βών του και ποια είναι η χρονική διάρκεια της απασχόλησής
τους. Δεν θα έπρεπε αυτό να καθορίζεται από εµάς; Δυστυχώς,
δεν κάνουµε έτσι ένα σωστό νοµοθέτηµα. 

Επίσης, όσον αφορά στην ταυτοποίηση των συνδροµητών κι-
νητών τηλεφώνων, διορθώνεται η τροπολογία του καλοκαιριού,
για την οποία σας είχαµε πει ότι ήταν λάθος, σχετικά µε την ταυ-
τοποίηση των συνδροµητών των κινητών τηλεφωνικών γραµµών. 

Υπάρχουν επιπλέον διατάξεις, που πραγµατεύονται σε αυτό
το τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου περί των ταχυδροµείων. Σε αυτή
τη διάταξη, λοιπόν, προβλέπεται ότι τύπος των ειδικών µηχανη-
µάτων διενέργειας ελέγχων περιεχοµένου των προς αποστολή
µε το ταχυδροµείο αντικειµένων και η σχετική διαδικασία θα κα-
θορίζεται και πάλι από ΚΥΑ. 

Αυτό είναι µία γνωστή δική σας στρατηγική, ΚΥΑ παντού, την
οποία δεν µπορούµε να τη δεχθούµε. Με ΚΥΑ θα καθορίζονται
και άλλες πτυχές αυτού του νοµοσχεδίου, όπως ο τρόπος του
επιµερισµού του µέρους του καθαρού κόστους, που επιβαρύνει
τους φορείς παροχής ταχυδροµικής υπηρεσίας, ενώ και οι κυ-
ρώσεις που θα επιβάλλονται καθορίζονται πάλι από τους Υπουρ-
γούς. Είναι λάθος αυτό! Σας έχουµε µιλήσει πάρα πολλές φορές
σε πολλά νοµοσχέδια, αλλά δυστυχώς έχουµε δει ότι αυτή είναι
µία πάγια πολιτική σας. 

Πριν κλείσω, θα ήθελα να σας θέσω και ένα σχετικό ερώτηµα,
εάν η ΕΡΤ µπορεί να λειτουργήσει ως έµπορος και µάλιστα, να
της εκχωρήσει το κράτος δορυφορικό φάσµα, χωρίς κανέναν
απολύτως διαγωνισµό. Δεν ξέρω εάν αυτό είναι ηθικό και σωστό.
Η ιστορία θα δείξει. Εµείς πάντως, δεν είµαστε σύµφωνοι σε καµ-
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µία περίπτωση ούτε µε αυτή την επιλογή σας. 
Και όταν λέτε «εύλογο αντάλλαγµα», αυτό τι σηµαίνει; Γιατί

δεν το καθορίζετε; Προβλέπεται µάλιστα, ότι η καταβολή και η
διαχείριση κάθε είδους εισφορών ή συνδροµών στα υποχρεωτικά
και προαιρετικά προγράµµατα της ESA αποτελεί πλέον αρµοδιό-
τητα του Υπουργού. Άλλη µία φορά ο Υπουργός έρχεται να απο-
φασίσει για τα πάντα. 

Γενικότερα, έχουµε δει ότι σε όλα τα νοµοσχέδια που µας φέρ-
νετε υπάρχουν ΚΥΑ, υπάρχουν προεδρικά διατάγµατα, υπάρ-
χουν σοβαρά θέµατα, τα οποία ρυθµίζονται από τον Υπουργό και
µόνο. Αυτό δεν είναι από αυτά που υποσχόσασταν στους Έλλη-
νες, πριν έρθετε στην Κυβέρνηση. Αυτός είναι ένας λανθασµένος
τρόπος νοµοθέτησης, ένας λανθασµένος τρόπος άσκησης της
εξουσίας. Ελπίζουµε να διορθωθείτε. Για τις τροπολογίες θα το-
ποθετηθούµε στη δευτερολογία µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μεγαλοµύστακα. 
Θα κάνω τώρα µια ανάγνωση της λίστας των οµιλητών, γιατί

πολλοί από εσάς δεν την έχετε στα χέρια σας και δεν γνωρίζετε
τη σειρά. Είναι δέκα τελικά οι οµιλητές, γιατί η κ. Καφαντάρη, ναι
µεν είχε πει ότι πιθανότατα να µην µπορούσε να µιλήσει λόγω
προεδρίας της στην επιτροπή, αλλά τελικά θα πάρει τον λόγο. 

Άρα, θα ξεκινήσουµε µε την κ. Καφαντάρη. Θα ακολουθήσουν
ο κ. Κόνσολας, ο κ. Καραναστάσης, η κ. Αραµπατζή, ο κ. Αθανα-
σίου, ο κ. Μιχελογιαννάκης, ο κ. Λάππας, ο κ. Γεωργαντάς, ο κ.
Μπουκώρος και η κ. Βαγενά. Αυτοί είναι οι οµιλητές, που έχουν
δηλώσει ότι θα µιλήσουν. Επίσης, θα µιλήσουν και όσοι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι έρθουν κατά τη διάρκεια της διαδικα-
σίας. 

Ορίστε, κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε και ευχαριστώ και τους συναδέλφους, που µου έδωσαν
τη σειρά τους. 

Κατ’ αρχάς, συζητάµε σήµερα ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέ-
διο, µε το οποίο ουσιαστικά ιδρύεται ο Ελληνικός Διαστηµικός
Οργανισµός, µε έργο την ανάπτυξη δραστηριοτήτων για ειρηνι-
κούς σκοπούς. Η χώρα µας ήταν από τις ελάχιστες χώρες στην
Ευρωπαϊκή Ένωση που δεν είχε µέχρι σήµερα τέτοιον οργανι-
σµό. 

Είναι, λοιπόν, ο Ελληνικός Διαστηµικός Οργανισµός ένα νοµικό
πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, µε τη µορφή ΔΕΚΟ και εποπτεύεται
από το κράτος. Η ίδρυσή του καθίσταται απαραίτητη για την απο-
δοτικότερη αξιοποίηση ευκαιριών που διαµορφώνονται στον δια-
στηµικό τοµέα, αλλά και για τον συντονισµό του κυβερνητικού
έργου, των φορέων, των επιχειρήσεων, καθώς και την εκπροσώ-
πηση σε επιτροπές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Οργανι-
σµού Ηνωµένων Εθνών. 

Η στελέχωσή του θα γίνει από εξειδικευµένο προσωπικό υψη-
λού επιπέδου. Είναι δε απαραίτητη, αφού ο οργανισµός παρέχει
την απαραίτητη δορυφορική και διαστηµική τεχνογνωσία στην
Κεντρική Διοίκηση. Θα χειρίζεται ευαίσθητα θέµατα, τα οποία θα
αφορούν και την ασφάλεια και την εθνική άµυνα της χώρας.
Έτσι, λοιπόν, δηµιουργείται ένα ευέλικτο –θα έλεγα- νοµικό πρό-
σωπο, το οποίο θα εποπτεύεται από το ελληνικό δηµόσιο. 

Το εξειδικευµένο προσωπικό από την παγκόσµια αγορά και την
παγκόσµια επιστηµονική κοινότητα, το οποίο θα στελεχώσει
αυτόν τον οργανισµό µε ανταγωνιστικούς όρους εργασίας, θα
συντονίσει και τη συµµετοχή της χώρας µας σε διεθνείς οργανι-
σµούς και προγράµµατα. 

Έχουµε έναν οργανισµό, ο οποίος ιδρύεται µε τεχνοοικονο-
µικά κριτήρια και απαιτείται να διαφοροποιείται από ορισµένες
διατάξεις του δηµόσιου τοµέα. Πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν µας
ότι υπάρχουν ιδιαιτερότητες, που αφορούν την άσκηση, τη δια-
χείριση και εκµετάλλευση δικαιωµάτων επί διαστηµικών αντικει-
µένων και τροχιακών δορυφορικών θέσεων, υπάρχουν ζητήµατα
εθνικής ασφάλειας και στρατιωτικών εφαρµογών. 

Επίσης, υπάρχει ανάγκη για εξειδίκευση προσωπικού και
προσλήψεις εξειδικευµένου προσωπικού. Είναι ένα ζήτηµα, το
οποίο έχει να κάνει και µε το λεγόµενο «brain drain» που αντιµε-
τωπίζει η χώρα µας, εδώ και χρόνια. Από το 2010 µε τις µνηµο-

νιακές πολιτικές οι νέοι εξειδικευµένοι επιστήµονες φεύγουν από
την Ελλάδα και πάνε στο εξωτερικό για αναζήτηση εργασίας. Θα
δοθεί ένας τρόπος να επιστρέψουν στην πατρίδα τους και να
συµβάλουν πραγµατικά στην παραγωγική ανασυγκρότηση της
χώρας. 

Για να µπορέσει, λοιπόν, το ελληνικό δηµόσιο να αναπτύξει
εθνική διαστηµική πολιτική και για να µπορέσει να συµµετάσχει
ενεργά, µαζί µε άλλα έθνη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που έχουν
διαστηµικές υπηρεσίες στις προκλήσεις, που δηµιουργούνται
από την αξιοποίηση των διαστηµικών εφαρµογών, θα πρέπει να
συστήσει τη διαστηµική του υπηρεσία µε όλα τα απαραίτητα
µέτρα και σε όλο το επίπεδο της οργανωτικής δοµής, του προ-
σωπικού, του τεχνολογικού εξοπλισµού και τα λοιπά. 

Είναι γεγονός -φάνηκε και από τη διαβούλευση που έγινε στην
επιτροπή µας, όπου είχαν κληθεί φορείς- ότι αγκαλιάστηκε το εν
λόγω νοµοσχέδιο από την επιστηµονική κοινότητα ευρέως. Και
αυτό είναι πολύ σηµαντικό. Φάνηκε ότι πολλοί φορείς ασχολούν-
ται µε τη διαστηµική τεχνολογία. 

Η διαµόρφωση διαστηµικής πολιτικής ανοίγει εξαιρετικές προ-
οπτικές στη χώρα για την έρευνα και την ανάπτυξη σε έναν δυ-
ναµικό πραγµατικά κλάδο. Επίσης, ωφεληµένοι σε αυτή την
κατεύθυνση θα είναι και πολλές µικρές επιχειρήσεις, καθώς και
µεµονωµένοι ερευνητές, που µπορούν να συµµετέχουν από κοι-
νού σε προγράµµατα εταιρειών. 

Επανέρχοµαι και λέω ότι το επιστηµονικό δυναµικό της χώρας
µας πραγµατικά, είναι πολύ υψηλού επιπέδου και µπορεί να βοη-
θήσει και σε αυτήν την κατεύθυνση.

Κάτι πάλι σηµαντικό που θα ήθελα να πω, είναι το εξής: Όταν
πριν από κάποιους µήνες ξεκίνησε η διαβούλευση και η συζή-
τηση γι’ αυτόν τον διαστηµικό οργανισµό από το Υπουργείο Ψη-
φιακής Πολιτικής, η αντιµετώπιση είχε και έναν χαρακτήρα, θα
έλεγα, όχι και πολύ σοβαρό. 

Σήµερα, όµως, και µετά τη διαβούλευση που έγινε και βέβαια,
µετά τη συνάντηση που είχε η Επιτροπή Παραγωγής και Εµπο-
ρίου µε άλλες τρεις επιτροπές της Βουλής τη Δευτέρα µε τον κ.
Βέρνερ, πραγµατικά, φάνηκε η µεγάλη σηµασία και αντιµετωπί-
ζεται πλέον το συγκεκριµένο θέµα µε πολύ µεγάλη σοβαρότητα
και βλέπω ότι αντιµετωπίζεται έτσι από το µεγάλο κοµµάτι της
Αντιπολίτευσης.

Ο κόσµος, λοιπόν, πρέπει να καταλάβει ότι όταν µιλάµε για δια-
στηµικές εφαρµογές, δεν είναι κάτι µακρινό, ότι η χώρα µας µπο-
ρεί να αξιοποιήσει τη δορυφορική τεχνολογία και να βάλει
κανόνες και συγκεκριµένες προϋποθέσεις. Οι νέες αυτές τεχνο-
λογίες θα έχουν σηµαντικό αποτέλεσµα και σηµαντική βελτίωση
στην καθηµερινότητα, στις τηλεπικοινωνίες, στην αγροτική ανά-
πτυξη, στην εθνική ασφάλεια και γενικότερα, στην πολιτική προ-
στασία, στην πρόληψη και αντιµετώπιση πυρκαγιών και ακραίων
φυσικών φαινοµένων, τα οποία λίγο πολύ οξύνονται το τελευταίο
χρονικό διάστηµα, οπότε καταλαβαίνουµε τη µεγάλη σηµασία
της διαστηµικής τεχνολογίας στα ζητήµατα της πολιτικής προ-
στασίας. 

Επίσης, πέραν του περιβάλλοντος, µιλάµε για παρακολούθηση
των συνόρων, για έλεγχο της αυθαίρετης δόµησης, επικοινωνία
αποµακρυσµένων περιοχών, ζητήµατα που αφορούν τη ναυτιλία
και τις θαλάσσιες µεταφορές, τις ηλεκτρονικές επικοινωνίες κ.λπ.
και βέβαια, ζητήµατα αστυνοµικής ασφάλειας και στρατιωτικών
εφαρµογών. 

Βέβαια, δεν είναι τυχαίο ότι πρόσφατα, έγινε η επιτυχής ανα-
νέωση της σύµβασης του ελληνικού δηµοσίου µε την εταιρεία
«ΕΛΛΑΣ SAT», η οποία µεγιστοποίησε τα οφέλη για το ελληνικό
δηµόσιο και κυρίως, διασφάλισε τα δικαιώµατά µας στο διάστη-
µα, στη γεωστρατηγική τροχιά και στις 39ο ανατολικά του Γκρί-
νουιτς. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι πρόκειται για ένα πολύ σηµαντικό νοµο-
σχέδιο, το οποίο επαναλαµβάνω ότι αφορά και τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, τους ερευνητές κ.λπ.. Είναι και ένα εργαλείο, το
οποίο έλειπε από τη χώρα µας και µπορεί να βοηθήσει σηµαντικά
στην επιστροφή και εξειδικευµένων επιστηµόνων, των παιδιών
µας, των ελληνόπουλων που βρίσκονται στο εξωτερικό τα δύ-
σκολα χρόνια της κρίσης. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ρωτήσω εάν δόθηκαν οι τροπο-
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λογίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Αναµένουµε να ανα-

κοινωθούν.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ωραία. Θα τα πει ο κ. Στα-

θάκης.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.

Καφαντάρη.
Τον λόγο έχει ο κ. Κόνσολας για επτά λεπτά. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, για άλλη µία φορά

διαπιστώνουµε ότι η κοινοβουλευτική νοµιµότητα παραβιάζεται
σήµερα µε τη διαδικασία συζήτησης του νοµοσχεδίου, που
αφορά την αδειοδότηση διαστηµικών δραστηριοτήτων.

Η κ. Ασηµακοπούλου, η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, κά-
λυψε µε απόλυτο τρόπο τη θέση της Νέας Δηµοκρατίας, τις
δικές µας ενστάσεις και παράλληλα κάλυψε και τα ζητήµατα, που
αφορούν τα επιµέρους άρθρα, αλλά και τη φιλοσοφία του νοµο-
σχεδίου.

Μαζί µε αυτήν τη συζήτηση έχουµε την υποτιθέµενη δυνατό-
τητα να συζητήσουµε είκοσι διαφορετικές τροπολογίες, που
αποτελούν είκοσι διαφορετικά νοµοσχέδια. 

Τι δεν ακούσαµε από την Κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε; Αν απο-
δέχεται να συζητήσει µια πολύ σηµαντική τροπολογία για τα
νησιά, που αφορά την αναστολή συντελεστών ΦΠΑ στον νησιω-
τικό χώρο, δηλαδή νησιά που είναι η ίδια η Ελλάδα. Αυτή η νοο-
τροπία της Κυβέρνησης, µε ασφυκτικό, απόλυτο έλεγχο, που
εκφράζεται µε αυτό το νοµοσχέδιο, αποτελεί κατά την άποψή
µας µια συνταγµατική και κοινοβουλευτική διαδικασία που αγγί-
ζει τα όρια της έννοµης τάξης. Διότι δεν υπάρχει διαβούλευση.
Υπάρχει µονοµερής ενέργεια και ιδίως, σε τροπολογίες και σε
ζητήµατα, που αφορούν την ίδια τη ζωή των νησιωτών, την ίδια
τη ζωή των ανθρώπων της περιοχής, που είναι πολύ σηµαντική
για τον εθνικό χώρο.

Σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο για την αδειοδό-
τηση διαστηµικών δραστηριοτήτων, περιέχει ρυθµίσεις που δη-
µιουργούν ένα ασφυκτικό καθεστώς ελέγχου σε κάθε δραστη-
ριότητα, που σχετίζεται µε τις διαστηµικές εφαρµογές. Η ίδρυση,
µάλιστα, Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού µεταφράζεται πε-
ρισσότερο ως προσπάθεια της Κυβέρνησης να δηµιουργήσει
ακόµα ένα φυτώριο προσλήψεων και ακόµα ένα πελατειακό δί-
κτυο.

Αν η Κυβέρνηση, ωστόσο, ήθελε να λειτουργήσει εποικοδοµη-
τικά και συνθετικά, θα έπρεπε να επιδιώξει τη συνεργασία των
πανεπιστηµίων και των ερευνητικών κέντρων. Δεν µας έχει πείσει
ο κύριος Υπουργός ότι υπήρχε ουσιαστική συνεργασία, συζή-
τηση µε τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, µε τα τεχνολογικά
ιδρύµατα και µε τα ερευνητικά κέντρα. Θα έπρεπε να υπάρχει,
επιπρόσθετα, ένας δεδοµένος και συγκεκριµένος στρατηγικός
σχεδιασµός. Δεν τον είδαµε.

Αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί, σε βάθος χρόνου, ένα µακρό-
πνοο σχέδιο για τη χώρα. Στην πραγµατικότητα, ο µόνος στρα-
τηγικός σχεδιασµός, που υπηρετείται είναι ο απόλυτος έλεγχος
από τον Υπουργό όλων των δραστηριοτήτων, που σχετίζονται µε
τις διαστηµικές εφαρµογές.

Με αυτόν τον τρόπο, υπονοµεύεται και ναρκοθετείται η προ-
οπτική ανάπτυξης πάνω από σαράντα εταιρειών στην Ελλάδα,
που δραστηριοποιούνται στον τοµέα της διαστηµικής έρευνας
και των εφαρµογών και διαθέτουν έναν ουσιαστικά πολύ µεγάλο
πλούτο και εξαιρετικά καταρτισµένο ανθρώπινο δυναµικό, που
µένει αναξιοποίητο, µε αυτή την προσπάθεια που προσπαθεί η
Κυβέρνηση σήµερα να νοµοθετήσει.

Είναι άλλο ένα στοιχείο, άλλος ένας µεταβλητός παράγοντας,
όπως φαίνεται, γιατί η πορεία του χρόνου θα υποχρεωθεί να αλ-
λάξει τα πράγµατα, δηλαδή αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι άλλος ο
συντονισµός και άλλο ο έλεγχος των δραστηριοτήτων, πρέπει να
πω από αυτή τη θέση, σε αυτό το Βήµα και η τοποθέτηση αυτή
τεκµηριώνει τις επιφυλάξεις, αλλά και τις ενστάσεις που κατέ-
θεσε η κ. Ασηµακοπούλου, αλλά και εµείς.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, µε αφορµή αυτή την τροπο-
λογία, που καταθέσαµε µαζί µε άλλους πέντε Βουλευτές, να µπω

λίγο πιο βαθιά στη φιλοσοφία της. Είναι εδώ ο κ. Αθανασίου, ο κ.
Μηταράκης, ο κ. Μπουκώρος, ο κ. Βρούτσης. Καταθέσαµε µια
δεύτερη προσπάθεια µε αυτή την τροπολογία, αφού είδαµε την
ανάλγητη συµπεριφορά της Κυβέρνησης και στο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Αιγαίου να την απορρίπτει και να µη δέχεται να συ-
ζητήσει. Και σήµερα φέρνει η Κυβέρνηση είκοσι τροπολογίες
προς συζήτηση και µόνο αφήνει -µε υφέρπουσες φηµολογίες-
από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, να πληροφορούµαστε, για τα
ζητήµατα, που αφορούν τους συντελεστές και από αυτό το Βήµα
να µην υπάρχει ουσιαστική ενηµέρωση.

Η Κυβέρνηση αρνήθηκε για δεύτερη φορά να συζητήσει αυτή
την τροπολογία, να τη φέρει προς συζήτηση και ψήφιση και αυτό
αποδεικνύει ότι ήταν και δική της επιλογή η κατάργηση των µει-
ωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά. Να σταµατήσουν, λοιπόν,
το παραµύθι η Κυβέρνηση και οι κυβερνητικοί παράγοντες, ότι
είναι επιλογές που σας επιβάλλονται.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να καταθέσω στα Πρακτικά
σήµερα την απάντηση του κ. Γιούνκερ στον Δήµαρχο Κω, που τι
λέει; Επιτρέψτε µου να διαβάσω: «Η φορολογική πολιτική εµπί-
πτει στην αρµοδιότητα των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης» και άλλα πολλά «και τόσο η εφαρµογή όσο και τα µέσα
εφαρµογής µιας ευρείας φορολογικής δέσµευσης, στο πλαίσιο
του προγράµµατος στήριξης της σταθερότητας σχεδιάστηκε» -
ακούστε το- «από τις ελληνικές αρχές».

Αναφέρει, επίσης, αυτή η επιστολή ότι δεν υπήρχε καµµία πρό-
ταση από την Ελλάδα στα θεσµικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για τη διατήρηση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα
νησιά. Έχει µιλήσει ο κ. Βεσυρόπουλος από το οικονοµικό επιτε-
λείο της Νέας Δηµοκρατίας γι’ αυτά στην Ολοµέλεια.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Κόνσολας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επιτρέψτε µου, όµως, να πω ότι η Κυβέρνηση πράγµατι, δεν
είχε µιλήσει. Μίλησε, όµως, κάπως διαφορετικά. Ανακοίνωσε, αν
θυµάστε, γύρω στις 4-6-2015, πάλι µε δηµοσιεύµατα προς τον
Τύπο, µεταξύ των οποίων την κατάργηση των συντελεστών ΦΠΑ
στα νησιά, που ήταν πρόταση της Κυβέρνησης. Και επειδή το αµ-
φισβητούν οι συνάδελφοι της κυβερνητικής Πλειοψηφίας, το κα-
ταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Κόνσολας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταθέτω επίσης το αγγλικό κείµενο, όπου αναφέρεται ρητά
η αναφορά του κυρίου Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης ότι
είναι πρότασή τους να καταργηθεί αυτό, όχι το προνόµιο, αλλά
η προϋπόθεση επιβίωσης των νησιωτών, που είχε θεσµοθετηθεί
προηγούµενες δεκαετίες.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Κόνσολας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να συνεννοηθούµε,
είναι επιλογή της Κυβέρνησης Τσίπρα-Καµµένου η κατάργηση
των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά. Αν θέλατε να φέ-
ρετε την τροπολογία, που καταθέσαµε να τη συζητήσουµε εδώ,
πολύ ωραία, θα ήµασταν συνεπίκουροι σ’ αυτήν την προσπάθεια.
Δεν συµφωνούµε µονοµερώς να φέρνετε αποσπασµατικά µέτρα,
γιατί πρέπει πρόσθετα να σας θυµίσω ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ ήταν αυτή που κρατούσε ανοικτό το θέµα επί µακρόν και
τελικά το καταργεί. 

Η κατάργηση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά
συµπεριλαµβάνεται, όπως είπαµε, στην πρόταση Τσίπρα, αλλά
υπάρχει και κάτι άλλο. Είναι µία προσπάθεια, που έχει ξεκινήσει
από το 2015 και συνεχίζεται σήµερα. Η Κυβέρνηση, έστω και
τώρα, δεν δείχνει ευαισθησίες, αλλά τώρα αποσπασµατικά και
µόνο θέλει να µπαλώσει αυτήν την αδιέξοδη πολιτική και, δυστυ-
χώς, θεσµοθετεί µέτρα που είναι µέτρα ανταπόδοσης ως τροφή,
ως µέρος µόνο του συνολικού σχεδίου, που τότε η Εθνική Αντι-
προσωπεία είχε θεσµοθετήσει.
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Θέλω, επίσης, κύριε Πρόεδρε, να καταθέσω ότι αυτή η επιµονή
της Κυβέρνησης να παρατείνει τους συντελεστές µε τις δηµο-
σιοποιήσεις από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης µόνο στα πέντε
προσφυγικά νησιά, αποτελεί µία απαράδεκτη πρόσθετη θεσµική
αλλαγή που επιχειρεί, γιατί δεν έχει αντιληφθεί ότι η θεσµοθέ-
τηση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά είναι µία ορι-
ζόντια πολιτική και όχι µία πολιτική, που έχει µόνο αποσπασµα-
τικό χαρακτήρα.

Το δεύτερο στοιχείο είναι ότι για άλλη µία φορά η Κυβέρνηση
εµπαίζει τους νησιώτες, γιατί, αλήθεια, αν ήθελε να συζητήσει,
έπρεπε να συζητήσει επί τη βάσει της τροπολογίας µας. 

Επιτρέψτε µου να πω και κάτι άλλο, κύριε Πρόεδρε, στο οποίο
η Κυβέρνηση δεν έχει απαντήσει, µια και λέει ότι θα παρατείνει
τους συντελεστές για ένα εξάµηνο στα νησιά, που έχουν πληγεί
από το προσφυγικό. 

Αλήθεια, µετά από έξι µήνες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
προσφυγικό θα πάψει να υπάρχει σ’ αυτά τα νησιά, στα πέντε
προσφυγονήσια; Ας µας πει εδώ ο κ. Μουζάλας και η Κυβέρνηση.

Επίσης, ποιον κοροϊδεύετε, όταν δεν έχετε µεταφέρει πρόσφυ-
γες στην επικράτεια, όπως έχετε δεσµευτεί και δεν έχει τηρηθεί
η αναλογική κατανοµή στην Ευρώπη ή όταν έχετε επιβάλει αύ-
ξηση συντελεστών ΦΠΑ στο τουριστικό προϊόν συνολικά, κάνο-
ντάς το µη ανταγωνιστικό, καθώς µάλιστα, επιπρόσθετα αναµέ-
νεται από την πρώτη του Γενάρη η νέα αποσπασµατική ρύθµιση
της επιβολής του φόρου διανυκτέρευσης;

Άρα, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν είναι αντιστάθµι-
σµα αυτό που επιχειρείτε. Είναι ένας εµπαιγµός και ένα «φιλο-
δώρηµα». Ξέρετε, αυτή η πολιτική του «φιλοδωρήµατος» είναι
πολιτική της δεκάρας. Αυτό να κρατήσετε σήµερα, γιατί γι’ αυτό
που υπόσχεστε επιπρόσθετα ότι πάτε να καλύψετε, το µεταφο-
ρικό ισοδύναµο, να µας πείτε εδώ ποια µελέτη ακολουθείτε,
πόσο κοστίζει, από ποια πανεπιστήµια υιοθετείτε µία πρόταση
για να το αντιµετωπίσετε, από ποιους πόρους και ποια είναι τα
ευρωπαϊκά κονδύλια.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να σας ευχαριστήσω ειλι-
κρινά για την ευκαιρία που µου δίνετε να συζητήσω σήµερα εδώ,
αλλά θέλω να σας πω ότι κανένας από την Κυβέρνηση δεν στέ-
κεται αξιοπρεπώς απέναντι σ’ αυτά στα οποία έχει δεσµευτεί.
Μιλώ και για τον κ. Τσίπρα και για τον κ. Καµµένο. Θυµάστε τον
κ. Τσίπρα από τη Ρόδο που έλεγε «Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πή-
δηµα». Θυµάστε και τον κ. Καµµένο, που έλεγε ότι αν καταργη-
θούν οι µειωµένοι συντελεστές ΦΠΑ, θα πάψει να είναι Υπουργός
και Βουλευτής. 

Κυρίως, όµως, θέλω να σας θυµίσω τη θεσµοθέτηση µέτρων
που εξαγγέλλατε από την Νίσυρο. Μιλάτε για «Συµβούλιο Νη-
σιωτικής Πολιτικής», όταν δεν έχει συνεδριάσει µία φορά και δεν
έχει αποφασίσει απολύτως τίποτα. Δεν έχετε δώσει ούτε ένα
φράγκο στον νησιώτη επιχειρηµατία, που του υποσχεθήκατε 60
εκατοµµύρια ευρώ για τον τουρισµό και για άλλα ζητήµατα.

Θέλω, επίσης, να σας θυµίσω ότι στο πλαίσιο αυτής της συζή-
τησης αγνοήσατε πλήθος παραγόντων της αυτοδιοίκησης και
των επιµελητηρίων της αγοράς των νησιωτών. Από το βόρειο Αι-
γαίο µέχρι το Καστελόριζο υπάρχουν αποφάσεις δηµοτικών συµ-
βουλίων, ενώσεων επαγγελµατιών, επιστηµονικών φορέων -τα
καταθέτω στα Πρακτικά- και εσείς δεν έχετε υιοθετήσει καµµία
από τις προτάσεις τους γι’ αυτά τα ζητήµατα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Κόνσολας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δυστυχώς, η σηµερινή θα µείνει στην ιστορία ως η µαύρη
ηµέρα που καταργείτε τους µειωµένους συντελεστές ΦΠΑ στα
νησιά, όταν τη δεκαετία του 1980 η θεσµοθέτησή τους ήταν προ-
ϋπόθεση επιβίωσης. Σήµερα, µε την πολιτική σας επιβαρύνετε
ακόµα περισσότερο τους νησιώτες, τους πολίτες.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω

τον λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα, να µιλήσω για κάτι δυσάρε-
στο, για το οποίο µόλις ενηµερώθηκα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε Λοβέρ-
δο, έχετε τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ενηµερώθηκα τώρα από φίλο του κοι-
νοβουλευτικού ρεπορτάζ ότι απεβίωσε ο δηµοσιογράφος Δηµή-
τρης Αλειφερόπουλος, ο οποίος καλύπτει τη Βουλή επί πάρα
πολλά χρόνια.

Ο Δηµήτρης, κύριε Πρόεδρε, ήταν χρόνια στον «ALPHA». Τα
τελευταία χρόνια ήταν στην εφηµερίδα «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ». Χτυπή-
θηκε από την κακιά ασθένεια, µε τρόπο ξαφνικό και ύπουλο και
µέσα σε λίγες ηµέρες χάθηκε, σε λίγες ηµέρες πραγµατικά. Είµαι
συγκλονισµένος. Δεν το ήξερα ότι ο Δηµήτρης Αλειφερόπουλος
ήταν ασθενής. Έµαθα ταυτόχρονα και ότι ήταν ασθενής και ότι
απεβίωσε. Θεώρησα υποχρέωσή µου, για τα χρόνια που τον γνώ-
ριζα εδώ στη Βουλή να κάνω αυτή την αναφορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Πολύ καλά κάνατε. Εκ-
φράζει όλο το Σώµα. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω ένα λεπτό, για να
κάνω µια παρέµβαση σε κάτι που είπε προηγουµένως ο κύριος
συνάδελφος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Να ολοκληρώσω λίγο. 
Εκ µέρους του Προεδρείου και όλου του Σώµατος εκφρά-

ζουµε τα θερµά µας συλλυπητήρια στα αγαπηµένα πρόσωπα του
εκλιπόντος. 

Όντως αυτές είναι άσχηµες στιγµές. Και εγώ, όπως βλέπετε,
ντυµένος στα µαύρα είµαι, καθώς έρχοµαι από τη κηδεία του Βα-
σίλη του Μπεσκένη, όπου πραγµατικά οι στιγµές εκεί ήταν συγ-
κλονιστικές. Διότι δεν µπορεί τη µία µέρα να βαπτίζεις το παιδί
σου και την άλλη µέρα να «φεύγεις» χωρίς καµµία ειδοποίηση,
γιατί αν ξέρεις τι σου συµβαίνει, ίσως και να µπορέσεις να έχεις
και µια πρόληψη. Αυτά είναι αναπάντεχα. Επειδή είµαι και σε κον-
τινή ηλικία και έχω και παιδιά, πραγµατικά δεν µπορώ να δια-
νοηθώ τις στιγµές, που βιώνουν τα κοντινά του πρόσωπα. Συλ-
λυπητήρια και για τους δύο βεβαίως.

Ελάτε, κυρία Βάκη, πείτε µου τι θα θέλατε, για να έρθει στο
Βήµα ο κ. Καραναστάσης και να συνεχίσουµε τη διαδικασία.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ. 
Να εκφράσω και εγώ τη θλίψη µου και τα ειλικρινή µου συλλυ-

πητήρια για το τραγικό συµβάν. Ήταν ένας εξαίρετος δηµοσιο-
γράφος. 

Απλώς θα ήθελα να κάνω µια παρατήρηση σε κάτι που είπε ο
συνάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κύριε Κόνσολα, ανακοινώθηκε σήµερα ότι θα παραµείνει µει-
ωµένος ο συντελεστής ΦΠΑ σε πέντε νησιά, που πλήττονται από
την προσφυγική κρίση. Ένα το κρατούµενο. Προς αποφυγή πα-
ρεξηγήσεων και παρερµηνειών το λέω αυτό.

Εξαγγέλθηκε, επίσης, ότι από το δεύτερο εξάµηνο του 2018
θα αρχίσει να εφαρµόζεται κάτι, το οποίο ήταν πάγιο αίτηµά µας,
των νησιωτών, πέραν κοµµάτων, πιστεύω: το µεταφορικό ισοδύ-
ναµο. Ας το κρατήσουµε αυτό. Είναι ένα σηµαντικό εργαλείο πο-
λιτικής. Απλώς, σας το λέω προς αποφυγήν παρερµηνειών, µε
βάση τα όσα είπατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Βάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Για ένα λεπτό θα ήθελα τον λόγο,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μην αρχίσουµε το
ντιµπέιτ τώρα. Σας παρακαλώ πάρα πολύ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Απευθύνθηκε σε εµένα η κ. Βάκη,
κύριε Πρόεδρε. Επιτρέψτε µου.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Τι προσωπικό είναι αυτό; Μία παρέµβαση
έγινε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ήταν µια διευκρίνιση.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µας πει η κ.

Βάκη αν µετά από το εξάµηνο θα πάψουν να πλήττονται τα νησιά
από τη προσφυγική κρίση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κόνσολα, δεν
οδηγεί πουθενά, αν ξεκινήσουµε αυτή τη διαδικασία. Σας παρα-
καλώ πολύ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Δεύτερο θέµα. Από ποιους πό-
ρους θα εξασφαλιστούν αυτά τα κονδύλια, που αφορούν το µε-
ταφορικό ισοδύναµο;
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ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Έναν χρόνο ισχύει. Έναν χρόνο έχουµε µει-
ωµένο συντελεστή στα νησιά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Τρίτον, γιατί δεν συζητούµετην
τροπολογία της Νέας Δηµοκρατίας, που είναι ρεαλιστική πρό-
ταση και αποσπασµατικά µαθαίνουµε εδώ, στη Βουλή ότι εξαγ-
γέλλονται µέτρα, τα οποία δεν έχουµε δει στη Βουλή;

Επιτρέψτε µου να σας πω και ένα τέταρτο, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Βάκη, µε τα άλλα νησιά τι θα γίνει; Με την Τήλο, τη Χάλ-

κη, το Καστελόριζο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν θα σας απαντήσει

η κ. Βάκη. Οπότε απλά κάνετε κάποια ερωτήµατα, για να ακου-
στούν.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Θα µας απαντήσει η Κυβέρνηση;
Δεσµεύεται ότι θα είναι και στα άλλα νησιά η ίδια εφαρµογή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Καλό θα είναι και ο
Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος, αλλά και η εισηγήτρια που
έχετε, η κ. Ασηµακοπούλου, όταν θα έρθει ο Υπουργός, να θέ-
σουν αυτά τα ερωτήµατα και στις δευτερολογίες, πολύ ευχαρί-
στως. Σίγουρα, θα µπορέσει να απαντήσει ο Υπουργός.

Κύριε Καραναστάση, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι στο θέµα που ηγέρθη αυτή τη
στιγµή από τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας η Κυβέρ-
νηση έχει απαντήσει και νοµίζω ότι µέσα στον επόµενο χρόνο,
θα βρεθεί εκείνη η διαδικασία, όσον αφορά την ανακούφιση και
των άλλων νησιών, στα οποία δεν διαφοροποιείται ο ΦΠΑ. Είναι
όλα αυτά τα νησιά, τα οποία αυτή τη στιγµή φιλοξενούν τους
πρόσφυγες.

Όσον αφορά το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, είναι ένα καινο-
τόµο νοµοσχέδιο, την αναγκαιότητα του οποίου αναγνώρισαν
στη σχετική συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής όλοι οι αρµό-
διοι φορείς που κλήθηκαν, ακριβώς επειδή είναι απόρροια της
διεθνούς διαµορφωµένης πραγµατικότητας και απότοκο µιας εν-
δελεχούς διαβούλευσης. 

Το νοµοσχέδιο έχει συγκροτηθεί, µε βάση τον πρότυπο νόµο,
ο οποίος συζητήθηκε και κυρώθηκε στην Επιτροπή Ειρηνικής
Χρήσης Διαστήµατος του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών. Η χώρα
έχει έναν πάρα πολύ κρίσιµο διεθνή ρόλο, γεωπολιτικό και γεω-
στρατηγικό, οπότε η ανάπτυξη του διαστηµικού κλάδου, της
έρευνας, της καινοτοµίας, της βιοµηχανίας και των προϊόντων
αυτών έχει τεράστια σηµασία.

Πέρα απ’ αυτό, η Ελλάδα, µέσω της συµµετοχής της στον προ-
ϋπολογισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει δαπανήσει εκατοµµύ-
ρια ευρώ τις δύο τελευταίες δεκαετίες για τη συµµετοχή της σε
ευρωπαϊκά προγράµµατα, όπως το «Galileo”, η ευρωπαϊκή ver-
sion του GPS, και «Copernicus», τα οποία αξιοποιεί µόνο µερι-
κώς.

Σήµερα, η ελληνική διοίκηση προβαίνει για πρώτη φορά στην
κατάρτιση εθνικής νοµοθεσίας για την άσκηση διαστηµικών δρα-
στηριοτήτων, ενισχύοντας µε τον τρόπο αυτό τον ρόλο και την
παρουσία της σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο µεταξύ των δια-
στηµικών εθνών, ενώ ταυτόχρονα δίνονται τα κατάλληλα εργα-
λεία και µέσα για την ολοκληρωµένη άσκηση δορυφορικής και
διαστηµικής πολιτικής, µέσω του νεοσύστατου οργανισµού. 

Εξάλλου, η χρήση και η εξερεύνηση του εξωατµοσφαιρικού
διαστήµατος υπόκειται σε διεθνείς κανόνες και αρχές, µε τους
οποίους υποχρεούται να συµµορφώνεται και η Ελλάδα, εφόσον
χρησιµοποιεί διαστηµικούς πόρους, µεταξύ των οποίων συγκα-
ταλέγονται το ραδιοφάσµα και συγκεκριµένες ζώνες συχνοτή-
των, εν προκειµένω για δηµόσιους σκοπούς. 

Συνεπώς, η αδειοδότηση διαστηµικών δραστηριοτήτων, µε τις
οποίες χρησιµοποιούνται διαστηµικοί πόροι, επιβάλλεται και για
λόγους έµπρακτης τήρησης της νοµιµότητας σε διεθνές επί-
πεδο, πέραν της τυπικής υπογραφής και επικύρωσης των διε-
θνών συµβάσεων και συνθηκών.

Επιπρόσθετα, το διαχρονικά υφιστάµενο νοµοθετικό κενό -όλα
αυτά τα χρόνια υπήρχε νοµοθετικό κενό- όσον αφορά το πλαίσιο
αδειοδότησης διαστηµικών δραστηριοτήτων, µπορεί να δηµιουρ-
γήσει διαφορετικής κλίµακας ζητήµατα στην κρατική διοίκηση,
δεδοµένου ότι η Ελλάδα µπορεί να είναι κράτος εκτόξευσης και
εποµένως υπέχει διεθνή ευθύνη για τα διαστηµικά αντικείµενα,

που ήταν καταχωρηµένα στο Εθνικό Μητρώο Διαστηµικών Αντι-
κειµένων της, βάσει του Διεθνούς Δικαίου. Οι επισήµως θεσµο-
θετηµένοι κανόνες για την άσκηση διαστηµικών δραστηριοτήτων
καθίστανται συνεπώς απαραίτητοι και µε την προτεινόµενη νο-
µοθετική ρύθµιση επιτυγχάνεται η ευρύτερη και πληρέστερη δυ-
νατή πληροφόρηση της διοίκησης, όσον αφορά τα διαστηµικά
αντικείµενα, που χρησιµοποιούνται σε κάθε αδειοδοτηµένη από
αυτή διαστηµική δραστηριότητα. 

Παράλληλα, ιδρύεται ο Ελληνικός Διαστηµικός Οργανισµός µε
τη µορφή ΔΕΚΟ. Γιατί ΔΕΚΟ; Διότι απαιτείται η στελέχωσή του
από εξειδικευµένο προσωπικό υψηλού επιπέδου και άµεσης αν-
ταπόκρισης και εποµένως, η ίδρυση ενός ευέλικτου νοµικού προ-
σώπου, που θα ανήκει και θα εποπτεύεται από το ελληνικό
δηµόσιο –και πώς θα γινόταν αλλιώς;- το οποίο θα µπορεί να ανα-
λάβει να συντονίσει και να διεκπεραιώνει το σύνολο αυτών των
δραστηριοτήτων.

Εδώ πρέπει να επισηµανθεί ότι η Ελλάδα είναι από τις ελάχι-
στες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που δεν διαθέτει έναν αν-
τίστοιχο οργανισµό. Φυσικά, ποτέ η χώρα µας µέχρι σήµερα δεν
είχε µία εθνική στρατηγική για το Διάστηµα. Και δεν το λέω
εγώ.Το ανέφερε ένας έγκριτος επιστήµονας γνωστός σε όλο τον
κόσµο, ο κ. Κριµιζής, στην επιτροπή. Ήταν ξεκάθαρο και είναι
βέβαιο ότι το βάρος των λόγων αυτού είναι πάρα πολύ σηµαν-
τικό. Η ίδρυση αυτού του οργανισµού θα γίνει, προκειµένου να
αξιοποιεί εµπορικά, επιστηµονικά και ερευνητικά τα δικαιώµατα
και την πληθώρα ερευνητικών και επιστηµονικών εφαρµογών και
πόρων, που διαθέτει η Ευρωπαϊκή Διαστηµική Υπηρεσία. 

Στο σηµείο αυτό πρέπει να τονίσουµε µε έµφαση ότι η συµµε-
τοχή της χώρας για τον νεοσύστατο οργανισµό στον Ευρωπαϊκό
Οργανισµό Διαστήµατος γίνεται για αποκλειστικά ειρηνικούς
σκοπούς -γιατί ακούστηκαν και άλλα- όπως άλλωστε αποσαφη-
νίστηκε και στην συνάντηση που είχε την περασµένη Δευτέρα ο
Γενικός Διευθυντής του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Διαστήµατος
ESA κ. Βέρνερ, για τις συναρµόδιες επιτροπές της Βουλής για
την παρουσίαση της νέας στρατηγικής στο «Space 4.0». 

Με τη συµµετοχή µας αυτή προωθούµε την ενεργό συµµετοχή
Ελλήνων επιστηµόνων και εταιρειών στον σχεδιασµό κατα-
σκευών, συσκευών και λογισµικού, που θα χρησιµοποιηθούν σε
διαστηµικές αποστολές. Η ενδυνάµωση των προσπαθειών στον
τοµέα αυτό, πέρα από την εξασφάλιση θέσεων υψηλής εξειδί-
κευσης, επιτυγχάνοντας έτσι την αντιστροφή του «brain drain»,
που πλήττει τη χώρα µας τα τελευταία χρόνια της κρίσης, είναι
ιδιαίτερα αποδοτική για την ελληνική κοινωνία, αφού τα παραγό-
µενα προϊόντα έχουν έντονο εξαγωγικό χαρακτήρα, ενώ είναι
πολύ ανταγωνιστικά και σε επίγειες εφαρµογές, λόγω των αυ-
στηρών προδιαγραφών κατασκευής τους. 

Ο υπό σύσταση οργανισµός θα αναλάβει επιπλέον την εµπο-
ρική, πειραµατική αξιοποίηση των διαθέσιµων πόρων του δηµο-
σίου µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια. Είναι επίσης σηµαντικό να
αξιοποιηθούν από το ελληνικό δηµόσιο οι ερευνητικές και επι-
στηµονικές εφαρµογές, που προκύπτουν από τις πολιτικές του
Διαστήµατος, όπως εφαρµογές πολιτικής προστασίας, παρακο-
λούθησης Γης –τα έχουµε ακούσει από πάρα πολλούς- πρόλη-
ψης και αντιµετώπισης πυρκαγιών, αντιµετώπισης της αυθαί-
ρετης δόµησης και φύλαξης και επιτήρησης των συνόρων. 

Με την ίδρυση του Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού επι-
τυγχάνεται συνεπώς, η ανάπτυξη της χώρας στον διαστηµικό
τοµέα, µέσω της διασύνδεσης επιστήµης, έρευνας και παραγω-
γής, ενώ θα ενισχυθούν ιδιαίτερα οι ερευνητικές και επιστηµονι-
κές εφαρµογές των ελληνικών επιχειρήσεων, που προκύπτουν
από τις πολιτικές για το Διάστηµα -δεν είναι λίγες αυτές- και
όπου εργάζονται περίπου δύο χιλιάδες άτοµα. 

Επίσης, η ανάπτυξη δορυφορικών υποδοµών επιτρέπει την εύ-
κολη και οικονοµική πρόσβαση σε καινοτόµες υπηρεσίες, όπως
κοινωνικές υπηρεσίες, υπηρεσίες υγείας, τηλεργασία, τηλεκπαί-
δευση.

Από την άσκηση των δικαιωµάτων της χώρας στο διαστηµικό
φάσµα δηµιουργείται πληθώρα εµπορικών ευκαιριών, που πρέπει
να αξιοποιηθούν από έναν αντίστοιχο µε τα ευρωπαϊκά δεδοµένα
οργανισµό συντονισµού και διαµόρφωσης διαστηµικής πολιτι-
κής. 
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Συνεπώς, µε τα αποτελέσµατα αυτά, τα οποία διαχέονται σε
ποικίλους τοµείς της καθηµερινής ζωής πολιτών και επιχειρή-
σεων, τηλεπικοινωνίες, πλοήγηση κλπ. οι προκείµενες νοµοθετι-
κές ρυθµίσεις, µε την ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας στον
διαστηµικό και δορυφορικό τοµέα αναµένεται να συµβάλουν στη
δηµιουργία ευνοϊκότερου πλαισίου για την τόνωση της αγοράς,
γεγονός που επιφέρει θετικές συνέπειες για την εθνική οικονοµία. 

Πριν κλείσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ανα-
φερθώ στις λοιπές διατάξεις που αναφέρονται στην Εθνική Επι-
τροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων και την ΕΡΤ. Προ-
σπαθούµε µε τις διατάξεις αυτές να καλύψουµε τα κενά που
άφησε ο ιδιοκτήτης της αναδόχου εταιρείας για την ανάπτυξη
των δικτύων της τηλεόρασης –είναι γνωστή η υπόθεση µε τον
χάρτη συχνοτήτων- να δώσουµε τηλεόραση στις «λευκές» περιο-
χές, αυτές που η ανάδοχος εταιρεία µε τους εκατόν πενήντα εγ-
κατεστηµένους αναµεταδότες, αντί των διακοσίων πενήντα έξι
που είχε υποχρέωση -και ανέφερε η µελέτη- άφησε εκτός ελεύ-
θερης και δωρεάν ενηµέρωσης και ψυχαγωγίας, µε την ανοχή
των προηγούµενων κυβερνήσεων. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θέλω να υπενθυµίσω ότι οι αρχικές κατευθυντήριες γραµµές της
πολιτικής του νεοσύστατου τότε Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτι-
κής στον τοµέα του διαστήµατος λοιδορήθηκαν µε σκαιό πολλές
φορές τρόπο, τόσο µέσα στη Βουλή, όσο και από συγκεκριµένη
µερίδα των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. 

Η σηµερινή συζήτηση, λοιπόν, και η συζήτηση που προηγή-
θηκε στις επιτροπές και η συµφωνία των αρµόδιων φορέων για
την αναγκαιότητα της ίδρυσης του Ελληνικού Οργανισµού Δια-
στήµατος πιστεύω ότι πρέπει να µας οδηγήσει όλους σε µια δια-
δικασία να το ψηφίσουµε, ώστε να µπορέσουµε επιτέλους σαν
χώρα να έχουµε έναν σύγχρονο Ελληνικό Διαστηµικό Οργανι-
σµό, ο οποίος θα είναι προς το συµφέρον της πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καραναστάση. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων κ. Παπαχριστόπουλος, για δώδεκα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Όταν πριν από πενήντα χρόνια περίπου ο Βιντ Σερφ, ένας Αµε-
ρικανός, ένωνε οκτώ ογκώδεις υπολογιστές στο Μέριλαντ και
λίγο αργότερα ο αείµνηστος Μιχάλης Δερτούζος από την Άνδρο
και έπειτα ο Νικ Νεγρεπόντε, που ζει ακόµα και πάει στην Πάτµο
και αυτός κάθε χρόνο, εξασφάλιζαν τον δηµόσιο χαρακτήρα του
διαδικτύου και έβαζαν τις βάσεις για την ηλεκτρονική, την ψη-
φιακή εποχή, κάποιοι χλεύαζαν. Δεν καταλάβαιναν τι ακριβώς γι-
νόταν. 

Χρειάστηκε να περάσουν κάποιες δεκαετίες, για να καταλά-
βουµε όλοι εµείς ότι έγινε µια επανάσταση. Με όλον τον σεβασµό
σε όλες τις επαναστάσεις, -διότι όλες οι επαναστάσεις είχαν κά-
ποιο νόηµα- πιστεύω ότι η επανάσταση της τεχνολογίας και κυ-
ρίως η πληροφορική επανάσταση έκανε τις υπόλοιπες να φαίνο-
νται σαν παιδικά παιχνίδια. 

Μάλιστα, θέλω να θυµίσω στους πιο παλιούς -ο Υπουργός κ.
Μπαλάφας είµαι σίγουρος ότι θα το ξέρει αυτό- ότι στην αρχή
της Βιοµηχανικής Επανάστασης, στις αρχές του 20ου αιώνα, κά-
ποιοι «προοδευτικοί» έµπαιναν µέσα στα εργοστάσια και έσπα-
γαν τα µηχανήµατα. Ήταν οι Λουδίτες, για όσους θυµούνται, που
πραγµατικά νόµιζαν ότι θα χάσουν θέσεις εργασίας και κατέ-
στρεφαν τα µηχανήµατα µε πάθος. Ανησυχούσαν για το τι γινό-
ταν και για το αν θα έχαναν τις δουλειές τους. Αυτά πέρασαν,
βέβαια.

Η Βιοµηχανική Επανάσταση έφυγε και είµαστε τώρα σε ένα
άλλο στάδιο, που η τεχνολογία έχει κάνει απίστευτα άλµατα. Εγώ
δεν έχω να πω πολλά γι’ αυτό το νοµοσχέδιο. Πιστεύω ότι δεν
εµπόδιζε κανείς τους προηγούµενους, και Υπουργείο να ιδρύ-
σουν, και ό,τι έχει σχέση µε τις νέες τεχνολογίες να το έχουν
προωθήσει. Οι άλλοι έχουν ξεκινήσει εδώ και τρεις δεκαετίες.

Έχω ζήσει στη Δανία και στην Ολλανδία, όπου αυτές οι χώρες
έκαναν εδώ και είκοσι-εικοσιπέντε χρόνια αυτά που εµείς φέρ-

νουµε τώρα.
Εδώ γεννιέται ένα ερώτηµα, γιατί ακούω σκληρή κριτική από

κάποιες παρατάξεις -και δεν αναφέροµαι στο ΚΚΕ, που το σέβο-
µαι πάντα- που υποτίθεται ότι είναι Ευρωπαίοι, προηγµένοι:
Ποιος τους εµπόδιζε; Αυτά που σήµερα φέρνει εδώ ο Υπουργός
είναι κατακτήσεις δεκαετιών για κάποιους άλλους στην Ευρώπη.
Να µην ξύνουµε πληγές. Πιστεύω ότι είναι το λιγότερο που µπο-
ρούµε να κάνουµε. Νοµίζω ότι όποιος είναι καλοπροαίρετος σε
αυτήν την Αίθουσα, δεν έχει κανέναν λόγο να έχει καµµία αντίρ-
ρηση γι’ αυτό το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Λυπάµαι που το λέω,
αλλά κάποιοι ίσως δεν καταλαβαίνουν τι ακριβώς είναι αυτό. Δεν
το έχουν καταλάβει.

Κλείνω αυτήν την παρένθεση. Νοµίζω ότι δεν µπαίνει θέµα ότι
εµείς, ως Ανεξάρτητοι Έλληνες, είµαστε αναφανδόν υπέρ αυτής
της προόδου. Γιατί περί αυτού πρόκειται, είναι πρόοδος και τί-
ποτα περισσότερο, τίποτα λιγότερο.

Θέλω, όµως, να κάνω δυο σχόλια, άσχετα µε το νοµοσχέδιο.
Άκουσα, σχεδόν οργίλο τον κ. Βαρβιτσιώτη εδώ µε οργισµένο
ύφος να αναφέρεται στο µεταναστευτικό και να υποδεικνύει και
να κάνει και να φτιάνει. Άκουσα, επίσης, απόψεις ότι η Κυβέρ-
νηση δεν θα έπρεπε να µιλήσει µε τον Ερντογάν, αλλά να τον πε-
τάξει έξω, να του απαγορεύσει και την είσοδο. Είναι µερικοί
υπερπατριώτες, που κάνουν πολιτική από τα γραφεία τους. Θέλω
να τους θυµίσω, µε απλά ελληνικά, ότι κάποια στιγµή, έρχονταν
γύρω στις έξι µε επτά χιλιάδες πρόσφυγες και οικονοµικοί µετα-
νάστες. Στο έδαφός της η Τουρκία έχει πάνω από τριάµισι εκα-
τοµµύρια, πολλοί λένε ότι έχει αγγίξει και τα πέντε εκατοµµύρια,
το ίδιο και ο Λίβανος και η Ιορδανία. Για όσους δεν το ξέρουν και
κάθονται στο γραφείο και το παίζουν υπερπατριώτες, εάν το σκε-
φτούν λίγο, αν η Τουρκία θέλει να «τινάξει την µπάνκα στον
αέρα» –δεν θα το κάνει πιστεύουµε- µπορεί να το κάνει πολύ εύ-
κολα και πολύ απλά. 

Επειδή ακούω εύκολες κριτικές και για τον Πρωθυπουργό, που
δέχτηκε να µιλήσει, και για τον αρµόδιο Υπουργό κ. Γιάννη Μου-
ζάλα -που έχω την τύχη να τον γνωρίζω πάνω από τριάντα χρό-
νια, γιατί µαζί τρέχαµε σε αποστολές- θέλω να πω το εξής: Αυτήν
τη στιγµή που µιλάµε, έρχονται διακόσιες µε τριακόσιες ψυχές
την ηµέρα στα νησιά. Ακόµα και ένας, όµως, να ερχόταν, όχι δια-
κόσιοι ή τριακόσιοι, είναι 97% πεσµένες οι ροές, γιατί πράγµατι
από τις πέντε, έξι και επτά χιλιάδες φτάσαµε στους διακόσιους,
τριακόσιους. Όµως δεν παύει να είναι µια συνεχής πρόκληση,
που θέλει σωφροσύνη, σύνεση και πάνω από όλα, ικανότητα.

Το να πετάς κουβέντες στον αέρα είναι εύκολο. Είναι άλλο
όµως το να ξέρεις να χειρίζεσαι ένα τέτοιο θέµα, µε έναν τέτοιον
ηγέτη, όπως είναι ο Ερντογάν, που έχει κοντραριστεί µε όλον τον
πλανήτη σχεδόν -ακόµα και η Ρωσία και το Ιράν τον βλέπουν µε
µισό µάτι- που στη χώρα του από σαράντα εκατοµµύρια τουρί-
στες έχουν µείνει δέκα, που η λίρα του πέφτει, που έχει πληθω-
ρισµό, που η ανάπτυξή του από 6,5% έχει φτάσει στο 2%, και που
αυτό σηµαίνει ότι είναι αποµονωµένος. Όχι µόνο µιλάς µε αυτόν,
έχεις υποχρέωση να µιλήσεις. Και κάνει αγώνα αυτήν τη στιγµή
ο κ. Γιάννης Μουζάλας. Ο κ. Γιάννης Μουζάλας δεν κάνει προ-
σωπική πολιτική, αλλά εφαρµόζει την πολιτική της Κυβέρνησης.
Γιατί κάποιων τα µυαλά έχουν πάρει αέρα. 

Και όποιος είναι µάγκας -συγχωρήστε µου την έκφραση- ας
πάει να το κάνει αυτό που κάνει ο κ. Μουζάλας. Ας πάει να το
κάνει! Είναι συνέχεια στην κόψη του ξυραφιού, µπροστά. Και καλά
έκανε και πήγε στην Τουρκία και πιστεύω ότι κάτι καλό θα γίνει.

Στόχος µας είναι να µηδενιστούν οι ροές, να µην υπάρχει ούτε
µισή ροή. Αν καταφέρουµε και αυτούς που θα στείλουµε στα εν-
δότερα -είναι εδώ ο αρµόδιος Υπουργός και µπορεί να µας τα
πει και µε λεπτοµέρεια- τους στείλουµε µετά στην Τουρκία, θα
είναι ένα µεγάλο κατόρθωµα. Το περιµένουµε να το δούµε. Το
παλεύουµε, όµως. Κανείς δεν θριαµβολόγησε.

Θέλω να πω και κάτι άλλο και δεν θα καταχραστώ άλλο το
χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Διάβασα και εγώ τη δήλωση του Γιούν-
κερ. Κατ’ αρχήν, εγώ κουτσοµπολιά δεν κάνω σε αυτήν την Αί-
θουσα και έχω µάθει να είµαι ψύχραιµος. Προσωπικές αντεγκλή-
σεις, και είπα, είπες, και αυτά που είπε και ο κ. Λοβέρδος απαξιώ
να τα απαντήσω. Θα απαντήσω, όµως, στο σχόλιο που έκανε ο
Πρόεδρος της Επιτροπής, ο Γιούνκερ. 
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Θέλω να θυµίσω -και δεν έχω τίποτα προσωπικά µε τον Γιούν-
κερ, εγώ θα έλεγα ότι µας είναι συµπαθής και µας έχει βοηθή-
σει- τα εξής: Ο Πάνος Καµµένος, ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας,
έχει βοηθήσει τους πρόσφυγες και τους οικονοµικούς µετανά-
στες, όσο κανένας άλλος. Πιστεύω ότι θα σας το επιβεβαιώσει
και ο κ. Μπαλάφας, αν πάρει τον λόγο και ο ίδιος ο κ. Μουζάλας.
Δεν έχει ξαναγίνει, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας να παίρνει στην
πλάτη του το προσφυγικό θέµα. Είναι µπροστά και ο κ. Βίτσας.
Τώρα σας είδα, δεν σας είχα δει, κύριε Υπουργέ, συγγνώµη.
Πήρε στην πλάτη του το προσφυγικό θέµα. 

Γράφτηκε παγκόσµια ότι ο πάπας επαίνεσε την ελληνική Κυ-
βέρνηση. Είναι διάχυτη η ατµόσφαιρα σε όλους όσους παίζουν
σήµερα ρόλο στην Ευρωπαϊκή Ένωση είτε λέγεται Σουλτς, είτε
λέγεται Μακρόν, είτε λέγεται Αντόνιο Κόστα, είτε λέγεται Σεν-
τένο, είτε λέγεται Τζεντιλόνι, όλοι αυτοί ξέρουν ότι η χώρα αυτή
είναι δηµοκρατία. Είναι δηµοκρατία το τονίζω! 

Ένα µικρό λιθαράκι, για να µην λέω υπερβολές, έβαλε και ο
Πάνος Καµµένος. Ρωτήστε, να µάθετε. Εγώ ξέρω πού δίνουµε
τα χρήµατα, που παίρνουµε από τις δίκες. Όταν καταδικάστηκε
η εφηµερίδα « ΤΟ ΒΗΜΑ» και «ΤΑ ΝΕΑ», γιατί έλεγαν ότι είναι
φασίστες και διάφορα τέτοια, τα χρήµατα που επιδικάστηκαν τα
µοιράζουµε. Εγώ τα µοιράζω. 

Θα µπορούσα να πω πολλά, πώς βοηθήθηκαν τα hot spots,
πώς κάποια στιγµή που δεν είχαν κλείσει τα σύνορα βοήθησε ο
Πάνος Καµµένος. Ένα µεγάλο µπράβο γι’ αυτόν τον άνθρωπο
και λυπάµαι που το λέω, αλλά ο κ. Γιούνκερ θα έπρεπε να τα είχε
πληροφορηθεί αυτά πριν κάνει την δήλωσή του.

Δεν θέλω να πω περισσότερα. Ούτε θέλω να ρίξω λάδι στη
φωτιά. Νοµίζω, όµως, ότι πρέπει να είµαστε προσεκτικοί. 

Τι σχέση έχει ο Πάνος Καµµένος και οι Ανεξάρτητοι Έλληνες
µε τον Κουρτς και τον φίλο του; Ήδη, αυτήν τη στιγµή οργανώ-
νονται να κλείσουν τα σύνορα. Μιλάνε µε την Τσεχία. Μιλάνε µε
την Πολωνία. Μιλάνε µε τη Σλοβακία ή δεν ξέρω και εγώ µε ποια
άλλη χώρα, µε όλες τις χώρες του Βίσεγκραντ να κλείσουν τα
σύνορα να τελειώνει, γιατί είναι απαράδεκτη η δήλωση του
Τουσκ. Τι σχέση έχει; Καµµία. Λυπάµαι. Ήταν µια ατυχής δήλωση
του Γιούνκερ. Να µάθει, να πληροφορηθεί.

Σε ό,τι αφορά εµένα δε προσωπικά, είµαι Γραµµατέας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος. Δεν θα πω κουβέντα, γιατί δεν µπορώ να
µιλάω εγώ για τα προσωπικά µου. Ας µπει στον κόπο κάποιος να
κοιτάξει το βιογραφικό µου. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Παπαχριστόπουλο και για την οικονοµία στο χρόνο.

Έχουν ζητήσει να αναπτύξουν τις τροπολογίες τους τέσσερις
Υπουργοί. Αναφέροµαι στον κ. Τόσκα, στον κ. Μπαλάφα, στον κ.
Βίτσα και στον κ. Σταθάκη. 

Εάν δεν έχετε αντίρρηση, θα δώσουµε από τρία λεπτά στον
καθένα, για να αναπτύξει τις τροπολογίες. Θα ξεκινήσουµε µε
τον κ. Τόσκα, τον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για να
αναπτύξετε την τροπολογία που έχετε καταθέσει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ για την προτεραιότητα, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι τροπολογίες τις οποίες υπο-
στηρίζουµε σήµερα στο Σώµα αφορούν κάποιους εκσυγχρονι-
σµούς, κάποιες εναρµονίσεις µε το γενικότερο πλαίσιο που
υπάρχει και το υπόλοιπο προσωπικό. Αναφέροµαι στην τροπο-
λογία µε γενικό αριθµό 1396 και ειδικό 40, που αφορά το προ-
σωπικό ειδικών καθηκόντων του Πυροσβεστικού Σώµατος. Με
την τροπολογία δίνουµε τη δυνατότητα, εφόσον το επιθυµεί, να
παραµείνει στην ενεργό υπηρεσία έως δύο επιπλέον έτη µετά τη
συµπλήρωση του ορίου ηλικίας, όπως και το υπόλοιπο προσω-
πικό γενικών καθηκόντων του Πυροσβεστικού Σώµατος. Όπως
καταλαβαίνετε, υπήρχε µια όχι σωστή εναρµόνιση. Όταν λέµε
«ειδικών καθηκόντων» εννοούµε γιατρούς, νοµικούς, οικονοµο-
λόγους, µετεωρολόγους και άλλες τέτοιες ειδικότητες. Δίνουµε
αυτή τη δυνατότητα σε αυτούς τους ανθρώπους, όπως ισχύει
και για τα υπόλοιπα στελέχη γενικών καθηκόντων στο Πυροσβε-

στικό Σώµα. 
Το ίδιο θα ισχύει για τους πυρονόµους και τους αρχιπυροσβέ-

στες του Πυροσβεστικού Σώµατος. Δίνουµε τη δυνατότητα πα-
ραµονής στην ενεργό υπηρεσία µέχρι το εξηκοστό έτος της
ηλικίας τους, όπως γίνεται αντίστοιχα για τους ανθυπαστυνό-
µους και αρχιφύλακες της Ελληνικής Αστυνοµίας. Νοµίζω ότι
είναι ένας απόλυτα λογικός εκσυγχρονισµός.

Η δεύτερη τροπολογία αφορά τη λειτουργία της Εθνικής Υπη-
ρεσίας Πληροφοριών, όπου δίνεται η δυνατότητα στον διοικητική
και στους υποδιοικητές υπηρεσίας να µεταβιβάζουν µέρος των
αρµοδιοτήτων τους και να εξουσιοδοτούν ιεραρχικά υφιστάµενό
τους όργανο να υπογράφει µε εντολή τους πράξεις και άλλα θέ-
µατα της αρµοδιότητας τους, µε έγκριση του Υπουργού Εσωτε-
ρικών. Το δεύτερο είναι ότι δίνεται η δυνατότητα σε υπαλλήλους
που απολύθηκαν από 1-7-2017, αυτοδικαίως από την ΕΥΠ, να
επανέλθουν, µε αίτησή τους, στην υπηρεσία. Αυτό αφορά κυρίως
τεχνικό προσωπικό, από το οποίο αποστερήθηκε η υπηρεσία και
ξέρετε πόσο δύσκολο είναι να αναπληρωθεί. 

Η τρίτη τροπολογία αφορά τη ΓΔΟΕΣ, τη Γενική Διεύθυνση Οι-
κονοµικών και Επιτελικού Σχεδιασµού του Υπουργείου Εσωτερι-
κών, στην οποία ζητάµε µια παράταση. Με την τροπολογία προ-
τείνουµε παράταση λειτουργίας ενός έτους, προκειµένου να
εναρµονιστεί το νοµικό πλαίσιο, να εναρµονιστούν οι υπάρχου-
σες δοµές και να µπορέσει να γίνει πιο σωστή η λειτουργία της. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε το κύ-

ριο Υπουργό. 
Τον λόγο έχει για τρία λεπτά ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Άµυνας κ. Δηµήτριος Βίτσας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 3389 και ειδικό αριθµό 33

αφορά το εξής ζήτηµα: Αυτή τη στιγµή υπάρχουν τριάντα εννέα
συµβασιούχοι στα στρατιωτικά νοσοκοµεία. Οι συµβασιούχοι
είναι εργοθεραπευτές, λογοθεραπευτές, ραδιολόγοι, ακτινολό-
γοι, ακτινοφυσικοί, τέτοιες ειδικότητες δηλαδή, οι οποίοι έχουν
προσληφθεί µε το ν.4211 του 2013 για έναν χρόνο που δεν ανα-
νεώνεται. Και από αυτούς, µε βάση τι µας έχουν στείλει τα γενικά
επιτελεία και τα νοσοκοµεία, θέλουµε να κάνουµε παράταση
στους είκοσι τρεις. Διότι από τους τριάντα εννέα οι δεκαέξι θα
ολοκληρώσουν, όταν είναι να ολοκληρώσουν, τη θητεία τους και
θα προσληφθούν πάλι µε σύµβαση -η δυνατότητα µας είναι-
άλλοι είκοσι δύο. Όµως, θα είναι καινούργιοι κατά κύριο λόγο.
Άρα, η τροπολογία αυτό κάνει, παρατείνει γι’ αυτούς τους είκοσι
τρεις τη θητεία µέχρι 31-12-2018.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να κάνω µια
ερώτηση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε Μα-
νιάτη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε. Επειδή
εµείς θα στηρίξουµε την τροπολογία, θέλω να επιβεβαιώσουµε
ότι δεν πρόκειται για φωτογραφική διάταξη, δηλαδή για ένα-δύο
άτοµα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Όχι είναι είκοσι τρεις από τους τριάντα εννέα. 

Και όσο για τους άλλους δεκαέξι, δεν θα ανανεωθεί -γιατί κά-
ποιοι λήγουν εντός του 2016- γιατί έχουν αντικατασταθεί ήδη ή
πρόκειται να αντικατασταθούν από µόνιµο προσωπικό, κατά
κύριο λόγο των σχολών. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Σταθάκη, συγ-

γνώµη, αλλά θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υφυπουργό Μετα-
ναστευτικής Πολιτικής κ. Μπαλάφα για τρία λεπτά.  

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Μεταναστευτικής Πο-
λιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ουσιαστικά µία προτει-
νόµενη τροπολογία, που έχει ορισµένες επιµέρους ρυθµίσεις, µε
την οποία αλλάζουν ορισµένες διατάξεις της ισχύουσας νοµοθε-
σίας του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής. Κυρίως αφορά
παρατάσεις προθεσµιών ισχύος διαφόρων επιµέρους ρυθµίσεων. 

Επειδή πραγµατικά, δεν είναι ό,τι το καλύτερο να φέρνεις τρο-
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πολογίες, θα ήθελα να πω δύο λόγια, γιατί ακριβώς είναι ανα-
γκαίες αυτές οι τροπολογίες και γενικότερα ορισµένες φορές οι
τροπολογίες. 

Διαχειριζόµενοι και αντιµετωπίζοντας το προσφυγικό-µετανα-
στευτικό, τα χρόνια τούτα περάσαµε από διάφορες φάσεις: Από
την πρώτη φάση των τεράστιων ροών, από την επόµενη φάση
που κλείστηκαν τα βόρεια σύνορά µας και εξακολουθούν να είναι
κλειστά και συνοµολογήθηκε µεταξύ Ευρωπαϊκής Ένωσης και
Τουρκίας η κοινή σχετική συµφωνία και από εκεί και πέρα,
υπήρξε αδυναµία να φύγουν αυτοί οι άνθρωποι, που ήθελαν να
πάνε στην Κεντρική ή τη Βόρεια Ευρώπη και εγκλωβίστηκαν ή
παρέµειναν υποχρεωτικά στη χώρα µας. Και βρισκόµαστε, θα
έλεγα σχηµατικά, σε µία τρίτη φάση, µε πολύ σηµαντικά προβλή-
µατα, µε αυξοµείωση των ροών. Τους προηγούµενους µήνες εί-
χαµε πολύ µεγάλη και δύσκολα διαχειρίσιµη αύξηση των ροών. 

Τα προβλήµατα γενικώς, που αντιµετωπίζουµε αυτά τα χρόνια
και σε αυτή τη φάση είναι προβλήµατα δύσκολα και πρωτό-
γνωρα. Προσπαθούµε πάντα, αυτά τα προβλήµατα να τα αντιµε-
τωπίζουµε, κρατώντας µία ισορροπία ανάµεσα στα δεδοµένα των
Ελλήνων πολιτών, ανάµεσα στα συµφέροντά τους ή και τις δυ-
σκολίες, που οι Έλληνες πολίτες περνούν, και φυσικά, σε µία
υποχρέωση, που έχει η χώρα µας, µε τη βοήθεια της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, µε τη βοήθεια διεθνών οργανισµών, να αντιµετωπίζει
µε αλληλεγγύη και µε τη λογική του ελληνικού πολιτισµού και τις
παραδόσεις του ελληνικού λαού τα ζητήµατα αυτά. Υπάρχει µία
ισορροπία. Τη φροντίζουµε πάντα ανάµεσα στις δύο αυτές κα-
τευθύνσεις. 

Είπα για την τροπολογία και τις επιµέρους διατάξεις. Με αυτές
τις διατάξεις, που αλλάζουν κάποια πράγµατα, θα συνεχίσουν να
λειτουργούν και να προσφέρονται οι παρεχόµενες προς τους αι-
τούντες διεθνούς προστασίας υπηρεσίες. 

Με τις δύο πρώτες διατάξεις παρατείνεται η κατά παρέκκλιση
της κείµενης νοµοθεσίας δυνατότητα σύναψης δηµοσίων συµ-
βάσεων ανάµεσα στους εµπλεκόµενους φορείς, είτε αυτά είναι
Υπουργεία -όχι µόνο το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής-
είτε είναι νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, είτε είναι οι Οργα-
νισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης, για την κάλυψη επειγουσών και
έκτακτων αναγκών που αφορούν τη στέγαση, τη σίτιση ή την ια-
τροφαρµακευτική περίθαλψη. 

Επίσης, στη δεύτερη διάταξη από τις τέσσερις προβλέπεται,
κατά παρέκκλιση της κείµενης νοµοθεσίας, απόσπαση είτε προ-
σωπικού του δηµοσίου ή του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα ή η
πρόσληψη έκτακτου επί συµβάσει προσωπικού για την κάλυψη
πάλι αναγκών που προκύπτουν από τη διαχείριση των προσφυ-
γικών και µεταναστευτικών ροών. 

Είναι σκόπιµο να έχουµε υπ’ όψιν µας ότι οι ανάγκες στο ζή-
τηµα του προσφυγικού - µεταναστευτικού είναι ανάγκες µετα-
βαλλόµενες και πολλές φορές υπάρχει αδυναµία να τις προ-
βλέψεις, δηλαδή το αν θα χαλάσουν αύριο οι σχέσεις Μέρκελ -
Ερντογάν, αν θα πέσει σήµερα ή αύριο η Μοσούλη ή η Ράκα και
θα έχει επιπτώσεις στα κύµατα των προσφύγων ή αν θα προκύ-
ψουν προβλήµατα στα στρατόπεδα µε εκατοντάδες χιλιάδες, αν
όχι εκατοµµύρια, πρόσφυγες στον Λίβανο, την Ιορδανία ή την
Τουρκία, αυτό επηρεάζει άµεσα και δύσκολα είναι προβλέψιµες
αυτές οι αλλαγές. 

Η τρίτη διάταξη είναι αυτή µε την οποία παρατείνεται –ο Υ-
πουργός Εσωτερικών µας βοηθά αποφασιστικά το διάστηµα
αυτό- ο χρόνος διοικητικής υποστήριξης από το Υπουργείο Εσω-
τερικών. 

Γιατί καλό είναι να φτιάχνεις ένα Υπουργείο και καλώς το φτιά-
ξαµε το καινούργιο Υπουργείο, αλλά από τη στιγµή της σύστα-
σης στα χαρτιά, µέχρι την ουσιαστική συγκρότησή του είναι ένα
διάστηµα µε τροµερές δυσκολίες. Αν, δε, σε αυτά προσθέσεις
την υποστελέχωση και την έλλειψη ορισµένες φορές και της τε-
χνογνωσίας από το προσωπικό µας, καταλαβαίνετε ότι η βοήθεια
ενός πεπειραµένου Υπουργείου, όπως είναι το Υπουργείο Εσω-
τερικών, χρειαζόταν το προηγούµενο διάστηµα και χρειάζεται να
επεκταθεί χρονικά και µέχρι τέλος του χρόνου που µας έρχεται,
δηλαδή µέχρι το τέλος του 2018. 

Τέλος, υπάρχει κάποια διόρθωση ως προς τις προµήθειες, που
είναι άνευ ιδιαίτερης σηµασίας.  

Εν κατακλείδι να συµπληρώσω, ότι δεν προκαλείται απ’ όσα
ανέφερα ουδεµία πρόσθετη δαπάνη είτε στον προϋπολογισµό
είτε σε άλλο χρηµατοδοτικό εργαλείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Υπουργό. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Σταθάκης, για τρία λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, είχαµε προαναγγεί-
λει τρία θέµατα που αφορούν την κοινωνική πολιτική στο θέµα
της ενέργειας. 

Το ένα ήταν η διόρθωση των ΥΚΩ. Υπενθυµίζω ότι πέρυσι τον
χειµώνα αρκετοί καταναλωτές, ενώ δεν άλλαξε η τιµή του ρεύ-
µατος –δεν έχει αλλάξει από το 2015 έως το 2017 ποτέ- είδαν
αυξηµένους λογαριασµούς, κυρίως, εξαιτίας του γεγονότος ότι
µε τον τρόπο που υπολογίζονταν οι ΥΚΩ -που είναι µία σκάλα
απότοµη, έτσι υπολογίζονταν- άλλαζαν κλίµακα. Και αν είχατε κα-
τανάλωση 1599 µονάδες πληρώνατε ΥΚΩ µε µια συγκεκριµένη
τιµή, εάν είχατε 1601 πληρώνατε όλες τις ΥΚΩ µε τη νέα τιµή,
που είναι στη νέα σκάλα.   

Η πρώτη τροπολογία που φέρνουµε σήµερα, η οποία είναι
προϊόν εισήγησης της ΡΑΕ και εκτενούς επεξεργασίας, εξοµα-
λύνει αυτό το θέµα. Τι κάνει ουσιαστικά; Πρώτον, το νοικοκυριό
που περνάει τις 1600 µονάδες, πλέον, θα πληρώνει το επιπρό-
σθετο 1600 έως 1700 µε µία τιµή. Οι 1600 µονάδες θα µένουν µε
την τιµή που έχουν. Όταν περνάει τις 2000 έως και 2500, αλλάζει
σκαλοπάτι. Θα έχουν τιµολογηθεί τα προηγούµενα σκαλοπάτια.
Άρα γίνεται µία ευθεία ουσιαστικά, µε µια κλίση. Εξοµαλύνεται
αυτό. Συνεπώς λύνεται αυτό το θέµα. 

Ουσιαστικά, τι αλλαγές κάνουµε; Υπήρχαν τέσσερις κλίµακες
και τις κάνουµε τρεις. Δεύτερον, σε κάθε κλίµακα η ενέργεια που
καταναλώνεις τιµολογείται και µετά η επόµενη, η εξτρά, τιµολο-
γείται µε νέες χρεώσεις. Το µεγάλο όφελος θα είναι στα νοικο-
κυριά µε µονάδες ανάµεσα στις 1600 έως 2500 kWh την τε-
τραµηνία, που είναι η µεγάλη πλειοψηφία των νοικοκυριών. Εκεί
θα υπάρξει όφελος πολύ ορατό και γι’ αυτό νοµίζω ότι αυτή είναι
µία αλλαγή που έπρεπε να γίνει και γίνεται µε τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο. 

Επίσης, από φέτος, όσον αφορά τις ΥΚΩ, συµβάλλει ο προ-
ϋπολογισµός προκειµένου να αποφύγουµε οποιαδήποτε αύξηση
στην τιµή του ρεύµατος. Άρα ξεχρεώσαµε τα 360 εκατοµµύρια
από το παρελθόν, από το 2012 έως το 2016, πληρώσαµε το 2017
και ο προϋπολογισµός θα έχει έναν προγραµµατισµό και το 2018
και το 2019 και το 2020, όταν και ελπίζουµε να αποκλιµακωθούν
οι ΥΚΩ. 

Δεύτερη διάσταση στη συγκεκριµένη τροπολογία είναι ότι ο
ΔΕΔΔΗΕ καθίσταται µοναδικός διαχειριστής του λογαριασµού.
Μέχρι τώρα ήταν ΑΔΜΗΕ-ΔΕΔΔΗΕ. Τώρα µεταφέρονται όλα σε
έναν διαχειριστή, στο ΛΑΓΗΕ. Αυτή είναι η τροπολογία 1409/
44/19-12-2017.

Η δεύτερη τροπολογία µε κοινωνικό πρόσηµο είναι η εξής:
Έχουµε υποσχεθεί αλλαγή του κοινωνικού τιµολογίου για να εν-
τοπίσουµε και να βοηθήσουµε ακόµα περισσότερο -αντί να
έχουν, δηλαδή, 30% έκπτωση να έχουν 60%-70%- τα πολύ φτωχά
νοικοκυριά, αυτά που παίρνουν επίδοµα αλληλεγγύης. Αυτή η
µεταρρύθµιση θέλει υπουργική απόφαση και θα βγει εντός των
ηµερών.

Εντούτοις, µε βάση τα στοιχεία που παραλάβαµε πριν από λίγο
καιρό, χίλια ενενήντα δύο νοικοκυριά στη χώρα έχασαν το κοι-
νωνικό τιµολόγιο. Δεν µπορούν να το εξυπηρετούν. Αποκόπηκε
το ρεύµα, ενώ ήταν δικαιούχοι ΚΟΤ. Αυτή η εξέλιξη µας αναγκά-
ζει να φέρουµε µια δεύτερη τροπολογία. Ουσιαστικά από το πλε-
όνασµα που πάει για το κοινωνικό µέρισµα πήραµε 10 εκατοµ-
µύρια από τον προϋπολογισµό. Εντός του 2017 ανοίγουµε έναν
λογαριασµό στον ΔΕΔΔΗΕ. Αυτά τα νοικοκυριά που έχασαν το
ΚΟΤ θα προσφύγουν σε αυτό το ταµείο. Θα επανασυνδεθούν.
Θα πληρώσει δηλαδή το δηµόσιο το κόστος επανασύνδεσης και
ό,τι άλλο χρειάζεται –µπορεί και ένα µέρος του λογαριασµού- για
να ξαναµπούν στο κοινωνικό τιµολόγιο. Άρα µε αυτόν τον τρόπο
να αποκλειστεί οποιοδήποτε φαινόµενο, οποιαδήποτε περίπτωση
ένα φτωχό νοικοκυριό να χάσει το ρεύµα και να βιώσει την κατά-
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σταση µε τα κεριά και οτιδήποτε άλλο.
Η δεύτερη τροπολογία, λοιπόν, µε αριθµό 1385 -που είναι η

σύσταση αυτού του ειδικού λογαριασµού του ΔΕΔΔΗΕ- θα βγει
µε υπουργική απόφαση για το πώς θα γίνει αυτό και ποια θα είναι
η επιτροπή που θα αξιολογήσει τις αιτήσεις. Στόχος της είναι τα
χίλια ενενήντα δύο νοικοκυριά, που βγήκαν από το ΚΟΤ, να µπο-
ρέσουν µέσα από µια διαδικασία να επανασυνδεθούν. Υπολογί-
ζουµε ότι τα 10 εκατοµµύρια –το χρέος αυτών των νοικοκυριών
είναι 13 εκατοµµύρια- είναι υπεραρκετά για να επανασυνδεθούν.

Θα περάσω πολύ γρήγορα τις άλλες τροπολογίες. Η τροπο-
λογία µε αριθµό 1388/32/15-12-2017 είναι το γνωστό θέµα µε το
τέλος ταφής. Το τέλος ταφής θα το πλήρωναν επιχειρήσεις που
δεν ανακύκλωναν. Δεν έχουν δηµιουργηθεί, όµως, και τα περιφε-
ρειακά και τοπικά σχέδια διαχείρισης των σκουπιδιών. Οπότε δί-
νεται µία ακόµα παράταση όπως γίνεται εδώ και δύο, τρία χρόνια.

Η τροπολογία 1394/38 είναι για τους είκοσι οκτώ υφιστάµε-
νους Φορείς Διαχείρισης Προστατευµένων Περιοχών. Δίνεται δί-
µηνη παράταση για τους εργαζόµενους. Είναι έτοιµος ο νόµος.
Θα έρθει ο νόµος για τους φορείς και για τους εργαζόµενους και
για όλα µέσα στο επόµενο δίµηνο.

Και η τελευταία τροπολογία 1376/25 αφορά την παράταση
προσωρινής άδειας λειτουργίας οριζόντια των µονάδων ηλε-
κτροπαραγωγής της ΔΕΗ. Δίνουµε παράταση για το σύνολο των
µονάδων. Υπενθυµίζω ότι η ΔΕΗ έχει υποβάλει τους φακέλους.
Άρα είναι καθυστέρηση που προκύπτει από τη δική µας πλευρά,
για να µην αδικήσω τη ΔΕΗ. Και προτείνεται να υπάρξει διετής
παράταση έως ότου αξιολογηθούν πλήρως και οι περιβαλλοντι-
κές µελέτες και όλα τα άλλα που προβλέπονται από το νόµο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εδώ είναι ο Υπουργός. 
Τον λόγο έχει ο κ. Σκρέκας. Συγγνώµη, κύριε Μανιάτη, δεν σας

είδα.
Ορίστε, κύριε Σκρέκα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εάν είναι εύκολο

να έχουµε µία µονόλεπτη τοποθέτηση για να εκφράσουµε κάποια
ερωτήµατα. Αφού είναι εδώ ο Υπουργός, να µας απαντήσει για
να αποφασίσουµε και πώς θα κινηθούµε σε ό,τι αφορά την ψήφο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για ένα λεπτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, ακούσαµε αυτά
που είπατε για τις ΥΚΩ, τις Υπηρεσίες Κοινής Ωφέλειας.

Τι θα θέλαµε για να µπορέσουµε πραγµατικά να αποφασί-
σουµε εάν θα το στηρίξουµε ή όχι; Φαίνεται ότι είναι σε ένα καλό
δρόµο, γιατί προσπαθείτε να οµαλοποιήσετε και να εξορθολογί-
σετε τον τρόπο µε τον οποίο επιµερίζεται αυτή η επιβάρυνση των
ΥΚΩ στους λογαριασµούς ηλεκτρικού ρεύµατος. 

Μέχρι τις 1600 kWh η χρέωση παραµένει η ίδια και την αυξά-
νετε λίγο. Από 11 ευρώ που θα πλήρωνε κάποιος ο οποίος θα κα-
τανάλωνε ακριβώς 1600 kWh, θα πληρώσει 11,18 ευρώ, δηλαδή,
0,18 λεπτά παραπάνω.

Στις 1800 kWh θα πληρώσει λιγότερα. Στις 2000 kWh, όµως,
προηγουµένως θα πλήρωνε –απ’ ότι υπολογίζουµε- 30 ευρώ, ενώ
σήµερα θα πληρώσει 31 ευρώ.

Άρα θα σας πω τι θα θέλαµε εµείς για να µπορούµε να κρί-
νουµε και να αποφασίσουµε για την πρόθεση ψήφου.

Όσον αφορά συνολικά το ποσό των Υπηρεσιών Κοινής Ωφέ-
λειας που θα συλλέξετε -ας θεωρήσουµε ότι την περσινή και τη
φετινή χρονιά η κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας θα είναι η ίδια
και µε τον ίδιο τρόπο, µε το ίδιο pattern να το πω έτσι- εσείς ως
λογαριασµός και ως κράτος θα έχετε τα ίδια χρήµατα σε από-
λυτο νούµερο, λιγότερα ή περισσότερα; 

Γιατί; Διότι οι ΥΚΩ, όπως ξέρετε, είχαν προσδιοριστεί µε τιµές
πετρελαίου στο βαρέλι πολύ υψηλότερες απ’ ό,τι είναι σήµερα,
και αυτό που θα περίµενε κανείς είναι µειωθούν σηµαντικά οι
ΥΚΩ ως επιβαρύνσεις στον λογαριασµό ηλεκτρικού ρεύµατος. 

Άρα θέλουµε µία ξεκάθαρη απάντηση για το αν τελικά την επό-
µενη χρονιά -αν έχουµε την ίδια κατανάλωση ηλεκτρικής ενέρ-

γειας και µε τον ίδιο τρόπο- θα συλλέξετε περισσότερα ή λιγό-
τερα χρήµατα, για να µπορέσουµε να αποφασίσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να συνεχίσω επί της

ίδιας τροπολογίας για να απαντήσει ο κύριος Υπουργός;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε Μα-

νιάτη, έχετε κι εσείς τον λόγο για ένα λεπτό. Θα απαντήσει επί
του συνόλου ο Υπουργός. Παρακαλώ, όµως, να µην παρεκκλί-
νουµε άλλο, γιατί περιµένει υποµονετικά η κ. Αραµπατζή και την
ευχαριστώ πολύ για την υποµονή της.

Να σας ενηµερώσω, όµως, πώς θα προχωρήσουµε. Θα προ-
ηγηθούν δύο οµιλητές από τη λίστα, γιατί περιµένουν υποµονε-
τικά να µιλήσουν και έχουν παρεµβληθεί και οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι και οι Υπουργοί και αµέσως µετά όσοι Υπουργοί
είναι εδώ, θα µπουν στη διαδικασία να αναπτύξουν τις τροπολο-
γίες τους.

Παρακαλώ, κύριε Μανιάτη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θέλω να ρωτήσω και

για τα ΥΚΩ και για τη ΔΕΗ.
Κατ’ αρχάς για τη ΔΕΗ θέλω να γίνει απολύτως σαφές από την

πλευρά σας και να γίνει κατανοητό και στο Σώµα, σε όλους τους
συναδέλφους, το εξής: Αυτήν τη στιγµή µας προτείνετε µε την
τροπολογία σας να παραταθεί η άδεια λειτουργίας όλων των λι-
γνιτικών µονάδων της ΔΕΗ, διότι αν δεν παραταθεί -θέλω να µε
διορθώσετε όπου κάνω λάθος- αν κατάλαβα καλά την τροπολο-
γία, θα πρέπει να κλείσουν γιατί θα λειτουργούν παράνοµα.

Δεύτερον, αντιλαµβάνοµαι ότι η ΔΕΗ έκανε σωστά τη δουλειά
της και απλώς οι υπηρεσίες του Υπουργείου -που συµβαίνει πολ-
λές φορές- δεν προχώρησαν στον κατάλληλο χρόνο.

Κάνω τις ερωτήσεις αυτές, γιατί δεν θα πρέπει η τροπολογία
αυτή να αντιµετωπιστεί µε τη γνωστή περιβαλλοντική διάσταση
που όλοι θέλαµε. Όλοι θα θέλαµε να είµαστε σε µια χώρα που
έχει πράσινη ενέργεια, φιλοπεριβαλλοντική ενέργεια κ.λπ..
Θεωρώ, λοιπόν, χρήσιµο για το Σώµα να τεκµηριώσετε εσείς από
την πλευρά σας λίγο πιο εκτεταµένα το γιατί εάν δεν υπερψηφι-
στεί αυτή η τροπολογία, θα υπάρχει κάποιο µείζον θέµα, επειδή
είναι θέµατα περιβαλλοντικά κ.ο.κ..

Τώρα σε σχέση µε τις ΥΚΩ, θέλω να ρωτήσω το εξής: Το 2015
η ΔΕΗ ανακοίνωσε ότι είχε εξοικονόµηση κονδυλίων 380 εκατοµ-
µύρια ευρώ λόγω της µειωµένης τιµής πετρελαίου. Κάνω, λοιπόν,
τον εύλογο υπολογισµό 380 το 2015, 380 το 2016 και 380 το 2017
-πάντα µε αναφορά τις τιµές πετρελαίου του 2014- και η ερώ-
τησή µου είναι η εξής: Στο διάστηµα αυτό, µε αυτό το αθροιστικό
όφελος της ΔΕΗ, δεν θα έπρεπε να έχουν µειωθεί τα ΥΚΩ; Και
γιατί δεν έχουν µειωθεί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μανιάτη, έχετε
ξεφύγει του χρόνου. Ήδη µιλάτε δύο λεπτά. Τον έχω ανανεώσει.
Παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αν θέλετε, µπορώ να διακόψω, κύριε
Πρόεδρε. Δεν έχω κανένα πρόβληµα. Απλώς θεωρώ ότι είναι
χρήσιµο για τους πολίτες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Το λέω, διότι έχουµε
ξεφύγει της διαδικασίας. Το ξέρετε. Απλά, αν θέλετε, να συντο-
µεύσετε για να το κλείσουµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Το δεύτερο είναι το εξής: Η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα ανακοίνωσε µόλις χθες ότι οι τιµές πετρελαίου
θα ανέβουν ξανά στο επόµενο χρονικό διάστηµα. Αυτό έχει λη-
φθεί υπόψη στη γνωµοδότηση της ΡΑΕ; 

Τρίτο -και τελευταίο- ερώτηµα: Προφανώς κάποιος θα πληρώ-
σει λιγότερα και κάποιος περισσότερα. Το ποιος θα πληρώσει λι-
γότερα και ποιος περισσότερα, το αντιλαµβανόµαστε. Θα πλη-
ρώσει λιγότερα αυτός που έχει τη χαµηλή κατανάλωση και πε-
ρισσότερα αυτός που έχει την υψηλή κατανάλωση. Τα ποσά αυτά
µπορείτε να µας τα δώσετε σε µία τάξη µεγέθους 50 ή 100 εκα-
τοµµυρίων; Γιατί φαντάζοµαι ότι προφανώς η ΡΑΕ, έχουσα κάνει
την εισήγηση, θα σας έχει πει και περίπου πόσα θα πληρώσει η
κάθε κατηγορία και πόσα θα γλιτώσει η κάθε κατηγορία. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα να κάνω και εγώ µία ερώτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Καραθανασό-
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πουλε, έχετε το δικαίωµα ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Να στηρίξετε τουλάχιστον µια τροπολογία! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Μέχρι τώρα, κύριοι

Υπουργοί, ήταν διαφορετική η χρέωση στην ηµερήσια και στη
νυχτερινή κατανάλωση για τις ΥΚΩ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Εξοµοιώνεται.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: ...και από 1η Ιανουαρίου
θα εξοµοιωθεί; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Εξοµοιώνεται.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Άρα θα αυξηθεί για τη
νυχτερινή κατανάλωση;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Θα µειωθεί η τιµή της νυχτερινής κατανάλωσης όσον
αφορά τα ΥΚΩ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Από τη στιγµή που
υπάρχει εξοµοίωση, εννοώ το πρωί µικρότερη; Ήταν µικρότερη
η νυχτερινή χρέωση πριν.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µια ερώ-
τηση. Αφορά και τα επαγγελµατικά τιµολόγια; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Μειώνεται. Πέφτει. 

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Κύριε Υπουργέ, αυτό αφορά και τα επαγγελ-
µατικά τιµολόγια της ΔΕΗ ή µόνο τα οικιακά;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Το σύνολο των τιµολογίων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, ας τε-
λειώσουµε µε τις ερωτήσεις. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Τα νοικοκυριά είναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, θέλετε
να τοποθετηθείτε επί του συνόλου για δύο-τρία λεπτά; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Κατ’ αρχάς, θα απαντήσω για τα ΥΚΩ. Δεν είναι δουλειά
κανενός να υπολογίζει τα ΥΚΩ. Τα ΥΚΩ τα υπολογίζει η ΡΑΕ. Και
τα υπολογίζει, παίρνοντας υπ’ όψιν της την τιµή του πετρελαίου
κ.λπ.. Αυτό τον υπολογισµό τον έκανε στο παρελθόν, για τα πέντε
χρόνια, όπως είπαµε. Και εκεί που η ΔΕΗ ζητούσε ένα συγκεκρι-
µένο ποσό, η ΡΑΕ είπε ένα άλλο ποσό, το οποίο αποδέχθηκε το
Υπουργείο. Άρα ο τρόπος υπολογισµού των ΥΚΩ είναι δουλειά
της ΡΑΕ. Πηγαίνει η ΔΕΗ και λέει: «Εµένα µου κόστισε τόσο η
µονάδα στην Κρήτη, τόσο η µονάδα στις Κυκλάδες, στη Ρόδο…
» κ.ο.κ. και η ΡΑΕ αποφαίνεται για το οριστικό ποσό των ΥΚΩ.

Εµείς επειδή -επαναλαµβάνω- από τώρα θεσµοθετήσαµε την
παρέµβαση και τον προϋπολογισµό στο θέµα των ΥΚΩ, µε βάση
τις προβλέψεις της ΡΑΕ -δηλαδή κατά τις προβλέψεις της ΡΑΕ,
τα ΥΚΩ είναι περίπου 700 εκατοµµύρια το χρόνο, η ΡΑΕ έχει
κάνει προβλέψεις για το 2018, για το 2019, για το 2020, παίρνον-
τας υπ’ όψιν τις προβλέψεις στις υποθέσεις εργασίας για τις
τιµές πετρελαίου- συµφωνήσαµε τα εξής: Πρώτον, µε βάση αυτά
τα νούµερα και τις χρεώσεις των ΥΚΩ που υπάρχουν σήµερα,
βγάζαµε ένα πλεόνασµα της τάξης των 30 εκατοµµυρίων ευρώ
για το 2018. Αυτό το πλεόνασµα για τα ΥΚΩ το µειώσαµε στα 10
εκατοµµύρια. Πάλι έχουµε µια ασφάλεια, αλλά τα 20 εκατοµµύ-
ρια είναι η βελτίωση που επιφέρουµε κυρίως στα νοικοκυριά
1.600 έως 2.500. 

Να σας πω το παράδειγµα των 2.001. Πλήρωναν 80 ευρώ επί
40. Με το νέο σύστηµα υπολογισµού 1.600 από 6,9 είναι κατά τι
-οριακά- µικρότερο, 400 επί 50 κ.λπ., θα πληρώσει δηλαδή 31.
Δηλαδή, το όφελος είναι περίπου 50 ευρώ από το νέο τρόπο υπο-
λογισµού για ένα νοικοκυριό που είναι 2.001. 

Για το νυχτερινό, όπως σας είπα, νοµίζω ότι εξοµοιώνεται προς
τα κάτω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-
ριο Υπουργό.

Η κ. Αραµπατζή έχει τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω και

εγώ µια ερώτηση στον Υπουργό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Έγιναν οι ερωτήσεις
στον Υπουργό, κύριε Αµυρά. Συγγνώµη, αλλά ξεφύγαµε της δια-
δικασίας πάρα πολύ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν µπορείτε, ανακοι-
νώστε τον κατάλογο των οµιλητών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα µιλήσουν τώρα η
κ. Αραµπατζή και ο κ. Αθανασίου. Μετά θα παρέµβουν οι υπόλοι-
ποι Υπουργοί για τις τροπολογίες τους. Ακολουθεί ο κ. Μιχελο-
γιαννάκης, ο κ. Λάππας, ο κ. Γεωργαντάς, ο κ. Μπουκώρος και η
κ. Βαγενά. Αυτοί είναι στη λίστα των οµιλητών. Παράλληλα, πι-
θανότατα να ζητήσει τον λόγο και ο κ. Καραθανασόπουλος, ως
Κοινοβουλευτικός, να παρέµβει. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω και εγώ τον λόγο ως
Κοινοβουλευτικός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Οι Κοινοβουλευτικοί
στο τέλος. Θέλετε να µιλήσετε τώρα; 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εννοείται ότι όλοι οι

Κοινοβουλευτικοί θα µιλήσουν. Απλά επειδή ζητήσετε να µιλή-
σετε τελευταία, γι’ αυτόν τον λόγο δεν έχω πει για σας, κυρία
Βάκη. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε εκτίµηση χρό-
νου ολοκλήρωσης της διαδικασίας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα κάνουµε την εκτί-
µηση του χρόνου κατά τη διάρκεια της οµιλίας της κ. Αραµπατζή
και θα σας πούµε αµέσως µετά.

Κυρία Αραµπατζή, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, να υποθέσω ότι όταν προσγειώνατε τις τρο-

πολογίες στο νοµοσχέδιο του κ. Παππά, σας είχε διαφύγει, προ-
φανώς, ότι η συνεδρίαση θα γίνει στην Αίθουσα της Γερουσίας
και όχι στην Ολοµέλεια. Και το λέω αυτό γιατί σε λίγο κινδυ-
νεύετε να µην χωράτε στα έδρανα για να έρθετε να τις υποστη-
ρίξετε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Έχει θέσεις και από κάτω.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε
αφορµή το έγγραφο που ενεχείρισε ο συνάδελφος της Νέας Δη-
µοκρατίας, ο κ. Μάνος Κόνσολας, του Προέδρου της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής προς τον Δήµαρχο της Κω, όπου βεβαίως απο-
δεικνύεται ότι η επιλογή της αύξησης του ΦΠΑ στα τριάντα δυο
νησιά της χώρας µας ήταν δική σας επιλογή, θα ήθελα να θυµίσω
στους συναδέλφους της Συµπολίτευσης ότι δική σας επιλογή
ήταν και η απόφασή σας να καταργήσετε τον Ειδικό Φόρο Κατα-
νάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο στη µοναδική χώρα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης -δική σας επιλογή, σύµφωνα µε τον κ. Πιέρ
Μοσκοβισί, για να µην ξεχνιόµαστε- που την ίδια στιγµή οφείλετε
ακόµα αυτή την τελευταία επιστροφή που θα έχουν τη δυνατό-
τητα να πάρουν οι αγρότες της χώρας από το 2015. 

Όπως επίσης και δική σας επιλογή ήταν, κυρίες και κύριοι της
Συγκυβέρνησης, η επιβολή του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης στο
κρασί. Ξέρετε, αυτή την οποία και ο Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης, αλλά κυρίως ο Πρωθυπουργός ανά τα χωριά και τας
ρύµας και βεβαίως και από το βήµα της Διεθνούς Εκθέσεως Θεσ-
σαλονίκης δεσµεύτηκε ότι θα καταργήσει εντός του 2017 και
χθες στον Προϋπολογισµό σας -τον οποίο περιχαρείς και χαµο-
γελαστοί υπερψηφίσατε- ψηφίσατε αυτόν τον Ειδικό Φόρο Κα-
τανάλωσης στο κρασί, δηλαδή να υπάρξουν 28 εκατοµµύρια
ευρώ προϋπολογισµένα στον Προϋπολογισµό του 2018.

Πηγαίνω τώρα στο νοµοσχέδιο. Θέλω να πω ότι βεβαίως και
αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία είναι µία κλασική ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
νοµοθετική πρωτοβουλία, γιατί βρίθει από βαθιές ιδεοληψίες, εµ-
µονή σε πρακτικές ξεπερασµένες από το παρελθόν, ενώ θα
έπρεπε να εµπνέει και να κινητοδοτεί µία νέα θεώρηση και στάση
της χώρας απέναντι στον σύγχρονο κόσµο. Στάση και θεώρηση,
που βεβαίως σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να γίνεται και να
σχεδιάζεται µε µικροκοµµατικές παρωπίδες και µε όρους υπουρ-
γικού συγκεντρωτισµού. Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
είµαι, φαντάζοµαι, η µόνη η οποία βαρέθηκε να διαβάζει κατά τη
διάρκεια ανάγνωσης του νοµοσχεδίου τη φράση: «ο Υπουργός
µπορεί να…». Πάνω από πενήντα φορές στο σύνολο του νοµοσχε-
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δίου υπάρχουν τελείως παρεµβατικές και αδιαφανείς αναφορές,
όπως «ο Υπουργός µπορεί να µεταβάλει τους ειδικούς όρους για
την αδειοδότηση, ο Υπουργός µπορεί να απορρίπτει την αίτηση,
ο Υπουργός µπορεί το τάδε, ο Υπουργός µπορεί το δείνα».

Είναι προφανές ότι στον κ. Παππά έχει µείνει ένα απωθηµένο,
αφού δεν κατάφερε να ελέγξει τους τηλεοπτικούς σταθµούς και
τον τρόπο αδειοδότησής τους. Πώς, αλλιώς, να εξηγήσει κανείς
ότι στο πρώτο κεφάλαιο, που αφορά στην αδειοδότηση των δια-
στηµικών δραστηριοτήτων, αποπειράσθε βεβαίως απροκάλυπτα
να ελέγξετε κάθε πτυχή του επιχειρηµατικού πλαισίου των δια-
στηµικών εφαρµογών; Κατά τα άλλα, υποτίθεται ότι στόχος της
αδειοδότησης των διαστηµικών δραστηριοτήτων είναι να ενθαρ-
ρύνετε την επιχειρηµατικότητα, µέσω του επενδυτικού επιχειρη-
µατικού ενδιαφέροντος στον τοµέα του διαστήµατος. Και ανα-
ρωτιέµαι, σε ποιο σύµπαν συµβαίνει αυτό, κύριε Υπουργέ; Πάλι
καλά, βεβαίως, που δεν µας φέρατε καµία έκθεση της Φλωρεν-
τίας και για αυτό το θέµα, όπου να επιβάλλονται µόνο τέσσερις
άδειες για διαστηµικές δραστηριότητες.

Η αδειοδότηση, λοιπόν, γίνεται από τον Υπουργό. Το πλαίσιο,
όµως, όσον αφορά τις απαιτήσεις του κράτους από τον υποψή-
φιο επενδυτή δεν είναι καθόλου σαφές. Η αναφορά για µεταβί-
βαση αδειοδοτηµένων διαστηµικών δραστηριοτήτων είναι επικίν-
δυνη, γιατί µπορεί να οδηγήσει σε εµπόριο διαστηµικών αδειών
και φυσικά, δεν µπορώ παρά να επισηµάνω το γεγονός ότι η προ-
τεινόµενη αδειοδοτική διαδικασία αποκλείει οποιαδήποτε εται-
ρεία start-up που θα ήθελε να έχει ως έδρα την Ελλάδα και να
επιχειρεί. Τόσο σας ενδιαφέρουν οι νέες καινοτοµίες, τόσο εν-
διαφέρεστε για τους νέους ανθρώπους, τόσο ενδιαφέρεστε να
ανακόψετε το brain drain!

Στο δεύτερο κεφάλαιο συστήνετε µία ανώνυµη εταιρεία και
προσπαθείτε να χωρέσετε σε αυτήν αρµοδιότητες, εξουσίες και
αντικείµενα, που πρέπει να ασκούνται από διαφορετικούς oργα-
νισµούς. Ξεχνάτε, προφανώς ή ακόµη χειρότερα, αποκρύπτετε
ότι µία ανώνυµη εταιρεία, πρώτον, δεν µπορεί να συντονίζει φο-
ρείς δηµοσίου τοµέα ή να διαµορφώνει την εθνική στρατηγική
και το σηµαντικότερο, δεν µπορεί να εκπροσωπεί την Ελλάδα
στην Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Διαστήµατος, καθώς εκεί εκπροσω-
πούνται τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή και άλλα
κράτη-µέλη. Στη µοναδική περίπτωση στα χρονικά της διακυβέρ-
νησής σας που προτάσσετε το ιδιωτικό πάνω από το δηµόσιο –
αποφάσισε η Κυβέρνηση να κάνει και κάτι ιδιωτικό- είναι δυ-
στυχώς η φορά που δεν επιτρέπεται να το κάνετε, αφού ο φο-
ρέας πρέπει εκ των πραγµάτων να είναι δηµόσιος.

Συγχαρητήρια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης,
για να µην αναφέρω βέβαια, ανάµεσα στα άλλα ζητήµατα, ότι
υπάρχει το ζήτηµα της νόθευσης του ανταγωνισµού, αφού κατά
το κοινώς λεγόµενο: «Γιάννης κερνάει και Γιάννης πίνει»!

Κύριε Υπουργέ, επειδή σας άκουσα στη συνεδρίαση της επι-
τροπής τόσο για αυτό το νοµοσχέδιο, όσο και για το προηγού-
µενο νοµοσχέδιο αρµοδιότητάς σας, για τα οφέλη της διαστη-
µικής πολιτικής στον αγροτικό τοµέα, στον εκσυγχρονισµό  και
στη µείωση του κόστους παραγωγής, θέµα για το οποίο βερµ-
πάλισαν και οι άλλοι Βουλευτές της Συγκυβέρνησης, ήθελα να
σας ρωτήσω πολύ καλόπιστα εάν έχετε έρθει τελευταία σε επι-
κοινωνία µε τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης, τον κ. Αποστό-
λου, για όλα αυτά. Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ, γιατί εάν είχατε
έρθει, θα γνωρίζατε -φαντάζοµαι- ότι το κατ’ εξοχήν πρόγραµµα
για όλα αυτά που ποµπωδώς εξαγγείλατε τόσο από το Βήµα της
Επιτροπής όσο βεβαίως και από ένα συνέδριο που σας άκουσα
στη Θεσσαλονίκη, δηλαδή τη γεωργία ακριβείας, την ευφυή γε-
ωργία, είτε το πολύτιµο για τη γνώση και την καινοτοµία µέτρο
του προγράµµατος αγροτικής ανάπτυξης, δυστυχώς σχολάζει
στα αζήτητα, λόγω της ανικανότητας της Κυβέρνησής σας φυ-
σικά τρία χρόνια από την έναρξη της προγραµµατικής περιόδου
να προκηρύξετε τα σχετικά προγράµµατα και να εκµεταλλευτείτε
τα αναγκαία ευρωπαϊκά κονδύλια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Θυµίζω ότι σύµφωνα µε τα τελευταία στοιχεία της Ευρωπαϊκής

Επιτροπής, όσο πάµε και πέφτουµε κάτω από τον ευρωπαϊκό

µέσο όρο και είµαστε πέντε µονάδες κάτω στο επίπεδο της
απορρόφησης. 

Θα έπρεπε να σας ενηµερώσει, κύριε Υπουργέ, ο κ. Αποστό-
λου ότι ήµασταν εµείς στον σχεδιασµό της προηγούµενης Κοινής
Αγροτικής Πολιτικής που για πρώτη φορά βάλαµε αυτό το µέτρο,
για το οποίο εσείς κοµπορρηµονείτε, τη γνώση και την καινοτο-
µία δηλαδή, µε κονδύλια ύψους 292 εκατοµµυρίων ευρώ. Γνωρί-
ζοντας µάλιστα την πολυπαραγοντική διάσταση της καινοτοµίας,
ενθαρρύναµε και µια σειρά άλλων δραστηριοτήτων, όταν οι γε-
ωργικές επιχειρήσεις ενσωµάτωναν µέσα στις δραστηριότητές
τους γνώση και καινοτοµία. 

Και εσείς τι κάνατε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης; Αυτά
τα 292 εκατοµµύρια ευρώ ήρθατε και τα κάνατε στην πρώτη τρο-
ποποίηση του προγράµµατος 255 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία
βεβαίως χρήµατα παραµένουν παγωµένα. Τόσο πιστεύετε στη
γνώση και στην καινοτοµία, για να εξηγούµαστε, τόσο πιστεύετε
στη δυναµική τους να εισφέρουν κεφάλαια και ανταγωνιστικό-
τητα στην ελληνική αγροτική οικονοµία και ειδικά στους νέους
αγρότες!

Τέλος, θα έπρεπε να σας ενηµερώσει ο κ. Αποστόλου ότι η γε-
ωργία ακριβείας για τη µείωση της χρήσης των λιπασµάτων και
φυτοφαρµάκων, την αποτελεσµατικότητα της άρδευσης και την
εξοικονόµηση του νερού, η ευφυής γεωργία που δεν στηρίζεται
πλέον µόνο στην εµπειρική πρακτική, αλλά προκύπτει και από
επιστηµονικές µετρήσεις, µε αισθητήρες, drones και δορυφό-
ρους, για τη λελογισµένη και ορθή διαχείριση των πόρων, όπως
και η ψηφιοποίηση του γεωργικού τοµέα και του συστήµατος
διακυβέρνησης της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, για να εισαχθεί
και να έχει αποτελέσµατα, κύριε Υπουργέ -για να µη µας λέτε
εδώ πέρα όλα τα φληναφήµατα για την ψηφιακή πολιτική- πρέπει
επιτέλους να προκηρύξετε το µέτρο 16 για τις ευρωπαϊκές συµ-
πράξεις καινοτοµίας και για τις συνέργειες των αγροτικών επι-
χειρήσεων µε τα πανεπιστήµια και τα ερευνητικά ιδρύµατα. Μη-
δέν εις το πηλίκον και εκεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Εσείς γιατί δεν τα κάνατε;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Εµείς τα κάναµε. Εσείς τα µειώσατε

και τα έχετε παγωµένα. Αυτή είναι µια από τις ειδοποιούς διαφο-
ρές µας. 

Αφήστε, λοιπόν, τα κούφια λόγια, κύριε Υπουργέ, και αντιµε-
τωπίστε το όλο θέµα µε σοβαρότητα. Αφήστε τα ευχολόγια, συν-
τονιστείτε µε τον µετεξεταστέο στις απορροφήσεις Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και µην προσπαθείτε να εµφανιστείτε ως
πρόµαχοι της καινοτοµίας και ως κατακτητές του διαστήµατος.
Γιατί, το µόνο που έχει όντως διαστηµικές διαστάσεις είναι το
ψέµα και η αβελτηρία σας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.

Αραµπατζή. 
Με βάση τους υπολογισµούς µας, περίπου στις 20.30’αναµέ-

νεται να έχουµε ολοκληρώσει τη διαδικασία, εάν και εφόσον εί-
σαστε συνεπείς στους χρόνους. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Αργά δεν είναι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Υπάρχουν δευτερολο-

γίες. Είναι σίγουρο ότι για τις τροπολογίες θα θέλουν και οι ει-
σηγητές και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να δευτερολογή-
σουν, σύµφωνα τουλάχιστον µε την ενηµέρωση που έχουµε στο
Προεδρείο. 

Κύριε Αθανασίου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ µόνο σε δύο τρο-

πολογίες. 
Η πρώτη είναι η µε γενικό αριθµό 1382 του Υπουργείου Μετα-

ναστευτικής Πολιτικής, µε την οποία παρατείνεται ο χρόνος της
κατ’ εξαίρεση σύναψης συµβάσεων χωρίς διαγωνισµούς µέχρι
το τέλος του 2018. Αυτή τη διάταξη δεν τη ψήφισε η Νέα Δηµο-
κρατία, διότι εκτός του ότι παραβιάζει το ενωσιακό δίκαιο, θέ-
λαµε να υπάρχει και πλήρης διαφάνεια µε προσυµβατικό έλεγχο,
πράγµα που δεν έγινε. Η µέχρι τώρα πορεία δεν εγγυάται ότι θα
υπάρξει από εδώ και πέρα διαφάνεια. Και αυτό το λέµε -µπορώ
να σας το βεβαιώσω, προερχόµενος από νησί που έχει πολλούς
µετανάστες- επειδή ξέρουµε τι παράπονα ακούγονται όσον
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αφορά τη σίτιση, τη φύλαξη και, βεβαίως, τη στέγαση των αν-
θρώπων αυτών. 

Λείπει ο κ. Παπαχριστόπουλος, στον οποίο θα ήθελα να πω
κάτι για τα προβλήµατα αυτά. Δεν είναι επί του παρόντος να το
συζητήσω, αλλά έχει υπόψη του ο κ. Παπαχριστόπουλος -ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος των ΑΝΕΛ- τι κατάσταση επικρατεί
σήµερα στα νησιά και ειδικά στη Λέσβο; Και χθες ακόµα µαχαι-
ρώθηκαν δέκα άτοµα. Μάλιστα, κινδυνεύει η ζωή ενός ή δύο ατό-
µων. Τώρα υπάρχει το πρόβληµα και δεν λύνεται; Το πρόβληµα
ήταν σε ένταση και το 2014, όταν ήµασταν Κυβέρνηση. Κι, όµως,
υπήρχε φύλαξη των συνόρων. 

Δεν θέλω να επεκταθώ περισσότερο πάνω σε αυτό το θέµα,
γιατί έχει εξαντληθεί. Τα έχουµε πει στη Βουλή σε ειδικές συνε-
δριάσεις, σε επίκαιρες ερωτήσεις µας. Ούτε, όµως, µπορεί να ει-
πωθεί ότι αυτή η λεγόµενη σύµβαση -στην ουσία δήλωση είναι,
δεν είναι σύµβαση, είναι ανυπόγραφη, αφού από κανένα θεσµικό
όργανο της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν έχει υπογραφή- έλυσε κα-
νένα πρόβληµα. Το µόνο που πέτυχε αυτή η δήλωση ήταν να κα-
ταστήσει την Τουρκία θεσµικό εταίρο στη διαχείριση του Αιγαίου
όσον αφορά το µεταναστευτικό και στη συνέχεια να αποδειχτεί
ένας αναξιόπιστος εταίρος. 

Αυτά, λοιπόν, για τον κ. Παπαχριστόπουλο.
Τώρα όσον αφορά την τροπολογία, την οποία καταθέσαµε µαζί

µε τον κ. Κόνσολα, τον κ. Μπουκώρο, τον κ. Βρούτση, τον κ. Μη-
ταράκη, και τους άλλους νησιώτες Βουλευτές, που αφορά το
ΦΠΑ των νησιών, θέλω να πω τα εξής: Ο συνταγµατικός νοµοθέ-
της, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγκαιρα διέβλεψε ότι θα
υπάρξει µεγάλο πρόβληµα στα νησιά -ειδικά στα παραµεθόρια-
και για λόγους οικονοµικούς -το κόστος στα µεταφορικά είναι
πάρα πολύ µεγάλο- αλλά και για λόγους εθνικούς. Σε εκτέλεση,
λοιπόν, της ρήτρας νησιωτικότητας καθιέρωσε τους µειωµένους
συντελεστές ΦΠΑ σε όλα τα νησιά µας, ειδικά του ανατολικού
Αιγαίου, γιατί το κόστος παραγωγής και λειτουργίας των επιχει-
ρήσεων είναι αυξηµένο. 

Κι ενώ λειτουργούσαν όλα κανονικά, χωρίς να υπάρχει κανένα
πρόβληµα και υπήρχε µια τόνωση της οικονοµίας -όση µπορούσε
να υπάρχει στα νησιά- το 2015 ξαφνικά την καταργήσατε. Η κα-
τάργηση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ ζητήθηκε επίµονα
από την τρόικα και επί της δικής µας κυβερνήσεως, της Νέας Δη-
µοκρατίας, και το 2013 και το 2014. Ειδικά το 2014 οι πέσεις ήταν
έντονες. Κι, όµως, η κυβέρνηση µας τότε έβαλε κόκκινη γραµµή
και δεν καταργήθηκαν. 

Αυτό είναι ένα θέµα, το οποίο -προσέξτε- δεν το επιβάλει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Η Ευρωπαϊκή Ένωση σου επιβάλει να µειώσεις
τις δηµόσιες δαπάνες µε τον άλφα ή βήτα τρόπο. Τα φορολογικά
θέµατα τα αποφασίζει η ελληνική κυβέρνηση. Δεν σου βάζει τέ-
τοιον όρο. Εάν τον συνοµολογήσεις, όµως, επειδή είναι διεθνής
η σύµβαση, πρέπει να τον τηρήσεις. Εγώ αυτή τη στιγµή αντι-
λαµβάνοµαι ότι δεν µπορεί να καταργηθεί. Μπορούσε, όµως, να
υπάρξει µια αναστολή, όπως έγινε για το 2017. 

Τώρα θα ήθελα να σας πω το εξής: Όλο αυτό το διάστηµα,
ενώ είχαµε αυτές τις υποσχέσεις ότι µέσα στο 2017, αφού πή-
ραµε την αναστολή, θα γίνονταν οπωσδήποτε συζητήσεις µε
τους θεσµούς και µε τον Πρόεδρο της Κοµισιόν, τον κ. Γιούνκερ,
παρά ταύτα δεν έγινε καµία συζήτηση για να επανεξεταστεί το
όλο θέµα, µε αποτέλεσµα να έρθουµε στη σηµερινή κατάσταση
και να κάνετε µία αναστολή των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ
µόνο για πέντε νησιά -προσέξτε, όχι για τους νοµούς- και µέχρι
τον Ιούνιο του 2018, δηλαδή για έξι µήνες µόνο. Και διερωτώµαι
εγώ τώρα: Αυτό δεν αποτελεί εµπαιγµό και προσβολή για τους
νησιώτες; Με την αιτιολογία την οποία έχετε κάνει λέτε «επειδή
υπάρχει µεταναστευτική κρίση». Δηλαδή τον Ιούνιο θα σταµατή-
σει η µεταναστευτική κρίση; 

Έφυγε και ο κ. Μπαλάφας και θα ήθελα να µας το εξηγήσει.
Δεν κατάλαβα. Δηλαδή είναι σίγουρος ότι θα γίνει µια αποσυµ-
φόρηση των νησιών και θα υπάρξει µία ισοµερής, αναλογική κα-
τανοµή µε τις άλλες περιοχές της Ελλάδος; Έχετε υπ’ όψιν σας
ότι σήµερα, παρ’ όλο που στη χώρα το 2017 είχε άνοδο ο τουρι-
σµός –και ήταν πραγµατικότητα αυτό- στη Λέσβο και στη Χίο
υπήρχε µείωση του τουρισµού; Ξέρετε ότι αυτή τη στιγµή οι tour
operators δεν έχουν κλείσει ούτε το 30% της δυναµικότητος στη

Λέσβο; Πέρσι είχαµε πάει στο 68%. Ξέρετε ότι προσάραξαν µόνο
δύο κρουαζιερόπλοια από τα πενήντα επτά; Ξέρετε ότι οι πτήσεις
τσάρτερ µειώθηκαν κατά 48% τα χρόνια αυτά; Άρα λοιπόν απο-
τελεί, όπως είπα, εµπαιγµό. 

Θα ήθελα να επανεξετάσει η Κυβέρνηση. Νοµίζω θα καταθέ-
σετε µια τροπολογία αυτές τις µέρες, οπότε µπορείτε να το
δείτε, ούτως ώστε να γίνει επέκταση µέχρι τέλος του έτους και
για όλους τους νοµούς. Ας πούµε ένα παράδειγµα. Η Λέσβος
εξαιρείται, δηλαδή αναστέλλεται το µέτρο. Γιατί να µην αναστα-
λεί στη Λήµνο ή στο µικρό νησί, τον Άγιο Στράτη, ή στην Ικαρία,
στους Φούρνους; Εκεί υποφέρουν περισσότερο, είναι πιο φτω-
χός ο κόσµος. Αν δείτε τα εισοδήµατα και το βιοτικό επίπεδο
είναι πολύ πιο χαµηλό από τα άλλα νησιά. 

Άρα λοιπόν, θα παρακαλούσα, µιας και είστε εδώ πολλοί Υ-
πουργοί –δεν βλέπω βέβαια τον αρµόδιο Υπουργό για να το δει-
να µεταφερθεί αυτό και ή να δεχθείτε την τροπολογία µας ή στη
δική σας, η οποία µάλλον θα συζητηθεί αύριο και η οποία κατε-
τέθη, να το δείτε αυτό το θέµα, ώστε να υπάρξει αυτό για τους
νοµούς –και όχι µόνο- και για ορισµένα νησιά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Δεν έχει γίνει κα-
τανοητό αυτό το οποίο ειπώθηκε. Λένε –δήθεν- ότι πλήττονται οι
επιχειρήσεις και όλοι οι επιχειρηµατίες, εν πάση περιπτώσει, και
οι έµποροι. Αυτό είναι λάθος. Αυτοί που θα την πληρώσουν είναι
οι καταναλωτές. Αυτό δεν έχετε καταλάβει. Ο επιχειρηµατίας, το
κόστος το παραπάνω από τα µεταφορικά κ.λπ., θα το βάλει στα
προϊόντα. Θα πέσει, βέβαια, η πώληση των προϊόντων κ.λπ..
Αυτός που πληρώνει, όµως, είναι ο καταναλωτής. Γι’ αυτό, πα-
ρακαλώ πάρα πολύ, τους αρµόδιους Υπουργούς που είναι εδώ
να επανεξετάσετε το θέµα αυτό, γιατί όπως είπα, αυτή η ρύθµιση
η οποία έγινε για έξι µήνες και για ορισµένα νησιά είναι σκέτη
κοροϊδία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αθανασίου. 

Αποµένουν έξι Υπουργοί για να τοποθετηθούν. Καθένας είναι
από τρία λεπτά. Είναι και τέσσερις οµιλητές. Οπότε, θα µιλούσαν
τρεις Υπουργοί και ενδιάµεσα, κύριε Λάππα και κύριε Μιχελο-
γιαννάκη, θα µιλούσατε εσείς. Δεν επηρεάζει τους χρόνους για
τους υπολοίπους. Εάν θέλετε, µπορούν να µιλήσουν όλοι οι Υ-
πουργοί και µετά εσείς ή να µιλήσουν τρεις Υπουργοί, να µιλή-
σετε ενδιάµεσα εσείς και µετά άλλοι τρεις Υπουργοί. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ας µας πάρουν τη δόξα, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Απλώς, το λέω γιατί
θα αποδεσµευτούν όλοι οι Υπουργοί. Θα έχετε ακούσει και όλοι
για τις τροπολογίες και θα µπορείτε να τοποθετηθείτε, αν θέλετε,
και επί των τροπολογιών. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εξάλλου, οι Υπουργοί φαντάζοµαι θα
έχουν και κάποια δουλειά στα Υπουργεία τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Όλοι έχουµε δουλειές,
κύριε Αµυρά. Οι Υπουργοί δεν έχουν κάτι παραπάνω από εµάς,
θεωρώ. 

Κύριε Βασιλειάδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
Θα ακολουθήσει ο κ. Σκουρλέτης, ο κ. Παπαδηµητρίου, η κ.

Παπανάτσιου, ο κ. Πετρόπουλος και κλείνουµε τη σειρά των Υ-
πουργών µε τον κ. Ξανθό. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε τις τροπολογίες µε γενικό

αριθµό 1387 και ειδικό 31 εισάγονται δύο ρυθµίσεις. Η πρώτη
αφορά συνοπτικά την παράταση για την εφαρµογή της κάρτας
φιλάθλου. 

Για όσους δεν παρακολουθούν τα θέµατα τα αθλητικά, ανα-
φέρω ότι και τον Ιούνιο, που δόθηκε η τελευταία παράταση, στο
σχέδιο νόµου για την αδειοδότηση των αθλητικών εγκαταστά-
σεων είχα ενηµερώσει το Σώµα ότι είµαστε σε διαβούλευση µε
το Συµβούλιο της Ευρώπης και την UEFA και µια επιτροπή που
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έχει συσταθεί µε ειδικούς από τη Μεγάλη Βρετανία και από την
Ελλάδα για την αναθεώρηση του όλου συστήµατος, του όλου
πλαισίου ασφαλείας. 

Αναµέναµε την τελική έκθεση του Συµβουλίου της Ευρώπης
και µετά από αυτό να πηγαίναµε σε περαιτέρω νοµοθετικές ρυθ-
µίσεις. Το χρονοδιάγραµµα γι’ αυτό, όπως το είχαµε υπολογίσει,
ήταν τον Σεπτέµβρη και γι’ αυτό πιστεύαµε ότι µέχρι τον Δεκέµ-
βρη θα ήµασταν έτοιµοι για ένα καινούργιο νοµικό πλαίσιο. 

Μολονότι η Διαρκής Επιτροπή του Συµβουλίου της Ευρώπης
πραγµατοποίησε έγκαιρα τη συµβουλευτική επίσκεψη στη χώρα
µας και τον Σεπτέµβριο του 2017 εκπόνησε το προσχέδιο της έκ-
θεσης, δυστυχώς αυτό εισήχθη προς ψήφιση στην Ολοµέλεια
που έγινε στις 6 και 7 Δεκεµβρίου. Πήγε πίσω. Για τον λόγο αυτό
κρίνουµε απαραίτητο, για να µην νοµοθετούµε και ξανανοµοθε-
τούµε και φέρνουµε και αλλάζουµε συνεχώς, να δοθεί µια παρά-
ταση για τον επόµενο χρόνο και µέσα σε αυτό το χρονικό
διάστηµα θα έχει έρθει όλο το συνολικό νέο πλαίσιο. 

Το δεύτερο άρθρο, που αφορά αντικατάσταση του πρώτου
εδαφίου της παραγράφου 1 του άρθρου 76Α του ν.2725, είναι η
Επιτροπή Αποτίµησης Αθλητών από το 2005 και µε δεδοµένη την
οικονοµική δυσπραγία που είχε ξεκινήσει να διαφαίνεται στις
αθλητικές ανώνυµες εταιρείες, δηµιουργήθηκε αυτή η Επιτροπή
Αποτίµησης Αθλητών που υπολογίζει την αξία των αθλητών ως
περιουσιακό στοιχείο της Αθλητικής Ανωνύµου Εταιρείας και τον
συνυπολόγισε στην αξία για να µπορούν να έχουν οικονοµικά
βιώσιµα στοιχεία.

Δίνουµε παράταση στην επιτροπή αυτή και φέρνουµε και µια
αλλαγή στο πλαίσιο µέχρι τον Δεκέµβρη του 2019, εάν ξαναχρει-
αστεί παράταση, αυτό να µπορεί να γίνει µε κοινή υπουργική
απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και Αθλητισµού.

Κρίνεται κι αυτή απαραίτητη µε δεδοµένο ότι οι οικονοµικές
συνθήκες δεν έχουν αλλάξει. Τα οικονοµικά στοιχεία των ανωνύ-
µων εταιρειών είναι αρκετά προβληµατικά κι αυτό βοηθά. Είναι
δίκαιο και γίνεται και σε άλλες περιπτώσεις, σε άλλες ανώνυµες
εταιρείες. Πραγµατικά η αξία των αθλητών δίνει µια υπεραξία
στα ίδια οικονοµικά στοιχεία των οµάδων. Αυτά είναι τα δύο
άρθρα που έχουµε φέρει και ζητάµε την υπερψήφιση από το Κοι-
νοβούλιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μπορώ να έχω τον λόγο για µια ερώ-

τηση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Ορίστε, κύριε Αµυρά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς και µε όλη την καλή διάθεση θα

πρέπει να αποφεύγετε να βάζετε στοιχήµατα. Τον Ιούνιο του
2017 είχατε βάλει στοίχηµα µε τον συνάδελφό µου τον κ. Μαυ-
ρωτά ότι ως τις 31 Δεκεµβρίου του έτους, τώρα, θα είχε λήξει το
θέµα µε την κάρτα φιλάθλου. Είναι κάτι που όλοι το θέλουµε.
Εµείς είχαµε υπερψηφίσει τότε τον νόµο, το 2015. Πρέπει κάθε
φίλαθλος που πηγαίνει και κάθεται στην κερκίδα να ξέρουµε
ποιος είναι ονοµαστικά, µπας και συµµαζευτεί λίγο το θέµα του
χουλιγκανισµού και της βίας στα γήπεδα. 

Είναι η τέταρτη παράταση επί των ηµερών σας. Για µένα δεν
είναι αρκετή η αιτιολόγηση που είπατε ότι δυστυχώς µπήκε στην
Ολοµέλεια µετά τον Σεπτέµβριο το θέµα κ.λπ.. Η παράταση είναι
για έναν χρόνο ακόµα σωστά;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ναι, ναι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δηλαδή κάτι που δυστυχώς µας δυσκό-
λεψε, η Ολοµέλεια που µπήκε τέλος Σεπτέµβρη, µας δίνει τη δυ-
νατότητα ή σε εσάς την εκπεφρασµένη ανάγκη…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Στις 6 Δεκέµβρη µπήκε. Δεν µπήκε τέλος Σεπτέµ-
βρη, αυτό είναι το πρόβληµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ωραία. Και χρειαζόµαστε έναν ακόµη
χρόνο; Πώς θα αντιµετωπίσουµε αυτό το ζήτηµα;

Και στο δεύτερο θέµα για την παράταση για ίδια κεφάλαια, να
το πούµε έτσι, των ΠΑΕ ως το τέλος του 2019, θέλω να σας πω
να προσέξουµε όλοι τις φούσκες σε σχέση µε την τιµολόγηση,

να το πω έτσι, την αξία των παικτών, διότι είναι κάτι αντίστοιχο
µε τα κανάλια. Αν θυµόσαστε το «ALTER», που έκλεισε, παρου-
σίαζε αξία του τηλεοπτικού προγράµµατος, πόσο; Οκτακόσια
εκατοµµύρια ευρώ; Έλεγε: «Θα βάλω το πρόγραµµα της Αννίτας
Πάνια, θα το κοστολογήσω και θα θεωρώ εγώ ότι κοστίζει –λέω
εγώ τώρα υποθετικά- 50 εκατοµµύρια ευρώ». Υπάρχουν τέτοιες
διασφαλίσεις; Αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Αµυρά.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο, αν θέλετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Για το πρώτο θέµα, για την κάρτα φιλάθλου, για
να χαλαρώσω λίγο το κλίµα, τα παράπονα και στον κ. Μαυρωτά
ως εκπρόσωπο του Συµβουλίου της Ευρώπης για την καθυστέ-
ρηση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τι στοίχηµα είχατε βάλει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ο προγραµµατισµός ήταν αυτός. Δεν θυµάµαι τι
ήταν το στοίχηµα, αλλά θα του κάνω το τραπέζι.

Σε κάθε περίπτωση, πρέπει να περιµένουµε να βγει η έκθεση
του Συµβουλίου της Ευρώπης και στο ενδιάµεσο -και είναι κάτι
που θα σκεφτούµε να λύσουµε το επόµενο διάστηµα- θα λύ-
σουµε το ζήτηµα µε την επίδειξη ταυτότητας. Θα το δούµε αυτό,
γιατί δεν ξέρω για πόσο πρέπει να περιµένουµε. Γιατί θα έρθει η
έκθεση, θα πρέπει να γίνει επεξεργασία και φοβάµαι το πόσο θα
χάσουµε. Όµως είναι ένα ζήτηµα. 

Και µέσα στο επόµενο διάστηµα, µέσα στον Ιανουάριο, που θα
συζητηθούν όλα αυτά τα ζητήµατα, θα πρέπει να δούµε το συ-
νολικότερο πλαίσιο ασφαλείας. 

Είναι θέµα της επιτροπής και η επιτροπή θα πρέπει να κάνει
ορθά τη δουλειά της, για να µην έχουµε αυτά τα φαινόµενα. Η
αλήθεια είναι ότι στο παρελθόν υπήρξε µια συζήτηση. Σκοπός
µας είναι, εάν βέβαια η επιτροπή κρίνει µε βάση τους κανόνες,
να κάνει ορθά τη δουλειά της.  

Αυτό που µπορώ να πω εγώ, ως εποπτεύων, είναι ότι δεν θα
ανεχθώ να έχουµε φαινόµενα που έχουµε ξαναζήσει, στο µέτρο
του εφικτού βέβαια, όπως καταλαβαίνετε, στο πλαίσιο της λει-
τουργίας µιας επιτροπής. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Σκουρλέτης, για τρία

λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παίρνω τον λόγο για να ανα-

φερθώ στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1390 και ειδικό 34 και
ιδιαιτέρως στο άρθρο πρώτο της συγκεκριµένης τροπολογίας,
το οποίο αναφέρεται στη δυνατότητα που είχαµε δώσει στους
δήµους να προβούν σε ρυθµίσεις έως και εκατό δόσεων ληξι-
πρόθεσµων υποχρεώσεων των δηµοτών προς αυτούς. Ήταν το
άρθρο 52 του ν.4483. 

Η προθεσµία αυτή τελείωσε τον Νοέµβριο, αλλά, όπως θυµά-
στε, εκείνους τους µήνες σε αρκετούς δήµους είχαµε έκτακτα
καιρικά φαινόµενα, οπότε µε τη συγκεκριµένη τροπολογία δί-
νουµε µία παράταση έως τις 28 Φεβρουαρίου σε εκείνους τους
δήµους οι οποίοι είχαν πληγεί από θεοµηνία. 

Συγκεκριµένα, καταθέτω και τη νοµοτεχνική βελτίωση στο συγ-
κεκριµένο άρθρο, προκειµένου να περιληφθούν στο πεδίο εφαρ-
µογής της τροπολογίας και περιοχές όπως για παράδειγµα η
Σαµοθράκη, που µπορεί να µην παρέµεναν σε κατάσταση έκτα-
κτης ανάγκης κατά τον χρόνο λήξης της προθεσµίας του άρθρου
52 παράγραφος 3, βρίσκονταν όµως σε κατάσταση έκτακτης
ανάγκης όταν ξεκίνησε αυτή η προθεσµία και παρέµεναν για ση-
µαντικό χρονικό διάστηµα, ενώ µέχρι και σήµερα, παρά την τυ-
πική άρση της κατάστασης έκτακτης ανάγκης, η οποία, ως
γνωστόν, δεν µπορεί να διαρκέσει πάνω από δύο µήνες, αντιµε-
τωπίζουν πολύ σοβαρά προβλήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Σκουρλέτης καταθέτει για τα
Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία
έχει ως εξής:
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Θέλω να αναφερθώ στο τρίτο άρθρο της συγκεκριµένης
τροπολογίας. Ίσως να έχετε υπ’ όψιν σας ότι επίκειται η ανάρ-
τηση σε δηµόσια διαβούλευση τις αµέσως επόµενες ηµέρες του
νέου σχεδίου νόµου για την αναδιάρθρωση των Φορέων Διαχεί-
ρισης Στερεών Αποβλήτων. 

Δίδεται µία παράταση του µέχρι τώρα προηγούµενου καθε-
στώτος, µέχρι προφανώς να ολοκληρωθεί η διαβούλευση, να ψη-
φιστεί ο νόµος και να µπει σε εφαρµογή. Στο τέταρτο άρθρο της
συγκεκριµένης τροπολογίας παρατείνεται το καθεστώς της διοι-
κητικής υποστήριξης, όπως αυτό προβλέπεται από τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ». Αναφερόµαστε σε εκείνους τους δήµους οι οποίοι δεν
έχουν επάρκεια σε υπηρεσίες, όπως πολεοδοµίες κ.λπ. και τους
παρέχεται η διοικητική υποστήριξη συνήθως από τις πρωτεύου-
σες των νοµών που ανήκουν, που έχουν συγκροτηµένες αντίστοι-
χες υπηρεσίες. 

Βεβαίως, σας υπενθυµίζω ότι, ούτως ή άλλως, πάλι το επόµενο
διάστηµα θα µπούµε σε συζήτηση για την αναθεώρηση του
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και εκεί προβλέπονται διάφορα νέα σχήµατα, πιο
λειτουργικά, για να µπορέσουµε να ξεπεράσουµε τις συγκεκρι-
µένες ανάγκες, τα οποία θα τα συζητήσουµε. Προφανώς, όµως,
δεν µπορούσε να υπάρξει διοικητικό κενό, άρα δίδεται η συγκε-
κριµένη παράταση. 

Στο άρθρο 5 της συγκεκριµένης τροπολογίας επεκτείνεται η
δυνατότητα των αρµόδιων οικονοµικών επιτροπών των περιφε-
ρειών που έχουν προκηρύξει διαγωνισµούς για τη µεταφορά των
µαθητών να αποφασίζουν την ανάθεση της εκτέλεσης των δρο-
µολογίων µέχρι να υπογραφούν οι τελικές συµβάσεις και αυτό
επιβάλλεται ακριβώς επειδή βρισκόµαστε στη µέση της χρονιάς
και προφανώς, από τη στιγµή που δεν έχουν υπογραφεί οι τελι-
κές συµβάσεις, θα υπήρχε πρόβληµα στη µετακίνηση των µαθη-
τών. 

Τέλος, θέλω να αναφερθώ στην τροπολογία µε γενικό αριθµό
1391 και ειδικό 35. Αφορά τους παλιννοστούντες οµογενείς της
πρώην Σοβιετικής Ένωσης. Επιλύονται κάποια ζητήµατα διοικη-
τικής φύσης που προέκυψαν από τον χωρισµό του Υπουργείου
Εσωτερικών µε εκείνο της Μεταναστευτικής Πολιτικής, καθώς
επίσης δεν αναζητείται η επιστροφή ενισχύσεων που τους είχαν
δοθεί για ενοίκια σε ορισµένες περιπτώσεις που είχαν υπάρξει
κάποια προβλήµατα µε τα ζητήµατα της ιθαγένειάς τους. Αυτό
ισχύει για ένα εξάµηνο και µέχρι να επανυποβάλουν τα αντί-
στοιχα δικαιολογητικά που χρειάζονται. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Ο Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Παπαδηµητρίου έχει

τον λόγο για τρία λεπτά και εκείνος. 
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα αναφερθώ στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1377 και ει-

δικό 26, στην περίπτωση 1 της παραγράφου 2 του άρθρου 76
του αναπτυξιακού νόµου, του ν. 4399, που αφορά την παράταση
της προθεσµίας ολοκλήρωσης των επενδυτικών σχεδίων που
έχουν υπαχθεί στον επενδυτικό νόµο, τον ν. 3908/2011. 

Η προβλεπόµενη προθεσµία ολοκλήρωσης είναι η 31η Δεκεµ-
βρίου 2017 και µε την τροποποίηση παρατείνεται για ένα ακόµα
έτος, δηλαδή µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2018. 

Ο σκοπός της τροπολογίας είναι η διευκόλυνση των επενδυ-
τών, καθώς υπάρχουν σοβαρές εκκρεµότητες στην ολοκλήρωση
των επενδυτικών τους σχεδίων. Αυτό ήταν αποτέλεσµα τόσο των
προβληµάτων της αγοράς όσο και της αδυναµίας της τραπεζικής
χρηµατοδότησης κατά τη χρονική περίοδο υλοποίησης των επεν-
δύσεων, καταστάσεις οι οποίες οδήγησαν στην καθυστέρηση
ολοκλήρωσής τους. 

Συγκεκριµένα, από τα χίλια τριακόσια ενενήντα τρία επενδυ-
τικά σχέδια συνολικής ενίσχυσης 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ του
επενδυτικού νόµου του 2011 µέχρι σήµερα έχουν ολοκληρωθεί
εξήντα έργα, ενώ πεντακόσια τριάντα τέσσερα επενδυτικά σχέ-
δια ενίσχυσης 522 εκατοµµυρίων ευρώ βρίσκονται σε ποικίλα
στάδια ολοκλήρωσης. 

Τα παραπάνω στοιχεία αποτυπώνουν την ανάγκη για την πε-

ραιτέρω παράταση της ηµεροµηνίας ολοκλήρωσης αυτών των
επενδύσεων, ικανοποιώντας ταυτόχρονα τα σχετικά αιτήµατα
επενδυτών και παραγωγικών φορέων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Υπουργό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να ρωτήσω κάτι

τον Υπουργό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ναι, κύριε Αµυρά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ήθελα να ρωτήσω αν υπάρχουν στην ουρά

πίσω και επενδυτικά σχέδια του νόµου του 2004. Μας είπατε για
το 2011. Υπάρχουν και του 2004, δηλαδή του ν.3299; 

ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Υπάρχουν.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Και αν µου επιτρέπετε, αυτές οι παρα-
τάσεις που δίνετε τώρα για την ολοκλήρωση αυτών των επενδυ-
τικών σχεδίων εµποδίζουν σε έναν βαθµό το να τρέχει και ο πα-
ρών αναπτυξιακός νόµος; Και εννοώ τον νόµο του 2016, τον
ν.4399. Προκαλούν καραµπόλα ή όχι; 

Ευχαριστώ. 
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Όσον αφορά το δεύτερο ερώτηµα, η απάντηση είναι
όχι. Και όσον αφορά το πρώτο ερώτηµα, υπάρχουν ακόµα µε-
ρικά, αλλά νοµίζω ότι δεν θα δοθούν παρατάσεις σε αυτά, γιατί
έχουµε δώσει ήδη επτά παρατάσεις για το 2004. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μάλιστα, ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Υπουργό. 
Η Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Παπανάτσιου έχει τον λόγο για

τρία λεπτά. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Με την προτεινόµενη τροπολογία παρατείνονται µέχρι την 30η

Μαρτίου του έτους 2018 οι αποκλειστικές προθεσµίες διάρκειας
ενός έτους που προβλέπονται στο άρθρο 127 του ν.4472/2017
και λήγουν την 31η Δεκεµβρίου του τρέχοντος έτους. Η παρά-
ταση την οποία ζητάµε είναι για τις 30 Μαρτίου του έτους 2018. 

Τι αφορά τώρα η συγκεκριµένη κοινή υπουργική απόφαση; 
Η κοινή υπουργική απόφαση αφορά τον καθορισµό του

ύψους, των όρων και των προϋποθέσεων καταβολής των επιδο-
µάτων αναπηρίας και κινδύνου των Ενόπλων Δυνάµεων και των
Σωµάτων Ασφαλείας, καθώς και τον καθορισµό της αποζηµίωσης
του διδακτικού και εκπαιδευτικού προσωπικού των στρατιωτικών
σχολών και των κέντρων εκπαίδευσης των Ενόπλων Δυνάµεων
και των Σωµάτων Ασφαλείας αντίστοιχα. Κρίνεται απαραίτητη
επειδή δεν επαρκεί το χρονικό διάστηµα που προβλέπεται σή-
µερα για την έκδοση των σχετικών υπουργικών αποφάσεων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κυ-

ρία Υπουργό και για την συντοµία.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-

σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Πετρόπουλος για τρία λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Είναι δύο διατάξεις πολύ απλές. 
Η πρώτη αφορά την επί πολλά έτη απασχόληση εργαζοµένων

σε ΔΕΚΟ και τράπεζες που ασχολούνταν µε τα ασφαλιστικά θέ-
µατα αυτών των επιχειρήσεων που είναι πολύ ειδικά. Παρατεί-
νουµε την υπηρεσία τους αυτή.

Η δεύτερη διάταξη αφορά την υποστήριξη υπηρεσιών ασφα-
λείας των µηχανογραφικών συστηµάτων του ΕΦΚΑ. Είναι ανα-
γκαία και αυτή η παράταση. Πιστεύω ότι η διαδικασία θα
ολοκληρωθεί στους πρώτους µήνες του 2018. Δεν µπορούσαµε,
όµως, να αφήσουµε χωρίς την αναγκαία προστασία συστηµάτων
ασφαλείας το σύστηµά µας.

Αυτές είναι οι δύο απλές διατάξεις. 
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Υπουργό.



ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε Αµυρά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ έχουµε απόσπαση προσωπικού που είχε διατεθεί από τον

ΟΤΕ, τράπεζες και άλλους φορείς στο παλιό ΙΚΑ – ΕΤΑΜ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Και ΤΑΥ-
ΤΕΚΩ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Σωστά. 
Παρατάθηκε για τρία χρόνια το 2014, για ένα επιπλέον έτος

το 2016, έως τώρα δηλαδή, και παίρνουµε µία νέα παράταση έως
το 2018. Θα ήθελα να ρωτήσω το εξής: Αφού αυτοί οι εργαζόµε-
νοι απ’ ό,τι φαίνεται καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες –
είναι πέντε χρόνια σε αυτές τις θέσεις-, γιατί δεν γίνεται µετά-
ταξή τους, να συµπληρώσουν αυτά τα κενά και να µην πηγαί-
νουµε από παράταση σε παράταση; Αυτό είναι το ένα ερώτηµα.

Το δεύτερο ερώτηµά µου αφορά το λογισµικό του ΕΦΚΑ και
την παράταση των συµβάσεων µε τις εταιρείες που είχαν πάρει
τους διαγωνισµούς για το λογισµικό. 

Εδώ, λοιπόν, και πάλι έχουµε το γνωστό πρόβληµα ότι η διοί-
κηση –δεν ξέρω τι φταίει, ίσως η γραφειοκρατία, η έλλειψη τε-
χνογνωσίας- ενώ γνωρίζει πότε λήγουν οι συµβάσεις δεν είναι
έτοιµη ποτέ στην ώρα της να προχωρήσει σε νέους διαγωνι-
σµούς και δίνει απευθείας την ανάθεση, εν πάση περιπτώσει επε-
κτείνει –ας το πω έτσι- τις παρούσες συµβάσεις. Πότε επιτέλους
η νοµοθεσία για τη διαγωνιστική νοµοθεσία θα απλοποιηθεί και
δεν θα µας φέρνει σε αυτήν τη θέση, να έρχεστε και εσείς να µας
λέτε για τις παρατάσεις και να πηγαίνουµε από παράταση σε πα-
ράταση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε
Αµυρά, ήδη έχω συνεννοηθεί και έχει δοθεί βεβαίως και γνώµη
από την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων. Δεν έγινε κάτι
χωρίς τη συµφωνία της Αρχής αυτής. Πρόκειται για µια ολιγό-
µηνη καθυστέρηση λόγω της αλλαγής του νόµου για τις δηµό-
σιες συµβάσεις. Υπήρξαν κάποιες επιτροπές που έληξε η θητεία
τους και γι’ αυτό σηµειώθηκε µία µικρή καθυστέρηση. Είναι βέ-
βαιο και γι’ αυτό προβλέπουµε µέσα στη διάταξη ότι δεν θα ολο-
κληρωθεί το έτος 2018. Πολύ νωρίτερα, όταν θα έχει ολοκλη-
ρωθεί η διαγωνιστική διαδικασία γιατί ήδη έχει ξεκινήσει, θα
λήξει αυτή η παράταση. Εκεί που θα κατακυρωθεί, θα ασκηθεί
και η σχετική υπηρεσία. Ξέρετε, οι διεθνείς συµβάσεις έχουν
αυτήν την καθυστέρηση. Ήµαστε πιο αισιόδοξοι απ’ ό,τι θα
έπρεπε και είπαµε για ένα έτος µόνο. Εάν λέγαµε για δύο έτη,
δεν θα συνέβαινε αυτό. Θα τελειώσουµε, όµως, πριν το τετρά-
µηνο - πεντάµηνο. Στοίχηµα!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Το κρατάω αυτό.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Πριν τον
Ιούνιο του 2018. Τώρα ήταν µια πολύπλοκη διαδικασία. Την ξέ-
ρετε. 

Όσον αφορά τους εργαζόµενους στις τράπεζες και στις ΔΕΚΟ
– ΔΕΗ, ΟΤΕ κλπ..- είναι εξειδικευµένοι υπάλληλοι εκείνων των ορ-
γανισµών, δεν είναι δηµόσιοι υπάλληλοι. Επειδή εξαρχής προ-
βλέφθηκε παραχώρηση, διότι είναι εξειδικευµένα τα συστήµατά
τους και πρέπει να ολοκληρωθούν οι παλιές εκκρεµότητες, οι
οποίες περαιώνονται -πολύ σύντοµα θα τελειώσουν και αυτές-
κρίθηκε αναγκαία αυτή η παράταση. Διαφορετικά δεν θα µπο-
ρούσαµε να τους απασχολούµε. Δεν είναι δηµόσιοι υπάλληλοι.
Απασχολούνται από το 2005 και έχετε δίκιο, είναι εξειδικευµένοι.
Δεν µπορούµε όµως να τους κάνουµε δηµοσίους υπαλλήλους.
Αν µπορούσαµε, θα το κάναµε. Δεν γίνεται αυτό και δίνουµε
αυτήν την παράταση για να αξιοποιήσουµε τις γνώσεις τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τελευταίος εκ των Υπουργών για τις τροπολογίες είναι ο

Υπουργός Υγείας κ. Ξανθός. Θα συνεχίσουµε µετά µε τη λίστα

των οµιλητών, µε τον κ. Μιχελογιαννάκη.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητοί συνάδελ-

φοι, είναι µια τροπολογία του Υπουργείου µε γενικό αριθµό 1395
και ειδικό 39. Στην ουσία, είναι δύο άρθρα. Το ένα άρθρο αφορά
παρατάσεις προθεσµιών οι οποίες έληγαν στις 31-12-2017 και
για διάφορους λόγους δεν έγινε εφικτή η ολοκλήρωση µιας δια-
δικασίας και ουσιαστικά παρατείνουµε για ένα έτος αυτές τις
προθεσµίες.

Η πρώτη παράταση αφορά το καθεστώς διοικητικής και οικο-
νοµικής αυτοτέλειας της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Υγείας. Είναι
υπό έγκριση ο οργανισµός της σχολής και ουσιαστικά παρατεί-
νουµε µέχρι το τέλος του 2018 το σηµερινό καθεστώς, όπου η
διοικητική και οικονοµική υποστήριξη της σχολής γίνεται από τον
προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας.

Το δεύτερο είναι η παράταση της ρύθµισης που προβλέπει ότι
η τροποποίηση των οργανισµών των νοσοκοµείων και του ΕΚΑΒ
µπορούν να γίνονται µε κοινές υπουργικές αποφάσεις και όχι µε
προεδρικά διατάγµατα. Αυτό µας δίνει την ευχέρεια µε µια γρή-
γορη και ευέλικτη διαδικασία να προχωρήσουµε µέσα στο 2018
στην τροποποίηση όλων των οργανισµών του ΕΣΥ και των
Υπουργείων -του Υπουργείου έχει γίνει- και σε ορισµένους επο-
πτευόµενους φορείς, όπως είναι το ΕΚΕΑ και το ΕΚΕΨΥΕ. Εκ-
κρεµεί στα νοσοκοµεία και στο ΕΚΑΒ και πιστεύουµε ότι µέχρι
το τέλος του χρόνου θα έχει ολοκληρωθεί.

Υπάρχει, επίσης, µια παράταση θητείας που αφορά τα γεω-
γραφικά όρια των σηµερινών υγειονοµικών περιφερειών. Εκεί
προετοιµάζουµε µια αλλαγή στη χωροταξία των επτά σηµερινών
ΥΠΕ. Θα φέρουµε νοµοσχέδιο θεσµικής αναδιοργάνωσης του
ΕΣΥ µέσα στο πρώτο δίµηνο, ελπίζουµε το αργότερο στο πρώτο
τρίµηνο του 2018, όπου θα προβλέπουµε και µια αλλαγή σε αυτή
τη χωροταξία και θα προβλέπεται εκεί και το νέο πλαίσιο των ορ-
γανισµών και των ΥΠΕ και των νοσοκοµείων.

Επίσης, υπάρχει µια παράταση µέχρι το τέλος Μαΐου του 2018
της προσωρινής διοίκησης, του προσωρινού ΔΣ, της νέας Εθνι-
κής Κεντρικής Αρχής Προµηθειών Υγείας σε ΚΑΠΗ. Μετά από
αυτή την ηµεροµηνία, αυτό το διοικητικό συµβούλιο θα στελεχω-
θεί µε τις προϋποθέσεις του ν.4369 από το µητρώο στελεχών του
δηµοσίου κλπ..

Επίσης, αφορά την υποχρέωση για προκηρύξεις µονίµων για-
τρών του ΕΣΥ που γίνονται µέσα στο 2018. Παρατείνουµε την
υποχρέωση για τους υπηρετούντες γιατρούς του ΕΣΥ για να
διεκδικήσουν µια θέση από αυτές που προκηρύσσονται, εκτός
αν αυτή η θέση αφορά διευθυντή. Αν αφορά άλλες βαθµίδες,
υποχρεούνται να παραιτηθούν από τη θέση τους, αποφεύγοντας
µε αυτόν τον τρόπο µια εσωτερική µετακίνηση ιατρικού δυναµι-
κού στο σύστηµα, που δεν την θέλουµε αυτή την περίοδο. Θέ-
λουµε να ενισχυθεί µε πραγµατικούς όρους το σύστηµα από τις
νέες προσλήψεις.

Επίσης, υπάρχει µια παράταση που αφορά την εκκαθάριση
των υποβολών των νοσοκοµείων προς τον ΕΟΠΥΥ. Είναι ένα νέο
µοντέλο τώρα, όπου υπάρχει ένα σύστηµα τυχαιοποιηµένης δειγ-
µατοληψίας και εκκαθάρισης των υποβολών και των παραστατι-
κών. Δεν είναι ακόµα οργανωµένα τα νοσοκοµεία και τα πληρο-
φοριακά τους συστήµατα να το υποστηρίξουν και δίνουµε µια
παράταση µέχρι τα µέσα του 2018.

Υπάρχει και το δεύτερο άρθρο. Αφορά τους επιθεωρητές και
βοηθούς επιθεωρητές του ΣΕΥΥΠ, του Σώµατος Επιθεωρητών
Υπηρεσιών Υγείας και Πρόνοιας, όπου ουσιαστικά προβλέπουµε
µια συγκεκριµένη διαδικασία που δεν υπήρχε µέχρι τώρα για την
ανανέωση της απόσπασης αυτών των ανθρώπων, που είναι τριε-
τούς διάρκειας.

Υπάρχει µία πρόσκληση που γίνεται µε ευθύνη του γενικού δι-
ευθυντή του ΣΕΥΠ. Συγκροτείται µία τριµελής επιτροπή από το
ΣΕΥΠ, τη γενική επιθεωρήτρια δηµόσιας διοίκησης και έναν γε-
νικό διευθυντή του Υπουργείου Υγείας. Αξιολογούνται οι αιτήσεις
των υπαλλήλων από τον δηµόσιο τοµέα, επιλέγονται αυτοί οι
υπάλληλοι και αποσπώνται για τρία χρόνια στο ΣΕΥΠ. Μέχρι
τότε, επειδή αυτήν την περίοδο είναι σε εκκρεµότητα ελεγκτικό
έργο, δικογραφίες, κλπ., παρατείνουµε αυτοδίκαια τη θητεία των
σηµερινών υπηρετούντων επιθεωρητών και βοηθών επιθεωρη-
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τών, µέχρι να λειτουργήσει η διαδικασία της πρόσκλησης που
προβλέπεται σ’ αυτό το άρθρο.

Ουσιαστικά, αυτά τα δύο άρθρα είναι. Είναι λίγο διαδικαστικού
χαρακτήρα, αλλά νοµίζω ότι είναι σηµαντικά για την εύρυθµη λει-
τουργία του συστήµατος υγείας την επόµενη χρονιά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώ να σας ενηµερώσω επί της διαδι-
κασίας για το πώς θα συνεχίσουµε. 

Τον λόγο θα λάβουν από τη λίστα των οµιλητών ο κ. Μιχελο-
γιαννάκης και ο κ. Λάππας. Αµέσως µετά θα παρεµβληθεί µε την
τοποθέτησή του ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Δένδιας. Θα ολοκληρώσουµε τη λίστα των οµιλητών
µε τον κ. Γεωργαντά και τον κ. Μπουκώρο. Θα µιλήσει η κ. Βάκη
ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. Μετά θα τοποθε-
τηθεί ο Υπουργός κ. Παππάς, για να προχωρήσουµε στις δευτε-
ρολογίες όσων συναδέλφων επιθυµούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω και µία ανα-
κοίνωση προς το Σώµα. 

Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων: «Τροποποίηση του άρθρου 5 του ν.1920/
1991 (Α’11), µε τον οποίο κυρώθηκε η Πράξη Νοµοθετικού Πε-
ριεχοµένου “Περί Μουσουλµάνων Θρησκευτικών Λειτουργών»
(Α’182)”». 

Ορίστε, κύριε Μιχελογιαννάκη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μετά τους Υπουργούς, ας µιλήσουµε και λίγο για το νοµοσχέ-

διο. Το νοµοσχέδιο ασχολείται µε τρεις ενότητες. Πρώτον, θε-
σµοθετείται ένα πλαίσιο κανόνων για την αδειοδότηση και τον
έλεγχο των διαστηµικών δραστηριοτήτων. Δεύτερον, καθορίζεται
η διαδικασία για την καταχώριση των διαστηµικών αντικειµένων
σε ειδικό µητρώο βάσει του διεθνούς δικαίου. Τρίτον, ιδρύεται ο
οργανισµός ως ανώνυµη εταιρεία µε ευέλικτη µορφή που θα
αναλάβει υπό την εποπτεία της πολιτείας τον συντονισµό των
δράσεων και την αξιοποίηση των δικαιωµάτων και πόρων του ελ-
ληνικού δηµοσίου στο διάστηµα.

Αυτό θα βοηθήσει σε νέα πράγµατα, όπως, πρώτον στις εφαρ-
µογές στο περιβάλλον, δεύτερον στην παρακολούθηση των συ-
νόρων, τρίτον στην αυθαίρετη δόµηση, τέταρτον στη γεωργία
ακριβείας, πέµπτον στην επικοινωνία αποµακρυσµένων περιο-
χών, έκτον στην επικοινωνία στη ναυτιλία, έβδοµον στην άµυνα
της χώρας, όγδοον στην πρόβλεψη µετεωρολογικών φαινοµένων
και ένατον στην αλληλοκάλυψη δικτύων ηλεκτρονικών επικοινω-
νιών. 

Ουσιαστικά, δηλαδή, θα υπάρξει µία παραγωγή καινοτόµων
υπηρεσιών και προϊόντων. Επίσης, θα υπάρξει βοήθεια στις επι-
χειρήσεις που υπάρχουν στην Ελλάδα, µιας και εξασφαλίζει στα-
θερό περιβάλλον.

Η Ελλάδα συµµορφώνεται, επιτέλους, µε τους διεθνείς κανό-
νες που διέπουν τη χρήση του εξωατµοσφαιρικού διαστήµατος,
εφ’ όσον µάλιστα χρησιµοποιεί ραδιόφασµα. Η Ελλάδα, ως κρά-
τος εκτόξευσης, έχει ευθύνη για τυχόν ζηµιές που προκαλούνται
από διαστηµικά αντικείµενα. Ο οργανισµός είναι ευέλικτος µε τε-
χνοοικονοµικά κριτήρια και διαφοροποιείται από ορισµένες δια-
τάξεις του δηµόσιου τοµέα. Χρειάζεται πρόσληψη εξειδικευ-
µένου προσωπικού από την παγκόσµια αγορά. 

Καλύπτουµε, λοιπόν, µ’ αυτόν τον τρόπο ένα κενό πολλών χρό-
νων. Η Κυβέρνηση θα έχει, επιτέλους, τη δυνατότητα να εκπρο-
σωπείται σε διεθνείς και ευρωπαϊκούς οργανισµούς. Θα βοη-
θήσει σε νέες θέσεις εργασίας, προκειµένου να επιστρέψουν επι-
στήµονες που έφυγαν στο εξωτερικό και στην ανάπτυξη του
τόπου µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μιχελογιαννάκη και για την οικονοµία στον χρόνο.
Ορίστε, κύριε Λάππα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ζήτησα τον λόγο σήµερα πιο πολύ για να κάνω µια ανακοί-

νωση στην Ολοµέλεια του Κοινοβουλίου. Σήµερα δηµοσιεύτηκε
µια έξοχη απόφαση όχι µόνο µε γενικό, αλλά µε ευρωπαϊκό και

διεθνές ενδιαφέρον. 
Το Ανώτατο Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης δηµοσίευσε

σήµερα µια απόφαση όπου λέει ότι η παροχή υπηρεσιών «UBER»
δεν είναι παροχή υπηρεσιών διαδικτυακής εφαρµογής, αλλά πα-
ροχή υπηρεσιών µεταφορών. Δηλαδή λέει αυτό που ουσιαστικά
έλεγε το προσχέδιο του Υπουργείου Μεταφορών στην Ελλάδα
και ξεσηκώθηκαν τότε οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και
έλεγαν ότι η «UBER» είναι µια πολύ καλή εταιρεία, η οποία πρέπει
να δρα µέσα στα πλαίσια του υγιούς ανταγωνισµού.

Κύριοι, το δικαστήριο πλέον και µε τη βούλα επιβεβαιώνει τις
απόψεις µας, τις θέσεις του Υπουργείου και τις θέσεις της ελλη-
νικής κοινωνίας που θέλει αυτός που εργάζεται στην Ελλάδα και
παρέχει υπηρεσίες να φορολογείται, όπως κάθε Έλληνας πολί-
της. Αυτή η απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου ανοίγει πλέον
τον δρόµο για να υπάγεται και η «UBER» στο ρυθµιστικό πλαίσιο
που υπάγονται τα συµβατικά ταξί, δηλαδή οι οδηγοί. 

Αν µας ακούν οι ταξιτζήδες σήµερα, να ακούσουν για µια
ακόµη φορά ότι στο ρυθµιστικό πλαίσιο που ισχύει για τους ίδι-
ους τους οδηγούς και τους ιδιοκτήτες ταξί θα υπάγεται υποχρε-
ωτικά και η «UBER» αν θέλει να δρα στην Ελλάδα. Αυτό σηµαίνει
ισονοµία, ισοπολιτεία, τήρηση αρχών δηµοκρατίας µιας σύγχρο-
νης χώρας που σέβεται τους ευρωπαϊκούς θεσµούς και όχι µια
κοινωνία «µπανανία» και «Ψωροκώσταινα».

Άρα, στελέχη σας που έκλεισαν συµφωνίες στο παρελθόν,
πριν λίγο καιρό, υπέρ της «UBER» θα πρέπει να αναστοχαστούν
και να έρθουν να πουν αν καλώς ή κακώς το Ευρωπαϊκό Δικα-
στήριο αποφάσισε ό,τι αποφάσισε. Και εσείς που είστε του «µέ-
νουµε Ευρώπη», τηρείτε την απόφαση του δικαστηρίου; Συντάσ-
σεστε µαζί της, µε τη λογική της και την αιτιολογία της; Περιµέ-
νουµε την απάντησή σας. Το ένα είναι αυτό.

Δεύτερον, ασφαλώς η πλειοδοσία σε τροπολογίες της τελευ-
ταίας στιγµής δεν µπορεί να σηµαίνει καλή νοµοθέτηση. 

Όµως, κύριοι συνάδελφοι όλων των πτερύγων της Βουλής,
όταν πλέον κάθε χρόνο ερχόµαστε τις τελευταίες ηµέρες νοµο-
θέτησης να κλείσουµε τρύπες και να προλάβουµε ρυθµίσεις που
προκύπτουν από µια, θα έλεγα, µη κανονική νοµοθέτηση και µια
µη πολιτική κανονικότητα που ισχύει στη χώρα εξαιτίας των µνη-
µονίων και αν σε αυτά προσθέσετε και τις χρόνιες παθογένειες
της ελληνικής δηµόσιας διοίκησης, καθώς προκύπτουν απρό-
οπτα και επείγουσες ρυθµίσεις, τότε η πολιτεία δεν µπορεί να
λέει: Ξέρετε, επειδή έχουµε έναν κυκλώνα, έναν µεγάλο αριθµό
τροπολογιών, δεν τις κάναµε γιατί συνεπάγονται κακή νοµοθέ-
τηση. 

Νοµίζω ότι η κακή νοµοθέτηση δεν εξαρτάται µόνο από τον
αριθµό των τροπολογιών που κατατίθενται, αλλά πρέπει να δει
κανείς και το περιεχόµενό τους. Πρέπει να δείτε αν επιλύουν ζη-
τήµατα, αν βοηθάνε κοινωνικές οµάδες, αν πράγµατι τέµνουν
κοινωνικές αδικίες. Τότε θα πείτε αν είναι καλή ή κακή η νοµοθέ-
τηση. 

Μας ακούει η κοινωνία και περιµένει µέχρι τελευταία ώρα. Εγώ
σας λέω ότι κακώς ερχόµαστε και ρυθµίζουµε τελευταία ώρα κά-
ποιες λεπτοµέρειες. Όµως, πρέπει να τις ρυθµίσουµε ή να αφή-
σουµε στην τύχη τους διάφορα µεγάλα κοινωνικά στρώµατα,
δοµές, υπηρεσίες, φορείς, οργανισµούς; Αυτό είναι το ερώτηµα.
Το ότι είναι κακή η νοµοθέτηση τροπολογιών το ξέρουν οι πάντες
και το έχετε υλοποιήσει και εσείς στα χρόνια των µνηµονίων. 

Μιλάµε για µια χώρα που δεν έχει ούτε νοµοθετική κανονικό-
τητα. Αυτό απορρέει από το γεγονός ότι δεν έχουµε πολιτική κα-
νονικότητα, κύριοι συνάδελφοι. Είµαστε σε καιρό µνηµονίων. Και
αν η δηµόσια διοίκηση δεν αποκτήσει από που λέµε «η θεσµική
της µνήµη να τιµά και την ίδια και τη χώρα», θα έχουµε αυτές τις
παρενέργειες. Άρα, να τελειώνουµε µε αυτό το πράγµα.

Άκουσα τον κ. Μανιάτη πριν να µας λέει ότι ο χθεσινός προ-
ϋπολογισµός είναι προϋπολογισµός της ντροπής. Πρέπει να του
πω κάτι που είπε ο Βενιαµίν Φραγκλίνος: Να κρατήσει την ορµή
και την οργή του για κάποια άλλα πράγµατα, γιατί πολλές φορές
ό,τι αρχίζει µε οργή µπορεί να τελειώνει και µε ντροπή. Και µάλ-
λον τον αφορά άµεσα. Διότι θα του πω ότι εάν τείνει το ους και
ανοίξει το βλέφαρο, πάψει να έχει τυφλότητα, πολιτική και ιδεο-
λογική κώφωση, θα καταλάβει ότι οι σύντροφοι και οι συναγωνι-
στές του στην Ευρώπη και στον κόσµο ολόκληρο τιµούν και
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οµολογούν την Κυβέρνησή µας και τον Πρωθυπουργό. Δεν χύ-
νουν δηλητήριο και χολή κάθε µέρα σε όλα τα επίπεδα κυβερνη-
τικής και πολιτικής δράσης. Σε όλα τα επίπεδα!

Ακούει κανείς την Αρχηγό της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
και τρελαίνεται. Μόνο δηλητήριο εκτοξεύει. Δεν υπάρχει τίποτα
το καλό, τίποτα το θετικό, τίποτα το παραγωγικό, τίποτα το κοι-
νωνικό! Όλα είναι αρνητικά και κατάφωρα άδικα. Ποιοι; Αυτοί
που κυβερνούσαν τη χώρα µαζί µε εσάς σαράντα χρόνια. Και θέ-
λετε να τα χρεώσετε σε εµάς που αγωνιζόµαστε να βγάλουµε τη
χώρα από τη χρεωκοπία. Γιατί και πώς; Γιατί τη βάλατε εσείς. Δη-
λαδή οι δικαιωµένοι εσείς που χρεωκοπήσατε και αδικαίωτοι θα
είµαστε εµείς που αγωνιζόµαστε να τη βγάλουµε από τη χρεω-
κοπία.

Εν πάση περιπτώσει, αυτά τα αφήνω για τον κ. Μανιάτη, γιατί
πιστεύω ότι όταν θα πάει η κ. Γεννηµατά στην Ευρώπη και στα
συµβούλια, θα της τραβάνε και λίγο το αυτί. 

Διότι, κύριε Υπουργέ, χθες πήγε -ακούστε!- σε έναν µεγάλο
δηµοσιογραφικό οργανισµό της Πορτογαλίας και έδωσε µια συ-
νέντευξη. Ξέρετε τι δηλητήριο έχυσε εις βάρος της χώρας, εις
βάρος του Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης µας; Πού; Στην
Πορτογαλία που εδώ και τρία, τέσσερα χρόνια υλοποιεί µια µε-
γάλη συνεργασία του σοσιαλιστικού κόµµατος µε την Αριστερά.
Τι άκουσε δηλαδή ο πορτογαλικός λαός να λέει η κ. Γεννηµατά;
Ότι αυτό που κάνουν εκεί είναι κάτι σαν µια κατάρα και όχι ευλο-
γία. Εν πάση περιπτώσει, το αφήνουµε κι αυτό.

Θα ήθελα να πω και κάτι τελευταίο µε το οποίο και θα τελει-
ώσω. Δεν θέλω να πω πολλά πράγµατα. 

Κύριε Υπουργέ, σας έχω ξανακούσει -και εντυπωσιάστηκα κά-
ποτε- να λέτε για το πώς είναι δυνατόν, πράγµατι, διαστηµικές
υπηρεσίες να υλοποιηθούν στην αγροτική οικονοµία. Διότι κατά-
γοµαι από έναν αγροτικό νοµό και πράγµατι θα ήθελα πολύ και
το κόστος παραγωγής και οι καιρικές συνθήκες και το σύνολο
των παραγόντων και των κριτηρίων µιας πραγµατικά αποδοτικής
και περιβαλλοντικής πολιτικής να έχει ένα θετικό πρόσηµο. Και
απόρησα πώς είναι δυνατόν αυτό να εφαρµοστεί. 

Προχθές που παρακολούθησα τον ευρωπαίο φιλοξενούµενό
σας να το αποτυπώνει στην ωραία αυτή εµφάνιση που έκανε,
πραγµατικά εντυπωσιάστηκα δύο φορές. Το είχατε κάνει εσείς
σε ανύποπτο χρόνο, εδώ και δύο µήνες, σε µια ΕΠΕΚΕ. 

Άρα, λοιπόν, εάν πράγµατι αυτό µπορεί να συµβεί, εξοπλίστε
µας µε γνώση και πληροφορία ώστε να µπορούµε να πάµε στην
περιφέρειά µας, που είναι αγροτική σε ποσοστό 90%, και να πεί-
σουµε τους αγρότες ότι πράγµατι µπορούν να υλοποιηθούν και
να παρθούν τέτοιες διαστηµικές υπηρεσίες προς όφελος της πα-
ραγωγής, της αύξησης της παραγωγικότητας και του περιβάλ-
λοντος. Διότι εάν πράγµατι έχουµε τέτοιες δυνατότητες χρήσης
στην αγροτική οικονοµία, ένα είναι το πρόβληµα των σηµερινών
αγροτών -όλα τα άλλα µπορούν να τα κάνουν-, ένα δεν µπόρεσαν
να κάνουν ποτέ, τη µείωση τους κόστους παραγωγής. Εάν πράγ-
µατι µπορεί να συµβάλει το νοµοσχέδιο και σε τέτοιες υπηρεσίες,
νοµίζω ότι είναι θετικό για τους ίδιους, αλλά και για τη χώρα. 

Και έρχοµαι και σε κάτι τελευταίο. 
Κύριε Υπουργέ, παρέλειψα να πω ότι υπάρχει µια τροπολογία

που υπογράφει ο οµιλών και αφορά ένα απλό πραγµατάκι.
Αφορά αστικές µη κερδοσκοπικές εταιρείες των δήµων. Μέχρι
τώρα τι έλεγε το καθεστώς; Εάν ένας από τους εταίρους των
αστικών µη κερδοσκοπικών εταιριών αποχωρήσει, εάν είναι δέκα
και φύγει ο ένας, ξαφνικά διαλύονταν η αστική εταιρεία. Δεν
έδινε τη δυνατότητα να συνεχίσει µε τους υπόλοιπους. 

Αυτή η τροπολογία, κύριε Υπουργέ, αφορά αυτό το απλό, το
απλούστερο πράγµα: Εφόσον οι δήµοι θέλουν να συνεχιστεί η
λειτουργία αυτών των δοµών, να συνεχιστεί. Ας τους δώσουµε
το δικαίωµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Λάππα.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Δένδιας έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά, ενώ όπως θα έχετε πλη-
ροφορηθεί, κύριε Δένδια, έχετε και οκτώ λεπτά σαν δευτερολο-
γία για τις τροπολογίες, όπως είχε ανακοινώσει και ο Προεδ-

ρεύων στην αρχή της διαδικασίας.
Ορίστε, κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα χρησιµοποιήσω το εικοσάλεπτο. Νοµίζω ότι ούτως ή

άλλως οι συνάδελφοι είναι αρκετά κουρασµένοι. Χρειάστηκε να
δουν εξαντλητικά µια µεγάλη γκάµα τροπολογιών και θεµάτων
για να µπορέσουν να ανταποκριθούν στα καθήκοντά τους. Άρα,
αυτό που κανείς µπορεί να κάνει κατ’ ελάχιστον είναι οικονοµία
χρόνου. 

Κύριε συνάδελφε, ευχαριστήθηκα που στο τέλος µας εξηγή-
σατε ότι έχετε και δική σας τροπολογία, γιατί δεν µπορούσα να
καταλάβω τι ήταν αυτός ο φιλιππικός εναντίον αυτών που αντι-
δρούν στις τροπολογίες της τελευταίας στιγµής. Κατάλαβα, λοι-
πόν, ότι ήταν και µια δική σας που έχει έρθει τώρα. Σας ευχα-
ριστώ, γιατί είχα µια απορία µέχρι τώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Όχι µόνο δική µου, κύριε Δένδια,

αλλά και των συναδέλφων.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Εν πάση περιπτώσει, όµως, το θέµα

που θέσατε δεν είναι προφανώς θέµα της τελευταίας στιγµής.
Το πώς λύεται µια αστική εταιρεία είναι θέµα που διαχρονικά
µπορούµε να το συζητήσουµε. Προφανώς άπτεται πολλών δια-
τάξεων και φορολογικών διατάξεων. Φαντάζοµαι δεν είναι κάτι
που πρέπει να λυθεί την παραµονή των Χριστουγέννων. Άρα θα
σας πρότεινα, εάν θέλετε, µε καλή διάθεση, να το κουβεντιά-
σουµε τακτικά και να µην υποθηκεύεται και το προσωπικό σας
κύρος, αλλά και το κύρος του Κοινοβουλίου φέρνοντας τροπο-
λογίες εική και ως έτυχε την τελευταία στιγµή και να υποτιµάτε
και εµάς που ίσως θα θέλαµε να σας βοηθήσουµε.

Από εκεί και πέρα τώρα, ας πάµε στο θέµα του νοµοσχεδίου. 
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, τοποθετήθηκε η επιµελής εισηγή-

τριά µας κ. Ασηµακοπούλου και στα τρία τµήµατα του νοµοσχε-
δίου. Νοµίζω ορθώς σας παρατήρησε ότι στο πρώτο τµήµα που
αφορά το θέµα των αδειοδοτήσεων έχετε ανυψώσει τον ρόλο
του Υπουργού εκεί, που νοµίζω, ότι δεν χρειάζεται. Την αδειοδό-
τηση των δραστηριοτήτων την έχετε περάσει συνολικά στον
Υπουργό. 

Μάλιστα, παρατήρησε ότι στο πρώτο τµήµα του νοµοσχεδίου
αναφέρει τριάντα έξι φορές τη λέξη «ο Υπουργός». Νοµίζω ότι
δεν έχει θεσµική επάρκεια ένα νοµοθέτηµα, όταν τα πάντα κι-
νούνται γύρω από τον Υπουργό. Σήµερα είστε εσείς, αύριο είναι
κάποιος άλλος από τη Νέα Δηµοκρατία. Όµως, και αυτό το αύριο
παρεµπιπτόντως µπορεί να είναι πολύ σύντοµα. Άρα, σας το λέω
υπό την έννοια του ορθού και όχι της πολιτικής και κοµµατικής
σκοπιµότητας. Δεν έχει έννοια να περιστρέφονται όλα περί τον
Υπουργό. 

Όσον αφορά στο δεύτερο δε τµήµα, εκεί που δηµιουργείτε
τον Ελληνικό Διαστηµικό Οργανισµό, ειλικρινά δεν είµαστε βέ-
βαιοι ότι καταλαβαίνουµε την επιλογή σας, την επιλογή µιας
ΔΕΚΟ, η οποία συµπληρωµατικά διέπεται και από τον νόµο περί
ανωνύµων εταιρειών, τον ν.2190. Νοµίζουµε ότι η διφυής αυτή
επιλογή ή υποκρύπτει κάποια σκοπιµότητα -είναι πιθανό αν
δούµε το σύνολο του νοµοθετικού έργου της Κυβέρνησης- ή αλ-
λιώς, αν θέλουµε να είµαστε ευνοϊκοί απέναντί σας, δεν είναι ιδι-
αιτέρως επιτυχής.

Σας ασκήσαµε την κριτική µας. Πάντως, εδώ θέλω να σας πω
ότι αν η εισηγήτρια µας έχει δίκιο και µέτρησε σωστά, πάλι άλλες
είκοσι πέντε φορές αναφέρεται η λέξη «ο Υπουργός». Δηλαδή
τριάντα έξι και είκοσι πέντε, πάµε στα δύο πρώτα µόνο κεφάλαια,
εξήντα µία φορές. Φαντάζοµαι ότι πρέπει να είναι πολύ κεντρικός
ο ρόλος αυτού του Υπουργού, κύριε Υπουργέ, που θέλει εξήντα
µία φορές µέσα στα δύο πρώτα κεφάλαια ενός νοµοθετήµατος
να επιφυλάσσει εξουσίες στον εαυτό του.

Αυτό στο οποίο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να
επεκταθώ λίγο -πέραν αυτού, γιατί νοµίζω η εισηγήτρια µας κά-
λυψε το νοµοθέτηµα- είναι το θέµα των τροπολογιών. Κοιτάξτε,
καταλαβαίνω ότι υπάρχουν παρατάσεις. Οι παρατάσεις είναι πε-
ρίπου εννέα, δέκα αν µετράµε καλά σε αυτό το νοµοθέτηµα. Να
συζητήσουµε τις παρατάσεις. Όµως, η λογική τού να έρχονται
είκοσι µία τροπολογίες σήµερα και να έρχονται από ό,τι ακούω
καµµία εικοσαριά και αύριο -κάτι τέτοιο θρυλείται και µπορεί να

3528 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



υπερβούµε και τον αριθµό-, δεν αντέχει. Δεν αντέχει! Το δε κρι-
τήριο το οποίο χρησιµοποιούν οι κυβερνητικοί Βουλευτές φιλό-
τιµα -γιατί είµαι βέβαιος ότι καταλαβαίνουν κι αυτοί ότι αυτή η
κατάσταση δεν τιµά ούτε αυτούς ούτε το Κοινοβούλιο ούτε το
νοµοθετικό έργο ούτε τη χώρα- είναι ότι «αυτό γίνεται για να κα-
λύψουµε κοινωνικές ανάγκες» κλπ.. Και αυτό δεν αντέχει σε καµ-
µία κριτική.

Οι κοινωνικές ανάγκες καλύπτονται αν ο τόπος έχει µια σο-
βαρή κυβέρνηση. Και µια σοβαρή κυβέρνηση είναι µια κυβέρ-
νηση η οποία στοιχειωδώς µπορεί να προβλέψει. Δεν είναι µια
κυβέρνηση, η οποία φέρνει νοµοθετήµατα την παραµονή που
κλείνει το Κοινοβούλιο. Μάλιστα, το Κοινοβούλιο θα είχε κλείσει
σήµερα. Είναι προφανές ότι αυτά τα νοµοθετήµατα έρχονται σή-
µερα και αύριο ακριβώς για να χρησιµεύσουν ως όχηµα τροπο-
λογιών. Δεν είναι το νοµοθέτηµα. Διότι δεν διέγνωσα, κύριε
Υπουργέ, τίποτα στο νοµοθέτηµα το οποίο επιβάλλεται να το συ-
ζητήσουµε σήµερα και όχι την 4η, 5η ή 6η Ιανουαρίου. 

Το νοµοθέτηµα σας χρησιµοποιείται, είτε εν γνώσει σας είτε
εν αγνοία σας είτε επειδή σας ρώτησαν και συµφωνήσατε είτε
επειδή διαφωνήσατε και δεν εισακουσθήκατε -δεν το γνωρίζω,
γιατί η στάση σας έρχεται σε αντίθεση µε την αρχική δήλωσή
σας ότι δεν θα δεχτείτε τροπολογίες-, ως όχηµα να έρθουν εδώ
είκοσι µία τροπολογίες. Και το νοµοθέτηµα που έρχεται αύριο
έρχεται για να χρησιµεύσει ως όχηµα να έρθουν οι υπόλοιπες
τροπολογίες, τις οποίες η Κυβέρνηση σήµερα σχεδιάζει και δεν
θεωρεί ότι θα πρέπει να γίνουµε κι εµείς κοινωνοί. 

Ας µιλήσουµε πραγµατικά, γι’ αυτές τις τροπολογίες, όπως για
την τροπολογία του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οποία παρατείνει καθεστώς ανα-
θέσεων κατά παρέκκλιση πάσης διάταξης. 

Ο συγκεκριµένος Υπουργός -ο οποίος δεν είναι εδώ- είναι
Υπουργός επί δύο χρόνια. Δεν έχει καταφέρει ακόµα να δηµιουρ-
γήσει το θεσµικό πλαίσιο που χρειάζεται για να µπορέσει να κάνει
τη δουλειά του; Και χρειάζεται να φέρνει παραµονή αναθέσεις
έργων, πάλι κατά παρέκκλιση κάθε διάταξης; Και πόσο καλόπι-
στος πρέπει να είναι ένας Βουλευτής, ο οποιοσδήποτε βουλευ-
τής, για να δέχεται ότι αυτές οι διατάξεις δεν υποκρύπτουν πο-
νηρία; Ούτως η άλλως, ξαναλέω πως αυτά τα πράγµατα δεν είναι
καθόλου σοβαρά.

Θα ήθελα να τελειώσω µε το εξής: Κύριες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ακούγεται φήµη -έντονη φήµη όµως, όχι απλή φήµη- ότι η
Κυβέρνηση πρόκειται να εκµεταλλευτεί την προφανή ανάγκη
απλοποίησης της νοµοθεσίας που αφορά το άσυλο -σε αυτό εί-
µαστε σύµφωνοι και όχι µόνο σύµφωνοι, αλλά δεν καταλαβαί-
νουµε γιατί έχει καθυστερήσει τόσο-, µε το να συνδέσει αυτό µε
τα θέµατα της έκδοσης. Και κατά συνέπεια, όταν λέµε τα θέµατα
της έκδοσης, διαβάζετε πίσω από αυτό µε σαφήνεια τα θέµατα
των οκτώ Τούρκων αξιωµατικών. 

Σας το λέω από σήµερα, για να είµαστε συνεννοηµένοι ότι
αυτό είναι παντελώς απαράδεκτο. Παντελώς απαράδεκτο! Είναι
απαράδεκτο καταρχήν το γεγονός ότι η Κυβέρνηση δεν έχει
φέρει ακόµα τα θέµατα απλοποίησης της νοµοθεσίας για το
άσυλο. Διότι πραγµατικά η διαδικασία αυτή, ως έχει σήµερα,
είναι εξαιρετικά χρονοβόρα, δεν βοηθάει την προστασία των δι-
καιωµάτων των ανθρώπων που ζητούν άσυλο, ακριβώς λόγω του
µακρού χρόνου και από την άλλη εκθέτει τη χώρα, θέτει σε κίν-
δυνο τα δικαιώµατα των υπολοίπων πολιτών και, εν πάση περι-
πτώσει, δεν είναι αντίστοιχη µε τη στάση των υπόλοιπων ευρω-
παϊκών χωρών. 

Όµως, το να εκµεταλλευτούµε αυτό για να φέρουµε διάταξη
η οποία περιπλέκει το θέµα, συνδέοντάς το µε το θέµα της έκ-
δοσης και στην πραγµατικότητα να παραβεί τα δικαιώµατα όσων
τους έχουν ήδη αποδοθεί από την ελληνική δικαιοσύνη, είναι κάτι
το οποίο εάν συµβεί –εύχοµαι η προειδοποίηση αυτή να συγκρα-
τήσει την Κυβέρνηση και για αυτό τη διατυπώνω ευθέως και κα-
θαρά- δεν θα µας βρει απλώς κάθετα αντίθετους, αλλά θα
δηµιουργήσουµε µέγιστο ζήτηµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Δένδια και για την οικονοµία στον χρόνο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργαντάς, από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρώτα απ’ όλα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να

απαντήσω στον αγαπητό συνάδελφο κ. Λάππα που προηγουµέ-
νως εξαπέλυσε κατά της Αντιπολίτευσης γενικότερα µια επίθεση,
η οποία τα βλέπει όλα αρνητικά και η οποία δεν στηρίζει την προ-
σπάθεια που γίνεται από την παρούσα Κυβέρνηση. 

Θέλω να σας θυµίσω µόνο το εξής, κύριε Λάππα: Στα δυόµισι
χρόνια της Κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου ο ΣΥΡΙΖΑ ως Αντι-
πολίτευση ψήφισε µόνο δύο φορές θετικά. Μια ήταν στην περί-
φηµη τροπολογία για τον Ρωµανό, τον καταδικασθέντα για τα
βαριά αδικήµατα που ξέρετε και ο οποίος έπρεπε να διευκολυν-
θεί στις σπουδές του και η δεύτερη φορά ήταν όταν ψηφίστηκαν
κάποιες από τις διατάξεις για τη χρήση των ναρκωτικών. Ήταν
οι µόνες δύο φορές που η παρούσα Κυβέρνηση είδε κάτι θετικό
σε όλες τις προσπάθειες που έκανε η Κυβέρνηση Σαµαρά, είτε
ήταν αυτές σε σχέση µε τα επερχόµενα νοικοκυριά, είτε σε σχέ-
ση µε τη δοσοποίηση των οφειλών προς τα ταµεία κλπ.. 

Εµείς πρέπει να έχουµε ψηφίσει –δεν είµαι πρόχειρος- τουλά-
χιστον το 25% µε 30% των διατάξεων που έχει φέρει η παρούσα
Κυβέρνηση. Ό,τι νοµίζουµε ότι είναι θετικό, προς τη σωστή κα-
τεύθυνση, ό,τι νοµίζουµε πως διευκολύνει και βελτιώνει το επεν-
δυτικό κλίµα, ό,τι νοµίζουµε πως εξαλείφει τη γραφειοκρατία ή
ό,τι βοηθάει τους συµπολίτες µας, οι οποίοι βρίσκονται στη χει-
ρότερη κατάσταση, το ψηφίζουµε. Οπότε, αυτή ήταν και είναι η
υπεύθυνη στάση της Νέας Δηµοκρατίας και παρακαλώ να κά-
νουν όλοι την αυτοκριτική τους για τα δυόµισι χρόνια της αντι-
πολίτευσής τους. 

Εγώ σήµερα θα αναφερθώ σε δύο µόνο τροπολογίες, γιατί νο-
µίζω πως ό,τι ήταν να ακουστεί για το νοµοσχέδιο έχει ακουστεί.
Δυστυχώς, λείπουν οι Υπουργοί. Η µία τροπολογία έχει να κάνει
µε αυτό στο οποίο αναφέρθηκε και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκ-
πρόσωπος και αφορά το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής
ως προς τις απευθείας αναθέσεις. Είναι η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1382.

Όταν ήρθε για πρώτη φορά η συγκεκριµένη ρύθµιση το 2015,
που θυµόµαστε όλοι ποια ήταν η εικόνα στα ελληνικά νησιά, ποια
ήταν η εικόνα στην Ειδοµένη, ποια ήταν η εικόνα στην Ελλάδα,
κατανοήσαµε απολύτως την ανάγκη -πράγµατι κατά παρέκκλιση
κάθε διάταξης- να δοθεί η δυνατότητα των απευθείας αναθέσεων
για να αντιµετωπιστεί είτε η σίτιση είτε η στέγαση είτε η ιατρο-
φαρµακευτική περίθαλψη αυτών των ανθρώπων. Συναινέσαµε.
Ψηφίσαµε «ναι». Αυτή είναι η υπεύθυνη στάση της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Όµως, τρία χρόνια µετά και ενώ ξέρουµε πλέον ποιες είναι οι
προσφυγικές ροές, ξέρουµε περίπου ποιοι είναι αυτοί οι οποίοι
βρίσκονται στη χώρα µας -και κατά βάση µόνο στα νησιά του βο-
ρείου Αιγαίου- δεν µπορώ να καταλάβω τον λόγο για τον οποίο
συνεχίζουµε να έχουµε παρατάσεις αυτών των κατά παρέκκλιση
διατάξεων. 

Ποιο είναι το απρόβλεπτο γεγονός το οποίο πρέπει να αντιµε-
τωπίσουµε, να στηρίξουµε, να ψηφίσουµε και φέρνετε εσείς µια
τέτοια ρύθµιση πάλι; Τι είναι αυτό που θα γίνει µέσα στο 2018,
που αυτήν τη στιγµή δεν µπορείτε να το προβλέψετε; Δεν ξέ-
ρουµε αυτήν τη στιγµή τον αριθµό των προσφύγων; Τον ξέ-
ρουµε. Αναµένουµε µέσα στο επόµενο διάστηµα µια υπέρµετρη
αύξησή τους; Αν αυτό συµβεί, µέσα σε µια µέρα, σε δύο µέρες
φέρνετε και ψηφίζουµε ό,τι χρειάζεται. Άµα αξιολογήσουµε ότι
πράγµατι είναι έκτακτη, κατεπείγουσα ανάγκη και οφείλεται σε
απρόβλεπτο γεγονός. 

Ερχόµαστε εκ των προτέρων και χαρακτηρίζουµε ως απρόβλε-
πτα γεγονότα αυτά που όλο το 2017 ήταν προβλέψιµα; Τι ήταν
προβλέψιµο εντός του 2017 σε σχέση µε τις προσφυγικές ροές;
Πού ήταν υπέρµετρη η ανάγκη για να χαρακτηριστούν όλες
αυτές οι ανάγκες ως απρόβλεπτες, έτσι ώστε να έχουµε τη συγ-
κεκριµένη ρύθµιση; 

Και βεβαίως κάποια στιγµή πρέπει να εξεταστεί το εξής, αυτές
οι απευθείας αναθέσεις πού δίδονται; Ποιες εταιρείες είναι αυτές
οι οποίες ίσως παίρνουν το µεγαλύτερο µέρος αυτών των έργων;
Τι χρήµατα έχουν ξοδευτεί µε αυτόν τον τρόπο; Ποια είναι η δια-
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κύµανση εντός του έτους η οποία να δικαιολογεί τον χαρακτηρι-
σµό του απρόβλεπτου; 

Νοµίζουµε ότι οφείλουµε όλοι αυτήν τη διαδικασία, για να µην
µείνει σκιά σε κανέναν, να τη δούµε άµεσα. Βεβαίως, όχι απλά
καταψηφίζουµε, αλλά καταγγέλλουµε τη συνέχιση αυτής της δια-
δικασίας. Την καταγγέλλουµε και πιστεύουµε ότι πλέον είστε έκ-
θετοι όχι µόνον πολιτικά, αλλά και ηθικά και ποινικά µερικοί,
ενώπιον αυτών που προσπαθούν να δικαιολογήσουν ένα πολύ
ευαίσθητο ζήτηµα, αυτό που υπήρξε το 2015, να πω και το 2016,
και το συνεχίζετε και το 2017 και το 2018 και έχει γίνει πλέον µια
βιοµηχανία.

Η δεύτερη τροπολογία στην οποία θέλω να σταθώ, κύριε Πρό-
εδρε, είναι η 1391, που έχει να κάνει µε τις περιπτώσεις που είχε
γίνει ανάκληση της ιθαγένειας, η οποία έχει δοθεί σε παλιννο-
στούντες οµογενείς. Είναι µια πάρα πολύ πρόχειρη διατύπωση.
Είναι ένα πολύ έωλο σχέδιο νόµου, έχει πάρα πολλά σηµεία τα
οποία χρήζουν διευκρινίσεων και νοµίζω ότι ή υπηρετεί σκοπιµό-
τητες -ελπίζω όχι- ή είναι πολύ πρόχειρα γραµµένο.

Έρχεται τώρα ο νοµοθέτης για να αντιµετωπίσει τις περιπτώ-
σεις εκείνες που, ενώ είχε δοθεί ιθαγένεια, αφαιρέθηκε στη συ-
νέχεια λόγω µη νόµιµων δικαιολογητικών -έτσι ακριβώς αναφέ-
ρεται- και εντός εξαµήνου δίνει τη δυνατότητα να γίνουν νέες αι-
τήσεις, πλέον, όµως, µε τον νέο νόµο του 2000. 

Να θυµίσω κάτι τους συναδέλφους, ο νόµος του 1993 µε τον
οποίο είχαν δοθεί αυτές οι ιθαγένειες ήταν µε απόφαση νοµάρχη.
Στη συνέχεια ανακλήθηκαν για τους λόγους που είπα. Ο νόµος
του 2000 προβλέπει απόφαση του διευθυντή της αποκεντρωµέ-
νης περιφερειακής διεύθυνσης, πλην, όµως, η αίτηση πρέπει να
γίνει στη προξενική αρχή του τόπου κατοικίας του οµογενούς.
Θα τους πείτε δηλαδή να πάνε πίσω να κάνουν την αίτηση;

Δεύτερον, εξαιρείτε από τη διαδικασία αυτή τις συνεντεύξεις
που προβλέπονταν µε τον νόµο του 1993. Δεν διευκρινίζετε,
όµως, στο σχέδιο νόµου εάν η ανάκληση της ιθαγένειας σχετίζε-
ται µε την ίδια τη συνέντευξη εάν το δικαιολογητικό το οποίο δό-
θηκε έχει και ποινικές προεκτάσεις, οι οποίες ακολουθήθηκαν και
προχώρησαν.

Πώς εσείς θα έρθετε και θα δώσετε απλά µια ευκαιρία, ενώ
υπήρχαν ίσως ποινικές καταδίκες, ενώ υπάρχουν άλλα ζητήµατα,
να γίνει µια αίτηση που να δει ποιος ποιον και να αποφανθείτε
επί του ζητήµατος της επανάκτησης της ιθαγένειας, το οποίο
θεωρώ το σηµαντικότερο όλων που ένα σχέδιο νόµου µπορεί να
προσδώσει. Δεν υπάρχει για µένα µεγαλύτερη βαρύτητα σε νο-
µοσχέδιο το οποίο µε τον έναν ή µε τον άλλο τρόπο καταλήγει
στη δυνατότητα να πάρει κάποιος την ελληνική ιθαγένεια.

Δεν µπορεί, λοιπόν, αυτή η διάταξη να αντιµετωπίζει µε αυτόν
τον πολύ πρόχειρο, µε αυτόν τον έωλα νοµικό τρόπο ένα τόσο
σοβαρό ζήτηµα. Εγώ θα παρακαλέσω τον Υπουργό –δεν είναι
εδώ τώρα- να το εξετάσει, γιατί θα βρεθούν πολλά νοµικά ζητή-
µατα που θα πρέπει να αντιµετωπιστούν και θα ταλαιπωρηθούν
άνθρωποι οι οποίοι ίσως δικαιούταν της δεύτερης ευκαιρίας, αν
και νοµικά πιστεύω ότι η δυνατότητα της ακύρωσης της ανάκλη-
σης ούτως ή άλλως υπήρχε. Καµµιά ατοµική, διοικητική, εκτελε-
στή πράξη δεν υπάρχει που να µην µπορεί να ακυρωθεί εάν
υπάρχουν τα νέα στοιχεία που να δικαιολογούν την ακύρωση της
ανακλήσεως. Φέρνουµε τώρα µια νέα δυνατότητα µε αυτόν τον
νέο τρόπο.

Θα παρακαλούσα, λοιπόν, τόσο σοβαρές τροπολογίες, οι
οποίες, µάλιστα, δεν έχουν κάποιον άµεσα χρονικό περιορισµό
να κατατίθενται µε µεγάλη προσοχή, αν είναι δυνατόν να περνάνε
από τις αρµόδιες επιτροπές κανονικά και να είναι σε σχετικά νο-
µοθετήµατα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Γεωργαντά.

Με τον κ. Μπουκώρο θα κλείσουµε τη λίστα των οµιλητών και
µε την κ. Βάκη θα κλείσουµε τον πρώτο γύρο των Κοινοβουλευ-
τικών Εκπροσώπων. Αµέσως µετά θα ακολουθήσει ο Υπουργός. 

Παρακαλώ να ενηµερώσετε και τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες
ότι όσοι εκ των εισηγητών ή των ειδικών αγορητών και εκ των
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων θέλουν να δευτερολογήσουν,

να ενηµερωθούν για να έρθουν στην Αίθουσα. Εάν δεν υπάρχει
επιθυµία για δευτερολογία θα ολοκληρώσουµε τη διαδικασία µε
την ψηφοφορία και θα κλείσουµε µε τη σηµερινή συνεδρίαση.

Κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως αντιλη-

φθήκατε και από την εισηγήτριά µας δεν θα είχαµε σοβαρές αν-
τιρρήσεις για το νοµοσχέδιο. Είµαστε µια παράταξη που πιστεύει
ειλικρινά και διαχρονικά πως οποιαδήποτε κυβερνητική πρωτο-
βουλία βγάζει τη χώρα εκτός συνόρων και µάλιστα εάν είναι και
εκτός επίγειων συνόρων και βοηθάει στην πρακτική αξιοποίηση
όλων αυτών των δυνατοτήτων, που µας δίνει η σχεδιαζόµενη δια-
στηµική πολιτική, για δράσεις και λειτουργίες της καθηµερινότη-
τας, της οικονοµίας, της κοινωνίας, δεν µπορεί να µας βρίσκει
αντίθετους.

Βεβαίως, κάποιες σοβαρές παρατηρήσεις για τον τρόπο που
νοµοθετείτε το σχετικό νοµοσχέδιο έκανε η εισηγήτριά µας, ό-
µως από το πρωί παρακολουθώντας τη συζήτηση, έχω γίνει µάρ-
τυρας διαφόρων απόψεων που δεν ευσταθούν, που δεν ισχύουν.

Πριν περάσω στις τροπολογίες, γιατί για αυτές θα µιλήσω κυ-
ρίως, κύριε Υπουργέ, θέλω να απευθυνθώ σε ορισµένους αξιο-
σέβαστους, πραγµατικά, συναδέλφους που διατυπώνουν µια
άποψη εντελώς λανθασµένη και λένε «εσείς που κυβερνούσατε
σαράντα χρόνια, τι κάνατε εσείς που κυβερνούσατε σαράντα
χρόνια;». Αυτός ο µύθος πρέπει να τελειώσει. 

Πράγµατι, ζούµε µια περίοδο κρίσης τα έξι, επτά, οκτώ τελευ-
ταία χρόνια, αλλά οι συνάδελφοι οι οποίοι εγείρουν τέτοιου εί-
δους επιχειρήµατα, θα πρέπει να θυµούνται ότι το κατά κεφαλήν
εισόδηµα στην Ελλάδα το 1974 ήταν 2.600 δολάρια. Το 2013, µε-
σούσης της κρίσης, ήταν κοντά στα 23.000 δολάρια. 

Αυτό κάναµε, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ανεβάσαµε δέκα
φορές το κατά κεφαλήν εισόδηµα. Ή µήπως θέλετε να υποστη-
ρίξετε στα σοβαρά εδώ ότι ίδια είναι η Ελλάδα του σήµερα µε
την Ελλάδα προ σαράντα ετών σε υποδοµές, σε βιοτικό επίπεδο,
σε θέση ισχύος της χώρας διεθνώς;

Μα, σοβαρά µιλάτε; Αυτά είναι παραµύθια για µικρά παιδιά. Η
κρίση υπάρχει. Η οικονοµία, η ζωή κάνει κύκλους, έχει τα πάνω
της και τα κάτω της. Προσέξτε, γιατί κάνει και η πολιτική κύ-
κλους. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ασφαλώς και κάνει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Μην παρουσιάζεστε ως αλαζόνες

ότι θα είστε µόνιµοι στις θέσεις στις οποίες βρίσκεστε σήµερα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ πολύ!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ξέρω ότι ενοχλούν αυτά που λέω,

αλλά είναι πραγµατικότητα. 
Και για τις τροπολογίες και για το πώς συµπεριφέρεται µια Αν-

τιπολίτευση άκουσα διάφορες απόψεις εδώ µέσα. Οι τροπολο-
γίες όταν είναι γαλάζιες είναι κακές και όταν είναι ροζ είναι καλές
ή οι πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου αντίστοιχα; Και η υπεύ-
θυνη Αντιπολίτευση πότε κρίνεται όταν είναι στην κυβέρνηση
όταν είναι στην Αντιπολίτευση ή µήπως διαρκώς;

Ζητάτε να στηρίζουµε τα χρήσιµα, όταν ο κ. Γεωργαντάς σας
είπε προηγουµένως ότι στηρίξατε µόνο δύο διατάξεις σε δυόµισι
χρόνια; Δεν υπάρχει καµµία σύγκριση, βεβαίως, µε τη δική µας
στάση και συµπεριφορά...

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Είναι εκατόν δύο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Λάππα, σας πα-

ρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Γιατί ενοχλείστε τόσο πολύ, κύριοι

συνάδελφοι; Σας άκουσα όλους από το πρωί µε ιδιαίτερη προ-
σοχή. Γιατί ενοχλείστε; Ενοχλεί πια τόσο πολύ η αλήθεια σε
αυτόν τον τόπο;

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Περί αυτού πρόκειται; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Άρα, θα συµφωνήσω, αγαπητέ κύ-

ριε Λάππα, οι τροπολογίες πράγµατι πρέπει να κρίνονται ως
προς το περιεχόµενό τους. 

Από εκεί και πέρα, όµως, σήµερα µεταξύ των άλλων -και πριν
πάω στην τροπολογία που εµείς καταθέσαµε και δεν έγινε απο-
δεκτή- υπάρχει µια τροπολογία για τους φορείς διαχείρισης προ-
στατευόµενων περιοχών. 
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Ξέρετε τι κάνει η Κυβέρνησή σας; Κάθε χρόνο την τελευταία
στιγµή επί τρία χρόνια ανανεώνει τη σύµβαση εργασίας των ερ-
γαζοµένων σε αυτούς τους φορείς, σε αυτά τα φυσικά και πολι-
τιστικά µνηµεία ταυτοχρόνως, όπως είναι το Δέλτα του Έβρου,
η Δαδιά του Έβρου, η Κάρλα της Μαγνησίας, η Πάρνηθα της Ατ-
τικής.

Γιατί, δηλαδή, κάθε χρόνο την τελευταία στιγµή πρέπει να φέρ-
νετε µια τροπολογία; Αυτό αποδεικνύει κυβερνητικό προγραµ-
µατισµό; Αυτό αποδεικνύει µια σωστή εκτίµηση των πραγµάτων
από µια Κυβέρνηση, που δεν είναι καινούργια, όπως σας έχω ξα-
ναπεί;

Άρα, οι τροπολογίες δεν πρέπει να κρίνονται µόνο για το πε-
ριεχόµενό τους, αλλά και για τη χρήση τους. Το να έρχονται να
αντιµετωπίσουν µόνιµα προβλήµατα συνεχώς, διαρκώς κάθε
χρόνο µε νέες παρατάσεις δείχνει προχειρότητα και έλλειψη σχε-
διασµού. Και από αυτό πάσχει η Κυβέρνησή σας.

Έξι συνάδελφοι καταθέσαµε µια τροπολογία, για να παρατα-
θεί η ισχύς του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ στην τελευταία
οµάδα νησιών που έχει αποµείνει, ένα πελώριο ζήτηµα που θίγει
και τα τελευταία ψήγµατα αξιοπιστίας τούτης της Κυβέρνησης.
Η διατήρηση µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά είναι ένα
θέµα που για εσάς αποτελούσε κόκκινη γραµµή. 

Και αν δεχτώ ότι η πρώτη οµάδα νησιών, η Μύκονος, η Σαντο-
ρίνη, η Σκιάθος, τα άκρως τουριστικά νησιά δεν έχουν κάποιο
πρόβληµα εξαίρεσης, για τη δεύτερη οµάδα νησιών, στην οποία
ανήκουν και τα νησιά της εκλογικής µου περιφέρειας, η Αλόννη-
σος και η Σκόπελος, όπου ο µειωµένος συντελεστής καταργή-
θηκε τον Ιούνιο του 2016, αλλά και για τα υπόλοιπα νησιά του
ακριτικού βορείου Αιγαίου και της Δωδεκανήσου δεν υπήρχε κα-
νένας λόγος κατάργησης. 

Και αντί να δεχθείτε να βάλουµε την τροπολογία στη συζήτηση
-ενδεχοµένως να έρθει και κάποια άλλη για να βελτιωθεί- η Κυ-
βέρνηση περιορίζεται σε επικοινωνιακούς, ανούσιους, κυνικούς
αντιπερισπασµούς. Τι κάνει; Λέει ότι στα νησιά που δεχόµαστε
προσφυγικές ροές θα διατηρηθεί για έξι ακόµα µήνες. Σε έξι
µήνες θα φέρει άλλη τροπολογία ή θα εξαλειφθεί το προσφυγικό
πρόβληµα; Έχετε καταδικάσει κατ’ αρχάς τους πρόσφυγες και
τους µετανάστες σε συνθήκες απανθρωπιάς. 

Αν συγκρίνουµε, κυρία Βάκη, τη Μόρια µε την Αµυγδαλέζα, η
Αµυγδαλέζα ήταν πεντάστερο ξενοδοχείο. Σήµερα µαχαιρώνον-
ται καθηµερινά οι άνθρωποι στη Μόρια. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Εµείς φταίµε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αυτή είναι η αλήθεια. Δείτε τι γίνεται

στη Μόρια. Καταργείτε τον ΦΠΑ… 
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Εκτίθεστε, κύριε Μπουκώρο. Μην λέτε τέ-

τοια. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ξέρω ότι ενοχλείστε, αλλά µ’ αρέσει

που σας ενοχλούν ορισµένα πράγµατα. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Σε δύο λεπτά τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θα σας έλεγα, λοιπόν, αντί να επικεντρώνεστε σε επικοινωνια-

κούς, αν θέλετε, σχεδιασµούς, οι οποίοι στόχο έχουν να συσκο-
τίσουν την πραγµατικότητα και να κοροϊδέψουν τους νησιώτες,
αφού ουσιαστικά έχετε καταργήσει τη νησιωτικότητα, να ξανα-
δείτε το θέµα αυτό, διότι και ο Γιούνκερ σας είπε ότι τα θέµατα
φορολογικής πολιτικής είναι ευθύνη των κρατών – µελών και όχι
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Και σας το είπε ξεκάθαρα ότι έχετε
εξαπατήσει τους νησιώτες, όπως έχετε εξαπατήσει και ολόκληρο
τον ελληνικό λαό. 

Και βγαίνετε σήµερα και λέτε «θα δώσουµε µέρισµα σε ορι-
σµένα νησιά της τρίτης οµάδας». Δεν υπέστησαν συνέπειες από
την αύξηση του ΦΠΑ τα υπόλοιπα νησιά της δεύτερης οµάδας,
όπως η Αλόννησος, η Σκόπελος, τα νησιά του βορείου Αιγαίου,
µικρά νησιά µε πολύ µικρό κατά κεφαλήν εισόδηµα; Σε αυτούς
γιατί δεν δίνετε µέρισµα; 

Διαβάσατε την απόφαση του Υπουργείου Οικονοµικών που
αναρτήθηκε σήµερα στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»; Εξαιρεί το 80% των νησιών
από το µέρισµα. Κι έρχεστε και ανακοινώνετε ταυτόχρονα ισο-
δύναµο µεταφοράς για τα νησιά που θα ενισχύσει την νησιωτι-
κότητα. Μα, υπάρχει µεγαλύτερη ενίσχυση από τους µειωµένους

φορολογικούς συντελεστές στα νησιά, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι; 

Και τι είναι αυτό το ισοδύναµο µεταφοράς; Κανένας σχεδια-
σµός. Μας λέτε ότι θα χρηµατοδοτείται από το Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων, το οποίο διαρκώς µειώνεται. Κανένας
σχεδιασµός! Προχειρότητα, επικοινωνία, συσκότιση, κοροϊδία.
Αυτό κάνετε. 

Κι αν οργανώσουµε, τώρα που εγκαινιάζετε τη διαστηµική πο-
λιτική, κύριε Υπουργέ, οι δυο µας ένα ταξίδι στο διάστηµα, σε
όποιον πλανήτη κι αν πάµε, ξέρετε τι θα βρούµε; Ελληνικούς φό-
ρους θα βρούµε παντού! Έχουν φτάσει στο διάστηµα!

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπουκώρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε ο κατάλογος
των οµιλητών. 

Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ για
δώδεκα λεπτά. 

Αν θέλετε, µπορείτε να χρησιµοποιήσετε και χρόνο από τη
δευτερολογία σας, που όπως έχει συµφωνηθεί είναι οκτώ λεπτά. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα παρακαλώ να
χρησιµοποιήσω και τον χρόνο της δευτερολογίας µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εγώ σας δίνω τα δώ-
δεκα λεπτά και ξέρουµε ότι έχετε άλλα οκτώ επιπλέον. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Φεύγουν, απ’ ό,τι βλέπω οι συνάδελφοι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν είναι για εσάς. Έχουµε µία παρου-

σίαση βιβλίου, κυρία συνάδελφε. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ναι, βεβαίως δεν υπάρχει πρόβληµα. 
Προτού ξεκινήσω την οµιλία µου να πω κάτι για την Αµυγδα-

λέζα, γιατί έγινε αναφορά. Και θα ήθελα πολύ να θυµίσω ότι η
Αµυγδαλέζα είχε έγκλειστους φυλακισµένους για µήνες, κλειδω-
µένους χωρίς προαυλισµό και χωρίς συσσίτιο, γιατί δεν το πλή-
ρωναν κάποιοι. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Η Μόρια έχει µαχαιρωµένους. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Να µην τα ξεχνάµε αυτά. Και υπάρχουν και

άλλα πολλά. Και την Πέτρου Ράλλη να θυµηθούµε και την Πα-
γανή να θυµηθούµε. Και σε αυτή τη χώρα, τουλάχιστον αυτή η
Κυβέρνηση, όταν ήρθαν οι πρόσφυγες τους είπε ένα «καλώς
τους». 

Όσον αφορά τα µαθήµατά σας περί ανθρωπίνων δικαιωµάτων,
να τα κάνετε στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα στο οποίο ανήκετε και
που ορθώνει τείχη και κλείνει σύνορα και στον κ. Τουσκ, που
θέλει να καταργηθούν οι ποσοστώσεις και σε µία Ευρώπη που
αθετεί τις υποσχέσεις για τη µετεγκατάσταση. Να τα πείτε όχι
εδώ και όχι σε αυτή την Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η οποία και τα προσφυγόπουλα τα έχει εντάξει σε σχολεία,
κάτι που ούτε αυτό δεν είχατε ψηφίσει, εξ’ όσων θυµάµαι. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Θα µπω τώρα στο νοµοσχέδιο. Το παρόν σχέδιο νόµου εδρά-
ζεται σε τρεις πυλώνες. Νοµίζω ότι είναι ένα σηµαντικό νοµοσχέ-
διο και το έχουµε συζητήσει επαρκώς. 

Κατ’ αρχάς, θεσµοθετεί ένα σύνολο κανόνων για τον έλεγχο
και την αδειοδότηση των διαστηµικών δραστηριοτήτων. Δεύτε-
ρον, οριοθετεί το πλαίσιο καταχώρησης των διαστηµικών αντι-
κειµένων σε ειδικά µητρώα. Τρίτον, ιδρύει έναν οργανισµό µε τη
µορφή ανώνυµης εταιρείας, ο οποίος θα διασφαλίζει, υπό την
εποπτεία της ελληνικής πολιτείας, τα δικαιώµατα και τους πό-
ρους του ελληνικού δηµοσίου στο διάστηµα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ήγγικεν η ώρα να συζητήσουµε
ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας για το διάστηµα, από το
οποίο απέχουµε όχι µόνο κυριολεκτικά, αλλά και µεταφορικά, έτη
φωτός, όπως εύστοχα έχει υπογραµµίσει και ο κύριος Υπουργός
στις συνεδριάσεις των επιτροπών. 

Ήγγικεν η ώρα να υποδεχτούµε τον Ελληνικό Διαστηµικό Ορ-
γανισµό µε τη δέουσα σοβαρότητα, χωρίς µικροκοµµατικές σκο-
πιµότητες, αλλά και χωρίς τη θυµηδία µε την οποία αντιµετώ-
πισαν την εξαγγελία του τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης και τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης. 

Ειρήσθω εν παρόδω, επειδή ακούστηκαν πολλά για τις πάρα
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πολλές αρµοδιότητες που συγκεντρώνει ο Υπουργός, αν θέλαµε
να έχουµε στα χέρια µας όλες τις αρµοδιότητες, είναι απλό, δεν
θα είχαµε κάνει οργανισµό. Δεν θα είχαµε προχωρήσει στην
ίδρυση οργανισµού και το µόνο που θα κρατούσαµε θα ήταν µία
διεύθυνση του Υπουργείου, ώστε να δίνουµε εντολές στους υπη-
ρεσιακούς. Θα ήταν πάρα πολύ απλό. Γιατί να µπούµε στον κόπο
να ιδρύσουµε οργανισµό, αν ήταν έτσι; 

Συνιστά, λοιπόν, εθνική ανάγκη η ίδρυση του εν λόγω οργανι-
σµού ή όχι; Θα τολµούσα να πω ότι η ανάγκη αυτή είναι επεί-
γουσα τα τελευταία τριάντα χρόνια και γίνεται πράξη τώρα. Είναι
εθνική ανάγκη, διότι η χώρα µας ζηµιώνεται διαρκώς από χρή-
σεις υπηρεσιών για τις οποίες πληρώνουµε, µολονότι στην Ευ-
ρωπαϊκή Διαστηµική Υπηρεσία, την ESA, έχουµε εισέλθει από το
2004. 

Είναι εθνική ανάγκη, όχι µόνο γιατί το διάστηµα έχει γίνει µία
τεράστια αγορά που αντιστοιχεί τουλάχιστον σε 200 δισεκατοµ-
µύρια δολάρια ετησίως, αλλά γιατί µπορεί να γίνει και το εργα-
λείο ανάσχεσης του «brain drain», της τεράστιας µεταναστευ-
τικής ροής αξιόλογων, εκλεκτών Ελλήνων επιστηµόνων στο εξω-
τερικό.

Μπορεί να δώσει ερευνητική στέγη και εργασία σε επιστήµο-
νες. Μπορεί, όµως, να αναζωογονήσει και νέα γνωστικά αντικεί-
µενα, όπως για παράδειγµα, µεταπτυχιακές σπουδές στην
αεροδιαστηµική στην Ελλάδα. Συνεπώς, είναι εθνική ανάγκη για
την ανάπτυξη της επιστηµονικής γνώσης, αλλά και για την οικο-
νοµία. 

Είναι, όµως, και κοινωνική ανάγκη. Διότι η επιστήµη και η τε-
χνολογία εν προκειµένω υπηρετούν την καθηµερινότητα. Δεν εί-
µαστε στην εποχή του «πολέµου των άστρων» µεταξύ των δύο
υπερδυνάµεων. Έχουν περάσει πάρα πολλά χρόνια από τότε. Οι
διαστηµικές εφαρµογές, λοιπόν, σήµερα αφορούν τη χαρτογρά-
φηση, την πρόληψη των φυσικών καταστροφών, τη µετεωρολο-
γία, την επικοινωνία αποµακρυσµένων περιοχών, τις αγροτικές
δραστηριότητες, ακόµα και την αυθαίρετη δόµηση. 

Οι εφαρµογές της διαστηµικής τεχνολογίας και η ρύθµιση του
συγκεκριµένου πεδίου έχουν σηµαντικές προεκτάσεις σε θέµατα
παραγωγικής ανασυγκρότησης, µε εφαρµογές σε τοµείς όπως
είναι η γεωργία, για παράδειγµα, σε θέµατα περιβαλλοντικής
προστασίας, αλλά και σε θέµατα πολιτικής προστασίας και ασ-
φάλειας και σε εκείνα που αφορούν τον δυναµικό κλάδο των επι-
κοινωνιών και της νεοφυούς επιχειρηµατικότητας. 

Με τις διατάξεις, λοιπόν, του παρόντος νοµοσχεδίου µπαίνουν
τα θεµέλια για συνεργασίες και για συµπράξεις µε φορείς της
διαστηµικής τεχνολογίας και ταυτόχρονα, δηµιουργούνται οι
προϋποθέσεις για αποτελέσµατα στο συγκεκριµένο πεδίο, µε κα-
θαρή κοινωνική ανταποδοτικότητα.  

Ήδη, λοιπόν, από το 2015, η Κυβέρνηση προχώρησε σε ση-
µαντικές ενέργειες για τη διασύνδεση της χώρας µε τις ψηφιακές
εξελίξεις, µε το παρόν νοµοσχέδιο να αποτελεί ακόµη ένα βήµα
προς τη ρύθµιση αυτού που αποκαλούµε «οικονοµία του Διαστή-
µατος». 

Είχαµε την ευκαιρία, µάλιστα, προ ολίγων ηµερών να ακού-
σουµε τον Γενικό Διευθυντή του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Δια-
στήµατος, τον κ. Βέρνερ, και εκτός από τα πολλά και ενδιαφέ-
ροντα που είπε, ας κρατήσουµε ένα στοιχείο, το οποίο είναι και
ενδεικτικό της δυναµικής της οικονοµίας του Διαστήµατος. Μας
είπε ο κ. Βέρνερ ότι: «Για κάθε 1 ευρώ επένδυσης στο Διάστηµα
στην ευρωπαϊκή οικονοµία επιστρέφουν 6 ευρώ». Κι αυτή την αν-
ταποδοτικότητα θα πρέπει να την λάβουµε σοβαρά υπόψη και να
την αξιοποιήσουµε κι εµείς. 

Θα ήθελα τώρα στο σηµείο αυτό να αναφερθώ στο πολύπαθο
θέµα των τροπολογιών που συνοδεύουν το παρόν νοµοσχέδιο
και οι οποίες, παρά τις αντιρρήσεις που ακούστηκαν από την Αν-
τιπολίτευση, κατατίθενται, όπως είπαµε και το πρωί, για να απαν-
τήσουν σε νοµοθετικές ανάγκες που προκύπτουν από τις εκ-
κρεµότητες για το κλείσιµο του έτους. Προκύπτουν, όµως, και
από την πιεστικότητα σοβαρών κοινωνικών προβληµάτων, στα
οποία απαιτούνται άµεσα λύσεις.

Μία τέτοια περίπτωση είναι η τροπολογία για την επιχορήγηση
της επανασύνδεσης του ηλεκτρικού ρεύµατος σε οικογένειες µε
πολύ χαµηλά εισοδήµατα. Πρέπει ή δεν πρέπει να έρθει και να

περάσει αυτή η τροπολογία; Η καταπολέµηση της ενεργειακής
φτώχειας αποτελεί έναν διαρκή στόχο. Και µετά από τις παρεµ-
βάσεις του µερίσµατος για την επιδότηση του κοινωνικού τιµο-
λογίου, η νοµοθέτηση του επιδόµατος επανασύνδεσης του
ρεύµατος, αν θέλετε, κλείνει κι έναν κύκλο άµεσων παρεµβάσεων
στο θέµα αυτό.    

Με τις τροπολογίες, όµως, ρυθµίζονται κι εκκρεµότητες σε θέ-
µατα της µετάβασης του δηµόσιου τοµέα στην ηλεκτρονική δια-
κυβέρνηση. Ρυθµίζονται ζητήµατα του Υπουργείου Μεταναστευ-
τικής Πολιτικής, θέµατα παλιννοστούντων οµογενών, προθεσµίες
σε σχέση µε τη µεταφορά µαθητών, θέµατα αθλητικής διακυβέρ-
νησης, θέµατα λειτουργίας των ΕΑΣ, προθεσµίες του αναπτυξια-
κού νόµου, επείγοντα ζητήµατα του Υπουργείου Υγείας, ρυθ-
µίσεις για το Πυροσβεστικό Σώµα, πρακτικά ζητήµατα λειτουρ-
γίας του ΕΦΚΑ και άλλες νοµοθετικές εκκρεµότητες, οι οποίες
είναι ανελαστικές, δηλαδή εµπεριέχουν προθεσµίες σχετικές µε
τη λήξη του έτους. 

Είναι, λοιπόν, υπερβολική θεωρώ η τοποθέτηση τµήµατος της
Αντιπολίτευσης και ιδιαίτερα της Αξιωµατικής, σε σχέση µε αυτές
τις διαδικασίες νοµοθέτησης. Όλοι θυµόµαστε πώς νοµοθετού-
σατε και οι ίδιοι, µε αµέτρητες τροπολογίες του τελευταίου λε-
πτού και σωρεία µεταµεσονύκτιων νοµοτεχνικών βελτιώσεων. 

Προφανώς και επιδιώκουµε την οµαλότητα στη νοµοθέτηση,
χωρίς όµως να παραβλέψουµε τις ανάγκες επείγουσας παρέµ-
βασης σε θέµατα µείζονος κοινωνικής σηµασίας, όπως είναι και
η πρόσβαση στην ενέργεια που προαναφέρθηκε.      

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είχα σκοπό να αναφερθώ
σε θέµατα της τρέχουσας επικαιρότητας, αναγκάζοµαι όµως να
το κάνω ακούγοντας τις τοποθετήσεις πολλών συναδέλφων και
ιδιαίτερα των συναδέλφων της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Μετά από το συνέδριο της Νέας Δηµοκρατίας, µετά και από τη
χθεσινοβραδινή συζήτηση, σε επίπεδο Αρχηγών, για τον προϋπο-
λογισµό, διακρίνουµε µια έκρηξη επικοινωνιακού ενθουσιασµού
και µια ταυτόχρονη όξυνση της κινδυνολογίας σε σχέση µε την
πορεία της χώρας. 

Βλέπουµε πολλά στελέχη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ιδι-
αίτερα, να χρίζουν εαυτούς σωτήρες του έθνους και να υπόσχον-
ται µε στόµφο φοροελαφρύνσεις στα ίδια πεδία στα οποία, όταν
κυβερνούσαν, επέβαλαν τους σκληρότερους φόρους ενώ ταυ-
τόχρονα κατηγορούν τον ΣΥΡΙΖΑ για υποκρισία για τα µέτρα κοι-
νωνικής προστασίας τα οποία προσπαθούµε όχι µε success story
-µακριά από εµάς το success story- αλλά µε σεµνότητα να προ-
ωθήσουµε. Θα πρέπει, όµως, να ξέρουν οι συνάδελφοι της Αντι-
πολίτευσης ότι αυτές οι κραυγές το µόνο που καταφέρνουν τε-
λικά είναι να τους αποµονώνουν από τους πολίτες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κοινωνία δεν έχει τόσο ασθενή
µνήµη όσο νοµίζετε. Και δεν επιθυµεί ούτε τη διάλυση του κρά-
τους, ούτε φυλακές τύπου Γ, ούτε απολύσεις, ούτω εκχωρήσεις
υπηρεσιών του δηµοσίου σε εργολάβους, ούτε τις φοροαπαλλα-
γές µόνο για τους πλουσίους µε εξωχώριες εταιρείες και αφο-
ρολόγητες καταθέσεις. 

Όσο και εάν θέλετε να αλλάξετε επικοινωνιακά την ατζέντα,
όσο και αν τώρα υποδύεστε τους όψιµους υπερασπιστές της µε-
σαίας τάξης και να µας κουνάτε το δάχτυλο, θα πρέπει να γνω-
ρίζετε ότι το αποτύπωµα της διακυβέρνησής σας είναι ισχυρό
και το θυµούνται πάρα πολύ καλά οι πολίτες.

Κυρίες και κύριοι -κλείνω µε αυτό- θα συνεχίσουµε την προ-
σπάθεια για την έξοδο της χώρας από τα µνηµόνια µε την κοινω-
νία όρθια. Θα συνεχίζουµε να στηρίζουµε όλους εκείνους που
για εσάς το µόνο που αποτελούσαν ήταν τις παράπλευρες απώ-
λειες και τις λεπτοµέρειες της κρίσης. 

Και ξέρετε, τα τελευταία χρόνια πάνω από δύο δισεκατοµµύ-
ρια έχουν επιστρέψει στην κοινωνία, έχουν επιστρέψει στους πο-
λίτες µε χαµηλά εισοδήµατα, στους συνταξιούχους, στους νέους
ανέργους. Έχουν προωθηθεί σοβαρές παρεµβάσεις σε πολίτες
που είχαν δυσκολίες πρόσβασης στο σύστηµα υγείας. Και σή-
µερα αυτή η πολιτική συνεχίζεται και στηρίζει εκείνους που δεν
έχουν απρόσκοπτη πρόσβαση στην ενέργεια, αλλά και όσους πο-
λίτες ιδιαίτερα των ορεινών και νησιωτικών περιοχών έχουν δυ-
σκολίες πρόσβασης στην επικοινωνία, στην ενηµέρωση, µε
στόχο να καταπολεµήσουµε και µέσα απ’ αυτό το νοµοσχέδιο
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µια άλλη ένδεια, την ψηφιακή ένδεια.
Όλες αυτές, λοιπόν, οι παρεµβάσεις, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, δεν έγιναν δεκτές από τις δικές σας κυβερνήσεις. Εσείς,
αντίθετα, αυτό που κάνατε τα τελευταία χρόνια ήταν να απο-
λύετε, να ιδιωτικοποιείτε, να δεσµεύετε τη χώρα σε θηριώδη -και
ανέφικτα ως εκ τούτου- δηµοσιονοµικά πλεονάσµατα και στό-
χους, να εντείνετε την καταστολή, να ρίχνετε το «µαύρο» στη δη-
µόσια τηλεόραση και ακόµα περισσότερο και σήµερα ακόµα να
εξακολουθείτε να υπερασπίζεστε το τσάµπα των καναλαρχών,
και ακόµα -δεν θα αντισταθώ στον πειρασµό και θα το πω- να
υπερθεµατίζετε όσον αφορά τις αιτιάσεις τµήµατος των λειτουρ-
γών της δικαιοσύνης, να µην ελέγχονται τα οικονοµικά τους µε
τον ίδιο τρόπο που συµβαίνει µε τους υπόλοιπους υπόχρεους
του «πόθεν έσχες».

Εµείς είµαστε υποχρεωµένοι, είµαστε αποφασισµένοι να ρυθ-
µίσουµε όλα αυτά τα πεδία, να ασκήσουµε κοινωνική πολιτική,
να προστατεύσουµε κοινωνικά δικαιώµατα, να διευρύνουµε τις
παρεµβάσεις µας στον δηµόσιο βίο. Και όλα αυτά µε έναν στόχο:
την έξοδο επιτέλους από την πολυετή επιτροπεία. 

Και, ξέρετε, όλα αυτά θα αποτελέσουν τη βάση της κρίσης
όλων µας από τους Έλληνες πολίτες το 2019.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα ξεκινώντας να κάνω
µια αναφορά σε δύο ανθρώπους του δηµοσιογραφικού κόσµου
που έφυγαν από κοντά µας τις τελευταίες µέρες, τον Βασίλη
Μπεσκένη και τον Δηµήτρη Αλειφερόπουλο. Όταν χάνεται ένας
νέος άνθρωπος, η θλίψη είναι ακόµα µεγαλύτερη. Θέλω να εκ-
φράσω τα συλλυπητήριά µου στους οικείους τους. Τον έναν εκ
των δύο είχα την ευκαιρία να τον γνωρίσω από κοντά διότι έκανε
ρεπορτάζ για την Αριστερά, ρεπορτάζ ΣΥΡΙΖΑ, για πολλά χρόνια
για το µέσο στο οποίο εργαζόταν. Και να επαναλάβω -γιατί δεν
είναι εύκολα τα λόγια όταν χάνονται νέοι άνθρωποι- ότι διατυπώ-
νουµε τα ειλικρινή συλλυπητήριά µας στους οικείους τους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όποιος ασκεί κακοπροαίρετη κρι-
τική νοµίζω ότι δεν µπορεί να κρυφτεί και µ’ αυτήν την έννοια έχω
την πεποίθηση ότι πρέπει κάποιος να τον αντιµετωπίζει είτε µε
χιούµορ είτε µε σιωπή. Το λέω αυτό διότι µου ήρθε στο νου ο
ορυµαγδός κριτικής που ακούστηκε απέναντι στον Υπουργό Υπο-
δοµών, όταν είχε ανοίξει η κόντρα µε την παγκόσµιας εµβέλειας
εταιρεία υπηρεσιών.

Και ήρθε, βεβαίως, τώρα η δικαίωσή του και θα έλεγα ότι όσοι
είχαν ασκήσει κριτική οφείλουν σε ένδειξη αυτοσεβασµού να
επανέλθουν δηµοσίως και να παραδεχτούν την πραγµατικότητα,
ότι δηλαδή το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο έκρινε ότι πρόκειται για
υπηρεσίες µεταφορών και τα κράτη-µέλη έχουν δικαίωµα - υπο-
χρέωση να τις ρυθµίζουν αυτές τις υπηρεσίες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Για την Uber;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Για την Uber, ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Έχει διαφορά Taxibeat µε Uber, κύριε

Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Θα δούµε και µε την Taxibeat τι
θα γίνει. Να µη βιαζόµαστε, κύριε Αµυρά.

Βεβαίως, εµείς είµαστε οι πρώτοι που θέλουµε να κάνουµε
αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών. Δεν θα γίνει, όµως, η αξιοποί-
ηση των νέων τεχνολογιών όχηµα παραβίασης κάθε είδους ρύθ-
µισης και όχηµα παραβίασης κάθε στοιχειώδους εργατικής νο-
µοθεσίας -δεν είναι δυνατόν να συµβεί αυτό- ή η πολιτεία -να
συµφωνήσουµε όλοι µαζί- θα κάνει πως δεν βλέπει. Νοµίζω ότι
θα ήταν από µέρους µας ανήθικο.

Άρα, νοµίζω ότι αυτά πρέπει να τα έχουµε πάντα στο µυαλό
µας και να τα ενσωµατώνουµε και στον τρόπο µε τον οποίο ανα-
πτύσσουµε τον πολιτικό διάλογο.

Δεν είναι εδώ ο κ. Μπουκώρος, ο οποίος ισχυρίστηκε ότι έχουν

ψηφίσει περίπου το 25% µε 30% των ρυθµίσεων τις οποίες
έχουµε φέρει προς ψήφιση. Θα συνέστηνα να ενηµερώσει και
την ηγεσία του µήπως σταµατήσει κάποια στιγµή και η ηγεσία
του να καταστροφολογεί και µπορέσει και ανεβάσει στοιχειωδώς
το επίπεδο του πολιτικού διαλόγου από το κουτσοµπολιό, τα σκί-
τσα του Αρκά και µερικά fake news, τα οποία µε αξιοθαύµαστη
ταχύτητα βρίσκουν τον δρόµο από το Twitter στο Βήµα της Βου-
λής και στα χείλη του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Να σταθώ λίγο τώρα στα ζητήµατα του νοµοσχεδίου και στις
αρµοδιότητες. Θέλω να επαναλάβω αυτό που είπε η Κοινοβου-
λευτική µας Εκπρόσωπος. Εάν θέλαµε όλες τις αρµοδιότητες να
τις κρατήσουµε για τον Υπουργό, δεν υπήρχε κανένας λόγος
ίδρυσης διαστηµικής υπηρεσίας. Υπάρχουν χώρες οι οποίες
απλώς έχουν αναθέσει αυτήν την αρµοδιότητα σε µία διεύθυνση
του Υπουργείου, όπου εκεί οι υπηρεσιακοί λαµβάνουν τις εντο-
λές και προχωρούν κατά το δοκούν. Ο Ελληνικός Διαστηµικός
Οργανισµός, ο οποίος θα συναποτελείται από ανθρώπους εγνω-
σµένου κύρους, αντιλαµβάνεστε ότι θα αναπτύσσει και έναν σχε-
διασµό, θα κάνει επιλογές προσώπων, αλίµονο. Ακούσαµε τώρα
εδώ ότι πάµε να κάνουµε οργανισµό για να βάλουµε «ηµέτε-
ρους». Νοµίζω ότι δεν είναι µία κριτική η οποία αντέχει στον δη-
µόσιο διάλογο.

Δυο λόγια θα πω για τις τροπολογίες.
Η βουλευτική τροπολογία που αφορά στις εταιρείες τις δηµο-

τικές, τις αστικές µη κερδοσκοπικές εταιρείες, γίνεται δεκτή.
Είναι, νοµίζω, αυτονόητο ότι δεν πρέπει να παύει η λειτουργία
µιας εταιρείας όταν αποσύρεται ένας εκ των φορέων που την συ-
ναποτελούν, διότι αυτό δηµιουργεί πάρα πολύ σοβαρά γεγονότα.
Απ’ ό,τι έχω καταλάβει, έχει γίνει και εκτεταµένη συζήτηση και
µε τους δηµοτικούς άρχοντες, τους ανθρώπους της αυτοδιοίκη-
σης.

Να πω και δυο λόγια για το θέµα των νησιών. Εδώ νοµίζω ότι
δεν χρειάζεται κριτική, η οποία υποδεικνύει ότι υπάρχει περίσ-
σευµα υποκρισίας, διότι είµαστε απολύτως ειλικρινείς απέναντι
στον λαό, αποφασίζουµε και δίνουµε και παραπάνω µέρισµα
στους ανθρώπους οι οποίοι πλήττονται από την αύξηση του ΦΠΑ
η οποία έρχεται.

Έχουµε επίσης µία τροπολογία για την παράταση της εφαρ-
µογής της απευθείας τιµολόγησης της διαφήµισης από τους δια-
φηµιζόµενους στα µέσα, µια παράταση η οποία είναι µέχρι τα
τέλη του Γενάρη οπότε να έχει προχωρήσει και η διαδικασία του
διαγωνισµού, να είναι καθαρό το τοπίο και οι κατά τον νόµο έχον-
τες άδεια θα δροµολογήσουν πάρα πολύ γρήγορα -έτσι µας λένε
και στις επαφές µας- τη συγκρότηση της διαδικτυακής πλατφόρ-
µας για τη διάθεση του τηλεοπτικού χρόνου. Μιλάω για τον γνω-
στό ψηφισµένο νόµο.

Υπάρχει και η τροπολογία για την παράταση της ψηφιοποί-
ησης των εγγράφων του δηµοσίου, η οποία πάει µέχρι το τέλος
του 2018. Αυτή είναι µια αναγκαία τροπολογία. Είναι απολύτως
βέβαιο ότι είναι η τελευταία φορά που συµβαίνει, διότι είµαστε
στις τελευταίες ηµέρες πριν την προκήρυξη των συγκεκριµένων
έργων τα οποία θα γενικεύσουν και την ηλεκτρονική διακίνηση
εγγράφων και θα κάνουν το δηµόσιο πιο αποτελεσµατικό. 

Αναφέρθηκαν κάποιοι Βουλευτές στο θέµα του «9,84». Η πλη-
ροφόρησή µου είναι ότι γίνονται προσπάθειες από το Υπουργείο
Οικονοµικών. 

Δεν ξέρω, κύριε Σεβαστάκη, αν ξέρετε κάτι, το οποίο εµείς -
επειδή ήµασταν στη συνεδρίαση- δεν προλάβαµε να ακούσουµε.
Γίνονται προσπάθειες για να ξεµπλοκαριστούν οι λογαριασµοί.
Έχουν ξεµπλοκαριστεί;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ο κ. Πιτσιλής έδωσε εντολή για
άρση…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Μάλιστα. Νοµίζω ότι είναι ένα
πάρα πολύ θετικό γεγονός, η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσό-
δων ενηµερώνοµαι ότι ξεµπλόκαρε τους λογαριασµούς και οι άν-
θρωποι θα πληρωθούν. Είναι κάτι θετικό.

Κοιτάξτε να δείτε τώρα, επειδή γίνεται και προσπάθεια εκµε-
τάλλευσης, Ακροδεξιά στην Ελλάδα υπάρχει και λέγεται Χρυσή
Αυγή και καταλαµβάνει τα άκρα δεξιά έδρανα του Κοινοβουλίου
ή της αιθούσης της Γερουσίας. 
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Παλαιότερα ήταν το ΛΑΟΣ, το οποίο διέσπειρε ιδέες και στε-
λέχη στην ελληνική κοινωνία και στο ελληνικό πολιτικό σύστηµα.
Όµως να ερχόµαστε εδώ και να λέµε ακροδεξιό τον Παπαχρι-
στόπουλο, ο οποίος έχει φάει µήνες και χρόνια σε ανθρωπιστικές
αποστολές, νοµίζω ότι είναι υπερβολή και θα βάλω και εγώ βε-
βαίως την υπογραφή µου κάτω από την παρατήρηση του ίδιου
του Θανάση του Παπαχριστόπουλου ότι ο Πάνος Καµµένος ως
Υπουργός Άµυνας κινητοποίησε τις Ένοπλες Δυνάµεις για να
µπορέσουµε πάρα πολύ γρήγορα να ανταποκριθούµε στις ανάγ-
κες που γέννησε το προσφυγικό πρόβληµα.

Εν πάση περιπτώσει, έχουν υπάρξει πρωτοβουλίες αυτής της
Κυβέρνησης, τις οποίες ένας αριστερός τις λέει αριστερές, ένας
κεντρώος µπορεί να τις πει απλώς δίκαιες. Ας τις πει ο καθένας
όπως θέλει. Πάντως, δεν είναι ακροδεξιές. Πρόκειται για πρωτο-
βουλίες για τη στήριξη των χαµηλών εισοδηµάτων, τις οποίες οι
Ανεξάρτητοι Έλληνες ψήφισαν και αυτοί που τους χαρακτηρί-
ζουν ακροδεξιούς δεν τις ψήφισαν, για το Κοινωνικό Εισόδηµα
Αλληλεγγύης, για την κάλυψη όλων των ανασφάλιστων στην ια-
τροφαρµακευτική περίθαλψη και µια σειρά άλλες. 

Επί της ουσίας τώρα του νοµοσχεδίου και συνολικά. 
Νοµίζω ότι εδώ έχουµε την ολοκλήρωση ενός πρώτου σηµαν-

τικού νοµοθετικού πλαισίου γύρω από το Διάστηµα και την ανά-
πτυξη αυτού του τοµέα. Έχουµε την κύρωση της σύµβασης µε
τον HELLAS SAT, η οποία πολλαπλασιάζει τις δυνατότητες της
Ελλάδας στο Διάστηµα, µε έξι αναµεταδότες και δεκαεπτά χρο-
νοαναµεταδότες, δηλαδή σχεδόν επτά αναµεταδότες για τη
διάρκεια ζωής του δορυφόρου και βεβαίως και τους τρεις κόµ-
βους τηλεπικοινωνιών, οι οποίοι θα δώσουν τη δυνατότητα σε
φορείς του Δηµοσίου, στην Κυβέρνηση και άλλους να έχουν τα
δικά τους κανάλια επικοινωνίας. 

Έχουµε τη νοµοθεσία περί Διαστήµατος την οποία συζητή-
σαµε όλες αυτές τις µέρες, τη συγκρότηση του Ελληνικού Δια-
στηµικού Οργανισµού και είναι –προσέξτε!- µια νοµοθεσία η
οποία έχει αρχίσει και παράγει αποτελέσµατα πριν ακόµα πάρει
ΦΕΚ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είχαµε εδώ τον επικεφαλής, τον
Γενικό Διευθυντή της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Διαστήµατος και
είχαµε την χαρά να ανακοινώσουµε την ίδρυση θερµοκοιτίδας,
µιας θερµοκοιτίδας της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Διαστήµατος
στην Ελλάδα όπου οι εταιρείες οι οποίες µέχρι τώρα µόνες τους
σαν την καλαµιά στον κάµπο -στην κυριολεξία-, χωρίς να στέκε-
ται η πατρίδα δίπλα τους, χωρίς να µπορούν να χρησιµοποιήσουν
το εκτόπισµα µιας χώρας, όπως έκαναν οι ανταγωνιστές τους
διεθνώς, προσπαθούσαν να κερδίσουν το µερίδιό τους στις διε-
θνείς αγορές. Αυτές οι εταιρείες θα µπορούν τώρα να αξιοποιούν
όλα τα θετικά που προκύπτουν από τη συµµετοχή σε ένα τόσο
εκτεταµένο δίκτυο νεοφυών επιχειρήσεων που αναπτύσσουν οι
διαστηµικές εφαρµογές. Και δεν είναι δευτερεύον αυτό. Είναι
άλλη µια αναγνώριση ότι η Ελλάδα στον τοµέα των νέων τεχνο-
λογιών κάνει βήµατα και τα κάνει γοργά. 

Και το δεύτερο αποτέλεσµα -πάλι πριν ψηφιστεί το νοµοσχέ-
διο, δεν το έχουµε ακόµη ψηφίσει- είναι ότι υπεγράφη το µνηµό-
νιο συνεργασίας µε την «OHB», µια από τους τρεις κολοσσούς
στην Ευρώπη στον τοµέα του Διαστήµατος µετά την «AIRBUS»
και την «THALES ALENIA», η οποία θα έρθει και θα φτιάξει εγκα-
τάσταση για την κατασκευή µικροδορυφόρων και δορυφόρων. 

Δεν χρειάζεται, λοιπόν, µεµψιµοιρία ούτε αναπαραγωγή του
φόβου, της κακοµοιριάς και του ωχαδερφισµού. Πίστη στις δυ-
νάµεις µας χρειάζεται. 

Νοµίζω ότι υπήρξε και κατά τη διάρκεια της συζήτησης αυτού
του νοµοσχεδίου µια πάρα πολύ σαφής στάση, η οποία βεβαίως
πασπαλιζόταν µε τις απαραίτητες αντιπολιτευτικές κορώνες που
δεν αφορούσαν και την ουσία του νοµοσχεδίου πολλές φορές,
µία σαφής στάση ωστόσο, η οποία φέρνει την πλειονότητα των
δηµοκρατικών πολιτικών δυνάµεων στη συνειδητοποίηση -και
αυτό είναι ένα πάρα πολύ θετικό σήµα για το µέλλον του κλά-
δου- ότι εδώ πέρα έχει µια µεγάλη δυνατότητα η Ελλάδα, την
οποία έχουµε χρέος να µην την αφήσουµε αναξιοποίητη. 

Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο και να
δούµε όλοι µαζί -η Ελλάδα θα βγει κερδισµένη- τα αποτελέσµατα
αυτά να πολλαπλασιάζονται τους επόµενους µήνες. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Δεν έχει αιτηθεί κάποιος να δευτερολογήσει. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλουµε να

δευτερολογήσουµε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής,  Τη-

λεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε,
για τα Πρακτικά να πω ότι γίνονται αποδεκτές οι υπουργικές τρο-
πολογίες.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να συµφωνήσουµε σε έναν χρόνο τριών λεπτών;

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτά έχουν συ-
ζητηθεί εξαρχής όταν ξεκινήσαµε και είχαµε πει δέκα λεπτά για
κάθε εισηγητή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν υπάρχει δέκα
λεπτά, κύριε Συντυχάκη.

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Συµφωνήσαµε, κύριε
Πρόεδρε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ήρθατε πριν λίγα λεπτά και
παίρνετε µόνος σας αποφάσεις, κύριε Πρόεδρε; Δεν θα µιλή-
σουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μισό λεπτό... 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Συγγνώµη, αλλά το έχετε ξανα-

κάνει. Το κάνατε δεύτερη φορά, µην το τριτώσετε.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν ξέρει ο άνθρωπος.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Μην το κάνετε, κύριε Πρόεδρε,

τρίτη φορά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έξι λεπτά είναι η δευ-

τερολογία. 
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο

παρακαλώ επί της διαδικασίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κ. Ασηµακοπούλου

έχει τον λόγο.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ενδεχοµένως, κύριε

Πρόεδρε, να µην ενηµερωθήκατε -δεν είναι δική σας ευθύνη- ότι
στην αρχή της συνεδριάσεως, δεδοµένου του αριθµού των τρο-
πολογιών -20 υπουργικές- που έπρεπε να συζητήσουµε, κάναµε
µία συµφωνία όλοι εδώ και αλλάξαµε τη διαδικασία. Και ο ειση-
γητής της Πλειοψηφίας, επίσης, δέχθηκε τη συµφωνία αυτή.
Σωστά; 

Είπαµε, λοιπόν, ότι θα φτιάξουµε τη διαδικασία κάπως διαφο-
ρετικά: Θα έρθουν όλοι οι Υπουργοί και θα µιλήσουν και µετά θα
δευτερολογήσουν οι εισηγητές δέκα λεπτά επί των τροπολογιών
και για ό,τι άλλο έχει πει ο κύριος Υπουργός στο νοµοσχέδιο.
Αυτό συµφωνήσαµε. Αν κάποιος συνάδελφος θέλει λιγότερο
χρόνο, προφανώς ας µιλήσει λιγότερο χρόνο. Εγώ ας πούµε, σας
λέω ότι µπορεί και να µην εξαντλήσω το δεκάλεπτο. Όµως η συµ-
φωνία µας ήταν αυτή και τη µεταφέρω για λογαριασµό όλων µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει. Σύµφωνα µε
τον Κανονισµό όµως η δευτερολογία είναι έξι λεπτά.

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σ’ αυτό έχετε δίκιο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μου λέτε, όµως, ότι…
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας είπα ότι παρεκκλί-

ναµε του Κανονισµού µε τη συµφωνία όλων µας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία. 
Κύριε Συντυχάκη, θέλετε να µιλήσετε; 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι. Ακολουθήστε τη διαδικα-

σία, κατά τη σειρά των κοµµάτων. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θέλετε να σας πάρω

µε τη σειρά; 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου.

Εγώ δεν αναφέρθηκα γιατί δεν µου δίνετε πρώτα τον λόγο σε
σχέση µε τους υπολοίπους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, δεν είπα κάτι τέ-
τοιο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Να ακολουθηθεί κανονικά η
διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μπορεί κάποιος να
µην είναι έτοιµος. Θέλετε να το πάρουµε κατά σειράν; 
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ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ε, βέβαια. Ξεκινήστε κανονικά
µε τη σειρά των ειδικών αγορητών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Κάτσης έχει τον
λόγο.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Δεν θα κουράσω και δεν θα µακρηγορήσω.
Δεν θα κάνω χρήση του δεκαλέπτου. Απλώς να δώσω κάποιες
απαντήσεις σε όσα ακούστηκαν από τους υπόλοιπους συναδέλ-
φους. Στα περισσότερα, βέβαια, απάντησε ο Υπουργός, αλλά και
η Κοινοβουλευτική µας Εκπρόσωπος.

Εγώ θέλω να πω δύο στοιχεία που δείχνουν την ποιοτική δια-
φορά και πόσο βελτιώνεται, µε βάση την έκθεση καλής νοµοθέ-
τησης, η εικόνα του Κοινοβουλίου και της Αντιπροσωπείας. 

Το 2014 η τότε κυβέρνηση σε 57 νοµοσχέδια έφερε 247 τρο-
πολογίες, τις 60 εκ των οποίων τις έφερε σε ένα νοµοσχέδιο τον
Δεκέµβριο του 2014. Ποσοστό 40%. Το 40%, λοιπόν, των τροπο-
λογιών είχαν µπει σε ένα νοµοσχέδιο, πράγµα ασύγκριτο. Τόσες
δεν έχουµε φέρει σε ένα τρίµηνο εµείς, αν πάρουµε υπ’ όψιν µας
τα αριθµητικά στοιχεία.

Επειδή µας κατηγορείτε ότι νοµοθετούµε κιόλας µε πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου, αυτό κι αν είναι από τα άγραφα.
Βρείτε µου µια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για το 2016.
Βρείτε µου και µια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για το 2017.
Βρείτε µου µια και φέρτε την εδώ και εγώ θα ζητήσω συγγνώµη
ενώπιον του Κοινοβουλίου, του κόσµου που µας βλέπει και όλων
των συναδέλφων. Καµµία δεν θα βρείτε. 

Άρα, καταλαβαίνετε ότι οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης που
ήρθαν εδώ αρµατωµένοι, είχαν βγει µε φρασεολογία εξωκοινο-
βουλευτικής Αριστεράς, όπως ο κ. Μανιάτης, ο οποίος όµως µνη-
µόνευε µόνο τον κ. Βενιζέλο και τα πεπραγµένα του -άκουσον
άκουσον, τώρα, το άκρον άωτον της σύγχυσης- δεν τοποθετή-
θηκαν για την ουσία των τροπολογιών. Στην ουσία δεν είπαν τί-
ποτα. Μόνο ο κ. Δένδιας ψέλλισε κάποια ζητήµατα στην τροπο-
λογία του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολι-
τικής και µάλιστα µε κάποιες εικασίες -δεδοµένα πουθενά. Άρα
ήρθαν εδώ πέρα αρµατωµένοι και τελικά τα πυρά ήταν άσφαιρα,
ήταν τζούφιες οι βολές. Τέλος πάντων, νοµίζω ότι κρινόµαστε. 

Καταλαβαίνουµε όλοι πολύ καλά ότι είναι ένα από τα τελευταία
νοµοσχέδια. Και δεν είναι ένα από τα τελευταία νοµοσχέδια,
επειδή, όπως είπε ο κ. Δένδιας, το φέραµε γιατί έπρεπε να πε-
ράσουν οι τροπολογίες. Είναι δυνατόν; Πρώτον, η δροµολόγηση
της διαδικασίας για να µπει στην Ολοµέλεια, είχε καθοριστεί
πολύ πριν ξεκινήσει η συζήτηση για τον προϋπολογισµό. Και δεύ-
τερον, διακόπηκαν από έκτακτα γεγονότα, όπως θυµάστε µε τα
θλιβερά γεγονότα που συνέβησαν στη δυτική Αττική, και άλλαξε
ο προγραµµατισµός της νοµοθέτησης. Να µη συνεχίσω άλλο.
Νοµίζω ότι όλοι έχουµε πεισθεί για το αν χρειάζεται να περάσουν
οι τροπολογίες σ’ αυτό το διάστηµα, γιατί κλείνει ο χρόνος. 

Επίσης, κάνοντας έναν σχεδιασµό για κάθε Υπουργείο, µερι-
µνούµε και λύνουµε προβλήµατα χρονίζοντα, που εσείς είχατε
δηµιουργήσει, εσείς τα αφήσατε ανοιχτά. Εµείς ήµασταν κάτω
από την πίεση των δύο πρώτων χρόνων, και δεν προλαβαίναµε
να βάλουµε σε µια σειρά το πρόγραµµά µας και λοιπά.

Όµως, µετά τη δεύτερη αξιολόγηση, εγώ νοµίζω ότι πραγµα-
τικά και οι έκτακτες και οι κατεπείγουσες συνεδριάσεις έχουν
εκλείψει και ακολουθείται η διαδικασία κανονικά, εκτός ελαχί-
στων εξαιρέσεων και η εικόνα έχει βελτιωθεί πάρα πολύ και θα
συνεχίσει να βελτιώνεται. 

Επί της ουσίας τώρα σε κάποιες αιτιάσεις. Ο κ. Λοβέρδος
έκανε την κριτική ότι η ίδρυση -λέει- του οργανισµού δεν αποδει-
κνύει από µόνη της ότι δηµιουργείται µια στρατηγική. Μα προ-
φανώς, αφού δεν υπήρχε Ελληνικός Διαστηµικός Οργανισµός.
Πώς µπορείς να σχεδιάσεις στρατηγική; Ή µέσα στο νοµοσχέδιο
που συστήνεται ο οργανισµός θα βάλεις τη στρατηγική; Αυτά
είναι ανήκουστα. Δεν µπορεί κάποιος να απαντήσει σοβαρά -και
µάλιστα όταν έχουµε πει ότι έρχεται και κουµπώνει αυτό το νο-
µοσχέδιο µε ένα γενικότερο πλέγµα δράσεων, στις οποίες να µην
αναφερθώ ξανά, τις είπε και ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής,
µε την κύρωση του Hellas Sat, µε την κοιτίδα νεοφυούς επιχει-
ρηµατικότητας, µε τη δηµιουργία κατασκευών µικροδορυφόρων
και λοιπά. Άρα υπάρχει µια γενικότερη στρατηγική, ένας συνολι-
κός σχεδιασµός για το πως ακριβώς πορευόµαστε σ’ αυτόν τον

κρίσιµο κλάδο της εθνικής οικονοµίας.
Και άλλο ένα που θέλω πραγµατικά να ρωτήσω τους συνάδελ-

φους της Αντιπολίτευσης, οι οποίοι έχουν ακόµα έστω κάποια
ψήγµατα αµφιβολίας για το αν εµείς θέλουµε λέει να κάνουµε
ρουσφέτια. Κρίνοντας βέβαια εξ ιδίων τα αλλότρια βάζουν τέ-
τοιες αιτιάσεις. Σοβαρά µιλάµε τώρα; Πόσοι νοµίζετε ότι θα είναι
σε αυτόν τον οργανισµό; Τετρακόσια άτοµα; Μιλάµε για έναν
ευέλικτο οργανισµό. Δεν ξέρω τώρα, να µην προδικάσω κιόλας.
Νοµίζω όµως, ότι, όπως είπαν στις επιτροπές οι αρµόδιοι φορείς
που έχουν την εµπειρία και την τεχνογνωσία, ένας µικρός αριθ-
µός εργαζοµένων θα µπορούσε να πετύχει τον σκοπό για τον
οποίο ιδρύεται ο οργανισµός. Αυτό είπαν οι φορείς. Δηλαδή,
αυτό µας πείραξε; Οι µερικές δεκάδες άνθρωποι; Αυτά είναι τα
ρουσφέτια µας; Σοβαρά µιλάτε; 

Εδώ πέρα µιλάµε για το αν υπάρχει η αναγκαιότητα, αν υπάρ-
χει πρόβληµα, αν υπήρχε κενό µέχρι τώρα στο ζήτηµα της δια-
στηµικής αδειοδότησης και των δραστηριοτήτων. Και κάτι άλλο:
Τα διαστηµικά αντικείµενα ποιος θα παίρνει απόφαση για το αν
θα αδειοδοτηθούν ή όχι; 

Ποιος θα παίρνει απόφαση γι’ αυτόν που θα µπορεί να κάνει
χρήση τεχνολογίας και πληροφοριών, οι οποίες µπορούν να
άπτονται και να επηρεάζουν την εθνική άµυνα ή την εθνική ασφά-
λεια; Σοβαρά µιλάτε; Και δεν θα έχει ευθύνη ο Υπουργός; Από
πού και ως πού; Ποιος το εισηγείται αυτό να το ξέρω και να µπο-
ρώ να πω «ναι, εντάξει, να το δώσουµε σε έναν τεχνοκράτη, σε
έναν άριστο, σε έναν του Χάρβαρντ και αυτός θα ξέρει»; Ή να
το δώσουµε, για παράδειγµα, στον ιδιωτικό τοµέα ενός άλλου
κράτους, γιατί είναι ήδη έτοιµοι αυτοί και ξέρουν. Το εισηγείστε
αυτό πραγµατικά; Δεν νοµίζω. Δεν ανοίγουµε σούπερ µάρκετ
εδώ. Δεν αδειοδοτούµε καφετέρια. Να ξέρουµε γιατί µιλάµε. 

Θέλω να κλείσω, γιατί τελικά το χρησιµοποίησα το δεκάλεπτο. 
Καλώ τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, κλείνοντας να ξανασκε-

φθούν, γιατί από την πρώτη στιγµή που ακούστηκε η πρωτοβου-
λία της Κυβέρνησης στις αρχές του χρόνου για την ίδρυση
διαστηµικού οργανισµού περάσαµε κάποια στάδια, από τη χλεύη
και τη διακωµώδηση, στην αποδοχή ότι είναι αναγκαίο, στην ανα-
γκαιότητα. Τελικά, πού καταλήγουµε; Στη στάση της καταψήφι-
σης. Αυτό και αν είναι ανακολουθία. Αυτό και αν είναι αναντι-
στοιχία. Αυτό και αν είναι δείγµα µη σοβαρού πολιτικού λόγου,
µάλιστα, όταν επικαλείσαι κιόλας ότι θέλεις να επανέλθεις στην
εξουσία για να εξυπηρετείς τα συµφέροντα του ελληνικού λαού. 

Καλώ, λοιπόν, όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου να κάνουν
άλλη µια σκέψη τελευταία και να υπερψηφίσουν το παρόν νοµο-
σχέδιο. Δεν προσφέρεται για µικροπολιτικές σκοπιµότητες, ούτε
για αντεγκλήσεις και διαγκωνισµούς. Είναι κρίσιµη και η στιγµή
που ψηφίζεται αυτό το νοµοσχέδιο. Μόλις προχθές ήταν εδώ ο
Γενικός Διευθυντής του Ευρωπαϊκού Διαστηµικού Οργανισµού
ο κ. Βέρνερ. Νοµίζω ότι πρέπει κι εµείς ως Εθνική Αντιπροσωπεία
να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων και σε αυτό που περι-
µένουν κιόλας οι νέοι άνθρωποι από εµάς. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-
µε. 

Τον λόγο έχει η κ. Ασηµακοπούλου. 
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εντάξει, όχι και

κρίσιµο και ζωτικής σηµασίας το νοµοσχέδιο για την ESA, κύριε
συνάδελφε. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Προσωπική µου γνώµη. 
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Εντάξει, τη σέβοµαι την

προσωπική σας γνώµη. Ο συνάδελφος έκλεισε, λέγοντας ότι
είναι εξαιρετικά κρίσιµο και ζωτικής σηµασίας το θέµα που συ-
ζητάµε. Όλα τα πράγµατα που συζητάµε στη Βουλή είναι σο-
βαρά. Εδώ, συζητάµε τώρα για να φτιάξουµε µια NASA όταν στη
χώρα υπάρχουν πάρα πολύ σοβαρά προβλήµατα. Νοµίζω ότι εκ-
φράζω λίγο και τον κόσµο, ο οποίος µπορεί να µας ακούει και να
µην είναι τόσο µέσα στην κουβέντα µας. 

Δεύτερον, στην ESA, που εκφράσατε ένα άγχος γιατί ήταν εδώ
εκπρόσωπός της –σεβαστό, τον δεχθήκαµε στη Βουλή, µας µί-
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λησε πολύ ωραία- τους πληρώνουµε 10 εκατοµµύρια το χρόνο.
Δεν είµαστε τζάµπα εκεί. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Επιστροφές τι είχαµε; 
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όπως σας είπα, επιστρο-

φές επί ηµερών µας είχαµε πάρα πολλές. 
Κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη, ξέφυγα στο διάλογο µε τον συνά-

δελφο. 
Κύριε Υπουργέ –για να επανέλθω- συζητάµε για το νοµοσχέδιο

αυτό. Εγώ θα σχολιάσω τις απαντήσεις που δώσατε στις δύο το-
ποθετήσεις σας. 

Κατ’ αρχάς, σας κάναµε µια κριτική σε σχέση µε τη νοµική
µορφή που επιλέξατε. Μια τέτοια κριτική σας την είχαµε κάνει
και στην επιτροπή. Και στην επιτροπή καταθέσατε ένα κείµενο
της επιτροπής του ΟΗΕ για τη χρήση του εξωατµοσφαιρικού
Διαστήµατος, προκειµένου να µας πείτε –και το επαναλάβατε κι
εδώ σήµερα- ότι στο πρώτο κοµµάτι του νοµοσχεδίου, που
αφορά στην αδειοδότηση των διαστηµικών δραστηριοτήτων,
ακολουθήσατε αυτό το κείµενο και ότι το κείµενο αυτό δεν ανα-
φέρει κάπου ότι όλες οι αρµοδιότητες ανήκουν στον Υπουργό. 

Έχοντας την ευκαιρία να το µελετήσουµε, στο άρθρο 3 του
κειµένου αυτού ορίζεται ότι αρµόδιος να αδειοδοτεί µπορεί να
είναι ή ο Υπουργός ή µια αρχή. Κοινώς, δεν σας υποχρεώνει αυτό
σε µία κατεύθυνση. Αντιθέτως, σας δίνει την επιλογή ή όλα να
περνούν από τον Υπουργό ή να φτιάξετε µια ανεξάρτητη αρχή. 

Όσον αφορά στον διαστηµικό οργανισµό, πραγµατικά δεν ξε-
καθαρίζετε µέσα στο κείµενο του νοµοσχεδίου –και αυτή είναι η
βασική µας ένσταση και θέλω να την καταλάβετε- ποια θα είναι
τα όρια της δικής σας αρµοδιότητας, δηλαδή του αρµόδιου
Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής και της ανώνυµης εταιρείας που
συστήνετε. 

Και σας ρωτώ: Τελικά µε ποιον θα εκπροσωπούµαστε στην
ESA; Εσείς θα µας εκπροσωπείτε; Θα µας εκπροσωπεί κάποιος
από αυτή την ανώνυµη εταιρεία; 

Στο νοµοσχέδιο ορίζεται ότι στους σκοπούς της εταιρείας πε-
ριλαµβάνεται ο συντονισµός των εθνικών εκπροσώπων στον
τοµέα του διαστήµατος. Μια ανώνυµη εταιρεία, όµως, δεν µπορεί
να συντονίζει φορείς του δηµοσίου, ούτε µπορεί να διαµορφώνει
εθνική στρατηγική, γιατί πρόκειται κατ’ εξοχήν για ένα σκοπό δη-
µοσίου συµφέροντος. Δεν µου απαντήσατε επαρκώς σ’ αυτό.

Όσον αφορά στην υπερσυγκέντρωση στο πρόσωπό σας και
στην επιλογή αυτήν την οποία κάνατε, φέρνετε ένα καινούργιο
επιχείρηµα στο τραπέζι. Τι επιχείρηµα αυτό; Το είπε και ο ειση-
γητής σας. Λέει: Εάν ήθελα να τα κρατήσω όλα για τον εαυτό
µου, αφού τα είχα ως Υπουργός, γιατί να τα δώσω σε µία ανώ-
νυµη εταιρεία;

Πρώτον, δεν τα είχατε εσείς, τα είχε ένας άλλος Υπουργός,
γιατί δεν υπαγόταν σε σας. Ας ξεκινήσουµε από εκεί. Το πήρατε,
λοιπόν, στο Υπουργείο σας. Δεύτερον, το κάνατε για να ελευθε-
ρωθείτε, γιατί µέσα απ’ αυτή τη διαστηµική υπηρεσία, η οποία
έχει αυτούς τους κανόνες ανώνυµης εταιρείας, δεν έχετε τους
ίδιους περιορισµούς που είχατε σαν Υπουργός. Δεν µπορούσατε
σαν Υπουργός να προσλάβετε όσους ανθρώπους θέλατε, ενώ
µέσα από αυτήν την εταιρεία µπορείτε να το κάνετε. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η απάντηση στο επιχείρηµα γιατί δεν το
κρατήσατε και φτιάξατε αυτήν την εταιρεία. Γι’ αυτό ακριβώς σας
εγκαλούµε. Το κάνετε για να ξεφύγετε από τους κανόνες του δη-
µοσίου και στις προσλήψεις και στη µισθοδοσία, επίσης. 

Είπε ο φίλτατος εισηγητής ότι «Εντάξει, δεν θα πάρουµε και
τετρακόσιους ανθρώπους». Πόσους θα πάρετε; Δεν ξέρω αν πα-
ρατηρήσατε, αλλά στον προϋπολογισµό του 2018 έχετε προϋπο-
λογίσει τι ακριβώς θα κοστίσει αυτό; Τι θα κοστίσει, για να
πάρουµε µία εικόνα; Αν προϋπολογίζετε 100 εκατοµµύρια ευρώ,
τότε καταλαβαίνουµε ότι δεν θα είναι τρεις άνθρωποι ή θα είναι
τρεις ακριβοπληρωµένοι άνθρωποι. Αν προϋπολογίζεις 300.000
ευρώ, τότε συζητάµε κάτι διαφορετικό. 

Σε κάθε περίπτωση ούτε προϋπολογισµός υπάρχει ούτε σχέ-
διο υπάρχει ούτε ξέρουµε που θα βρείτε τα λεφτά για να το κά-
νετε αυτό το πράγµα, εκτός από τα χρήµατα τα οποία έρχονται
από τα προγράµµατα, από τις επιστροφές, επειδή πληρώνουµε
10 εκατοµµύρια στην ESA, µε αυτά τα χρήµατα. Εσείς αυτά τα
χρήµατα θέλετε να τα µοιράσετε στους δικούς σας και να τα κά-

νετε προσλήψεις. Αυτή είναι η κριτική που σας κάνουµε στο νο-
µοσχέδιο. 

Περνώ στις τροπολογίες, κύριε Υπουργέ, και ξεκινώ µε τι δική
σας για τη διαφήµιση και την παράταση. Σας κάναµε κριτική στο
νοµοσχέδιο, οπότε προφανώς δεν θα είµαστε θετικοί στην τρο-
πολογία, η οποία παρατείνει ένα πράγµα που φτιάξατε µε ένα νο-
µοσχέδιο, στο οποίο κάνατε µία γιγάντια πολιτική κυβίστηση.
Αρχίσατε µε ένα τελείως διαφορετικό σύστηµα και καταλήξατε
σε ένα διαφορετικό. Και αφού καταλήξατε να δώσετε το σύ-
στηµα να το φτιάξουν οι καναλάρχες, τους κάνετε και δώρο τη
µείωση της φορολογίας τους, έτσι για να συνεννοηθούµε για το
πού καταλήξαµε µε αυτό. Τώρα δίνετε και µία παράταση για να
εξυπηρετήσετε ακόµα περισσότερο.

Κατά τα άλλα εµείς είµαστε αυτοί που εξυπηρετούµε τα συµ-
φέροντα των καναλαρχών, όχι εσείς που φέρνετε άλλη µία τρο-
πολογία για να υπηρετήσετε τα συµφέροντά σας και το λέτε και
από το Βήµα τούτο. 

Πάµε στο θέµα της ανακοίνωσης της κοιτίδας. Είναι ευπρόσ-
δεκτη η όποια κίνηση για τη νεοφυή επιχειρηµατικότητα, για τη
στήριξη της καινοτοµίας. Εδώ απλά θα σας πω ότι επιφυλασσό-
µεθα. Υπό ποία έννοια; Σε τρεις µήνες θα ρωτήσουµε στο πλαίσιο
του κοινοβουλευτικού ελέγχου: «Τι γίνεται, κύριε Υπουργέ; Πού
βρέθηκαν τα λεφτά για τη θερµοκοιτίδα; Μπήκαν λεφτά; Ξεκί-
νησε να λειτουργεί; Ποια ήταν τα οφέλη;» Ισχυρίζεστε ότι θα
έχουµε πολλά οφέλη. Βάζετε ψηλά τον πήχη. Πάρα πολύ ωραία.
Θα βάλω και εγώ ψηλά τον πήχη στην ερώτηση που θα σας κάνω
στο άµεσο µέλλον.

Για να κλείσω µε την αρχική σας τοποθέτηση, θέλω να απαν-
τήσω και σε έναν χαρακτηρισµό. Σηµειώνω ότι την πρόταση του
συναδέλφου κ. Κωνσταντινέα για την Καλαµάτα την άκουσα µε
µεγάλο ενδιαφέρον. Δεν τοποθετηθήκατε σε αυτό. Υποθέτω ότι
δεν σας αρέσει να στηρίζετε κάτι το οποίο ξεκίνησε επί ηµερών
του κ. Σαµαρά και είναι στην εκλογική του περιφέρεια. Είναι γνω-
στά εξάλλου τα συναισθήµατα που τρέφετε για τον κ. Σαµαρά.
Αλλά κάνετε µία πολιτική κριτική στο θέµα του Wi-Fi. Είπατε ότι
η εξαγγελία που είχε κάνει τότε ο κ. Σαµαράς ήταν µία µεγαλο-
στοµία, οι σύµβουλοί του δεν του το είχαν πει καλά και δεν µπο-
ρούσε να το κάνει. Ήθελα απλώς να το διευκρινίσω, γιατί προ-
φανώς η κριτική βασίζεται στο αποτέλεσµα ότι δεν επετεύχθη
αυτό στο άµεσο µέλλον.

Δεν εννοούσε ο κ. Σαµαράς να το κάνει αυτό µε εσάς στην Κυ-
βέρνηση. Εννοούσε µε κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Και
εάν είχε µείνει η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και αυτό και
πολλά άλλα θα είχαν γίνει, όχι µόνο στο θέµα του wi-fi. 

Πάµε να συζητήσουµε για το θέµα του τι είπατε για τον δια-
γωνισµό των αδειών και στο πλαίσιο αυτού για τα πόθεν έσχες.
Εγώ σας δήλωσα –και δεν αλλάζει η γνώµη µου- ότι περιµένουµε
να δούµε µέσα από το διαγωνισµό εν τοις πράγµασι, εάν όντως
αυτά που λέτε, δηλαδή ότι έχετε προβλέψει ότι έχουν ελεγχθεί
τα πόθεν έσχες, είναι σωστό. 

Εγώ τοποθετούµαι ότι σηκώσατε το γάντι και είπατε ότι πρέπει
να πούµε τι πιστεύουµε για τα πόθεν έσχες. Προφανώς πρέπει
να κάνουµε πόθεν έσχες. Υπάρχει καµµία αµφιβολία γι’ αυτό; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Κάνετε παρέµβαση και στη δι-
καιοσύνη;    

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ένα λεπτό, γιατί θέλω να
σας ρωτήσω κι εσάς κάποια πράγµατα γι’ αυτό. 

Προφανώς πρέπει να κάνουµε πόθεν έσχες, και εµείς και οι
σύζυγοί µας.  Αυτούς µε το σύµφωνο συµβίωσης δεν πρέπει να
τους βάζουµε στα πόθεν έσχες; 

Θέλετε να απαντήσετε σε αυτό, κύριε Υπουργέ; 
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Σαφέστατα!
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ο κ. Τσίπρας το ξέρει

αυτό; Γιατί στο προηγούµενο πόθεν έσχες του δεν είχε βάλει την
κυρία µε την οποία έχει κάνει σύµφωνο συµβίωσης. Φέτος το
έβαλε. Εγώ δεν ισχυρίζοµαι ότι αυτό είναι παράνοµο, γιατί έχω
κοιτάξει τη νοµοθεσία. Δεν είναι παράνοµο. Υπήρχε µια ασάφεια
στον νόµο, που δεν υπάρχει τώρα µε τον καινούριο νόµο και
καλώς δεν υπάρχει. Τουλάχιστον, σύµφωνα µε το Συµβούλιο της
Επικρατείας δεν υπάρχει, εάν και δεν το έχετε νοµοθετήσει ξε-
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κάθαρα. Δεν είναι ξεκάθαρο. 
Οπότε µη συζητάµε για το ηθικό σε σχέση µε το πόθεν έσχες

µε τόση µεγαλοστοµία. Προφανώς, πρέπει να κάνουµε πόθεν
έσχες. Δεν είπε κανείς κάτι άλλο. 

Σας έκανα και µία άλλη ερώτηση, κύριε Υπουργέ, και αποφα-
σίσατε ότι δεν θα απαντήσετε, γιατί επιλέγετε µεταξύ του χιού-
µορ και της σιωπής. Έτσι λέτε. Εντάξει! 

Σας έκανα µία ερώτηση, λοιπόν, για τη σχέση σας µε τον κ.
Βαξεβάνη, για την εφηµερίδα και το πού προέρχονται τα κονδύ-
λια της µονοπρόσωπης ΙΚΕ του κ. Βαξεβάνη, εάν δίνετε διαφή-
µιση και ποια είναι η σχέση σας. Βέβαια πήρα απάντηση από το
twitter του κ. Βαξεβάνη.  Δεν ξέρω ποιο είναι το θέµα. Ίσως υπάρ-
χουν συγκοινωνούντα δοχεία εκεί. Δεν µου απαντήσατε σε αυτό. 

Κάνατε, όµως, ένα σχόλιο που θα το διαβάσω από το κινητό
µου: «Έχετε ρίξει το επίπεδο του πολιτικού διαλόγου στα Τάρ-
ταρα. Τη µία αναπαράγετε fake news, την άλλη ρήσεις του Αϊν-
στάιν που δεν ειπώθηκαν ποτέ, την τρίτη µεταφέρετε άκριτα κάτι
που διαβάσατε στο twitter προ διλέπτου». Το διαβάζω από το twit-
ter σας, οπότε µην µου πείτε ότι το διαβάζω άκριτα. Είναι στο
twitter σας, να το! 

Κατ’ αρχάς, αυτό αναφέρεται στη χθεσινή ρήση του κ. Μητσο-
τάκη, που είπε ότι «ο ορισµός της τρέλας σύµφωνα µε τον Αϊν-
στάιν» –και εάν το «γκουγλάρετε» θα δείτε ότι πολλοί το απο-
δίδουν στον Αϊνστάιν αυτό, άλλοι το αποδίδουν στον Σω και
αλλού- «είναι να κάνεις το ίδιο και να περιµένεις διαφορετικό
αποτέλεσµα», αναφερόµενος στο ότι συνεχίζετε να υπερφορο-
λογείτε και πιστεύετε ότι έτσι κάποια στιγµή θα ανακάµψει η ελ-
ληνική οικονοµία. Έχει σηµασία, ειλικρινά, ποιος το είπε; Επειδή
θέλετε σοβαρότητα και επίπεδο στον πολιτικό διάλογο, το επί-
πεδο το είδαµε από τον κ. Κωντσταντινέα, ο οποίος είπε πριν ότι
είµαστε όλοι άσχετοι. Εάν θέλετε επίπεδο, µπείτε στο twitter του
κ. Πολάκη και απολαύστε επίπεδο!

Όµως, σε κάθε περίπτωση, η ουσία µετράει. Μετράει ποιος το
είπε; Δηλαδή, εάν σας πω εγώ: «η τρέλα πάει στα βουνά», τι θα
µου πείτε; Ποιος το είπε; Δεν ξέρουµε όλοι ότι η τρέλα δεν πάει
στα βουνά;

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ο Ζαχαρίας Παπαντωνίου!
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Είδατε; Δεν έχει σηµασία

ποιος λέει κάτι, σηµασία έχει εάν είναι αλήθεια. Και να σας πω
κάτι, κύριε Υπουργέ; Το πρόβληµά σας δεν είναι ότι έχετε πρό-
βληµα µε τον ορισµό της τρέλας. Έχετε πρόβληµα µε τον ορισµό
της αλήθειας, έχω αρχίσει να πιστεύω.

Και για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ θερµά για
την ανοχή σας, επειδή µε λόγια καµµία φορά µε τα ψέµατά σας
δεν τα βάζει κάποιος, λένε ότι µία εικόνα είναι χίλιες λέξεις. Για
το θέµα τον τροπολογιών και της σηµασίας που έχει για εσάς το
νοµοσχέδιο: Αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι το σώµα του νοµοσχε-
δίου. Είναι είκοσι µία σελίδες, είκοσι τρεις µε τις υπογραφές -για
να µην σας αδικήσω- και είκοσι εννέα άρθρα. Αυτό είναι το σώµα
του νοµοσχεδίου και αυτές εδώ είναι οι τροπολογίες. 

Αυτή είναι η εικόνα της αλήθειας. Πείτε ό,τι θέλετε για την
καλή και την κακή νοµοθέτηση. Με την αλήθεια, όµως, δεν τα
βάζει κανείς στο τέλος!

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Ηλιόπουλος.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θέλετε να µιλήσετε

και εσείς; Απ’ ό,τι βλέπω, η τρέλα είναι στο επίκεντρο της κου-
βέντας. Θέλετε να τοποθετηθείτε τώρα έτσι, εκτός Κανονισµού;
Αφήστε το για άλλη φορά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Το σύµφωνο συµβίωσης έχει εξοµοι-
ωθεί πλήρως ως προς τις συνέπειες µε τον γάµο. Γι’ αυτόν τον
λόγο το ΣτΕ…

ΑΝΝΑ – ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι στον νόµο περί
«πόθεν έσχες», κύριε συνάδελφε. Είναι ακόµα προαιρετικό. Εγώ
µιλώ µόνο για όσα ξέρω.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Επειδή δεσµεύοµαι από την εµπιστευ-
τικότητα, δεν µπορώ να σας πω τι αποφάσισε προχθές η Επι-
τροπή του Πόθεν Έσχες, αλλά ως προς τις συνέπειες το σύµ-
φωνο συµβίωσης γεννά κανονικά τις ίδιες συνέπειες µε τον γάµο.

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Τότε θα έπρεπε όλοι όσοι
έχετε σύµφωνο συµβίωσης να τα έχετε δηλώσει.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Ηλιό-
πουλε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο τίτλος της
χθεσινής και της σηµερινής ηµέρας είναι «Ζήτω η τρέλα!». 

Έτσι για αρχή, θα απαντήσω στον κ. Παππά, ο οποίος δείχνον-
τας τα δεξιά έδρανα είπε ότι είµαστε ακροδεξιοί.

Τα τελευταία χρόνια οι συριζαίοι προσπαθούν να µας πείσουν
ότι αυτοί είναι κάτι νέο, κάτι προοδευτικό και εµείς είµαστε οι
κακοί φασίστες, οι οπισθοδροµικοί κ.λπ.. Μην νοµίζετε ότι µ’
αυτές τις κορόνες µπορείτε να αλλάξετε την πραγµατικότητα. 

Εµείς πιστεύουµε στις αξίες και τις παραδόσεις της πατρίδας
µας. Ως εκεί. Είµαστε πατριώτες Έλληνες εθνικιστές και δεν
ντρεπόµαστε γι’ αυτό. Εσείς θα πρέπει να µας πείτε τι ακριβώς
είστε.

Η Αριστερά δεν είναι η αθώα περιστερά. Δεν είστε οι καλοί,
που τόσα χρόνια προσπαθείτε να µας πείσετε ότι είστε και ότι τα
κάνετε όλα τέλεια, ότι είσαστε τόσο κοινωνικοί, τόσο πολύ αγα-
πάτε τον λαό, γιατί ευτυχώς από τις πράξεις σας αποδεικνύεται
ακριβώς το αντίθετο. Λέω «ευτυχώς», γιατί η Αριστερά θα ξανα-
έρθει στην κυβέρνηση µετά από χίλια χρόνια µετά από τη δική
σας διακυβέρνηση. 

Αποδείξατε µε έργα και όχι µε λόγια τι σηµαίνει Αριστερά.
Όταν θα έρθουµε και εµείς στην κυβέρνηση, θα αποδείξουµε τι
σηµαίνει εθνικισµός, τι σηµαίνει πατριωτισµός και τότε ο Έλλη-
νας θα µπορέσει να ζυγίσει τα αποτελέσµατα των δύο διακυβερ-
νήσεων σωστά και µε κριτική σκέψη.

Είπε η κ. Βάκη πριν –για να συνεχίσω τον σχολιασµό των τε-
λευταίων οµιλητών- ότι εσείς στους λαθροµετανάστες είπατε
«καλώς τους!».

Δεν έχετε καταλάβει ότι αυτό ακριβώς είναι το πρόβληµα, ότι
τους είχατε προετοιµάσει ότι µε τη δική σας διακυβέρνηση µπο-
ρούν να έρθουν, να φέρουν και τις οικογένειές τους. Ήρθαν εδώ,
τους είπατε και «καλώς τους!» και δεν καταλαβαίνετε ότι αυτό
ακριβώς είναι το πρόβληµα, η ουσία του προβλήµατος, ότι τους
προσκαλέσατε και τους καλοδεχτήκατε και έχουν κατακλύσει την
Ελλάδα.

Πιστεύετε ότι διασκορπίζοντάς τους συνεχώς στην ενδοχώρα
θα λύσετε το πρόβληµα των νησιών. Προφανώς θα το δηµιουρ-
γήσετε και σε όλη την υπόλοιπη Ελλάδα.

Οι άνθρωποι αυτοί –κακώς τους λέτε πρόσφυγες- βρίσκονταν
σε χώρες οι οποίες δεν είναι σε πόλεµο. Τόσο απλά και τόσο ξε-
κάθαρα! Είναι λαθροµετανάστες. Έχουν εισβάλει στην πατρίδα
µας. Είδαµε ότι τους φιλοξενήσατε και εχθές εδώ στη Βουλή και
ήρθε και ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, ο Πρόεδρος της Βου-
λής. Όλοι αυτοί που βλέπαµε σαν ασυνόδευτα -και καλά!- προ-
σφυγόπουλα, όπως µας τα παρουσιάζετε για να στάξει και ένα
δάκρυ από το µάτι µας, ήταν κάτι µουσάτοι, µεγάλοι σε ηλικία,
όλοι άνδρες. Ας µας το δικαιολογήσετε αυτό. Είναι οι µελλοντικοί
τζιχαντιστές που θα ανατινάζονται. Αυτό είναι το «ευχαριστώ» σε
όλες τις ευρωπαϊκές χώρες στις οποίες έχουν εισβάλει.

Μας είπατε πάρα πολλά όλες αυτές τις ηµέρες και στον προ-
ϋπολογισµό, αλλά δεν είχα την ευκαιρία να το σχολιάσω γιατί µί-
λησα στην αρχή. Προσπαθείτε να πείτε ότι κάνετε κοινωνική
πολιτική, ότι είσαστε πάρα πολύ φιλολαϊκοί στις πολιτικές σας.
Αποδεικνύεται το αντίθετο. 

Επειδή ασχολείστε και µε το ίντερνετ δεν ξέρω αν είδατε πριν
από λίγο το σηµερινό ξύλο στο Ειρηνοδικείο, κύριε Υπουργέ. Και
αυτό µάλλον θα εντάσσεται στις µεθόδους που χρησιµοποιεί η
Αριστερά, για να καταλήξουν όλα τα σπίτια στα χέρια τραπεζιτών
σύµφωνα µε την ανακατασκευή του δικού σας συνθήµατος. Δεν
ξέρω αν µετά θέλετε να εξηγήσετε γιατί συµβαίνει αυτό. 

Αύριο θα έρθει µια τροπολογία, που θα την συζητήσουµε εδώ,
στη Βουλή, σύµφωνα µε την οποία θα στέλνετε φυλακή όσους
προσπαθούν να διακόψουν πλειστηριασµούς. Αυτό είναι το απο-
τύπωµα της δικής σας Κυβέρνησης. Είπατε και άλλα. 

Τέλος πάντων, δεν θα συνεχίσω να σχολιάζω. Θα σχολιάσω
µόνο την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1374, που αφορά τα ΕΑΣ,
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στην οποία θα ψηφίσουµε «παρών», γιατί έχετε ξεφτιλίσει την ελ-
ληνική αµυντική βιοµηχανία. Εµείς την ελληνική αµυντική βιοµη-
χανία, τα οπλικά συστήµατα τα θέλουµε έτσι όπως πρέπει να
είναι, να αποδίδουν στο έθνος, στην πατρίδα µας αυτά που πρέ-
πει να αποδώσουν.

Θα πρέπει να είµαστε αυτάρκεις και στους εξοπλισµούς, όπως
κάνουν οι γείτονες χώρες, οι οποίες, όταν αγοράζουν εξοπλι-
στικά προγράµµατα, παίρνουν και την τεχνογνωσία. Δεν έχετε
µάθει τίποτα από αυτούς που µας επισκέπτονται τόσο συχνά. Θα
επανέλθω και στην επίσκεψη του Ερντογάν.

Θα πρέπει, λοιπόν, τα αµυντικά συστήµατα ουσιαστικά να
προσδίδουν µια ανεξαρτησία στην πατρίδα µας. Δεν θα έλεγα
ότι θα πρέπει να είναι κερδοφόρα, γιατί το κέρδος δεν είναι το
παν στα αµυντικά συστήµατα, αλλά θα πρέπει να αποδίδουν το
εθνικό έργο που ουσιαστικά πρέπει να επιτελέσουν και όχι να τα
ξεφτιλίζετε και να δίνουµε παράταση για να βγάλουν φορολογική
ενηµερότητα και δεν ξέρω εγώ τι άλλο λέει η τροπολογία. Δη-
λαδή, ξεφτιλίζουµε κυριολεκτικά την αµυντική µας βιοµηχανία.
Σ’ αυτήν την κατάντια την έχουµε φτάσει, να χρειάζεται παρά-
ταση για να δώσει φορολογική ενηµερότητα ή ό,τι γράφεται
µέσα στην τροπολογία.

Ήρθε ο Ερντογάν και για απάντηση, λοιπόν, έχουµε µια δή-
λωση του Τσαβούσογλου µέσα στη Βουλή της Τουρκίας, ο
οποίος µας είπε ότι υπάρχουν τρεις τρόποι για να λύσουµε τις
διαφορές µας. Ο ένας τρόπος είναι µε τη διπλωµατία, ο άλλος
τρόπος είναι µε τα διεθνή δικαστήρια και ο τρίτος τρόπος -µαν-
τέψτε ποιος είναι- να µπουν να καταλάβουν τα νησιά µας.

Δεν είναι fake news. Είναι η πραγµατικότητα. Δεν ξέρω αν το
ακούσατε. Ειπώθηκε µέσα στη Βουλή της Τουρκίας. Αυτή είναι
η απάντησή τους για τη φιλοξενία που τους προσφέραµε.

Για το νοµοσχέδιο τοποθετήθηκα. Απλώς, λέω το συµπέρασµα
της Χρυσής Αυγής: Απαιτείται αυτή η συγκεκριµένη εταιρεία,
αφού θα είναι ανώνυµη εταιρεία -διαστηµική εταιρεία, πείτε την,
όπως θέλετε, είναι µια ανώνυµη εταιρεία- τη χρειάζεται η πα-
τρίδα µας, αλλά δεν σας εµπιστευόµαστε να την κάνετε εσείς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εµείς ευχαριστούµε.
Ο κ. Συντυχάκης έχει τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν έχουµε να πούµε κάτι ιδιαίτερο σε σχέση µε το νοµοσχέ-

διο. Νοµίζω ότι εξαντλήσαµε όλα τα περιθώρια. Φάνηκε, όµως,
ότι πέρα από τις όποιες διαφωνίες, αντιπαραθέσεις, κορώνες
ανάµεσα στον ΣΥΡΙΖΑ, τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ κ.λπ., ανε-
ξάρτητα αν ψηφισθεί ή όχι το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, στην
ουσία αυτού του νοµοσχεδίου νοµίζω ότι υπάρχει πλήρης συµ-
φωνία. Οι διαφωνίες είναι σε επιµέρους δευτερεύοντα, τρι-
τεύοντα ζητήµατα, σε νοµοτεχνικά ζητήµατα κ.λπ..

Είναι και αυτό ένα δείγµα, να το πω, στρατηγικής συναντίλη-
ψης ακόµα για την περίπτωση του διαστήµατος, διότι κάποιος,
διαβάζοντας και ασχολούµενος πολύ περισσότερο µε τα ζητή-
µατα της ευρωπαϊκής πολιτικής για το διάστηµα -εµείς ως Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας τα παρακολουθούµε- µπορεί όντως
να βγάλει πολύτιµα συµπεράσµατα για την ενιαία στρατηγική νε-
οφιλελεύθερων κοµµάτων, υποτιθέµενων αριστερών, σοσιαλδη-
µοκρατικών, που είναι σε µια κοινή πορεία, σε µια κοινή κατεύ-
θυνση.

Δεν έχω να πω κάτι περισσότερο. Θα περάσω απευθείας στις
τροπολογίες. Να πω, κατ’ αρχάς, ότι δεν είναι είκοσι τροπολο-
γίες. Έχει τουλάχιστον δύο πολυτροπολογίες που, αν αθροίσεις
αυτές τις δύο πολυτροπολογίες, σου βγάζουν άλλες είκοσι. Έτσι
είναι. Δηλαδή, βρήκαµε τον Παππά τώρα για να περάσουµε µε-
ρικές δεκάδες τροπολογίες, όχι να θάψουµε καµπόσους. Απέ-
τυχε η απόπειρα της τροπολογίας για την απεργία και σου λέει
ότι είναι ευκαιρία να βάλουµε εδώ και ό,τι κάτσει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Για τις απεργίες δεν είναι στο
δικό µου.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Σε σχέση µε την τροπολογία
του Υπουργείου Περιβάλλοντος, σε σχέση µε τον τοµέα της ηλε-
κτρικής ενέργειας της ΥΚΩ, προσπάθησε ο Υπουργός να το πε-
ράσει στα ψιλά, όπως και οι άλλες πολιτικές δυνάµεις, αλλά

ουσιαστικά τι κάνει; Κάνει µια ανακατανοµή των κλιµακίων ΥΚΩ.
Δεν υπάρχει ουσιαστική µείωση του κόστους ηλεκτρικής ενέρ-
γειας για τη λαϊκή οικογένεια και αυτό η Κυβέρνηση θέλει να το
εµφανίσει ως ένα φιλολαϊκό µέτρο.

Τι κάνει; Κάνει απλώς µια διαφορετική ανακατανοµή. Για τη µε-
γάλη µάζα των λαϊκών νοικοκυριών κάτω των 1600 kWh η δια-
φορά είναι ισχνή και µη υπολογίσιµη. Είναι κάτω του ευρώ.

Το σηµαντικότατο ζήτηµα ποιο είναι; Είναι η εκτίναξη για
όσους έχουν νυχτερινό ρεύµα, στο οποίο έχει καταφύγει πάρα
πολύς κόσµος λόγω της κρίσης.

Το τελευταίο και πιο σηµαντικό είναι αυτό που αναφέρεται
στην παράγραφο 2 του άρθρου 36 του ν. 4067/2012, που αντι-
καθίσταται, και το οποίο αναφέρει ρητά το εξής: Σε περίπτωση
ελλείµµατος ή πλεονάσµατος οι χρεώσεις αναπροσαρµόζονται
µετά από εισηγήσεις της ΡΑΕ. Και επειδή συνήθως είναι ελλειµ-
µατικοί, η αναπροσαρµογή των χρεώσεων θα πηγαίνει προς τα
πάνω, δηλαδή θα αυξάνονται. 

Άρα, κοινωνική δικαιοσύνη δεν είναι η ανακατανοµή από τη µια
κατηγορία στην άλλη, αλλά η διασφάλιση των διευρυµένων ενερ-
γειακών αναγκών του λαού σε µια εποχή που ενώ η χώρα µας
έχει τόσα ενεργειακά αποθέµατα, είναι πάµφτωχη στην ενεργει-
ακή πολιτική.

Σε σχέση µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1882 που αφορά
στη µεταναστευτική πολιτική, είναι η πολλοστή φορά που παρα-
τείνεται η κατάσταση σύναψης δηµοσίων συµβάσεων κατά πα-
ρέκκλιση της κανονικής διαδικασίας, η πολλοστή φορά που
παρατείνεται η παροχή διοικητικής στήριξης από το Υπουργείο
Εσωτερικών προς το νεοσύστατο Υπουργείο Μεταναστευτικής
Πολιτικής, που δεν είναι πλέον νεοσύστατο, καθώς έχει περάσει
πάνω από ένας χρόνος που έχει συσταθεί.

Σε ό,τι αφορά στην παράταση του καθεστώτος των αποσπά-
σεων ή των προσλήψεων προσωπικού µε συµβάσεις ορισµένου
χρόνου, το προσφυγικό-µεταναστευτικό πρόβληµα, λόγω της
διατήρησης, αλλά και αύξησης των αιτιών που το δηµιουργούν,
δηλαδή της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης που εγκλωβίζει
πρόσφυγες και µετανάστες στην Ελλάδα -και την ίδια στιγµή
τσακώνεται ο ΣΥΡΙΖΑ µε τη Νέα Δηµοκρατία, ενώ έχουν συµφω-
νήσει στην κοινή ευρωπαϊκή πολιτική για το προσφυγικό και το
µεταναστευτικό και την παρουσία του ΝΑΤΟ στο Αιγαίο- αλλά και
λόγω της γεωγραφικής θέσης της χώρας, δεν είναι προσωρινό
και έκτακτο. Γι’ αυτό χρειάζεται σταθερό και µόνιµο προσωπικό
σε µία σειρά θέσεις. 

Επίσης, είµαστε κατηγορηµατικά αντίθετοι µε την ανάθεση ερ-
γασιών σχετικών µε τη διαχείριση του προβλήµατος στη διεκπε-
ραίωση των αιτήσεων ασύλου σε προσωπικό της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Σε σχέση µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1389 που αφορά
στην παράταση των συµβάσεων επικουρικού προσωπικού των
στρατιωτικών νοσοκοµείων, δεν µας κάλυψε η εξήγηση που
έδωσε ο κ. Βίτσας, ότι θα παρατείνει είκοσι τρεις συµβάσεις και
άλλες δεκαέξι, ενώ, όπως µας είπε, είκοσι δύο θα τύχουν νέας
σύµβασης. Τουλάχιστον ήταν λίγο αινιγµατικός ο τρόπος που το
ανέφερε αυτό, διότι είναι υπαρκτές οι ανάγκες των στρατιωτικών
νοσοκοµείων γι’ αυτές τις συγκεκριµένες ειδικότητες των τριάντα
εννέα στρατιωτικών γιατρών. Άρα, έπρεπε να ανανεωθεί η σύµ-
βαση και για τους τριάντα εννέα.

Βέβαια, εµείς θέτουµε το ζήτηµα της µονιµοποίησης όλων των
εργαζοµένων που είναι µε µερική απασχόληση, προκειµένου να
είναι µε πλήρη και αποκλειστική. 

Σε σχέση µε την «πολυ-τροπολογία» µε γενικό αριθµό 1390 του
Υπουργείου Εσωτερικών, στο πρώτο άρθρο -ας το πω έτσι- που
αφορά στην πολιτική προστασία θα πούµε «ναι». Αφορά Στις
εκατό δόσεις για τα οφειλόµενα στους δήµους που έληξε στα
τέλη Νοεµβρίου.

Ως προς το επόµενο άρθρο -είναι οργανωτικό το θέµα- θα
πούµε «παρών».

Στο άρθρο που αφορά την αναδιάρθρωση του ΦΟΔΣΑ, είχαµε
διαφωνήσει µε τη διάταξη 4071 του 2012 και θα ψηφίσουµε
«παρών».

Στο άρθρο που αφορά την πολεοδοµία θα ψηφίσουµε «κατά»,
διότι στην πραγµατικότητα παρατείνεται το καθεστώς υποστελέ-
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χωσης των υπηρεσιών της πολεοδοµίας και επιβαρύνεται το κα-
θεστώς εργασίας των υπαλλήλων.

Σε σχέση µε την παράταση της µεταφοράς των µαθητών, θα
ψηφίσουµε «ναι».

Σε σχέση µε την τροπολογία για τους παλιννοστούντες, επίσης
θα ψηφίσουµε «ναι».

Στην  «πολυ-τροπολογία» µε γενικό αριθµό 1395 του Υπουρ-
γείου Υγείας έχουµε να πούµε τα εξής: Όσον αφορά Στο πρώτο
άρθρο σχετικά µε τις παρατάσεις προθεσµιών, θα ψηφίσουµε
«παρών». Συµφωνούµε µ’ αυτήν την παράταση ως προς το µέρος
της χρηµατοδότησης για τη µισθοδοσία του προσωπικού και τις
λειτουργικές δαπάνες της σχολής.

Δεν θα συµφωνήσουµε µε το ζήτηµα της αυτοτέλειας της σχο-
λής. Έχουµε εκφράσει επιφυλάξεις τόσο στο διοικητικό µέρος,
όσο και στο οικονοµικό µέρος, όπου η έννοια της αυτοτέλειας
ενδεχοµένως να οδηγήσει στην αυτοχρηµατοδότηση, κάτι που
στην πράξη σηµαίνει δίδακτρα γι’ αυτούς που την παρακολου-
θούν, αλλά και άλλες δραστηριότητες επιχειρηµατικού τύπου.
Με κριτήριο αυτό, δηλαδή τη µισθοδοσία του προσωπικού και
την κάλυψη λειτουργικών δαπανών, θα πούµε «ναι».

Σε σχέση µε τα γεωγραφικά όρια των Διοικήσεων Υγειονοµι-
κών Περιφερειών µέχρι το τέλος του 2018, το πρόβληµα, κατά
τη γνώµη µας, δεν είναι τα γεωγραφικά όρια των ΔΥΠΕ, αλλά η
δεδοµένη αντιλαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης στον τοµέα της
υγείας, οι περικοπές και τα πλαφόν στις παροχές, η αύξηση των
πληρωµών των ασθενών, οι ελλείψεις σε δηµόσιες υποδοµές και
η υποστελέχωσή τους.

Επίσης, σε ό,τι αφορά στην Εθνική Κεντρική Αρχή Προµηθειών
Υγείας και την παράταση της θητείας τους µέχρι 31 Μαΐου του
2018, το πρόβληµα είναι οι περικοπές από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό που επιδρούν αρνητικά στον εξοπλισµό των δηµόσιων
µονάδων υγείας και επιτείνουν τις ελλείψεις. Ψηφίζουµε «πα-
ρών». 

Σε σχέση µε τους γιατρούς ΕΣΥ και το δικαίωµα να διεκδικούν
άλλη θέση, επίσης, ψηφίζουµε «υπέρ», αν και το πρόβληµα είναι
-επαναλαµβάνουµε- ότι δεν γίνονται προσλήψεις για να καλυφθεί
το σύνολο των αναγκών. 

Υπάρχουν και άλλα ζητήµατα. Δεν προλαβαίνω να τα αναφέρω
όλα. 

Σε ό,τι έχει σχέση µε τους επιθεωρητές και τους βοηθούς επι-
θεωρητών ΣΕΥΥΠ θα πούµε «παρών». 

Όσον αφορά στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1396, που
αφορά στη ρύθµιση θεµάτων προσωπικού Πυροσβεστικού Σώ-
µατος και την παραµονή στην υπηρεσία του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος για δύο χρόνια, δεν θα συµφωνήσουµε. Θα καταψηφί-
σουµε τη συγκεκριµένη τροπολογία για τον εξής λόγο: Δεν µπο-
ρούµε να συµφωνήσουµε µε την παράταση του εργάσιµου βίου
-εκεί οδηγεί το πράγµα, στην παράταση του εργάσιµου βίου-
ακόµα και αν το ζητούν οι εργαζόµενοι αυτό. Λόγω της κρίσης,
σου λέει, «Να πάω στην υπηρεσία, εκεί θα βγάζω περισσότερο
από ό,τι αν είµαι στη σύνταξη». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η τροπολογία, λοιπόν, αυξάνει τα όρια ηλικίας. Το ΚΚΕ µιλάει

για µείωση των ορίων ηλικίας, ειδικά στους πυροσβέστες, οι
οποίοι φτάνουν εξήντα χρονών και τους στέλνουν να σβήνουν
φωτιές.

Το ίδιο ισχύει και για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1401
που αφορά την ΕΥΠ, όπου επίσης εκεί αυξάνονται τα όρια ηλι-
κίας, οπότε και µπαίνει το θέµα συνταξιοδότησης στα εξήντα
επτά χρόνια. Ανοίγει εδώ, όπως και στην Πυροσβεστική και στον
Στρατό, το «τυρί στη φάκα» για την επαναφορά συνταξιούχων
στην υπηρεσία. Θα αφήσω το άλλο κοµµάτι που αφορά σ’ αυτήν
την τροπολογία. Θα εκφραστούµε κατά την ψηφοφορία. 

Τελειώνοντας, τη βουλευτική τροπολογία θα την καταψηφί-
σουµε. Είναι µια τροπολογία των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ που
αφορά στην τροποποίηση του καταστατικού αστικής µη κερδο-
σκοπικής εταιρείας. Αφορά τις κοινωνικές συνεταιριστικές επι-
χειρήσεις. Είναι µια τροπολογία για να κρατηθούν επιχειρηµατικά
µορφώµατα σε δήµους και περιφέρειες και να αξιοποιηθούν στην

πορεία ως εργαλεία για την προώθηση της επιχειρηµατικότητας
από την πλευρά της τοπικής αυτοδιοίκησης. Αντίθετα, θα έπρεπε
όλες αυτές οι υπηρεσίες που αφορούν τη φροντίδα ηλικιωµένων,
την παιδική φροντίδα, ΑµΕΑ, τους χρόνια πάσχοντες κ.λπ., να
είχαν περάσει στην αποκλειστική ευθύνη του κράτους, µε την επι-
κουρική στήριξη των δήµων και τη γενναία, βέβαια, χρηµατοδό-
τηση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εµείς ευχαριστούµε.
Ο κ. Λαζαρίδης έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Και τι δεν ακούσαµε για άλλη µια φορά. Βέβαια, ακούσαµε για

τις τροπολογίες. Μιλήσαµε και το πρωί γι’ αυτές. Είναι πολλές οι
τροπολογίες. Όµως, όπως είπα και το πρωί, οι τροπολογίες έρ-
χονται για να τακτοποιήσουν εκκρεµότητες και λάθη του παρελ-
θόντος. Γιατί, βλέπετε, δεν µπορούµε να ξεχάσουµε τις πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου µε τις οποίες νοµοθετούσε η κυβέρ-
νηση Σαµαρά-Βενιζέλου.

Δεν µπορούµε να ξεχάσουµε τα νοµοσχέδια όπου ένα νοµο-
σχέδιο ήταν ένα άρθρο µε πάνω από πεντακόσιες σελίδες και
είχε µέσα τα πάντα, ό,τι χωρούσε, αυτό που λέµε «Όλα τα έχει ο
µπαξές». Και στη συνέχεια, µε το πέρασµα του χρόνου, διαπί-
στωναν στην εφαρµογή και οι πολίτες και οι υπηρεσίες κ.λπ., τα
τροµερά λάθη τα οποία υπήρχαν µέσα. 

Ανέφερα κάποια παραδείγµατα το πρωί. Είπα ότι εγώ προσω-
πικά έφερα από πλευράς Ανεξαρτήτων Ελλήνων µία τροπολογία
για τα σχολεία. Είχαν περάσει µία διάταξη για τα σχολεία, όπου
παραχώρησαν στους δήµους οικόπεδα για να κάνουν σχολεία.
Και έβαλαν το χρονικό όριο των πέντε ετών. Δηλαδή, µέσα σε
πέντε χρόνια έπρεπε ο δήµος να βρει τους πόρους, να κάνει τα
σχέδια, να χτίσει το σχολείο, να εξοπλίσει το σχολείο και να το
λειτουργήσει. Εάν είναι δυνατόν! Μηχανικός είµαι. Αυτό είναι
αδύνατον. Δεν µπορεί να γίνει σε καµία περίπτωση. Πέρασαν τα
πέντε χρόνια άπρακτα και κινδύνευαν οι δήµοι να χάσουν τα σχο-
λεία. Πήγε το ΤΑΙΠΕΔ και άρχισε να ζητάει τα σχολεία -τα οικό-
πεδα, δηλαδή, όχι τα σχολεία- µε αποτέλεσµα να φοβηθούν οι
δήµοι. Και δικαίως φοβήθηκαν. Ήρθαν κάποιοι δήµαρχοι, µε βρή-
καν και είπαµε ότι θα κοιτάξουµε να το λύσουµε. Φέραµε την τρο-
πολογία αυτή και τα πέντε χρόνια τα έκανε πενήντα. Και το
τακτοποιήσαµε. 

Ξέρετε ποιοι καταψήφισαν αυτήν την τροπολογία, γιατί ξέχασα
το πρωί να το αναφέρω; Η Νέα Δηµοκρατία, η Χρυσή Αυγή και
το ΚΚΕ. Αυτά τα τρία κόµµατα καταψήφισαν την τροπολογία
αυτή, µε την οποία γλίτωσαν τα οικόπεδα και µπορούν πλέον στο
µέλλον να κάνουν οι δήµοι σχολεία. 

Ένας οµιλητής από τη Νέα Δηµοκρατία έκανε κάποια ανα-
φορά για το παρελθόν κ.λπ.. Καλό είναι να µην κάνουν πολλές
αναφορές στο παρελθόν, γιατί το χρέος της χώρας αυτοί το έφε-
ραν στο 120%. Να µην ξεχνάµε ότι τη γεωργία από το 23% που
ήταν το 1981, την παρέδωσαν τον Δεκέµβριο του 2014 στο 3%.
Τα λέω αυτά, για να θυµόµαστε και τα νούµερα, αλλά και τα από-
λυτα µεγέθη. Δεν είναι απλώς ότι τότε η γεωργία ήταν στο 23%!
Το 1981 η γεωργία απέδιδε 10,5 δισεκατοµµύρια στο ΑΕΠ της
χώρας. Και τον Δεκέµβριο του 2014 που την κατέβασαν στο 3%,
η γεωργία απέδιδε περίπου 5 δισεκατοµµύρια. Τέτοια ήταν η κα-
ταστροφή! 

Να µην προχωρήσουµε στην αποβιοµηχάνιση της χώρας και
στην καταστροφή του παραγωγικού ιστού. Επάνω στην Μακεδο-
νία το ζούµε. Έστειλαν την «ΒΙΟΧΑΛΚΟ» στο εξωτερικό. Η «ΒΙΟ-
ΧΑΛΚΟ», ξέρετε, είναι το 7% του συνόλου των εξαγωγών της
χώρας. Και, όµως, έχει κάνει φορολογική έδρα στο εξωτερικό.
Στην δική τους την περίοδο ήταν. 

Επιδοτούσαν το ξήλωµα των αµπελιών. Επιδοτούσαν τους
αγρότες για να ξηλώνουν τα αµπέλια, να βγάζουν τα καπνά, να
σταµατήσουν την παραγωγή των καπνών. Και κουνούν το δά-
κτυλο για οικονοµική πολιτική! 

Ξέρετε κάτι άλλο; Στη Συρία, στα πέντε χρόνια του πολέµου,
το ΑΕΠ συρρικνώθηκε 28%, όσο συρρίκνωσαν το ΑΕΠ της χώρας
αυτά τα δύο κόµµατα, το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία. Και ζη-
τούν τώρα να τους εµπιστευθεί ξανά ο κόσµος, για να σώσουν
την χώρα! Βέβαια, πώς να τους εµπιστευθεί ο κόσµος; Ξεχνάµε
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τα δύο «Ζάππεια» και τα δεκαοκτώ σηµεία; Αυτοί δεν τα έλεγαν;
Και µετά έλεγαν, «Ουδείς αναµάρτητος».

Λένε, επίσης, ότι εάν το 2014 έµεναν λίγο ακόµη, θα µας έβγα-
ζαν από την κρίση. Τελικά, όλα στο παραλίγο είναι. Όσο έχουν
το τιµόνι στα χέρια τους, πέφτουν στα βράχια. Βράχο για βράχο
δεν αφήνουν! Παραλίγο, όµως! Εάν το κρατούσαν λίγο ακόµη το
τιµόνι, θα έβγαιναν. Μόνο που το αυτοκίνητο ή το σκάφος -εάν
θέλετε- σταµάτησε. Άλλο δεν πήγαινε στα χέρια τους.

Έχω εδώ κάποια στοιχεία. Είναι µία έρευνα του ΙΜΕ-ΓΣΕΒΕΕ
για το 2014, όπου έλεγαν ότι θα έβγαζαν την χώρα από την
κρίση. Λέει ότι σχεδόν τα δύο τρίτα των µικρών και πολύ µικρών
επιχειρήσεων παραµένουν σε καθοδική τροχιά, χωρίς να διαφαί-
νονται προοπτικές ανάκαµψης. Για το πρώτο εξάµηνο του 2014
η αποτίµηση παραµένει αρνητική, αφού το 65% των επιχειρή-
σεων δήλωσε ότι η κατάστασή τους επιδεινώθηκε. Κατά τα άλλα
από το 2014 θα έβγαζαν την χώρα από την κρίση!

Πιο αναλυτικά, σχεδόν δύο στις τρεις επιχειρήσεις διαπιστώ-
νουν µείωση του τζίρου κατά 65%, της ζήτησης κατά 64,5%, των
δε παραγγελιών κατά 68%. Πώς θα έβγαζαν την χώρα από την
κρίση; Η πτώση του τζίρου το 2014 άγγιξε το 20%. «Η συνολική
πτώση του τζίρου από την έναρξη της κρίσης άγγιξε το 75%. 

Όσον αφορά τα λουκέτα: Σε σύγκριση µε το Φεβρουάριο του
2014, οι προβλέψεις για το δεύτερο εξάµηνο επιδεινώνονται ση-
µαντικά. Μείον 45% έναντι µείον 35,5%. Τι άλλο να διαβάσουµε; 

Αναφέρει, επίσης, ότι τρία στα δέκα νοικοκυριά δηλώνουν ότι
διαβιούν κάτω από το όριο της φτώχειας. Το 94% των νοικοκυ-
ριών παρουσίασε σηµαντική µείωση των εισοδηµάτων, µετά το
ξέσπασµα της κρίσης. Το 47% του πληθυσµού δήλωσε ότι το οι-
κογενειακό εισόδηµα δεν επαρκεί για την κάλυψη των αναγκών. 

Ας µην συνεχίσω. Πραγµατικά, τα στοιχεία είναι αποστοµωτικά
για αυτούς οι οποίοι ισχυρίζονται ότι αν έµεναν λίγο ακόµα το
2014, κάτι θα άλλαζαν. Δεν θα άλλαζαν τίποτα. Θα ολοκλήρωναν
την καταστροφή της χώρας. Σε αντίθεση µε αυτήν την Κυβέρ-
νηση, όπου πέρα από τις οικονοµικές επιδόσεις, τις οποίες ανα-
γνωρίζουν όλοι οι ξένοι -µάλιστα, οι περισσότεροι από αυτούς
είναι και φίλοι δικοί τους και αναγνωρίζουν τις επιδόσεις αυτής
της Κυβέρνησης- πρόσφατα, πριν από µερικές µέρες, είχαµε την
τελευταία έξοδο. Και από έξοδο σε έξοδο καταρρίπτονται ρεκόρ.
Στην προηγούµενη έξοδο καταρρίφθηκε ρεκόρ δεκαετίας, στην
τελευταία έξοδο καταρρίφθηκε ρεκόρ ενδεκαετίας, όπου µπο-
ρούν να συγκριθούν τα επιτόκια µε τα επιτόκια του 2006. Αυτό
δεν είναι επιτυχία; Αυτό είναι σηµαντική επιτυχία, γιατί έγινε αν-
ταλλαγή οµολόγων, τα λεγόµενα swaps «εις την ελληνικήν», µε
τα οποία εξασφαλίσαµε µια έµµεση µείωση του χρέους της
χώρας, διότι µειώσαµε τα επιτόκια από οµόλογα τα οποία ήδη
υπήρχαν στη χώρα µας. Βλέπετε ότι και ο διεθνής Τύπος και όλοι
οι οίκοι µιλούν ακριβώς για τη θετική πορεία της χώρας στην οι-
κονοµία.

Τώρα, όσον αφορά τις τροπολογίες, τις οποίες και σχολιάζουν
αρνητικά, δεν τοποθετήθηκε ούτε η Νέα Δηµοκρατία ούτε το
ΠΑΣΟΚ. Δεν άκουσα να µιλούν για κάποια τροπολογία. Σε ποια
τροπολογία είναι αντίθετοι; Σε αυτήν που αφορά τους παλιννο-
στούντες; Δεν µας είπαν. Είναι αντίθετοι σε αυτήν; Μα, δεν τα-
κτοποιεί αυτή η τροπολογία µία εκκρεµότητα; Σαφώς και
τακτοποιεί µία εκκρεµότητα και µία αδικία. Σε ποια άλλη; Σε
αυτήν η οποία φροντίζει για την πρόσληψη επικουρικού προσω-
πικού στα στρατιωτικά νοσοκοµεία και παράταση της θητείας
του υφιστάµενου προσωπικού, του προσωπικού που ήδη υπηρε-
τεί; Δηλαδή, να φύγει κόσµος από τα νοσοκοµεία;

Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι λίγη σοβαρότητα και µία πιο
γόνιµη αντιπολίτευση και κριτική θα ωφελήσει και τα ίδια τα κόµ-
µατα, αλλά και την ίδια τη χώρα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Σα-

ρίδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, ας ξεκαθαρίσουµε κάτι. Πολιτικό επι-

χείρηµα: «Οι άλλοι έκαναν χειρότερα, άρα εµείς είµαστε σε καλό
δρόµο» δεν υπάρχει. Πολιτική δικαιολογία είναι, επιχείρηµα όχι.
Πολιτικό επιχείρηµα ότι οι περισσότερες τροπολογίες αφορούν

παρατάσεις, άρα µειώνεται ο χρόνος αξιολόγησης, µελέτης από
την πλευρά της Αντιπολίτευσης, πάλι δεν υπάρχει. 

Το αν η Αντιπολίτευση ψηφίσει θετικά σε µία, δύο, τρεις τρο-
πολογίες, δεν νοµιµοποιεί τη συγκυβέρνηση να τις φέρνει είκοσι
είκοσι και να τρέχει η Αντιπολίτευση στους διαδρόµους να µπο-
ρεί να πιάσει το πνεύµα του νοµοθέτη, για να κρίνει την τροπο-
λογία αυτή. Είναι κακή νοµοθέτηση. 

Ας µείνουµε, όµως, σε αυτό, ότι ακόµα συνεχίζουµε να νοµο-
θετούµε κακά, ας υπάρχει η παραδοχή από την πλευρά της Κυ-
βέρνησης και ας δούµε πώς µπορούµε να γίνουµε καλύτεροι και
να µην κοντράρουµε τους άλλους. Τους κοντράρετε στις επιδό-
σεις τους και χάνετε.

Το σκορ λέει «33 - 23». Δεν είναι σοφό να βλέπετε το παρόν,
ψάχνοντας να βρείτε δικαιολογίες στο παρελθόν. Είναι τεράστιο
βουνό το παρελθόν, τσουνάµι. Αφήστε το. Συµπαρέσυρε τη
χώρα. 

Σοφό είναι να δείτε το µέλλον. Να µην επαναλαµβάνετε τις
κακές πρακτικές, την έλλειψη οργάνωσης, την έλλειψη σχεδια-
σµού. Αυτό θα έπρεπε να κάνετε. Δεν το κάνετε, όµως. Λυπάµαι
πολύ. 

Σχετικά µε την τροπολογία 1374, «Ελληνικά Αµυντικά Συστή-
µατα», παρά το ότι ερχόµαστε να νοµοθετήσουµε για χρονικό
διάστηµα ενός έτους που έχει παρέλθει, θεωρούµε σηµαντική τη
συνέχιση της εύρυθµης λειτουργίας της εταιρείας λόγω του ση-
µαντικού της ρόλου για την άµυνα της χώρας. Θα ψηφίσουµε
«ναι». 

Για την τροπολογία 1375, «Εισαγωγή συµπληρωµατικών ρυθ-
µίσεων αναφορικά µε τη λειτουργία του πληροφορικού συστή-
µατος, µητρώο πολιτών», προφανώς δεν κατέστη δυνατό να
τεθεί σε επιχειρησιακή λειτουργία το σύστηµα εντός τους προ-
βλεπόµενου χρονοδιαγράµµατος. Προβληµατιζόµαστε µε την
παροχή ρητής εξουσιοδότησης στον Υπουργό Εσωτερικών να
ορίσει σύνολο λεπτοµερειών λειτουργίας του συστήµατος. Για
λόγους ασφάλειας του δικαίου θεωρούµε λογική τη διάταξη για
έγκυρη χορήγηση από το ληξιαρχείο χειρόγραφων ληξιαρχικών
πράξεων, γι’ αυτό και θα ψηφίσουµε «ναι». 

Για την τροπολογία 1376, για την παράταση της ΔΕΗ και τα αι-
ολικά πάρκα, δεν θα κάνω σχόλιο. Θα ψηφίσουµε «ναι».

Για την τροπολογία 1377 θεωρούµε ότι θα πρέπει να ληφθεί
µέριµνα για τη διευκόλυνση ανάπτυξης επενδυτικών στοιχείων.
Μόνο για αυτόν τον σκοπό, εµείς θα ψηφίσουµε «ναι». 

Για την τροπολογία 1382, «Θέµατα αρµοδιότητας Υπουργείου
Μεταναστευτικής Πολιτικής», η προτεινόµενη τροπολογία απο-
δεικνύει για µία ακόµα φορά την προχειρότητα στον σχεδιασµό
και στην υλοποίηση της µεταναστευτικής πολιτικής µας πολιτι-
κής, ενός ιδιαίτερα σηµαντικού πυλώνα µε βάση τα υφιστάµενα
προβλήµατα. Το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής δεν έχει
βρει ακόµα τον βηµατισµό του. Πιστεύω να το καταλαβαίνετε και
εσείς. Δεν δύναται να υπολογίσει τις ανάγκες του σε µεσοπρό-
θεσµη βάση για την κάλυψη βασικών αναγκών, τούτο ενώ ο χει-
µώνας είναι εδώ και υπάρχουν πάρα πολλά προβλήµατα, πάρα
πολλές ανάγκες και υπάρχουν ακόµα µετανάστες οι οποίοι κοι-
µούνται έξω σε πολικές θερµοκρασίες και υπό τις δυσµενέστα-
τες αυτές συνθήκες διαβίωσης. Εντούτοις, το ζήτηµα είναι
σηµαντικό. Αφορά ένα ιδιαίτερα ευάλωτο κοµµάτι ανθρώπων που
ζουν στη χώρα µας, των µεταναστών, και δεν θα πρέπει η ενδε-
χόµενη ανικανότητα του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής
να έχει επιπτώσεις στην καθηµερινότητα αυτών των ανθρώπων.
Ψηφίζουµε «ναι». 

Όσον αφορά την τροπολογία 1383, αιτιολογία για την προτει-
νόµενη αυτή παράταση είναι ότι το χρονικό διάστηµα δεν επαρ-
κεί για την έκδοση των ΚΥΑ. Καταρχήν, διαφωνούµε µε την
πρακτική των ΚΥΑ που ρυθµίζουν βασικές λειτουργίες ενός νο-
µοθετήµατος. Θα έπρεπε να ρυθµίζονται τα εν λόγω ζητήµατα
µε τυπικό τρόπο. Δεν θα πρέπει να δίνονται υπερεξουσίες σε
έναν Υπουργό να καθορίζει ακόµα και τους όρους και τις προ-
ϋποθέσεις για την καταβολή του επιδόµατος. 

Πέραν τούτου, η τροπολογία αποτελεί ακόµα ένα δείγµα της
προχειρότητας µε την οποία αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση τα ζη-
τήµατα νοµοθέτησης. Κατανοούµε, βέβαια ότι αφορά µία ιδιαί-
τερη κατηγορία συµπολιτών µας που ρισκάρουν καθηµερινά τη
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ζωή τους και το ελάχιστο που θα µπορούσε να κάνει κάποιος για
αυτούς είναι να τους χορηγήσει έγκαιρα το τόσο σηµαντικό επί-
δοµα αναπηρίας και κινδύνου αντίστοιχα. «Ναι» λοιπόν και σ’
αυτό. 

Η τροπολογία 1384 αφορά ουσιαστικά τον ν.4487 για το ηλε-
κτρονικό σύστηµα διάθεσης τηλεοπτικού διαφηµιστικού χρόνου
και ρυθµίζει την απευθείας τιµολόγηση των διαφηµιζόµενων από
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Η Κυβέρνηση ακόµα και εδώ επι-
δεικνύει για µία ακόµη φορά καθυστέρηση στην υλοποίηση
αυτού του συστήµατος. Το γιατί το γνωρίζει µόνο ο Υπουργός.
Εµείς δεν µπορούµε να το γνωρίζουµε αυτό. Θα τοποθετηθούµε
«παρών» στη συγκεκριµένη τροπολογία. 

Στην τροπολογία 1385, σχετικά µε το εφάπαξ επίδοµα, όσα πε-
ριγράφονται στην αιτιολόγηση δεν αποτελούν λεπτοµέρειες, µε
αποτέλεσµα να µην γνωρίζουµε επί αυτού του θέµατος που κα-
λούµαστε να συζητήσουµε. Προφανώς συµµεριζόµαστε τις δυ-
σκολίες που αντιµετωπίζουν οι πιο ταλαιπωρηµένοι συµπολίτες
µας και την κοµβική σηµασία που ενέχει η αντιµετώπιση των
ενεργειακών αναγκών των χαµηλότερων εισοδηµατικά κοινωνι-
κών στρωµάτων. «Ναι» λοιπόν και σε αυτήν. 

Με την τροπολογία 1387 σχετικά µε το ηλεκτρονικό εισιτήριο
και την κάρτα φιλάθλου δίνεται παράταση. Αποδεικνύεται -όπως
είπαµε και γινόµαστε κουραστικοί- η προχειρότητα της Κυβέρ-
νησης να τηρήσει τα προβλεπόµενα χρονοδιαγράµµατα για ένα
τόσο σηµαντικό ζήτηµα. Ελπίζουµε το σύστηµα αυτήν τη φορά
να υλοποιηθεί εγκαίρως λόγω της παράτασης που θα δώσει η
Βουλή και να συµµορφωθεί πλήρως εν τη πράξει µε τη σχετική
γνωµοδότηση της αρχής προστασίας δεδοµένων προσωπικού
χαρακτήρα. Με αυτήν τη σκέψη, λέµε «ναι».

Σχετικά µε την τροπολογία υπ’ αριθµόν 1388, επαναλαµβά-
νουµε για πολλοστή φορά την κριτική µας για την έλλειψη ορθο-
λογικού σχεδιασµού και µακρόπνοης στρατηγικής από την
παρούσα Κυβέρνηση που τρέχει πάντα την τελευταία στιγµή να
παρατείνει τις υφιστάµενες προθεσµίες και τα χρονοδιαγράµ-
µατα, λόγω ελλιπούς προετοιµασίας, αυτός είναι ο λόγος. Με δε-
δοµένες, λοιπόν, τις περιβαλλοντολογικές µας ανησυχίες,
θεωρούµε ότι είναι σηµαντικό να επιταχυνθεί η εν λόγω διαδικα-
σία που θα συµβάλει στην οικοδόµηση µια νέα κουλτούρας ανα-
κύκλωσης. Λέµε «παρών» στη συγκεκριµένη τροπολογία.

Όσον αφορά την τροπολογία για τα στρατιωτικά νοσοκοµεία,
είµαστε σύµφωνοι. Ψηφίζουµε «ναι».

Στην τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερικών, την 1390, η
οποία περιλαµβάνει τέσσερα άρθρα, δεν θέλω να επεκταθώ στα
τέσσερα άρθρα, στα οποία είµαστε σύµφωνοι. Αυτό, όµως, που
θα ήθελα να εκφράσω είναι η δυσαρέσκειά µας, γιατί σε µία τρο-
πολογία ρυθµίζονται διαφορετικά θέµατα, ξέρετε, που απαιτούν
διαφορετικές προσεγγίσεις. Έτυχε να συµφωνούµε σε αυτές τις
προσεγγίσεις. Θα µπορούσαµε να µην συµφωνούσαµε και να
µας αναγκάζατε να µην ψηφίσουµε την τροπολογία για ένα και
µόνο άρθρο αυτής.

Στην τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερικών, τη 1391, λέµε
«ναι».

Σχετικά µε την τροπολογία 1394, επισηµαίνεται ότι η προθε-
σµία αυτή έχει ήδη παραταθεί τρεις φορές από την αρχικά προ-
βλεφθείσα: 13-12-2013, 31-12-2015, 31-12-2016 και 31-12-2017,
ενώ ταυτόχρονα παρατείνονται και οι συµβάσεις των εργαζοµέ-
νων σε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου. Στη
συγκεκριµένη τροπολογία λέµε «ναι».

Όσον αφορά την τροπολογία του Υπουργείου Υγείας, τη 1395,
λέµε «όχι». Έχουµε σοβαρές επιφυλάξεις για το κατά πόσο πρό-
κειται για φωτογραφικές ή ψηφοθηρικές ρυθµίσεις.

Στην τροπολογία 1396 του Υπουργείου Εσωτερικών λέµε «πα-
ρών». Η Ένωση Κεντρώων κατ’ αρχάς δεν συµφωνεί µε παρατά-
σεις της δυνατότητας παραµονής στην υπηρεσία. Εκτός τούτου,
προκαλείται και δαπάνη στον προϋπολογισµό.

Στην 1397 λέµε «ναι», παρά τις επιφυλάξεις, προκειµένου να
διευκολύνουµε τη λειτουργία του ΕΦΚΑ, για να µην προκληθεί
χάος.

Και στην 1401, λέµε «όχι», γιατί επιβαρύνει τον προϋπολογι-
σµό.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εµείς ευχαριστούµε,
κύριε Σαρίδη.

Τον λόγο έχει ο κ. Αµυράς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεν έχω κάτι να συµπληρώσω, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Άρα ωρίµασε η διαδικασία για να προχωρήσουµε στην ψηφο-

φορία εντός ολίγου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο υποφαινόµενος ζητεί άδεια

ολιγοήµερης απουσία στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί νοµοσχεδίου του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής,
Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης: «Αδειοδότηση διαστηµικών
δραστηριοτήτων - Καταχώριση στο Εθνικό Μητρώο Διαστηµικών
Αντικειµένων - Ίδρυση Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού και
λοιπές διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και
Ενηµέρωσης: «Αδειοδότηση διαστηµικών δραστηριοτήτων - Κα-
ταχώριση στο Εθνικό Μητρώο Διαστηµικών Αντικειµένων - Ίδρυ-
ση Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού και λοιπές διατάξεις»
έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και των τροπολογιών
και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 3
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έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.  

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.  

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.  

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.  

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.  

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.  

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

24 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

25 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.  

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

26 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
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ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

28 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.  

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

29 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.  
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

30 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1376 και ειδικό 25 ως έχει; 
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Παρών.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1376 και ειδικό 25 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1377 και ειδικό 26 ως έχει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1377 και ειδικό 26 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1382 και ειδικό 27 ως έχει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1382 και ειδικό 27 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1383 και ειδικό 28 ως έχει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1383 και ειδικό 28 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1384 και ειδικό 29 ως έχει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1384 και ειδικό 29 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1385 και ειδικό 30 ως έχει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1385 και ειδικό 30 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1387 και ειδικό 31 ως έχει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1387 και ειδικό 31 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1388 και ειδικό 32 ως έχει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1388 και ειδικό 32 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1389 και ειδικό 33 ως έχει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1389 και ειδικό 33 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1390 και ειδικό 34, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Παρών.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1390 και ειδικό 34 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1391 και ειδικό 35 ως έχει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1391 και ειδικό 35 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1392 και ειδικό 36 ως έχει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Παρών.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1392 και ειδικό 36 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1394 και ειδικό 38 ως έχει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.  
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1394 και ειδικό 38 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1395 και ειδικό 39 ως έχει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.  
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όχι. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.  
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1395 και ειδικό 39 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1396 και ειδικό 40 ως έχει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.  
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1396 και ειδικό 40 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1397 και ειδικό 41 ως έχει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.  
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όχι. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.  
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1397 και ειδικό 41 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1401 και ειδικό 42 ως έχει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.  
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς, η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1401 και ειδικό 42 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1409 και ειδικό 44 ως έχει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.  
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1409 και ειδικό 44 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1406 και ειδικό 43 ως έχει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.  
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1406 και ειδικό 43 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο; 
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
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ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής,

Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης: «Αδειοδότηση διαστηµικών
δραστηριοτήτων - Καταχώριση στο Εθνικό Μητρώο Διαστηµικών
Αντικειµένων - Ίδρυση Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού και
λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και
Ενηµέρωσης: «Αδειοδότηση διαστηµικών δραστηριοτήτων - Κα-
ταχώριση στο Εθνικό Μητρώο Διαστηµικών Αντικειµένων - Ίδρυ-
ση Ελληνικού Διαστηµικού Οργανισµού και λοιπές διατάξεις»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Αδειοδότηση διαστηµικών δραστηριοτήτων - Καταχώριση
στο Εθνικό Μητρώο Διαστηµικών Αντικειµένων - Ίδρυ- ση Ελ-
ληνικού Διαστηµικού Οργανισµού και λοιπές διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ A’
ΑΔΕΙΟΔΟΤΗΣΗ ΔΙΑΣΤΗΜΙΚΩΝ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΩΝ- ΚΑΤΑ-

ΧΩΡΙΣΗ ΣΤΟ ΕΘΝΙΚΟ ΜΗΤΡΩΟ
ΔΙΑΣΤΗΜΙΚΩΝ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΩΝ

Άρθρο 1
Αντικείµενο - Πεδίο Εφαρµογής

1. Οι διατάξεις του παρόντος ρυθµίζουν:
α) τους όρους και τη διαδικασία αδειοδότησης, την ευθύνη για

ζηµίες που προκαλούνται από διαστηµικά αντικείµενα, καθώς και
την εποπτεία των διαστηµικών δραστηριοτήτων, 

β) τη σύσταση και τήρηση Εθνικού Μητρώου για την κατα-
γραφή και καταχώριση διαστηµικών αντικειµένων. 

2. Οι διατάξεις του παρόντος εφαρµόζονται σε διαστηµικές
δραστηριότητες: 

α) που ασκούνται εντός της Ελληνικής Επικράτειας,
β) που ασκούνται εκτός Ελληνικής Επικράτειας, εάν χρησιµο-

ποιούνται εγκαταστάσεις, προσωπικό, κινητή ή ακίνητη περιου-
σία που ανήκουν στο Ελληνικό Δηµόσιο ή που υπάγονται στη
δικαιοδοσία του,

γ) ανεξαρτήτως τοποθεσίας, εφόσον διεξάγονται από φυσικά
πρόσωπα ελληνικής υπηκοότητας ή νοµικά πρόσωπα που
εδρεύουν στην Ελλάδα και µόνο εάν αυτό προβλέπεται από διε-
θνή Συµφωνία ή Συνθήκη, 

δ) που διεξάγονται από φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, ηµεδαπά
και αλλοδαπά, εντός της Ελληνικής Επικράτειας ή για τις οποίες
χρησιµοποιούνται εγκαταστάσεις, προσωπικό, κινητή ή ακίνητη
περιουσία του Ελληνικού Κράτους ή ανήκουν στη δικαιοδοσία
και τελούν υπό την ευθύνη του Ελληνικού Κράτους ως «Κράτους
Εκτόξευσης» σύµφωνα µε το διεθνές δίκαιο. 

3. Σε κάθε περίπτωση το Ελληνικό Κράτος θεωρείται ότι φέρει
ευθύνη σύµφωνα µε τις διεθνείς Συνθήκες περί Διαστήµατος.

4. Σε περίπτωση που και άλλα κράτη πληρούν τις προϋποθέ-
σεις για να θεωρηθούν Κράτη Εκτόξευσης, σύµφωνα µε την πα-
ράγραφο 2 του άρθρου ΙΙ της Σύµβασης για την καταγραφή
διαστηµικών αντικειµένων, που κυρώθηκε µε το ν. 3131/2003 (Α’

79), ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενη-
µέρωσης είναι αρµόδιος να αποφασίζει για την καταγραφή του
διαστηµικού αντικειµένου για την Ελλάδα.

5. Από τις διατάξεις του παρόντος εξαιρούνται οι διαστηµικές
δραστηριότητες επί διαστηµικών αντικειµένων τα οποία έχουν
εγγραφεί στο Μητρώο Διαστηµικών Αντικειµένων άλλου κράτους
και για τα οποία το κράτος αυτό φέρει τη διεθνή ευθύνη για ζη-
µίες σύµφωνα µε το διεθνές δίκαιο. Στην ως άνω περίπτωση ο
φορέας υποχρεούται να ενηµερώσει αµελλητί τον Υπουργό Ψη-
φιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης σχετικά µε
τη διαστηµική δραστηριότητα του προηγούµενου εδαφίου.

Άρθρο 2
Ορισµοί

Για τους σκοπούς του παρόντος εφαρµόζονται οι εξής ορι-
σµοί:

1. «διαστηµικό αντικείµενο» (space object):
α. κάθε αντικείµενο που εκτοξεύεται ή που προορίζεται για

εκτόξευση σε τροχιακή θέση γύρω από τη Γη ή σε προορισµό
πέραν της τροχιάς της Γης, στο Εξωατµοσφαιρικό Διάστηµα,

β. κάθε συσκευή ή σύστηµα που προορίζεται για την εκτό-
ξευση ενός αντικειµένου, όπως αναφέρεται στην περίπτωση α’,
ακόµα και εάν µια τέτοια συσκευή λειτουργεί χωρίς ωφέλιµο
φορτίο, µε µοναδικό σκοπό την ανάπτυξη και την επικύρωση της
ορθής λειτουργίας του, 

γ. κάθε αποσπώµενο τµήµα ενός αντικειµένου, όπως αυτό ανα-
φέρεται στις περιπτώσεις α’ και β’,

2. «φορέας άσκησης διαστηµικών δραστηριοτήτων» ή «φο-
ρέας» (operator): το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που διεξάγει ή
αναλαµβάνει να διεξάγει διαστηµικές δραστηριότητες, διασφα-
λίζοντας, το ίδιο ή από κοινού µε άλλους φορείς, τον αποτελε-
σµατικό έλεγχο του διαστηµικού αντικειµένου, δυνάµει ειδικής
προς τούτο συµφωνίας ή άδειας. Αν ένα διαστηµικό αντικείµενο
δεν µπορεί να καθοδηγηθεί µετά την τροχιοθέτησή του, ως φο-
ρέας θεωρείται το πρόσωπο που δίνει την εντολή για τροχιοθέ-
τηση του διαστηµικού αντικειµένου,

3. «αποτελεσµατικός έλεγχος» (effective control): η ενεργοποί-
ηση των µέσων ελέγχου και χειρισµού ή εξ αποστάσεως ελέγχου
και χειρισµού, καθώς και των σχετικών µέσων επιτήρησης, που
είναι αναγκαία για την πραγµατοποίηση των δραστηριοτήτων
εκτόξευσης, πτήσης και καθοδήγησης ενός ή περισσοτέρων δια-
στηµικών αντικειµένων,

4. «κατασκευαστής» (manufacturer): κάθε πρόσωπο που συµ-
µετέχει ή έχει συµµετάσχει στην ανάπτυξη, κατασκευή ή συναρ-
µολόγηση όλου ή µέρους του διαστηµικού αντικειµένου,

5. «πτήση/καθοδήγηση» (flight operation and guidance): κάθε
διαδικασία που αφορά την τροχιοθέτηση, τις συνθήκες πτήσης,
την πλοήγηση, την πορεία ή την προώθηση του διαστηµικού αν-
τικειµένου στο Εξωατµοσφαιρικό Διάστηµα, όπως είναι ιδίως η
επιλογή, ο έλεγχος ή η διόρθωση της τροχιάς ή της πορείας του,

6. «διαστηµικές δραστηριότητες»: οι δραστηριότητες εκτόξευ-
σης, πτήσης και καθοδήγησης, καθώς και επιστροφής διαστηµι-
κών αντικειµένων,

7. «Συνθήκη για το Εξωατµοσφαιρικό Διάστηµα»: η Συνθήκη
επί των αρχών που διέπουν τις δραστηριότητες των κρατών κατά
την εξερεύνηση και χρήση του Εξωατµοσφαιρικού Διαστήµατος,
συµπεριλαµβανοµένης της Σελήνης και άλλων ουράνιων σωµά-
των, που έχει υπογραφεί στις 27 Ιανουαρίου 1967 και κυρώθηκε
από την Ελλάδα στις 3 Οκτωβρίου 1970 (ν.δ. 670/1970, Α’ 208), 

8. «Σύµβαση περί διεθνούς διαστηµικής ευθύνης»: η Σύµβαση
περί διεθνούς ευθύνης από ζηµίες που προκαλούνται από δια-
στηµικά αντικείµενα, που έχει υπογραφεί στις 29 Μαρτίου 1972
και κυρώθηκε από την Ελλάδα στις 12 Μαρτίου 1977 (ν. 563/
1977, Α’ 75), 

9. «Σύµβαση για την καταγραφή διαστηµικών αντικειµένων»: η
Σύµβαση για την καταγραφή αντικειµένων που εκτοξεύονται στο
Εξωατµοσφαιρικό Διάστηµα, που έχει υπογραφεί στις 14 Ιανουα-
ρίου 1975 και επικυρώθηκε από την Ελλάδα στις 4 Απριλίου 2003
(ν. 3131/2003, Α’ 79), 

10. «Συµφωνία για τη διάσωση αστροναυτών και την επιστρο-
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φή διαστηµικών αντικειµένων»: η Συµφωνία για τη διάσωση
αστροναυτών, την επιστροφή αστροναυτών και την επιστροφή
αντικειµένων που εκτοξεύονται στο Εξωατµοσφαιρικό Διάστηµα,
που έχει υπογραφεί στις 22 Απριλίου 1968 και κυρώθηκε από την
Ελλάδα στις 20 Νοεµβρίου 1974 (ν.δ. 189/1974, Α’ 350), 

11. «Κράτος Εκτόξευσης» (Launching State): 
α) ένα κράτος που εκτοξεύει ή προκαλεί την εκτόξευση ενός

διαστηµικού αντικειµένου, 
β) ένα κράτος από την επικράτεια του οποίου ή από εγκατά-

σταση αυτού εκτοξεύεται ένα διαστηµικό αντικείµενο, σύµφωνα
µε τον ορισµό που περιλαµβάνεται στο άρθρο VII της Συνθήκης
για το Εξωατµοσφαιρικό Διάστηµα, στο πρώτο άρθρο της Σύµ-
βασης περί διεθνούς διαστηµικής ευθύνης ή στο πρώτο άρθρο
της Σύµβασης για την καταγραφή διαστηµικών αντικειµένων, 

12. «ζηµία»: κάθε ζηµία όπως αυτή ορίζεται στο πρώτο άρθρο
της Σύµβασης περί διεθνούς διαστηµικής ευθύνης, 

13. «µεταβίβαση αδειοδοτηµένων διαστηµικών δραστηριοτή-
των»: η µεταβίβαση άδειας και εν γένει δικαιωµάτων που αφο-
ρούν διαστηµικές δραστηριότητες,

14. «Κράτος Μητρώου»: το Κράτος Εκτόξευσης στο Μητρώο
του οποίου καταχωρίζεται ένα διαστηµικό αντικείµενο, σύµφωνα
µε το πρώτο άρθρο της Σύµβασης για την καταγραφή διαστηµι-
κών αντικειµένων. 

Άρθρο 3
Υποχρέωση αδειοδότησης

1. Για την άσκηση διαστηµικών δραστηριοτήτων (δηλαδή εκτό-
ξευση, πτήση, καθοδήγηση και επιστροφή διαστηµικών αντικει-
µένων) απαιτείται προηγούµενη άδεια. 

2. Η άδεια χορηγείται στο φορέα ύστερα από αίτησή του µε
απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης, αφορά µια συγκεκριµένη κάθε φορά διαστη-
µική δραστηριότητα και είναι προσωποπαγής.

3. Οι διαστηµικές δραστηριότητες πρέπει να διεξάγονται σύµ-
φωνα µε τις αρχές του διεθνούς δικαίου και τις διεθνείς συνθή-
κες, συµβάσεις και συµφωνίες, στις οποίες η Ελλάδα είναι
συµβαλλόµενο µέρος.

Άρθρο 4
Όροι αδειοδότησης

1. Η άδεια χορηγείται για αόριστο χρόνο ή για συγκεκριµένη
χρονική περίοδο µε δυνατότητα ανανέωσης, εφόσον πληρούνται
οι εξής όροι:

α) ο φορέας διαθέτει την απαραίτητη αξιοπιστία, ικανότητα και
εµπειρία για την πραγµατοποίηση των διαστηµικών δραστηριο-
τήτων,

β) η διαστηµική δραστηριότητα δεν αποτελεί απειλή για την
εθνική ασφάλεια, τη δηµόσια τάξη, την ασφάλεια των προσώπων
και των αγαθών, καθώς και τη δηµόσια υγεία,

γ) η διαστηµική δραστηριότητα δεν έρχεται σε αντίθεση µε τις
υποχρεώσεις της Ελλάδας σύµφωνα µε το διεθνές δίκαιο ή τους
στρατηγικούς σχεδιασµούς της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής, 

δ) έχει γίνει η κατάλληλη πρόβλεψη για το µετριασµό και τη
διαχείριση των διαστηµικών αποβλήτων ή υπολειµµάτων σύµ-
φωνα µε τις τεχνολογικές εξελίξεις και τις διεθνείς πρακτικές, 

ε) η διαστηµική δραστηριότητα δεν προκαλεί µόλυνση του Δια-
στήµατος ή των ουράνιων σωµάτων ή δυσµενείς αλλαγές στο πε-
ριβάλλον,

στ) ο φορέας πληροί τις απαιτήσεις της Διεθνούς Ενώσεως
Τηλεπικοινωνιών (ΔΕΤ- ITU) που αφορούν τροχιακές θέσεις και
τις συσχετισµένες ραδιοσυχνότητες,

ζ) ο φορέας πληροί τις απαιτήσεις ασφαλιστικής κάλυψης που
προβλέπονται στο άρθρο 11, 

η) ο φορέας έχει λάβει τα κατάλληλα µέτρα για την οµαλή και
ασφαλή περάτωση της διαστηµικής δραστηριότητας.

2. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπι-
κοινωνιών και Ενηµέρωσης µπορεί να καθορίζονται επιπλέον ει-
δικοί όροι για την αδειοδότηση, προκειµένου να διασφαλιστεί η
ασφάλεια ανθρώπων και περιουσιών, να προστατευθεί το περι-

βάλλον, να εξασφαλιστεί η βέλτιστη χρήση της ατµόσφαιρας και
του Εξωατµοσφαιρικού Διαστήµατος, να διαφυλαχθούν στρατη-
γικά, γεωπολιτικά και χρηµατοοικονοµικά συµφέροντα του Ελλη-
νικού Κράτους, καθώς και να τηρούνται οι υποχρεώσεις του
Ελληνικού Κράτους που απορρέουν από το διεθνές δίκαιο.

3. Ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενη-
µέρωσης µπορεί να επιβάλει σε κάθε απόφαση για χορήγηση
άδειας πρόσθετους ή ειδικότερους όρους, τους οποίους κρίνει
χρήσιµους κατά περίπτωση. Ειδικότερα, ο Υπουργός µπορεί να
ζητήσει την παροχή τεχνικής βοήθειας από τρίτους, όπως ελλη-
νικούς, ευρωπαϊκούς και διεθνείς οργανισµούς και υπηρεσίες,
εµπειρογνώµονες, ειδικούς συµβούλους και επιστήµονες, να
θέσει όρους ως προς τη θέση των διαστηµικών δραστηριοτήτων
ή την τοποθεσία της κύριας εγκατάστασης του φορέα ή την πα-
ροχή ασφάλισης για τις διαστηµικές δραστηριότητες και τα δια-
στηµικά αντικείµενα. 

4. Ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενη-
µέρωσης µπορεί µε απόφασή του να µεταβάλει µε αιτιολογηµένα
κριτήρια τους ειδικούς όρους που εφαρµόζονται σε µια αδειοδο-
τηµένη διαστηµική δραστηριότητα, καθώς και τη χρονική διάρ-
κεια εφαρµογής αυτών. 

Άρθρο 5
Περιεχόµενο του φακέλου και διαδικασία

1. Η αίτηση για άδεια διαστηµικής δραστηριότητας υποβάλλε-
ται από το φορέα και συνυπογράφεται από τυχόν συµµετέχοντες
στην υπό αδειοδότηση διαστηµική δραστηριότητα, καθώς και
τυχόν συνιδιοκτήτες του διαστηµικού αντικειµένου στον Υπουρ-
γό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, συ-
νοδευόµενη από παράβολο έξι χιλιάδων (6.000) ευρώ. Ο Υπουρ-
γός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης
δύναται να εξαιρέσει από την καταβολή παραβόλου διαστηµικές
δραστηριότητες που εξυπηρετούν αποκλειστικά ή εν µέρει δη-
µόσιους σκοπούς ή αποκλειστικά µη εµπορικούς ερευνητικούς,
πειραµατικούς και εκπαιδευτικούς σκοπούς.

2. Η αίτηση συνοδεύεται από τα εξής:
α) πλήρη στοιχεία της ταυτότητας του φορέα και της νοµικής

του µορφής (νοµιµοποιητικά έγγραφα), 
β) παρουσίαση των εν γένει δραστηριοτήτων του, καθώς και

τις εγγυήσεις του φορέα για τη βιωσιµότητα της υπό αδειοδό-
τηση διαστηµικής δραστηριότητας,

γ) πλήρη και ακριβή περιγραφή της διαστηµικής δραστηριό-
τητας και του διαστηµικού αντικειµένου για τα οποία ζητείται
άδεια,

δ) πλήρη στοιχεία του κατασκευαστή του διαστηµικού αντικει-
µένου,

ε) υπεύθυνη δήλωση του φορέα περί συµµόρφωσης στις πε-
ριβαλλοντικές απαιτήσεις και πρακτικές, καθώς και στην κείµενη
ελληνική και διεθνή περιβαλλοντική νοµοθεσία, όπως αναφέρεται
στο άρθρο 6, συνοδευόµενη από αναλυτική αναφορά των προ-
βλέψεων και των µέτρων για την προστασία του περιβάλλοντος,

στ) πλήρη στοιχεία της ταυτότητας των φυσικών ή νοµικών
προσώπων για λογαριασµό των οποίων θα διεξαχθούν οι διαστη-
µικές δραστηριότητες,

ζ) πλήρη στοιχεία επικοινωνίας των προσώπων που ορίζονται
από το φορέα ως σηµεία επαφής,

η) συµβόλαιο ασφαλιστικής κάλυψης, σύµφωνα µε το άρθρο
11,

θ) τα στοιχεία που απαιτούνται για την καταχώριση στο Εθνικό
Μητρώο Διαστηµικών Αντικειµένων.

Ο φορέας µπορεί να περιλάβει στην αίτηση και οποιοδήποτε
άλλο στοιχείο ή δικαιολογητικό θεωρεί χρήσιµο για την τεκµη-
ρίωση του αιτήµατός του.

3. Ο κατάλογος των δικαιολογητικών της παραγράφου 2 µπο-
ρεί να τροποποιείται µε απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πο-
λιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης. 

4. Ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενη-
µέρωσης µπορεί να ζητήσει από το φορέα οποιαδήποτε συµπλη-
ρωµατική πληροφορία κρίνει αναγκαία για την εξέταση της
αίτησης. Η µη παροχή αυτών µέσα σε εύλογη προθεσµία την
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οποία τάσσει ο Υπουργός συνιστά επαρκή αιτία για την απόρ-
ριψη της αίτησης. 

5. Ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενη-
µέρωσης κατά τον έλεγχο της αίτησης, µπορεί να ζητήσει γνω-
µοδότηση από εµπειρογνώµονες, φυσικά ή νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου µε πολυετή και διεθνή εµπειρία
στους τοµείς του Διαστήµατος, όσον αφορά την αξιοπιστία, τε-
χνογνωσία και εµπειρία του φορέα, την αξιοπιστία του κατα-
σκευαστή στα σχετικά πεδία και την ικανότητά τους να
συµµορφώνονται µε τις ισχύουσες βέλτιστες πρακτικές και κα-
νόνες, καθώς και τη φερεγγυότητα του φορέα. Οι εµπειρογνώ-
µονες που ορίζονται από τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής,
Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης έχουν πρόσβαση στις εγκατα-
στάσεις, τα κτήρια και τα υλικά που θα χρησιµοποιηθούν από το
φορέα µε σκοπό την άσκηση των διαστηµικών δραστηριοτήτων,
διασφαλίζοντας το απόρρητο και την εµπιστευτικότητα της δια-
δικασίας. Η άρνηση πρόσβασης συνιστά επαρκή αιτία για την
απόρριψη της αίτησης.

6. Ο φάκελος της αίτησης διαβιβάζεται στα Υπουργεία Οικο-
νοµίας και Ανάπτυξης, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, Εξωτερικών και Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
τα οποία µπορεί να διατυπώσουν τις αντιρρήσεις τους µέσα σε
προθεσµία σαράντα (40) ηµερών, ενώ σε διαφορετική περίπτωση
τεκµαίρεται η συναίνεση του αντίστοιχου Υπουργείου. 

Άρθρο 6
Αναφορά περιβαλλοντικών επιπτώσεων

1. Για κάθε διαστηµική δραστηριότητα απαιτείται ο φορέας να
υποβάλλει στον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης σε διαδοχικά στάδια αναφορές για τις επιπτώ-
σεις του διαστηµικού αντικειµένου στο περιβάλλον. Ο Υπουργός
Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης και ο
κατά περίπτωση αρµόδιος Υπουργός µπορεί να ορίσουν έναν ή
περισσότερους εµπειρογνώµονες για την αξιολόγηση των ανα-
φορών.

2. Η αρχική αναφορά καταρτίζεται πριν από τη χορήγηση της
άδειας µε σκοπό την εκτίµηση ενδεχόµενων περιβαλλοντικών
επιπτώσεων στη Γη ή στο Εξωατµοσφαιρικό Διάστηµα λόγω της
εκτόξευσης ή της λειτουργίας του διαστηµικού αντικειµένου.

3. Μετά την εκτόξευση του διαστηµικού αντικειµένου ή κατά
τη διάρκεια της λειτουργίας του καταρτίζεται ενδιάµεση ανα-
φορά των πραγµατικών συνεπειών στο περιβάλλον της Γης ή στο
Εξωατµοσφαιρικό Διάστηµα από τις σχετικές διαστηµικές δρα-
στηριότητες.

4. Με την επιστροφή του διαστηµικού αντικειµένου στην ατµό-
σφαιρα της Γης, την περάτωση ή την παύση της λειτουργίας του,
συντάσσεται και υποβάλλεται τελική αναφορά.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Πολιτικής, Τη-
λεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης και Περιβάλλοντος και Ενέργειας
καθορίζεται το περιεχόµενο των αναφορών, οι απαιτήσεις και τα
τεχνικά πρότυπα, ως προς τα οποία οφείλει να συµµορφώνεται
η δραστηριότητα του φορέα. Μέχρι την έκδοση της ανωτέρω
απόφασης, εφαρµόζονται τα σχετικά ισχύοντα εθνικά, ευρω-
παϊκά και διεθνή πρότυπα, καθώς και οι αντίστοιχες ισχύουσες
καλές πρακτικές. Η εκπλήρωση των απαιτήσεων του νόµου, όσον
αφορά τις περιβαλλοντολογικές επιπτώσεις και τους σχετικούς
όρους της αδειοδότησης, δύναται να τεκµαίρεται από τη συµ-
µόρφωση στα σχετικά πρότυπα.

6. Το κόστος για τις ανωτέρω αναφορές βαρύνει το φορέα.
7. Ο φορέας υπογράφει υπεύθυνη δήλωση περί συµµόρφω-

σης στα ανωτέρω πρότυπα και πρακτικές, καθώς και στις εν γένει
περιβαλλοντικές απαιτήσεις, η οποία δήλωση σε κάθε περίπτωση
δεσµεύει το φορέα για την ακρίβεια και πληρότητα των αναφο-
ρών. 

Άρθρο 7
Χορήγηση άδειας

1. Ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενη-
µέρωσης αποφασίζει για την έγκριση ή απόρριψη της αίτησης,

σύµφωνα µε τα άρθρα 3 έως και 6, µέσα σε προθεσµία τριών (3)
µηνών από την υποβολή της. Η άδεια ορίζει τη διαστηµική δρα-
στηριότητα για την οποία εκδίδεται και µπορεί να περιλαµβάνει
ειδικότερους όρους.

2. Εφόσον ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης απαιτήσει από το φορέα συµπληρωµατικές πλη-
ροφορίες, σύµφωνα µε την παράγραφο 4 του άρθρου 5 ή, εφό-
σον απαιτήσει ιδιαίτερη µελέτη της αίτησης, το παραπάνω
χρονικό όριο µπορεί να παρατείνεται για ένα τρίµηνο.

3. Αν παρέλθουν άπρακτες οι προθεσµίες που τάσσονται µε
τις παραγράφους 1 και 2 του παρόντος, η αίτηση τεκµαίρεται ότι
απορρίφθηκε. 

4. Η απόφαση µε την οποία χορηγείται η άδεια δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 8
Έλεγχος δραστηριοτήτων

1. Ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενη-
µέρωσης µπορεί να ορίζει εµπειρογνώµονες, φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου µε πολυετή και διεθνή
εµπειρία στους τοµείς του Διαστήµατος ή/και των αεροδιαστη-
µικών συστηµάτων, επιφορτισµένους µε τον έλεγχο των διαστη-
µικών δραστηριοτήτων που διεξάγονται από το φορέα. O
φορέας οφείλει να προβαίνει σε οποιαδήποτε απαιτούµενη ενέρ-
γεια για τη διευκόλυνση επιθεωρήσεων και ελέγχων, ανά πάσα
στιγµή, όσον αφορά τις διεξαχθείσες διαστηµικές δραστηριότη-
τες.

2. Για την πραγµατοποίηση τέτοιων επιθεωρήσεων και ελέγ-
χων σχετικά µε τις υπό εξέταση διαστηµικές δραστηριότητες, οι
εµπειρογνώµονες έχουν πρόσβαση σε κάθε έγγραφο ή υλικό του
φορέα, σε επικαιροποιηµένες πληροφορίες και δεδοµένα που
προκύπτουν από τις διαστηµικές δραστηριότητες, καθώς και στις
εγκαταστάσεις που έχουν, αµέσως ή εµµέσως, παραχωρηθεί για
τις διαστηµικές δραστηριότητες. 

3. Οι πληροφορίες, που έχουν συγκεντρωθεί κατά τη διάρκεια
των επιθεωρήσεων ή των ελέγχων από τους διορισµένους προς
τούτο εµπειρογνώµονες, θεωρούνται εµπιστευτικές. 

4. Η άρνηση του φορέα να επιτρέψει την πρόσβαση στους εµ-
πειρογνώµονες συνιστά επαρκή αιτία για την αναστολή ή ανά-
κληση της άδειας. 

Άρθρο 9
Ανάκληση ή αναστολή άδειας

1. Η άδεια ανακαλείται ή αναστέλλεται για ορισµένο χρονικό
διάστηµα µε απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τη-
λεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης στις εξής περιπτώσεις:

α) όταν ένας από τους γενικούς ή ειδικούς όρους της άδειας
δεν τηρείται, 

β) σε περίπτωση παραβίασης των περί αδειοδότησης διατά-
ξεων, 

γ) για λόγους δηµόσιας τάξης, ασφάλειας και υγείας. 
2. Στις ανωτέρω περιπτώσεις, πριν από την έκδοση της πρά-

ξεως ο φορέας καλείται να παράσχει εξηγήσεις και να προτείνει
µέτρα για την άρση της παράβασης ή την αντιµετώπιση της κα-
τάστασης, µέσα σε εύλογη προθεσµία που τάσσεται από τον
Υπουργό. Σε περιπτώσεις επείγουσας ανάγκης δεν απαιτείται
προηγούµενη ακρόαση.

3. Σε περίπτωση ανάκλησης ή αναστολής της άδειας και κα-
τόπιν έγγραφου αιτήµατος του φορέα, ο Υπουργός Ψηφιακής
Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης µπορεί να εγκρίνει
µέτρα προσωρινής διαχείρισης των υπό εξέλιξη διαστηµικών
δραστηριοτήτων, προκειµένου να διευκολύνει το φορέα στην εκ-
πλήρωση των συµβατικών υποχρεώσεών του. Κάθε αίτηµα πρέ-
πει να διατυπώνεται από το φορέα αµελλητί µόλις του κοινο-
ποιείται η απόφαση για ανάκληση ή αναστολή της άδειας.

4. Όταν η άδεια ανακαλείται ή αναστέλλεται µετά την εκτό-
ξευση του διαστηµικού αντικειµένου στο Εξωατµοσφαιρικό Διά-
στηµα, ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και
Ενηµέρωσης λαµβάνει τα αναγκαία µέτρα για την προσωρινή συ-
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νέχιση ή την ασφαλή παύση της διαστηµικής δραστηριότητας,
προκειµένου να εγγυηθεί την ασφάλεια των διαστηµικών δρα-
στηριοτήτων, όσο και να διασφαλίσει την προστασία της περιου-
σίας και του περιβάλλοντος. Για το σκοπό αυτόν, ο Υπουργός
Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης µπορεί
να απευθύνει εντολές στο φορέα ή σε τρίτους, να προσφύγει
στις υπηρεσίες τρίτων ή να µεταβιβάσει τις διαστηµικές δραστη-
ριότητες σε άλλο φορέα, ώστε να διασφαλιστεί η συνέχεια των
δραστηριοτήτων πτήσης και καθοδήγησης και, εφόσον είναι ανα-
γκαίο, να θέσει εκτός τροχιάς, να απενεργοποιήσει ή να κατα-
στρέψει το διαστηµικό αντικείµενο. 

5. Οι αποφάσεις ανάκλησης και αναστολής της άδειας δηµο-
σιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 10
Μεταβίβαση δραστηριοτήτων

1. Η µεταβίβαση διαστηµικών δραστηριοτήτων επιτρέπεται
µόνο ύστερα από έγκριση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής,
Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης. 

2. Η αίτηση για έγκριση της µεταβίβασης διαστηµικών δραστη-
ριοτήτων υποβάλλεται από κοινού από τον µεταβιβάζοντα και τον
αποδέκτη φορέα. 

3. Οι διατάξεις που αφορούν τη διαδικασία χορήγησης της
άδειας εφαρµόζονται αναλόγως και για τη διαδικασία της έγκρι-
σης µεταβίβασης διαστηµικών δραστηριοτήτων.

4. Ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενη-
µέρωσης µπορεί µε την έγκριση µεταβίβασης διαστηµικών δρα-
στηριοτήτων να επιβάλει πρόσθετους όρους τόσο στον µεταβι-
βάζοντα όσο και στον αποδέκτη. 

5. Όταν ο αποδέκτης φορέας δεν εδρεύει ή δεν δραστηριο-
ποιείται στην Ελλάδα, ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπι-
κοινωνιών και Ενηµέρωσης µπορεί να αρνηθεί την έγκριση µετα-
βίβασης διαστηµικών δραστηριοτήτων, εφόσον δεν έχει υπογρα-
φεί συµφωνία µε το κράτος του αποδέκτη φορέα, η οποία να
αποζηµιώνει το Ελληνικό Κράτος έναντι κάθε προσφυγής εναν-
τίον του στο πλαίσιο της διεθνούς ευθύνης του ή έναντι κάθε
αγωγής για πρόκληση ζηµιών. 

Άρθρο 11
Διεθνής ευθύνη για ζηµίες

1. Για την κάλυψη της ευθύνης για ζηµίες, ο φορέας υποχρε-
ούται να συνάψει ασφάλιση που καλύπτει το ποσό των
60.000.000 ευρώ, το οποίο µπορεί να αναπροσαρµόζεται ανά-
λογα µε το µέγεθος, την αξία ή άλλες παραµέτρους λειτουργίας
του διαστηµικού αντικειµένου µε απόφαση του Υπουργού Ψη-
φιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης κατόπιν σχε-
τικής αιτήσεως του φορέα πριν την υποβολή των δικαιολο-
γητικών της παραγράφου 2 του άρθρου 5. Αν η διαστηµική δρα-
στηριότητα γίνεται προς το δηµόσιο συµφέρον, ο Υπουργός Ψη-
φιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, µε από-
φασή του, µπορεί να καθορίσει χαµηλότερο ποσό ή να απαλλάξει
το φορέα από την υποχρέωση ασφάλισης, λαµβάνοντας υπόψη
τους κινδύνους που συνδέονται µε τη διαστηµική δραστηριό-
τητα. Οι διαστηµικές δραστηριότητες γίνονται προς το δηµόσιο
συµφέρον αν εξυπηρετούν την εθνική άµυνα και ασφάλεια, την
επιστήµη, την έρευνα ή την εκπαίδευση. Η ασφάλιση δεν είναι
απαραίτητη εάν το ίδιο το Ελληνικό Κράτος είναι ο φορέας.

2. Όταν το Ελληνικό Κράτος φέρει διεθνή ευθύνη προς απο-
ζηµίωση, σύµφωνα µε το άρθρο VII της Συνθήκης για το Εξωα-
τµοσφαιρικό Διάστηµα, τις διατάξεις της Σύµβασης περί
Διεθνούς Διαστηµικής Ευθύνης ή του παρόντος, θεµελιώνεται
δικαίωµα αποζηµίωσης εναντίον του εµπλεκόµενου φορέα µέχρι
το ποσό της αποζηµίωσης που καθορίζεται στην παράγραφο 3. 

3. Η εκτίµηση της ζηµίας µεταξύ του Κράτους και του φορέα
πραγµατοποιείται ως εξής: 

α) στην περίπτωση της παραγράφου 2, όταν η ζηµία προκα-
λείται σε τρίτο Κράτος ή σε αλλοδαπούς υπηκόους, η εκτίµηση
της ζηµίας πραγµατοποιείται ανάµεσα στο ελληνικό Κράτος και
το Κράτος που εκπροσωπεί το θύµα, σύµφωνα µε τη Σύµβαση

περί Διεθνούς Διαστηµικής Ευθύνης. Ο φορέας ή το πρόσωπο,
που έχει οριστεί προς τούτο από αυτόν, µπορεί να συµµετέχει
στις συζητήσεις ή στις διαδικασίες εκτίµησης ζηµίας µεταξύ των
εκπροσώπων των εµπλεκόµενων Κρατών, προκειµένου να υπε-
ρασπίσει τα συµφέροντά του,

β) στην περίπτωση της παραγράφου 2, όταν η ζηµία προκα-
λείται σε Έλληνες υπηκόους, η εκτίµησή της πραγµατοποιείται
από Επιτροπή τριών (3) εµπειρογνωµόνων, ένας από τους οποί-
ους ορίζεται από κάθε µέρος και ο τρίτος κατόπιν συµφωνίας
των µερών. Ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης µπορεί να επιβάλει τον εκ των προτέρων ορισµό
των εµπειρογνωµόνων ως µια από τις προϋποθέσεις για τη χο-
ρήγηση άδειας. 

4. Το δικαίωµα προσφυγής του Ελληνικού Κράτους εναντίον
άλλου εκτοξεύοντος ή συνεκτοξεύοντος Κράτους, σύµφωνα µε
την παράγραφο 2 του άρθρου V της Σύµβασης περί Διεθνούς
Διαστηµικής Ευθύνης, δεν κωλύει την εφαρµογή του παρόντος
άρθρου και δεν αποτελεί σε καµία περίπτωση προϋπόθεση για
ανάληψη δράσης του Ελληνικού Κράτους εναντίον του φορέα.

5. Το Ελληνικό Κράτος δικαιούται να προσφύγει εναντίον του
ασφαλιστή του φορέα, έως το ποσό που έχει καθοριστεί σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 3, µπορεί δε να οριστεί συνδικαιούχος
στην τυχόν οφειλόµενη ασφαλιστική αποζηµίωση ή οποιαδήποτε
άλλη εγγύηση. 

6. Ο φορέας υποχρεούται κάθε χρόνο να υποβάλλει αντί-
γραφο του ασφαλιστήριου συµβολαίου ή βεβαίωση της ασφαλι-
στικής εταιρείας ότι το ασφαλιστήριο συµβόλαιο µε το φορέα
είναι σε ισχύ.

Άρθρο 12
Υποχρέωση ενηµέρωσης

Ο φορέας οφείλει να ενηµερώνει αµελλητί τον Υπουργό Ψη-
φιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης για κάθε εί-
δους χειρισµό, δυσλειτουργία ή ανωµαλία του διαστηµικού
αντικειµένου, καθώς και εν γένει απώλεια ελέγχου, η οποία εν-
δέχεται να θέσει σε κίνδυνο πρόσωπα στο έδαφος, αεροπλάνο
σε πτήση ή σε άλλα διαστηµικά αντικείµενα ή να προκαλέσει
οποιαδήποτε ζηµία, καθώς και για κάθε µεταβολή στα στοιχεία
της αίτησης αδειοδότησης.

Άρθρο 13
Επιστροφή διαστηµικού αντικείµενου

1. Με την επιφύλαξη µέτρων που αφορούν την ασφάλεια και
προστασία αγαθών και προσώπων, κάθε διαστηµικό αντικείµενο
που βρίσκεται ή εντοπίζεται σε ελληνικό έδαφος ή σε τοποθεσία
που υπόκειται στη ελληνική δικαιοδοσία, επιστρέφεται αµελλητί
στις αρµόδιες αρχές, οι οποίες και ενηµερώνουν αµέσως τον
Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης, προκειµένου να διευθετήσει την επιστροφή του εν λόγω αν-
τικειµένου στο Κράτος όπου έχει αρχειοθετηθεί, σύµφωνα µε τη
Συµφωνία για τη Διάσωση Αστροναυτών και την Επιστροφή Δια-
στηµικών Αντικειµένων.

2. Όταν απαιτείται έρευνα για την αναγνώριση του Κράτους
όπου έχει αρχειοθετηθεί το διαστηµικό αντικείµενο ή του Κρά-
τους Εκτόξευσης, λαµβάνεται από τον Υπουργό Ψηφιακής Πο-
λιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης κάθε αναγκαίο µέτρο
για τη διαφύλαξη του αντικειµένου ή των αντικειµένων που ανευ-
ρίσκονται ή εντοπίζονται. 

3. Όταν το αντικείµενο επιστρέφεται στην αρµόδια αρχή ή,
εφόσον είναι αναγκαίο πριν από την επιστροφή του, λαµβάνεται
κάθε αναγκαίο µέτρο για την προστασία των δικαιωµάτων των
θυµάτων, καθώς και των περιουσιών που υπέστησαν ζηµία από
το διαστηµικό αντικείµενο.

Άρθρο 14
Κάλυψη εξόδων αίτησης

Όταν, σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο, ο Υπουργός Ψηφιακής
Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης προσφεύγει στις
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υπηρεσίες εµπειρογνωµόνων, το κόστος των υπηρεσιών, καθώς
και κάθε έξοδο που αφορά τις εργασίες τους βαρύνει τον αι-
τούντα φορέα. Αν ο φορέας δεν καλύψει το σχετικό κόστος, η
αίτησή του απορρίπτεται, ενώ αν είναι ήδη αδειοδοτηµένος, ο
Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης µπορεί να αναστείλει την άδεια. 

Άρθρο 15
Κυρώσεις

1. Κάθε φυσικό πρόσωπο και κάθε νόµιµος εκπρόσωπος νοµι-
κού προσώπου, που διεξάγει διαστηµικές δραστηριότητες χωρίς
άδεια, τιµωρούνται µε φυλάκιση έως δύο (2) έτη, καθώς και µε
χρηµατική ποινή από 30.000 έως 300.000 ευρώ.

2. Στις περιπτώσεις όπου το Ελληνικό Κράτος φέρει διεθνή ευ-
θύνη από τις ανωτέρω µη αδειοδοτηµένες διαστηµικές δραστη-
ριότητες, θεµελιώνεται επιπροσθέτως υπέρ του Ελληνικού
Κράτους δικαίωµα αποζηµίωσης εναντίον του εµπλεκόµενου φυ-
σικού ή νοµικού προσώπου, µέχρι του ποσού της αποζηµίωσης
που καθορίζεται βάσει της παραγράφου 3 του άρθρου 11.

3. Όποιος, κατά το στάδιο υποβολής αίτησης και µέχρι τη
λήξη ισχύος της άδειας, κοινοποιεί στον Υπουργό Ψηφιακής Πο-
λιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης εκ προθέσεως εσφαλ-
µένες ή ηµιτελείς πληροφορίες για τις σχετικές διαστηµικές
δραστηριότητες, τιµωρείται µε πρόστιµο από 10.000 έως 100.000
ευρώ.

Άρθρο 16
Μεταβατικές διατάξεις

1. Οι διαστηµικές δραστηριότητες που είναι ήδη σε εξέλιξη
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος µπορεί να συνεχιστούν
για µια περίοδο δώδεκα (12) µηνών από την ηµεροµηνία αυτή,
χωρίς οποιαδήποτε απαίτηση για άδεια. Καµία µεταβίβαση δεν
µπορεί να πραγµατοποιηθεί κατά τη διάρκεια αυτής της περιό-
δου. 

2. Ο φορέας εντός δώδεκα (12) µηνών από την έναρξη ισχύος
του παρόντος υποχρεούται να υποβάλει τα στοιχεία για τις δια-
στηµικές δραστηριότητες, που διεξάγει που προβλέπονται στα
άρθρα 5 και 6, στον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινω-
νιών και Ενηµέρωσης. Στην περίπτωση αυτή, για τις εν εξελίξει
δραστηριότητες, δεν εφαρµόζεται το άρθρο 15. Ο φορέας πα-
ρέχει σύµφωνα µε τις εκάστοτε ειδικές περιστάσεις τα σχετικά
έγγραφα για την επαλήθευση των όρων που περιλαµβάνονται
στην παράγραφο 2 του άρθρου 5. 

3. Διαστηµικές δραστηριότητες που περιλαµβάνονται σε ειδι-
κότερες συµβάσεις ή συµφωνίες µε το Ελληνικό Δηµόσιο και
έχουν λάβει συναφείς άδειες, θεωρούνται ως αδειοδοτηµένες
και υπόκεινται στις αντίστοιχες υποχρεώσεις και όρους του πα-
ρόντος νόµου.

Άρθρο 17
Εθνικό Μητρώο Διαστηµικών Αντικειµένων

1. Στο Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και
Ενηµέρωσης συνιστάται και τηρείται Εθνικό Μητρώο Διαστηµι-
κών Αντικειµένων, όπου καταχωρίζονται τα διαστηµικά αντικεί-
µενα που σχετίζονται µε αδειοδοτηµένες δραστηριότητες, για τα
οποία η Ελλάδα είναι, µόνη της ή από κοινού µε άλλο Κράτος,
το Κράτος Εκτόξευσης, εκτός εάν η καταγραφή πραγµατοποιεί-
ται από άλλο κράτος ή Διεθνή Οργανισµό, σύµφωνα µε τη Σύµ-
βαση για την καταγραφή διαστηµικών αντικειµένων.

2. Για την καταχώριση διαστηµικών αντικειµένων εφαρµόζον-
ται τα εξής:

α) Ένας µοναδικός εθνικός αριθµός καταχώρισης και κατα-
γραφής αποδίδεται σε κάθε αντικείµενο, ύστερα από απόφαση
του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέ-
ρωσης.

β) Καταχωρίζονται οι πληροφορίες του άρθρου IV της Σύµβα-
σης για την καταγραφή διαστηµικών αντικειµένων, καθώς και
αυτές που αναφέρονται στο έντυπο για την καταχώριση διαστη-

µικού αντικειµένου στο Μητρώο του ΟΗΕ.
3. Επιπλέον των πληροφοριών που αναγράφονται στην περί-

πτωση β’ της παραγράφου 2, καταχωρίζονται εµπιστευτικώς:
α) ο κατασκευαστής του διαστηµικού αντικειµένου, 
β) η εταιρεία εκτόξευσης του διαστηµικού αντικειµένου,
γ) ο φορέας και ο ιδιοκτήτης του διαστηµικού αντικειµένου,
δ) τα κύρια συστατικά στοιχεία και τα όργανα εντός του δια-

στηµικού αντικειµένου,
ε) τα αρχειοθετήµατα της Διεθνούς Ενώσεως Τηλεπικοινωνιών

(ITU filings), σύµφωνα µε τα οποία λειτουργεί το αντικείµενο,
στ) η άδεια άσκησης διαστηµικών δραστηριοτήτων που έχει

χορηγηθεί στο φορέα µε τη σχετική τεκµηρίωση.
4. Ο φορέας γνωστοποιεί αµέσως στον Υπουργό Ψηφιακής

Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης τις πληροφορίες
των περιπτώσεων β’ της παραγράφου 2 και της παραγράφου 3.
Σε περίπτωση οποιασδήποτε µεταβολής στοιχείων, πραγµατο-
ποιείται συµπληρωµατική εγγραφή, µε την ευθύνη του φορέα
εντός τριάντα(30) ηµερών από την ηµέρα που αυτός έλαβε
γνώση της µεταβολής. Αν ο φορέας δεν γνωστοποιήσει τις µε-
ταβολές µέσα στην προθεσµία που έχει ταχθεί, η άδεια µπορεί
να ανακληθεί ή ανασταλεί.

5. Η καταχώριση πραγµατοποιείται µετά το χρόνο εκτόξευσης
του διαστηµικού αντικειµένου και κατόπιν της έγγραφης ενηµέ-
ρωσης του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και
Ενηµέρωσης από το φορέα για το χρόνο εκτόξευσης, την εκτό-
ξευση και τη λειτουργία του διαστηµικού αντικειµένου και εφό-
σον συντρέχουν οι όροι της άδειας. 

6. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπι-
κοινωνιών και Ενηµέρωσης καταχωρίζονται στο Μητρώο και τα
διαστηµικά αντικείµενα που αφορούν διαστηµικές δραστηριότη-
τες οι οποίες βρίσκονται σε εξέλιξη κατά τη θέση σε ισχύ του πα-
ρόντος.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΥΣΤΑΣΗ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΔΙΑΣΤΗΜΙΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ

Άρθρο 18
Σύσταση ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία 

«ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΔΙΑΣΤΗΜΙΚΟΣ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ Α.Ε.»

1. Συνιστάται ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ
ΔΙΑΣΤΗΜΙΚΟΣ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ Α.Ε.» και το διακριτικό τίτλο
«ΕΛ.Δ.Ο. Α.Ε.», στο εξής η «Εταιρεία». Στις διεθνείς συναλλαγές,
η επωνυµία της Εταιρείας αποδίδεται στα αγγλικά ως «HELLE-
NIC SPACE AGENCY S.A.». Έδρα της Εταιρείας ορίζεται ο
Δήµος Αθηναίων, µε απόφαση δε του Υπουργού Ψηφιακής Πο-
λιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης µπορεί να οριστεί ως
έδρα άλλος δήµος της χώρας.

2. Η Εταιρεία εποπτεύεται από τον Υπουργό Ψηφιακής Πολι-
τικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, λειτουργεί χάριν του
δηµοσίου συµφέροντος κατά τους κανόνες της ιδιωτικής οικο-
νοµίας, διέπεται από τις διατάξεις του παρόντος, του ν. 3429/
2005 (Α’ 314), όπως ισχύει, και συµπληρωµατικώς από τις διατά-
ξεις του κ.ν. 2190/1920 (Α’ 76), για τα θέµατα που δεν ρυθµίζον-
ται ρητώς. 

3. Η διάρκεια της Εταιρείας ορίζεται σε τριάντα (30) έτη από
την ηµεροµηνία δηµοσίευσης της υπουργικής απόφασης της πα-
ραγράφου 6 και µπορεί να τροποποιηθεί ή παραταθεί σύµφωνα
µε τα οριζόµενα στο καταστατικό.

4. Σκοπός της Εταιρείας είναι:
α. η διαµόρφωση πρότασης για τη στρατηγική στον τοµέα του

διαστήµατος και η εκπόνηση κυλιόµενου-δυναµικού σχεδίου
δράσης της διαστηµικής στρατηγικής σε συνεργασία µε την πα-
νεπιστηµιακή και ερευνητική κοινότητα, το δηµόσιο και τον ιδιω-
τικό τοµέα που προσδιορίζει στόχους, τοµείς συνεργασίας και
διαδικασίες για την επίτευξη των στόχων,

β. η συνεργασία, ο συντονισµός, η υποστήριξη και η κινητο-
ποίηση φορέων, υπηρεσιών και νοµικών προσώπων του δηµό-
σιου και του ιδιωτικού τοµέα για την προώθηση, διάχυση και
αξιοποίηση της διαστηµικής στρατηγικής της Ελλάδας, καθώς
και η συµµετοχή σε ευρωπαϊκούς και διεθνείς οργανισµούς και
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οµάδες που δραστηριοποιούνται σε διαστηµικά θέµατα και προ-
γράµµατα,

γ. η προώθηση και συµµετοχή ως συντονιστής δηµόσιων φο-
ρέων σε έργα και προγράµµατα, καθώς και η διαχείριση εθνικών
προγραµµάτων και έργων σε τοµείς του Διαστήµατος, όπως η
επιστηµονική έρευνα, η τεχνολογία, οι τηλεπικοινωνίες, η ασφά-
λεια, η οικονοµία, το περιβάλλον, η αγροτική ανάπτυξη, οι µετα-
φορές, η ηλεκτρονική διακυβέρνηση και το εµπόριο, 

δ. η συµµετοχή σε ευρωπαϊκούς και διεθνείς οργανισµούς,
πρωτοβουλίες, φόρουµ και δραστηριότητες για θέµατα Διαστή-
µατος, ο συντονισµός των εθνικών εκπροσώπων στον τοµέα του
Διαστήµατος, η ανάπτυξη ευρωπαϊκών και διεθνών συνεργασιών,
η ανταλλαγή και σύνθεση γνώσεων, καινοτοµίας και δράσεων
προκειµένου να µεγιστοποιηθεί η ανταποδοτική συµµετοχή της
χώρας στους ευρωπαϊκούς και διεθνείς οργανισµούς Διαστήµα-
τος, σε ευρωπαϊκά ή διεθνή διαστηµικά προγράµµατα, καθώς και
η συµµετοχή στη σχεδίαση προγραµµάτων για την εξυπηρέτηση
εθνικών, επιστηµονικών, επιχειρησιακών και αναπτυξιακών αναγ-
κών στις οποίες το Διάστηµα έχει πρωταρχικό ρόλο,

ε. η συµβολή στην ανάπτυξη και ενίσχυση της τεχνολογίας και
των διαστηµικών εφαρµογών, υπηρεσιών και επίγειων υποδοµών
προς όφελος της εγχώριας βιοµηχανίας και έρευνας, καθώς και
η υποστήριξη στο σχεδιασµό δορυφόρων, δορυφορικών συστη-
µάτων, υλικών και εξοπλισµού, συµπεριλαµβανοµένων των δρα-
στηριοτήτων τηλεπισκόπησης, µέσω και της αξιοποίησης της
συµµετοχής της χώρας στους διεθνείς και ευρωπαϊκούς οργανι-
σµούς και προγράµµατα, καθώς και στις πάσης φύσεως επιστρο-
φές που δικαιούται η χώρα,

στ. η συνεργασία µε αρµόδιους φορείς και υπηρεσίες για τη
συνεχή επιµόρφωση των φοιτητών, των νέων ερευνητών και των
δηµόσιων λειτουργών σε θέµατα Διαστήµατος, καθώς και η σχε-
δίαση και η συµµετοχή στην υλοποίηση δράσεων για την κατα-
νόηση των διαστηµικών δραστηριοτήτων και εφαρµογών,

ζ. η προώθηση θεµάτων τυποποίησης και η µεταφορά τεχνο-
γνωσίας και καλών πρακτικών στον τοµέα των διαστηµικών εφαρ-
µογών και υπηρεσιών,

η. η πειραµατική ή εµπορική αξιοποίηση των δικαιωµάτων του
Δηµοσίου σε δορυφορικά και διαστηµικά αντικείµενα, καθώς και
η αξιοποίηση των συναφών υπηρεσιών, πόρων και περιουσιακών
στοιχείων, κινητών και ακινήτων, κατόπιν σχετικής εκχωρήσεως
ή άδειας του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης,

θ. η παροχή συνδροµής προς το Δηµόσιο αναφορικά µε δο-
ρυφορικά και διαστηµικά θέµατα, καθώς και η παροχή συµβου-
λευτικών υπηρεσιών και η εκπόνηση µελετών προς το Υπουργείο
Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης αναφο-
ρικά µε τη διαχείριση των δικαιωµάτων και των υποχρεώσεων του
Δηµοσίου στο Διάστηµα, την καταχώριση και αξιολόγηση διαστη-
µικών αντικειµένων, καθώς και την ανάπτυξη δορυφορικών συ-
στηµάτων. 

5. Το µετοχικό κεφάλαιο της Εταιρείας ορίζεται στο ποσό των
εξήντα χιλιάδων (60.000) ευρώ, το οποίο διαιρείται σε εξήντα
(60) κοινές ονοµαστικές µετοχές ονοµαστικής αξίας χιλίων
(1.000) ευρώ καθεµία. Το µετοχικό κεφάλαιο της Εταιρείας κα-
ταβάλλεται εξ ολοκλήρου από το Ελληνικό Δηµόσιο. Το Ελληνικό
Δηµόσιο για την άσκηση των µετοχικών του δικαιωµάτων εκπρο-
σωπείται στη Γενική Συνέλευση από τους Υπουργούς Ψηφιακής
Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης και Οικονοµικών ή
από πρόσωπα εξουσιοδοτηµένα από αυτούς.

6. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπι-
κοινωνιών και Ενηµέρωσης, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, καταρτίζεται το καταστατικό της Εταιρείας,
µε το οποίο ρυθµίζονται τα θέµατα που προβλέπονται στη νοµο-
θεσία για τις ανώνυµες εταιρείες και καταχωρίζεται στο Γ.Ε.ΜΗ..
Το καταστατικό της Εταιρείας, ως και οι διατάξεις που ρυθµίζον-
ται κατά περιεχόµενο και από τις διατάξεις του παρόντος, µπορεί
να τροποποιείται και να κωδικοποιείται µε απόφαση της Γενικής
Συνέλευσης. Για την επίτευξη των καταστατικών σκοπών, κατόπιν
εγκρίσεως του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης, η Εταιρεία µπορεί να συστήνει θυγατρικές εται-
ρείες και υποκαταστήµατα, καθώς και να συνεργάζεται µε ελλη-

νικές ή αλλοδαπές επιχειρήσεις και φορείς που δραστηριοποι-
ούνται στον τοµέα του Διαστήµατος είτε κοινοπρακτώντας µαζί
τους είτε συµµετέχοντας ως συνέταιρος ή µέτοχος σε αυτές είτε
ιδρύοντας µαζί τους νέες εταιρείες ή εταιρείες συµµετοχών που
θα επιδιώκουν τους ίδιους ή παρεµφερείς σκοπούς.

7. Οι πόροι της Εταιρείας προέρχονται από: 
α) την εκµετάλλευση δικαιωµάτων του Δηµοσίου επί των δια-

στηµικών αντικειµένων, των δορυφόρων, των δορυφορικών τρο-
χιών και των συναφών ραδιοσυχνοτήτων που έχουν παραχωρη-
θεί στην Εταιρεία από τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης, καθώς και συµβάσεων ή προγραµ-
µάτων που υλοποιούνται κατά την άσκηση πειραµατικής ή εµπο-
ρικής δραστηριότητας, 

β) χορηγίες, έσοδα και χρηµατοδοτήσεις από δηµόσιες επιχει-
ρήσεις, εταιρείες, φορείς πάσης φύσεως, Ταµεία της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και άλλους Διεθνείς Οργανισµούς, 

γ) την παροχή υπηρεσιών και τη µεταβίβαση των δικαιωµάτων
χρήσης επιστηµονικών - ερευνητικών έργων και µελετών, 

δ) δωρεές, κληρονοµιές, κληροδοσίες, εισπράξεις από τόκους
καταθέσεων, προσόδους από την εκµετάλλευση της περιουσίας
του και λοιπά πάσης φύσεως έσοδα από νόµιµες πηγές, 

ε) χορηγίες από ιδιώτες, ιδρύµατα και εταιρείες.
8. Οι πόροι της Εταιρείας κατατίθενται σε λογαριασµό όψεως

που τηρείται σε πιστωτικό ίδρυµα στην ηµεδαπή και κινείται µε
εντολή του Διευθύνοντος Συµβούλου, ύστερα από σχετική έγ-
κριση του Διοικητικού Συµβουλίου. Η ανάληψη, διάθεση ή πραγ-
µατοποίηση οποιασδήποτε δαπάνης από τον εταιρικό λογα-
ριασµό κάτω από ένα προκαθορισµένο ποσό, που ορίζεται στον
εσωτερικό κανονισµό, και για καθηµερινές λειτουργικές δαπά-
νες, γίνεται µε εντολή του Διευθύνοντος Συµβούλου της Εται-
ρείας ή προσώπου νοµίµως εξουσιοδοτηµένου από αυτόν. 

9. Μέρος του θετικού αποτελέσµατος, έσοδα µείον έξοδα, της
οικονοµικής διαχείρισης κάθε χρήσης της Εταιρείας αποδίδεται
στον τακτικό προϋπολογισµό ως δηµόσιο έσοδο. Με κοινή από-
φαση των Υπουργών Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και
Ενηµέρωσης και Οικονοµικών καθορίζονται το αποδιδόµενο πο-
σοστό, η σχετική διαδικασία και κάθε άλλο σχετικό θέµα. 

10. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Πολιτικής, Τη-
λεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, Οικονοµικών, Οικονοµίας και
Ανάπτυξης και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού, η Εται-
ρεία µπορεί να επιχορηγείται από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων (ΠΔΕ) ή από τον τακτικό προϋπολογισµό για την
πραγµατοποίηση του σκοπού της. Σε κάθε περίπτωση, εφαρµό-
ζονται οι ρυθµίσεις του ενωσιακού δικαίου περί κρατικών ενισχύ-
σεων, εξαιρουµένων των στρατιωτικών εφαρµογών και των
θεµάτων εθνικής ασφαλείας.

11. Ως προς τα διαστηµικά προγράµµατα και τις διαστηµικές
εφαρµογές που εξυπηρετούν σκοπούς εθνικής άµυνας, το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας διατηρεί διοικητική και επιχειρησιακή
αυτονοµία σε σχέση µε την Εταιρεία, δύναται δε να συµµετέχει
κατόπιν προσκλήσεως στις συνεδριάσεις του Διοικητικού Συµ-
βουλίου της Εταιρείας χωρίς δικαίωµα ψήφου, εφόσον συζητεί-
ται θέµα που άπτεται της εθνικής άµυνας και ασφάλειας.

Άρθρο 19 
Όργανα της Εταιρείας 

1. Τα όργανα της Εταιρείας είναι η Γενική Συνέλευση και το
Διοικητικό Συµβούλιο, που απαρτίζεται από τον Πρόεδρο, τον Δι-
ευθύνοντα Σύµβουλο και τα µέλη του. Mέχρι τη συγκρότηση, ορ-
γάνωση και στελέχωση της Εταιρείας µε το απαραίτητο
προσωπικό που δεν µπορεί να υπερβαίνει τα δύο (2) έτη από τη
δηµοσίευση του καταστατικού, ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής,
Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης µε απόφασή του διορίζει το
πρώτο Διοικητικό Συµβούλιο και ρυθµίζει τα θέµατα που σχετί-
ζονται µε τη λειτουργία του. 

2. Το ανώτατο όργανο της Εταιρείας είναι η Γενική Συνέλευση,
η οποία αποφασίζει για κάθε θέµα που προβλέπεται στο κατα-
στατικό και στις διατάξεις του κ.ν. 2190/1920, µε εξαίρεση τα ζη-
τήµατα τα οποία αποφασίζονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του
παρόντος. 
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3. Όργανα διοίκησης της Εταιρείας είναι το Διοικητικό Συµ-
βούλιο και ο Διευθύνων Σύµβουλος, οι αρµοδιότητες των οποίων,
ο τρόπος και η διαδικασία λήψης αποφάσεων, καθώς και κάθε
άλλο σχετικό θέµα καθορίζονται και εξειδικεύονται από το κατα-
στατικό της Εταιρείας, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία. Ο Δι-
ευθύνων Σύµβουλος προΐσταται των Διευθύνσεων της Εταιρείας
και λαµβάνει τις αναγκαίες εκτελεστικές αποφάσεις, σύµφωνα
µε όσα καθορίζονται στο καταστατικό της Εταιρείας.

4. Το Διοικητικό Συµβούλιο αποτελείται από επτά (7) µέλη,
ήτοι:

α) Πρόεδρο, 
β) Διευθύνοντα Σύµβουλο, 
γ) δύο µέλη, που υποδεικνύονται από τον Υπουργό Ψηφιακής

Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης,
δ) ένα µέλος, που υποδεικνύεται από τον Υπουργό Οικονοµι-

κών, 
ε) ένα µέλος, που υποδεικνύεται από τον Υπουργό Παιδείας,

Έρευνας και Θρησκευµάτων και
στ) ένα µέλος, που υποδεικνύεται ως εκπρόσωπος εκ των ερ-

γαζοµένων.
Σε περίπτωση που δεν προταθούν από τους ανωτέρω µέλη του

Διοικητικού Συµβουλίου, µε τους αντίστοιχους αναπληρωτές
τους, εντός δέκα (10) ηµερών από την κοινοποίηση του σχετικού
αιτήµατος, ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης υποδεικνύει τα σχετικά µέλη του Δ.Σ. κατά την
κρίση του. 

5. Το Διοικητικό Συµβούλιο ορίζεται από τη Γενική Συνέλευση
για πενταετή θητεία, είναι δε υπεύθυνο για τη διοίκηση της Εται-
ρείας και την επίτευξη των καταστατικών της σκοπών. Το Διοικη-
τικό Συµβούλιο αποφασίζει για τα θέµατα που σχετίζονται µε τη
διαχείριση της Εταιρείας, εκτός από τα θέµατα εκείνα που, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του παρόντος, ανήκουν στην αρµοδιότητα
της Γενικής Συνέλευσης. Το Διοικητικό Συµβούλιο της Εταιρείας
µπορεί µε απόφασή του να αναθέτει το χειρισµό ιδιαίτερων ζη-
τηµάτων σε εξειδικευµένους επιστήµονες στον τοµέα του Δια-
στήµατος, οι οποίοι δεν ανήκουν στο τακτικό προσωπικό της
Εταιρείας και οι οποίοι διαθέτουν ειδικές γνώσεις και πείρα στις
υποθέσεις που τους ανατίθενται, η δε αµοιβή αυτών προσδιορί-
ζεται µε την ανωτέρω απόφαση.

6. Ο Πρόεδρος και ο Διευθύνων Σύµβουλος είναι µέλη του Δι-
οικητικού Συµβουλίου της Εταιρείας, ασκούν τις αρµοδιότητες
που προβλέπονται και διορίζονται µε απόφαση της Γενικής Συ-
νέλευσης για διάστηµα πέντε (5) ετών ύστερα από δηµόσια προ-
κήρυξη της θέσης και απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Πο-
λιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης και Οικονοµικών. Με
την προκήρυξη της θέσης καθορίζεται και η διαδικασία της επι-
λογής, εξειδικεύονται τα αναγκαία προσόντα, οι όροι απασχόλη-
σης και οι προϋποθέσεις διορισµού, µπορεί δε να ορίζεται ότι
απαιτούνται και προσόντα πλέον των ανωτέρω. Τα απαιτούµενα
προσόντα για την κατάληψη της θέσης του Προέδρου είναι πτυ-
χίο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή αλλοδαπής, µεταπτυχιακό κατά προτί-
µηση σε συναφές αντικείµενο, πολυετής και διεθνής εµπειρία
στον τοµέα του Διαστήµατος, εµπειρία σε θέµατα διοίκησης και
οργάνωσης, καθώς και άριστη γνώση τουλάχιστον της αγγλικής
γλώσσας, ενώ η καλή γνώση και άλλων γλωσσών είναι επιθυ-
µητή. Τα απαιτούµενα προσόντα για την κατάληψη της θέσης
του Διευθύνοντος Συµβούλου είναι πτυχίο πανεπιστηµιακής εκ-
παίδευσης της ηµεδαπής ή αλλοδαπής, µεταπτυχιακό κατά προ-
τίµηση σε συναφές αντικείµενο, τουλάχιστον πενταετής εµπειρία
τόσο στον τοµέα του Διαστήµατος όσο και σε θέµατα διοίκησης
και οργάνωσης, καθώς και άριστη γνώση τουλάχιστον της αγγλι-
κής γλώσσας, ενώ η πολύ καλή γνώση και άλλων γλωσσών είναι
επιθυµητή. 

7. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου πρέπει να διαθέτουν
εγνωσµένο κύρος, επιστηµονική επάρκεια και επαγγελµατική εµ-
πειρία, υψηλό επίπεδο τεχνογνωσίας και εκτενή εµπειρία που αν-
ταποκρίνεται στις απαιτήσεις της θέσης ή των τοµέων στους
οποίους δραστηριοποιείται η Εταιρεία. Τα ειδικότερα προσόντα
και τα κωλύµατα ή ασυµβίβαστα των µελών του Διοικητικού Συµ-
βουλίου καθορίζονται µε το καταστατικό της Εταιρείας.

Άρθρο 20
Εσωτερικοί κανονισµοί 

1. Με κανονισµούς, που καταρτίζονται από το Διοικητικό Συµ-
βούλιο της Εταιρείας σύµφωνα µε το άρθρο 4 του ν. 3429/2005,
ρυθµίζονται θέµατα εσωτερικής λειτουργίας, ασφάλειας και δια-
βάθµισης προσωπικού, προστασίας προσωπικών δεδοµένων και
απορρήτων πληροφοριών, καθώς και ελέγχου της Εταιρείας. Με
απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου της Εταιρείας καθορίζον-
ται οι όροι και οι διαδικασίες ανάθεσης και εκτέλεσης συµβά-
σεων προµηθειών προϊόντων, παροχής υπηρεσιών, εκπόνησης
µελετών, ανάθεσης και εκτέλεσης συµβάσεων έργων, αγορών
ακινήτων, ανταλλαγών και πωλήσεων κινητών και ακίνητων πραγ-
µάτων, µισθώσεων ακινήτων, εκµισθώσεων και παραχωρήσεων
χρήσης και κάθε άλλου ενοχικού ή εµπράγµατου δικαιώµατος σε
περιουσιακά στοιχεία της Εταιρείας. 

2. Με τον εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας ρυθµίζονται ιδίως
η οργάνωση, η λειτουργία, διάρθρωση και οι αρµοδιότητες των
υπηρεσιών της Εταιρείας, ο αριθµός των θέσεων προσωπικού
ανά κατηγορία και ειδικότητα και η κατανοµή τους στις διοικητι-
κές µονάδες της Εταιρείας, ο αριθµός των ειδικών επιστηµόνων,
καθώς και ο αριθµός των θέσεων νοµικού συµβούλου, δικηγόρων
και ειδικών νοµικών συνεργατών, οι οποίοι συνδέονται µε την
Εταιρεία µε σχέση έµµισθης εντολής, τα αναγκαία προσόντα, οι
όροι πρόσληψης και εργασίας και η βαθµολογική και µισθολο-
γική εξέλιξη των ειδικών επιστηµόνων, σύµφωνα µε τον κανονι-
σµό προσωπικού, οι διαδικασίες αξιολόγησης των διευθυντικών
στελεχών, καθώς και το πειθαρχικό δίκαιο του προσωπικού και
κάθε άλλο σχετικό ζήτηµα. 

Άρθρο 21
Θέµατα προσωπικού 

1. Η Εταιρεία προσλαµβάνει προσωπικό µε συµβάσεις εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου για απασχόληση ορισµένου ή αορίστου
χρόνου, µε σύµβαση έµµισθης εντολής ή µε σύµβαση έργου,
σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις. Η Εταιρεία, µπορεί κατά
παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων να προσλαµβάνει έως δέκα
(10) ειδικούς επιστήµονες εγνωσµένης αξίας για την εκπλήρωση
των σκοπών της και για την κάλυψη των ιδιαίτερων αναγκών του
Δηµόσιου, κατά τον έλεγχο των διαστηµικών δραστηριοτήτων και
την εποπτεία των διαστηµικών αντικειµένων, κατ’ αναλογική
εφαρµογή της παρ. 6 του άρθρου 13 του ν. 3429/2005. 

2. Κατά την έναρξη λειτουργίας της Εταιρείας, µε απόφαση
του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέ-
ρωσης επιτρέπεται, κατόπιν αίτησης των ενδιαφεροµένων, να
αποσπώνται στην Εταιρεία, κατά παρέκκλιση των κείµενων δια-
τάξεων, έως έξι (6) στελέχη του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτι-
κής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, µόνιµοι ή µε σύµβαση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου. Με την ίδια από-
φαση ρυθµίζονται οι όροι και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την από-
σπαση, εκτός από µισθολογικά θέµατα για τα οποία εφαρµόζεται
το άρθρο 23 του ν. 4354/2015 (Α’ 176). Με απόφαση του Υπουρ-
γού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης,
κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων, οι άµεσες και επείγου-
σες ανάγκες στελέχωσης της Εταιρείας µπορεί να καλυφθούν
προσωρινώς και µε µετακίνηση ή παράλληλη άσκηση καθηκόν-
των υφιστάµενου εξειδικευµένου προσωπικού του Υπουργείου
Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης προς την
Εταιρεία. Με την ίδια απόφαση καθορίζονται οι ειδικότεροι όροι
εργασίας που θα διέπουν την προσωρινή άσκηση καθηκόντων
αυτού του προσωπικού µέχρι την ολοκλήρωση της συγκρότησης
και στελέχωσης της Εταιρείας, ως και κάθε αναγκαία λεπτοµέ-
ρεια.

3. Για την κάλυψη των αναγκών της Εταιρείας, επιτρέπεται η
απόσπαση στην Εταιρεία προσωπικού από το Δηµόσιο, από νο-
µικά πρόσωπα του δηµόσιου ή του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα,
από ανεξάρτητες διοικητικές αρχές, καθώς και από νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου και φορείς, που εποπτεύονται από το Δη-
µόσιο σύµφωνα µε το ν. 4440/2016.
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Άρθρο 22
Προνόµια - φορολογικές απαλλαγές

1. Η Εταιρεία απολαµβάνει όλων των διοικητικών, οικονοµικών,
δικαστικών, ουσιαστικού και δικονοµικού δικαίου προνοµίων και
ατελειών του Δηµοσίου. Επίσης, απαλλάσσεται από την κατα-
βολή δασµών, άµεσων ή έµµεσων φόρων, πλην του Φόρου Προ-
στιθέµενης Αξίας (ΦΠΑ), του Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας Ακι-
νήτων και του Ειδικού Φόρου επί Ακινήτων, εισφορών υπέρ τρί-
των και τελών οποιασδήποτε φύσης για τον εισαγόµενο από
αυτήν εξοπλισµό που προορίζεται για την εκπλήρωση των σκο-
πών της, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις. 

2. Κάθε πράξη ή συµφωνία, που αφορά τη µεταβίβαση στοι-
χείων ενεργητικού ή παθητικού και κάθε εµπράγµατου δικαιώµα-
τος προς την Εταιρεία ή από την Εταιρεία προς θυγατρικές της,
καθώς και η µεταγραφή των πράξεων ή συµφωνιών αυτών στα
οικεία υποθηκοφυλακεία ή κτηµατολογικά γραφεία, απαλλάσσε-
ται από κάθε φόρο, εκτός του Φόρου Συγκέντρωσης Κεφαλαίου
και των Φόρων Μεταβίβασης ακινήτων, δωρεών, κληρονοµιών,
όπου συντρέχει τέτοια περίπτωση, από κάθε τέλος, εισφορά ή
δικαίωµα υπέρ του Δηµοσίου ή οποιουδήποτε νοµικού προσώ-
που δηµοσίου δικαίου και ασφαλιστικών οργανισµών ή τρίτων.
Ειδικά για το φόρο εισοδήµατος, η Εταιρεία απαλλάσσεται
αυτού, µε εξαίρεση το εισόδηµα που αποκτά από κεφάλαιο και
υπεραξία µεταβίβασης κεφαλαίου, σύµφωνα µε την περίπτωση
α’ του άρθρου 46 του ν. 4172/2013 (Α’ 167). Σε κάθε περίπτωση,
εφαρµόζονται οι ρυθµίσεις του ενωσιακού δικαίου περί κρατικών
ενισχύσεων, εξαιρουµένων των ζητηµάτων που αφορούν στρα-
τιωτικές εφαρµογές και των θεµάτων εθνικής ασφαλείας. 

Άρθρο 23
Λύση - εκκαθάριση 

Σε περίπτωση λύσης της Εταιρείας, η εκκαθάριση διενεργείται
σύµφωνα µε τις διατάξεις για τις ανώνυµες εταιρείες. Με κοινή
απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού
ρυθµίζονται ειδικότερα θέµατα που αφορούν το προσωπικό της
Εταιρείας, τα περιουσιακά στοιχεία της Εταιρείας, υλικά και
άυλα, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη λύση της Εται-
ρείας. 

Άρθρο 24
Θέµατα ελέγχου, εποπτείας και διαφάνειας

1. Ο διαχειριστικός και οικονοµικός έλεγχος, καθώς και η επο-
πτεία της Εταιρείας ασκούνται σύµφωνα µε το καταστατικό και
το ν. 3429/2005. 

2. Η Εταιρεία υποβάλλει εντός του πρώτου τριµήνου κάθε
έτους στον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και
Ενηµέρωσης αναφορά επιτευχθέντων στόχων και προβλέψεων
για το επόµενο έτος, καθώς και το επικαιροποιηµένο στρατηγικό
και επιχειρησιακό σχέδιό της. Η πρώτη αναφορά παραδίδεται
µετά την ολοκλήρωση τουλάχιστον ενός (1) έτους από τη λει-
τουργία της Εταιρείας.

3. Η πρόταση για τη διαστηµική στρατηγική και το κυλιόµενο
σχέδιο δράσης υποβάλλονται για έγκριση στον Υπουργό Ψηφια-
κής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης.

4. Η Εταιρεία υποχρεούται να παράσχει οποιαδήποτε στοιχεία
αφορούν τη λειτουργία της ή κάθε άλλη σχετική πληροφορία,
ύστερα από αίτηµα του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπι-
κοινωνιών και Ενηµέρωσης.

5. Το Διοικητικό Συµβούλιο της Εταιρείας µπορεί να προσκλη-
θεί σε επιτροπές ενώπιον της Βουλής για να τις ενηµερώσει για
κάθε σχετικό θέµα στον τοµέα του Διαστήµατος, µε την επιφύ-
λαξη των θεµάτων εθνικής ασφαλείας κατά τη διαχείριση στρα-
τιωτικών εφαρµογών και διαστηµικών πόρων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΠΕΡΙ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΩΝ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ

ΚΑΙ ΤΑΧΥΔΡΟΜΕΙΩΝ ΚΑΙ ΛΟΙΠΑ ΘΕΜΑΤΑ

Άρθρο 25
Διατάξεις περί ηλεκτρονικών επικοινωνιών 

1. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης κ’ της παρ. 2 του άρθρου
4 του ν. 4070/2012 (Α’ 82) τροποποιείται ως εξής: 

«Τον καθορισµό και τη χρηµατοδότηση δράσεων που αφορούν
στην ενηµέρωση, εξοικείωση και εκπαίδευση στις νέες τεχνολο-
γίες και τις απαιτήσεις που προκύπτουν από την εφαρµογή οδη-
γιών της Ε.Ε., στην ανάπτυξη της ευρυζωνικότητας, στη χρήση
του διαδικτύου, στην παροχή υλικοτεχνικής υποδοµής, τηλεπι-
κοινωνιακού εξοπλισµού και υπηρεσιών και εφαρµογών ηλεκτρο-
νικών επικοινωνιών στους φορείς του εν γένει δηµόσιου τοµέα
για την εκπλήρωση των δηµόσιων σκοπών τους στο πλαίσιο των
τηλεπικοινωνιακών τους αναγκών, καθώς και σε δράσεις σχετι-
κές µε τις ηλεκτρονικές επικοινωνίες, κατ’ εφαρµογή του νόµου
αυτού.»

2. Στο άρθρο 5 του ν. 4070/2012 (Α’ 82) προστίθεται παρά-
γραφος 4 ως εξής: 

«4. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπι-
κοινωνιών και Ενηµέρωσης συγκροτείται Συµβούλιο Διαστηµικής
Πολιτικής, το οποίο παρέχει συµβουλευτικές υπηρεσίες για θέ-
µατα που εντάσσονται στο πεδίο του Διαστήµατος και στη χά-
ραξη της εθνικής διαστηµικής πολιτικής. Στο ως άνω Συµβούλιο
καθήκοντα Προέδρου αναλαµβάνει ο Γενικός Γραµµατέας Τηλε-
πικοινωνιών και Ταχυδροµείων και συµµετέχουν ως µέλη ο Γενι-
κός Διευθυντής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, ο Διευ-
θυντής Δορυφορικών Υπηρεσιών και Διαστηµικών Εφαρµογών,
καθώς και οι κατά περίπτωση εκπρόσωποι Υπουργείων, οι οποίοι
θα υποδεικνύονται από τους οικείους Υπουργούς ανάλογα µε το
προς συζήτηση θέµα, µε τους αντίστοιχους αναπληρωτές τους.
Στο Συµβούλιο µπορούν να συµµετέχουν, κατόπιν προσκλήσεως
από τον Γενικό Γραµµατέα Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων,
εκπρόσωποι από την ΕΕΤΤ, την Πανεπιστηµιακή Κοινότητα και
την ελληνική διαστηµική βιοµηχανία, κατά περίπτωση δε επιστή-
µονες και εκπρόσωποι φορέων που σχετίζονται µε το διαστηµικό
τοµέα. Η γραµµατειακή υποστήριξη του Συµβουλίου παρέχεται
από τη Γενική Γραµµατεία Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων
και οι συνεδριάσεις θα λαµβάνουν χώρα στο Γραφείο του Γενι-
κού Γραµµατέα Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, ο οποίος κα-
θορίζει τα προς συζήτηση θέµατα και τους εκάστοτε συµµετέ-
χοντες, σύµφωνα µε το επίπεδο εµπιστευτικότητας που απαιτεί-
ται.»

3. Μετά το πρώτο εδάφιο του στοιχείου β’ της παρ. 11 του άρ-
θρου 13 του ν. 4070/2012, όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 6
του άρθρου 60 του ν. 4313/2014 (Α’ 261), προστίθεται δεύτερο
εδάφιο ως εξής: 

«Η ΕΕΤΤ µε απόφασή της καθορίζει τον αριθµό των απασχο-
λούµενων φοιτητών που δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει τους
δέκα (10) ανά εξάµηνο, τη χρονική διάρκεια της απασχόλησής
τους, η οποία συνολικά δεν µπορεί να υπερβαίνει τους έξι (6)
µήνες συµπεριλαµβανοµένων τυχόν παρατάσεων αυτής, και το
ύψος της αµοιβής τους η οποία επιβαρύνει την ΕΕΤΤ και η οποία
δεν δύναται να υπερβαίνει την προβλεπόµενη στις εκάστοτε
ισχύουσες διατάξεις ανώτατη αµοιβή για πρακτική άσκηση φοι-
τητών ανά εκπαιδευτική βαθµίδα στο δηµόσιο ή ιδιωτικό τοµέα.» 

4. Στο έκτο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 75 του ν. 4070/2012,
το χωρίο µετά τη φράση «η χρηµατοδότηση υλικοτεχνικής υπο-
δοµής και εξοπλισµού, καθώς και η επιχορήγηση προωθητικών
δράσεων για την παροχή τηλεπικοινωνιακών υπηρεσιών» αντικα-
θίσταται ως εξής:

«και εφαρµογών ηλεκτρονικών επικοινωνιών και την ευρυζω-
νική σύνδεση ειδικών κατηγοριών πληθυσµού και ειδικών γεω-
γραφικών περιοχών, καθώς και φορέων του εν γένει δηµόσιου
τοµέα για την εκπλήρωση των δηµόσιων σκοπών τους στο πλαί-
σιο των τηλεπικοινωνιακών τους αναγκών, την ισότιµη συµµετοχή
των πολιτών στην πληροφόρηση και τη µείωση του ψηφιακού χά-
σµατος στην Επικράτεια, καθώς και η χρηµατοδότηση έργων, ει-
δικών εργασιών ή µελετών από ειδικούς επιστήµονες, οµάδες
εργασίας ή άλλους φορείς, εφόσον έχουν σχέση µε ζητήµατα
και δράσεις της Γενικής Γραµµατείας Τηλεπικοινωνιών και Ταχυ-
δροµείων».
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5. Το εδάφιο β’ της παρ. 1 του άρθρου 46 του ν. 4487/2017 (Α’
116) τροποποιείται ως εξής:

«Στην περίπτωση φυσικών προσώπων συνδροµητών συνδέ-
σεων προπληρωµένου χρόνου οµιλίας, εφόσον πρόκειται για τον
ίδιο ταυτοποιηµένο συνδροµητή, επιτρέπεται η ενεργοποίηση
έως και είκοσι (20) καρτών ταυτότητας συνδροµητή (SIM, USIM
ή άλλη αντίστοιχη) προπληρωµένου χρόνου οµιλίας από έναν και
µόνο πάροχο εξ αυτών που δραστηριοποιούνται στην εγχώρια
αγορά. Στην περίπτωση αυτή ο αιτών συνδέσεως προπληρωµέ-
νου χρόνου οµιλίας υποχρεούται στην κατάθεση υπεύθυνης δη-
λώσεως προς τον πάροχο ως προς τον αριθµό των συνδέσεων
που διατηρεί, καθώς και ως προς την κατοχή ή µη αντίστοιχων
καρτών άλλου παρόχου.»

6. Η ισχύς της παρ. 4 του άρθρου 46 του ν. 4487/2017 (Α’ 116)
άρχεται από 1.6.2018, δύναται δε να παραταθεί µε απόφαση του
Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης.

Άρθρο 26
Διατάξεις περί ταχυδροµείων 

1. Η παρ. 3 του άρθρου 60 του ν. 4249/2014 (Α’ 73), όπως
ισχύει, τροποποιείται ως εξής: 

«3. Με απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Ψηφιακής Πολι-
τικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης και Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και ύστερα από γνώµη της
Αρχής Διασφάλισης Απορρήτου Επικοινωνιών και της Αρχής
Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, καθορίζεται ο
τύπος των ειδικών µηχανηµάτων µε τα οποία θα διενεργείται ο
έλεγχος του περιεχοµένου των προς αποστολή αντικειµένων, η
διαδικασία ελέγχου, ως και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος και τη διασφάλιση του
απορρήτου της ταχυδροµικής επικοινωνίας και της προστασίας
των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα.»

2. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 8 του ν. 4053/
2012 (Α’ 44) τροποποιείται ως εξής: 

«Με την ίδια απόφαση, µετά από εισήγηση της ΕΕΤΤ, καθορί-
ζεται ο τρόπος και η διαδικασία επιµερισµού του µέρους του κα-
θαρού κόστους που επιβαρύνει τους φορείς παροχής ταχυδρο-
µικής υπηρεσίας, καθώς και οι σχετικές κυρώσεις που τους επι-
βάλλονται σε περίπτωση µη συµµόρφωσης.»

Άρθρο 27
Παιδικές κατασκηνώσεις 

Το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενη-
µέρωσης καλύπτει τις δαπάνες συµµετοχής των τέκνων ηλικίας
4-16 ετών του προσωπικού του σε παιδικές κατασκηνώσεις στην
Ελλάδα, κατά τη θερινή περίοδο εκάστου έτους. Ο Υπουργός
Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης µε από-
φασή του καθορίζει τις προϋποθέσεις και τις λεπτοµέρειες της
διαδικασίας κάλυψης αυτών των δαπανών.

Άρθρο 28
Εκχώρηση δορυφορικής χωρητικότητας 

και διαχείριση διαστηµικών θεµάτων

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Ψηφια-
κής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης εκχωρείται δο-
ρυφορική χωρητικότητα στην ΕΡΤ Α.Ε. για την ευρυεκποµπή
προγραµµάτων εµπορικού χαρακτήρα, µε εύλογο αντάλλαγµα,
όπως καθορίζεται µε βάση τις εκάστοτε συνθήκες της αγοράς.

2. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπι-
κοινωνιών και Ενηµέρωσης εκχωρείται, χωρίς αντάλλαγµα, δο-
ρυφορική χωρητικότητα στην ΕΡΤ Α.Ε. για την ευρυεκποµπή
προγραµµάτων µη εµπορικού χαρακτήρα, αποκλειστικά για την
εξυπηρέτηση του δηµοσίου σκοπού παροχής δηµόσιας ραδιο-
τηλεοπτικής υπηρεσίας και ιδίως για τη διασφάλιση ενηµέρωσης
του κοινωνικού συνόλου και του απόδηµου ελληνισµού σε πολι-
τιστικά, πολιτικά, κοινοβουλευτικά και κοινωνικά θέµατα και την
απρόσκοπτη κάλυψη και λήψη ραδιοτηλεοπτικού σήµατος σε

αποµακρυσµένες και δυσπρόσιτες περιοχές της χώρας.
3. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπι-

κοινωνιών και Ενηµέρωσης παραχωρούνται για δηµόσιους, ερευ-
νητικούς ή πειραµατικούς σκοπούς δικαιώµατα χρήσης ή
εκµετάλλευσης επί διαστηµικών πόρων και αντικειµένων του Ελ-
ληνικού Δηµοσίου.

4. Στο άρθρο 31 του ν. 4070/2012 (Α’82), προστίθεται παρά-
γραφος 9, ως εξής:

«9. Από δηµοσίευσης του παρόντος οι κάθε είδους εισφορές
ή συνδροµές της χώρας στα υποχρεωτικά και τα προαιρετικά
προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Διαστήµατος (Euro-
pean Space Agency - ESA) καταβάλλονται και διαχειρίζονται εξ
ολοκλήρου από το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοι-
νωνιών και Ενηµέρωσης, κάθε δε αντίθετη γενική ή ειδική διά-
ταξη καταργείται. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολι-
τικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης καθορίζεται η διαδικασία
διαχείρισης, υποβολής, αξιολόγησης, έγκρισης ή απόρριψης
προτάσεων συµµετοχής στα προγράµµατα της ESA, η επεξερ-
γασία θεµάτων ως προς τη συµµετοχή στα έργα και στις δρα-
στηριότητες της ESA, η κατανοµή των εθνικών πόρων, ως και
κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια. Η Γενική Γραµµατεία Τηλεπικοινω-
νιών και Ταχυδροµείων αναλαµβάνει κάθε συναφές ζήτηµα για
το συντονισµό, την παρακολούθηση και τον καθορισµό των ενερ-
γειών και δράσεων που συναρτώνται µε τη συµµετοχή στα ανω-
τέρω προγράµµατα, ως και κάθε σχετική µε τα ως άνω δια-
δικασία ή δραστηριότητα. Στον τακτικό προϋπολογισµό του
Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης εγγράφεται κατ’ έτος πίστωση για την καταβολή των εισφο-
ρών ή συνδροµών της Ελλάδας και για την κάλυψη των
αναγκαίων δαπανών από τη συµµετοχή της χώρας στις δραστη-
ριότητες της ESA.»

Άρθρο 29
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4446/2016 (Α’ 240)

Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1, στις παραγράφους 2
και 3 του άρθρου 125, καθώς και στην παρ. 1 του άρθρου 126
του ν. 4446/2016 (Α’240), όπως ισχύουν, η φράση «για το χρονικό
διάστηµα δώδεκα (12) µηνών από την 22η Δεκεµβρίου του έτους
2016» αντικαθίσταται από τη φράση «για το χρονικό διάστηµα
δεκαοκτώ (18) µηνών από την 22η Δεκεµβρίου του έτους 2016».

Άρθρο 30
Ρύθµιση επιµέρους θεµάτων του Μητρώου Πολιτών

1. Στην παρ. 4 του άρθρου 116 του ν. 4483/2017 (Α’107) προ-
στίθεται τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Με την απόφαση αυτή καθορίζεται επίσης και η ηµεροµηνία
έναρξης της λειτουργίας του συστήµατος.»

2. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 124 του ν. 4483/2017 προ-
στίθενται εδάφια ως εξής:

«Κατά το χρονικό διάστηµα µετάπτωσης των δεδοµένων στο
Μητρώο Πολιτών, δεν εφαρµόζονται οι διατάξεις της παρ. 4 του
άρθρου 4 του ν. 4144/2013 (Α’ 88). Κατά το ανωτέρω χρονικό
διάστηµα οι ληξιαρχικές πράξεις χορηγούνται χειρόγραφα από
τα αρµόδια Ληξιαρχεία, σύµφωνα µε τη διαδικασία που προσδιο-
ρίζεται από την υπουργική απόφαση της παραγράφου 4 του άρ-
θρου 116 του παρόντος. Μετά την ολοκλήρωση της µετάπτωσης
των δεδοµένων και την έναρξη λειτουργίας του Μητρώου Πολι-
τών, οι εν λόγω χειρόγραφες Ληξιαρχικές Πράξεις εντάσσονται
κατά προτεραιότητα στο ηλεκτρονικό σύστηµα.»

3. Η παρ. 2 του άρθρου 124 του ν. 4483/2017 αντικαθίσταται
ως εξής:

«2. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών συγκροτείται Επι-
τροπή αρµόδια για την έκδοση πράξης, µε την οποία διαπιστώ-
νεται η τήρηση των διαδικασιών ορθής µετάπτωσης των δε-
δοµένων των υφιστάµενων πληροφοριακών συστηµάτων στο νέο
σύστηµα, η εύρυθµη και αποτελεσµατική λειτουργία του συστή-
µατος, η ύπαρξη πολιτικής ασφάλειας του συστήµατος και η
ανάθεση των προβλεπόµενων σε αυτή ρόλων, ευθυνών και αρ-
µοδιοτήτων.»
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Άρθρο 31
Παράταση της Προσωρινής Άδειας Λειτουργίας των µονά-

δων ηλεκτροπαραγωγής των ΔΕΗ Α.Ε.
και ΔΕΗ Ανανεώσιµες Α.Ε.

1. Οι προθεσµίες του άρθρου 24 του ν. 3377/2005 (Α’202),
όπως αυτό αντικαταστάθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 33 του ν.
3734/2009 (Α’8), την παρ. 5 του άρθρου 55 του ν. 4223/2013
(Α’287) και το άρθρο 9 του άρθρου πρώτου του ν. 4366/2016
(Α’18), παρατείνονται ως εξής:

α) Η ισχύς της Προσωρινής Ενιαίας Άδειας Λειτουργίας της
παραγράφου 1 παρατείνεται µέχρι τις 31.12.2019 για όλες τις
Μονάδες της ΔΕΗ Α.Ε. που υπάγονται στην Ενιαία Άδεια Παρα-
γωγής της, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.

β) Η ισχύς της Προσωρινής Άδειας Λειτουργίας της παραγρά-
φου 2 για µονάδες, στις οποίες η αρχική αυτοτελής Άδεια Πα-
ραγωγής έχει εκδοθεί από τις 24.1.2002 µέχρι την ηµεροµηνία
έναρξης ισχύος του παρόντος νόµου και βρίσκονται σε λειτουρ-
γία κατά την ως άνω ηµεροµηνία, παρατείνεται µέχρι τις
31.12.2019.

γ) Η προθεσµία της παραγράφου 3 παρατείνεται µέχρι τις
31.12.2019.

2. Οι ρυθµίσεις της παραγράφου 1 εφαρµόζονται και σε όσα
Αιολικά Πάρκα έχουν µεταβιβαστεί από τη ΔΕΗ Α.Ε. στη ΔΕΗ
Ανανεώσιµες Α.Ε. και για τα οποία δεν έχει υποβληθεί η αίτηση
της παρ. 4 του άρθρου 24 του ν. 3377/2005.

3.α) Καταργείται η περίπτωση 6 της υποπαραγράφου Α της
παρ. II του άρθρου 1 της υπ’ αριθµ. Δ6/Φ1/ οικ.8295/19.4.1995
απόφασης του Υπουργού Βιοµηχανίας, Ενέργειας και Τεχνολο-
γίας (Β’385).

β) Στο δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης 1 της υποπαραγράφου
Γ’ της παραγράφου II του ίδιου άρθρου διαγράφεται ο αριθµός
«6,» από την εντός παρένθεσης φράση «(1, 5, 6, 9 και 10)».

Άρθρο 32
Τροποποίηση του ν. 4399/2016 (Α’ 117)

Η περίπτωση α’ της παρ. 2 του άρθρου 76 του ν. 4399/2016
(Α’117), όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 20 του
ν. 4479/2017 (Α’94) και ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«α. Η προθεσµία ολοκλήρωσης των επενδυτικών σχεδίων που
έχουν υπαχθεί στις διατάξεις του ν. 3908/2011 (Α’ 8) παρατείνε-
ται µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2018.»

Άρθρο 33
Παρατάσεις προθεσµιών

1. Το πέµπτο εδάφιο της παρ. 10 του άρθρου 14 του ν. 4332/
2015 (Α’ 76), όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου
19 του ν. 4375/2016 (Α’ 51) και την παρ. 1 του άρθρου 39 του ν.
4456/2017 (Α’ 24), αντικαθίσταται ως εξής:

«Μέχρι τις 31.12.2018 οι συµβάσεις αυτές θεωρούνται ότι κα-
λύπτουν την προϋπόθεση των σχετικών διατάξεων περί συνδρο-
µής έκτακτης και κατεπείγουσας ανάγκης οφειλόµενης σε
γεγονότα απρόβλεπτα για τις αναθέτουσες αρχές που δεν απορ-
ρέουν από δική τους ευθύνη κατά παρέκκλιση της υποπερίπτω-
σης δδ’ της περίπτωσης γ’, της παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 4013/
2011 (Α’204).»

2. Η παρ. 7 του άρθρου 72 του ν. 4375/2016, όπως αντικατα-
στάθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 39 του ν. 4456/2017 (Α’ 24),
αντικαθίσταται ως εξής:

«7. Οι διατάξεις των παραγράφων 3 έως 6 εφαρµόζονται µέχρι
τις 31.12.2018.»

3. Η παρ. 4 του άρθρου 3 του π.δ. 123/2016 (Α’208) τροποποι-
είται ως εξής:

«4. Έως την πλήρωση του 60% των οργανικών θέσεων του συ-
νιστώµενου Υπουργείου και το αργότερο µέχρι τις 31.12.2018,
οι µεταφερόµενες µε τις παραγράφους 1 και 2 υπηρεσιακές µο-
νάδες εξακολουθούν να εξυπηρετούνται για υπηρεσιακά, διοικη-
τικά και θέµατα πληροφοριακής υποστήριξης από τις αρµόδιες

µέχρι την έκδοση του παρόντος υπηρεσίες.»
4. Η παρ. 2 του άρθρου 51 του π.δ. 122/2017 (Α’149) αντικαθί-

σταται ως εξής:
«2. Το Οικονοµικό Τµήµα της Υπηρεσίας Ασύλου ασκεί, πέραν

των αρµοδιοτήτων του άρθρου 26, τις αρµοδιότητες του Τµήµα-
τος Προµηθειών της Γενικής Διεύθυνσης Διοικητικών και Οικο-
νοµικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής,
που αφορούν στην Υπηρεσία Ασύλου και στην Αρχή Προσφυγών
µέχρι τις 31.12.2018.»

Άρθρο 34

1. Οι προθεσµίες που προβλέπονται στις περιπτώσεις ΣΤ’ και
I’ του άρθρου 127 του ν. 4472/2017 (Α’74) παρατείνονται µέχρι
τις 30 Μαρτίου του έτους 2018.

2. Η παρούσα διάταξη ισχύει από 1.1.2018.

Άρθρο 35

Στην παρ. 1 του άρθρου 12 του ν. 4487/2017 (Α’116) η ηµερο-
µηνία «31.12.2017» αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία
«31.1.2018».

Άρθρο 36
Σύσταση ειδικού λογαριασµού για την επανασύνδεση παρο-

χών ηλεκτρικού ρεύµατος

1. Με την προϋπόθεση να πραγµατοποιηθεί η µεταφορά εντός
του 2017 στον ειδικό λογαριασµό της παραγράφου 2, διατίθεται
ποσό δέκα εκατοµµυρίων (10.000.000) ευρώ ως εφάπαξ ειδικό
βοήθηµα, για τη στήριξη καταναλωτών µε χαµηλά εισοδήµατα,
όπως αυτά θα προσδιοριστούν στην κοινή απόφαση της παρα-
γράφου 3, οι οποίοι έχουν αποσυνδεθεί από το δίκτυο παροχής
ηλεκτρικής ενέργειας λόγω ληξιπρόθεσµων οφειλών, για την αν-
τιµετώπιση των ενεργειακών τους αναγκών.

2. Για το σκοπό αυτόν, συστήνεται ειδικός λογαριασµός επα-
νασύνδεσης παροχών ηλεκτρικού ρεύµατος µε διαχειριστή τον
Διαχειριστή Ελληνικού Δικτύου Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας
(ΔΕΔΔΗΕ), προκειµένου να µεταφερθεί το ως άνω ποσό από τον
Κρατικό Προϋπολογισµό εντός του 2017.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας καθορίζονται οι δικαιούχοι, τα κριτήρια, το
ύψος και η κατανοµή του ποσού του ειδικού βοηθήµατος, η δια-
δικασία, ο χρόνος και ο τρόπος καταβολής, ο τρόπος ελέγχου
των δικαιούχων και των ληξιπρόθεσµων οφειλών τους, οι εµπλε-
κόµενες υπηρεσίες και οι επιµέρους αρµοδιότητές τους, καθώς
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.

Άρθρο 37
Παράταση έναρξης εφαρµογής της παρ. 6 
του άρθρου 41Γ του ν. 2725/1999 (Α’121)

Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης η’ της παρ. 6 του άρθρου
41Γ του ν. 2725/1999 (Α’ 121) αντικαθίσταται ως εξής:

«η. Χρόνος έναρξης ισχύος της παραγράφου αυτής ορίζεται
η 31η Δεκεµβρίου 2018.»

Άρθρο 38
Αντικατάσταση του πρώτου εδαφίου της παρ. 1 

του άρθρου 76Α του ν. 2725/1999 (Α’121)

1. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 76Α του ν. 2725/
1999 αντικαθίσταται ως εξής:

«Για την εφαρµογή των άρθρων 47 και 48 παρ. 1 περίπτωση γ’
του κ.ν. 2190/1920 και µέχρι και την 31η Δεκεµβρίου 2019, στο
σύνολο των ιδίων κεφαλαίων των Α.Α.Ε., συνυπολογίζεται κατ’
εξαίρεση και η πλασµατική αξία των αθλητών της, όπως αυτή
προσδιορίζεται σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παράγραφο 4
του παρόντος άρθρου, ανά χρήση και εντός τριών (3) µηνών από
τη λήξη της, από πενταµελή επιτροπή µε θητεία διάρκειας δύο
(2) ετών, συγκροτούµενη µε απόφαση του αρµόδιου για τον
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αθλητισµό Υπουργού που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως.»

2. Στην παρ. 1 του άρθρου 76Α του ν. 2725/1999 προστίθεται
τελευταίο εδάφιο ως εξής: 

«Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και Ανάπτυξης
και Πολιτισµού και Αθλητισµού η εφαρµογή του πρώτου εδαφίου
µπορεί να παρατείνεται για δύο (2) έτη.»

Άρθρο 39
Έναρξη εφαρµογής του ειδικού τέλους ταφής

Η έναρξη εφαρµογής του ειδικού τέλους ταφής που προβλέ-
πεται στην παρ. 1 του άρθρου 43 του  ν. 4042/2012 αναστέλλεται
µέχρι τις 31.12.2018.

Άρθρο 40
Επικουρικό Προσωπικό για την κάλυψη των αναγκών παρο-

χής υγείας στις Ένοπλες Δυνάµεις

1. Η παρ. 2 του  άρθρου τρίτου του ν. 4211/2013 (Α’256) αντι-
καθίσταται ως εξής:

«2. Η πρόσληψη προσωπικού θα πραγµατοποιείται µε σύµ-
βαση ορισµένου χρόνου, η οποία δεν µπορεί να είναι διάρκειας
µεγαλύτερης του ενός (1) έτους και µικρότερης των έξι (6)
µηνών. Το ακριβές χρονικό διάστηµα της απασχόλησης ορίζεται
στη σύµβαση που καταρτίζεται. Οι συµβάσεις εγκρίνονται µε
απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας.»

2. Παρατείνεται µέχρι τις 31.12.2018 η θητεία του επικουρικού
προσωπικού της παρ.1 του άρθρου τρίτου του ν. 4211/2013
(Α’256) που υπηρετεί κατά τη δηµοσίευση του παρόντος σε
Στρατιωτικά Νοσοκοµεία µε ειδικότητες για τις οποίες υφίσταν-
ται υπηρεσιακές ανάγκες. Για την παράταση τηρείται η σειρά
προτεραιότητας των καταρτισθέντων καταλόγων επικουρικού
προσωπικού των οικείων Υγειονοµικών Περιφερειών, δυνάµει των
οποίων το προσωπικό προσλήφθηκε αρχικά. Η ισχύς της παρού-
σας διάταξης άρχεται αναδροµικά από 28.11.2017.

Άρθρο 41
Παράταση της προθεσµίας υπαγωγής σε ρύθµιση 

λόγω κατάστασης έκτακτης ανάγκης 
πολιτικής προστασίας

Η προθεσµία του άρθρου 52 παρ. 3 του ν. 4483/2017 (Α’107)
για την υποβολή αίτησης υπαγωγής σε ρύθµιση οφειλών προς
Ο.Τ.Α. α’ βαθµού και νοµικά πρόσωπα αυτών, παρατείνεται από
τη λήξη της µέχρι την 28η Φεβρουαρίου 2018, στις περιπτώσεις
δήµων που είτε τελούσαν κατά την έναρξη την προθεσµίας είτε
κηρύχθηκαν µέχρι τη λήξη αυτής σε κατάσταση έκτακτης ανάγ-
κης Πολιτικής Προστασίας, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
3013/2002 (Α’102).

Άρθρο 42
Παράταση της προθεσµίας σύστασης ΓΔΟΕΣ

Η προθεσµία της περίπτωσης α’ της παρ. 3 του άρθρου 24 του
ν. 4270/2014 (Α’143), όπως το άρθρο αυτό αντικαταστάθηκε µε
την παρ. 6 του άρθρου 10 του ν. 4337/2015 (Α’129) και εν συνε-
χεία η παράγραγος 3 αυτού αντικαταστάθηκε µε την παρ. 2 του
άρθρου ένατου του ν. 4393/2016 (Α’106), παρατείνεται έως τις
31.12.2018. Μέχρι τη λήξη της προθεσµίας του προηγούµενου
εδαφίου οι αρµοδιότητες των φορέων της Ελληνικής Αστυνοµίας
και του Πυροσβεστικού Σώµατος που αναφέρονται στις παρα-
γράφους 4 και 5 του άρθρου 24 του ν. 4270/2014 και θα µεταβι-
βάζονταν µετά τις 31.12.2017 στη Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών
και Επιτελικού Σχεδιασµού (ΓΔΟΕΣ) του πρώην Υπουργείου Δη-
µόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, εξακολουθούν να
ασκούνται από τους ανωτέρω φορείς.

Άρθρο 43
Παράταση της προθεσµίας συγχώνευσης 

των ΦΟΔΣΑ στους Περιφερειακούς ΦΟΔΣΑ

Το προβλεπόµενο, στο πρώτο εδάφιο της περίπτωσης α’ της
παρ. 1 του άρθρου 16 του ν. 4071/2012 (Α’ 85), όπως ισχύει, διά-
στηµα συγχώνευσης των υφιστάµενων ΦΟΔΣΑ στους Περιφερει-
ακούς Συνδέσµους ΦΟΔΣΑ του άρθρου 13 του ανωτέρω νόµου,
όπως ισχύει, παρατείνεται µέχρι τις 30.6.2018. Η ισχύς της πα-
ρούσας διάταξης αρχίζει από 1.1.2018.

Άρθρο 44
Ρύθµιση θεµάτων διοικητικής υποστήριξης Ο.Τ.Α.

Στην παρ. 2 του άρθρου 1 της κυρωθείσας µε το άρθρο 1 του
ν. 4147/2013 (Α’98) Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
(31.12.2012), η οποία αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 31 παρ. 2
του ν. 4257/2014 (Α’93) και τροποποιήθηκε µε το άρθρο 77 του
ν. 4445/2016 (Α’236), το πρώτο και το δεύτερο εδάφιο αντικαθί-
στανται ως εξής:

«2. Χρόνος έναρξης άσκησης από τους δήµους των αρµοδιο-
τήτων που µεταβιβάστηκαν σε αυτούς, στο πλαίσιο των οριζοµέ-
νων στην περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 95 του ν. 3852/
2010 (Α’87), για τις οποίες παρέχεται κατά τη δηµοσίευση του
παρόντος διοικητική υποστήριξη, ορίζεται η 1.1.2019. Μέχρι τότε
συνεχίζουν να έχουν εφαρµογή οι ρυθµίσεις των παραγράφων
2, 3 και 4 του άρθρου 95 του ν. 3852/2010, κατά παρέκκλιση της
προβλεπόµενης, στις εν λόγω παραγράφους, σχετικής προθε-
σµίας.»

Άρθρο 45
Παράταση προθεσµίας εκτέλεσης δροµολογίων 

µεταφοράς µαθητών από προσωρινούς µειοδότες

Στην παρ. 1 του άρθρου 63 του ν. 4415/2016 (Α’159) η φράση
«µέχρι 31.12.2017» αντικαθίσταται µε τη φράση «µέχρι
28.2.2018». Στην περίπτωση γ’ της παρ. 2 του άρθρου 63 του ν.
4415/2016 η φράση «έως τις 31.12.2017» αντικαθίσταται µε τη
φράση «έως τις 28.2.2018».

Άρθρο 46
Ρύθµιση θεµάτων παλιννοστούντων οµογενών

1. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 3 του ν. 2790/2000
(Α’ 24) αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Οι προϋποθέσεις και τα κριτήρια των πάσης φύσεως ενι-
σχύσεων, το ύψος των δανείων, των επιδοτήσεων, των δωρεάν
επιχορηγήσεων και των λοιπών απαλλαγών για την ενοικίαση, κα-
τασκευή ή αγορά κατοικίας καθορίζονται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Εσωτερικών,  Οικονοµίας και Ανάπτυξης και Οικονο-
µικών, η οποία µπορεί να έχει αναδροµική ισχύ, κλιµακώνονται
δε ανάλογα µε τη Ζώνη του άρθρου 4 που βρίσκεται η κατοικία.»

2. Οι ενισχύσεις στο πλαίσιο του προγράµµατος στεγαστικής
αποκατάστασης του άρθρου 3 του ν. 2790/2000 που έχουν χο-
ρηγηθεί σε παλιννοστούντες οµογενείς, των οποίων η ιθαγένεια
έχει ανακληθεί, δεν αναζητούνται, εφόσον εντός εξαµήνου από
τη δηµοσίευση του παρόντος υποβάλλουν εκ νέου αίτηση για την
απόκτηση ελληνικής ιθαγένειας, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
άρθρου 1 του ν. 2790/2000 και υπό την προϋπόθεση ότι η εν
λόγω αίτησή τους θα γίνει δεκτή και θα αποκτήσουν εκ νέου την
ελληνική ιθαγένεια. Κατά την εξέταση της ως άνω αίτησής τους,
δεν λαµβάνει χώρα η διαδικασία της συνέντευξης των παραγρά-
φων 3 και 4 του άρθρου 1 του ν. 2790/2000. Τυχόν εκκρεµείς δια-
δικασίες απέλασης των ως άνω παλιννοστούντων οµογενών
λόγω της ανάκλησης της ιθαγένειάς τους αναστέλλονται µέχρι
την έκδοση απόφασης επί της ανωτέρω αίτησής τους.

Άρθρο 47

Η παρ. 8 του άρθρου 12 του ν. 3979/2011 (Α’138), όπως ισχύει,
αντικαθίσταται ως εξής:

«8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Πολιτικής, Τη-
λεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, Διοικητικής Ανασυγκρότησης και
του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού καθορίζεται η ηµερο-
µηνία έναρξης ισχύος του παρόντος άρθρου για τα Υπουργεία

3556 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



και τους υπόλοιπους φορείς του Δηµοσίου, όπως τα Ν.Π.Δ.Δ.,
τις ανεξάρτητες και ρυθµιστικές αρχές, το Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους και τους Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού. Σε κάθε περίπτωση, η
ηµεροµηνία αυτή δεν µπορεί να υπερβεί την 31η Δεκεµβρίου
2018.»

Άρθρο 48

Οι προθεσµίες της παρ. 20 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013
(Α’16), όπως η παράγραφος αυτή τροποποιήθηκε µε το άρθρο
16 του ν. 4447/2016 (Α’241), παρατείνονται µέχρι 28.2.2018.

Άρθρο 49
Παρατάσεις προθεσµιών

1. Τα εδάφια πρώτο, δεύτερο και τρίτο της παρ. Α.3 του άρ-
θρου δέκατου τρίτου του ν. 4286/2014 (Α’194) αντικαθίστανται
ως εξής:

«3. Η Εθνική Σχολή Δηµόσιας Υγείας (Ε.Σ.Δ.Υ.), ως αυτοδιοι-
κούµενο Ν.Π.Δ.Δ. κατά την έννοια των διατάξεων του άρθρου 3
του ν. 2194/1994 (Α’ 34) και της παρ. 4 του άρθρου 12 του ν.
3685/2008 (Α’ 148), λειτουργεί από 1η Ιανουάριου 2019 µε πλήρη
διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια. Οι δαπάνες µισθοδοσίας
του προσωπικού της Ε.Σ.Δ.Υ., καθώς και οι κάθε φύσης λειτουρ-
γικές της δαπάνες εξακολουθούν να βαρύνουν τον προϋπολογι-
σµό του Υπουργείου Υγείας και να εκκαθαρίζονται από τις
αρµόδιες Υπηρεσίες αυτού µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2018. Από
την 1η Ιανουάριου 2019 η µισθοδοσία του προσωπικού της
Ε.Σ.Δ.Υ. καταβάλλεται κατ’ ανάλογη εφαρµογή των διατάξεων
της παρ. 3 του άρθρου 16 του    ν. 2592/1998 (Α’ 57) και του π.δ.
412/1998 (Α’288).»

2.α) Η ισχύς των διατάξεων των παραγράφων 1 και 3 του άρ-
θρου 1 του ν. 4052/2012 (Α’ 41) αναστέλλεται έως τις 31.12.2018.
Η ισχύς των διατάξεων αυτών αρχίζει από 1.1.2019.

β) Το τρίτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 1 του ν. 3329/2005
(Α’81) αντικαθίσταται ως εξής:

«Από 1.1.2019 έδρα έχει την πόλη όπου εδρεύει κάθε Αποκεν-
τρωµένη Διοίκηση.»

3. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 28 του ν.
4472/2017 (Α’74), η φράση «της 31ης Δεκεµβρίου 2017» αντικα-
θίσταται από τη φράση «της 31ης Mαΐου 2018».

4. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 35 του ν.
4368/2016 (Α’21) αντικαθίσταται ως εξής:

«4. Σε θέσεις ειδικευµένων ιατρών Ε.Σ.Υ., που προκηρύσσονται
µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2018, δεν µπορούν να θέσουν υποψη-
φιότητα ιατροί που υπηρετούν σε άλλη θέση ειδικευµένου ιατρού
Ε.Σ.Υ., εκτός εάν παραιτηθούν από τη θέση που κατέχουν µέχρι
τη λήξη της προθεσµίας υποβολής των δικαιολογητικών της εκά-
στοτε προκήρυξης.»

5. Το τρίτο εδάφιο της περίπτωσης α’της παρ. 7 του άρθρου
90 του ν. 4368/2016 (Α’21) αντικαθίσταται ως εξής:

«Έως 30.6.2018 τα νοσοκοµεία του Ε.Σ.Υ., τα στρατιωτικά
vοσοκοµεία, τα νοσοκοµεία ειδικού καθεστώτος, τα λοιπά
Ν.Π.Δ.Δ. και οι λοιπές δηµόσιες δοµές παροχής υπηρεσιών
υγείας και τα ιδιωτικά φαρµακεία (αποκλειστικά για την παροχή
φαρµάκων προς ασφαλισµένους του Ε.Ο.Π.Υ.Υ.) εξαιρούνται της
διαδικασίας εκκαθάρισης και εντάσσονται σε αυτή από
1.7.2018.»

6.α) Η παρ. 12 του άρθρου 34 του ν. 4447/2016 (Α’241) αντι-
καθίσταται ως εξής:

«12. Η διάρκεια των µεταβατικών περιόδων της περίπτωσης γ’
της παρ. 6 του άρθρου 54 του ν. 4178/2013 (Α’174) παρατείνεται
αναδροµικά από τη λήξη της µέχρι τις 31.12.2018. Το ίδιο χρο-
νικό διάστηµα, η διάταξη της παρ. 5 του άρθρου 54 του ν.
4178/2013 ισχύει παράλληλα.»

β) Η παρ. 1 του άρθρου 59 του ν. 4486/2017 (Α’115) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1. Η µεταβατική περίοδος του άρθρου 28 του ν. 4272/2014
(Α’145) παρατείνεται µέχρι τις 31.12.2018.»

Άρθρο 50
Επιθεωρητές και Βοηθοί Επιθεωρητών Σ.Ε.Υ.Υ.Π.

1. Η παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 2920/2001 (Α’131) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«3. Η απόσπαση των Επιθεωρητών και των Βοηθών Επιθεωρη-
τών του Σ.Ε.Υ.Υ.Π. γίνεται για πλήρη και αποκλειστική απασχό-
ληση και για χρονικό διάστηµα τριών (3) ετών, µε κοινή απόφαση
του Υπουργού Υγείας και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουρ-
γού, µε τη διαδικασία των επόµενων παραγράφων, είναι δε υπο-
χρεωτική για την υπηρεσία του υπαλλήλου. Ανάκληση της
απόσπασης πριν από τη λήξη της, χωρίς αίτηση του Επιθεωρητή,
µπορεί να γίνει µόνο για σπουδαίο λόγο, όπως η ακαταλληλότητα
ή η αδυναµία εκπλήρωσης των καθηκόντων, µε αιτιολογηµένη
απόφαση του Υπουργού Υγείας, µετά από γνώµη του Γενικού
Επιθεωρητή. Η πλήρωση θέσης Επιθεωρητή ή Βοηθού Επιθεω-
ρητή Σ.Ε.Υ.Υ.Π., µετά από δηµόσια πρόσκληση σύµφωνα µε τις
επόµενες παραγράφους, από το ίδιο πρόσωπο που υπηρετούσε
κατά το αµέσως προηγούµενο διάστηµα, λογίζεται ως ανανέωση
της απόσπασής του.

Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και του κατά περίπτωση
αρµόδιου Υπουργού, µετά από εισήγηση τριµελούς επιτροπής
που αποτελείται από τον Γενικό Επιθεωρητή του Σ.Ε.Υ.Υ.Π., από
τον Γενικό Επιθεωρητή Δηµόσιας Διοίκησης και από Προϊστά-
µενο Διεύθυνσης του Υπουργείου Υγείας, η οποία συγκροτείται
µε απόφαση του Υπουργού Υγείας, µπορεί να ανανεώνεται µία ή
περισσότερες φορές για χρονικό διάστηµα τριών (3) ετών η από-
σπαση των Επιθεωρητών και των Βοηθών Επιθεωρητών του
Σ.Ε.Υ.Υ.Π.. Για την ανανέωση της απόσπασης των Επιθεωρητών
και των Βοηθών Επιθεωρητών δηµοσιεύεται πρόσκληση από τον
Γενικό Επιθεωρητή της Σ.Ε.Υ.Υ.Π. που αναρτάται υποχρεωτικά
στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Υγείας έναν (1) τουλάχιστον
µήνα πριν από τη λήξη της τριετούς απόσπασης ή της ανανέω-
σης της απόσπασης. Οι Επιθεωρητές και Βοηθοί Επιθεωρητές
υποβάλλουν αίτηση µέσα σε προθεσµία που ορίζεται στην πρό-
σκληση, η οποία δεν µπορεί να είναι µικρότερη από δέκα (10)
ηµέρες. Η επιτροπή αξιολογεί µε βάση τα τυπικά και ουσιαστικά
προσόντα των υποψηφίων, την ικανότητα και αποδοτικότητα
κατά την άσκηση των καθηκόντων τους, την αναγκαιότητα παρα-
µονής των Επιθεωρητών ή Βοηθών Επιθεωρητών βάσει των εκ-
κρεµών ελέγχων ή δικογραφιών και υποβάλει στον Υπουργό
Υγείας αιτιολογηµένο πρακτικό αξιολόγησης µε εισήγηση για τα
πρόσωπα για τα οποία προτείνεται η ανανέωση της θητείας τους.

Η απόσπαση των Επιθεωρητών και Βοηθών Επιθεωρητών του
Σ.Ε.Υ.Υ.Π. παρατείνεται αυτοδίκαια από τη λήξη της έως ότου
είτε ανανεωθεί είτε η θέση τους πληρωθεί, σύµφωνα µε τη δια-
δικασία του παρόντος άρθρου. Η αυτοδίκαιη παράταση της από-
σπασης του προηγούµενου εδαφίου δεν υπολογίζεται στο
χρονικό διάστηµα κατά το οποίο µπορούν να υποβάλουν αίτηση
για ανανέωση της θητείας τους.»

2. Κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος, οι Επιθεωρητές
και οι Βοηθοί Επιθεωρητές του Σ.Ε.Υ.Υ.Π. που επιθυµούν την
ανανέωση της απόσπασής τους, υποβάλλουν αίτηση έως τη λήξη
της απόσπασης, χωρίς να απαιτείται η δηµοσίευση πρόσκλησης
από τον Γενικό Επιθεωρητή του Σ.Ε.Υ.Υ.Π.. Κατά τα λοιπά εφαρ-
µόζεται η διαδικασία που προβλέπεται στην παρ. 3 του άρθρου
4 του    ν. 2920/2001.

Άρθρο 51
Τροποποίηση του άρθρου 4 του π.δ. 370/1987 (Α’166)

1. Η τελευταία παράγραφος του άρθρου 4 του π.δ. 370/1987
(Α’166) αναριθµείται από το εσφαλµένο 3 στο ορθό 4 και αντικα-
θίσταται ως εξής:

«4. Το προσωπικό του Πυροσβεστικού Σώµατος από το βαθµό
του Πυροσβέστη µέχρι το βαθµό του Πυραγού Γενικών και Ειδι-
κών Καθηκόντων, που καταλαµβάνεται από το όριο ηλικίας της
παραγράφου 2, δύναται να αιτηθεί την παραµονή στην ενεργό
υπηρεσία έως δύο (2) επιπλέον έτη µετά τη συµπλήρωση του
ορίου ηλικίας, µε αίτηση που υποβάλλεται τρεις (3) µήνες πριν
από τη συµπλήρωση του ορίου ηλικίας και εξετάζεται από το αρ-
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µόδιο Συµβούλιο Κρίσεων του Πυροσβεστικού Σώµατος. Η αί-
τηση ανανεώνεται κατ’ έτος µε ανώτατο όριο τα δύο (2) έτη.»

2. Στο άρθρο 4 του π.δ. 370/1987 προστίθεται παράγραφος 5
ως εξής:

«5. Όσοι από τους Πυρονόµους και Αρχιπυροσβέστες του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος καταλαµβάνονται από το όριο ηλικίας που
προβλέπεται στην παράγραφο 4 µπορούν, εφόσον επιθυµούν,
να υποβάλουν έως την 30ή Σεπτεµβρίου κάθε έτους, δήλωση,
που δεν ανακαλείται, περαιτέρω παραµονής στην ενεργό υπη-
ρεσία του Σώµατος για ένα (1) έτος µέχρι τη συµπλήρωση του
60ού έτους της ηλικίας τους. Για την εφαρµογή των διατάξεων
αυτών θεωρείται ότι το 60ό έτος συµπληρώνεται την 31η Δεκεµ-
βρίου του αντίστοιχου έτους. Οι ενδιαφερόµενοι παραµένουν
στην ενεργό υπηρεσία για κάθε έτος, ύστερα από κρίση του αρ-
µόδιου Συµβουλίου Κρίσεων του Πυροσβεστικού Σώµατος, το
οποίο συνεκτιµά κυρίως την πειθαρχία τους, την εν γένει κατά-
σταση της υγείας τους και την απόδοσή τους, όπως τα στοιχεία
αυτά προκύπτουν από τους ατοµικούς τους φακέλους. Οι ανω-
τέρω κατά την αποστρατεία τους ή την απόλυσή τους, οποτεδή-
ποτε, κρίνονται, σύµφωνα µε τις διατάξεις του  ν.δ. 343/1969
(Α’238) και του ν.δ. 974/1971 (Α’189), λόγω καταλήψεώς τους
από το όριο ηλικίας. Από τις διατάξεις της παρούσας δεν θίγον-
ται οι ρυθµίσεις του ν. 3865/2010 (Α’120), όπως ισχύει, για τη θε-
µελίωση του συνταξιοδοτικού δικαιώµατος.»

Άρθρο 52

Η διάρκεια της διάθεσης και απόσπασης του προσωπικού που
προβλέπεται στις διατάξεις της παραγράφου 4 του άρθρου 6 και
των παραγράφων 1 και 4 του άρθρου 81 του ν. 3655/2008 (Α’58)
παρατείνεται από την ηµεροµηνία λήξης της µέχρι τις
31.12.2018. Από 1.1.2019 η διάθεση και απόσπαση του προσω-
πικού του προηγούµενου εδαφίου δύναται να παρατείνεται µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Διοικητικής Ανασυγκρότησης.

Άρθρο 53

Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ενιαίου Φορέα
Κοινωνικής Ασφάλισης (Ε.Φ.Κ.Α.), οι συµβάσεις «Παροχής Υπη-
ρεσιών Συµφωνηµένου Επιπέδου (S.L.Α.) Υποστήριξης Παραγω-
γικής Λειτουργίας του ΟΠΣ-τ.ΙΚΑ, των παρεχόµενων Ηλεκτ-
ρονικών Υπηρεσιών µέσω διαδικτύου προς τους πολίτες και φο-
ρείς, καθώς και παροχή υπηρεσιών συναφών έργων» και οι συµ-
βάσεις «Παροχής Υπηρεσιών συντήρησης λογισµικού Εφαρ-
µογών του ΟΠΣ-τ.ΙΚΑ και των Ηλεκτρονικών Υπηρεσιών» δύναν-
ται να παραταθούν µέχρι 31.12.2018. Μέχρι τις 31.12.2018 προ-
κηρύσσονται διαγωνισµοί για την ανάθεση των συµβάσεων
αυτών κατά τις κείµενες διατάξεις.

Οι συµβάσεις του πρώτου εδαφίου λύονται αυτοδικαίως και
πριν το πέρας της προθεσµίας που προβλέπεται σε αυτό, την
ηµέρα που εκδίδεται η απόφαση κατακύρωσης της ανάθεσης
σύµβασης του ιδίου αντικειµένου στο πλαίσιο των διαγωνιστικών
διαδικασιών του δεύτερου εδαφίου.

Άρθρο 54

1. Στο άρθρο 9 του ν. 3649/2008 (Α’39) προστίθενται παράγρα-
φοι 9 και 10 ως εξής:

«9. Ο Διοικητής και οι Υποδιοικητές µπορούν µε απόφασή
τους, κατόπιν έγκρισης του Υπουργού Εσωτερικών, να µεταβι-
βάζουν τις αρµοδιότητές τους και να εξουσιοδοτούν ιεραρχικά
υφιστάµενα όργανα να υπογράφουν µε εντολή τους πράξεις ή
έγγραφα της αρµοδιότητάς τους.

10. Οι αποφάσεις των παραγράφων 8 και 9 δεν δηµοσιεύονται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

2. Το άρθρο 155 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007,
Α’26), εφαρµόζεται και στους πολιτικούς υπαλλήλους της Εθνι-
κής Υπηρεσίας Πληροφοριών (Ε.Υ.Π.). Κάθε άλλη γενική ή ειδική
διάταξη, κατά το µέρος που αντίκειται στις διατάξεις του παρόν-
τος, καταργείται.

3. Οι υπάλληλοι της Ε.Υ.Π., που απολύθηκαν αυτοδικαίως από
την υπηρεσία λόγω ορίου ηλικίας κατά το χρονικό διάστηµα από
1.1.2017 έως την έναρξη ισχύος του παρόντος, µπορούν να επα-
νέλθουν στην υπηρεσία µε αίτησή τους, που υποβάλλεται εντός
αποκλειστικής προθεσµίας ενός (1) µηνός από την έναρξη
ισχύος του παρόντος. Η αίτηση µπορεί να γίνει δεκτή µε από-
φαση του Υπουργού Εσωτερικών, ύστερα από γνώµη του Υπη-
ρεσιακού Συµβουλίου των Πολιτικών Υπαλλήλων της Ε.Υ.Π., µε
βάση την εκτίµηση των υπηρεσιακών αναγκών. Η επαναφορά
στην υπηρεσία, σύµφωνα µε τα προηγούµενα εδάφια, ισχύει από
τη δηµοσίευση της απόφασης του Υπουργού Εσωτερικών. Η
επαναφορά αφορά αποκλειστικά στην οργανική θέση που κα-
τείχε ο υπάλληλος, χωρίς να παρέχεται δικαίωµα επανάκτησης
τυχόν καθηκόντων ευθύνης που ασκούσε κατά την αυτοδίκαιη
απόλυσή του ή τυχόν θέσεων και ιδιοτήτων που κατείχε κατά την
αυτοδίκαιη απόλυσή του. Το χρονικό διάστηµα από την αυτοδί-
καιη απόλυση µέχρι την επαναφορά στην υπηρεσία δεν συνιστά
χρόνο πραγµατικής δηµόσιας υπηρεσίας. Οι υπάλληλοι, που
επανέρχονται κατ’ εφαρµογή της παρούσας διάταξης, λαµβά-
νουν τις αποδοχές που λάµβαναν πριν την αυτοδίκαιη απόλυσή
τους, πλην αυτών που συνδέονται µε την ενεργό άσκηση καθη-
κόντων ευθύνης.

Άρθρο 55
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4067/2012 (Α’79)

1. Προστίθεται νέα παράγραφος 1α µετά την παρ. 1 του άρ-
θρου 36 του ν. 4067/2012, ως εξής:

«1.α. Από 1.1.2018, µέχρι την ολοκλήρωση των διαδικασιών
ανάθεσης της παροχής Υπηρεσιών Κοινής Ωφέλειας, κατά τις
διατάξεις των άρθρων 55 επ. του ν. 4001/2011 (Α’179), για την
απρόσκοπτη και αδιάλειπτη παροχή των Υπηρεσιών Κοινής Ωφέ-
λειας που έχει επιβληθεί στις επιχειρήσεις του τοµέα ηλεκτρικής
ενέργειας οφείλεται αντάλλαγµα Υπηρεσιών Κοινής Ωφέλειας
(αντάλλαγµα ΥΚΩ), το οποίο, µε την επιφύλαξη της παρ. 7 του
άρθρου 55 του ν. 4001/2011, υπολογίζεται σύµφωνα µε τις µο-
ναδιαίες χρεώσεις του παρακάτω πίνακα:
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Σε περίπτωση που η τετραµηνιαία κατανάλωση ενέργειας
υπερβαίνει τα όρια κατανάλωσης ορισµένης κλίµακας στις κατη-
γορίες οικιακής χρήσης ΧΤ, µόνο η υπερβάλλουσα κατανάλωση
χρεώνεται βάσει των χρεώσεων της επόµενης σε σειρά κλίµα-
κας.»

2. Η παρ. 2 του άρθρου 36 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται ως
εξής:

«2. Υπόχρεοι καταβολής του ανταλλάγµατος ΥΚΩ είναι οι εκά-
στοτε χρήστες κάθε παροχής ηλεκτροδότησης, οι οποίοι το συγ-
καταβάλλουν στους προµηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας µε
διακριτή χρέωση στους λογαριασµούς κατανάλωσης που λαµβά-
νουν, όπως η κατανάλωση αυτή προσδιορίζεται από τον αρµόδιο
Διαχειριστή Δικτύου, καθώς και οι αυτοπροµηθευόµενοι πελάτες.
Ο προσδιορισµός της κατανάλωσης κάθε καταναλωτή γίνεται
στη βάση της συνολικής κατανάλωσης, ανεξάρτητα από την προ-
έλευση της ενέργειας αυτής, ήτοι από το δίκτυο ή από µονάδες
του καταναλωτή - αυτοπαραγωγού. Το αντάλλαγµα ΥΚΩ αποδί-
δεται σύµφωνα µε τους οικείους Κώδικες Διαχείρισης από τους
προµηθευτές και τους αυτοπροµηθευόµενους πελάτες στον ει-
δικό λογαριασµό ΥΚΩ που τηρείται από τον αρµόδιο Διαχειριστή,
σύµφωνα µε την παρ. 8 του άρθρου 55 του ν. 4001/2011.

Από τα έσοδα του ειδικού λογαριασµού καταβάλλεται από τον
αρµόδιο Διαχειριστή εξ ολοκλήρου αντιστάθµιση στους κατό-
χους άδειας προµήθειας ηλεκτρικής ενέργειας για τις παρεχό-
µενες από αυτούς Υπηρεσίες Κοινής Ωφέλειας.

Σε περίπτωση ελλείµµατος ή πλεονάσµατος του ετήσιου οικο-
νοµικού αποτελέσµατος του ειδικού λογαριασµού ΥΚΩ, οι µονα-
διαίες χρεώσεις του ανταλλάγµατος ΥΚΩ της παραγράφου 1α
αναπροσαρµόζονται, στο πλαίσιο παρακολούθησης του ειδικού
λογαριασµού, µετά από εισήγηση της ΡΑΕ, η οποία λαµβάνει
υπόψη τυχόν σωρευτικά ελλείµµατα, σύµφωνα µε την παρ. 10
του άρθρου 55 του ν. 4001/2011, εκτιµήσεις του ύψους των αν-
ταλλαγµάτων ΥΚΩ για την επόµενη τριετία, καθώς και τυχόν κά-
λυψη του κόστους από τον Κρατικό Προϋπολογισµό, σύµφωνα
µε το επόµενο εδάφιο.

Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών δύναται να καλύπτε-
ται από τον Κρατικό Προϋπολογισµό, πλήρως ή µερικώς, το κό-
στος παροχής Υπηρεσιών Κοινής Ωφέλειας, µε αντίστοιχη
πίστωση ως εισροή του ειδικού διαχειριστικού λογαριασµού για

τις Υπηρεσίες Κοινής Ωφέλειας που τηρεί ο αρµόδιος διαχειρι-
στής, σύµφωνα µε την παρ. 8 του άρθρου 55 του ν. 4001/2011.»

Άρθρο 56
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4001/2011 (Α’179)

1. Στο τέλος της παρ. 6 του άρθρου 55 του ν. 4001/2011 προ-
στίθεται η φράση: 

«κατόπιν προηγούµενης εισήγησης της ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε., ως µο-
ναδικού Διαχειριστή του ειδικού λογαριασµού ΥΚΩ στην ελληνική
επικράτεια.»

2. Στο τέλος του δεύτερου εδαφίου της παρ. 7 του άρθρου 55
του ν. 4001/2011 προστίθεται η φράση: 

«κατόπιν εισήγησης της ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε., ως µοναδικού Διαχειρι-
στή του ειδικού λογαριασµού ΥΚΩ στην ελληνική επικράτεια.»

3. Η παρ. 8 του άρθρου 55 του ν. 4001/2011 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«8. Η ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε., υπό την ιδιότητά της ως Διαχειριστής του
ΕΔΔΗΕ, ως Διαχειριστής και Λειτουργός στα Μη Διασυνδεδεµένα
Νησιά, καθώς και οι Διαχειριστές Συστηµάτων και Δικτύων Δια-
νοµής Φυσικού Αερίου τηρούν ειδικό διαχειριστικό λογαριασµό
για τις Υπηρεσίες Κοινής Ωφέλειας (ΥΚΩ). Ειδικότερα, ο ειδικός
λογαριασµός που τηρεί η ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε. υποδιαιρείται στον ειδικό
λογαριασµό για τις ΥΚΩ στην αγορά του Διασυνδεδεµένου Συ-
στήµατος (ΔΣ) και στον ειδικό λογαριασµό για τις ΥΚΩ στην
αγορά των Μη Διασυνδεδεµένων Νησιών (ΜΔΝ), σύµφωνα και µε
τα ειδικότερα προβλεπόµενα στο οικείο νοµοθετικό και κανονι-
στικό πλαίσιο.

Στον ειδικό διαχειριστικό λογαριασµό ΥΚΩ χρεώνονται ως
εκροές τα ανταλλάγµατα που παρέχονται στους υπόχρεους πα-
ροχής Υπηρεσιών Κοινής Ωφελείας και πιστώνονται ως εισροές:
α) τα έσοδα από τις σχετικές χρεώσεις που επιβάλλονται στους
Πελάτες συµπεριλαµβανοµένων των Αυτοπαραγωγών, τα οποία
συλλέγονται και αποδίδονται από τους Προµηθευτές και τους Αυ-
τοπροµηθευόµενους Πελάτες, β) τυχόν άλλα έσοδα που προβλέ-
πονται από την κείµενη νοµοθεσία.

Οι χρεώσεις ΥΚΩ αποδίδονται από τους Προµηθευτές και τους
Αυτοπροµηθευόµενους Πελάτες προς τη      ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε. ή τους
Διαχειριστές Συστηµάτων και Δικτύων Διανοµής Φυσικού Αερίου



ανεξαρτήτως της είσπραξης των κονδυλίων αυτών από τους Πε-
λάτες τους.

Ο µηχανισµός ανάκτησης των χρεώσεων αυτών και απόδοσης
του οφειλόµενου ανταλλάγµατος, καθώς και κάθε ειδικότερη λε-
πτοµέρεια για την εφαρµογή του µηχανισµού αυτού και τις εκ-
καθαρίσεις συναλλαγών, καθορίζονται στους οικείους Κώδικες
Διαχείρισης για µεν το Φυσικό Αέριο στον Κώδικα Διαχείρισης
του άρθρου 69, για δε την ηλεκτρική ενέργεια στους Κώδικες
Διαχείρισης των άρθρων 120, 128 και 130. Προϋπόθεση για την
καταβολή του ανταλλάγµατος της παραγράφου 4 του άρθρου
56 αποτελεί η τήρηση χωριστών λογαριασµών, σύµφωνα µε τα
προβλεπόµενα στην παράγραφο 9.»

4. Στο άρθρο 55 του ν. 4001/2011 προστίθεται παράγραφος
10 ως ακολούθως:

«10. Στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων της ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε., ως µο-
ναδικού Διαχειριστή του ειδικού λογαριασµού των ΥΚΩ, αν στο
τέλος εκάστου ηµερολογιακού µήνα, καθώς και εκάστου ηµερο-
λογιακού έτους το τελικό οικονοµικό αποτέλεσµα των σχετικών
λογαριασµών που παρακολουθεί διακριτά σε επίπεδο ΔΣ και
ΜΔΝ δεν είναι ισοσκελισµένο και διαπιστώνεται έλλειµµα του ει-
δικού λογαριασµού, η απόδοση των οφειλοµένων στους κατό-
χους άδειας προµήθειας ηλεκτρικής ενέργειας γίνεται σύµφωνα
µε ειδική µεθοδολογία, η οποία καθορίζεται µε απόφαση της
ΡΑΕ, κατόπιν εισήγησης της ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε..»

5. Η περίπτωση ι’ της παρ. 2 του άρθρου 128 του ν. 4001/2011
αντικαθίσταται ως εξής:

«(ι) Οι διαδικασίες έκδοσης τιµολογίων και τήρησης λογαρια-
σµών από τη ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε. και οι διαδικασίες εκκαθάρισης των
λογαριασµών, συµπεριλαµβανοµένου του ειδικού λογαριασµού
ΥΚΩ στην αγορά του Διασυνδέδεµένου Συστήµατος τον οποίο
τηρεί η ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε., κατ’ εφαρµογή της παραγράφου 8 του άρ-
θρου 55 του παρόντος και του άρθρου 36 του ν. 4067/2012.»

6. Στην παρ. 2 του άρθρου 128 του ν. 4001/2011 προστίθενται
περιπτώσεις ιη’ και ιθ’ ως εξής:

«(ιη) Οι συµβατικές σχέσεις µεταξύ της ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε. των Προ-
µηθευτών Ηλεκτρικής Ενέργειας, οι εκατέρωθεν υποχρεώσεις
τους, καθώς και οι ποινικές ρήτρες που καταπίπτουν σε περί-
πτωση µη τήρησης διατάξεων του Κώδικα αναφορικά µε τις ΥΚΩ.

(ιθ) Οι κυρώσεις που θα επιβάλλονται προς τους ως άνω Προ-
µηθευτές και Αυτοπροµηθευόµενους Πελάτες σε περίπτωση µη
προσήκουσας καταβολής από αυτούς των χρεώσεων ΥΚΩ προς
τη ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε..»

7. Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει την 1.1.2018.

Άρθρο 57
Υποκατάσταση διαχείρισης ειδικού λογαριασµού ΥΚΩ

1. Η ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε. υποκαθίσταται από 1.1.2018 αυτοδικαίως
και ανεξαρτήτως του χρόνου γενέσεώς τους σε όλα τα δικαιώ-
µατα, υποχρεώσεις και έννοµες σχέσεις της ΑΔΜΗΕ Α.Ε. που
απορρέουν από τη διαχείριση του ειδικού λογαριασµού ΥΚΩ της
παρ. 8 του άρθρου 55 του ν. 4001/2011 και καθίσταται από την
ηµεροµηνία αυτή µοναδικός διαχειριστής του ειδικού λογαρια-
σµού ΥΚΩ στην ελληνική επικράτεια. Η υποκατάσταση της
ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε., σύµφωνα µε προηγούµενο εδάφιο, δεν υπόκειται
σε κανένα φόρο, τέλος ή άλλη επιβάρυνση κατά παρέκκλιση
κάθε άλλης αντίθετης γενικής ή ειδικής διάταξης, µε την επιφύ-
λαξη των περί Φ.Π.Α. ισχυουσών διατάξεων του ν. 2859/2000
(Α’248).

2. Οι εκκρεµείς δίκες της ΑΔΜΗΕ Α.Ε., οι οποίες αφορούν δι-
καιώµατα και υποχρεώσεις στα οποία, σύµφωνα µε το παρόν
άρθρο, υποκαθίσταται η ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε., συνεχίζονται αυτοδικαίως
από τη ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε., χωρίς να διακόπτονται βιαίως και να απαι-
τείται, για τη συνέχιση ή την επανάληψή τους, οποιαδήποτε δια-
τύπωση ή δήλωση εκ µέρους της.

3. Η ΑΔΜΗΕ Α.Ε. απαλλάσσεται από 1.1.2018 από οποιαδή-
ποτε τυχόν υποχρέωσή της έναντι τρίτου, περιλαµβανοµένου και
του Δηµοσίου, που απορρέει από τη διαχείριση του ως άνω ειδι-
κού λογαριασµού ΥΚΩ, στην οποία υποκαθίσταται κατά το παρόν
άρθρο η ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε..

4. Από την κατά τα ανωτέρω υποκατάσταση της ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε.

στη θέση της ΑΔΜΗΕ Α.Ε. και απαλλαγή της τελευταίας, ρητά
εξαιρούνται οι κάθε είδους φορολογικές υποχρεώσεις της
ΑΔΜΗΕ Α.Ε. αναφορικά µε τη διαχείριση του ειδικού λογαρια-
σµού ΥΚΩ, οι οποίες δηµιουργήθηκαν ή ανάγονται στο χρονικό
διάστηµα µέχρι τις 31.12.2017 και τα διοικητικά πρόστιµα που
επιβάλλονται λόγω παραβίασης του νοµοθετικού και ρυθµιστικού
πλαισίου για τη διαχείριση του Λογαριασµού ΥΚΩ που έλαβε
χώρα µέχρι την 1.1.2018, υποχρεώσεις για τις οποίες η ΑΔΜΗΕ
Α.Ε. παραµένει µοναδική υπόχρεη και τυχόν σχετικές δίκες διε-
ξάγονται από την ΑΔΜΗΕ Α.Ε..

5. Οι λογιστικοποιηµένες κατά την 1.1.2018 απαιτήσεις της
ΑΔΜΗΕ Α.Ε. που απορρέουν από τη διαχείριση του ειδικού λο-
γαριασµού ΥΚΩ, µεταφέρονται στη     ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε. µε πίστωση
της απαίτησης της δεύτερης έναντι την πρώτης.

6. Κανένα περιουσιακό στοιχείο και καµία απαίτηση της ΔΕΔ-
ΔΗΕ Α.Ε. δεν µπορεί να κατασχεθεί, συντηρητικά ή αναγκαστικά,
ή να αποτελέσει εν γένει αντικείµενο οποιουδήποτε µέτρου αναγ-
καστικής εκτέλεσης ή µεσεγγύησης ή αντικείµενο υποχρέωσης
παρακατάθεσης για την ικανοποίηση αξιώσεων Προµηθευτών
ηλεκτρικής ενέργειας, τόσο στην αγορά του ΔΣ όσο και στην
αγορά των ΜΔΝ λόγω οφειλοµένου προς αυτούς ανταλλάγµατος
ΥΚΩ και ανταλλάγµατος ΥΚΩ ΜΔΝ.

7. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
η οποία εκδίδεται ύστερα από γνώµη της ΡΑΕ, καθορίζονται το
είδος, ο τρόπος παροχής εγγυήσεων ή άλλης ισοδύναµης εξα-
σφάλισης από τους Προµηθευτές Ηλεκτρικής Ενέργειας και
τους Αυτοπροµηθευόµενους Πελάτες προς τη ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε.,
ώστε να διασφαλίζεται η προσήκουσα εκπλήρωση των υποχρε-
ώσεων της     ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε. και η άσκηση της αρµοδιότητάς της
σε περίπτωση µη απόδοσης από τους Προµηθευτές Ηλεκτρικής
Ενέργειας και τους Αυτοπροµηθευόµενους Πελάτες των χρεώ-
σεων ΥΚΩ προς τη ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε., καθώς και κάθε άλλο ειδικό-
τερο θέµα που άπτεται των ως άνω εγγυήσεων ή άλλων ισο-
δύναµων εξασφαλίσεων υπέρ της      ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε.. Το ύψος των
εγγυήσεων ή άλλων ισοδύναµων εξασφαλίσεων υπέρ της ΔΕΔ-
ΔΗΕ Α.Ε. καθορίζεται και αναπροσαρµόζεται, σύµφωνα µε ειδική
µεθοδολογία, η οποία καθορίζεται µε απόφαση της ΡΑΕ, κατόπιν
εισήγησης της ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε..

8. Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει την 1.1.2018.

Άρθρο 58

Η λειτουργία των λατοµείων αδρανών υλικών, βιοµηχανικών
ορυκτών, µαρµάρων και σχιστολιθικών πλακών, τα οποία λει-
τουργούν σύµφωνα µε το άρθρο 183 του ν. 4001/2011 (Α’179),
παρατείνεται έως τις 31.12.2018.

Άρθρο 59

Εισάγεται ερµηνευτική διάταξη της παρ. 1β του άρθρου 111
του ν. 3852/2010 (Α’87), η οποία έχει ως εξής:

«Κατά την αληθή έννοια της διάταξης της παρ. 1β του άρθρου
111 του ν. 3852/2010, µέχρι τη λήξη του χρόνου που προβλέπε-
ται στη συστατική πράξη των αστικών εταιρειών µη κερδοσκοπι-
κού χαρακτήρα του άρθρου 267 του ν. 3463/2006 (Α’ 114)
επιτρέπεται η τροποποίηση του καταστατικού τους, εφόσον δεν
παρατείνεται η αρχική χρονική τους διάρκεια.»

Άρθρο 60
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλως ορίζεται σε
επιµέρους διατάξεις.

Αθήνα,                                     2017

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
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3. ΨΗΦΙΑΚΗΣ 4. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ, ΑΜΥΝΑΣ

ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ
ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ

5. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, 6. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

7. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 8. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

9. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 10. ΥΓΕΙΑΣ

11. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ 12. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

13. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 14. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΤΙΚΗΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

15. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ 16. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

17. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

19. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 20. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
ΑΜΥΝΑΣ

21. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 22. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

23. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ 24. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ, ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

25. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-

εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.07’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 21 Δεκεµβρίου 2017 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου: «Μέτρα θεραπείας ατόµων που απαλλάσσονται από την
ποινή λόγω ψυχικής ή διανοητικής διαταραχής και άλλες διατά-
ξεις».
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